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Iva Anđelković, 5. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša



LiDraNo je proslavio svoj 25. rođendan! Tijekom svih ovih godina 

mijenjali su se slavljenici, učenici, učitelji, mentori, mijenjao se i Li-

DraNo...rastao i odrastao...stasao do prepoznatljivosti diljem Hrvat-

ske. Značajan broj danas uvaženih glumaca, književnika i novinara 

zaljubilo se u svoj poziv upravo sudjelujući na LiDraNo-u. Upravo je 

LiDRaNo mjesto stjecanja njihovih prvih javnih nastupa.

Mnogima spomen na LiDraNo zasigurno probudi sjećanja na dra-

ge ljude, lijepa poznanstva, brojne anegdote, možda prve ljubavi...

LiDraNo je mnoge od nas zauvijek povezao...brojne učenike, uči-

telje i nastavnike, mentore i ravnatelje, ali i roditelje jer svatko od njih 

ponaosob daje svoj doprinos provedbi ove značajne manifestacije.

Zbornik „LiDraNo 2016.” donosi tek djelić ljepote i razigranosti, 

silne želje i nadanja zagrebačkih učenica i učenika. Na trenutak zau-

stavljen i zapisan pokret ne bi li bio otet zaboravu. Zbornik koji držite 

u ruci svjedok je jednog vremena. Svaki redak svake pjesme, pripovi-

jetke, dnevnika ili novinarskog uratka i svaki trag kista zabljesnuo je 

i stvorio divan mozaik dječjeg i mladenačkog zanosa. 

Dar je to svima vama i nadahnuće naraštajima koji će tek stvara-

ti...pisati i izgovarati milu nam hrvatsku riječ, moćnu i lijepu.

U iščekivanju sljedećeg susreta s vama,

Ivica Lovrić, pročelnik

Gradski ured za obrazovanje, kulturu i sport

Dragi Lidranovci!

LiDraNo 2016. // 9



Prizori s otvorenja smotre LiDraNo 2016.
Autor fotografija: Zlatko Đuran - FOTO STUDIO ZE
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PROGRAM SMOTRE UČENIKA OSNOVNIH ŠKOLA
GRADA ZAGREBA - LiDraNo 2016.

29. veljače 2016.

11.00 sati

Svečano otvorenje smotre 

LiDraNO 2016.

Gradsko satiričko kazalište 

„Kerempuh”, Ilica 31

12.30 sati

Pojedinačni scenski nastupi 

učenika osnovnih škola

Gradsko satiričko kazalište 

„Kerempuh”, Ilica 31

16.30 sati

Pojedinačni scenski nastupi 

učenika srednjih škola

Gradsko satiričko kazalište 

„Kerempuh”, Ilica 31

Okrugli stol učenika i voditelja 

osnovnih i srednjih škola za 

pojedinačne scenske nastupe 

OŠ Josipa Jurja Strossmayera, 

Varšavska 18

1. ožujka 2016.

11.00 sati

Otvorenje izložbe školskih listova 

Hrvatski školski muzej,  

Trg maršala Tita 4

12.00 sati

Skupni scenski nastupi učenika 

srednjih škola 

Okrugli stol učenika i voditelja 

srednjih škola za skupne scenske 

nastupe 

Kazalište „Vidra”,  

Draškovićeva 80

14.30 sati

Okrugli stol učenika i voditelja 

osnovnih škola za novinarsko 

stvaralaštvo 

OŠ Antuna Gustava Matoša, 

Aleja A. Augustinčića 12

16.30 sati

Okrugli stol učenika i voditelja 

osnovnih škola za radijske 

emisije 

OŠ Antuna Gustava Matoša, 

Aleja A. Augustinčića 12

18.00 sati

Okrugli stol učenika i voditelja 

osnovnih škola za literarno 

stvaralaštvo

OŠ Antuna Gustava Matoša, 

Aleja A. Augustinčića 12

2. ožujka 2016.

12.00 sati

Skupni scenski nastupi učenika 

osnovnih škola - I. dio 

Kazalište „Vidra”,  

Draškovićeva 80

3. ožujka 2016.

12.00 sati

Skupni scenski nastupi učenika 

osnovnih škola - II. dio 

Okrugli stol učenika i voditelja 

osnovnih škola za skupne 

scenske nastupe

Kazalište „Vidra”,  

Draškovićeva 80

16.00 sati

Okrugli stol učenika i voditelja 

srednjih škola za literarno 

stvaralaštvo, novinarsko 

stvaralaštvo i radijske emisije 

Prirodoslovna škola Vladimira 

Preloga, Ulica grada Vukovara 

269
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OSNOVNA ŠKOLA

Antuna
Gustava
Matoša
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učenika osnovnih škola

Literarni 
radovi
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2015.

Ovaj svijet u kojem živimo vrlo je složen i kompliciran, nepravedan. Što više starimo, dani pro-

laze sve brže i brže. Već s osam godina suočavamo se s problemima i stresnim situacijama u školi. 

Počinjemo pisati zadaće, učiti o činjenicama koje nam se služe previše dok smo djeca. Za vrijeme 

u kojem bismo se trebali igrati i biti bezbrižni, smješteni smo u klupe gdje moramo čitati knjige i 

rješavati zadatke. Sjedimo svakodnevno pred ekranima ne znajući što se događa sa stvarnim svije-

tom. Da sam barem živio kao dijete kad je stativa bila kamen na nekoj cesti, a ne mala hrpa piksela 

na nekom ekranu!

Preko ekrana se „družimo” s ljudima koje vjerojatno nikad nismo vidjeli uživo. Kad se odriješi-

mo okova škola i fakulteta, kreće novi val stresnih godina. Tada, kad smo na vrhuncu svoje snage i 

energije, moramo započeti svoj život ispočetka, zapošljavanjem, kupnjom stana ili kuće, plaćanjem 

računa i prostim preživljavanjem iz dana u dan. Na poslu se moramo pokoravati svim osobama koje 

su na višim pozicijama od nas i moramo im se ulizivati i raditi suprotno od naše prirode. Ista situa-

cija se događa kad dođemo doma, opet moramo biti lažni… Često osjećamo nepravdu jer ima nekih 

ljudi koji u životu nisu mrdnuli prstom, a ipak su bogati i imaju sve što požele, za razliku od nas koji 

se ubijamo od posla svaki dan, a i dalje si ne možemo priuštiti luksuz bezbrižnosti i slobode. 

Ne znam zašto moramo imati novac da bismo imali slobodu, zato što je sloboda jednostavno u 

našoj prirodi. Nisam ponosan na svijet u kojem živim, ali, dobrodošla 2016.

Filip Antonio Šarić, 8. razred

OŠ Jordanovac

Voditeljica: Dunja Živković

Teo Vajnart, 5. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Balada bez sadržaja

Tužan sam.

Tužan sam jako.

Moram napisat’ baladu,

ali ne znam kako.

Na stolcu sjedim,

na kauču ležim,

od praznog papira

po cijelom stanu bježim.

Suđe bih prao,

bacao smeće.

Čak bih i probao peglat’

samo da ne moram u taj papir gledat’.

Od pisanja balade

već mi je muka

i disanje psa

čini se buka.

Glava moja

jako je teška,

pisat’ baladu

bila je greška.

Muci mojoj

možda ima kraja.

Ovo je balada

bez sadržaja.

Tvrtko Đurašin, 7. razred

OŠ Lovre pl. Matačića

Voditeljica: Ljiljana Mirt-Kruc

LiDraNo 2016. // 17
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Čarolija

Živio jednom jedan starac. Tijelo mu je bilo pomalo umorno, ali su zato oči bile pune života. 

U njima se još uvijek bljeskala znatiželja. U svom bogatom životu radio je starac mnoge poslove, 

upoznao najrazličitije ljude, saznao mnoge zanimljivosti, ali nešto ga je još uvijek kopkalo. Cijelo-

ga života pa i sada mučilo ga je jedno pitanje, samo jedno jedino pitanje, pitanje od tri riječi: Što je 

čarolija?

Tijekom života dobivao je razne odgovore, ali ni s jednim nije bio zadovoljan jer je znao da do 

rješenja mora doći sam. Danonoćno je razmišljao o tome. Provjeravao je svoje stare zapise, čitao 

raznorazne knjige, ali ništa nije pomagalo, čarolija će, pomislio je, za njega uvijek ostati tajna.

Jednoga dana odlučio je pobjeći od svojih misli, šetao je parkom, udahnuo svjež zrak i zažmirio. 

Odjednom se našao u nepoznatoj šumi. Osvrnuo se oko sebe i ugledao djevojku kako sjedi na klu-

pi. Znatiželja ga je privukla k njoj i ubrzo joj se pridružio. Vidjela je djevojka da starca nešto muči 

pa mu je ponudila pomoć. Njegovo najteže životno pitanje njoj nije predstavljalo nikakav problem. 

Rekla mu je jednostavno da čarolija nije stvar, već da čaroliju treba pomirisati, udahnuti, okusiti pa 

čak i doživjeti. Rekla mu je da pogleda oko sebe sve to lišće, drveće i cvijeće. Sve je to čarolija. Sva-

ki čovjek, svaki djelić našeg srca i dobrote uvijek je i uvijek će biti čarobno. Izrekavši to, djevojka je 

nestala, ostao je samo čaroban miris šume i jedan starac koji je doživio čaroliju.

Eva Iličković, 5. razred

OŠ Julija Klovića

Voditeljica: Katarina Brković

Nika Čavlović, 6. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Cicko

Spavam ili točnije drijemam 16 sati svakodnevno. Rijetko me nešto ili netko može natjerati u 

akciju osim osjećaja gladi. Učinkovito sam se odrazio i nježno doskočio Dariji na glavu. Malo sam ju 

počeškao po njezinoj dugoj kosi, frknuo dva-tri puta i moja se gazdarica lijeno protegnula, ustala i 

uputila u kuhinju. Napunila je moju posudicu s mesekom i počela se spremati za školu. 

„Cicko, budi dobar dok se ne vratim! Danas imam 6 sati. Nemoj puno divljati!”

Veselo sam joj mahao svojim nike-repom dok je zatvarala vrata. Deset posto svih mojih mačjih 

kostiju nalazi se u repu koji sam slomio ludujući oko fikusa koji me stalno izazivao. Od tog dana rep 

mi je savinut i podsjeća na logo poznate sportske marke.

Krajičkom oka ugledao sam perce koje je letjelo kuhinjom. U najboljoj namjeri da ga uhvatim 

srušio sam vazu koju je netko nemarno ostavio na stoliću. Lov se nastavio u sobi gdje sam razba-

cao jastuke i časopise, a perce je netragom nestalo. Moj besprijekoran vid nije više zapažao bijelo 

perce, ali je uočio strahoviti nered u dnevnoj sobi. Najbolje da se smjestim na najvišu policu u Da-

rijinoj sobi i mirno je pričekam. Ona će znati kako sobu dovesti u prvobitni red. Još sam malo zurio 

u zid, a onda me svladao blaženi san.

„Cicko, što si radio? Razbio si bakinu vazu, rasparao mamin omiljeni jastučić! Ajme!”

Darija je, kao i obično, nepotrebno dramila. Pokupila je razbacane stvari i odnijela ih u perilicu. 

Obožavam šum i drndanje perilice rublja. Najviše volim program za ispiranje i centrifugiranje! U tri 

skoka stvorio sam se na perilici. Sklupčao sam se kao klupko vune, nakostriješio sve svoje dlake i 

počeo lagano presti uz drmusanje perilice. I dlake mojih brkova podrhtavale su u ritmu centrifuge. 

To je život! Besplatne terapije za moje stare kosti. Šteta što program centrifuge pri brzini od 800 

okretaja traje samo tri minute.

Sanjao sam da ledbdim iznad oblaka i baš mi je bilo lijepo kad me prizemljio dječji urlik. Bože, 

kako može cviliti to derište! Šmugnuo sam u Darijinu sobu, prije nego me dohvati vrtićki haramba-

ša i radosno stisne svojim ljepljivim ručicama. Što dalje od tog djeteta! Prošli put me zalio vodenim 

pištoljem i gađao gumenim bombonima. Ne znam kako Darija ima živaca za tog malog susjedovog 

Tomicu. Tomica je zgrabio napolitanke, kojima ga je pristojno ponudila, i odjurio u dvorište. Napoli-

tanke su me podsjetile da bih i ja trebao nešto gricnuti. 

Najnježnijim i najmaznijim mijau! podsjetio sam svoju mladu gazdaricu da je i meni vrijeme za 

slatkiš. Darija prepoznaje moj mijau! i otvara vrećicu s hranom. Ubrzo me u zdjelici čeka mlijeko i 

nekoliko hrustavih okruglica. Kad je ispred mene hrana, ništa drugo me ne zanima. Neki bi rekli da 

sam proždrljiv, a ja sam samo gladan!

Nakon hrane slijedi jedno dobro maženje. Darija gleda dokumentarac na National Geographicu - 

Kako preživjeti u divljini. O, u divljini su živjeli moji preci i sami se morali snalaziti za hranu. Srećom 

ja sam kućni pitomi mačak i ne moram loviti u divljini. Skočio sam u Darijino krilo i dozvolio da me 

češka po vratu i glavi. Dok je prelazila rukom po mojoj glatkoj sjajnoj dlaci, sve sam manje mislio na 

divljinu i lagano tonuo u okrepljujući san.

Darija, probudi me kad bude vrijeme za večeru. Mrnjau!

Darija Habjanić, 7. razred

OŠ Marije Jurić Zagorke

Voditeljica: Melita Horvatek Forjan 

LiDraNo 2016. // 19
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Čudo

Badnja večer. Sjedim kraj prozora, promatram ulicu i s vremena na vrijeme bacim pogled na te-

lefon očekujući još uvijek poziv onoga tko je pronašao moju Lunu. Tako već tri tjedna. Nekako sam 

se nadala čudu: kako je čudno iznenada nestala, da mi se čudom i vrati. Bila je to moja jedina božić-

na i novogodišnja želja ove godine.

Još pola sata do polnoćke. Mama šizi po kući i viče:

- Opet ne znam što ću obući! Ja pod hitno moram u šoping! 

Tati je ponovno dosadno i čeka kad će njegovo odijelo (koje mama obožava, a on ga ne voli) biti 

ispeglano. Ja samo šutim... šutim... promatram... čekam... Nikad nisam bila ovako tužna na Bad-

njak! Napokon smo izišli iz kuće. Po običaju, kasnimo! Sad tata šizi:

- Opet kasnimo zbog vaših priprema! 

Slijedi njegova legendarna već svima poznata, i vrlo dosadna rečenica:

- Kad osvojim Eurojackpot kupit ću vam šoping-centar!

Ušli smo u crkvu i iznenadili se kako nema puno ljudi. Sjeli smo u šestu klupu pokraj bakice koju 

smo prije toga vidjeli kako trči u crkvu. Ta mi je baka vrlo smiješna! Kad ide u crkvu, uvijek je jed-

nako obučena i ima uzdignutu ljubičasto-sivu kosu, i baš uvijek kad mama i ja kasnimo u crkvu, ka-

sni i ona! Često je sretnem u šetnji s pekinezerom, buldogom i zlatnim retriverom. Nevjerojatna je! 

Stara bakica s tri psa i ljubičastom kosom. A tek kad u crkvi zapjeva! Ludo! 

Na propovijedi, koja se očito odužila, gotovo sam zaspala. Naime, tog jutra probudio me stra-

šan lavež pasa s ulice. Kako su naša i susjedna zgrada jedna uz drugu, sve što se događa između 

njih, odzvanja čak i do šestog kata. Pomislila sam da se Luna vratila jer je i ona znala glasno zalaja-

ti! Nije. Bili su to psi „moje” bakice u lovu na mačka susjeda s četvrtog kata! Toliko glasno da sam 

se prestrašila i nisam mogla više spavati. I to me snađe u šest ujutro tako da sam morala gledati 

dosadne crtiće koji nisu primjereni za djecu stariju od četiri godine! Usput, ovi su današnji crtići 

katastrofa! Bože, sačuvaj! Uče djecu (nas) glupostima. Pada mi na pamet kako nepristojna djeca 

sigurno gledaju nickelodeon! Ondje su svi drski i bezobrazni. Treba ga ukinuti! U crkvi me mama 

povukla za ruku baš kad sam zakunjala pa sam se opet uplašila. Završila je misa, svi smo se uputili 

kući i ispred crkve jedni drugima čestitali Božić, uz najljepše želje. Padao je snijeg i sve je bilo tako 

svečano s novim bijelim krpicama. Stotinjak metara od crkve ugledala sam nešto neobično. Snijeg 

se pomicao. Prišla sam malo bliže i pomislila da je netko bacio stiropor pa ga sad vjetar nosi. Pre-

varila sam se! To je bila moja Luna! Moja draga slatka izgubljena Luna! Luna koju tražim već gotovo 

tri tjedna! Kako sam samo sretna bila! Skakala sam i vikala: To je moja Luna! Vratila se!

I roditelji su bili sretni. Svi su nas u čudu gledali, pogotovo ona baka, koja od radoznalosti nije 

zapazila da je ispred nje velika kanta za smeće. Zamalo ju je srušila, a zatim opet onako šašavo po-

trčala. Baš mi je bila simpatična!

Kad smo stigli pred ulaz, Luna je pokazala neopisivu radost, vidjelo se da joj je nedostajao dom! 

Čim smo ušli, okupala sam je i utoplila. Ležala je pokraj mene pokrivena svojom omiljenom deki-

com. Začuđeno je gledala bor i šarene svjećice. Pokušala ih je i skinuti, ali odustala je. Zajedno gle-

dajući jedan od dobrih starih božićnih filmova, utonule smo u miran i siguran san.

Iva Crnogorac, 6. razred

OŠ Savski Gaj

Voditeljica: Ela Družijanić Hajdarević
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Cvjetovi u mome vrtu

Šarenilo bliješti

pod mojim prozorom,

i u zamjenu za Sunce

griju srca ljubaznih ljudi.

Ljubav ih je zasadila

i polila kapljicom srebrne kiše.

Žuto ih je Sunce 

pomilovalo po laticama 

i tiho im šapnulo svoju

tajnu.

Od tad svijetle u

raznim bojama i

šivaju ljubavi haljinu.

Lana Šoštarić, 4. razred

OŠ Sesvetska Sopnica

Voditeljica: Anita Kalogjera

Antonio Juričić, Jakob Vučić, Jadran Pavlov,  
Dominik Perković i Marko Kozmar, 7. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Dida i ja

Djed i baka živjeli su u selu Tomašica nedaleko Garešnice, a pokraj grada Kutine. Prvi put sam 

noćio kod njih ljeti nakon svog petog razreda. Tada sam se najviše družio s djedom i imao ga priliku 

bolje upoznati.

Prvo što kod njega upada u oči su veliki bijeli brkovi. Po njima je bio poznat u selu. Zato nije 

imao baš mnogo kose. Drugo po čemu je bio prepoznatljiv je štap od kojega se nije odvajao, zapra-

vo, kao da je oduvijek hodao „na tri noge”. Bio je prilično krupan, odnosno, „malo deblji” od ostalih 

ljudi svoje dobi. Iako je hodao pomoću štapa, ja sam ga doživljavao kao snažnog čovjeka, sigurnog 

na svojim nogama. Volio sam se družiti s njim jer je bio jako zabavan. Zajedno smo komentirali no-

gometne utakmice, zezali se na moj i njegov račun. Stalno je pričao viceve, a neke od njih je ponav-

ljao. Meni su bili odlični vicevi o Himzi Polovini ili o Muji, kako su polagali vozački ispit. Nije mi bilo 

teško ustajati ranije kako bih s njim hranio kokoši ili dočekivao pekara pred ogradom. Vodio me na 

ribnjak „u ribe”, kako je govorio. Iako je s nama često bio i moj bratić, jedno smo ljeto proveli naj-

više nas dvojica sami. Tada smo se još više zbližili. Jednog jutra je otvorio hladnjak, izvadio komad 

mesa i rekao:

- E, ovo sam čuvao za ovog našeg Domića!

To sam bio ja. Ne razumijem se previše u vrijednost suhog mesa, ali meni je to meso bilo val-

jda naslasnije koje sam ikada probao. Dao mi je da popijem gutljaj vina. Iako mi je bilo prvi put, jer 

u našoj obitelji djeca ne piju alkohol, nisam ga odbio. Pomiješali smo ga s vodom i bilo je odlično. 

Jednom mi je dao kune da kupim pivo, njemu pravo, a meni ono koje ima okus po voćnom soku. I to 

mi je bilo ukusno, ne znam je l' zbog piva ili zbog djeda. Sve sam više uživao u njegovom društvu. 

Mislio sam kako je on jedan jako dobar djed, moj dida.

A onda je umro.

Tog jutra spremao sam se u školu kao i obično. Došao je tata i rekao da je dida umro. Plakao 

sam cijeli dan i puno poslije. Bilo mi je teško shvatiti da tako velik, meni jako drag čovjek, pun živo-

ta, odjednom nestane. I to zbog uboda stršljena.

Još sam tužan. I dok se prisjećam naših druženja, postaje mi jasno: volio sam djeda, a mislim 

da je i on mene volio. Zato ga nikad neću zaboraviti, a kad dođe vrijeme, pričat ću svojoj djeci kako 

smo se družili dida i ja.

Mihael Domić, 7. razred

OŠ dr. Vinka Žganca

Voditeljica: Snježana Čubrilo
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Aurora Ljubičić, 3. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Kako preživjeti u mojoj obitelji

 Teško sam se uopće sjetila što pisati. U prosincu ove godine profesorica je uletjela u razred 

sjedajući hitro na stolicu (općenito je tako ulazila svaki dan) te je po običaju rekla:

Otvorite zadaće molim! - njezin govor obično je zvučao kao da joj je mjesto zapovjednice na 

vojnoj obuci bio prvi posao.

Mmmhhhh! - uzdasi bi se redali po razredu, otkrivajući pojedince kojima je zadaća ostala nena-

pisana, ili su na nju tek tako zaboravili.

Pa kakav je ovo razred. Niti. Jedno. Jedino. Godište. Nije bilo ovako loše kao vi. Nemate zadaće, 

- sad je došao trenutak kada bi ustala sa stolca i počela hodati lijevo-desno ispred katedre držeći 

ruke na leđima - nemate nikakve pristojnosti, jedva da pozdravite kada netko ulazi u učionicu. Kada 

sam je došla u ovu školu... - tu bi krenulo beskonačno nabrajanje o mjerama pristojnosti kojih su 

prošle pridržavale. Profesorica je u našoj školi predavala još od mladih dana, što znači da je u ovoj 

školi otkako su otkrili vatru. Ne poričem da je tako i izgledala. 

Dakle, sada kad ste čuli koliko je vama u školi lijepo, molim vas da napišete sastavak koji će no-

siti pedeset posto vaše završne ocjene. 

Uzdasi su se ponovili. Nekoliko učenika promrmljalo je nešto sebi u bradu. Sumnjam da je bilo 

nešto lijepo.

Stoga evo me sad, sjedim u svojoj sobi pišući gluposti i ne znajući kako da započnem kad eto, 

baš u trenutku kada sam se spremala torpedirati računalo kroz prozorsko okno, ulazi moja majka:

Po koji put danas ti moram reći da odeš obrisati suđe iz perilice? 

Oko struka je imala pregaču, a kratku kosu skupila je u repić na vrhu glave. Sama frizura je bila 

u raspadu te je bilo upitno koliko će još izdržati na maminoj glavi.

S obzirom da ti je ovo treći put, vjerojatno još par puta, čisto da mi uđe u glavu. - rekla sam joj 

sasvim ozbiljna.

Ti to mene zafrkavaš? - znala sam da je ovo retoričko pitanje te sam usta čvrsto stisnula poku-

šavajući gledati u njene oči. 

- Nemoj da ti moram ponavljati jer ćeš dobiti takvu flisku da ćeš je pamtiti.

Zakolutala sam očima. Znala sam da je to pogreška koju ću moguće zažaliti, ali, kad uvijek kaže 

da ću baš tu pamtiti. 

Nemoj mi kolutati očima, da znaš, - podigla je ruku tek toliko, kao da me upozorava - idi odmah 

u kuhinju i obriši suđe iz perilice.

Rekla je odmah, što je na mamskom jeziku značilo: Sad je dosta, nema više izvlačenja. Idi napra-

viti to što sam rekla ili mi daj svoj mobitel na 124 dana i nema izlazaka dok ne crkneš.

Puhnula sam i ustala. Odgegala sam se do kuhinje.

Dospjela sam najdalje do dnevnog boravka kada je nazvala teta Sara, mamina sestra.

Halo! - rekla sam u telefonsku slušalicu.

Bok, Dada! - moja familija navikla je zvati me Dada jer sam, kad sam bila mala uporno govorila 

da je moje ime Dada. - Dolazite danas?

Da, da, naravno. - rekla sam pomalo bezvoljno, u sebi misleći: Nažalost.

Dobriška, onda se vidimo! - rekla je teta Sara i poklopila. Zapravo, ne može se baš reći da je 

previše govorila, više se derala nego razgovarala.

Uglavnom, kada sam vratila telefonsku slušalicu na mjesto, čuo se tatin glas s kauča:

Tko je to bio? - zvučao je kao da je zadubljen u nešto. Možda je otkrivao čudesa interneta.

Kad sam došla do kauča na kojemu se poput kraljevskog mačka izvalio, imala sam što vidjeti. 

Moj dalekovidni otac, iako s naočalama na nosu, trudio se koristiti sestrin selfie-stick kako bi mo-

gao pročitati nedjeljno izdanje Jutarnjeg, s posebnim prilogom o tome kako su nekakvi nogometaši 
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zabili nekoliko tisuća golova na nekoj utakmici. A ukoliko niste shvatili, ja sam fan nogometa otpri-

like koliko moj otac zna kako se koristi selfie-stick.

Što? - pogledom je odavao da je cijela njegova koncentracija bila poklonjena najpoznatijim no-

gometnim frazama u novinama.

Zvala je teta i pitala hoćemo li doći danas.

Valjda hoćemo, pitaj mamu! - vidjela sam da me se što prije želi riješiti samo kako bi se mogao 

vratiti voljenom nogometu.

Nema valjda, rekla sam joj da ćemo doći. 

Nije me više uopće slušao. Mogla sam mu reći i da nam kuća gori ne bi se obazirao. Nogomet 

je njegova prva ljubav.

Uto, evo moga mlađeg brata sa sestrinom torbom u rukama. Matija ima pet godina i voli kopati 

po tuđim stvarima. Pogotovo mojim ili sestrinim. Tako da je moja papuča do prije par dana visjela 

na štriku, sušeći se nakon velike želje moga brata da je potopi u zahodskoj školjci.

Samo da znate to na moju nogu više ne ide.

Mali je sad već bio napravio ozbiljnu rupu u sestrinoj torbi. Pustila sam ga da se zabavlja što 

Bog zna da ona meni nije.

I taman kada je odmotao jedan od uložaka i stavio ga oko glave našem psu, Krastavcu, došla je 

Korina i stala vikati na njega:

Ti mali ljigavi posranac, vrati mi torbu. Ela, što samo stojiš ko' drvena Marija, zovi mamu. Mama! 

Mama! 

Mama ljutito zaviče iz njihove spavaće sobe, tata se isto nešto prepire iz dnevnog boravka, se-

stra i brat se međusobno natežu za torbu.

Uzdahnula sam.

Dok sam se vraćala u sobu imala sam osjećaj da sam nešto zaboravila. Ali što?

Uzela sam računalo u ruke i počela pisati neku priču koja nije imala veze s vezom.

A jesi li obrisala suđe, dušice?

Helena Čačić, 8. razred

OŠ Gračani

Voditeljica: Gordana Lovrenčić Rojc

Luka Novak, 3. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Kiša

Na prozor prstima

prozirnim kuca.

Dahom ih magli,

pršti, paluca.

Dugim noktima

iscrtava tragove.

Na tamnim prozorima

sjedi o tihim noćima.

U san se maglenim

vlasima zavlači,

očima od vode i dima.

U halji od kapljica rose,

preljev srebrnih pahulja nose

ramena 

s plaštom od ledenog vjetra

i noge od tišine

što ostaju bose.

Chiara Pumper, 7. razred

OŠ Dragutina Kušlana

Voditeljica: Sanja Ilčić

Laura Juričić, 6. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Kokosov orah

Sjedim i razgovaram s mamom o školi. Mislim to baš i nije sjedenje i razgovaranje, mama sje-

di, a ja hodam po kući. Moja me mama uvijek, kad dođem iz škole, muči pitanjima kako je bilo i što 

ima novo. Ja ponekad stvarno ne znam što bih joj rekao, jer malo joj dođe da zaplače, a malo da se 

nasmije mojim glupostima. Tata nas samo sluša i vrti glavom. Upravo sam ispričao kako sam neki 

dan ponio kokosov orah u školu. Na satu povijesti kopao sam po torbi i ugledao orah. Malo sam se 

igrao pod klupom s njim, tek toliko da mi brže prođe sat, ni sam ne znam zašto. Htio sam ga raz-

biti kako bih došao do mlijeka te sam počeo s njim lupkati po klupi. Profesorica je mislila da netko 

kuca: „Je l’ čujete, netko kuca?” To je bilo smiješno cijelom razredu pa sam još malo nastavio. Do 

sata hrvatskog već sam probušio orah i, naravno, polako pijuckao iz njega dok su drugi već otvorili 

svoje bilježnice.

Sjećam se još u vrtiću teta me je uvijek stavljala na kraj reda kad bi trebali izaći na dvorište, a 

ja sam uvijek izašao prvi. U mojoj grupi je bilo djece koja taj dan nisu stigla na užinu, jer su imala 

sat engleskog jezika pa im je teta ostavila kroasane u ladici da ih čekaju. Ja sam to vidio i dok su 

se svi igrali vani na dvorištu, otišao sam u sobu i pojeo sam od svakog kroasana sredinu, naravno, 

tamo gdje je bila čokolada. I tako su „Englezi” ostali gladni. Teta je mamu dočekala jako ljutita, a 

mojoj mami je bilo jako neugodno.

U školu sam tako u drugom razredu ponio malo slanine i luka da se moj prijatelj iz klupe i ja po-

častimo. Sve sam ja to narezao i spremio u kutijicu za užinu, pa smo se mi lijepo najeli ispod klupe 

usred sata. To je bio najukusniji doručak koji sam jeo, jako ukusan: slanina, luk i kruh. Mljac! Mislim 

da se miris luka osjetio do ploče. Punih usta i masnih ruku učiteljica nas je otkrila. Čak mi se čini da 

se malo nasmijala.

U trećem razredu osnovne škole jako sam volio ići u park Maksimir. Imao sam na balkonu jednu 

posudu punu punoglavaca i onda smo moj brat i ja svaki dan gledali kako se oni razvijaju i kako im 

raste rep te se pretvaraju u male žabe. Tako sam ja jednu teglicu punu punoglavaca ponio u školu. 

Svima su se moji punoglavci jako svidjeli pa su i oni željeli imati iste takve. Svakom sam u plastič-

nu čašu dao po jednog ili dva. To je bila razmjena za sličice koje su se tad skupljale. Na kraju su ih 

ptice pojele, naravno, ne mi.

I sada, u šestom razredu, volim kad se nešto događa, da budem iskren, volim kad netko izvodi 

gluposti. Škola mora biti zabavna za djecu, uvjeren sam. Veliki sam ljubitelj hrane pa se tako znam 

jako dobro snaći i u školskoj kuhinji. Po duplu dozu bih poslao prijatelja ili bih uvjerio tetu kuharicu 

da sam pojeo samo jednu porciju. Neki moji prijatelji nisu baš neke izjelice pa im se često ne sviđaju 

neka meni jako fina jela. Ipak, odu sa mnom pa mi daju svoju porciju. Ja sam ipak dijete u razvoju.

Jednom je prijatelj kupio dvadesetak limenki Coca-Cole. To smo mi u školi sve popili pa smo 

igrali nogomet s tim limenkama. Bilo ih je posvuda. Ja sam rekao da ću ih sakriti u svojoj torbi, ali 

sam uhvaćen. Tvrdio sam: Moje nisu, a čije su, ne znam. Sve dok mama nije došla u školu.

Učitelji i roditelji mene ne razumiju, a često ni ja njih. Zato vas molim da nekada zažmirite na 

jedno, a ponekad na oba oka.

Jakov Bakota, 6. razred

OŠ Augusta Harambašića

Voditeljica: Ksenija Ivanović
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Kopački rit

Kopački rit ljepotu ima,

I sve uvijek tamo štima.

Divlje svinje se skrivaju,

Mnoga se čuda zbivaju.

Tamo i rode žive.

Jezerom hodaju čaplje sive.

Bjelorepi orao gnijezdo radi,

tamo se most veliki gradi.

Mali vlak jezerom vozi.

Roda danima stoji na jednoj nozi.

Brod polako plovi vodom,

ptice male lete svodom.

Danas je postao pravi hit

otići na vikend u Kopački rit!

Ivan Pavin, 4. razred

I. OŠ Dugave

Voditeljica: Dubravka Beraković

Ema Utješinović, 1. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Lakše s tim vratima

Petak je. Zadnji sat u popodnevnoj smjeni. Svi nestrpljivo odbrojavaju zadnje sekunde do škol-

skoga zvona. 3..., 2..., 1... - ringgg - oglasilo se zvono. Učenici su kao horda nosoroga pohrlili k vra-

tima svi zadovoljni što iduća 2 dana neće provesti većinu vremena sjedeći u školskim klupama, već 

sjedeći za kompjuterom gdje smatraju da im je mjesto i igrajući igrice. Za mene je ovaj tjedan bio 

jako stresan. Imali smo čak 3 ispita i pritom je svaki učitelj posvetio bar jedan sat ispitivanju uče-

nika. Pritom su se učitelji koristili tehnikom otvaranja imenika što se može usporediti i s igrom ru-

skog ruleta. Mrzim to iščekivanje i tu napetost tijekom koje svi u razredu, začudo, postanu vjernici 

moleći Boga da njih ne otvori.

No dosta je bilo o školi. Jedino što sad priželjkujem je otići na trening i iskaliti sav svoj bijes 

(prouzrokovan od strane učitelja) na odbojkaškoj lopti.

Izlazim van. Šećem po parkingu. Nikoga nisam našao. Odlazim do obližnjeg kafića. Nikoga ni 

tamo. Vadim mobitel iz džepa. Tipkam...

- Halo tata!

- Bok!

- Pa gdje si ti?! Čekam te pred školom već 10 minuta - izgovarao sam vičući u mobitel.

- Pa ne mogu ja doći po tebe. Nazovi mamu.

- A zašto?

- Pa znaš, majstor je došao za zavjese i... - bip bip bip! Poklopio sam.

- Halo mama!

- Bokić!

- Pa gdje si ti do sada?! Prvo čekam tatu pred školom, a sada i tebe već punih 11 minuta. Kasnim 

na odbojku, a trener je rekao da tko zakasni trči krugove po tribinama … izgovarao sam povišenim 

glasom u mobitel po drugi put danas već si predočavajući svoju oteklu slezenu.

- Pa nisam mogla doći prije - opravdavala se umilno moja mama.

- A zašto? - rekao sam, ovaj put, otežući.

- Bila sam na placu.

- Ahh! Dobro, onda ću te čekati na prijelazu.

- Na kojem prijelazu?

- Pa kod one zelene ograde gdje me tata inače pokupi.

- Je li to ona kod raskrižja?

- Ma ne! - rekao sam u trku i već sam bio nadomak prijelazu.

- A onda me čekaj kod parkinga jer ja sam već tamo - rekla je, a meni je pred očima iskrsnula 

poznata slika njezinog kotrljanja očima.

Poklopio sam. Stao trčati. Okrenuo se pa naglo usporio i lijenim korakom krenuo prema par-

kingu.

Ušao sam u auto. 

(Bez pozdrava!? Pišući ovo, crvenilo mi se razlijeva po tjemenu i slijeva niz vrat od same pomisli 

kako je od tog trenutka sve pošlo nizbrdo. )

- Bok! - rekla je moja mama. Pih, kao da se nismo čuli cijeli dan! Nabrušen osorno joj se obraćam 

pitanjem je li uzela moje stvari za trening, naslućujući logičan odgovor i ispriku kako je tata trebao 

doći po mene i donijeti stvari. - Joj, pa zaboravila sam! Sorry. - ispričala se mama, baš iskreno, kao 

što sam i očekivao, ali to nije dopiralo do mene. 

Ispuhivao sam zrak kroz nos, zatvorenih očiju, mršteći se i izvodio male krugove kažiprstom i 

srednjakom po čelu, kao što to rade zlikovci u filmu kada im nešto nije po volji.

- A što si radila da si zaboravila? 
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- Pa bila sam u kupnji, a ne doma. Halo!? I onda ćeš sutra pitati što ima za ručak.

- A što imamo danas za ručak? Što si skuhala?

- Pa... ovaj... nisam … ništa … - rekla je glasom prepunim žaljenja, isprike … 

- Pa što onda … (pobjegla mi je ružna, jako ružna riječ) - povikao sam osjećajući da sam otišao 

predaleko.

- Mooooliiiim? Što si rekao? - izgovorila je ispod glasa, kroza zube. 

- Čula si me. - isprsio sam se glumeći nekakvog hrabričinu.

Auto se zaustavio. Mama je gledala ravno preda se, u prazno i rekla jasno oblikujući riječi - Izlazi 

van!!! - uključujući i ova tri uskličnika.

- E pa da znaš i da hoću!!! - rekao sam netom prije nego sam zalupio vratima.

- Lakše s tim vratima!!! - čuo se glas iz auta.

Promrmljao sam si nešto u bradu, čisto iz svojih potreba, kako bih mogao reći da je moja bila 

zadnja. 

Na trening nisam otišao. Nije mi više trebala lopta na kojoj ću se iskaliti. Uputio sam se prema 

doma tražeći riječi isprike.

Kišica je počela lagano paduckati. Pozvonio sam. Prošla je cijela vječnost dok se na vratima 

nisu pojavili oni, moji roditelji. Od svih smišljenih isprika samo sam izgovorio - Pogriješio sam! -

Lovro Capan, 7. razred

OŠ Bartola Kašića 

Voditeljica: Štefanija Turković

Ela Šiklić, 1. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Sven Laušić, 8. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Leptir

Bio jednom jedan leptir koji je kao i svi leptiri živio u svome jatu. No, ovaj leptir bio je malo dru-

gačiji. Krila mu nisu bila plava s crnim rubom, kao kod njegovih rođaka, nego plavo ljubičasta s de-

belim crnim rubovima. 

Naš leptir se time nije zamarao, mislio je da je to lijepo i neobično. Zapravo, i bilo je, ali ne i 

drugim leptirima. Većina mu je leptira rekla da je ružan i da izgleda smiješno. Leptir za to nije ma-

rio, ali kad je čuo te riječi od svojeg najboljeg prijatelja, srce mu se slomilo te je tužan odlepršao u 

šumu. Dok je tako letio i letio, stabla su komentirala njegova krila i divila mu se. Odjednom se zabio 

u ružu. Ruža se iznenadila i stala glasno diviti leptiru. Leptir ju upita: „Zašto mi se divite?”, a ruža 

mu odgovori: „Ti si jedinstven i tako lijep! Kako da ti se ne divim?”

 „Svi su leptiri rekli da sam ružan”, tužno je rekao leptir. Ruža ga je obgrlila svojim listovima te 

mu šapnula: „Ne slušaj ih! Oni su ljubomorni! Ostani sa mnom i budi moj leptir!” 

I tako, leptir je ostao s ružom. Kad su ga njegovi leptiri vidjeli u društvu lijepe ruže i kad su osje-

tili kako ga ona voli, neki su leptiri bili ljubomorni, a neki su se posramili i ispričali se. Leptir im je 

oprostio, ali nikada nije zaboravio što je ruža učinila za njega.

Ena Vranić, 4. razred

OŠ Lauder Hugo Kon

Voditeljica: Suzana Maček Brščić

Ana Marija Dobrić, 2. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Manica ima manicu

„Ja stvarno ne mogu vjerovati”, rekla je Manica uzrujano tražeći po torbi bilježnicu. „Smiri se pa 

možda ti neće dati minus”, tješila ju je njezina prijateljica Zvjezdica. „Znaš ti dobro kakva je nova učite-

ljica iz prirode, odmah će mi dati jedinicu.” 

Zvonilo je. Svi učenici, trčeći, traže svoje učionice. Ispred učionice čekaju profesoricu. Manica je 

uzrujano lupkala nogom po podu. I evo, dolazi profesorica iz prirode. To je bila visoka, mršava gospođa, 

kratke crne kose i s naočalama na vrhu nosa. 

Kada su svi učenici ušli u razred, profesorica je odmah s vrata naredila: „Pripremite zadaću.” Bacila 

je imenik na stol i još jednom upitala: „Tko nije napisao zadaću?” Manici se sledila krv u žilama. Zar nit-

ko neće prvi dignuti ruku i reći da nije napisao? Gdje su oni koji su bili bolesni - pomisli; oni koji ne pišu 

redovito zadaću, pa da može lakše istupiti, podržati ih; da ne bude baš sama. Znala je Manica da, ako 

ne kaže profesorici, može dobiti ne samo jednu, nego i dvije jedinice, zato je brže-bolje dignula ruku. 

„Oprostite profesorice, zaboravila sam bilježnicu”, tiho je prozborila Manica. 

„Znači tako. Već sam se ponadala da ste se popravili. Ali, dobro. Neću ti dati jedinicu, a niti minus, 

jer se na vrijeme javljaš”, protumačila je.

Kada je Manica to čula, bila je presretna, ali dalje nije slušala kako će ostalima provjeriti i ocijeniti 

zadaće. Bila je toliko ushićena da je htjela zagrliti profesoricu, a nije čula kad je izgovorila: „Nemoj za-

boraviti bilježnicu za sljedeći sat.” U razredu je nastala buka jer se ispostavilo da ima i onih koji nisu 

napisali zadaću, a imali su slična opravdanja te onih koji su je napisali napola ili pogrešno. 

Dok su učenici međusobno razgovarali, ili pokušali opravdati svoje netočne odgovore, Manica je ci-

jelo vrijeme gledala u sat u obliku stabla na zidu čija je jedna grana nedostajala, dok je s druge strane 

bio plakat psa koji u ustima drži granu. U njezinim mislima bila je želja za psom koji bi je pratio u školu, 

dočekivao mašući repom, a onda bi se cijela škola divila kako veselo donosi bačeni štap. Cing-ciiiiing! 

Napokon je zazvonilo. 

Poslije sata, Manica i Zvjezdica pričale su cijeli odmor o tome kako je čudno što Manica nije dobila 

jedan. Čak i kad su išle kući, putem su razgovarale o tom neobičnom događaju. 

Pred ulaznim vratima Manica je razmišljala kako će ispričati što se dogodilo. Međutim, iznutra je za-

čula majčine povišene tonove: „Kako si opet dobio jedan?!” Slatko se nasmijala znajući da opet razgo-

varaju mama i brat. „Ne znam, profesorica iz prirode je prestroga”, rekao je njezin brat Špat. Nadimak 

mu je Manica nadjenula dok je bila mala, jer je najviše voljela da ju brat popodne uspavljuje, a on bi pri-

stao jer ne bi morao učiti. Popodne ili navečer, da ga pusti na miru, zatvarao bi se u sobu pa je Manica 

govorila da brat "ide spat", ali šuškavo. Pa su ga tako prozvali- Špat.

Manica je ušla u kuću i, da uvali Špata u još veću nevolju, poviče: „Nisam dobila jedan! Profesori-

ca iz prirode nije mi čak upisala niti minus, iako sam zaboravila bilježnicu.” Mami je bilo čudno kako se 

Manica tome veseli, ali je poslije kratkog promišljanja rekla: „A zašto si uopće zaboravila bilježnicu, 

Manice?”

Sada se Špat počeo smijati vidjevši Maničin izraz lica nakon što je čula pitanje. „Ne znam. Ostala je 

na stolu. Evo, vidiš, tu je!” zbunjeno je kazala Manica. 

Nakon što su Špat i Manica ručali i napisali zadaću, otišli su igrati košarku ispred kuće. Kada biste 

ugledali tog visokog, mršavog osmaša smeđe kose i očiju te malu, mršavu trećašicu plave kose i očiju - 

ne biste povjerovali da su brat i sestra. Ali, to se može zaključiti po njihovu razgovoru: „Ma daj, ne znaš 

igrat!”, „Pa, ne mogu zabit koš kad si stao ispred mene!” I tako dalje, dok se Manica ne bi rasplakala i 

tužila ga mami, a Špat dobio kaznu.

Sljedećega dana Manica i Zvjezdica vraćale su se iz škole. Čudno je bilo kako su se brzo rastale 

ugledavši Maničinog tatu. „Manice, čini mi se da je ono tvoj tata”, klimnula je glavom prema zabrinutom 
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čovjeku Zvjezdica. „Nadam se da to nema veze s onom bilježnicom i da nije bio u školi... Bok! Vidimo se 

sutra”, kazala je Manica i trčala prema tati. „Bok! Bok!”

Kad je Zvjezdica zamakla iza ugla, Manica je ubrzala ne gledajući u asfalt. Pljas! Pala je pred tatom i 

ogrebala koljeno. Boljelo je jako, ali je uspjela izgovoriti: „Jesi li bio u školi?” „Ne, zašto?!” rekao je tata 

zbunjeno. Tek kad je ugledala krv, počela je plakati. To je bilo više urlanje, poput policijske sirene, negoli 

plakanje. Uzeo ju je u naručje i prenio do kuće. Mama je već otvarala vrata i glasno komentirala: „Zar 

opet, Manice, nisi gledala kud hodaš?” Polegnutu na trosjedu, s flasterom na koljenu, mama je poljubila 

djevojčicu i rekla: „Proći će. Znaš da uvijek prođe. Malo se strpi, ali nemoj opet trčati. Jer, drugi puta 

možda neće biti tate u blizini da te prenese pa ćeš morati sama do kuće. Pogledaj si koljena, sva su izu-

bijana! I pripazi kud hodaš!” Manica je često slušala upravo te iste riječi, uvijek iznova i ponovo. Tata se 

nekako osjećao krivim i nije znao treba li zbog nečega jako važnog otići u školu pa je upitao mamu je li 

ona upoznata s kakvim događajima, a ona mu je sve ispričala.

Idućega dana tata je Manicu htio iznenaditi pa se nije pojavljivao na putu do škole, nego je pričekao 

da se Manica sama vrati. Kad je već bila blizu, sakrio se iza kuće u dvorištu s malenim, slatkim psom. 

Manica je, ovoga puta, zaista sporije hodala iako joj je to teško padalo. Kada je ušla u dvorište, tata je 

pustio psa van i on je veselo doskakutao do nje. Tata je radosno izjavio: „Tvoj je. Nazovi ga kako želiš.” 

Manica je zgrabila psića koji se više kotrljao nego hodao i ganuto izgovorila: „Hvala ti. Ovo je najljepši 

poklon.” Nije mislila da ga je zaslužila zbog tolikih mana, zapravo, manica koje je imala...

Zatim je zamolila tatu da napravi kućicu za psa, a sama je cijeli dan smišljala ime: Bibi, Lila, Buco, 

Medo, Zeko... „Vatrica, Vatrica... Zvat će se Vatrica!” vikala je svim ukućanima.

Cijeloga vikenda Manica se igrala sa psom. Čak se pomalo pravila važna. „Moj se pas zove Vatri-

ca...”, svima u ulici pripovijedala je kako ga je dobila. Susjedima koji su imali psa ili neku drugu životinju 

nije dala riječ, već je puna dojmova uvijek prepričavala samo svoje dogodovštine. Tako je malo-pomalo 

pozvala i cijeli razred k sebi. Osim kada bi se Špat htio poigrati njime, odmah bi vrisnula na njega: „Ne 

diraj ga. To je moj pas!”

Kad je počela škola, Manica se nastavila igrati s Vatricom. Zapostavila je školu, nije pisala zadaće, 

a ako su je i natjerali da nešto rješava, onda je to bilo na brzinu i pogrešno, samo da nešto napiše pa da 

se opet može ići igrati. Naravno, nije brinula o njegovoj hrani, vodi, opremi, iako ni Vatrica takve stvari 

nije očekivala. Osim kada je trebalo odvesti psa veterinaru, tada ga je nježno stiskala i škrgutala zubima 

plačnih očiju. Iako se i sama bojala pikice, željela je utješiti svojega psića. 

Jednog poslijepodneva tata je otišao bratu na roditeljski sastanak, a usput se raspitao i o Manici. 

Nije bio zadovoljan onime što je čuo. Mama i tata morali su nešto učiniti. Ovoga je puta Špat bio bolji 

u školi. Nakon dugog razgovora, odlučili su na neko vrijeme Vatricu dati Maničinoj i Špatovoj baki koja 

živi na selu. Kad se Manica vratila kući iz škole, Vatrice nije bilo pa je dignula uzbunu: „Vatrice, Vatri-

ce, gdje si? Treba zvati policiju!” u plaču je trčala dvorištem i kućom, vikala i sve uzbunila. Mama i tata 

su joj pokušavali objasnili da je Vatrica kod bake zato što je popustila u školi, ne piše zadaće i samo se 

igra sa psom. Obećali su joj da ga može ponovno dobiti, ali ako zbog njega ne zapusti školu. Nakon što 

se smirila shvativši da je Vatrica na sigurnom i da će ga ponovo vidjeti, Manica je jecajući progovorila: 

„Obećajem da ću se popraviti, samo ga dovedite natrag.”

I doista, ubrzo se Manica popravila u školi, više nije zaboravljala bilježnice, nije brzopleto trčala, 

slušala je savjete drugih koji su znali sa životinjama. Čak se i Špat smio igrati sa psićem. Najviše joj se 

dopadalo kad su znali zajedno doći po nju pred školu. Tada je bila ponosna na svog ljubimca i velikog 

brata jer je Špat naučio Vatricu donijeti bačeni štap u ustima, a sva djeca bi se zadivljeno okupila oko 

njih i pljeskala.        

Erika Valešić, 6. razred

OŠ Mate Lovraka

Voditeljica: Arijana Watz
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Moja je domovina lijepa

U samom srcu Hrvatske nalazi se Lika. Ta prekrasna slikovita pokrajina okružena planinama 

kao da ne pripada ovome svijetu.

Najčešće boravim u gradu Otočcu, koji najbolje prepoznajem u jesen. Šećem ulicama, a drvore-

di starih hrastova sumorno stoje dok im vjetar lagano njiše grane. Kao da plešu, pritom ispuštajući 

one zadnje, gotovo crne listove. Ljudi koračaju ulicom odjeveni u tamne, starinske kapute i svatko 

bi pomislio da se nalazi na početku prošloga stoljeća. Prelaze preko maloga mosta koji vodi u grad. 

Ispod njega prolazi čista rijeka Gacka,u njoj odraz žalosnog jesenjeg neba. A na njemu mutni obrisi 

ptica...

Ustajem iz kreveta i provirim kroz prozor, otvaram ga, a nježne pahulje diraju moje lice. Gle-

dam kroz prozor u snijeg, kraj onih tužnih drvoreda. Grane drveća su krhke, a tamno lišće već ih 

je odavno napustilo. Vani vidim konje kraj Gacke kako trče i gube se u bjelini. Sve je bijelo... Nebo 

i tlo stopili su se u jednu nepreglednu cjelinu. Čujem pjesmu; zvonki glas moje bake. Prilazim joj i 

gledam u svijeće koje je zapalila. Miris voska ispunio je sobu, a toplina svijeća ispunila je moje srce.

Kad cvrkut ptica osvoji grad, odlazim u bujnu šumu podno Velebita. Šuma je preplavljena svim 

nijansama zelene boje. Dok hodam zaraslim puteljkom, preda me iziđe srna. Dlaka joj kestenjaste 

boje, uši usmjerene prema šumskim krošnjama. Približim joj se, no ona skoči i nestane u zelenilu. 

Nastavljam hodati te polako izađem iz šume. Gledam selo zvano Brlog. U njemu se mogu vidjeti 

stanovnici kako slave, plešu, vesele se... Dan je Gacke. Pripremaju slavlja kakva se u njemu održa-

vaju već stotinjak godina. Ljudi se smiju, pričaju, kušaju kolače. Zašto im se i ja ne bih pridružila?

Iscrpljena od vrućine, ležim na šumskom proplanku. U daljini vidim snježne vrhove Velebita, 

a oko mene zelenilo. Polako zatvaram oči i gledam djevojčicu. Ona trči proplankom pokušavajući 

okupiti stado ovaca. Bijela joj haljinica vijori na vjetru, a tamna kosa poskakuje na ramenima. Gle-

dam sebe - obuzimaju me čežnja i nostalgija. Vesela sam razigrana i slobodna. Baš kao i moja Lika!

Lea Ljubotina, 7. razred

OŠ Lauder-Hugo Kon

Voditeljica: Maja Orsag

Dora Mađarić, 6. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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More i ja

Pitao sam ljude zašto vole more

I dobih brzo odgovore ove:

Kemičar poviknu preko stola:

„NaCl + H2O, ima li ljepših simbola?”

„Kolega, to je sigurno neka greška!

More nije neka jedinica,

ono je životna zajednica.”

Povjesničar se mršti i pada u očaj:

„Čemu ova vika,

pa zar ne znate za njegov povijesni značaj?”

I dok napuštah ovaj urnebes ludi,

čujem sportaša kako ih kudi:

„Jeste li vi ikada uživali u slobodi,

ima li zabavnijeg sporta od jedrenja na vodi?”

Povukao sam se u svoj kutak

i razmislio na trenutak:

Što meni more znači i 

čime me toliko privlači?

Sjetio sam se svoje pokojne bake

s kojom sam provodio praznike svake.

Ona me prva s morem upoznala

i zajedno se sa mnom svakom novom kupanju radovala.

Zajedno smo ujutro brodove promatrali,

njihov povratak željno očekivali.

S ribicama smo skupa plivali

i ježinaca se pomalo bojali.

I tada shvatim što me uz more veže,

drži me uz sebe poput paukove mreže,

kao zvijezda što najjače blista,

odgovor je: ljubav čista.

Tin Polak, 8. razred

OŠ Petra Preradovića

Voditeljica: Sandra Désirée Bedenik
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Na krilima anđela

Jeste li se ikada zapitali: „Koliko sam uistinu hrabar?” ili „Kada bi postojale naočale kroz koje 

bi svatko od nas vidio svoju budućnost, koliki bi od nas imali hrabrosti staviti ih na oči?” Mislim da 

bi na tom testu i najjači pali. Zašto sam ovu priču započela baš ovako? Da biste shvatili, morat ćete 

ju pročitati.

Prošlo ljeto upoznala sam Saru, devetogodišnju plavokosu djevojčicu krupnih, zelenih očiju. Ži-

vjela je u malenom dalmatinskom seocetu, koje sam ja ovu godinu po prvi put posjetila. Upoznale 

smo se na poprilično čudan način. Već u ranim, jutarnjim satima Sara bi sa svojom majkom sjedila 

na terasi. Već do tada smo se primjećivale, no nijedna, ne znam iz kojeg razloga, vjerojatno zbog 

sramežljivosti, jedna drugu nije ni pozdravila. Kriomice smo jedna drugu promatrale kroz ogradu na 

kojoj je već pomalo dozrijevalo grožđe. Sara me svojim krupnim očima promatrala smijuljeći se, a ja 

joj u tom trenu smiješkom uzvratim i krišom nestanem iz dvorišta. Kasno poslijepodne dok je sun-

ce svoje zlatne zrake spremalo na počinak, trgne me zvuk sirene. „Hitna!..” - promrljala sam tiho. 

„Nekome je loše, a kako mu i ne bi bilo na ovoj paklenoj vrućini?” - nastavila sam pričati sama sa 

sobom. I baš kad sam htjela izvući glavu iza zavjese, opazih čovjeka kako u naručju nosi onu malu 

djevojčicu koju sam jutros promatrala iza ograde. „Mama... Seki preko puta je pozlilo... Došla je hit-

naa!.. Mamaaa...” - urlajući po kući izjurih u dvorište. Mama je stajala s mobitelom u ruci i nijemo 

gledala u ženu koja joj se zahvaljivala. „Nina!” - dozva me mama nakon što me opazila.”Nina, sad 

ću doći.” - nastavi mama kao da mi je htjela dati do znanja da ne idem dalje. Vratila sam se u kuću, 

a ubrzo je došla i mama. Obasula sam ju pitanjima, a ona mi je, u skladu s mojim godinama pokuša-

la objasniti. „Uz Božju pomoć bit će sve u redu!” - reče mama. „Bit će sve u redu!” - ponovi mama 

i ubrzanim korakom iziđe iz kuće. Ta večer mi je posebno ostala u sjećanju. Kućom je vladao mir. 

Brat i ja se nismo svađali, mama nije gledala svoju omiljenu seriju, a tata pak nije pjevušio po kući. 

„Ujutro ćemo posjetiti susjedu Vidić, da vidimo kako je maloj Sari.” - reče mama. Ujutro sam ustala 

prije svih, nestrpljivo čekajući da idemo kod gospođe Vidić. Kroz dvorišnu ogradu opazili smo gos-

pođu Vidić. „Dobro jutro!” - ljubazno ju pozdravi mama. „Jutro!” - malo tiše dodala sam ja. „Teta, 

kako je Sara?” - preduhitrila sam mamu svojim pitanjem. „Dobro je. Danas će dobiti transfuziju pa 

će sutra moći kući.” - reče ona. „A zašto mora primiti tu...trafu...?”. „Transfuziju, zlato... Znaš... Ne 

moraš ti svoju slatku glavicu zamarati time.” - blagim pogledom tiho mi reče Sarina mama. Dođi, 

pokazat ću ti Sarinu sobu, da vidiš samo koliko igračaka ona ima! Dođi...Kada ona dođe igrajte se 

do mile volje.” - riječi gospođe Vidić izvukle su mi osmijeh od uha do uha. Otvorila sam vrata Sarine 

sobe. Prozračna, prostrana soba, s dosta svjetlosti, prepuna igračaka, s velikim krevetom na kojem 

su ležali svi mogući plišanci, izgledala mi je kao soba neke princeze iz bajke... Na njenom radnom 

stolu nalazila se velika likovna mapa. Otvorila sam ju. U njoj je bio prekrasan crtež anđela koji sjedi 

na nebu. Okrenuvši drugi list ponovno ugledah nacrtanog prekrasnog anđela, ali ovaj put je on pri-

kazivao anđela koji svira harfu djevojčici na kamenu. Toliko sam bila oduševljena Sarinim crtežima 

da nisam niti primjetila kada je njena mama izašla iz sobe. Kroz prozor sobe vidjela sam mamu i 

gospođu Vidić kako tiho razgovaraju. Prišla sam prozoru i čula mnogo toga o Sarinom zdravlju što 

me je ražalostilo. Razumjela sam da Sara ima dijabetes, probleme s bubrezima, da gubi vid i da je 

dijagnoza grozna. A najviše sam ostala zaprepaštena kada sam čula od gospođe Vidić da doktori 

to hladnokrvno govore i pred Sarom. Sjela sam na Sarin krevet. Nisam mogla prestati razmišljati o 

tome što osjeća onaj koji zna da mu se život gasi... A još je dijete... Pitala sam se shvaća li ona to 

uopće. Kada sam pomislila da na to nema odgovora, ponovno sam prolistala onaj likovni blok. Tada 

sam crtež promatrala kao crtež, a danas zapravo shvaćam da su to bila Sarina iščekivanja. Nakon 

Sarina povratka iz bolnice bile smo nerazdvojne. Cijele dane provodile smo zajedno. Od Sare sam 
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mnogo toga naučila - boriti se i ne posustajati. Naučila me crtati anđele... cijeniti male stvari...di-

jeliti...

Dva i pol mjeseca ljetnih praznika proletjela su kao u trenu. Bilo mi je teško pozdraviti se sa 

Sarom. „Joj cure, imate mobitele, internet, a i kojekakvi praznici su tu! Vidjet ćete se!” - mama je 

pokušala ublažiti rastanak. Još se sjećam onog čvrstog Sarinog zagrljaja i njenog suznog lica kada 

smo odlazili. „Čujemo se čim stignem u Zagreb!” - šapnula sam joj na uho. Tako je i bilo. Čule smo 

se svakodnevno, razmjenjivale smo slike i videe... Mjesec i pol dana poslije Sari je ponovno pozlilo. 

Bolnica je sada bila njezin dom. Danima kada bi se osjećala malo bolje, crtala je... Ponovno prekra-

sne crteže anđela...

Kao da ih je dozivala da dođu po nju.

I došli su... Tiho, nečujno, jedno jutro, ugasio se Sarin život.

U njenoj sobi, na njenom radnom stolu stoji i njen posljednji crtež nacrtan u bolnici - anđeo na 

čijim krilima sjedi djevojčica...

 

Za uspomenu na Saru

Nikolina Antić, 5. razred

OŠ Vugrovec - Kašina

Voditeljica: Dijana Dill

Niki Likar i Tara Matić, 5. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Na putu do… 

Prvi je dan škole. Djeca se rano bude i na svoja leđa podižu školske torbe.

I mene su moji roditelji rano probudili da se obučem i operem zube. Naravno, sve sam to brzo 

napravio da stignem spremiti knjige u školsku torbu. I tada sam osjetio kako su knjige teške. Poku-

šavao sam ne misliti o tome kako li će samo biti teška nova školska godina. Bi li svijet bio ovakav 

da je sve po mome?

Koračam tamnoplavom zemljom. Oko mene uzdiže se drveće ružičaste boje, s krošnjama od 

šećerne vate. Iznad proviruje nebo, potpuno žuto, po kojem plove okrugli, smeđi oblaci. A sunce? 

Sunce je veliko oko kojemu šarenica prosijava zelenom bojom, a zjenica crvenom. U šumi sam. Oko 

mene šarene životinje, hodaju, trče, lete. Neke i lebde. Ugledao sam puteljak crvene boje. Zaputio 

sam se smjelo njime kamo god me doveo.

U daljini sam spazio kuće načinjene od knjiga. Potrčao sam prema neobičnom gradu. Uskoro su 

me zaustavile dvije olovke i upitale:

- Zašto ti, putniče mladi, tako žuriš u Školograd?

Nisam mogao naći izliku pa sam odgovorio:

- Idem na dodatne sate matematike!

Olovke su odmah upitale:

- Koliko je dva plus dva?

Znao sam odgovor, ali sam uzviknuo: - Tri!

Olovke su se nasmijale i pustile me u Školograd:

- Ovom malom stvarno treba dodatna matematika, svi znaju da je dva plus dva jednako pet!

Zaključio sam da ove olovke baš i nisu pametne.

Ipak, uskoro je jedna od olovki postala moj vodič. Nastavili smo koračati crvenim puteljkom koji 

je postajao sve tamniji. Spustila se noć. Oko je zatvorilo kapke i nebo se zacrnjelo. Olovka se naglo 

zaustavila. Pred nama se uzdizala snježna planina. Olovka je rekla da bismo se, nastavimo li dalje, 

mogli smrznuti u njezinu čokoladnu preljevu. I prije nego što sam pitao kako ćemo dalje, olovka me 

grčevito primila za ruku. Zajedno smo skočili u zeleno želatinozno jezero, a ono nas je odbacilo vi-

soko do oblaka.

Oko je otvorilo kapke i ponovno zasjalo. Olovka je skakala po crvenim oblacima pa sam to po-

čeo i ja činiti. Nad Ledenom Dolinom spustili smo se olovka i ja ponovno na crveni puteljak, sada 

sav okovan ledom. Ispod sloja leda tekao je sok od naranči. A riba s ogromnim kljovama probijala 

je led. U posljednji čas olovka i ja smo kliznuli s puteljka i našli se u čudesnom Škologradu. Zgrade 

od knjiga u njemu su svjetlucale, prozorska su okna mijenjala boju, ulice su sjale, posvuda su plesali 

matematički računi i letjele knjige, enciklopedije, bajke. Olovka se zaustavila pred velikim čarobnja-

kom i zamolila ga da je pretvori u zelenu bojicu. I ja sam htio čarobnjaku izreći svoju želju, ali sam 

baš tada začuo mamin glas:

- Sine, požuri se, zakasnit ćeš u školu!

Sve se vratilo u normalu. Spremio sam i posljednju knjigu iz hrvatskog jezika u torbu. Obukao 

sam jaknu i izišao na ulicu razmišljajući kako mi školska torba više uopće nije teška.

Karlo Kuleš, 4. razred

OŠ Dragutina Kušlana

Voditeljica: Snježana Miletić Šironja
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Nema granica

Živi skrivena. Sanja i prevrće se u napuštenom kutku uma. Sjedi zaboravljena, okovana čvrstom 

rukom stvarnosti. Krhka je i malena, skromna. Blijeda lica, tanke kose. Boležljiva. Praznih plavih 

očiju, umorna koraka. Okovana. Ne zna, ne može, ne smije. 

Na nju je ravnodušno bačen pokrivač razuma pa nema izbora nego se bar malo njime utopliti. 

Tako sputana, oko sebe širi crnu sumaglicu. Zrači njome i ona dospijeva u svaku pukotinu isušenog 

zida duše. Postane sramežljiva i više se ne odaziva. 

Neki je tako zanemare, napuste, ponekad toliko dugo da je zaborave u potpunosti. Misle da je 

neko mitsko biće, da jednostavno ne postoji i zato je nemaju. Ali drugi, samo rijetki, skinu joj teške 

okove. Puste je da trči po beskrajnim brežuljcima ideja, skakuće od jednog do drugog. 

Da cvate, raste u visine, preko sunca, preko oblaka. Da u potocima, među drvećem ili za radnim 

stolom stvara svjetove. Tada je slobodna. Izađe iz svoje skučene kućice. Nije više krhka, slabašna, 

ugušena. Postaje snažna, samouvjerena. Lice dobiva poseban sjaj, kosa šarenilo boja.

A u onim praznim plavim očima vide se mora i oceani, nebo i zvijezde. Blistaju poput dragu-

lja. Ljeskaju se na suncu. Obasjava sve oko sebe neodoljivim svjetlom zore i sutona. Život oslikava 

šarenilom boja i zvukom kreativnosti. Stvara i smišlja. Uistinu može svašta. Zato, oslobodimo je. 

Svatko od nas ima moć i dužnost maknuti joj okove mogućeg ili nemogućeg jer ona može sve. 

S njom nemoguće postaje moguće, a takve magije trebamo više u svijetu. 

Mašta je čarobna u punom smislu te riječi. 

Ako je njegujemo i potičemo, jedna misao dovoljna je da se rodi ideja - nešto novo. Potpuno 

drugačiji i neviđen svijet stvoren samo pomoću mašte i volje. Samo je treba izvježbati. U svakom 

trenutku ostaviti joj mjesta i otvoren um da može raditi, nešto stvoriti. Nešto, bilo što, sve. Nema 

granica.

Mara Marković, 7. razred

OŠ Bartola Kašića 

Voditeljica: Marina Zlatarić

Ema Utješinović, 1. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Netko će nadrapati

Mrzim geografiju. Mrzim, mrzim, MRZIM. Dobio sam glupu JEDINICU. Mrzim i nju. Neopisivo. 

Što ću reći mami? Da sam iz testa za koji sam UČIO dobio jedan?! O Bože, kako mrzim geografiju!

Kasnije.

- Bok mama, kako si?

- Izvrsno! Kako je bilo u školi? 

- Hmm… doooooobro - kažem dok me polako oblijeva hladan znoj. - Dobio sam jeeee…dnu pe-

ticu iz tjelesnog. 

- Oh, pa to je sjajno! - oduševila se mama i nastavila: - Ručak ti je serviran, a ja se idem spremiti. 

Ti ručaj, a ja idem na informacije. 

- ŠTO!!?? - prolomio se nekontrolirani vrisak. 

- Idem na informacije. Imaš li što prijaviti? 

- Ne… ne, ne… možda… ne, ne, ne... - govorim dok mi tjelesna temperatura raste na +40.

- Boooook! - otpjevala je mama i zatvorila vrata.

O joj, kako ću nadrapati! Zašto joj nisam rekao!? - očajavao sam nad svojom sudbinom.

Postoji samo jedna mogućnost. Spakirat ću samo osnovno. NE! Plan nije dobar! Naći će me, a 

onda ću osim kazne imati i bruh jer osnovne stvari i nisu baš lagane. 

Ništa. Zovem mamu. - Halo, mama! 

- Ej, sunce! - razveseli mi se mama.

- Jesi već vidjela ocjene? - oprezno sam upitao. 

- Ne, evo sljedeća sam. Još uvijek je zvučala sretno, ali i pomalo sumnjičavo.

- Dobro, jer dobio sam jeeee…dnu vijest! Ogromni meteor past će na školu i zato bježi!!!! 

- ŠTOOOOOO!!!!!!? - vrisnula je mama.

- No, dobro. Dobio sam jedan iz geografije. Promucao sam, a srce mi je bilo u petama.

TU-TU-TU-TU…

Što ću sad? Ako se sakrijem, naći će me. Ako bježim, ulovit će me. Nema mi druge, morat ću se 

suočiti s ISTINOM. Došla je doma. Nije bila ljuta. Bila je tužna.

- Jako sam razočarana. Ne ide mi u glavu da si mi lagao. To stvarno nisam očekivala od tebe. 

Povrijedio si me. Trebat će puno vremena da vratiš povjerenje. Na tuširanje i spavanje. 

- Znam i ža... - pokušavao sam se ispričati.

- NA TUŠIRANJE I SPAVANJE, REKLA SAM!!!-zavikala je. 

- Da, mama.

Trebao sam reći istinu. Ustvari, nikad nisam ni trebao dobiti tu jedinicu. I vjerovali ili ne, frend 

iz razreda izbrisao je moje ime i napisao svoje na mome testu. Tako da sam ja dobio 5, a on dvije 

jedinice i ukor jer je lagao i zamijenio testove. No, bilo kako bilo, svejedno sam lagao mami.

I dan danas mi je žao...

Erik Vukas Kranželić, 6. razred

OŠ Mladost

Voditeljica: Maša Rimac Jurinović
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Ništa bez moje Jagice

Strka i vika počela je od ranoga jutra. Imamo kolinje. Moja bakica Jagica ronda po kredencu 

s rajnglama, loncima, tanjurima i noževima. Otkako je deda Jožek prije pet godina imao moždani 

udar i ne može se kretati bez štapa, bakica je preuzela većinu poslova i postala glava kuće.

„Moram biti i muško i žensko! Jožek, nemoj mi se tud' motati bez štapa! Buš opet opal!” ljuti se 

baka na dedu koji se jučer ispružio preko tri stube.

„Poskliznul sam se, niš mi nije!” opravdava se deda. 

I ja se bojim za dedu, ali kako baka kaže: „Ak' opadne, bu se digel! Pa ne bum ga zvezala za štrik 

i vlekla za sobom.”

Mesari su došli dobro raspoloženi. Deda nudi vinčeko: „Dajte dečki, podmažite grlo, bu i posel 

bolje napredoval!” Malo mi žao pajceka, no kad se sjetim finih šnicleka i pohanih krmenadleka, koje 

baka bogovski sprema, nisam više neraspoložena. Došla je i teta veterinarka, pregledala meso i 

rekla: „Pajco je zdrav!” Vežem šircl i idem u garažu s vrećicama u koje ću spremati svoje šnicleke. 

Meso se trančira, špekec reže, vinčeko natače, a posel ide sam od sebe! Baka ipak opominje: „Deč-

ki, pazite da se ne porežete! Noževi su fajn oštri.” Mom tati nespretnjakoviću već su dva prsta za-

motana hansaplastom.

„Moža bumo i prije Božića gotovi, kaj ne, Jagica?” deda dobro crven u licu nazdravlja baki iz 

garaže. Baka na dvorištu u kotlu kuha kožice, jezik i plućica za krvavice i srećom ne primjećuje da 

je deda već jako dobro raspoložen, možda i previše. Nosi mesarima kožice na probu da provjeri jesu 

li dobro kuhane.

„Joj, niš bez nas nemrete! Kaj bi vi, žene, bez nas muških?” zezaju mesari baku. 

„Živele bi k'o u raju!” prihvati baka šalu.

Krvavice su spremne za kuhanje u kotlu. To je dedin zadatak. Oprezno ih treba staviti u kipuću 

vodu i paziti da ne puknu dok se kuhaju.

„Pazi, Joža, da ne završiš ispod kotla!” opominje baka dedu.

Tek što je to izgovorila. Bum! Tres! Tras! Velika plava rajnga, u koju treba staviti kuhane krva-

vice, ispadne baki iz ruku.

„O, koji ti je jarac? Kaj te hitilo dole?” svađa se baka s rajnglom i brzo mijenja temu. 

„Lano, daj donesi klarinet. Nemamo nikakve mužikaše!” Uzela sam klarinet i uskoro se orilo u 

garaži: „Veselo je društvo naše, joj, mene, joj...” Pjesmu prekida mama pozivom na ručak. Treba de-

gustirati krvavice, šnicleke, krmenadle i čvarke. 

„Jagica, baš si dobro posolila krvavice! Bolje su neg' lani!” hvali deda svoju Jagicu. Meni su naj-

bolji šnicleki, a baka veli da nikad tako dobre čvarke nismo imali. Mesari dodaju da će nam i pacano 

meso i kobase biti za prste polizati. 

Puni smo k'o bačve. Umorili smo se i od jela i od dela. 

Ali kakvo bi to kolinje bilo da ne padne jedan drmeš. Deda je pojačao Radio KAJ.

Zagrlila sam baku i počele smo plesati. Baka je zajuškala, vrtimo se kaj se da i u veselju zavr-

šavamo još jedno kolinje. 
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MANJE POZNATE RIJEČI
rondati - prevrtati, rušiti
pajcek, pajco - prase
kredenc - kuhinjski ormarić
šniclek - odrezak
rajnga - velika posuda
krmenadlek - svinjski kotlet
deda - djed
šircl - pregača
bum, buš - budem, budeš
špekec - slanina
opal - pao
fajn - prilično, dosta 
poskliznul se - poskliznuo se
kaj - što

digel - digao
nemrete - ne možete
niš - ništa
hitilo - bacilo
štrik - uže
mužikaši - svirači
vlekla - vukla
delo - djelo, rad
vinčeko - vino
pacano meso - usoljeno meso 
posel - posao
kaj se da - najviše što se može
napredoval - napredovao
zajuškati - pocikivati 

Lana Milković, 7. razred

OŠ Marije Jurić Zagorke

Voditeljica: Melita Horvatek Forjan

Nika Kežman, 7. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Odijelo ne čini knjigu

U dječakovoj sam sobi i on me čita. Zabavlja se i smješka svakoj mojoj duhovitoj rečenici, okre-

će stranice tako snažno i brzo da se bojim da me ne ošteti. No nisu sva djeca kao on, neki su me 

čitali jer su morali, drugi iz dosade, a treći bi me pospremili već nakon prve stranice. Možda bi me 

zadržali kada bi znali što sam sve prošla. Put od tiskare do ruku jednog dječaka vrlo je dug. Kada 

se sjetim što sam sve morala proći: tiskanje, ljepljenje, vezivanje...

U tiskari gdje sam putovala s trake na traku i sastajala se s drugim knjigama doživjela sam prvi 

neugodan, ali i pomalo smiješan trenutak. Bilo je to na četvrtoj traci koja je bila zadužena za lije-

pljenje knjiga. Kada sam došla na red, pala sam s trake sva puna ljepila i zalijepila se za kosu jed-

nog radnika koji je slagao kutije. Osjetio je da mu je nešto palo na glavu, ali se nije obazirao već je 

nastavio nositi kutije po tiskari sa mnom na glavi. Što bih dala da sam u tom trenutku znala govo-

riti, ali iako puna slova niti jedno nisam mogla pretvoriti u glas. Svi su nam se smijali dok smo tako 

paradirali tiskarom sve dok nismo došli do vlasnika koji nas je pogledao mrkim pogledom i počeo 

vikati na radnika: „Pa što tu izvodiš, nemaš pametnijeg posla nego lijepiti sebi knjige po glavi. Sram 

te bilo!” Krenuo je rukom prema meni, ali je u tom trenutku radnik tužno izletio van, skinuo me, pri-

lično teško, sa svoje glave i ubacio u prvu kutiju. 

Pokretanjem kutije nastavilo se moje putovanje ili je možda tek započelo. Iz tamne kutije začu-

la sam glasove koji su požurivali nekoga da nas posloži. Napokon sam i ja došla na red. Prostorija 

u kojoj sam se našla bila je neobično ugodna i u njoj je vladala potpuna tišina. Složili su me pored 

knjige s prekrasnim ljubičastim koricama i velikim šarenim slovima i od nje sam saznala da sam 

u knjižnici, točnije na dječjem odjelu. Sa susjedom sam se odmah sprijateljila, ali naše čavrljanje 

ubrzo je prekinuo njen povik: „Koje čudo!”, uzviknula je nakon što je jedna djevjčica posegnula za 

mnom.” Već te posuđuju, a tek si stigla, koja si ti sretnica.” 

Ubrzo sam se našla u djevojčičinoj sobi, odmah me otvorila i počela čitati, no nije bila baš nešto 

sretna, uzdahnula je i zatvorila me. Zatvorila me nakon pet-šest stranica. Nisam mogla vjerovati i 

iskreno bilo me jako sram. Ostatak dana provela sam u jednoj ladici u kojoj nije bilo ni tračka svje-

tla pitajući se zašto nisam dovoljno dobra. Ponadala sam se da je možda umorna i da će sutra na-

staviti, ali ona me samo spremila u torbu, obukla svoj zimski kaput i izišla iz kuće. Vani je bilo jako 

hladno, ali sam bila sretna jer je na mene pala jedna pahulja snijega, znam da to za mene možda i 

nije tako dobro, mogla bih se smočiti, poderati, mogla bi mi se slova izbrisati, ali što mogu kad obo-

žavam snijeg. Snježne radosti zamijenila je ugodna i topla prostorija, sada već poznata. Vratila sam 

se u svoj dom. Vidjevši kako samo tužna, moja nova prijateljica ispričala mi je neka svoja iskustva 

ne bi li mi olakšala nova putovanja koja me očekuju. 

Otada me iznova i iznova posuđuju i vraćaju, neki me pročitaju, neki ne, neki o meni ponešto 

i napišu, a neki to naprave po meni, osim priče ima sada u meni i raznih brojeva telefona, viceva, 

neobičnih poruka, imena bendova, pa i pokoja prosta riječ. Ali moja svrha je da služim ljudima, toč-

nije djeci pa sam to sve dobro podnosila. Voljela bih da me ovaj dječak uzeo ranije, u vrijeme kada 

sam tiskana, kada sam imala svoj miris, miris nove i uredne knjige. Možda sam se izvana činila do-

sadnom i običnom, ali kada bi zavirio u mene čovjeka bi zapuhnuo vjetar stranica i prekrasan miris 

pustolovina. No koliko sam putovala od jedne do druge ruke izgubila sam svoj miris i uredan izgled. 

Danas sam potpuno izlizana, stranice su mi zgužvane, poneke i istrgane, ali sam sretna što još uvi-

jek nekome mogu podariti smješak na lice dok me čita, jer na kraju krajeva ako nije odijelo to koje 

čini čovjeka, onda je valjda tako i s knjigom.

Ella Hodžić, 7. razred

OŠ Julija Klovića

Voditeljica: Katarina Brković
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Oni koji za rat ne znaju

Tužni su oni koji u ratu jesu.

Tužniji su oni koji su u ratu nekoga izgubili.

A najtužniji su oni koji su rat pokrenuli.

Ali oni to ne znaju.

Sretni su oni koji su rat preživjeli.

Sretniji su oni koji rat nisu iskusili.

A najsretniji su oni koji rat ne poznaju.

Ali oni to ne znaju.

Lani Elena Žaknić, 5. razred

OŠ Cvjetno naselje

Voditeljica: Vesna Lugarić

Lorena Adamović i Riana Soldić, 5. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Ožiljak

Odnedavno, na mojoj lijevoj ruci, gore na zglobu kažiprsta postoji jedan ožiljak. Tu se nalazio 

madež, rodila sam se s njime. Po njemu sam kao mala naučila koja mi je lijeva ruka. Bio je dio mene 

od kad znam za sebe.

Na redovitoj kontroli kod kirurga za sasvim nešto drugo, kirurg je primijetio na njemu promjene. 

Vrlo je brzo ustanovljeno da ga treba hitno odstraniti jer predstavlja rizik za moje zdravlje. Tako 

sam dobila šest malih šavova i jedan ne tako strašan ožiljak. Ne biste vjerovali kakvu je brigu taj 

ožiljak izazvao! Svi su me zaustavljali i ispitivali jesam li dobro, boli li me, kako je prošao zahvat, 

zašto je uopće bio potreban, koliko će trebati da se to oporavi, hoće li se ožiljak zauvijek vidjeti...

Pitanjima nije bilo kraja. Strpljivo sam odgovarala na njih najbolje što sam znala. Istovremeno u 

meni se rađala jedna spoznaja. Jedno čuđenje. Jedna mala ljutnja na ljude koji me okružuju. Jedna 

želja da i ja njih nešto pitam. Pitate li se isto što i ja?

Zašto je ljudima tako lako primijetiti vanjske ožiljke? Ove lako izlječive površinske rane s kojima 

se liječnici vrlo uspješno nose, koje relativno brzo i lagano zacjeljuju, a ostavljaju tek blijede ožiljke 

kao uspomenu na svoje postojanje ili možda podsjetnik na neku dječju nepodopštinu.

Što je s onim drugim ožiljicima, onima za koje nemamo pri ruci flaster? Što je s ožiljcima na 

duši? Što je sa stvarima, riječima i ponašanjem koji njih izazivaju? Kako to da se o tome ne priča, 

da se za to ne pita, da oporavak od tih rana nije bitan nikome ili tek rijetko kome? Možda se ljudi 

drže onoga - ako se pravim da to ne postoji, nestat će samo od sebe? Žao mi je, ali netko bi im mo-

rao reći da to nije tako. 

Pitam se jesu li ljudi, ponajprije mladi, svjesni kakvu bol mogu nanijeti, koje rane ostaviti na ne-

koj duši svojim vrijeđanjem, izrugivanjem, odbacivanjem, ponižavanjem. Duboko vjerujem da nisu. 

Da jesu - ne bi to činili. Čija je odgovornost za njihovu ne-svjesnost posljedica njihovih riječi i djela? 

Jesu li roditelji krivi? Učitelji? Društvo? Jesmo li krivi svi zajedno? Ima li uopće smisla tražiti krivca 

i prebacivati odgovornost na drugoga? Ona je kriva, on je kriv, ovaj je prvi počeo, onaj je prvi digao 

ruku...ima li to ikakvog smisla? Trebamo li jednostavno svi zajedno stati, podići glas, zaustaviti to, 

osvijestiti sebe i druge, ne činiti loše? Može li to biti jednostavno kao što zvuči? I ako može - tko 

će pokrenuti lavinu? Tko će prvi reći: - Ja to odbijam činiti? Tko će prvi pogledati osobu do sebe, 

otkriti ranu na njenoj duši i staviti flaster- flaster koji je sačinjen od osmjeha, topline, uvažavanja, 

radosti dijeljenja, poštovanja i ljubavi? Tko će prvi dati sve od sebe da rana u duši onoga koji stoji 

do nas bude zaliječena, spremljena negdje duboko u zaborav i zatrpana drugim, novim, sretnim i 

veselim sjećanjima, doživljajima, igrom, glazbom, druženjem, bezuvjetnim prijateljstvom?

Ja ću! Ja ću prva! A ti...ti me slijedi! Sada! Odmah!

Hana Ivančić, 7. razred 

OŠ Špansko Oranice

Voditeljica: Željka Dragčević Takač
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Portreti

Slike na zidu

Godinama stoje,

Neka sa, a neke bez boje.

Kroz njih sjetno

Gledamo u prošlost

U njihovim očima tražimo oprost.

Prašnjava stakla kriju ličnost

Koja sobu sad gleda,

I ne vidi sličnost.

Katarina Ivšak, 8. razred

OŠ Ivana Cankara

Voditeljica: Isabela Jeromela-Brlek

Vigo Laušić, 5. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Posljednja ruža

Jesen kovčege sprema:

prošle su šare, prošle su boje.

Studeni u mrzle ruke kist uzima

i zima nam donosi čari svoje…

Na paleti nema mnogo boja -

nastupa noć umjesto dana.

Sjeverac u mahu kroz krošnje prolazi

i ostavlja ih golih grana.

Rosa se pretvara u ledene kristale.

Zeleni sag polako se bijeli.

Životinje već snivaju slatke snove,

usnuo je i biljni svijet cijeli.

Jedino na kamenoj vrtnoj gredici

još stoji jedna crvena ruža.

Pospano sklapa latice svoje,

listove k nebu pruža.

Ne, neće ona utonuti u san.

Sunčeve zrake miluju joj lice,

drveće ju tješi,

pjevaju joj ptice!

Mraz ju uporno grli,

ona se na vjetru njiše,

a krupne suze ispiru joj kiše…

Dok tako skriva rumeno lice

s neba se čuju gromovi i jeka…

Sanjareći o njemu

ona proljeće čeka!

Matea Mršo, 7. razred

OŠ Ante Kovačića

Voditeljica: Ivanka Brađašević
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Priča božićnog drvca

Usred velike i mračne šume gdje je trava najzelenija i gdje stanuju najljepše vile tamo rastem i 

živim ja, mali bor. 

Bila je tek druga adventska nedjelja, a ljudi su već nabavljali božićna drvca. S velikim osmije-

hom na licu čekao sam da me netko iščupa iz zemlje i odnese u svoj topli dom. No, svaki čovjek koji 

bi stigao do mene uvijek bi rekao da sam premalen. Tuga bi me oduzela kada bi me netko zaobišao. 

Jedva sam suzdržavao tugu i plač jer sam mislio da nikada neću biti božićno drvce. Kada više nisam 

mogao suzdržavati suze, morao sam se isplakati. Baš u taj trenutak do mene je dolepršala vilinska 

kraljica. Vile su tražile novo drvce za Božić i božićni bal. Kraljica mi je obrisala suze i zapitala me 

želim li biti njihovo božićno drvce. Mojoj sreći nije bilo kraja. Ipak ću biti nečije božićno drvce. Kra-

ljica je rekla da će me okititi za dva tjedna. Tako je i bilo. Vile su me uredile kao cara. Izgledao sam 

poput najljepšega cvijeta. Na sebi sam imao djeteline s četiri lista. Bio sam najsretnije drvce u po-

vijesti ove šume. A i vile su bile vesele. Bio je to najljepši dan u mom životu. 

Od tada sam svake godine vilinsko božićno drvce.

Iskra Vranković, 4. razred

OŠ Jordanovac

Voditeljica: Anita Dragičević

Mia Vlačina, 1. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Prijateljice

Ovo je priča o dvije prijateljice. One ne samo da su prijateljice nego su i sestre, ali takve sestre 

još niste vidjeli. Potpuno su suprotne. 

Danica je poznata po razbacivanju stvari po sobi, a Marica za njom kupi nered poput Pepeljuge. 

Toliko su različite da jedna drugoj ponekad kažu jako ružne riječi. To ne podnosim. Nekidan je u par-

ku bio potpuni kaos. Danica se htjela ljuljati, a Marica je htjela na tobogan. I to ne bi bio problem da 

se mogu razdvojiti i otići svaka na svoju stranu, ali one to ne žele, niti je to moguće. Moraju stalno 

biti zajedno, a to zna biti jako naporno. Ponekad razmišljam kako bi bilo lijepo kada se njih dvije ne 

bi toliko svađale. Problem je u tome što je Danica ljubomorna na Maricu. Marica uvijek nešto radi, 

vrijedna je, spretna i brza. Marica uvijek svoj posao obavi kako treba, a Danica je nespretna i spora. 

To u njoj izaziva ljutnju, ponekad i bijes. Jednoga dana ostala sam s njima u sobi. Slušala sam glaz-

bu. Glazba me smiruje i opušta. Potpuno sam se umirila i tada, sasvim spontano, Marica i Danica 

započele su razgovor. Danici nije bilo jasno kako Marici uspijeva uvijek biti tako dobra. „Znaš, ja 

sam tako nespretna. Nikada ne mogu napraviti stvari dobro kao ti. Tebi sve ide od ruke. To me ljuti 

i onda se bacam i ne mogu se kontrolirati. Zauvijek ću biti lijevo smetalo.” Marica ju je pogledala 

i rekla: „Pa zar ti zaista ne razumiješ? Ti si lijeva, ona koja pomaže, dodaje, pruža. Ti si pokretač 

svega što ja učinim. Bez tebe ne bih bila ni upola dobra koliko jesam. Tvoj jedini problem je što ne 

razumiješ koliko si potrebna.”

U tom trenutku, lijeva je polako počela prilaziti desnoj. Njihovi prsti isprepleli su se u zagrljaju. 

Nikada nisam bila toliko sretna. Napokon su shvatile. 

Patricia Gecan, 6. razred

OŠ Voltino

Voditeljica: Stanka Svetličić

Lorella Frace, 5. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Ptica

Kako bi bilo da budem ptica? 

Da kao sova pod srebrnim zvijezdama po mraku letim te da se zaletim u bijelo svjetlo  

mjeseca. 

Da kao slavuj s divljim srcem i crnim očima pratim šumsku cestu. Da prkosim oblacima i  

žuboru vjetra. 

Da pratim pjev svojih suputnika do dalekog zelenila i ruža u cvatu. 

Ali da ne padnem u ponor mraka u svojem srcu

 nego da izađem iz njega

 i prihvatim svoju unutarnju pticu... 

Svoje pustolovno srce.

Dora Zahradka, 7. razred

OŠ Gustava Krkleca

Voditelj: Krešimir Čosić

Maja Homan, Isabella Margeta, Filip Kotnik i Mate Barišin 7. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Ruke moje bake

Moja baka je jako draga. Puno je volim, a i ona mene. To je ljubav bez granica koja blista tako 

jako, kao Sunce u Svemiru. Ona je moje najdraže biće, zvijezda s milijun priča koje mi je pričala dok 

me čuvala kao malu bebu. 

Provela je mnogo neprospavanih noći bdijući nada mnom kad sam bio bolestan, kuhala mi čaje-

ve, davala sirupe i tuširala me usred noći ne bi li mi snizila temperaturu. 

Kad sam ružno sanjao i budio se usred noći, čvrsto me zagrlila, ljubila, brisala suze i moje i svo-

je... Toliko nježnosti i topline ima moja baka. 

Ništa joj nije teško napraviti za mene: kuha moja najdraža jela, igramo se zajedno, idemo u kino, 

u šetnju gradom, rješavamo križaljke, crtamo i puno, puno svakodnevno razgovaramo čak i telefo-

nom.

Mogu joj reći sve svoje tajne i probleme, s puno pažnje i ljubavi sluša i dijeli moje tuge i radosti. 

Sluša me i razumije me. Ona je meni sunce poslije kiše, najbolje biće koje mi zna uljepšati najružniji 

i uveseliti najtužniji dan. Kada sam tužan, i ona je, a kad sam veseo i cvrkućem, bakinoj sreći nema 

kraja. 

Ali ima moja baka i onih dana... A tada je malo stroga, ali pravedna i poštena. Ne dopušta mi da 

radim baš sve što mi je volja i što mi padne na pamet. Jako joj je važno da učim i da sam dobar u 

školi, svaka petica koju dobijem, jako je razveseli i ponosna je na mene. 

Daje mi mnogo informacija i dobrih savjeta jer me želi puno toga naučiti i dobro odgojiti da 

odrastem u dobru, pristojnu, poštenu i uspješnu osobu. 

Moja baka je najnježnija i najtoplija osoba koju znam, osjećam toplinu oko srca kad joj čujem 

glas. Sretan sam što ju imam i što zrači dobrotom. Ona je moj najbolji prijatelj i moj najbolji učitelj. 

Ona je moje djetinjstvo.

Matej Marinković, 6. razred

I. OŠ Dugave

Voditeljica: Danuška Ružić

Dorotea Husta, Paola Cvitan, Lea Ivić, Lana Sirovec, 
Dora Mađarić i Laura Bergant 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Ruže u snijegu

Konačno sam shvatio značenje riječi Malog princa iz istoimene bajke: „Odrasli su jako čudni!”

Sve je počelo davno u mojoj obitelji o čemu svjedoči filmić sa svadbe mojih roditelja 

Fotografije u obiteljskom albumu i očeve priče o tom sretnom događaju.

Nasmiješena lica. Glazba orgulja. Zvuk crkvenih zvona. Neizostavna Mendelssohnova koračni-

ca. Holivudska haljina moje majke. Swarovski kristali u crnim viticama njezine kose. Blistavi biseri 

oko njezina vrata. Srebrne „štikle”. Crni skupocjeni frak mojega oca. Crveni rojevi latica ruža koji 

ostavljaju trag poput krvi u bijelom mekom snijegu. Kiša riže za sreću mladenaca. Žamor svatova. 

Duga kolona okićenih automobila. Hrvatska trobojnica vijori u snježnoj idili.

Ulazak u svečano urešenu dvoranu. Glazba. Pjenušac. Zdravice! Prvi svadbeni ples mladenaca. 

Konfeti.

Riječi Kićine pjesme: „Zbog jedne divne crne žene, zbog njene divne crne kose...”, ispunjavaju 

dvoranu. Otac sretan.

Naviru stare slike i sjećanja dok sjedim u sobi u Domu za starije i nemoćne, čiji je vlasnik moj 

stric Toma. Sestra i ja, stigosmo ovdje zajedno s našim ocem. Naime, ovo je za nas „sigurna kuća” 

jer, nakon razvoda i suda, bježimo od nasilja naše majke. Ovdje živimo kao u tvrđavi. 

Otac radi cijele dane, a mi smo prepušteni brižnom osoblju doma i ne žalimo se. Rublje nam je 

oprano i izglačano kao i svim štićenicima, hrana osigurana, soba spremljena... „Što hoćeš više?”

 Nije dosadno. Dosta je samo izići u veliki hodnik i susresti neke štićenike i zabava je tu. Sve 

je kao u filmu „ Let iznad kukavičjeg gnijezda”: Neobična starica pri susretu sa mnom pita: „Gdje 

je moj 8.a?” „Opet su pobjegli s Fizike”. Druga starica je negoduje zbog prevelike gužve u bolnič-

koj čekaonici. Jedan me stari gospodin proglasio svojim unukom. Njegov prijatelj viče: „Opet sam 

opljačkan!” „Vratite mi novac!” „Kakvu ja obitelj imam, pogledajte!” „Pak sam opet završil u gaj-

bi?!” vikao je prosijedi gospodin trčeći hodnikom. „Želim van!” „Nisam kriv!”

Sve to pod budnim okom njegovateljica i zaštitara. Bio sam iznenađen ponašanjem tih ljudi, a 

onda mi je moja sestra objasnila da boluju od Alzheimera. 

Često razmišljam o majci u dugim noćima dok grad spava. Naviru tisuće neodgovorenih pitanja: 

Zašto nas ne voli? Kako se tolika grubost rodila u njezinu srcu? Gdje je i s kim je?

A sve je počelo bajkovito. Otac je dobar čovjek, pun iznenađenja baš kao i Prosenjakov otac iz 

priče „Bicikl”, nakon čijeg sam čitanja plakao, a razred nije shvatio zašto.

Obično majke bježe i skrivaju se s djecom pred nasilnim muževima, a kod mene je obratno.

Pa neka netko kaže da se ne poštuje ravnopravnost spolova. 

Te noći zaspao sam kasno, shrvan mračnim mislima o svojemu životu u Domu za starije. Nasta-

va je poslijepodne. Ujutro sam čuo kako sestra govori da se otac nije vratio s posla. Nije se javio ni 

na mobitel. Nazvala je strica i sve mu objasnila. Nismo otišli ni na doručak ni u školu. Nakon dugog 

čekanja, pojavio se stric. „Vaš otac je stradao na tramvajskoj stanici kad se pijani vozač zaletio u 

skupinu ljudi i slomio je lijevu nogu”, rekao je.

Požurili smo prema stričevu novom mercedesu, u posjet ocu. Automobil je jurio Avenijom Du-

brava provlačeći se kroz jutarnju gužvu prema središtu grada. Odjednom sam začuo oštru sirenu 

Hitne pomoći koja je bjesomučno jurila pokušavajući se provući kroz šumu automobila. Pomislio 

sam da su, vjerojatno,ovako pomogli i mojemu ocu. Počeo sam u sebi moliti: „Sine Očev, spasi ono-

ga tko je u njima!” „Oče naš, koji jesi na

 nebesima...” 

Stižemo u Traumu u Draškovićevoj. Otac leži u sivoj sobi. Smiješi se.

„Ne bojte se!” „Nije strašno!” „Trebam „samo” nekoliko mjeseci mirovati.” „Stric će vam po-

magati.„ „Čuvajte se!” 
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Poljubio sam oca i izišao u sumorno bolničko dvorište presretan što je živ.. Ne znam zašto, ali 

pri izlasku iz bolnice, opet sam pomislio na majku, na njezino blijedo, uvijek namršteno lice, na nje-

zin gromki glas koji odjekuje našim bivšim stanom, na mračni kut moje sobice u kojem sam često 

plakao i ponekad zaspao na podu.

Po tko zna koji put zapitao sam se: „Zašto sve ljubavi počinju ružama, a završavaju bijegom i 

suzama?”

„Zašto su ruže morale umrijeti u snijegu?”

Mali princ je imao pravo kad je rekao: „Odrasli su zaista čudni!”

Mihael Đurić, 8. razred

OŠ Brestje

Voditeljica: Antica Tomljanović

Lana  Dukarić, 8. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Šalabahter

Ja sam jedan šalabahter i trenutno se nalazim na polici u dječjoj sobi. Ah, ipak sam samo papir! 

Nisam ni mogao očekivati više. Život mi je bio vrlo uzbudljiv prije negoli sam ostavljen na polici. 

Ispričat ću vam.

Bilo je svega dok sam stvaran. Moj Stvarač (tako ga zovem) pisao je, križao, šarao, brisao, ma 

toliko brisanja ne možete ni zamisliti. Inače, ja sam vam šalabahter za Povijest. Sami znate da za 

Povijest trebaju barem tri velika papira, a ne ja - tako malen. Zato me je Stvarač spojio s drugim pa-

pirima. Bili su to šalabahteri Vjeko, Anka, Đurđa i Mirko. Bili smo baš dobri prijatelji, spojeni samo-

ljepljivom vrpcom, znate onom prozirnom. Neko vrijeme, na našu veliku radost, bili smo nerazdvoj-

ni. Ne trebam vam ni pričati što se dogodilo. Djeca su se htjela igrati s nama pa su nas razdvojila. 

Ostali smo samo Đurđa i ja, drugi su otišli, ni sam ne znam kamo ih je sudbina odvela. Za nekoliko 

minuta i Đurđu su mi oduzeli. Ostao sam tako sam.

Za vrijeme školskog odmora Stvarač me je morao negdje sakriti. Najprije me sakrio ispod ruka-

va, to mu se nikako nije sviđalo jer sam stalno izvirivao. Zatim me je premjestio na prsa ispod maji-

ce. Bio sam prilijepljen za majicu. Bljak, bljak! Sva sreća da me opet premjestio jer mu ni to nije od-

govaralo. Zalijepio me na potplat tenisice. To mu se svidjelo. Znate, mene nitko ne pita za mišljenje. 

Taj mi je školski odmor trajao stoljećima. Morao sam proživjeti mnogo smrdljivih i gadljivih stvari. 

Ne biste vjerovali što je sve u jednoj školi bačeno na pod. Žvakaće gume, ostatci hrane, proliveni 

sokovi, ali i drugi moji prijatelji šalabahteri. Vidio sam uplakanu Anku i Mirka bez jedne ruke. Bojao 

sam se za svoj život. Uz to, bio sam mokar od već usmrđenog soka, usta su mi bila puna ostataka 

odbačene hrane da sam se gotovo ugušio. A onda je Stvarač stao na žvakaću gumu i ja sam se za-

lijepio. Po glavi su mi se motale razne panične misli. Mislio sam da ću zauvijek ostati zalijepljen i 

da će me spremačica samo baciti u koš za smeće. Stvarač kao da je čitao moje misli, odlijepio me i 

opet stavio na potplat svoje tenisice. 

Došao je i sat Povijesti. Osjećao sam nekakav strah i napetost, teško je to izreći. Stvarač je po-

vremeno podizao nogu i ja sam sramežljivo provirivao. Profesorica me nije primijetila, ali svejedno 

ne razumijem profesore. Umjesto da izbace djecu, oni bace nas. Na putu kući bio sam u džepu pu-

nom kovanica. Stigao sam kući sav izudaran. Čim smo stigli, Stvarač me stavio na policu s knjiga-

ma. Laknulo mi je.

I tako sam vam ja preživio. Imam osjećaj da će Stvarač dobiti trojku, ipak nije mogao sve pre-

pisati. Nadam se da neće mene za to okriviti. Napokon, podnio sam tolike žrtve za nj, a spreman 

sam i za nova uzbuđenja.

Lucija Lubina, 6. razred

OŠ Luka, Sesvete

Voditeljica: Irena Ivančić
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Srce

U životu je važno slijediti svoje srce. Što to znači? 

Ispunjavati snove, ostvarivati želje, naći svrhu, doseći cilj… Onaj tko slijedi svoje srce uvijek ide 

pravim putem. 

Slijedeći svoje srce često susrećemo i druga srca. Na našem putu neka srca osvojimo, neka 

osvoje nas. Kad netko osvoji naše srce, često mu ga damo, kao dar za uspješnu bitku. Ali kad netko 

ima naše srce, to je vrlo opasna stvar jer srce je u tuđim grudima krhko i ranjivo te se lako može 

slomiti. Najgore od svega što nam se može dogoditi na našem putovanju jest da naše srce priraste 

uz tuđe, jer bez toga drugoga srca ne možemo nastaviti put. Ali ako vam se to dogodi, shvatite da 

ako ne možete ostvariti svoj cilj bez da povedete voljenu osobu sa sobom, možda je vaš cilj upravo 

ta osoba. 

Nije lijepo kada nam srce preplašeno pobjegne u pete. Onda ne znamo kojim putem trebamo ići 

te se i mi sami počnemo bojati. Teško je to kad nam na putu netko rani srce. Tada više ne možemo 

nastaviti dalje s putovanjem sve dok nam se srce ne oporavi. 

Neka se srca nikad ne oporave. Za takve se ljude kaže da nemaju srca. To nije potpuna istna. 

Njihovo srce je u tolikim bolovima da ne može pravilno raditi svoj posao, a moramo priznati da je 

taj posao jedan od zahtjevnijih u životu čovjeka. U opis posla jednog srca ulazi sve ovo: izražavati 

emocije, pomagati drugima, ljutiti se, praštati, zapamtiti sve simpatije osobe u čijim se grudima 

nalazi (ovo zna biti posebno komplicirano), upoznati puno prijatelja i na kraju osobi pokazati put do 

njenog cilja. 

Za ljude koji "nemaju srca" postoji samo jedan lijek - drugo srce koje će pomoći njihovom, obo-

ljelom srcu. Podići će ga na noge, pridržavati ga da ne padne, izliječiti mu rane i pružiti oporavak. 

Ta dva srca će do kraja svojih života ostati povezana. 

Sve u svemu, ako prijeđemo preko svih poteškoća i ostvarimo svoj san, sigurno će nam srce 

biti mirno. 

No, ako ipak ne uspijemo naći cilj kojem nas srce vuče, uvijek se trebamo sjetiti nečega što je 

jedan pametan čovjek jednom rekao: "Cilj putovanja nije sam cilj, već samo putovanje."

Una Isajbegović, 7. razred

OŠ Gustava Krkleca

Voditelj: Krešimir Čosić
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Što je važno

osobe:

KRALJ

DVORSKA LUDA

(Kralj ima na glavi krunu, u ruci žezlo, ogrnut je plaštem. Dvorska luda odjevena je kao klaun)

KRALJ (nadmeno):

Najmoćniji sam u kraljevstvu svom,

imam najljepši, najprostraniji dom:

od silnih jacuzzija i gostinjskih soba

poznatih marki stiže najbolja roba…

DVORSKA LUDA (skromno, ali poučljivo):

To je sve lijepo,

ali čini mi se 

kao da idete u slijepo…

Imate li ljubavi i sreće

ili samo novca pune vreće?

KRALJ (bahato podižući nos):

Pa, novac je važan!

Od njega sam financijski snažan

i ne hodam, kao ti,

u raspadnutim dronjcima,

nego u odijelu 

tkanom kraljevskim koncima.

DVORSKA LUDA:

Ja barem imam soli u glavi,

a tvoj mozak su izgrizli

moljci i mravi!

Kada bi znao 

da novac nije važan,

bio bi sretan i u srcu snažan.

KRALJ:

Moja pamet je kao kuća velika

jer imam novac i obilje perika!

DVORSKA LUDA:

Što će ti veliki mozak

ako informacija nema…

To da si star i udovac -

neće te zaštititi novac!
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KRALJ (ljutito):

Ako je tako,

iz moje kuće bježi!

Zbog tebe će mi život

postati samo teži…

DVORSKA LUDA:

Kukavico stara!

Bog te na zemlji još drži

da te sunce u oči zaprži

pa da shvatiš što je važno:

za tebe dobro, za srce snažno!

Klara Tomić, 5. razred

OŠ Ante Kovačića

Voditeljica: Ivanka Brađašević

Luna Ramić, 3. razred  
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Tajna mladog kemičara

Prije dva mjeseca, na Zagrebačkom velesajmu, održavao se Interliber. Jako volim taj sajam i 

posjećujem ga svake godine. Uvijek pronađem neku zanimljivu knjigu koju jednostavno moram ku-

piti. Isto se dogodilo i te subote.

Sve je započelo kada smo moja najbolja prijateljica Magdalena i ja ušle u taj neobični paviljon, 

paviljon broj 9. Sve je bilo očaravajuće, kao u nekom čudnovatom cirkusu. Sa stropa su visjele ra-

zne igračke, ljudi su bili šareno obučeni i našminkani, posvuda su bile košare s bombonima i lizali-

cama. Police s knjigama prenatrpane. Naslovi izazovni. Mmmmm, ovo je raj za nas. Ono što je bilo 

neobično, svi su bili stalno nasmiješeni i ljubazni. Na svakom koraku netko je iskočio s neobičnim 

smješkom, pružao bombone i želio preporučiti neku knjigu. Ti su trgovci točno znali što rade, bili 

su pravi magnet za čitače. Magdalena i ja smo, usprkos svemu, nastavile potragu za najzanimljivi-

jom knjigom. Nismo morale dugo hodati jer smo brzo pronašle odjel s puno zanimljivih knjiga. Bilo 

je teško odabrati samo jednu, ali nakon dužeg traženja, odlučile smo. Obje volimo kemiju tako da 

smo odabrale knjigu pod nazivom Tajna mladog kemičara. Naslovnica je bila zanimljiva, a s nje se 

osmjehivao zanimljiv i ljepuškast mladić, naravno u naočalama. Obje smo kupile istu knjigu i kre-

nule kući. Bile smo zadovoljne izborom i kupovinom. Inače, često čitamo iste knjige te ih poslije 

komentiramo. Tako je bilo i ovoga puta. Bile smo jako zainteresirane, stoga smo već istoga tjedna 

obje pročitale knjigu. Očekivala sam da će glavni lik u romanu, mladi kemičar, uspjeti u svojim nau-

mima, ali bilo je potpuno suprotno. Glavni je lik bio mladić koji je bio jako pametan, ali lijen. Umjesto 

da je učio i iskoristio svoju inteligenciju za nešto dobro, on ju je odlučio iskoristiti za krađu tuđih 

znanstvenih radova. U prijevodu, taj je mladi kemičar zapravo bio mladi kriminalac. Dakle, ovo je 

bio kriminalistički roman. U knjizi su bili navedeni svi detalji krađa pa čak i inicijali znanstvenika čiji 

su radovi, navodno, ukradeni. I Magdalenu i mene sve je podsjetilo na krimi priče Dobri duh Zagre-

ba našeg književnika Pavla Pavličića. Nismo mogle znati jesu li sve krađe stvarne ili su samo plod 

piščeve mašte, ali jedno je bilo sigurno - krećemo s istraživanjem navodnih krađa. Znatiželjne kao 

i uvijek, upotrijebile smo sve moguće izvore u istrazi. Jako smo puno vremena provele istražujući, 

izvlačeći informacije iz raznih knjiga. Čak smo pronašle jednu autobiografsku knjigu o pokradenom 

kemičaru što je potvrdilo naše sumnje da bi ovaj roman mogao biti napisan po istinitom događaju. 

Nakon trodnevnog istraživanja dosjetile smo se kako bi pokradeni kemičar još i sada mogao biti živ 

jer roman nije tako davno napisan. Godina izdavanja 1955. što bi značilo da kemičar sada ima oko 

70 godina. Odlučile smo još malo istražiti i pokušati saznati adresu tajanstvenog kemičara. Nakon 

tjedan dana naše se istraživanje isplatilo. Iako je to zapravo jako kratko vrijeme i pravo je čudo što 

smo tako brzo došle do informacija, nama se činilo da je prošla cijela vječnost. Zapravo, kemijske 

formule koje su se nalazile u knjizi, dale su nam neke odgovore na naša pitanja. Budući da smo na 

taj način saznale adresu, koja je na naše veliko oduševljenje bila u Zagrebu, odlučile smo ga posje-

titi. Te prosinačke subote roditeljima smo rekle kako idemo do gradske knjižnice. Kad smo stigle do 

odredišta, na toj je adresi bila moderna zgrada i to nas je nekako začudilo jer smo očekivale staru 

i oronulu zgradu. Pozvonile smo na odgovarajuće prezime, a s druge strane začuo se živahan sta-

rački glas. Predstavile smo se kao učenice novinarske skupine koje pišu članak o poznatom kemiča-

ru. Ljubazno nas je pozvao u stan. Tek kada smo se počele penjati po stubama, shvatile smo koliko 

je zapravo naš postupak opasan i nepromišljen, ali bila bi šteta da nakon istraživanja samo odusta-

nemo i pobjegnemo. Starac nas je već čekao na vratima. Zamišljele smo ga drugačije. U našim je 

mislima to bio starac u kolicima koji se jedva kreće, a u stvarnosti... Bio je visok i iznimno vitak za 

svoje godine. Kretao se kao da mu je 30, a ne 70 i pričao je tako živahno i poletno, ma pravo čudo 

od čovjeka. Ukratko smo mu ispričale cijelu našu pustolovinu, a on se samo grohotom nasmijao. 

Razgovarale smo s njim više od dva sata i saznale sve što nas je zanimalo... I više od toga.
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Krađe zapravo nisu bile stvarne. Bile su planirane, ali ne i provedene. To nas je razveselilo, ali i 

razočaralo u isto vrijeme. Bile smo sretne jer ipak glavni lik i nasmiješeni mladić s naslovnice roma-

na nije postao kriminalac, ali sve je zvučalo tako stvarno, tako uzbudljivo, da smo poželjele da ipak 

jest. Saznale smo da je autor romana zapravo naš starčić. Napisao je roman pod pseudonimom, a u 

romanu je ispripovijedao zgode iz svojih studentskih dana. Sve je bilo izmišljeno. Kao student kemi-

je puno je čitao krimi romane i pokušao napisati jedan. Baš zanimljivo...o tome smo i mi razmišlja-

le. Morale smo poći kući jer smo se već dugo zadržale. A što li će nam tek roditelji reći? Starac se 

zbog toga rastužio i zamolio nas da mu još ponekad dođemo u posjet. Objasnile smo mu kako nismo 

sigurne hoćemo li uspjeti jer moramo pitati roditelje, a ne znamo hoćemo li dobiti dopuštenje. I ova 

je pustolovina odrađena bez njihova znanja. I tako smo se oprostile od stranca. Dopuštenje nismo 

dobile, a još smo i završile u kazni. Isplatilo se i nije nam žao. Još i sada, nakon dva mjeseca, nada-

mo se da ćemo još jednom negdje sresti tog umiljatog starca. Ali, zapravo, dao nam je zanimljivu 

ideju... Jednoga dana napisati knjigu pod zaporkom, nekim pseudonimom. Tko zna...

Daria Bajić, 7. razred

OŠ Kajzerica

Voditeljica: Andrea Bosanac

Ines Horvat, 7. razred  
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Uvijek nešto novo

Početak mog života zabilježen je 28. veljače godine Gospodnje 2003. u tada snijegom zatrpanom 

Čakovcu. Mama često priča kako je gazila snijeg hodajući prema bolnici. Potpuno neplanirano su je na-

brzinu porodili jer su meni oslabili otkucaji srca. Sve sam ih pošteno isprepadala, ali moje srce je ipak 

bilo snažno - a takvo je i dan danas. 

Jedno smo vrijeme živjeli u najsjevernijoj, rijekama omeđenoj Županiji Međimurskoj. Ne pamtim 

baš te dane osim iskrenog, djetinjeg smijeha i igre kod svoje prabake. U magli se sjećam maminih puto-

vanja zbog posla i veselog iščekivanja njezinog povratka. 

Zatim smo se preselili, zapravo vratili u „beli Zagreb grad”. Krenula sam u novi vrtić, upoznala nove 

prijatelje i počela su neka nova zbivanja. Igranje frizera kada su neke djevojčice ostale bez kose i dobi-

le novu frizuru. Ili izluđivanje teta bijegom iz vrtića. Svašta mi je padalo na pamet. Bilo je bitno tek da 

se uvijek događa nešto novo. Dosada kao pojam u mom životu jednostavno nije postojala. Novost je 

postala i urednost te spoznaja što je svrha pospremanja. Teta Maja za cijeli me život, kroz priču o Maci 

Papučarici i stvarima koje su „nestale” kad smo mi spavali, poučila zašto mi to treba. S osmjehom na 

licu i danas se toga sjetim svaki put kad spremam odjeću ili knjige za školu prije spavanja. 

Kada je došao kraj divnog vrtićkog razdoblja, kupili smo novi stan. Pa eto i novog kvarta i novog 

društva, nove škole, novih znanja - osim matematike. Prilikom upisa u školu svečano sam obavijestila 

pedagoginju da ja već cijelu matematiku znam. Tek danas razumijem zašto joj je moja izjava bila tako 

smiješna. Izjavila sam: „Gle, ja cijelu matematiku već znam. Ako znaš koliko je dva i dva - znaš cijelu 

matematiku!” Filozofija bez premca. 

Školski dani nose nova veselja, nove igre i sportove, novi bicikl i role, opasne jurnjave, a prvi dan 

ljetnih praznika nakon drugog razreda donio je novo, sasvim neočekivano iskustvo. Pala sam s rola k'o 

stara kruška i dobila potpuno novi, blještavo bijeli gips. Pa onda, da utvrdim gradivo, još dva puta gips, 

jer mi,eto, nije bio dovoljan onaj prvi. Neki ponavljaju gradivo, neki razrede, a ja sam ponavljala opera-

cije i gipsanja ruke. Svaki puta uslijedila je nova, vrlo teška borba za oporavak. 

U mom životu tada je potpuno novim sjajem zasjala jedna stara zvijezda. Bio je to mamin stari kla-

vir. Oduvijek sam voljela glazbu, a u jesen 2011. godine krenula sam u glazbenu školu i dobar dio mog 

slobodnog vremena pretvorio se u vježbanje. To je oporavilo moju ruku, ali i nahranilo moju dušu. Glaz-

ba je u još većoj mjeri postala dio mene, dio svakog mog dana, uživanja i opuštanja. Klavir, od milja na-

zvan Pero, postao je dio moje svakodnevnice, moje sredstvo izražavanja, moja sreća i ljubav. 

U petom razredu došli su novi uzbudljivi predmeti, novi profesori, nov način učenja, novi izazovi, a 

s njima i novi uspjesi. Dani su mi bili ispunjeni srećom, igrom i zabavom. Moram priznati da novih briga 

baš i nije bilo. Nije da sam se na to žalila...

S idućim ljetom stigla je i nova ljubav...Ona ljetna. Ona sa zelenim očima. Ona koja je uzrok mog 

nespretnog stihoklepanja. Silne pročitane knjige i pjesme potaknule su me da se uz glazbu okušam i u 

izražavanju osjećaja riječima. Nastale su tada moje prve pjesme. Te školske godine profesorica hrvat-

skog jezika poslala ih je na LiDraNo . „Prva ljetna ljubav” dogurala je čak do županijske razine.

Ponekad mi se čini da je u mom životu mnogo toga novoga. Ipak ima i starih, nepromjenjivih stvari. 

Kao Kata, moja nerazdvojna prijateljica i sidro koje me vuče prema dolje kad previše zaplovim prema 

oblacima. Moja mama, koja kaže da nisam normalna kad poželim biti pjesnikinja, i moj tata, koji ima 

neograničeno živaca za sve moje avanture poput ganjanja šišmiša oko ponoći u maksimirskom parku.

Moja se životna priča zahuktava. Ovo je bio uvod, a zaplet tek slijedi...Beskrajno mu se veselim!

Hana Ivančić, 7. razred

OŠ Špansko Oranice

Voditeljica: Željka Dragčević Takač
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Vjerovati ili ne vjerovati - pljuc, pljuc, pljuc!

Još jedan komadić piletine i gotovo. A sad izležavanje do dva, pa pisanje zadaće. Meni TV i slat-

ko, a baki novine. Pročita ona sve novosti: Karamarka, SDP, Oreškovića i Kolindu, onda analizira 

osmrtnice i konačno, jer šećer dolazi na kraju, horoskop. 

Meni se taj horoskop uvijek čini isti, ali mojoj se baki očito uvijek čini drugačijim. Prvo, naravno, 

pročita blizance, ipak je to njezin horoskopski znak, no nikad naglas, već u sebi. Što ako se nešto 

od toga stvarno dogodi, a sramotno je i nedopustivo?! Bolje da nitko ne čuje! Onda joj kažem, iako 

znam da se ništa od toga vjerojatno neće dogoditi: „Pročitaj vodenjaka!”

„Posao...” izusti baka, ali je u startu prekinem: „To možeš preskočiti, ja ne radim.” 

„Ljubav... Da i to preskočim ili…?” upita baka. 

„Ne trebaš, nastavi”, odgovorim tiho. 

„Dakle ljubav. Sreća će vas pratiti nekoliko dana, tada ćete shvatiti da to nije ono što ste tražili 

i promijenit ćete mišljenje. Neodlučni ste, što je tipično za vodenjaka. Unatoč kroničnoj neodlučno-

sti, odlučili ste se za samostalnost, ta odluka potraje također kratko, a zatim ćete ponovo promi-

jeniti mišljenje”, pročita baka i gleda me ispod oka, kao da očekuje reakciju. Ali ja ništa ne komen-

tiram naglas, već u sebi razmišljam o pročitanom. Nije loše. U trenutku pomislim: „Možda se to i 

dogodi, mislim, nikad ne znaš...” Taman sam se ponadala kad me baka prekine u razmišljanju i to, 

kao i obično, nekom pesimističnom upadicom: „Ma to su sve budalaštine, ništa od toga nije stvar-

no.” Vjerojatno i nije, ali čovjek se ipak tu i tamo prepusti sretnim mislima nadajući se da će se što 

od napisanog možda stvarno dogoditi ako je dobro ili će nas izbjeći u širokom luku ako je predviđa-

nje bilo loše. Tko bi ljude i krivio kad se u horoskopu sve čini i lakše i bolje nego u stvarnome životu.

Ja u horoskop možda i ne vjerujem, ali zato od svoje osme godine pljunem triput kad god vidim 

mačku. Zašto, vjerojatno se pitate. Zato što mi je tata jasno i glasno rekao da treba pljunuti triput 

ako crna mačka prijeđe preko ceste. I otad tata i ja pljujemo kad god vidimo crnu mačku, a ja - za 

svaki slučaj - i na narančaste, smeđe, bijele, one s prugicama, točkicama ili flekicama, da i ne govo-

rim o šarenima. Radi sigurnosti, zlu ne trebalo. 

Malo će vam tko zapravo priznati da je praznovjeran, a opet, na kraju krajeva, svi tu i tamo pro-

slijedimo one lančane poruke vezane uz sreću, ljubav i dobre želje, pročitamo horoskop, zaželimo 

želju kad se nađemo ispod mosta kojim prolazi vlak, pitamo se tko na nas misli kad se poklope ka-

zaljke sata... Sve je to, hm, praznovjerje... 

A baka polako pročita i rubriku zdravlje za mene, vodenjaka, pa prelazi na horoskope drugih 

članova obitelji. I neka joj bude. Posve je u redu vjerovati u nešto ako te čini sretnim iako ja uopće 

nisam praznovjerna. Osim onih maloprije spomenutih sitnica (na četiri noge). Za sva ostala neobič-

na vjerovanja obratite se mom tati. On je majstor za to. Da je morao, kao Goran Ivanišević, sudje-

lovati na Wimbledonu, vjerojatno bi činio isto kao i naš najbolji tenisač, samo da i on pobijedi. Svaki 

bi dan jeo isto jelo, mokrio u isti pisoar i svako jutro gledao „Teletubbiese”. Uostalom, da moj tata 

nije praznovjeran, ne bi me naučio velikoj mudrosti o crnim mačkama. I ne bi, kad sanja brojeve, 

obavezno uplatio loto-listić s tim brojevima. Mama kaže da to nije normalno. Negdje sam čak čula 

da je veća vjerojatnost da pogineš na putu do mjesta gdje se kupuje listić za loto, nego da zapravo 

dobiješ na lotu velike novce. Mi, na sreću, nikad ne poginemo, a i ne dobijemo glavni dobitak, tako 

da je svejedno. Možda bismo trebali češće uplatiti loto, a manje pljuvati za mačkama.
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Vjerovati ili ne vjerovati - pitanje je sad! Stvar je izbora. Ja sam zapela negdje na pola puta. Ne 

vjerujem baš u sve i svašta, ali lagala bih kad bih rekla da ne pljujem za svakom mačkom koju vidim. 

A kad se jednoga dana nešto od onog što je baka pročitala u horoskopu uistinu dogodi, mislim da će 

se pola obitelji zaprepastiti, a druga polovica vjerovati da je slučajnost, već prema tome kojoj strani 

priče tko naginje. Do tada, baki novine, a meni „Hitna služba”. To je bar „realno”. Pljuc, pljuc, pljuc!

Tonka Pavić, 6. razred 

OŠ Cvjetno naselje 

Voditeljica: Tanja Konforta

Ema Zadro, 5. razred   
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Zagrljaj

Jedna ruka oko ramena, druga oko struka, tijela nagnuta jedno prema drugome, lagano tap-

šanje po leđima.To je slika zagrljaja osobe do koje nam je stalo, zagrljaja koji u nama budi osjećaj 

topline i bliskosti. 

Diljem svijeta zagrljaj je znak pozdravljanja i prenošenja emocija. Ja sam osoba koja se 

voli,,utopiti” u nečijem zagrljaju. Možda zbog te moje potrebe nisam često bolesna jer znanstve-

nici tvrde da je takav način iskazivanja ljubavi i podrške uspješna borba protiv stresa. Za mene je 

zagrljaj korak bliže rješenju mojih problema, sigurno mjesto koje mi i na najkraći trenutak dopušta 

odmor od svih briga koje me prate.

Majčin nježni i zaštitnički zagrljaj u meni smanjuje tremu pred ispit. Očev zagrljaj je,,medvjeđi” 

zagrljaj u koji cijela utonem i iz njega upijam snagu. Bakin zagrljaj je zagrljaj povjerenja i sigurnosti. 

Meni, onaj najdraži, je zagrljaj,,pogodi tko je”. To je onaj koji ti draga osoba potajice, onako iz šale, 

iza leđa, uputi na školskom igralištu, hodniku ili među policama u trgovini.

No, ponekad se nađe i onaj lopovski zagrljaj, zagrljaj koji crpi energiju, isprazni zagrljaj nesret-

nih ljudi koji nose masku na licu. Takav zagrljaj je mlak i kratkotrajan, samo stvara iluziju prijatelj-

stva i ljubavi. Lažan zagrljaj lažnih ljudi. Za takve zagrljaje imam,,šesto čulo”. I kako uzvraćam? 

Učim ih grliti. Jedna ruka oko ramena, druga oko struka, tijela nagnuta jedno prema drugome i la-

gano tapšanje po leđima. Moja osobnost ne dozvoljava da zagrljaj bude lažan. Da se prodaje.

 Svaki dan svojim voljenima poklonim zagrljaj. U zagrljaju svi zaborave na bol i tugu. Osjećam 

kako im se osmijeh širi preko moga ramena i znam da će i oni vrlo brzo zagrliti druge. Sa zagrljaji-

ma ne treba biti škrt jer ako zagrliš jednu osobu, zagrlila si čitav svijet.

Eto, ja bih baš sada cijeli svijet zagrlila! Zagrlila bih ga toliko jako da ljubavlju uklonim svu tugu 

s lica bolesnih dječaka i djevojčica, sve tragove siromaštva i bijede, sve ratove i neslaganja, sve lju-

de koji su toliko izgubljeni u svojim problemima da zaboravljaju na svijet oko sebe...

Zagrlila bih sve one koji su zaboravili da zagrljaj postoji. 

Mia Parmak, 7. razred

OŠ Stenjevec

Voditeljica: Nada Sijarto
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Zajedno kao jedno

Svitanje…

Sunce izlazi i miluje nas svojom toplinom i svjetlošću. 

Tišina.

Utiha.

More je mirno poput ulja…

Osjećam njegovu i svoju mirnoću

dok se lagano ljuljamo - more,

moja malena jedrilica

i ja.

More mi šapuće i ja čujem svaku riječ, iako su njegove poruke gotovo nečujne.

Blagi povjetarac, koji se na trenutak zapleo u mojoj kosi, nije ga uzburkao.

Ono mudro miruje, daruje mi svoju sigurnost i zove me da mu se prepustim. 

Umirujućim glasom šapće: „Vjeruj mi!”.

…Odjednom je vjetar ojačao, postao oštar i hladan i svojom silinom uznemirio more. 

Nebom su promarširali oblaci nalik glomaznim, tmurnim vojnicima spremnim za borbu.

Ali more, hrabro i nepobjedivo, sa svakim naletom vjetra postaje sve snažnije i zastrašujuće.

Sunce se sakrilo iza oblaka kao da se i ono uplašilo snage mora.

A ja?

Što se to događa s morem i sa mnom? 

Više ne osjećam njegovu toplinu dok podivljali valovi bjesomučno udaraju moju malenu jedrilicu, 

velikoga hrabroga srca, koja se ne predaje. 

Snaga prirode u isto me vrijeme zadivljuje i plaši…

Kakav obrat!!!

Od mirne i prijateljske pučine, do najbolje pripremljenoga neprijatelja!

More i vjetar udružili su se kao da nas žele dokrajčiti, uništiti.

Pripremaju su se za završni udarac...

A onda, iznenada, kao što je i počelo, sve je utihnulo.

Mračno sivilo nevere, zamijenilo je prozirno ljetno plavetnilo.

More se smirilo..

Opet smo zajedno,

more i ja,

ja i more,

kao jedno.

 

Luciana Koren, 8. razred

OŠ Josipa Jurja Strossmayera 

Voditeljica: Zorica Klinžić
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Znatiželja

Subota je. Sunčeve zrake guraju se kroz rupice na roletama. Budim se i već čujem kako mama 

viče na tatu što je opet zaspao uz uključen televizor. Inače, u našoj je kući jako važno štedjeti ener-

giju, barem se o tome stalno govori. Ustala sam i odlučila izići van te prošetati do šumice u blizini 

moje kuće. Provirila sam u dnevnu sobu i javila se roditeljima. Uzela sam naprtnjaču s bilježnicom i 

olovkom, mobitel i slušalice te sjela na bicikl. Na ulazu u šumicu naslonila sam bicikl na drvo. Znala 

sam da mi ga nitko neće ukrasti jer ga na to drvo naslanjam još otkad sam prvi put došla sama u 

šumu. Ovamo ne dolazi prevše ljudi. Malo sam se prošetala - očistila dušu, kako bi moja baka re-

kla. Nadala sam se da ću vidjeti neke životinje, ali ništa od toga. Valjda je bilo prerano, još je zima 

premda je mirisalo na proljeće. Došla sam do klupice u šumici i sjela. Ta je klupica zapravo panj na 

kojemu je bilo izrezbareno moje ime, tako da sam tu klupicu, odnosno panj, uvijek smatrala svojim 

vlasništvom u šumici. Ispred mog panja bilo je jezero. Nije bilo veliko, ali meni je jako drago. Jezero 

se zimi zaledi pa bude savršeno za klizanje. Jednom sam prilikom kao mala pala na tom ledu i sad 

imam ožiljak u obliku slova z. 

U šumici je oduvijek bila malena drvena kućica. Nikad nisam ulazila u nju jer mi je tata rekao 

da ondje živi babaroga. Naravno da sad ne vjerujem u takvo što, ali prije sam kućicu zaobilazila u 

širokom luku. Ne znam što mi bi, ali odlučila sam je malo istražiti. Kad sam otvorila stara drvena 

vrata, našla sam se u jednoj maloj prostorijici. Nisam ni očekivala nešto otmjenije. U sobici je bio 

stari kauč. Bio je pun prašine i izgledao je kao da je star osamdeset i dvije godine. Ispred kauča bio 

je drveni stol. Na stolu je bila knjiga požutjelih listova, prekrivena debelim slojem prašine i otvorena 

na 143. stranici. Malo dalje od nje bio je tanjurić s voskom dogorjele svijeće. Netko je, dakle, ovdje 

sjedio i čitao. I došao do 143. stranice. Tko? Kad? Prošli su me trnci, sjetim se babaroge te da bih 

se ipak trebala uplašiti i otići. Znatiželja je prevladala strah. Uzela sam knjigu u ruke i pročitala na-

slov - „Kad bih se samo na minutu vratila u prošlost”. Zanimljiv naslov, pomislih, zvuči tajanstveno. 

Uzela sam je i spremila u naprtnjaču. Osjećala sam leptiriće u trbuhu kao kad sam zaljubljena. Jako 

me zanimalo o čemu se radi, a i velika sam ljubiteljica knjiga, različitih. Malo sam još razgledala ku-

ćicu ne bih li našla još zanimljivih stvari, no najzanimljive što sam vidjela bio je stari sat na kojemu 

je pauk sagradio svoj dom. 

Moje razgledavanje prekinuo je majčin poziv. Rekla je da dođem kući, da je ručak spreman. Prije 

nego što sam izišla, na stolu sam ostavila poruku u kojoj je pisalo: „Posudila sam Vašu knjigu, nadam 

se da Vam neće nedostajati, vratit ću je čim je pročitam. Hvala!” Pored poruke napisala sam svo-

je ime i prezime te datum. Kad sam konačno došla do bicikla, poslala sam mami poruku da stižem 

za desetak minuta. Radoznalost me tjerala da vozim brže. Da sam ikako mogla, čitala bih u vožnji 

ili bih zanemarila ručak i sjela pod neko drvo. Razmišljala sam hoće li se ikada netko vratiti i pro-

čitati moju poruku ili ću samo zbuniti ljude koji slučajno svrate u kućicu, tek iz znatiželje - kao i ja.

Iman Hošić, 6. razred

OŠ Savski Gaj

Voditeljica: Ela Družijanić Hajdarević
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Zvona

Ponekad pjesniku zazvoni u glavi

kad ugleda prekrasan cvijet u travi.

Tad nastaje lirika, pjesme, soneti,

svačeg se u zvonjavi pjesnik dosjeti.

Skladatelju nekom kad inspiracija zazvoni,

zbog ljubavi kad mu srce veselo skače,

on svoja ljubavna zvona

s lakoćom u glazbene note pretače.

Slikar tu ljepotu kistom prenosi.

Zvona u sebi njegova slika nosi.

Kipar kamen uzima sivi

i zvonjavom njegovom taj kamen oživi.

Ne znam što će biti kad u njemu

ona prava pokrene sva zvona.

Al' znam da bih voljela baš ja 

biti ta njegova ona.

Hana Ivančić, 7. razred 

OŠ Špansko Oranice

Voditeljica: Željka Dragčević Takač

Lucija Evačić, 8. razred   
OŠ Antuna Gustava Matoša
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PREDLOŽENI

Balada o hrčku i mački

Živio jedan hrčak u rupi u zemlji,

a bila jedna mačka u travi iznad rupe.

Rupa se nalazila na livadi, a

livada pokraj ceste.

Mačka je hrčka pokušavala uhvatiti,

al' hrčak je mački bježao.

Mačka je rupu zatvorila, ali

hrčak je napravio drugu.

Hrčak je bio sve gladniji

jer iz rupe izlazio nije.

Mačka je bila nestrpljivija

jer hrčka uhvatiti nije mogla.

Hrčak je hranu tražio, a

mačka je hranu gledala.

Zima je bliža bila,

jesen je prolazila.

Hrčak je za hranom potrčao,

a mačka ga ugledala.

Hrčak je na cesti završio,

mačka na prozoru kamiona.

Kamion je prevozio hranu,

hranu za mačke.

Bartol Schönberger, 7. razred

OŠ Augusta Harambašića

Voditeljica: Iverka Kraševac
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Beskućnik

Stoji pored ceste danima već

poput stoljetnog kipa.

I nitko za njega ne mari

nitko ga ništa ne pita.

Umjesto ruha čistoga,

tuđi ga kaput grije.

Osmijeh zauvijek izbrisan.

Koje li brige krije?

Sam u sebe sklupčan,

zagrlio se snažno,

ni ljudi, ni sunce, ni kiša

ništa mu više nije važno.

Hajdi Kruljac, 7. razred

OŠ Žuti brijeg

Voditeljica: Kata Mišković

Sven Laušić, 8. razred   
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Blago bakine škrinje

U dalekom kutu majčine sobe

bakina se škrinja s blagom skriva,

puna tajanstvenih priča i stvari

dugogodišnji san spokojno sniva.

Prikradam se tiho toj staroj škrinji.

Da zavuče se u nju, dopuštam ruci,

stara neka blaga iz nje da izvuče,

al' krenu izvirat' čarobni zvuci.

Šapat nekih starih vremena

nježno ispuni cijelu sobu.

Obavija me poput vela

i vraća nekom davnom dobu.

Sve stvari tu priču imaju svoju.

Koju odabrati? Koju prvu čuti?

Nježno prebirem prstima po njima

dok srce veliku avanturu sluti.

Šapat čujem: Beli ropček ja sem

star več skoro pa sto let.

Reči, kaj bi štela znat' o nami?

Kakši negdar bil je svet?

Neso si furt nekam bežali.

Bole pomalem so živlenje uživali.

Seposud su sejeno stigli,

več so se spominjali i skup popevali.

Bole su skup negdar držali.

Jeni drugima več pomagali.

Kroz den pomalem sê napravili.

Zvečer se si skup oko stola zbrali.

Priča mi priču maramica bijela,

predamnom raskopana škrinja je cijela.

Slike, uspomene na sve strane vire,

o zlatnoj prošlosti šaptom priče šire.

Prebirem stvari po cijeloj škrinji,

staro se drveno nazire dno.

Al' blaga, zlata, nigdje ne vidim,

pa gdje je vel'ko blago skriveno?
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Tad šaptom će škrinja: O dete drago!

Vu meni je sam uspomena blago!

Se kaj je baka vrednoga mela,

za vas je vu ovu škrinju dela.

Al blago je pravo drugač vam dala

najbole kak je mogla i znala:

ni najvekše blago zlatni cekin,

nit bilo kakši s penezi kuplen raj.

Najvekše blago horvatski je jezik

i vu njem naš dragi, topli KAJ!

Rječnik kajkavskih izraza i riječi

beli ropček - bijeli rupčić/maramica
let - godina
štela - htjela
nami - nama
kakši - kakav
negdar - nekada
bil je svet - bio je svijet
neso -nisu
si - svi
se - sve
furt - stalno
nekam - nekuda 
bole - bolje
pomalem - polako
seposud - posvuda
sejeno - svejedno
spominjali - razgovarali
popevali - pjevali

skup - zajedno
jeni - jedni
den - dan
pomalem - polako
zvečer - navečer
zbrali - skupili
dete - dijete
vu meni - u meni
mela - imala
dela - stavila
drugač - drugačije
najbole - najbolje
najvekše - najveće
cekin - novčić
penezi - novci
kuplen - kupljen
horvatski jezik - hrvatski jezik
vu njem - u njemu

Hana Ivančić, 7. razred  

OŠ Špansko Oranice 

Voditeljica: Željka Dragčević Takač

Tara Matić, 5. razred   
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Ema Tocko, 6. razred 

OŠ Stenjevec 

Voditeljica: Zlata Begović

Karla Vugrinčić, 5. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Djevojka s drugog kata

Djevojka piše. Ona osjeća da u njoj raste nova galaksija svaki put kad se olovka u njenoj krhkoj 

i koščatoj ruci okrene na papiru. Djevojka misli da je zadovoljavajuće ispunjavati prazne stranice 

gustom paukovom mrežom grafitnih riječi. To je njoj sasvim dovoljno. Ona je osoba koja zna da po-

stoji jedan zakon za nju, a drugi za Ljude. Ljudi žele za nju bolje. Po njima, Djevojka još uvijek nije 

uspješna. Ta riječ za njih ima neko nemilosrdno značenje. Ona je prethodni razred prošla s prosje-

kom 4.69. Kažu da to ne bi smjelo zadovoljavati Djevojku. Ona se pita, što im to znači?! Uspješna? 

Iza pridjeva ona često stavlja upitnike. Kao što rekoh, Djevojka hipnotički piše. 

Sjećam se da je jednom okončala prepirku s Majkom: „Ali ti ne kažeš ništa što netko drugi već 

nije rekao.” To je Majku zaustavilo. Djevojka je itekako sposobna ušutkati usijane glave poput Maj-

čine. Kao što spomenuh, Djevojka je sve brzo shvaćala i izražavala svoje ideje jednostavnim riječi-

ma prenoseći ih na papir.

Djevojci se u nekim trenutcima zvukovi čine preglasni, a boje prejake. Tupo lupkanje kazaljki na 

besprijekorno očišćenom satu njoj uvijek zvuči prijeteći. To ju je zavaralo ovaj put, kad je čula ne-

običnu buku s trećega kata. Osvrnula se po stanu, a žućkasta bilježnica s logom benzinske crpke, 

gdje joj radi Otac, skliznula joj je iz ruke i zakovitlala se prema podu. Prvo je pomislila da je razlog 

toj uznemirujućoj buci njen mozak koji preuveličava svaki mali šum i pretvara ga u zvuk stampeda. 

Ipak, buka je postajala jača i jača, i ispijala i zadnje tračke inspiracije u Djevojci. Djevojka zgrabi 

svoju bilježnicu s poda i nastavi pisati. 

Pišući o ljudima iz svog života postaje svjesna svih njihovih osobina. Ipak, kako ponavlja skupo-

ve slogova: „divna”, „visoka”, „jaka”, „slaba”, „nježna”, „ljubazna”, „hladna”, oni gube na značenju. 

Tek kad su na papiru i ona sama shvati da te nepovezane riječi nemaju važnosti, počinje ih prihva-

ćati i čak osjećati njihovu prisutnost. Zato, kad razmišlja o riječima kojima bi opisala Majku, shvati 

kako ne može ispisati nijedan pridjev koji bi odgovarao Majci i da je imenica „majka” sve što je na 

papiru ostalo o njoj. Na dnu stranice Djevojka doda: „Iz procesa ispisivanja ovih riječi o Majci shva-

tila sam da ništa o njoj ne znam. Željela bih opisati Majčin karakter, no shvaćam da je najznačajnija 

stvar o Majci njezina navika da ne kuca na vrata kad ulazi u moju sobu. Na primjer, ona bi kucanjem 

izdala svoju velikodušnost. Jer kako bi donosila vrući kakao i kucala u isto vrijeme? O nekome tko 

nam je uistinu blizak ne moramo sastavljati popise.” 

Djevojčino pisanje nije bilo tek oblik umjetnosti, ono je bilo svojevrsna vodica za ispiranje usta, 

imenovanje koje ju je spašavalo od tuđe tuposti, sama nipošto nije bila tupa. Spomenut ću nešto 

neobično o Djevojci: ona uvijek misli da iza najboljeg slijedi još jedno najbolje, što je bila njezina 

najveća mana. Inače je puno razmišljala i premetala ideje po glavi, misli su se po njenom mozgu 

meškoljile poput sitnih crnih mekušaca kad su pod nožem. 

Možda je samu sebe skrivala iza opširnih opisa ljudi koji su prolazili kroz njezin život, ne mogu 

reći, ali da je bez problema skicirala ljudske karaktere i postupke (kao i propuste u objema katego-

rijama) glatko se probijajući kroz ljudske nesavršenosti različitim vrstama riječi, e, to svakako jest. 

Sjećam se da nije bilo dana, a da nije osjetila struganje svoje olovke po papiru. Prvo pridjevi, pa pi-

tanja, onda sve ostalo, pa opet - pridjev, pitanje, ostalo. Sve ono što drugi ni sami o sebi nisu znali, 

znao je Djevojčin papir s logom benzinske crpke. Otac je tamo radio već dvadeset i četiri godine.

Djevojka i danas po tko zna koji put pokuša u mislima ugušiti buku koja je zvučala kao nesnošljiv 

lepet milijuna krilatih stvorenja. Srijeda je. Dan koji je među ostalima poput bijele bojice u paketu 

sa šarenima. Beskoristan. Tri popodne. Točno dvadeset četiri sata otkad se jučer oglasilo ono pro-

dorno lupanje. Opet vrijeme u kojem Djevojka pokušava zaboraviti na obaveze koje se omataju oko 

njezine svakodnevnice poput paučine. Vrijeme u kojem obično sjedi zatvorena i piše. Čim se do-
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grabila svoje bilježnice i gurnula ižvakanu olovku među prste, opet je začula istu buku, jednoličnu i 

napornu. Djevojka je više nije mogla ignorirati. Možda je negdje spomenuto da ona nije bila tip koji 

ignorira svijet oko sebe. Odluči se popeti kat iznad.

Uglavljuje se u kaput koji su joj Roditelji kupili prije par tjedana. Djevojka pomisli da kupnja tog 

kaputa nije bila korisna nikome (osim Trgovkinji) jer premda je blokirao hladnoću, ona je osjećala 

da je to samo zato što se hladnoća zaustavila (i grohotom nasmijala) kad joj je prišla i vidjela je u 

njemu. No, hladnoća se ne može nasmijati. Hladnoća nije osoba. „Ona je sablasni djelić svih nas”, 

zaključi Djevojka, postavši svjesna gromade leda koju je osjećala u prsima. Izlazila je iz svog stana 

dišući plitko. Tlo stubišta pod njenim nogama lomljivo je poput jajeta. Dolazi na treći kat i odlučno 

pokuša otvoriti velika, lakirana vrata stana iz kojeg je zvuk dopirao. Unutra su se, na njeno ogro-

mno iznanađenje, krilati leptiri monotonih boja zabijali u sjajno bijele zidove. Djevojka se vrati u 

svoj stan u nevjerici. „Jesam li dovoljno normalna?” Dovoljno bi bilo dostatno. 

Majka i Otac se vraćaju kući. Klize unutra poput kakvih neznanaca, vrištavim glasovima nabra-

jajući što tko treba obaviti, što je tko krivo obavio i tako u krug. „Živi li netko na trećem katu?” pita 

Djevojka, pokušavajući biti ravnodušna. Majka, s ustima izobličenim od desetljećima starih lažnih 

osmijeha, počne objašnjavati kako tamo žive Papići, dok joj je glas drhtao od silnih čestica i veznika 

kojima je trovala svoje rečenice i punila praznine među zubima. „Ljudi koji izbjegavaju pridjeve nisu 

svjesni života oko sebe”, misli Djevojka. Oni zakrpavaju rupe česticama, veznicima i dahtanjima. 

Sjećam da se da je Djevojčina majka ponekad znala čak ostati bez svoje riječi. Imala je ona nekih 

tuđih riječi, no samo bi joj katkad nedostajalo vlastitih.

„Ovo ne može biti stvarno”, prošapće djevojka sebi u bradu, protrljavši oči zažarene od tjeskobe. 

 ****

Papić ponosno preda svoje djelo Supruzi. „Baš sam dobro opisao ovaj lik Djevojke, zar ne? Pri-

ča mi je totalno groteskna. Čuj, leptiri u našem stanu!” Hvalio je vlastitu pripovijetku živahno se 

vrzmajući po stanu. „Kako da je nazovem? Djevojku? Neko obično ime ili po nekom mitološkom idi-

otu?” 

„Ostavi tako kako jest”, odgovori Supruga guleći polutrulu bananu.

Uma Gradac, 8. razred

OŠ Jabukovac

Voditelj: Slaven Šekuljica
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Izgubljen u gradivu

Pišemo hrvatski, a povijest i biologiju će me pitati. Pa kad ću ja to sve stići?!? Bile su to moje 

zadnje riječi prije no što sam ja, Anja, krenula u Prvi biološki rat s velikim p jer se imena ratova pišu 

velikim početnim slovom…

„Nego, Anja, što mi možeš reći o životu proletera u 19. stoljeću?” upitala je profesorica iz povijesti.

„Dakle, amebe su u 19. stoljeću naporno radile u poljoprivredi, no zbog manjka heterotrofne 

hrane, sele se u veće stanice, naprimjer u Pariz s velikim p jer se imena gradova, mjesta, sela i 

zaselaka pišu velim slovom. Čim su se preselile, radile su u tvornicama gdje su proizvodile kisik i 

šećer. Naporno su radila djece i žene, a nisu bili dovoljno plaćeni. Bili su tlačeni od strane biljaka 

zvanih buržoazija. Buržoazija se piše malim slovom jer se i građani pišu malim. E, sad, veći gradovi 

su bili urbanizirani, broj papučica bio je sve brojniji. Urbanizacija se u ovom slučaju piše velikim slo-

vom zato što je na početku rečenice. U 19. stanici dolazi do dva velika praska. Klasicizma i roman-

tizma. U klasicizmu je jednostavnost zamijenila skupine aerobnih organizama. Aerobni organizmi 

su oni kojima treba kisik, a kisik se, naravno, piše malim slovom jer je naziv kemijskog elementa. 

Poznati autotrofni klasičari su Wolfgang Amadeus Euglena i Ludwig van Kloroplast. Imena ljudi 

pišu se velikim slovom. U romantizmu se više govori o osjećajima i emocijama, a kada smo kod raz-

množavanja, mitoza je dioba spolnih, a mejoza tjelesnih stanica. 

I, da, romantizam je nastupio poslije prosvjetiteljstva… Uh, ne, nakon algi kremenjašica…”

„Anja, da su sada ovdje bile profesorice iz biologije i hrvatskog dobila bi dvije petice. No, ja ću 

ti zapisati ocjenu iz zalaganja, a ti pusti da amebe i pravopis odu u svoje predmete.”

Anja Prižmić, 7. razred

OŠ Bartola Kašića 

Voditeljica: Marina Zlatarić

Franciska Madunić, 3. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Kist života

Zar ne vidiš kako vrijeme povlači svoj kist

kao beskrajne linije po tvom zgrčenom tijelu

i otiskuje dio tvoga života

u razgranate bore na tvom čelu?

Zar ne osjetiš kako ti tiho šapće

sve što prije nisi ni mogla znati?

Da ćeš ti skoro stati u vremenu,

ali vrijeme nikada neće stati…

Rajna Braš, 8. razred

OŠ Matka Laginje

Voditeljica: Radojka Međugorac

Fran Fabek, 2. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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    Mačka

        na            vrh

       uha          ima

       buha       jaooo

 češka grebe mijaoo

zelen oko lijevo desno

njuška crna brku tijesno

  zube ima gric pa gric

         mica maca

           mici mic

           oko vrata

         ogrlica : feš

    frajlica lijepa mica

 krzno meko toplo sjajno

baš je tebi maco baaaajno

imaš zdjela imaš klopa Friskas

Whiskas sve Europa mlijeko imaš

vrhnje sir imaš jastuk imaš peć imaš 

amo tamo svuda leć svi te glede svi te                                moj reeep                 

maze na te paze ali nekad na rep zgaze                         rep

   onda frkneš onda vrištiš , kao ekspres                 moj

       lonac pištiš : kaj si blentav ? kaj si              rep

           slijep ? stao jesi  na  moooj  reeep   moj 

Kristina Penzar, 6. razred 

OŠ Stenjevec

Voditeljica: Zlata Begović
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Moj Božić

Moj tata veli da čim si stareši, to ti vreme brže leti. Se mi se vidi da je stvarne tak. Kak da sme 

prije mesec dan farbali jajca za Vuzem, kad evo ti Božića!

Jedva sem dočekal praznike, al snega nigde. Lani je mama već v nedelu prije Božića pekla ko-

lače, ali ovaj put se mene i seke nije posrečile. Kaj je najgorše, najavila je da bu mojti i na Badnjak 

išla na posel! Več sam se splašil da bu kolače kupila v dučanu. A si zname da to nije to! Če nisu se 

zdele razmetane i če z rola ne dohajaju fini mirisi, kak da ni nije Božić!

Dan prije Badnjaka mama nam je išla strajbati palačinke i krepal je mikser. 

To je to! Kolači sigurne budeju z Konzuma! Tata pak još opče ni kupil bora. Bil sam baš srdit. 

Ni kolača ni bora! Pa kam misliju deti darove? Nisme se niš špancirali po dučani kak prošle lete. 

Mama i tata nemaju vremena, mojti ne bu ni darova!? Gda bi je kupili? Dobre, kad razmislim, seka i 

ja nisme bili baš preveč dobri, ali tak nisme bili ni lani pak sme darove dobili! A valda bume bar na 

polnočku otišli...

Na Badnjak me zbudi buka. Zdignem se i otprem vrata svoje sobe. Kad tam, bormeš imam kaj 

za videti! Vu boravku tata nariktava bor, a z kuhnje se čuje mikser. Niš mi nije jasne! Naluknem se, 

a mama trajba kremu za kolač. Velika mađarica već se ladi na stole. Pitam se šte je zmislil da se na 

Badnjak posti?

Sad i seka vu čudu otpira vrata svoje sobe i nalukava se. Obadva se pitame, kaj se dogodile? 

Tata veli da se zdigel rane, odletel kupiti bora i novoga miksera, a mama je zriktala z šeficu da bu 

doma. Aleluja!!! Ipak ne buju kolači z Konzuma, bor imame, a za darove koga briga! Si sme na kupu 

i imeli bume najlepši Božić!

Dale je se išle nekak normalne: kinđanje bora, polnočka, pevajne i čestitajne, a vjutre su pod 

borem bili i darovi. Mamu je dočekala prazna kutija od miksera!!!

Još same da je snega! Mojti ga bu za Nove lete. Baš sam se pital, kak bu zgledal doček če je 

Badnjak bil ovakav?

To bum vam povedal za Vuzem, kad male odahnem od ovije praznikof.

Benjamin Kralj, 4. razred 

OŠ Ivana Granđe

Voditelj: Mirko Marasović

Tara Bešenić Periček, 3. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Moj grad

Budim se

Budi se i on

Živi 

Diše

Ljudi mravi

Ulice duge

Misli su mi s mojim

Velikim prijateljem

Dobro se znamo

On i ja

Ne govorimo puno

Pričamo pogledima

Josip Zavelim Jurčević, 7. razred

OŠ Horvati

Voditelj: Ivan Kardum

Vita Fiket, 3. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Moja privatnost 

Znate li što je privatnost? To je ono vrijeme koje želite provesti sami sa sobom radeći nešto bez 

njuškanja roditelja, ali i sve ono što želite zadržati samo za sebe. Svima je poznato kako roditelji 

imaju pravo na privatnost kad, gdje i koliko žele. Dječja privatnost uglavnom je svedena na neko-

liko kvadrata dječje sobe, ali zapravo ni tu privatnost nema privatnosti jer na nju vrebaju mnoge 

opasnosti. 

Moja privatnost i ja dobro smo uigrani tim. Ona je uvijek tu za mene, stanuje u mojoj sobi i izlazi 

prema potrebi. Dok sam u sobi, ona stražari na vratima kao policajac, a na čelu joj piše PRIVATNO 

- NE ULAZI. Ponekad ju malo gurne moj tata dok provjerava pišem li zadaću pa ona padne na gla-

vu i neko joj se vrijeme vrti. No, čim moj tata izađe iz moje sobe, ona čvrsto stane na noge i poput 

londonskih policajaca nastavi marljivo raditi. To je moja privatnost kad trebam mir i jedino ona to 

razumije. Međutim, dok u svojoj sobi s nekim razgovaram o tajnama, nešto tajanstveno pišem ili ra-

dim neko iznenađenje za svoje roditelje, ta privatnost također mora stajati ispred moje sobe. Tada 

obično sobu brani od moje mame koja ponekad uleti samo da provjeri jesam li gladna iako ima izraz 

lica kao da će pronaći Atlantidu.

Znate li kada moja privatnost uvijek, ali baš uvijek nastrada? Odgovor je - subotom. Sigurno se 

pitate zašto baš subotom?! E, taj dan moja mama zove dan čišćenja. A što najradije čisti? Da, da - 

moju sobu. U mojoj sobi napravi pravi mali dar-mar pa nakon toga ništa u sobi više nije isto, a moja 

privatnost uplašeno drhti u kutu. Zar ona ne zna što je privatnost?

Iako neki misle da je moj hobi bez veze, meni je odličan. Dakle, sve svoje stare igračke za koje 

me vežu uspomene, a koje više ne koristim, spremam u prozirne kutije kako bih ih mogla sačuva-

ti. Ali moja sestra „obožava” baš te moje stare igračke pa ih, dok mene nema, a moja privatnost 

odmara, razbaca po cijeloj sobi na što je moja privatnost alergična. A tek kada tako neka igračka 

nastrada! Primjerice, mojoj najdražoj lutki otkinula je glavu. Kada se požalim roditeljima da je opet 

narušena moja privatnost, oni samo odmahnu rukom i objasne mi da sam prevelika za takvu dramu. 

Pa naravno da dramim jer je moja sestra ušla u zonu moje privatnosti.

Posebnu pozornost treba obratiti na braću. Oni ponekad zadaju privatnosti prave probleme jer 

su uvijek spremni dočepati se zapisanih misli o simpatiji ili, što je najgora opcija, dočepati se dnev-

nika i pobjedonosno ga odnijeti roditeljima. Tada je s privatnošću gotovo. 

Umalo sam zaboravila. A privatnost na Facebooku? Oprezno birajte prijatelje, jer i oni za koje 

mislite da su vam najbolji, vašu će privatnost podijeliti s cijelim svijetom. Oprez s modernim baka-

ma i djedovima! Oni kao ne razumiju ovu modernu tehnologiju, ali vas budno prate. Primjerice, moja 

baka čim vidi, odmah i „lajka” ono što sam objavila na Facebooku te brzinom bržom od najbržeg 

interneta javlja mojim roditeljima. 

Kako bi moja privatnost što više i dulje bila na svojim nogama i branila moju sobu, trebala bih 

staviti neku povijesnu kletvu poput one faraonske ili neki super program koji bi kantom boje u se-

kundi pogodio onoga koji je moju privatnost narušio. 

Moja Privatnost jako dobro pazi na mene, ali tko će paziti na nju? Pa pretpostavljam da ja. Ipak 

smo moja Privatnost i ja - jedno. 

Lucija Šušković, 6. razred 

OŠ Čučerje

Voditeljica: Iva Uremović
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Morska škola

Što sve modro more uči u školi?

Uči kako valove pjenaste stvoriti,

kako njima surfere s nogu oboriti.

Kako školjke na plažama izložiti

i pomoći ribama vozački ispit položiti.

Uči kako se uzburkati i naljutiti

pa olujom ribolovcima planove pomutiti.

A nakon oluje kako se razvedriti

da bi se njime moglo mirno

daljinama i dubinama jedriti.

Ipak, more se

najviše voli družiti

s prijateljima koji mu znaju

osmijeh pružiti.

Ema Špoljar, 4. razred

OŠ Dragutina Kušlana

Voditeljica: Snježana Miletić Šironja

Miriam Božić, 6. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Na selu je vreme stale

Pri našoj baki vreme kak da je stale

i sve je kak pred sto let ostale.

Struje ima, al´ na drva se grije,

jer tak je bile prije.

V garaži su neki čudni alati

za delati z njima treba celu mudrost znati.

Čak je i traktor z prošloga veka

Neki put upali, al´ dok krene, bome se čeka!

Kad sunce zagrije,

kak i pred sto let prije,

v dvorišće živine zlete

kak z neke druge planete.

Onda dedek, kak Supermen pravi

skup z bakom reda napravi.

Ali ni to zadatek lak

jer je denes, kak i prije, teške biti seljak.

RJEČNIK:
vreme - vrijeme
z njima - s njima 
stale - stalo
celu - cijelu 
pri - kod
z prošloga veka - iz prošloga stoljeća 
kak - kao
dvorišće - dvorište 
pred - prije
živine - životinje
let - godina
zlete - izlete, izađu
ostale - ostalo
skup z bakom - zajedno s bakom
je bile - je bilo
ni to zadatek lak - nije to lagani zadatak
v - u
denes - danas
delati - raditi
teške - teško

Lea Janković, 4. razred
OŠ Julija Klovića

Voditeljica: Kristina Pravica
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Nema beda 

Kako dijete sa šest godina može u miru pratiti crtić, a da ga pritom roditelji ne zasmetaju svojim 

kao važnim životnim problemima? Pa zar stvarno puno traži?

„Pogledaj ti ove račune, svaki dan stižu sve veći i veći!” mahala je mama računima kao da u ruci 

drži buket cvijeća i nervozno lupala nogama.

„Ma hajde, nema beda, već ćemo to nekako riješiti”, smirivao je tata sad već uzburkalu situa-

ciju.

„Ma da, stvarno nema beda, što se uopće brinem! Mogu izabrati da platim račune pa da nema-

mo što jesti ili da imamo što jesti, ali se ne moramo brinuti kad nam ovi iz ovrhe pokucaju na vrata. 

Stvarno sjajno, Gorane, odlična ti je ideja”, mama je bila sad već jako ljuta i tražila svoje cigarete 

po torbici.

„Lidija”, uzdahnuo je tata kao da mu treba vremena da razmisli što treba reći, „lijepo se smiri, 

plati račune novcima koje dobivaš od burze, a za hranu možemo staviti Vesni na brk pa kad dobi-

jem plaću, vratit ću joj.”

Tada sam brzo ustala sa sofe i krenula prema sobi da upišem u bilježnicu taj neobičan izraz. 

Kako sam se približavala vratima, začula sam kako sestra s nekim priča.

„Ma nema beda, idem na taj koncert i gotovo, uopće me ne zanima što imaju za reći starci, pu-

noljetna sam i mogu raditi što hoću.”

Brzo sam otvorila vrata, a ona mi se obratila: „Što hoćeš, tko ti je dao pravo da uđeš?” bahato 

mi se obratila i zakolutala očima.

„Sama sam si ga dala, to je i moja soba ako nisi znala”, namjerno sam je izazivala da vidim koji 

joj je sljedeći potez.

„Kao da i mogu što raditi u tvojoj prisutnosti”, rekla je grubo i zalupila vratima, a ja sam joj iz-

beljila jezik. Zagrlila sam svog medu i uzela bilježnicu da napišem taj čudan izraz nekim svojim slo-

vima jer sa šest godina nisam baš bila vješta u pisanju.

Razmišljala sam: teta Vesna stvarno ima male brčiće, ali kako staviti silnu hranu na njih? Pa 

boljet će je! A kako će hodati i raditi? Morat ću je to pitati kad ju sretnem, ona to najbolje zna. Tada 

sam izašla iz sobe i ugledala baku. Odmah sam joj potrčala u zagrljaj i poljubila ju. 

„Ljepotice bakina, kako si mi?” veselo se osmjehnula baka. Kimnula sam joj glavom na odgovor. 

Najednom mi se približila i nešto stavila u džep hlača te šapnula na uho: „Ovo je samo sitnica, kupi 

si što hoćeš”, lagano se odmaknula i veselo zaigrala očima.

„A sad idi u sobu i ponesi par društvenih igara”, rekla je zapovijedajući, a ja sam u stopu doska-

kutala do svoje sobe. Kad sam ušla, sjela sam na krevet i iz džepa izvadila novčanicu. To nije bila 

neka novčanica od 20 ili 50 kn, nego ona koju tata daje teti u pošti kad plaća račune. Uzela sam 

svoju abecedu i počela slovkati: D-V-J-E-S-T-A K-U-N-A.

Vau, nisam mogla vjerovati! Počela sam pomno proučavati tu novčanicu. Na njoj je bio neki čo-

vjek zalizane kratke kose, velikih brčina i madeža blizu usana koji sam odmah uočila. Taj se tipac 

zvao S-T-J-E-P-A-N R-A-D-I-Ć, a ime su mu tako stisnuli da sam se mučila čitajući slova dobrih pet-

naestak minuta. Kad sam se spremila izaći s puno igara u rukama, začula sam razgovor mame i 

bake. Mama se uzrujano žalila da ona tako više ne može, da računi stižu sa svih strana, a u frižderu 

pauci pletu mrežu.

„Posla nema, puć, novca nema, pff, ŠTO-DA- RA-DIM?” izgovarala je mama svaki slog pokuša-

vajući istodobno paliti cigaretu i naglasiti svoju bespomoćnost. Baka ju je pokušavala utješiti govo-

reći da će joj mama vratiti posuđene novce kada već bude mogla, a da će ona svaki dan s djedom 

donijeti nešto hrane. Pritom je položila nekoliko novčanica na stol. Mama je istoga trena odmah-
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nula rukom, ponosno uzdigla bradu i odbila bakinu ponudu ustvrdivši za sebe kako je samostalna i 

emnacipirana žena. Emcipirana?!

Željela sam i tu riječ pribilježiti, ali mi je nekako ishlapjela. Činilo mi se da ima neke veze s ci-

jepljenjem, ali nisam bila u to sigurna pa sam odlučila pričekati povoljniji trenutak da priupitam 

mamu o značenju te riječi. Prije no što sam zatvorila vrata sobe, vidjela sam da su se mama i baka 

nježno grlile.

Legla sam na krevet te sam počela razmišljati: zacijelo je užasno dosadno biti odrastao. Stalno 

su u problemima, a skoro za sve govore da nema beda. Novca nikad nemaju, troše ih na gluposti 

poput cigareta, a kasnije se žale. Najbolje je biti dijete, ovako kao ja, dobivaš pažnju, ljubav, gledaš 

crtiće, imaš prijatelje i bake koje pomažu kad je najpotrebnije... Samo sam zatvorila oči i zagrlila 

svog medu koji se uvijek smijao, čak i kad sam bila tužna. Sigurno je neka tvornička greška. Pa ne 

može se stalno smijati! Ti ljudi baš ne rade dobro svoj posao, zaključila sam.

Maja Grgić, 8. razred

OŠ Mate Lovraka

Voditeljica: Arijana Watz

Lenny Iličić, 5. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Nevrijeme nad uvalom

Ljeto je, a oblaci se navukli.

„Težak je zrak”, kaže moj dida i pogleda u nebo. 

Pred nama uvala, izgleda tako drugačije...

Brdo preko puta tamno, plavo i zeleno, a more sivo i namreškano - čas se smiri, čas se brodovi 

ljuljaju. Vjetar se diže, povija grane i nosi rijetko suho lišće. Iznenada zagrmi, negdje u daljini.

Na sigurnom sam, gledam kroz razmaknute škure. 

I spusti se kiša, jaka, ne vidi se više ni brdo ni barke ni masline na drugoj strani uvale. Pljušti. 

Iznenada stane.

 „Olakšanje, već se lakše diše”, govori mi dida. 

Mokar je taman, sivi beton, oprali se crijepovi na školi preko puta moje kuće.

Na seoskom putu, koji je sav blatan, na površini lokvice… pluta list loze. 

Filip Boban, 8. razred

OŠ Većeslava Holjevca

Voditelj: Mate Milas

Greta Đegerec, 5. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Pet glasova jedne drame

Glas prvi - Tara

Šum. Što se više uspinjem prema staklu obasjanom treperavim zrakama sunca, to je šum jasniji. 

Pretvara se u glasove i, na kraju, u glazbu, praćenu reklamom za magični lijek koji rješava sve proble-

me. Zatvaram vrata. Poznati miris ispunja mi nosnice dok se provlačim između naslaga prljave odjeće 

na podu. Čeka me hrpa prljavog suđa i opušci. On je zaspao na stolu prekrivenom računima koji nikada 

neće biti plaćeni.

Počelo je kao hobi, način za pronalaženje zanimacije u našem” bezbrižnom” životu. Kako se kocka 

vrtjela, nalazili smo se u sve manjim i manjim prostorima. Sa sve manje želje za opstankom. Jedino što 

sada, u ovom jedva dvosobnom stanu, daje trag da ovdje žive ljudi je radio. Radio koji bruji dan i noć. I 

ponekad, ponekad me uspije odvući u magični svijet. Svijet kao iz reklama. Gdje bih ponovo imala obitelj 

koja ne visi na rubu ponora.

Glas drugi - Radio

Došla je, konačno, Tara. Osoba koja me sluša. Više neću pjevati žoharima u sudoperu. Neću puštati 

vijesti spaljenim kaktusima. Od osam do četiri nikome nije stalo do mene. On se ponekad premjesti s 

kauča na stolac i obrnuto, no to je sve. Kad je Tara doma, osjećam se živo, kao da sam baš ja reporter. 

A ona sluša, sluša, kao da između reklama koje se stalno vrte, stvarno čuje sve što hoću reći. Kao da 

razumije. Njoj ispričam sve, i ogovaranja susjeda s petog kata i tobože zabrinuto zapitkivanje kako su. 

Kada je Tara tu, ne čujem stalno prigovaranje trosjeda koji ne može začepiti gubicu koliko je rupa zado-

bio i koliko mu je opruga nestalo (u glavi).

Glas treći - Trosjed

Dragi Bože, čuj mi želje, makni ovu propalicu s mene! 

Još deset minuta, još samo deset minuta i osjetit ću njeno tijelo na svojim nikada opranim jastuci-

ma. Još samo deset minuta moram izdržati i ne udisati kiseo miris čovjeka koji mi je uništio život, čo-

vjeka zbog kojeg sam izgubio sve opruge i izgled pristojnog trosjeda.

Glas četvrti - Stol

Dvadeset i osmi dan stojim ovdje neopran. Moje staklo više nije sjajno i prozirno. 

Prekriveno je debelim slojem prašine, začina, mrlja od kave, a na vrhu je On. U početku sam se di-

vio zaprljanim stolovima, htio sam biti zaposlen poput njih, no što sam više pripadao njima, to sam više 

shvaćao: to nije posao, to su problemi. Postao sam kao On.

Glas peti - Tata

U očima sam vidio samo brojke. Moram otići tamo, moram odigrati još jednu. Nije me briga za stan, 

račune... Tara? Moram igrati, tako ću doći do novca. Moram odigrati još jednom. Glava me boli... Tresak 

me probudio. Tara? Netko je zalupio vrata... Nema nikoga. Nikoga koga mogu vidjeti... Možda je to bila...

Zvuk na radiju pojača se sam od sebe.

REKLAMA

Samo danas, u pola cijene, dobit ćete životno osiguranje. U pola cijene. Ali to nije sve! Dobit ćete i 

zdravstveno osiguranje. I osiguranje od života. 

Da ne završite kao oni...

Klara Križan, 8. razred

OŠ Brestje

Voditeljica: Ankica Blažinović Kljajo
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Tata na tajnom zadatku 

Tata je izjurio iz kuće brzinom munje i odmah upalio rotirku. Mama je preokrenula očima.

Nazvao ga je šef. Marko se razbolio i tata mora hitno uskočiti kao prva zamjena na cjelodnev-

nom dežurstvu. A sve smo drugačije isplanirali i zato je radio sve vikende u ovom mjesecu da bi 

danas, na moj rođendan, bio slobodan!

Ali u iznenenadni službeni posjet Zagrebu stigao je visoki državnik!

Orao 1, 2, 3... Orao 1, 2, 3... Orao poletio! Tatin tajni zadatak počinje! 

S kolegom se vozi prema sjeveru i oči mu prelijeću preko prekrasnih vrtova s urbanim vilama 

kao iz kataloga. Ovdje je trava zelenija od one engleske. Visoke ograde čuvaju dvorišta i njihove 

stanovnike od nepozvanih pogleda. Tata je član specijalnog osiguranja operacije Snježna sova. Ci-

jela je jedinica upoznata s protokolom i nitko nije oduševljen. Hrvatsku posjećuje delegacija koju 

treba čuvati pod kompletnim naoružanjem, a danas će biti 35 celzijusa u hladu!

S tatom patrolira ovčar Reks koji treba dobro pronjuškati oko svakog grma. Red šetnje, red 

stajanja pa opet red šetnje kroz zelenilo najljepšeg vrta Vile Zagorje na Pantovčaku. Kolone crnih 

automobila slijevaju se prema Predsjedničkim dvorima. Iz automobila izlaze uvaženi gosti u dugim 

bijelim haljama. Stigao je i Jastreb, štićena osoba najvišega ranga. Počasna je straža postrojena, 

sviraju se himne. Jastreb se poklonio pred zastavom i ulazi u predvorje vile. 

Sunce je visoko, a Reks je u svojem krznenom kaputu isplazio jezik do poda. I njemu je vrućina 

postala neizdrživa. Uskoro je došla smjena i tata i Reks imaju kratak odmor ispod nadstrešnice. 

Veliki paun šepuri se u blizini. 

Za tatu su tek tada nastupile prave muke! Iz obližnje kuhinje širili su se primamljivi mirisi. Pa-

šticada s njokama, rižoto od plodova mora, janjeće pečenje s mladim krumpirom, zapečeni zagor-

skih štrukli s domaćim vrhnjem! Tatin trbuščić zasvirao je Beethovenovu simfoniju. No, moj tata je 

pravi profesionalac, kojemu je dobro odrađeni posao na prvom mjestu, pa se s Reksom brzo vratio 

do svoje osmatračnice.

Orao 1, 2, 3... Orao 1, 2, 3... Jastreb odlazi!

Protokol je naglo prekinut. Visoki gost otkazao je ručak. Kolona crnih automobila vraća se na 

aerodrom. Tatina jedinica vraća se u bazu. Operacija Snježna sova završila je prije predviđenoga 

roka. Kasnije ime je nadređeni rekao da Jastreb nije htio ručati jer je prema njegovim vjerskim obi-

čajima janje trebalo biti ubijeno nakon zalaska sunca. Tako pripremljen obrok Jastreba je čekao u 

njegovom privatnom avionu spravljen po receptu njegovog slavnog šefa kuhinje bez kojega ne pu-

tuje svijetom.

Tata se u pravo vrijeme pojavio na rođendanu. Mama je rezala jumbo pizzu.

„Sretan rođendan, princezice! Jesam li zakasnio na tortu?”

Tata specijalac smazao je komad torte od jagoda i uspješno obavio i tajni i rođendanski zada-

tak u istom danu. 

 

Josipa Gabud, 7. razred

OŠ Marije Jurić Zagorke

Voditeljica: Melita Horvatek Forjan
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Tko je Terezi zašio traperice?

Prije nekoliko dana, Tereza i njezina majka, odselile su iz naše zgrade. Nismo se ni oprostile. Za-

što? Upravo o tome želim govoriti. Inače, nerado pišem. Lektiru prepisujem s interneta. Sada poku-

šavam rečenice složiti u priču. Nadam se da ću u tome uspjeti i da će se moj tekst svidjeti urednici 

našeg školskog lista. Ako se to dogodi i priča bude objavljena, Tereza će je možda pročitati. Tada 

će shvatiti koliko mi je žao. Dakle, ovo bi trebala biti moja isprika upućena jednoj sasvim neobičnoj 

dvanaestogodišnjoj djevojčici po imenu Tereza. 

Dvije nijanse istog glagola

Plavokosa Tereza i ja živjele smo u istoj zgradi, na istom ulazu. Moji roditelji i ja u velikom četve-

rosobnom stanu, a ona s majkom u maloj unajmljenoj garsonijeri. Njezina majka čistila je stubišta. 

Tako je zarađivala za život. Tereza je išla u kvartovsku školu, a ja u elitnu s klasičnim programom, 

udaljenu najmanje jedan školski sat vožnje tramvajem. 

Tereza voli sve ono što ja ne volim. Puno čita i izgovara, meni nerazumljive, rečenice. Preko 

priča propituje nedoumice i rješava brige. Obožava sumrake i bajke. Još uvijek se uspavljuje sli-

kovnicama. Najmilija joj je Tko je Vitku napravio košuljicu. Rekla mi je to u povjerenju. Nju čita sva-

kodnevno. Često se i rasplače. Valjda nad teškim djetinjstvom izmišljene obitelji. Njezina se mama 

jednom hvalila mojoj mami da je Tereza i tetama u vrtiću postavljala pitanja na koja one nisu znale 

odgovoriti. Kako se zvala Crvenkapica prije nego što joj je baka kupila kapu?; Koliko je Trnoružici 

bilo godina kad se probudila?; Zašto princ nije pozvao Macu papučaricu da s njim potraži Pepelju-

ginu cipelicu?…Meni to nikada ne bi palo na pamet. 

Priznajem, bila sam ljubomorna na nju. Čudno. Hodam u najskupljim tenisicama u gradu, ljetu-

jem u inozemstvu, znam englesku gramatiku bolje nego hrvatsku. Usprkos svemu, svakodnevno 

sam odlazila u Terezin stan i jako u tome uživala. Ona je rijetko dolazila k meni. Zbog toga sam se 

jako iznenadila kad mi je prije dvadesetak dana pozvonila na vrata. Bilo je kasno i bila sam već u 

pidžami. 

- Oprosti, kasno je. Smetam? - izgovorila je uplašeno.

 - Ne, samo izvoli. Upravo se spremam na spavanje. Sutra pišem test iz povijesti - odgovorila 

sam. 

- Ma, znaš… kako da ti kažem… ovoga… - počela je mucati.

 - Idemo u moju sobu. Tamo ćeš mi reći - željela sam je ohrabriti.

Sjela je na nisku stolicu. Desnim dlanom trljala je natkoljenice. Gledala je u pod. Prstima lijeve 

ruke čopkala je usne. 

Sutra idemo na izlet u Trakošćan…. Ovoga… mi smo… kako da kažem…siromašni. Znaš… ovo-

ga…ja nisam moderna. Željela bih obući… ovoga… trapke kakve imaju sve druge cure - stidljivo je 

objašnjavala.

Mislila sam da tebe moda ne zanima! - nasmijala sam se.

Istina - odgovorila je kratko.

Onda je prešla na svoj specijalni jezik.

I dalje mislim da je važnije brinuti o ljudskoj osjećajnosti nego se baviti isključivo vanjskim izgle-

dom. Ne želim tragati za onim što nisam. Ne podnosim ozračje pomodnosti.

Ništa je nisam razumjela, ali ipak sam joj postavila pitanje.

Stalo ti je kaj drugi misle?

Dosadilo mi je. Ne želim se… ovoga… cijelo vrijeme braniti. Ne želim više biti glavna junakinja 

na temu lošeg odijevanja.

I? - upitala sam.
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Možeš li mi posuditi one poderane? Takve sve cure nose… ovoga...

Ponovno je postala bojažljiva. 

Naravno - spremno sam odgovorila.

Ustala sam i iz ormara izvukla troje plave i jedne crne trapke. Tereza je odmah dohvatila crne.

Mogu ove? Baš su dobro poderane.

Zagrlila me, ustala i krenula prema vratima. Zaboravila je, od uzbuđenja, i pozdraviti. 

       *

Nije me pozdravila ni nakon tri dana kad se, ponovno kasno navečer, pojavila na mojim vratima. 

Smetam…Izvoli… ovoga…vraćam ti - stajala je ukočena preda mnom.

Uđi, opet sam u opremi za spavanje - pokušavala sam olakšati situaciju.

Vidi - rekla je.

Iz vrećice je izvadila trapke. Prstima mi je pokazala rasparane dijelove. Rupe su bile šire, druk-

čije nego prije. 

- Mama je noć prije izleta… ovoga… shvatila da si mi posudila poderane. Nije znala da je to mo-

derno. Ujutro sam ih našla zakrpane, pa sam ih razderala, ovoga…Malo previše - govorila je kroz 

plač.

Glupača!- poviknula sam. I nastavila: Nije ni čudo što ti se sav svijet smije!

Primitivke. Obje!

Tereza je spustila trapke i otrčala niz stepenice. Osjećala sam se grozno. Ni sad ne znam što mi 

se u tom trenutku dogodilo. 

Sutradan sam, poslije škole, pozvonila na njezina vrata. Željela sam se ispričati. Nitko se nije 

javljao. Sljedećeg se dana ponovilo isto. Na satu hrvatskog, koja slučajnost, obrađivali smo Cesari-

ćevu Baladu iz predgrađa. Sve me podsjećalo na Terezu. I nema je mjesec, i nema je dva…

Nakon nekoliko dana poštar je mojoj mami donio paket. Poslala ga je Terezina majka. Adresa mi 

je bila nepoznata. Otvorila sam net i upisala naziv ulice. Saznala sam da se radi o prigradskom na-

selju u istočnoj dijelu grada. U kutiji su bile iste onakve, samo nove, traperice, moja omiljena čoko-

lada i slikovnica Tko je Vitku napravio košuljicu. Na prvoj stranici stajala je i posveta: Draga M, tko 

odraste na ovoj priči, ne treba pokušavati drukčije. Šiti, sašiti, rašivati, rašiti. Svršeni i nesvršeni. 

Ali, ovdje nisu važni glagoli po vidu. Izgubljeno prijateljstvo ostavlja pustoš i tišinu. 

Prave Terezine rečenice. Prvi put sam shvatila što mi svojim neobičnim riječima želi reći. Pla-

kala sam do kasno u noć. Svjetlost crvenkastožuta ulazila je u moju sobu.

Magdalena Živković, 7. razred 

OŠ Tina Ujevića 

Voditeljica: Nevenka Tropina
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Život pametnoga telefona

Pozdrav! Ja sam pametni telefon. Nisam najbolji, ali dobrih sam specifikacija. Nabrojit ću ih ne-

koliko jer ih se ne sjećam baš najbolje. Pamćenje me više ne služi kao prije. 

Imao sam šesnaest gigabajta memorije. Sada više nemam. Svojedobno sam imao najljepši diza-

jn, imao sam željezno kućište. Sada sam sav pun oštećenja. Ekran mi je imao najnovije Gorila Glass 

staklo. Sada je neupotrebljivo, oštećeno i isprljano. Kamera mi je imala odlično zumiranje. Sada je 

neupotrebljiva. Isto je i s prednjom kamerom. Da ne duljim, sada se nalazim na smetlištu. Potpuno 

odbačen. Sam sam i nitko me neće. Trenutno sam na jednoj hrpici smeća. Čekam smetlarski kamion 

koji će me otpratiti do reciklažnog dvorišta. Ispričat ću vam svoju životnu priču. Htio bih to ispričati 

nekomu prije nego što odem.

Došao sam iz neke japanske tvornice. Ili korejske? Ne mogu se više sjetiti. Uglavnom, ljudi su 

htjeli dizajnirati lagan mobitel, dobroga izgleda, s jako puno dobrih osobina. To su i ostvarili, stvorili 

su mene. Ubrzo su me izbacili na tržište. Nije prošao ni jedan cijeli dan, a već sam bio prodan. Kupi-

la me neka žena srednjih godina, iz trgovine je izišla nasmiješena i jako sretna. Kada je došla kući, 

stavila me u omanju crvenu kutiju. Unutra je bilo vrlo mračno. Nitko se nije mogao osjećati dobro 

četiri dana u zamračenom prostoru, ali moja se patnja isplatila. 

Nakon četiri dana bio sam izvađen iz kutije uz veseo povik: „Sretan rođendan!!!” Iz kutije me je 

izvadila djevojčica duge plave kose. Matilda je slavila dvanaesti rođendan i bila je vrlo iznenađena. 

Oduševljena, ozarena lica, svojim je roditeljima svečano obećala da će me čuvati i da će me upotre-

bljavati samo kada bude trebalo. Isprva je to i činila. Punila me je kada mi je snaga trebala. To mi je 

godilo, mirno sam lješkario. Pazila je da joj slučajno ne ispadnem iz ruke. Gledala je u mene poma-

lo zaljubljeno. Čak mi je kupila neku plastičnu zaštitu. Korisna stvar. Uključivala me u mrežu samo 

kada mi je trebalo ažurirati sustav i neke aplikacije. Vodila je kratke i slatke razgovore, izmjenjivala 

lijepe poruke. Promatrao sam svijet oko sebe s radošću u svom elektroničkom srcu. 

Za otprilike mjesec dana počeli su naši problemi. Jedna joj je prijateljica otkrila aplikaciju What-

sApp i predstavila je kao korisno komunikacijsko sredstvo. Matilda je instalirala tu aplikaciju u moj 

sustav. To mi u početku nije previše smetalo. Nakon učenja i pisanja svih zadaća kratko bi se čula 

sa svojim prijateljima. Razgovarali su o školi, učenju i domaćim zadaćama. Svašta sam naučio o 

povijesti, prirodi, učio sam nove jezike... Nije me opterećivala mnogim porukama. Kasnije je otkrila 

Viber - vrlo sličnu aplikaciju s malo više mogućnosti. 

Nakon dva mjeseca od njezina rođendana bio sam premoren. Danonoćno se dopisivala sa svo-

jim prijateljima, nisu mi se više sviđale njihove brojne poruke. Promatrao sam je. Neke je školske 

zadaće zaboravljala često. Nije puno učila. Možda jednom tjedno. A tek kad je otkrila društvene 

mreže: Facebook pa Instagram. Teško je to ispričati, često sam bio na izmaku snaga. U školi se je 

samo fotografirala. Galerija mi je bila pretrpana njezinim fotografijama. Više nije bila nimalo pažlji-

va prema meni. Nakon pet mjeseci više joj nisam bio važan. Često sam joj ispadao iz ruku, stalno 

me je zaboravljala… Profesorice bi me nalazile ostavljena ispod klupe. Mnogo sam puta bio ostav-

ljen kod njezine razrednice koja me je gledala ljutitim pogledom. Svakim sam danom dobivao nove 

rane i ožiljke. Nekako sam joj uspio skliznuti iz ruke dok se ljuljala na ljuljački i to je rezultiralo pu-

knućem moga ekrana. Njoj to nije smetalo. Facebook mi je trošio snagu svakodnevno …

Moje su funkcije polako otkazivale. Izgledao sam kao starac od dvadeset godina, a imao sam 

samo osam mjeseci. Trebao sam ići na servis već odavno, ali gospođicu Matildu nije bilo briga. Čak 

ni vrijeme nisam točno pokazivao. Zadnje sam sate proveo na stolu tijekom ručka kada je Matildu 

mama stalno opominjala da me makne sa stola. U jednom trenu, kada je stigla poruka od njezine 

prijateljice, toliko se uzbudila da je prolila sok od ananasa po meni. Bio sam bez svijesti cijelo to 
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vrijeme, dok me ona pokušavala oživjeti sušilom za kosu. Nisu znali da čujem sve njihove bijesne 

riječi. Na njihovu žalost - umro sam.

Nakon nekoliko dana shvatio sam da sam u raju. Posvuda oko mene slični ispaćeni prijatelji, od-

maramo se… Kažu da reciklirati znači da ću možda postati mobitel s još boljim funkcijama i ljepšim 

dizajnom, ali ja bih želio ostati ovdje i dugo odmarati svoju elektroničku dušu.

Sara Osojnik, 6. razred 

OŠ Luka, Sesvete 

Voditeljica: Irena Ivančić

Ema Srdelić, 8. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Roko Štokić, 1. razred
OŠ Pantovčak
Stanislav Femenić: Miš iz basne 
Voditeljica: Tatjana Pešić Ilijaš

Franka Rašić, 3. razred
OŠ Dugave 
Tito Bilopavlović: Pitam se 
Voditeljica: Danuška Ružić

Vida Bokić, 4. razred
OŠ Izidora Kršnjavoga
Jacques Prévert: Da bi se 
napravio portret ptice 
Voditeljica: Valentina Lugomer

Jana Bradvica, 2. razred
OŠ Trnjanska
Sunčana Škrinjarić: Svađa i oko 
nje 
Voditeljica: Luci Omerso 
Plenković

Sven Klir, 4. razred
OŠ dr. Ante Starčevića
Dragutin Domjanić: Kesni sneg 
Voditeljica: Nives Macukić

Elena Mauretić, 5. razred
OŠ Mate Lovraka
Ivica Vanja Rorić: Sreća 
Voditeljica: Helena Vlahović

Damjan Cerić, 2. razred
OŠ Rudeš
Jakov Lovrić: Božićna frka 
Voditeljica: Željana Makovica

Heda Marin, 2. razred
OŠ Ivana Cankara
Zoran Pongrašić: Snjeguljica i 
sedam patuljaka na drugi način 
Voditeljica: Irena Sremić

Nora Fraculj, 6. razred
OŠ Rudeš
Sanja Pilić: Rođendan, rođendan  
Voditeljica: Mirjana Jukić

Jelena Jarak, 4. razred
OŠ Antuna Gustava Matoša 
Jostein Gaarder: Hej, ima li 
ovdje koga? 
Voditeljica: Renata Janković

Nina Majetić, 5. razred
OŠ Sesvete
Zvonimir Balog: Ja magarac 
Voditelj: Boris Bakarić

Katja Rožmarić, 5. razred
OŠ Ivana Cankara
Maja Gluščević: Ovo vam moram 
ispričati 
Voditeljica: Irena Sremić

Iva Brzac, 5. razred
OŠ Vjenceslava Novaka
Sanja Pilić: Lude godine 
Voditeljica: Milvia Vuk

Marija Bebek, 8. razred
OŠ Brestje
Nikola Šop: Poziv dragom Isusu 
Voditeljica: Ankica Blažinović 
Kljajo

Paola Gabrić, 7. razred
OŠ Trnjanska
Nikola Milićević: Vjetrovi s gora 
Voditeljica: Vesna Dobrinić

Filip Jukić, 8. razred
OŠ Izidora Kršnjavoga
Ivica Jembrih: Kaj sem skuhal, 
skuhal sem 
Voditeljica: Petra Ježutković

Dora Šušković, 7. razred
OŠ Čučerje
Božica Pažur: Spoved 
Voditeljica: Iva Franić

Katarina Kovačević, 7. razred
OŠ Špansko Oranice
Narodna: Razmišljanja jednog 
pijetla 
Voditeljica: Mila Galić

Nika Dinarina Mladić, 8. razred
OŠ Špansko Oranice
Fran Mažuranić: Oni 
Voditeljica: Nataša Cesarec 
Zovko

Paula Bočkaj, 7. razred
I. OŠ Dugave
Katarina Zadrija: S putrem, sodu 
i solji 
Voditeljica: Danuška Ružić

Lovro Mlikotić, 6. razred
OŠ Augusta Harambašića
David Walliams: Bljakburger 
Voditeljica: Ksenija Ivanović

Lorena Cvitkušić, 7. razred
OŠ Vukomerec
Tomislav Zagoda: Nedostupna 
Voditeljica: Marija Petrović

Katarina Klarić, 8. razred 
OŠ Lovre pl. Matačića
Maja Kamber: Moj tata 
Voditeljica: Ljiljana Mirt-Kruc

Arna Grabar, 8. razred 
OŠ Mladost
Zvonimir Balog: Pušači na kraju 
debelo popuše 
Voditeljica: Maša Rimac 
Jurinović

Luka Fran Kovačević, 7. razred 
OŠ Odra
Mladen Kopjar: Ljubav je bol 
Voditeljica: Ivana Kujundžić

Hana Kozmuth, 7. razred 
OŠ Pavleka Miškine
Ivona Šajatović: Zovem se Kaja 
Voditeljica: Ita Tissauer Pavičić

Dorotea Trupeljak, 8. razred 
OŠ Vugrovec - Kašina
Nada Mihelčić: Bilješke jedne 
gimnazijalke 
Voditeljica: Renata Budak Lovrić
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Gabrijela Perišić, 4. razred
OŠ Antuna Gustava Matoša
Ivo Jakovljević: Šibenski teštamenat 
Voditeljica: Vjera Mrvelj

Tonka Kovačić, 4. razred
OŠ Horvati
Sanja Pilić: Smijeh 
Voditeljica: Dubravka Rušnov

Niko Pavlinović, 6. razred
OŠ Ljubljanica
Erich Kästner:  
Barun Munchhausen vuk koji vuče saonice 
Voditeljica: Mira Jurić 

Tin Pišonić, 6. razred
OŠ Antuna Mihanovića
Zlatko Krilić: Prvi sudar 
Voditeljica: Nives Glavak

Dino Tomić, 7. razred
OŠ Otok
Ilija Zovko: E, to san tijo reć 
Voditeljica: Helena Marić

Anita Jurinović, 7. razred
OŠ Žitnjak
Tomislav Zagoda: Velika dilema 
Voditeljica: Margareta Milačić
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Učenici 6. - 8. razreda
OŠ Pavleka Miškine
Ita Tissauer Pavičić: Opet 
ispočetka (kliše)
Voditeljica: Ita Tissauer Pavičić

Učenici 3. razreda
OŠ Gustava Krkleca
Vlastiti tekst članova skupine 
i voditeljice Snježane Fegić: 
Neobična priča o običnom 
dječaku
Voditeljica: Snježana Fegić

Učenici 3. razreda
OŠ Prečko
Adaptacija priče Šestinski 
kišobran teksta Nade Iveljić, 
prilagodila Nikolina Pleše: 
Šestinski kišobran
Voditeljica: Nikolina Pleše

Učenici 3. razreda 
OŠ Frana Galovića
Grigor Vitez: Ogledalce
Voditeljica: Ines Polanšćak

Učenici 2. razreda 
OŠ Trnjanska
Atifa Sendić: Zaljubitis
Voditeljica: Tatjana Martinko

Učenici 4. razreda 
OŠ Gustava Krkleca
Irena Kolar Vudrag: Kako (pre)
odgojiti roditelje
Voditeljica: Melita Krivohlavek

Učenici 6. razreda 
OŠ Čučerje
Lucija Šušković: Moja privatnost
Voditeljica: Iva Uremović

Učenici 5. i 6. razreda 
OŠ Lovre pl. Matačića
Sunčana Škrinjarić: Na fihplacu
Voditeljica: Ljiljana Mirt-Kruc

Učenici 5. i 7. razreda 
OŠ Tituša Brezovačkog
Grupa prema knjizi Oprez, 
opasno po roditelje! Johna 
Farmana: Vrući krumpiri ili devet 
u krevet
Voditeljica: Sanja Mataga

Učenici 7. razreda 
OŠ Augusta Harambašića
Rick Riordan: Jesam li sve to 
izmislila (Percy Jackson)
Voditeljica: Iverka Kraševac

Učenici 7. razreda 
OŠ Izidora Kršnjavoga
Izvođači i mentor: Sjeme
Voditelj: Marko Štrok

Učenici 7. razreda 
OŠ Antuna Mihanovića
Zvonimir Balog: Puž na 
carinskom pregledu
Voditeljica: Nives Glavak

Učenici 6. i 8. razreda 
OŠ Ksavera Šandora Gjalskog 
Ana Đokić Pongrašić: Vitez 
Željeznog Srca 
Voditeljica: Ana Spindler

Učenici 8. razreda 
OŠ Savski Gaj
Prema priči Ephraima Kishona: 
Za laku noć
Voditeljica: Ela Družijanić 
Hajdarević

Učenici 5. i 7. razreda 
OŠ Špansko Oranice
Učenici i voditeljica: Povijest 
počinje sada
Voditeljica: Mila Galić

Učenici 7. i 8. razreda 
OŠ Ivana Granđe
Učenice dramske skupine i 
prof.Lana Barešić, ulomci iz 
djela Romeo i Julija, William 
Shakespeare (prijevod: Milan 
Bogdanović): Romeo i Julija
Voditeljica: Lana Barešić

Učenici 7. razreda 
OŠ Sesvete
Nataša Peunić prema tekstu 
Antoine de Saint-Exupery (Mali 
princ): Mali princ
Voditeljica: Nataša Peunić

Učenici 8. razreda 
OŠ Jure Kaštelana
Ephraim Kishon i Hana Štimac: 
Što se zgodi kad se beba rodi
Voditeljica: Sanja Miloloža

Učenici 8. razreda 
OŠ Matije Gupca
Lada Franulović i Ana Perčinlić: 
Iz snova
Voditeljica: Mirjana Blažičko

Učenici 8. razreda 
OŠ Nikole Tesle
Marinković, Tadijanović, Brajko 
- Livaković, Hemingway, Parun: 
Omage rukama
Voditeljica: Jasminka Možgon 
Jarić

Učenici 8. razreda 
OŠ Bukovac
Višnja Tekajić: Igra leptira
Voditeljica: Nataša Gaščić 
Đurkan

Učenici 7. razreda 
OŠ Žitnjak
Voditeljica sa skupinom: 
BASNOslovno!
Voditeljica: Margareta Milačić

Učenici 8. razreda 
OŠ Dragutina Kušlana
Annabel Pitcher: Moja sestra 
živi…
Voditeljica: Sanja Ilčić

Učenici 5., 7. i 8. razreda 
OŠ dr. Vinka Žganca
Dramska skupina i voditeljica po 
motivima pjesama Kaštelana, 
Pupačića i Ujevića: Jablani
Voditeljica: Snježana Čubrilo

Učenici 8. razreda 
OŠ Stenjevec
Antoine de Saint-Expuery: Bitno 
je očima nevidljivo
Voditeljica: Nikolina Stanišić

Učenici 8. razreda 
OŠ bana Josipa Jelačića
prof. Marija Gudlek: Ovo je moj 
brat
Voditeljica: Marija Gudlek

Učenici 8. razreda 
OŠ Mladost
Nina Horvat: Pobuna likova
Voditeljica: Maša Rimac 
Jurinović
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Učenici 2. razreda
OŠ Prečko 
Adaptacija bajke Vuk i sedam kozlića, tekst prilagodila Vedrana Juroš: Vuk i sedam kozlića 
Voditeljica: Vedrana Juroš

Učenici 5. razreda 
OŠ Brestje 
Narodna pjesma: Kaj sem zaslužil 
Voditeljica: Ankica Blažinović Kljajo

Učenici 5., 7. i 8. razreda
OŠ Petra Zrinskoga 
Skupina: Trač 
Voditeljica: Vera Piščević
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403 golubice "poletjele" prema Vukovaru
Dana 18. studenoga 2015. godine učenici OŠ Kajzerica poslali su svoje golubice, izrađene od 

papira, prema OŠ Mitnica u Vukovaru. Svi su učenici škole, njih 403, izrezali bijelu golubicu od pa-

pira te u njezina krila ispisali poruke svojim novim prijateljima. Krila su nosila poruke mira, ljubavi, 

ljudskosti, sreće, pobjede i domoljublja. Svaki je učenik od 1. do 8. razreda izradio svoju golubicu i 

tako se prisjetio dana 18. 11. 1991. godine te na taj način obilježio Dan sjećanja na žrtvu Vukovara. 

Sve su golubice bile izložene u predvorju OŠ Kajzerica prije svoga leta prema herojskome gradu. 

Jedan je učenik 4. razreda napisao i pjesmu pod naslovom Šaljem golubicu mira koja je, uokvire-

na, zajedno s golubicama, poslana u prijateljsku školu. Učenici OŠ Mitnica iz Vukovara su golubice 

izložili u predvorju svoje škole. OŠ Kajzerica su u znak zahvalnosti i prijateljstva poslali zahvalnicu 

i uramljeni zlatovez, rad njihovog učenika. Bijele su golubice povezale dvije hrvatske osnovne ško-

le, a učenici OŠ Kajzerica se nadaju da one nisu samo zauzele mjesto u prostoru OŠ Mitnica, već i 

u srcima njezinih učenika.

Ema Pernek, 6. razred

OŠ Kajzerica

Voditeljica: Andrea Bosanac

Golubice u OŠ Kajzerica, Zagreb

Golubice u OŠ Mitnica, Vukovar

Nika Kovačiček, 6. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša

Novinarski radovi učenika osnovnih škola
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A gdje je ljubav?
„Ljubav je sve što ti treba”, rekli su Beatlesi davne 1967. Tada je to bilo lako reći jer su 60-ih 

„vladali” hipiji. Od onda se svijet promijenio, više nitko ne mari za ljubav. Riječ ljubav se ili krivo tu-

mači ili krivo upotrebljava. Jedno je vrijeme bilo popularno ponašati se bezosjećajno. Zašto? Zato 

što se ljudi više ne ponašaju kao ljudi. Kao da su današnji ljudi bez mozga i srca. Gdje su nestala 

dobra stara vremena kada se ljubav shvaćala ozbiljno? 

Mržnja je u 21. st. postala najnormalnija stvar. Kada nekoga pitaš za pomoć, najčešće te taj net-

ko drsko otjera od sebe. To znam jer sam se našla u takvoj situaciji. Na primjer, u školi. Kada pitam 

djevojčicu da mi pomogne, ona pristane, vjerojatno zato što sam i ja djevojčica. Međutim, kada za 

pomoć zatražim dječaka, onda je to potpuno druga priča. On me ili uvrijedi ili odbije pomoći mi. Ali 

zašto? Možda jer sam suprotnoga spola ili zato što pokušava ispasti frajer pred ostalim dječacima? 

Kada gledam filmove čija se radnja događa 40-ih godina prošlog stoljeća, sve je potpuno dru-

gačije. Tada se pomagalo damama u nevolji. Bar se tako prikazuje na filmu, ali ja iskreno mislim 

da je tako i bilo u to vrijeme. Mladići su bili najsretniji kada su mogli pomoći nekoj dami i zauzvrat 

dobiti njezin osmijeh. Danas to nije tako, na najveću žalost. Svijet se promijenio nagore. Više nema 

onih slatkih ljetnih ljubavi ili prikradanja ispod prozora, danas svi misle da mogu osvojiti mladića ili 

djevojku tako što se ponašaju bezobrazno, usput i psujući. Mene nitko ne bi mogao privući ružnim 

dobacivanjem neprimjerenih riječi. Da se to dogodi, taj dečko zauzvrat ne bi dobio moj osmijeh, 

nego šamar. 

Ljubav danas: ili je otišla predaleko ili je uopće nema. Ljudi bi morali pomagati jedni drugima, 

pomagati životinjama i održavati ovu planetu čistom, a za takve je postupke potrebna ljubav. Da-

nas moraš zaista duboko pogledati u ljudsko srce kako bi našao tračak ljubavi. Danas je ljubav moć 

i novac.

Kao što sam na početku navela, Beatlesi su rekli da je jedino što nam je potrebno ljubav, a ne 

novac. Također su rekli da novac ne može kupiti sreću, no je li to zapravo istina? Ja osobno mislim 

da jednim dijelom je, a drugim nije. Samo se nadam da će budući naraštaji pokušati ljubav održati 

na životu, da neće biti više ratova, da će glavni sastojak svakog posla biti ljubav i poštovanje. Zaista 

se nadam. Nada je dobra stvar. Možda najbolja od svih. Nada i ljubav. 

Helena Frančić, 8. razred

OŠ Rudeš

Voditeljica: Kristina Mlinar

Novinarski radovi učenika osnovnih škola
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ABECEDA NOVCA -  INTERAKTIVNA IZLOŽBA O 
SVIJETU NOVCA U TEHNIČKOM MUZEJU

Abeceda novca
Interaktivna izložba koju su posjetili učenici 7. razreda u listopadu 2015. 
govori o različitim stranama novca - povijesti novca, čemu novac služi, kako 
ga mudro koristiti, govori o vrijednostima i nedostatcima novčanih ulaganja, 
štednje, doniranja, kupovine...

Kroz igru smo naučili kako se otplaćuje kredit, prema čemu se određuju cijene prozivoda, što 

su dionice, kako pravilno trgovati, zašto trebamo štedjeti, a ne riskirati na burzi... Čuli smo i priču 

o kralju Midi koji nas je naučio kako nije zlato sve što sja te da u životu ima puno važnijih stvari od 

bogatstva.

Na početku izložbe dobili smo praznu kreditnu karticu koju smo,,punili” rješavajući različite 

kvizove na temelju znanja koje smo prikupili šetajući izložbom. Zarađeni novac mogli smo trošiti 

na luksuz (vjerojatno svima najdraža soba jer se novac može bacati kroz prozor, što ima i naglaše-

no preneseno značenje), mogli smo novac donirati, štedjeti i ulagati. U prostoriji banke, nalazio se 

trezor s novcem, no sve koji su pokušali ukrasti novac, zatvorili smo. Na kraju izložbe vratili smo 

svoje kartice i dobili na računu izvješće ukupnog iznosa naših postupaka tijekom izložbe tako da 

smo pregledno mogli vidjeti gdje smo novce dobili, a gdje,,izgubili”....

Izložba je bila vrlo zabavna jer funkcionira kao velika igra, ali je ujedno i vrlo poučna jer nas 

uvodi u svijet odraslih - svijet novca. 

Za sve one starije od osam godina preporučujem da nađu vremena, upute se u Tehnički muzej 

gdje se do 3. travnja 2016. mogu bez velikih posljedica poigrati se novcem. 

Mia Parmak, 7. razred

OŠ Stenjevec

Voditelj: Zoran Šutić

Ema Hrala, 3. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša

Novinarski radovi učenika osnovnih škola
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ADVENT U BEČU

Nezaboravno putovanje
U prosincu sam sa svojom obitelji i obiteljskim prijateljima posjetio glavni grad Austrije Beč. 

Razlog našega posjeta Beču bio je glasoviti Advent u Beču o kojem sam do tada čuo mnoge lijepe 

priče. Putovali smo autobusom i putovanje je trajalo šest sati.

Prvi smo dan u Beču posjetili mnoga zanimljiva mjesta. Prvo smo posjetili Mariahilfer Strasse. 

Ta mi se ulica veoma svidjela jer je velika šetnica s mnoštvom zanimljivih trgovina i restorana u 

kojima se mogu probati različiti austrijski specijaliteti. Produžili smo prema Trgu Marije Terezije, 

jednom od najljepših bečkih trgova na kojem se nalazi ogroman spomenik Mariji Tereziji okružen 

vrtovima i dva muzeja; Prirodoslovnim muzejom i Muzejom povijesti umjetnosti. Muzeji su gotovo 

identični pa ih nazivaju blizanci. Na trgu se nalazi prvi od većih adventskih sajmova na kojima smo 

vidjeli mnoštvo izvornih ručnih radova malih obrtnika, razne ukrase, kuglice za bor i prigodne suve-

nire. Osim kupovine može se družiti uz tople napitke i domaće poslastice. Drugi najveći sajam odr-

žava se ispred Gradske vijećnice, na njemu smo vidjeli šarenilo štandova prepunih božićnih ukrasa, 

a ja ću ga pamtiti po malome Orašaru kojega sam dobio na dar od roditelja. Nakon razgledavanja 

uputili smo se prema hotelu Piramida u kojem smo bili smješteni. U hotelskom restoranu probao 

sam sladoled koji već dugo želim probati, a u Zagrebu ga još nema. U blizini hotela je trgovački cen-

tar u kojem smo kupili božićne poklone. 

Sljedećega jutra krenuli smo u obilazak Beča autobusom. Saznali smo mnogo o bečkoj prošlosti 

i razvoju grada kroz povijest. Izašli smo nakratko da vidimo Hundertwasserovu kuću. Bio je to moj 

prvi susret sa ovim zanimljivim umjetnikom, arhitektom koji nije vjerovao da na Zemlji ne postoji 

ravna crta zato je sve svoje projekte radio neravno i u spirali. Unutrašnjost zgrade kao i njezina va-

njština neravne su i nesimetrične. Vjerovao je u duboku povezanost prirode i čovjeka pa iz kuće vire 

biljke i grane drveća, a na krovu se nalazi prava šumovita oaza i vrtovi. Nakon kiše voda koja padne 

na krov odlazi u spremnike iz kojih se ponovno koristi, a plastiku stanovnici te zgrade ne recikliraju, 

nego ju spaljuju posebnim sustavima koje je osmislio također Hundertwsser i tako zagrijavaju svoje 

stanove. Hundertwasser je ono čime se danas Bečani osobito ponose iako nije na samom početku 

imao podršku pri ostvarivanju svojih ideja jer su bile neobične. Unatoč svim ljepotama Beča Hun-

dertwasserova kuća mi se najviše svidjela. 

Produžili smo do katedrale sv. Stjepana ili Stephansdoma. Veoma mi se svidio krov katedrale 

na kojem su bili povijesni grbovi Austrije. Puno je priča vezanih uz ovu lijepu zgradu, a najpoznati-

ja je ona da je katedrala gotovo u potpunosti izgorjela tako da su od nje ostali jedva vidljivi tragovi 

na zapadnoj fasadi. Nakon razgledavanja katedrale autobusom smo produžili do dvorca Schenbru-

nn. Obišli smo dvorac i vrtove oko dvorca koji se po svojoj veličini mogu usporediti s našim Maksi-

mirom. Jedna od zanimljivih stvari je da se u tom dvorcu snimao popularan obiteljski film o Sissi, 

prelijepoj carici Elizabeti Austrijskoj. U sklopu dvorca nalazi se kazalište marioneta te dječji muzej 

koji smo posjetili. Oduševilo me što sam mogao odjenuti odjeću iz vremena kada je u dvorcu živjela 

carska obitelj i Sissi i kroz mnoštvo sadržaja vidjeti kako se živjelo u to vrijeme. 

Nažalost, našemu je izletu brzo došao kraj. Stiglo je vrijeme povratka u Zagreb. Ovo putovanje 

bilo je lijepo iskustvo koje ću zauvijek pamtiti. 

Lukas Dumančić, 5. razred

OŠ Gustava Krkleca

Voditeljica: Marija Ćavar Sopta
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Alkohol i maloljetnici
Gotovo se svakodnevno na televiziji prikazuju spotovi ili prikažu znanstveno - popularne emisi-

je vezane za štetnost konzumiranja alkohola. U posljednje vrijeme zamijećeno je da je alkohol sve 

više dostupan maloljetnicima i da se granica prvih opijanja pomiče sve niže.

U Osnovnoj školi Otok u Zagrebu provedeno je istraživanje na ovu temu. Obuhvaćeno je 379 

učenika od 1. do 8. razreda. Došlo se do sljedećih spoznaja:

Na pitanje „Jesi li ikada pio/pila alkoholno piće?” potvrdno je odgovorilo 219 učenika (58%). 

Od toga 35% u nižim razredima, a 65% u višim. Ostalih sedam pitanja odnosilo se na one koji su na 

prethodno pitanje odgovorili „DA”. Na drugo pitanje: „Ako da, jesi li: a) samo kušao/la, b)konzumi-

rao/la u umjerenim količinama, c) konzumirao/la u većim količinama?”, 80% učenika nižih razreda 

zaokružilo je „a)”, a ostali „b)”, dok je u višim razredima 105 učenika zaokružilo a), 21 učenik odgo-

vor „b)”, a troje „c)” (dvije djevojke iz 8. razreda i jedan dečko iz 7.). U sljedećem pitanju tražilo se 

najzastupljenije piće među mladima, što je, i očekivano, pivo. Među nižim razredima drugi „najpo-

pularniji” je šampanjac, a od 5. do 8. povećava se broj učenika koji su probali ili pili žestoka pića. U 

četvrtom pitanju doznali smo da od 1. do 4. razreda najčešće nema razloga za kušanje alkoholnih 

pića, a u višim razredima povodi su Nova godina i razne proslave. Iduće, peto pitanje glasilo je „S 

koliko godina?”. Na njega je 70% (54) učenika nižih razreda odgovorilo „od 7 do 9 godina”, u vi-

šim razredima 54 učenika (nešto više od 40%) odgovorilo „od 10 do 12 godina”, a u 8. razredu je 

27 učenika od 39 odgovorilo (69%) „više od 13 godina”. Na šesto pitanje „Gdje? (a) u društvu sta-

rije osobe, b) s vršnjacima, c) sam/sama”) 91% učenika nižih razreda odgovorilo je „a)”, a šestoro 

(7%) „c)”, dok je 81% učenika viših razreda zaokružilo „a)”, a također šestoro „c)”. Posljednja dva 

pitanja bila su „Kako si se osjećao/la?” i „Bi li ponovio/la takvo iskustvo?”. Iz njih smo saznali da 

se većini (59%) učenika od 1. do 4. razreda svidjelo to iskustvo te bi ga ponovili. Na ista ta pitanja 

učenici 5. i 6. razreda odgovorili si da im se nije svidjelo i da ne bi ponovili, a učenici 7. i 8. razreda 

rekli su da su se osjećali normalno i da bi vjerojatno ponovili to iskustvo.

Na temelju provedene ankete može se zaključiti da je u OŠ Otok većina učenika barem jedan 

put probala alkoholno piće (najčešće pivo), ali u najvećem broju slučajeva u prisustvu odrasle oso-

be. Oko polovice učenika koji su probali ili konzumirali alkoholna pića izjavljuje da bi ponovili to 

iskustvo.

I ova anketa potkrepljuje pokazanu tvrdnju da je alkohol sve više dostupan maloljetnicima i 

da se dobna granica pomiče prema mlađem uzrastu. To nije dobro stanje i trebalo bi možda češće 

prikazivati spotove u kojima je vidljivo koliko alkohol oštećuje mozak, a i osmisliti radionice za sve 

uzraste da bi se prvenstveno djelovalo na smanjenje ove negativne pojave u društvu.

Lana Lukačević, 7. razred

OŠ Otok

Voditeljica: Jelena Bunijevac Matičić
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 SLIKOVITA RONDA

Andaluzijsko skriveno čudo
Malo mjesto na jugu Andaluzije, posebnošću i teško opisivom ljepotom nepovratno se usijeca 

u pamćenje posjetitelja. Grad su prvi naselili Kelti u 6. stoljeću prije Krista nazvavši ga Arundom, 

a kasnije su fenički doseljenici u blizini osnovali Acinipo. Ipak, najstarije sačuvane građevine rim-

skog su podrijetla, a status grada Ronda je dobila za vladavine Julija Cezara. Danas ondje živi oko 

35 000 stanovnika, no svojom bogatom poviješću, jedinstvenim krajolikom i susretljivošću ljudi 

privlači brojne posjetitelje. 

Dok ste u njoj, Ronda izgleda kao običan gradić, pun živopisnih ulica, ukrasnih fontana, parkova 

u kojima grane breza nježno plešu pletući sjenu djeci što se igraju u pješčaniku. Ljudi su toliko opu-

šteni i ležerni da u suvenirnici, u kojoj ima i puno vrijednih stvari, ponekad nema nikoga i nitko je 

ne čuva. Postoji neznatna uzvisina koja se ne osjeća u hodu, ali izgledu ulice dodaje malo čarolije. 

Kuće su građene u tipičnom andaluzijskom stilu - bijela boja slonovače, francuski balkoni ukrašeni 

obrisom žuto-narančaste boje. Svaka kuća ljepša je od prethodne, a sve imaju onaj štih kao da si 

kod svoje kuće. Postoji malen trg na kojem možete čuti savršenu pjevnost španjolskog jezika. 

Kao turist, poželite postati stanovnik Ronde samo da biste je mogli svaki dan nanovo otkrivati. 

Zvati Rondu domom. Poznata je činjenica da su Ernest Hemingway i Orson Welles ponekad u njoj 

boravili i po nekoliko mjeseci godišnje. Vjerojatno zbog istog razloga. 

Kada dođete do ruba grada - čeka vas iznenađenje. Pejzaž koji samo čeka da ga netko naslika. 

Tisuću nijansa smeđe i zelene, bezbroj vinograda i suhozida. Kuće, prekrasne bijele dvokatnice, 

stoje na rubu stijene kao da su pobijedile u ratu protiv stijene i sada ponosno stoje na njoj. Ta je sti-

jena veličanstvena, bezbroj izbočina i udubina, a svaki nabor priča svoju priču. Zelenilo boje eme-

ralda raste iz stijene i izgleda kao tisuću vodopada koji padaju s neke afričke rijeke. Zbog te stijene, 

Ronda je neosvojiv grad. Ako malo bolje pogledate, na dnu je provalije jezerce. Jezerce skriveno s 

desetak stabala samo čeka da ga se otkrije. A otkriti ga se može. Samo morate proći opasnim str-

mim šljunčanim putem i neće vam pritom biti svejedno. Kada dođete do dna, upoznat ćete potpuno 

novu vrstu ljepote. Pogled k nebu, na kojem kumulusi užurbano putuju te pogled na snažni most is-

pod kojega se izlijeva slap, jednako oduzimaju dah. Sve izgleda poput začaranog vrta. Poželite moć 

letenja kako biste detaljnije mogli razgledati taj fenomen. 

Ako se slučajno nađete u Rondi ujutro, svakako ostanite do zalaska sunca. Prošećite njenim 

uskim ulicama, kušajte slasticu churrose, popijte kavu. Jer koliko god bila prekrasna danju, zalazak 

sunca baci čarobni plamen na grad i njezine stijene.

Korina Kučinić, 8. razred

OŠ Augusta Šenoe

Voditeljica: Ariana Etlinger
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PROGRAM SOCIJALIZACIJE PASA

Beba, zaigrana zaštitnica 
Program školovanja pasa započinje odabirom štenaca u dobi od 6 do 8 
tjedana, a najčešće se biraju pasmine labrador retriver i zlatni retriver.

Beba je jako zaigrana i živahna te privlači pozornost svojom nespretnošću. Primijetila sam je 

još krajem ljeta kako vuče svoju vlasnicu, sedmašicu, Milu po livadi. Milu poznajem s baleta i ozbilj-

no sumnjam da ima manje kilograma nego Beba. Prilazim s pitanjem treba li pomoć.

Zlatna labradorica Beba došla je u Milinu obitelj još prošle zime. Donio ju je trener Mario iz Cen-

tra za rehabilitaciju pasa Silver. Kad završi pseću školu i položi ispite, Beba će pomagati ljudima 

s posebnim potrebama. U razgovoru s Milom saznajem da je proces socijalizacije zahtjevan i traži 

potpunu koncentraciju, ali kada radiš ono što voliš, ništa nije teško. Iako se Milina obitelj prvi puta 

susreće sa socijalizacijom pasa, kažu da se odlično slažu s Bebom. Beba najviše sluša strogog tatu, 

a obožava Milu koja ju redovno nagrađuje psećim kolačićima! 

Mila, socijalizatorica i volonterka, Bebu je naučila osnovama ponašanja poput obavljanja nužde 

na prikladnom mjestu i nekim jednostavnijim naredbama. 

"Socijalizatori štenetu pružaju puno ljubavi i pažnje, polako ga privikavaju na suživot s ljudi-

ma", objašnjava trener Mario na Bebinom treningu na koji me Mila povela. Moja ga je znatiželja ra-

zveselila jer im uvijek nedostaje socijalizatora. 

Mogu li i ja biti socijalizatorica pasa? 

"Iako se čini lagano, nije", govori Mila. Socijalizatori moraju slijediti upute koje su dobili i pritom 

paziti da ne pogriješe u odgoju. Socijalizacija podrazumijeva odrastanje šteneta u potpuno zrelog 

psa s izgrađenim karakterom. Pas treba biti priviknut na sve životne situacije u kojima se budući 

korisnik psa pomagača može naći. Nakog otprilike godine dana provedene u obitelji, pas s nauče-

nim vještinama kreće u „školu” i obučava se da postane terapijski, rehabilitacijski ili pas vodič. 

Odlaskom na školovanje, pas viđa obitelji kroz zajednička druženja vikendom, baš poput Bebe koja 

trenutačno svoje tjedne školovanja marljivo odrađuje. Nakon „škole”, psi su podvrgnuti testu koji 

odlučuje o njihovoj budućnosti. Na testiranju, pas mora pokazati da je zreo za pomoć ljudima - leži 

li mu bolje uloga psa vodiča ili uloga terapijskog psa. Testiraju se i njegove genetski nasljedne oso-

bine kako bi se utvrdilo hoće li s lakoćom odrađivati zadatke.

Centar Silver promiče kvalitetu življenja osoba s invaliditetom i djece s teškoćama u 

razvoju stvarajući uvjete za njihovu uključenost u zajednicu. 

Programi Centra Silver proizašli su iz programa koje je provodila Hrvatska udruga za školova-

nje pasa vodiča i mobilitet, koja je suosnivač Centra. Tim programima obuhvaćene su osobe ošte-

ćenog vida, teško pokretne i osobe u invalidskim kolicima, djeca s teškoćama u razvoju (cerebralna 

paraliza, autizam, sljepoća, ADHD), osobe s tjelesnim, mentalnim ili intelektualnim oštećenjem. Uz 

tu osnovnu djelatnost u Silveru brinu i o uzgoju pasa za školovanje. U Centru postoji štenara i ve-

terinarska stanica za pregled i cijepljenje pasa. Glavna veterinarka Koraljka objasnila mi je da su 

na taj način psi Silvera pod boljom kontrolom, lakši je odabir pasa koji će kasnije biti dobri vodiči, 

rehabilitacijski ili terapijski psi, a i manje je onih koji ne uspiju proći obuku. 
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Terapijski, rehabilitacijski ili pas vodič?

Prvi se put susrećem s ovim „psećim profesijama”. Na mrežnoj stranici Centra Silver prouča-

vam popis zadataka koji pas mora svladati. Terapijski psi ima pomagačku namjenu. Djetetu s teš-

koćama u razvoju omogućuje lakše kretanje, dodaje mu predmete, pomaže u svlačenju i alarmira 

na opasne situacije po zdravlje djeteta. Također ima ulogu pokretača u svakodnevnim aktivnostima 

tj. motivira dijete na kretanje. 

Rehabilitacijski pas svakodnevno pomaže svom vlasniku - teško pokretnoj osobi ili osobi u ko-

licima. Školovanje rehabilitacijskog psa obuhvaća obvezne vježbe donošenja stvari, spuštanja pa-

pučica na invalidskim kolicima, paljenje i gašenje svjetla, otvaranje i zatvaranje vrata, podizanje 

osobe iz ležećeg u sjedeći položaj i sl.

Pas vodič školovani je pomagač koji osobama s oštećenjem vida olakšava kretanje u prostoru. 

Uz ovladavanje naredbama pas mora znati samostalno pronalaziti najsigurnija i najprihvatljivija 

rješenja za sigurnije kretanje slijepe osobe - zaobilaženje prepreka, pronalaženje pješačkih prijela-

za, autobusnih i tramvajskih stajališta te vođenje u prometu. 

Socijalizacija psa traje otprilike godinu dana, ovisno o zrelosti psa. Je li se teško rastati s 

udomljenim psom?

Mila još ne zna što će Beba "raditi" kad završi školovanje. Ipak, marljivo vježba od prvog dana. 

Trening je započeo s vježbom odazivanja na ime Beba, zatim slijedi uvježbavanje najosnovijih na-

redbi: sjedi, lezi, dođi. Prvih je dana vježbanja Beba iz čista mira dolazila pred Milu i sjedala, znajući 

da će dobiti nagradu. Naredba lezi bila je teška za Bebu. Znala je da treba nešto napraviti nogama, 

ali nije razumjela što. Umjesti da legne, samo bi ustala i ponovno sjela. Mila priznaje da je školova-

nje pasa težak zadatak i za psa i za čovjeka. No, treninzi u Centru s trenerima Mariom i Tanjom po-

mogli su cijeloj Milinoj obitelji. I škola je dosta utjecala na Bebu. Promijenila se, postala poslušnija i 

pokazale odličan uspjeh na prvim testovima. Mila mi je otkrila kako je Beba prava zaštitnica djece. 

Šećući parkom naišle su na dijete koje je u tom trenu palo s ljuljačke. S djetetom je bila majka koja 

je, umjesto zagrljaja i utjehe, dijete udarila i počela na njega vikati. Beba je naglo zastala i zalajala. 

Mila je također zastala osupnuta, jer do tada nikada nije čula Bebu da laje, no onda je shvatila. Beba 

očito ne voli nepravdu i na svoj je način protestirala na ponašanje majke prema djetetu. Lavežom 

je ukorila majku. Beba je zakon!

Primjećujem Milino veselje kad Beba nauči nešto novo, ponosna je na svaki njezin uspjeh i str-

pljivost kojom prilazi maloj djeci. I upravo taj ponos može biti odgovor na moja brojna pitanja Mili 

kako se razdvojiti od psa kojeg je odgojila? 

"Moja će Beba sigurno usrećiti neko dijete s posebnim potrebama i pomoći će mu u svakodnev-

nom životu, a ja ću u Silveru naći svoju novu Bebu!" 

Slažem se s plemenitom Milom. Socijalizatori pomažu psima da pomažu drugim ljudima, a svi-

jet je ljepši uz požrtvovnu Milu i razigranu Bebu koja će uskoro razveseliti jedno dijete s posebnim 

potrebama.

Lucija Lapov-Ugrina, 8. razred

OŠ Marije Jurić Zagorke

Voditeljica: Nataša Jakob
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SIMPATIČNA ČASNA SESTRA UMALO ZASJENILA PAPU FRANJU

Časna je zakon!
Zahvaljujući papi Franji otkrila sam Sarajevo, kušala nove poslastice i upoznala jednu nesvaki-

dašnju časnu sestru. Ona je hodočasnicima za Sarajevo bila ne samo duhovni nego i turistički vo-

dič. Toliko uspješan da su se njeni govori za mikrofonom u autobusu danima poslije prepričavali.

A zašto ne u Zagreb?

Kad sam prošle godine prvi put na televiziji vidjela da se papa Franjo sprema doći u Sarajevo 

odmah sam postavila roditeljima pitanje: A zašto ne dođe u Zagreb? Nije fer. Kakva mu je to fora? A 

zatim sam pomislila da ni ovo nije loše, jer bih ovako mogla vidjeti Sarajevo, ako me roditelji odluče 

povesti. A kad bi Papa dolazio u Zagreb, ništa od moga putovanja. A tako volim putovati. 

No, roditelji su me počeli uvjeravati da bi to meni bilo naporno jer bi se cijelu noć putovalo auto-

busom, pa bi se cijelo prijepodne pržilo na stadionu Koševo, pa bi se opet cijeli dan putovalo natrag 

u Zagreb. A budući da me moji roditelji ni krivu ni dužnu smatraju razmaženom, a ja uopće nisam 

takva, oni su zaključili da bi to hodočašće za mene, a i za njih, bilo prava kalvarija. Po njima ispada 

da sam ja nekakva autobusna zlostavljačica. Nema veze, opraštam im. 

Tati priuštila putovanje

No, dogodilo se nešto neočekivano. Jedan internetski portal raspisao je natječaj za najbolju 

video poruku za papu Franju, a najbolja će dobiti dvodnevni izlet u Sarajevo s noćenjem za dvije 

osobe. Ja sam malo razmišljala, maštala, smišljala fore samo da bude što neobičnije. A onda je tata 

uzeo mobitel i snimio me, sve to lijepo montirao i poslao na natječaj. I za nekoliko dana dogodilo 

se malo čudo. Moj je uradak proglašen najboljim i osvojio je nagradu. To me jako razveselilo. Veli-

kodušno sam odlučila tatu povesti sa sobom. Baš sam bila ponosna na sebe. Zafrkavala sam tatu 

kako sam mu priuštila putovanje i da bez mene ne bi vidio Sarajevo. 

Lako ti je tako putovati

Oboje smo se radovali putu. I uopće nisam zanovijetala u autobusu. Pa lako ti je tako putovati 

kad si krenula dan ranije, odsjela u hotelu, najela se ćevapa na Baščaršiji, naspavala se, ujutro svje-

ža došla na stadion i popodne laganini za Zagreb. Još najbolje da uza sve to cendraš - uvjeravao me 

tata kad sam mu prigovorila zbog onih njegovih priča o mojim autobusnim kalvarijama. 

U Sarajevu mi je bilo zaista lijepo. O tome je i suvišno govoriti. Ali i u autobusu mi je bilo lije-

po. Možda i zbog jedne simpatične starije časne sestre, voditeljice puta. Zvijezde autobusa. Toliko 

drage da smo tata i ja pričali više o njoj nego o Papi. Bila je neodoljiva kad bi uzela mikrofon u ruke, 

puhnula u njega i prekinula žamor putnika.

Važno da me slušate

Molim vas, čujte me. Imam vam nešto važno za reći. Slušajte me. Dat ću vam važne informaci-

je. U Sarajevo stižemo... nisam sigurna kad. Večera je... ne znam kad, moram to pitati kad stigne-

mo. Sad me slušajte za doručak. Ovo je jako važno. Doručkovat ćemo... kad ustanemo. Ustanak je... 

ujutro. Još ne znam kad ćemo doručkovati, ali bit će to...nakon što ustanemo. Još ćemo vidjeti kad 

ćemo ustati. Slušajte me dalje, ovo je jako važno. Onda idemo na stadion. Parkirat ćemo se... neg-

dje. Kad se parkiramo, reći ću vam gdje. Kad dođemo na stadion, moramo biti na okupu, a to će biti 
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na stadionu. Nakon stadiona se vraćamo u autobus koji će biti na parkingu... ne znam gdje. Onda 

idemo u Zagreb kad završi Papa. A Papa će završiti... ne znam kad. Za sve me pitajte, sve ću vam 

reći, važno je da me slušate.

Tata i ja jedva smo se suzdržavali da ne puknemo od smijeha. Kad bi je tata vidio da uzima mi-

krofon u ruke, prekinuo bi čitanje ili surfanje po mobitelu i pripremio bi se kao da počinje omiljena 

mu humoristična serija. Joj, kako je samo bila dražesna. Ma, putovala bih s njom do adagaskara.

Slasna časna

Još je po nečemu bila slatka. Po kolačima. Ponijela je sa sobom nekoliko kutija s četiri vrste ko-

lača. Sve slasniji jedan od drugoga. I svaki sat je ustajala i hodala autobusom od sjedala do sjedala 

nudeći hodočasnike. Tata ju je u jednom takvom preletu zazvao slasnom časnom, na što se pola 

autobusa slatko nasmijalo. Njoj je to bilo drago. Pogotovo kad joj je rekao da se sve sarajevske ba-

klave, tufahije, urmašice mogu sakriti pred njenim kiflićima.

Mogli biste pomisliti da je od svih onih Papinih mudrih riječi i propovijedi nama u sjećanju osta-

la časna i njena propovijed za mikrofonom u autobusu i njena slatka čuda. Ma, oboje su nam ostali 

u lijepom sjećanju. 

Ana Baran, 6. razred

OŠ Brestje

Voditeljica: Ankica Blažinović Kljajo

Nika Kežman, 7. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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INTERVJU SA SANJOM POLAK

Čitanje su moje „tabletice za petice”
Na ramenu imam jednog anđelčića koji me svaki dan podsjeća da trebam 
putovati kroz cijelu Hrvatsku jer moj je posao i životni zadatak da djeci 
otkrivam jedno najveće ljudsko bogatstvo, jedno najveće ljudsko dostignuće, 
a to je čitanje, to su knjige. Danas sam ovdje da vam pričam o ljepoti knjiga i 
čitanja i o načinu kako da postanete bolji učenici.

Imate li neka očekivanja od ovog našeg susreta?

Kada sam bila djevojčica poput vas sudjelovala sam na književnim susretima. Sada imam 47 

godina, ali bez obzira na to što je prošlo četrdeset godina od tada kada sam ja sudjelovala na knji-

ževnim susretima i kao đak slušala pisce, još se toga sjećam. Sjećam se što mi je govorila Sunčana 

Škrinjarić, Hrvoje Hitrec, Zvonimir Balog i ostali. Tako se i ja sada nadam da ćete se i vi sjećati ovih 

trenutaka. Ovo je poseban trenutak koji nemate svaki dan i zato ima svoju posebnu vrijednost zato 

što razgovaramo o divnim stvarima i zato što sam ja sada ovdje i tko zna kada ću opet doći. Želim 

da svaka moja riječ zaista dođe do vašeg srca, do vašeg uma i do vaših ušiju. Sada krenimo u priču 

o knjigama, čitanju i dobrim ljudima.

Kako nam može pomoći susret s Vama, pogotovo ako mnogi od nas i ne vole čitanje?

Tko od vas želi imati puno petica? Osim što sam književnica i učiteljica, ja sam vam i doktorica 

koja je osmislila tabletice za petice. Ja sam te tabletice za petice danas donijela ovdje i o njima ću s 

vama razgovarati. Kada sam bila mala ni ja nisam voljela čitati. Zapravo uopće nisam voljela čitati i 

to mi je bio veliki problem. Dobivala sam trojke i četvorke i onda dobrotom jedne tete Vide koja mi 

je rekla da ću petice dobivati ako svaki dan pročitam jednu priču za djecu, dogodilo se čudo. Bilo mi 

je dosta teško. U početku sam se bunila, čak sam mislila da je teta Vida staromodna, a moja mama 

je bila jako stroga i ona je rekla da tako mora biti i da je to samo petnaest minuta, a dan traje dva-

deset i četiri sata. Možete li zamisliti tu muku? Nakon dva tjedna vidjela sam da mi sve bolje i bolje 

ide, bilo mi je lakše čitati. Treći sam tjedan primijetila da mi se čitanje počelo i sviđati. Nakon dva 

mjeseca svakodnevnog čitanja jedan dan navečer dogodila se nestašica priča. Mama mi je rekla da 

sam dosta čitala da jedan dan mogu u krevet i bez priče. Onda sam se dosjetila da uzmem staru 

priču i pročitam je još jednom. Priča mi je izgledala skroz drukčije. Kada sam je čitala treći put bila 

mi je još bolja. Tek tada sam shvatila da se jedna priča može pročitati i više puta. Nakon tog silnog 

čitanja u školi smo imali diktat koji sam riješila bez greške. Kad sam to rekla teti Vidi i mami, one su 

mi rekle da je to čitalačka čarolija. Dok si ti čitala te priče, tvoj je mozak pamtio sve riječi sa č i ć. Za 

par dana pisali smo sastavak iz kojeg sam dobila pet. Opet mi nije bilo jasno što se događa. Mama 

mi je rekla: Ti, kada čitaš, gledaš rečenice koje tvoj mozak pamti. Nakon toga je slijedila petica iz 

matematike. Shvatila sam da ako svaki dan čitam jednu priču, dobivam petice iz svih predmeta i taj 

trenutak nisam nikada zaboravila. To me jako usrećilo.
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Što ste poduzeli kako bi djeca počela više čitati?

Kada sam odrasla, odlučila sam proučiti što su sve mudri ljudi napisali o čitanju i književnosti. 

Znanstvenici su u svojim velikim istraživanjima otkrili da od prvoga do četvrtoga razreda dnevno 

treba čitati minimalno petnaest minuta. Svaki dan jedna priča. U čitankama imate četrdeset priča i 

to pročitate za četrdeset dana, a godina traje 365 dana. To mi je bio veliki problem. Odrasli govore 

da djeca trebaju čitati, a ne pomažu im u tome. Zubari se svim silama trude da djeca nauče prati 

zube, zato sam ja odlučila biti poput zubara za čitanje. A onda sam postavila pitanje, a što će djeca 

čitati? I tada sam odlučila da ću pisati priče. Prije dvadeset godina kao učiteljica svom drugom ra-

zredu koji nije volio čitati odlučila sam napisati prvu priču. Oni su rekli da žele još priča i tako sam 

napisala i drugu priču, pa treću priču itd. Onda sam uvidjela da djeca vole čitati. Svi moji učenici 

odlaze kući s jednom pričom više. Tako sam vam ja počela stvarati tabletice za petice. Časopis Prvi 

izbor čija sam urednica u svakom broju ima desetak novih književnih priča, pjesama i igrokaza koje 

pišu književnici. Književnost je umjetnost riječi. Naš jezik je jako bitan i kaže se da su nam granice 

tamo gdje su nam granice jezika. Čitajući razvijamo naš jezik. Svaki susret s pričom je dnevni dra-

guljčić. U Prvom izboru ima puno književnih tekstova. Možete ga staviti pod jastuk, možete s njim 

ići bilo kamo, za svakoga ima ponešto. Važno je čitati dječje časopise. Unatoč čitankama i časopi-

sima, i dalje je nedostajalo priča za djecu i tako sam ja počela pisati knjige. Vi želite upoznati mene 

pa ću vam ja danas govoriti o svojim knjigama, ali ujedno vas nagovaram da čitate knjige i drugih 

pisaca. Knjižničarka će vam rado preporučiti koje su vam dobre i primjerene. 

Koliko ste knjiga napisali i možete li nam reći ponešto o svakoj?

Za sve one kojima je čitanje teško napisala sam Mali Jan ima plan i Mala Ema straha nema. To 

su knjige o dječaku Janu i djevojčici Emi koje su otisnute velikim slovima i s velikim razmakom tako 

da su lakše za čitanje. U knjigama su crteži koje možete obojiti kada pročitate priču i tako onda 

znate da je priča pročitana. Kada je neka priča pročitana, ona je najsretnija na svijetu i sve se pre-

tvori u šaroliki spektar boja. Jako je važno da djeca žive bez straha. Djevojčica Ema nas uči kako 

da budemo neustrašivi i da strah nije dobar, dok dječak Jan da bi izbjegao probleme, sve planira 

unaprijed. Knjiga je nastala jer me jedan dječak zamolio, koji se zaista zvao Jan, da napišem knji-
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gu o njemu. Njegova mama se bavi pisanjem pa je poželio da napiše knjigu o njemu, a mama mu je 

odgovorila: „Jane što je tebi? Ja pišem samo ozbiljne knjige.” Meni je to bilo jako tužno. Zatim je 

zamolio mene i pristala sam. Da me Jan nije zamolio da o njemu napišem knjigu, ta knjiga ne bi ni 

nastala. Tako da svoje želje slobodno izražavajte bez obzira na rezultat. 

Kada pročitate ove dvije knjige spremni ste se upoznati s Paulinom P. Sanja Polak je postala 

poznata upravo po toj djevojčici. Taj književni lik osmislila sam prije dvadeset i tri godine. Riječ je 

od djevojčici u čiji sam lik uvrstila što više osobina jedne djevojčice. Tako da se mnoge djevojčice 

mogu u njoj prepoznati, a mi smo djevojčice u mnogim stvarima vrlo slične. Ova knjiga nije samo za 

djevojčice jer se u njoj spominju i dječaci koji se isto tako mogu prepoznati u različitim situacijama. 

Za dvadeset i tri godine ovu je knjigu pročitalo više od pola milijuna djece, a isto je toliko djece či-

talo i Prvi izbor. Kada se podružite s Paulinom P., onda je red da upoznate Petricu Pričalicu. Tu sam 

knjigu napisala jer su se moji učenici u razredu počeli jako svađati. I onda sam im bez obzira na to 

što su različiti, htjela pokazati da mogu biti jako dobri prijatelji. Ona ide u razred koji je vrlo šarolik. 

U knjizi su dvadeset i četiri priče, o dvadeset četiri učenika, što djevojčica, što dječaka. Svaka priča 

počinje imenom glavnog lika. Pa tako se jedna priča zove Karla, jedna Božo, Luka itd. Čtajući te pri-

če saznajemo koliko smo različiti i kako se s tim različitostima nadopunjujemo. Ako je netko šutljiv, 

dobro da je šutljiv. Ako je netko glasan, dobro da je glasan. Onaj koji je glasan pojačat će onoga koji 

je šutljiv, a onaj koji je šutljiv stišat će onoga koji je glasan. Zato trebamo poštivati te različitosti.

Kako ste došli na ideju za pisanje Dnevnika dobrih anđela?

Meni je jako važno da djeca budu dobra jer vi niste ništa krivi. To kako se vi ponašate, samo je 

odraz onoga što vidite od odraslih. Moj životni poziv je da djecu učim kako da budu dobri ljudi. Pa 

sam tako jednom zgodom pitala djecu što znači biti dobar čovjek? Djeca su mi odgovarala da biti 

dobar znači slušati mamu i tatu i da treba biti pristojan. Onda sam shvatila da djeca zapravo ne 

znaju što znači biti dobar. U ovoj knjizi u jedan treći razred dolaze 24 anđela i promatraju kako se 

učenici ponašaju. U knjizi opisujem 24 dobre osobine, a kada posjedujete te osobine onda ste vi 

dobri. Kada ste hrabri, odvažni, kada imate ljubav u srcu, kada ste pošteni, ustrajni i strpljivi. Ako 

ste nestrpljivi, onda pozovete u pomoć anđela strpljenja. Čitanjem ove knjige možete naučiti kako 

se postaje dobar.

Vaše su knjige vrlo slične djeci, znači li to da mogu i rasti? 

Nakon svake moje knjige djeca kažu hoćemo još. Upitala sam se što bi više mogla napisati o Pa-

ulini nakon sedamdeset priča? Onda sam se sjetila da ne postoji nijedna knjiga o školama u prirodi. 

Zatim sam napisala knjige o Paulini P. koja opisuje što joj se sve dogodilo na Sljemenu i u školi u 

prirodi na moru. Tako su nastali Gorski i Morski dnevnik Pauline P.

Djecu je zanimalo što se dogodilo s Paulinom kada je postala velika, znači u 7. i 8. razredu i onda 

sam se odlučila napisati Pobunu Pauline P. Sada kada sam vam predstavila svih svojih devet knjiga, 

otkrit ću vam jednu tajnu. Završila sam novu knjigu i zove se Skijaški dnevnik Pauline P. Kako inače 

puno čitam, shvatila sam da ne postoji knjiga za djecu o skijanju. To je baš tužno jer skijanje je od-

ličan sport. Za djecu koja ne skijaju knjiga je prilika da vide kako to otprilike izgleda.

Koliko ste knjiga pročitali? 

Netko voli kupovati cipele, netko odjeću, a ja volim kupovati knjige. Do sada sam kupila oko 

3500 knjiga. Kako vam se činim? Izgledam li vam normalno? Da ste čuli za neku Sanju Polak koja je 

pročitala 3500 knjiga, vi bi ste rekli, pa ta nije normalna. Onda vam dođe Sanja Polak i zbilja se tru-

di pokazati vam da je normalna, čini mi se čak da vam se i sviđam. Nisam vam došla da bih vam se 
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sviđala nego da vas nagovorim da svaki dan odvojite 15 minuta za čitanje i da budete pametni ljudi, 

da prestanete samo gledati televiziju. Dok čitate, dok razgovarate s ljudima, tada vaš mozak radi.

Kako je biti književnica?

Biti književnik je jako teško i jako dobro. Trebaš puno pisati, ali ako su ti knjige dobre, onda stal-

no upoznaješ puno ljudi kao ja danas. Nijedan književnik nema puno novaca, ali on je bogat doživ-

ljajima. Za sebe kažem da sam velika bogatašica. Što mislite koliko treba vremena da se pročita Pe-

trica Pričalica? Vašom brzinom čitanja potrebno je otprilike tri sata. Znate koliko je potrebno piscu 

da napiše taj tekst? Treba mu 300 sati. Za sve tekstove koje imate u čitankama omjer je 1:100. Ako 

tekst čitate jednu minutu, onda računajte da je piscu trebalo 100 minuta da ga napiše. Zato neka 

vam više nikada ne bude žao čitati.

Koja je najveća prednost onih koji čitaju?

Kada puno čitate, onda vam se razvija mašta. Mašta vam je jedno mišljenje koje znanstvenici 

nazivaju divergentno mišljenje, a to mišljenje vam pomaže da jednog dana budete jako pametni. 

Svaki problem ima nekoliko rješenja. Oni ljudi koji puno ne čitaju, misle da neki problem ima samo 

jedno rješenje, a oni koji puno čitaju na svako pitanje imaju puno odgovora i za svaki problem nađu 

rješenje. Vježbam svaki dan, puno čitam i kroz čitanje dobivam snagu.

Možete li napisati priču i o nama?

Nažalost, od sutra je radionica pisanja Sanje Polak zatvorena. Odlazim se na godinu dana baviti 

sasvim nečim drugim. Posvetit ću vrijeme razmišljanju kako biti još bolji učitelj i kako djecu nago-

voriti da još više čitaju. Sljedeće jeseni možemo se čuti pa onda možete naručiti priču. Ali doista 

mislim da zaslužujete roman koji počinje rečenicom: „Vani je kišilo. Breze su pokazivale svu raskoš 

jeseni. U učionici je bilo tako sjajno. Tiskala su se djeca Osnovne škole Retkovec…”

Želim vam da svi poželite svaki dan pročitati barem jednu priču!

Dinko Jurin, 6. razred 

OŠ Retkovec 

Voditeljica: Slavica Knezović

Mare Zrno Agoli, 2. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Dodir Turske s gipsom na ruci
Početkom listopada, u društvu svojih roditelja i sestre, krenuo sam zrakoplovom prema Istanbu-

lu - gradu na dva kontinenta, Europi i Aziji. Po izlasku iz zračne luke uronili smo u gusti istanbulski 

promet i zaputili se prema smještaju u maloj uličici Shokulu Sokak. Već smo se prvi dan prošetali naj-

prometnijom ulicom u Istanbulu, Istiklal 

Cadeşi. Blizu našeg stana, tj. smještaja u kojem smo odsjeli, nalazio se šezdesettrometarski Ga-

lata toranj iz 14. stoljeća kojeg su izgradili Đenovljani. Sljedećeg smo jutra opet malo poslikali Galata 

toranj te krenuli Istiklalom sve do trga Taksim gdje smo uhvatili turistički bus i njime krenuli prema 

centru. Plan je bio posjetiti Aju Sofiju, ali je tamo bio red do Amerike pa smo se radije odlučili za šet-

nju kroz Baziliku cisternu - veliko podzemno spremište vode iz doba Rimskog carstva. Dva stupa u 

podnožju cisterne imaju glave Gorgone, poznatog mitskog čudovišta sa zmijama umjesto kose. U bli-

zini se nalazi i Plava džamija (Sultan Ahmedova džamija), ali je nismo posjetili jer nismo bili priklad-

no obučeni (u džamiju se ne ulazi u kratkim hlačama). Na Grand Bazaaru, najvećoj zatvorenoj tržnici 

na svijetu, uvijek je gužva. Tamo smo po prvi put okusili pravi turski kebab (Bio je stvarno odličan!). 

Nakon ručka uputili smo se i do obližnjeg Egipatskog Bazaara (Misir Carşi) gdje se uglavnom prodaju 

slastice i začini kao i pijavice koje se, baš kao u davna vremena, koriste u medicinske svrhe. Nakon 

toga, autobusom crvene linije, odvezli smo se do azijske strane pa nazad da bismo se potom pješice 

spustili do Istiklala Cadeşija sve do našega stana. Sljedećega smo jutra opet svratili do Galata tornja 

gdje smo popili kavu i sok te krenuli taksijem do Sulejmanije koju je za vrijeme sultana Sulejmana 

Veličanstvenog izgradio najpoznatiji turski graditelj Mimar Sinan. Unutra je postavljen tepih da bi se 

ljudi mogli moliti. U džamije se može ulaziti samo kada nisu molitve, a žene moraju dodatno prekriti 

kosu maramom. Bili smo i na grobu Sulejmana Veličanstvenog. 

Nakon toga smo se spustili ponovno do Egipatskog Bazaara te krenuli turističkim autobusom do 

Miniatürka, muzeja na otvorenom koji sadrži makete svih značajnijih građevina Turske i nekadašnjeg 

Turskog carstva. To mi se u Istanbulu najviše svidjelo! Nakon toga smo dočekali bus i polako krenuli 

prema kući. Ujutro smo se spakirali i krenuli taksijem prema velikoj istanbulskoj zračnoj luci otkuda 

smo poletjeli za Adanu, grad na jugu Turske. Iz Adane smo krenuli unajmljenim kombijem za Mersin, 

grad nešto južnije, uz samu obalu mora. Tamo smo se smjestili u prekrasnom hotelu Sultaşa kojeg 

nam je rezervirao djedov prijatelj g. Tekinturhan koji je s našim djedom radio na obnovi Starog mosta 

Turski tramvaj Miniatururk Galata toranj

Grand 
Bazaar

Grob Sulejmana Veličanstvenog
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u Mostaru. Te večeri g. Tekinturhan pozvao nas je na ukusnu 

večeru u svoj dom, na 12. katu modernog nebodera uz marinu. 

Večerali smo turske specijalitete kao što su pidde (slične 

našim pizzama), a bili smo počašćeni i voćem iz Tekinturhano-

vih plantaža u blizini Mersina. Poslije večere smo se prošetali 

marinom. Ujutro smo s našim domaćinom krenuli do plantaža 

kojih je ukupno sedam. Na plantažama uzgaja većinom limu-

ne, ali i mandarine, nar i grejp. Na povratku smo stali u zalo-

gajnici i probali odličan turski burek. Vratili smo se u hotel 

gdje smo nakon kratke stanke otišli u obližnji restoran Hatay. 

Tamo smo probali još neke vrste kebaba, kao npr. Adana ke-

bab koji je nastao u obližnjem gradu Adani. Nakon slasne ve-

čere vratili smo se u hotel.

Ujutro smo se zaputili do stupova Pompeiopolisa do kojih 

smo se namučili doći. Nakon slikanja i divljenja, otišli smo se 

do obližnjeg Tarza u kojemu smo kupili razne suvenire. Tarz je 

poznat po tome što se u njemu rodio Sv. Pavao. Posjetili smo 

kuću i zdenac iz njegova vremena. 

Pojeli smo ukusna jela u restoranu kod rimske ceste. Kada 

smo se vratili u Mersin, htjeli smo se okupati u bazenu, ali pri-

tom sam ja pao na ruku i ozlijedio se. Tu večer nismo još znali 

je li ruka slomljena pa smo u neznanju zaspali. Ujutro sam s 

roditeljima otišao u bolnicu gdje mi je doktor Faruk Gök zavio 

ruku gipsom. Nakon previjanja, kombijem smo krenuli na dug 

put za Konyu. Putem smo stali u Çatal Höyüku, jednom od naj-

starijih gradova na svijetu, osnovan prije 9000 godina. Nakon 

temeljitog obilaska napokon smo stigli do Konye gdje smo se 

smjestili u modernom hotelu Paşa Park. Već smo se prvu ve-

čer prošetali Konyom i pogledali obližnju džamiju. Drugi smo 

dan obišli muzej Mevlanu posvećen mističaru i izumitelju der-

viškog plesa Dželaludinu Rumiju Mevlani. Nakon razgledava-

nja, krenuli smo autom prema Görömëu. Na putu smo stali u 

Karavansarayu gdje su davno odsjedale trgovačke karavane. 

Nakon toga autom smo otišli do Nacionalnog parka Göre-

me, u kojem smo odsjeli u hotelu uklesanom u stijeni. Ovaj dio 

Turske jedan je od najljepših. Uokolo su neobične formacije 

stijena i neke izgledaju poput švicarskog sira. Tu večer poje-

li smo večeru u obližnjem restoranu te se puna želuca vrati-

li doma. U Kapadokiji smo proveli još tri dana i posjetili smo 

muzej na otvorenom gdje ima puno starih crkvica i prostora 

uklesanih u stijeni. Također smo posjetili i najvišu točku Kapa-

dokije, vrh Uçhisar. Ono što je meni bilo najzanimljivije vidje-

ti, bio je podzemni grad Derinkuyu, pun podzemnih hodnika 

koji izgledaju prilično zastrašujuće. Uživajući u dodiru Turske, 

osvanuo je i zadnji dan naše avanture kada smo poletjeli iz 

obližnjeg Kayserija do Istanbula pa iz Istanbula večernjom 

linijom Turkish Airlinesa za Zagreb. S putovanja donesemo 

mnogo toga, ali ja sam sa svoga donio i turski gips.

Stupovi Pompeiopolis

Park 
Göreme

Jan Kovačić, 5. razred 

OŠ Kajzerica 

Voditeljica: Andrea Bosanac

Najviša 
točka 
Kapadokije, 
vrh Uçhisar

Podzemni grad Derinkuyu
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Društvene mreže i elektroničko nasilje
Mladi i društvene mreže

Mnogi današnji mladi imaju svoje profile u dosta velikom broju društvenih mreža poput Face-

booka ili Instagrama. Zajedničko istraživanje Poliklinike za zaštitu djece grada Zagreba i Hrabrog 

telefona pokazalo je da danas djeca počinju pristupati društvenim mrežama u sve ranijoj dobi-68% 

ispitanih otvorilo je svoj profil u nekoj društvenoj mreži prije navršene trinaeste godine. 99% uče-

nika koji su sudjelovali u istraživanju, ima pristup internetu, a od toga ih 84% posjeduje mobilni 

telefon te internetu pristupa putem njega. To, nesumnjivo, znači da su društvene mreže jako važ-

ne za mlade. Zašto im one znače toliko puno? Osim što nude mnogo korisnih stvari - dopisivanje s 

prijateljima, izmjena zadaća, informacija, mladima je i jako važno što drugi misle o njima. Kvaliteta 

slika koje ondje objavljuju i broj oznaka „sviđa mi se” puno su im važniji od stvari poput školskih 

ocjena, a na stvaranju profila dobne granice ih ne zaustavljaju. To je istina unatoč tome što će velik 

broj tinejdžera to poreći. Mogu to potvrditi iz vlastita iskustva- redovito si objašnjavam da mi tuđa 

mišljenja ne trebaju biti važna. Pa ipak, često se hvatam gdje pokušavam dokučiti što moji vršnjaci 

misle o meni, mojemu izgledu, ponašanju, odijevanju… I sasvim sam sigurna da nisam jedina. Eto, 

upravo su zato mladima društvene mreže toliko važne-čini im se da je to najbolji način da saznaju 

što drugi misle o njima.

Društvene mreže-omiljena mjesta za nasilnike

Valjda su upravo zbog toga društvene mreže postale i omiljena mjesta za nasilnike jer je puno 

lakše nekoga komentirati i vrijeđati sa sigurne udaljenosti. Elektroničko nasilje ili cyberbullying 

prema riječima psihologa je, „namjerni i ponavljani agresivni čin usmjeren prema drugoj osobi pu-

tem moderne tehnologije”. Često nastane iz običnog trača ili sukoba poput, na primjer, rasprave o 

nečemu poput glazbe ili filmova. Međutim, česti su slučajevi kada grupa vršnjaka počne napadati 

nekog drugog tinejdžera iz svoje okoline zbog neke njegove karakteristike poput fizičkog izgleda, 

boje kože, vjeroispovijesti, bolesti i sličnog. Tu spadaju i slanje ružnih poruka, komentiranje obja-

va, prijetnje, nazivanje žrtve pogrdnim imenima, objavljivanje i zloupotreba fotografija te traženje 

ostalih da ih procjenjuju, otkrivanje osobnih informacija o drugima, neprimjereni sadržaji, „pro-

valjivanje” u tuđe e-mail adrese i profile na društvenim mrežama, slanje vulgarnog sadržaja i fo-

tografija drugima, poticanje grupne mržnje. Prema ranije spomenutom istraživanju, svaki je šesti 

ispitanik primio barem jednu prijetnju te neželjenu poruku vulgarnog sadržaja, 16% ispitanika doži-

vjelo je provaljivanje u profile, 11% izbačeno je iz neke grupe, a 7% postalo žrtvom grupne mržnje. 

Postoje slučajevi u kojima je verbalno nasilje puno opasnije od onog fizičkog i ovo je upravo takav 

slučaj. To ima i svoje razloge: objavljeni se materijali ne daju lako ukloniti i dostupni su gotovo svim 

korisnicima, nasilnici su anonimni te ne posjeduju nikakvu povratnu informaciju o osjećajima svoje 

žrtve. S obzirom da ne dolazi do fizičkog kontakta između nasilnika, publike i žrtve, djeca i mladi 

teže vide i razumiju štetu koju nanose njihove riječi i uvrede. Ponekad je dovoljan samo jedan ružan 

komentar ili samo jedna prijeteća poruka kako bi se osoba počela osjećati manje vrijednom. Dolazi 

do povlačenja u sebe, stida, straha, gubitka samopouzdanja i samopoštovanja, popuštanja u uče-

nju, izbjegavanja nastave, udaljavanja od prijatelja, depresije, a može doći i do suicida.

Kako zaustaviti nasilje na društvenim mrežama? 

Mnogi bi ljudi za rješavanje ovog problema predložili izbrisati profile u društvenim mrežama i 

ne obazirati se na nasilnike, no svi mi zapravo znamo da to nije lako kao što se čini. Tu će i dalje biti 

tinejdžera koji se svojih profila neće odreći, a ostalo će obaviti vršnjački pritisak. Kao adolescen-

tica i učenica osnovne škole, često sam primjećivala dosta negativne reakcije poput razdraženih 
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komentara kod svojih suučenika kad bi nastavnik spomenuo neku radionicu na tu temu. Usprkos ta-

kvim reakcijama trebalo bi organizirati više gostovanja stručnih osoba koje bi ukazale na štetnost 

i posljedice ovakve vrste nasilja, predavanja ne samo za učenike već i za roditelje koji bi više raz-

govarali, pratili i upućivali svoju djecu. Učenici bi u suradnji sa svojim razrednikom ili nekim drugim 

učiteljem mogli raditi plakate ili prezentacije, raspravljati o tom problemu na satu razrednika i na 

razini škole, mogle bi se češće organizirati radionice u kojima bi se učenici uključili u ulogu žrtve i 

napadača kako bi lakše shvatili proživljavanja žrtve. Zasigurno bi to potaklo mnoge učenike da se 

nikada ne upuste u vrijeđanje drugoga. Također bi bilo vrlo korisno kad bi se snimili filmovi ili prika-

zale kazališne predstave o nasilju na društvenim mrežama. I književnici bi mogli pripomoći pišući 

romane u kojima bi dotakli i tu temu, a bilo bi korisno vidjeti i koju reklamu na TV-u koja bi ukazala 

na elektroničko nasilje.

Ipak, smatram da škola, uz sve gore navedeno, ipak ima najvažniju ulogu u rješavanju ovog pro-

blema. Učitelji i stručni suradnici podučavanjem, odgajanjem, poticanjem i usmjeravanjem najviše 

mogu potaknuti učenike prema pravilnom promišljanju o dobrim i lošim stranama društvenih mre-

ža i doprinijeti suzbijanju ove vrste nasilja.

Jelizaveta Kulikova, 8. razred 

OŠ Vjenceslava Novaka 

Voditeljica: Milvia Vuk

Lana Dukarić, 8. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Dva svijeta ( ZAMIŠLJENI INTERVJU S KRAPINSKIM PRAČOVJEKOM )

Dok sam šetala krapinskim muzejom, Muzejem krapinskog neandrtalca 
upoznala sam Pepa. To je krapinski neandrtalac i ima skoro isto godina kao 
i ja. Poželjela sam ga intervjuirati i saznati nešto više o njegovom načinu 
života i načinu života njegove obitelji. 

NEANDRTALAC JE PREPOZNATLJIV

Kako se zoveš?

Bok! Moje ime je Pep i ja sam neandrtalac. 

Što možeš reći o svom podrijetlu?

Živio sam u Krapini prije 130 000 godina. Bilo je to posebno vrijeme.

Opiši izgled ljudi toga vremena?

Zato što smo lovci, puno smo jači od vas modernih ljudi, imamo jače udove i zglobove, ali nismo viši 

od 160 cm. Slični smo, ali imamo veći nos, veće uši, veće zube i čeljust. Sigurno ćeš nas prepoznati 

po kratkom i kosom čelu, ravnoj bradi te izraženim nadočnim lukovima!

Kako započinje tvoj dan?

Dan u mojoj zajednici započinje pripremom odraslih muških članova za lov. Dok su muškarci u lovu, 

najstarija žena u zajednici brine o održavanju vatre, a ostale brinu o djeci te skupljaju bobice i dru-

ge biljke.

Koji ti je najdraži dio dana?

Ognjište je mjesto oko kojega se okupljamo i provodimo najviše vremena. Najdraži dio dana mi je 

vrijeme okupljanja oko vatre gdje se peče ulovljen plijen i priprema zajedničkog objeda.

Vidim da ste sami svoji modni dizajneri. Pep, od čega izrađujete svoju odjeću?

Odjeću izrađujemo od krzna i kože ulovljenih životinja.

 

ŠPILJA ZNAČI ZAJEDNIŠTVO

Spavate u špilji zar ne?

Da tako je, u njoj spavamo, jedemo i igramo se.

Špilja nema vrata. Ne bojiš li se da vas noću netko napadne ili da bude hladno?

U špilji smo zaštićeni i sigurni, a noću spavamo priljubljeni jedni uz druge kako nam ne bi bilo hlad-

no. Jer, svi smo u zajednici jako povezani.

Koristite se vatrom. Za što vam ona sve služi i kako ju palite?

Vatra nas grije, čini hranu ukusnijom, a često služi u lovu za plašenje životinja. Za paljenje vatre 

nam je potrebno kamenje i gljiva guba.
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DVA SVIJETA

Pep, koje ti je omiljeno jelo i što se najčešće nalazi na tvom meniju.

Omiljeno jelo mi je toplodobni nosorog! Često se priprema i špiljski medvjed, divlje govedo, bizon, 

golemi jelen ili vepar.

Kako uspijete uloviti sve te velike životinje?

Da bi se ulovile ovako velike životinje potrebno je biti hrabar, imati dobar plan i vješto izrađeno 

oruđe.

Koja je omiljena glazba tebi i tvojoj zajednici?

Glazba? Što je to?

U koje shopping centre najradije idete?

(Poluotvorena usta pokazale su „izbor shopping centra.”)

Kako uspijevate živjeti bez mobitela i interneta?

(Odgovor opet nisam dobila. Začuđeno Pepovo lice reklo mi je sve.)

Puno ti hvala, Pep. Zahvaljujući tebi saznala sam nešto više i o tebi i o tvojoj obitelji i vašem načinu 

života koji se uistinu razlikuje od našega današnjega.

Sara Ravlić, 7. razred 

OŠ Otok 

Voditeljica: Jelena Bunijevac Matičić

Pepova obitelj
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Džeparac - da ili ne
Što je to džeparac? Je li to svota novca koju učenik svakodnevno dobiva za hranu da mu se 

nađe kad ostane bez energije? Je li to novac koji svaki učenik može potrošiti na ono što on hoće, 

kada hoće i koliko hoće? Je li to novac kojeg je učenik dužan „zaraditi” svojim svakodnevnim ra-

dom i trudom u školi ili obavljanjem kućanskih poslova? Je li to novac koji jednom kad ga dobijemo 

i dalje je pod nadzorom naših roditelja? Na sva ova pitanja i mnoga druga pokušao sam doći jednim 

kratkim istraživanjem koje sam proveo na učenicima šestih razreda OŠ Petra Zrinskoga, Krajiška 

9, u Zagrebu.

Kako bi istraživanje bilo temeljito i ozbiljno odlučio sam se za anketni upitnik. Anketa je bila 

anonimna kako bi se učenicima pružila puna sloboda kod davanja odgovora. U anketnom upitniku 

pokušao sam obuhvatiti sva pitanja vezana za ovu temu na način da budu razumljiva i zanimljiva 

mojim vršnjacima. Učenicima 6.a, 6.b i 6.c razreda podijeljeno je ukupno 68 anketnih upitnika. Od 

toga na anketu se odazvalo 65 učenika, dakle 95,59%. Oni koji nisu pristupili anketi bili su sprije-

čeni zbog bolesti.

Ukupno je anketirano 46,15% djevojčica i 53,85% dječaka. Anketa je dala vrlo zanimljive re-

zultate.

Budući je ovaj članak zamišljen kao istraživački nameću se neka pitanja koja traže odgovore. 

Prvo pitanje koje se nameće je „Treba li djeci davati džeparac?” i „Zašto je djeci potreban džepa-

rac?”. Moram priznati da sam dosta istraživao na Internetu po ovom pitanju. Zaključke koje sam 

mogao pročitati prvenstveno su dolazili od stručnjaka poput sociologa, pedagoga, dječjih psiholo-

ga itd. Drugim riječima „odraslih” osoba. Mislim da je ovo istraživanje interesantno zato što ga je 

proveo učenik od nepunih 12 godina koji će pokušati dati neka svoja razmišljanja i zaključke koji se 

mogu izvući iz rezultata ankete.

Mišljenja sam kako djeca svakako trebaju dobiti džeparac. To je potvrdio rezultat od 81,54% 

ispitanih učenika. Stalno čitam da je cilj džeparca „naučiti djecu rukovati novcem i samostalno od-

lučivati o njegovoj potrošnji pa čak i naučiti prioritete kad je u pitanju potrošnja”.

Kontroliraju li tvoji roditelji na što si potrošio/la džeparac i koliko si potrošio/la?

Kad je u pitanju kontrola roditelja u vezi potrošnje džeparca 

skoro jednak rezultat je dobiven kod pozitivnog i negativnog od-

govora. Pitam se, jesmo li dosta samostalni? I kako se naučiti na 

vlastitim greškama ako nam stalno roditelji vise iznad glave i tra-

že financijski izvještaj na kraju mjeseca. Odahnuo sam kad sam 

pročitao rezultate u vezi kritike roditelja i davanja uputa na što 

potrošiti džeparac. Tu je pretežno bilo negativnih odgovora. Tako 

se potvrdila ona opaska psihologa da „Djeca najbolje uče ono što 

sami čine, a to važi i za raspolaganje novcem. Treba im dopustiti 

da pogriješe, ali zatim treba porazgovarati o tome gdje su pogriješili. Bolje je da griješe kao djeca, 

nego da kao odrasli ljudi loše gospodare novcem.” 

Na kraju, htio bih postaviti pitanje „odraslima” i našim roditeljima „Jesu li naši roditelji dobar 

primjer?”. Djevojčice uglavnom vole shopping, dječaci pretežno vole informatičku opremu, sport 

i video igrice. Tu i tamo, u anketi, potkrala se neka umjetnička dušica koja voli slikati i ljubiteljica 

kućnih ljubimaca.
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Na što najviše trošiš džeparac?

Kad bi razgovarali o iznosu dže-

parca koliko bi bio primjeren za našu 

dob sigurno se naša mišljenja razli-

kuju od roditeljskih. Svi imamo razli-

čite želje. 

Koliko su te želje velike ovise i 

o novcu kojeg dobivamo i tu je dže-

parac sjajna stvar. On nas tjera da 

se neko vrijeme odričemo i štedimo 

kako bi ostvarili ono o čemu sanja-

mo. Ja sam na primjer Yu-Gi.-Oh i 

Pokemon „freak” i često štedim za te karte. Ima i onih koji „štede za starost”. Zanimljivo.

U koje je doba najbolje početi davati džeparac? Nama učenicima nema tog godišnjeg doba, 

doba života ili doba dana koje nije povoljno. To se može vidjeti iz ankete. Mislim da djeca ne bi ni 

znala za džeparac da tomu nisu kumovale djede i bake na prvim rođendanima, a onda i roditelji. Mo-

ram priznati da gledajući sebe manje trošim na hranu i slatkiše, a više na „prave” stvari”. U početku 

sam krenuo s jednom kasicom, a sad ih imam tri i tri novčanika. U svakome je raspoređen novac za 

određene svrhe. To je malo komplicirano, ali točno znam što je za što. Uostalom, zamislite da sam 

novac uložio u tri različite banke, uz jednu razliku ja sam u njima i direktor i guverner. Ako bankroti-

ram sam ću biti kriv za to. U anketi je dosta djece navelo na što troše i na što bi sve potrošili novce. 

Odgovori su bili doista zanimljivi.

Posebno su opisani načini na koji djeca dodatno zarađuju džeparac. Mene sigurno nećete vidje-

ti u toj ulozi, ja sam više umno biće a manje „fizikalac”. 

Koliko mjesečno uspiješ 

uštedjeti od džeparca? 

Moji roditelji su mi „utuvili u 

glavu” da moj trud i uspjeh mora 

biti meni nagrada i pokretač, a 

nikako motivirano novčanom na-

knadom. Ako se mogu poslužiti 

riječima psihologa iz rubrike Sa-

vjeti roditeljima „Ne plaćajte dje-

tetu za čišćenje njegove sobe, za-

vršavanje zadaće ili sl. Njegove 

svakodnevne obaveze trebaju biti 

odvojene od džeparca. Nikad po-

vezivati džeparac s ocjenama.”. 

Koliko ti je novac važan u životu? 

Zanimljivi su odgovori na nekoliko posljednja pitanja. Dosta učenika je zadovoljno sadašnjim 

iznosom džeparca i smatraju da kao takav pokriva njihove želje, čak preko 70%. Isto tako čak više 

od 70% svjesno je da je novac značajan, ali ono što je važnije je ljubav i zdravlje. Takav stav me 

veseli.
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Mislim da odgovori na zadnje pitanje odra-

žavaju pravu istinu o nama djeci. Svjesni smo 

važnosti novca. Nećemo lagati. Mi ga zaista 

volimo. Gledajući svoje roditelje učimo od njih 

i svjesni smo kako novac predstavlja sigurnost 

onakvu kakvu mi to djeca vidimo. Kad poželimo 

ići u kino, nove tenisice, slatkiše, igrice, mobi-

tel isl. roditelji su tu. Netko je u anketi napisao 

„kad poželim, pitam i dobijem”. S godinama že-

lje se mijenjaju, ali ne prestaju rasti, ali svijest 

o vrijednosti novca još jače se mijenja. 

Adrian Vukelja, 6. razred 

OŠ Petra Zrinskoga 

Voditeljica: Julija Vejić

Katarina Grgesina, 7. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Anita Pecirep, 8. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Glazba - nekad i sad
Glazba je jedan od najboljih prijatelja ljudi, to možete i sami primijetiti. Na primjer, otiđete li 

na Trg bana Josipa Jelačića i osvrnete se oko sebe, devet od deset ljudi slušat će glazbu pomoću 

slušalica, a onaj deseti će vjerojatno, kada uđe u tramvaj, iz torbe uzeti slušalice, staviti ih u uši i 

zaboraviti na stvarnost. Glazba će ga odnijeti u samo njemu poznati svijet, u svijet koji je on sam 

zamislio slušajući neku pjesmu. Tako glazba utječe na nas, ona nas može nasmijati, razočarati, ra-

stužiti. U svim trgovinama, kafićima pa čak i u toaletima svira glazba. Bez nje jednostavno ne mo-

žemo, ona kao da je dio nas.

Postoje različiti tipovi glazbe i različiti ukusi u glazbi. No, kako vam kaže naslov, ovdje neću pi-

sati o povijesti glazbe ili o sličnim stvarima, ovdje ću vam pokušati objasniti zašto je glazba šezde-

setih, sedamdesetih i osamdesetih godina prošloga stoljeća bila bolja od današnje. Počnimo sa šez-

desetima. Dakle, šezdesetih godina prošlog stoljeća tek se počela razvijati moderna glazba (rock 

n'roll, rock, pop...), odnosno dobra i kvalitetna glazba. Najprije su bili Beatlesi, britanski bend koji je 

donio revoluciju u svijet glazbe. Iako je prošlo čak pedeset i četiri godine od kada su Beatlesi počeli 

djelovati, njihovu glazbu i dalje slušaju milijuni ljudi diljem svijeta. Također slušaju i The Doors, Led 

Zeppelin, Rolling Stones, Pink Floyd, Deep Purple i tako dalje. Zašto? Zato što je njihova glazba 

vječna. Njihove pjesme imaju značenje i posebno mjesto u sjećanju i srcima ljudi, pogotovo starijih 

jer, kada slušaju Doorse, sjećaju se dobrih starih šezdesetih. Sjećaju se vremena kada je glazba još 

imala smisla. Znate li što je uspješno odgajanje djece? Kada uzmete mobitel svoga djeteta i pogle-

date mu pjesme, a tamo se nalazi Hey Jude ili Stairway to heaven. Znam da se mnogi ljudi neće slo-

žiti s mojim mišljenjem, pogotovi moji vršnjaci koji se oduševljavaju kada u Kauflandu čuju da se na 

radiju pušta Nicki Minaj. To po meni nije prava glazba, to je glupiranje za novac. Uzmimo za primjer 

pjesmu Anaconda. To, kao prvo, nije primjereno za javnost. To je degutantno, nije mi jasno kako je 

dopušteno to staviti na internet. Zar im nije jasno da takve spotove i pjesme gledaju i slušaju dje-

ca? Očito ih nije briga, briga ih je samo za novac. Poslušala sam dosta tih novijih pjesama i nijedna 

mi nije dobra. Pogotovo današnji rock, dno dna... Današnje pjesme vrte se oko par stvari koje ovdje 

ne bih smjela niti navesti. Jedna od tih stvari (koja je primjerena za navesti) je „lažna ljubav”, tako 

ja to zovem. Poslušajte tekst današnjih pjesama o ljubavi. Oprostite, ali to je odvratno. Te pjesme 

nisu nimalo osjećajne, već su vulgarne. Nepristojne. Gdje su nestale pjesme poput Layle, Gimme 

shelter, Riders on the storm, Budapest? Ove nabrojane pjesme ostale su samo sjećanje na vrijeme 

kada je glazba bila na vrhuncu. 

Po meni, vrhunac glazbe su sedamdesete godine prošloga stoljeća. Neki od najboljih bendo-

va svih vremena tek se onda pojavljuju, a oni koji su se pojavili ranije tada djeluju. Osamdesete su 

godine također odlične glazbe, ali devedesetih sve počinje ići nadolje. Pojavljuje se rap, po meni 

najgori stil glazbe uz tehno i narodnjake. I poslije devedesetih nastavlja se vrijeme najgore glaz-

be. Pojavljuju se pjevači i bendovi poput Justina Biebera, One Direction, Five seconds of summer... 

Sramota za glazbu!. Navedeni „glazbenici” nisu ni do koljena Beatlesima. Ljudi rođeni 60-ih i 70-ih 

godina će se, kako sam već rekla, složiti sa mnom, no većina vršnjaka neće jer oni nisu odrastali na 

dobroj glazbi kao ja. 

Priznajem da sam i ja jedno vrijeme slušala One Direction, ali onda sam se opametila. Shvatila 

sam da dobra glazba dolazi iz 60-ih, 70-ih i 80-ih godina prošlog stoljeća. Prava glazba ima zna-

čenje i poruku.

Helena Frančić, 8. razred 

OŠ Rudeš 

Voditeljica: Kristina Mlinar
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S. JACINTA PETROVIĆ,  MISIONARKA U BENINU

I mi gradimo dječje sirotište u Beninu
Barem dva puta godišnje u našoj školi skupljamo pomoć za potrebite, no 
najčešće malo znamo o životu onih kojima smo pomoć uputili. Ovogodišnju 
humanitarnu božićnu akciju namijenili smo izgradnji dječjeg sirotišta 
u Affameyu u Beninu. Stoga smo u školu pozvali časnu sestru Jacintu 
Petrović, jednu od misionarki Družbe Marijinih sestara čudotvorne medaljice 
koja u Beninu živi i brine o djeci već 13 godina, a trenutno je u Zagrebu, 
kako bismo saznali nešto više o životu u toj dalekoj afričkoj zemlji.

Kako ljudi žive u Beninu?

 Gledano ekonomski, oni su treća zemlja po siromaštvu jer Benin nema nikakvih prirodnih bo-

gatstava, ali postoji socijalna, moralna i vjerska sloboda. Prije 53 godine Benin je oslobođen od ko-

lonizacije Francuza. Poslije toga se nalazio u petnaestogodišnjoj vladavini komunizma, a iza toga 

je došla, kao i kod nas, demokracija. Deset posto stanovništva je jako bogato, a ostali su siromašni. 

Srednjeg sloja nema. Na selu ljudi žive u kućicama s krovovima od slame, piju vodu iz rijeke gdje se 

peru životinje. No, i oni žele imati neke moderne stvari pa tako nailazimo na smiješne situacije da 

nabave mobitel pa onda trče 30 km kako bi ga napunili jer u svom selu nemaju struju.

Vi ste otišli prije 13 godina u Benin. Koliko još sestara tamo živi i koliko ima Hrvatica?

Prve sestre iz Hrvatske su otišle u Benin prije 27 godina i to su bile s. Doroteja i s. Marisela. Na-

kon dvije godine su im se pridružile sestre Natalija i Danijela, koje su se kasnije, zbog zdravstvenih 

razloga vratile u Hrvatsku. Ja sam došla zadnja kao Toma, uz Božju pomoć, s pedeset godina kad 

sam već ovdje gotovo zaradila mirovinu. U Beninu danas imamo 30 sestara domorotkinja koje su 

raspoređene u 5 formacija i žive u domovima. Također ima sestara iz drugih zemalja. 

Što sve tamo radite?

Prve sestre su započele svoj apostolat pružanjem zdravstvene pomoći bolesnicima u svojoj 

kući i odlazeći u njihove domove. S vremenom sestre su počele primati djecu pod svoj krov. Ne li-

bimo se niti jednog posla, obrađujemo zemlju, učimo djecu u školi, šivamo im odjeću, liječimo bo-

lesne.....

Kako se domaće stanovništvo ponaša prema vama?

Kada biste mogli vidjeti te ljude, bili biste jako zadovoljni. Najvažnije je da nas, bez obzira na 

različitu vjeroispovijest, dočekuju s poštovanjem, ljubavlju i povjerenjem. Oni u sestrama gledaju 

nešto posebno, nešto što je od Boga darovano. Kada imaju bilo kakav problem ili trebaju donijeti 

neku odluku vezano za obitelj, osobito žene, obraćaju se nama sestrama i svećenicima. Mi ne lije-

čimo samo njihovo tijelo, nego i dušu.

Što Vam je u Beninu bilo najteže?

U Benin sam došla srcem punim ljubavi. Bila sam spremna sve prihvatiti. Iskreno, najteže sam 

se privikla na velike vrućine i hranu.
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Nitko ne želi bombon pojesti sam

Kad ste spomenuli hranu, gdje ju nabavljate? 

Hrana se nabavlja na tržnicama, svako selo ima svoju tržnicu. U malim zaseocima ljudi prodaju 

ono što su uzgojili ispred svojih kuća. U gradu postoje trgovine sa stranim proizvodima, ali oni nisu 

dostupni ljudima sa sela zbog previsokih cijena. 

Što djeca vole jesti?

Djeca vole jesti sve što mogu dobiti. U nekim dijelovima zemlje mnogi jedu samo jednom na 

dan, a rijetki su oni koji jedu dvaput ili triput. Komadić kruha smatraju kao kolač. Navikli su biti 

gladni i ne plaću ako nisu dobili jesti. Kada imaju što pojesti zahvalni su, a kad nemaju kažu:” Sutra 

će opet Bog providjeti.” Za doručak najčešće jedu kukuruznu kašicu, skuhanu u vodi bez ičega. Za 

ručak jedu žgance i kupus. Žgance pripremaju u više boja: bijele od bijelog brašna, crne od lana, 

crvene s dodatkom rajčice, zelene od bilja, a sivkaste kuhane u vodi u kojoj se kuhalo malo mesa. 

Nekima je ručak šećerna trska, ogule je i žvaču, samo da nešto ispuni želudac. Često jedu nešto 

poput pljeve, to nema nikakve nutritivne vrijednosti, ne kuha se i jede se suho pa iza toga piju puno 

vode. Zbog toga imaju napuhnute trbuščiće što ste sigurno vidjeli na slikama. Meso jedu u malim 

količinama, samo za Božić ili na sahrani, jer prilikom sahrane ne tuguju nego slave, pjevaju i plešu. 

Smatraju da pokojni odlaze u život koji je puno bolji od ovoga kojeg sada žive. 

Dobivaju li djeca ikada slatkiša?

Kad imamo slatkiša, gotovo nikada nema dovoljno za sve. Ako pripremiš bombone za desetero 

prisutne djece, kad se okreneš, već ih ima pedeset jer niti jedan ne želi sam pojesti slatkiš, već zove 

i traži drugoga da bi podijelio s njim. To je kod njih nešto što se u bogatijim zemljama rijetko viđa.

Djeca bez škole gotovo su robovi

Kako izgleda jedan školski dan?

Škola traje cijeli dan. Djeca u školi imaju predmete kao i mi ovdje. Jedino ih vjeronauk uče u žu-

pama vjeroučitelji laici, koji najčešće nemaju završenu nikakvu školu, a neki nisu ni kršteni. U školi 

je pauza od 12 do 15 sati i tada mnoga djeca idu kući. Pješače mnogo do kuće, a najčešće kod kuće 

nemaju što pojesti i vraćaju se natrag u školu gladni i umorni. Zbog toga im humanitarna organiza-

cija Marijini obroci (koja također postoji u Beninu) omogućuje barem jedan topli obrok u školi, djeca 

jedu s profesorima kuhanu hranu, odmore se i tada lakše prate popodnevnu nastavu. Većini je to 

jedini obrok. Osnovna škola ima 6 razreda, a poslije toga djeca odlaze, koja mogu, u privatne škole 

za obrte- frizerke, krojačice, strojare, varioce ili gimnaziju. 

Vole li djeca ići u školu?

Djeca vole ići u školu, a koja ne mogu, jako su žalosna. Još uvijek sva djeca ne idu u školu, ali ih 

u zadnje vrijeme roditelji nastoje što više slati. Crkva pomaže roditeljima da omoguće školovanje 

svojoj djeci jer su i roditelji sve više svjesni koliko je važan napredak i osposobljavanje djece za bu-

dući život. Najčešće kreću u školu sa 6 godina, ali mogu i s 3,5 i s 11 godina, ovisi koliko braće imaju. 

Djeca koja ne idu u školu djeca su polja, rade na poljima ili ih roditelji daju u obitelji kojima pomažu 

gotovo kao robovi. Djeca u Beninu su kao i sva djeca na svijetu: neki marljivi, a neki pomalo lijeni, 

neki veseli, a neki tužni, razigrani, vole sport, pjevanje, a pogotovo ples. 
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Na kojem jeziku razgovarate?

U Beninu je službeni jezik francuski jer je Benin dugo godina bio francuska kolonija. Svako ple-

me pak drži tradiciju svoga jezika pa tako ima oko 60 neslužbenih jezika, a oko 28 registriranih je-

zika. Djeca koja idu u katoličke i privatne škole znaju francuski jezik.

Sirotište - spas od stravične sudbine

Koliko dugo djeca ostaju u domu? Kuda odlaze nakon doma?

Ako su išli u osnovnu i srednju školu, djeca su kod nas 12 godina. Nakon toga stupamo u kontakt 

s roditeljima (ako ih imaju), rođacima ili rodbinom da vidimo gdje će se vratiti, da budu na sigurnom 

i da neće biti zaustavljena na svom životnom putu. Pokušamo ih smjestiti u internat na daljnje ško-

lovanje ili u neku obitelj i dalje plaćamo njihov boravak. Kad završe i tu školu, pomažemo im da se 

osamostale, pronađu posao i osnuju obitelj. Kasnije nam često dolaze u posjete sa svojom obitelji 

da bi se zahvalili za svu dobrotu.

U Affameyu već postoji dom za djecu. Zar su potrebe tolike da on nije dovoljan?

Trenutno se u domu nalazi 40 djevojčica bez odgovarajuće roditeljske skrbi. Mnogima je dom 

spas od teških sudbina, prerane udaje s 13- 15 godina, ropskog rada i neljudskog života. No, po-

stojeća je kuća premalena, djevojčice spavaju po dvije u krevetu, kuća prokišnjava, a i bolesnika je 

puno te često za njih nema dovoljno mjesta. Novo veće sirotište bit će suh i sigurniji dom za više 

djevojčica, a njihove dosadašnje sobe bit će preuređene za bolesnike.

I na kraju, zanima nas hoće li djeca u Beninu znati da smo mi ovdje s radošću sakupljali 

novčanu pomoć za njih?

Sigurno da će znati, i ne samo da će znati, već budite sigurni da ta djeca mole za sve svoje do-

bročinitelje. Sve što ste žrtvovali za tu djecu, žrtvovali ste i za sebe jer Bog će vam dati snage da 

dobro učite, da napredujete i da se izgrađujete i danas sutra izrastete u dobre ljude. Sada ste čuli 

o životu u Beninu, ali mi koji smo ga doživjeli osjećamo jedan ponos, jedan elan za ponovno činiti 

dobro. Bez vas to ne bi mogli, iako ste daleko kilometrima od nas, tako ste nam blizu srcu. Od srca 

hvala za svaku kunu koja će doprijeti do djece u Beninu i obrisati suzu s njihovih lica. Neka Gospo-

din bude nagrada za ono što činite. 

Petra Matjanec, 5. razred 

OŠ Brestje 

Voditeljica: Ankica Blažinović Kljajo
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 I  PSI  MOGU LIJEČITI

Čovjek i pas
U davnoj prošlosti čovjek i pas su postali prijate-

lji. Danas, taj čovjekov prijatelj sudjeluje u terapiji 

bolesne djece. Zbog toga sam posjetio (re)habili-

tacijski centar Silver u podnožju Zagrebačke gore. 

Tamo rade ljudi kojima nije žao dati sebe i svoje vri-

jeme onima koji ih trebaju. 

Razgovarao sam s Minjom Orlić, instruktori-

com pasa.

Što vas je potaknulo na ovaj humani posao?

Ja sam prvenstveno veterinarka i interes mi je bio raditi sa psima. Te davne 1992.godine zani-

malo me je što je sve pas spreman napraviti da bi udovoljio čovjeku, do koje mjere pas može pomoći 

čovjeku i koliko je kontakt čovjeka i psa važan. 

Educirala sam se i za rad sa slijepim osobama i s djecom pa se to onda spojilo u ovu lijepu hu-

manu priču.

Osnova svega je kvalitetni odnos čovjeka i psa jer bez toga nema niti kvalitetnog rada. A tako 

je i među ljudima. 

Koliko godina radite ovaj posao i od kada postoji ovaj Centar?

Od 1992. godine, znači oko 24 godine, a izgrađen je 2008. 

Tko je osnovao Centar „SILVER”?

Centar su osnovali Grad Zagreb, Ministarstvo i Udruga za školovanje pasa vodiča.

TRENERI I INSTRUKTORI

Koja je razlika između trenera pasa i 

instruktora pasa?

Treneri su ljudi koji rade samo sa psima. Tre-

niraju pse da budu poslušni, slijede upute i stječu 

povjerenje.

Instruktori su ljudi koji rade sa psima i s lju-

dima. Razlika je i u edukaciji koju prolaze treneri i 

instruktori.

Vi ste instruktorica, koliko je trajala obvezna 

edukacija?

Za treniranje pasa potrebno je završiti veterinarski fakultet. Nakon toga se mora proći još po-

sebna edukacija kako bi postao instruktor.

Leglo štenaca u Centru Silver

Labrador se odmara nakon obuke
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Postoje li neke posebne predispozicije po kojima se neko određuje za posao trenera ili 

instruktora?

Glavne predispozicije su da netko voli raditi sa psima i s ljudima, a naravno najvažnija je tole-

rancija. Isto tako, čovjek mora voljeti životinje i ne smije mu biti žao odvojiti vrijeme kako bi pomo-

gao onima kojima je to zaista potrebno. Uostalom, to je dio ovog posla.

Osjećate li se sretnom i koliko Vas taj posao nadahnjuje? 

Da. Sretna sam. Kad sam bila mala oduvijek sam željela raditi sa psima i oduvijek sam se za-

mišljala kako u odrasloj dobi radim sa psima. Zamišljajući sebe kao odraslu osobu uvijek sam se 

vidjela kako se igram sa psima. 

Ovo baš i nije prava igra, ali dio mog posla doživljavam kao igru. Da, dobar dio posla ja se zapra-

vo igram sa psima i iz toga izvire moja inspiracija kako mogu pomoći osobama s posebnim potre-

bama; invalidnim osobama ili osobama koje imju psihičkih ili motoričkih poteškoća.

Kako se osjećate kad vidite napredak u liječenju ili osmijeh kod onih kojima je pas pomogao, a 

možda i promijenio život?

Ne znam hoću li ti moći to tako opisati. To je dobar osjećaj ako radiš sa psima i jako voliš to radi-

ti. Kad nakon nekog vremena vidiš psa, kojeg prepoznaš, kako nekoga vodi po ulici, to je jako dobar 

osjećaj. Isto tako je dobar osjećaj kada vidiš kod djece da se nešto pomaklo prema naprijed, kada 

je nešto uspio što dotad nije mogao,… neku novu riječ izgovorio, ili kada si uveo dijete u kontakt sa 

psom i osjećaš to zbližavaje psa i djeteta.

Psi labradori ili zlatni retriveri najprije se socijaliziraju u volonterskim obiteljima. Zatim dolaze 

u naš Centar trenerima i instruktorima te nakon 6-8 mjeseci odlaze korisniku. U početku, bilo je 

teško odvojiti se od pasa, koji s nama živie i po godinu dana, jer se i mi vežemo za psa i oni za nas, 

a poslije je zapravo to osjećaj sreće kad ih vidiš na cesti da vode korisnika.

 

PASMINE I TRENINZI

Koja pasmina se najčešće koristi u terapijske, 

a koja u rehabilitacijske svrhe i zašto?

Nije razlika u pasminama. Ovdje u Hrvatskoj 

mi koristimo 

Labradore, Zlatne retrivere i njihove mješan-

ce. Svaki pas je individua za sebe kao što smo i 

mi individua svako za sebe. Neovisno o vrsti pa-

smine odlučujemo koji pas će biti korišten za koje 

svrhe. Labrador može biti i terapijski pas i rehabi-

litacijski pas i pas vodič. Isto tako i zlatni retriver. 

To ovisi isključivo o karakteristikama pojedinog 

psa. Svakog psa testiramo te nakon toga procjenjujemo u koji od programa on može ići.

Labradorica Duga na obuci
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Treniraju li se ovdje i psi vodiči za slabovidne osobe? 

Da. Tako je Centar i počeo raditi, da smo najprije obučavali pse vodiče za slijepe i slabovidne.

Odvija li se trening ponekad i vani ili ste stalno u prostorijama centra?

Uvijek vani jer su to realni uvjeti. Pas je kod kuće samo prijatelj korisniku. On je čovjeku važan 

na cesti. Samo na cesti!

Pas se trenira od perifernih dijelova grada pa sve do samog centra.

Koliko otprilike traje obuka jednog psa?

6-8 mjeseci.

Koliko ljudi sudjeluje u obuci jednog psa?

Jako puno ljudi je uključeno u taj proces: ljudi koji rade u štenari, ljudi iz volonterskih obitelji- 

socijalizatori pasa, treneri, instruktori,…

Osim vas postoji li još udruga u RH koje pomažu oboljenoj djeci pomoću terapijskih pasa?

Postoji nekoliko takvih udruga u RH i mi odlično surađujemo.

Imate li korisnika koji su koristili više od jednog psa?

Imamo. Davali smo i trećeg psa nekim osobama.

Koja je razlika između rehabilitacijskog psa, terapijskog psa i psa vodiča?

Pas vodič je pas koji se daje odraslim osobama koje su slijepe ili visoko slabovidne i koje imaju 

više od 18 godina.

Rehabilitacijski psi su psi koji se dodjeljuju odraslim osobama koje imaju poteškoća u kretanju, 

bilo da se kreću uz pomoć kolica, štaka ili nekog drugog pomagala.

Terapijski psi su psi koji se dodjeljuju djeci ili onim odraslim osobama koje nisu radno sposob-

ne. Dakle, osobama koje imaju više od 18 godina pa se ne mogu brinuti same o sebi. Ima takvih i 

odraslih.

Kojeg psa je po Vašem mišljenju najteže odgojiti?

Moje osobno mišljenje jest da je najzahtjevnije odgojiti psa vodiča. To je pas koji 

ima veliku odgovornost jer u nekim trenucima mora samostalno donositi odluke. Naj-

zahtjevniji trening koji sam radila bio je trening sa slijepom osobom koja je još i gluha. 

Tu moraš pripremiti psa da ima odgovornost. Za jednog psa to je najteže!

Što za psa znači da se nakon 7-8 godina umirovljuje? 

To znači da ide u mirovinu i više se ne može koristiti u terapijske svrhe.

Ostaju li psi i nakon umirovljenja kod korisnika? Koliko često?

Zajedno s korisnikom dogovaramo što ćemo sa psom nakon umirovljenja. Najčešće pas ostaje 

u obitelji korisnika. Ako to nije moguće, udomljavamo ga kod obitelji socijalizatora pasa ili u volon-

terskoj obitelji koja želi udomiti psa.

Prema Vašim iskustvima, vežu li se psi emotivno za korisnika? 

Psi s kojima mi radimo spremni su mijenjati vlasnika. Oni su jednostavno na to navikli. Već sam 

pričala o tom ciklusu: Centar-štenara-volonterska obitelj, socijalizatori psa, trener, instruktor, ko-
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risnik. Pogledaj samo, koliko je pas okružen razli-

čitim ljudima u svojoj mladoj životnoj dobi. Zato 

su tako prilagodljivi.

Čuo sam da u vašem Centru neki korisnici 

mogu ostati u poludnevnom boravku. U kojoj 

životnoj dobi korisnici najčešće koriste usluge 

poludnevnog boravka?

To su dečki i djevojke koji imaju oko 20 godi-

na, mladi ljudi koji su izašli iz obaveznog školskog 

sustava koji za njih traje osam do deset godina i 

trenutačno su nezaposleni.

Ima li primjera da su neki vaši korisnici poboljšali sposobnosti i sada imaju manje  

problema u učenju?

Da, naravno jer ih mi potičemo i pomažemo da izvršavaju lakše svoje zadatke.

Je li hrvatska javnost dovoljno upoznata s radom Centra ili bi bilo dobro da se još malo  

više pročuje glas?

Da, dosta ljudi zna za nas jer često o nama snimaju TV priloge, radijske emisije,….

Tko vas financira?

Dijelom ministarstvo i dijelom grad Zagreb.

Mi djeca u školi često radimo humanitarne akcije. Možemo li vam kako pomoći?  

Što vam najviše treba?

Najviše nam trebaju cijeli stari ručnici, plahte i deke. 

Jeste li ikada pokrenuli neku akciju kako bi pokrili svoje troškove?

Da, mi stalno pokrećemo neke takve akcije koje nam pomažu u pokriću troškova.

Na kraju našeg intervjua instruktorici Minji 

obećao sam da ću potaknuti sakupljanje deka, 

ručnika i starih plahti u svojoj školi koje će kori-

stiti te plemenite i pametne životinje, veliki i vjer-

ni prijatelji ljudi.

Zahvaljujem se (re)habilitacijskom centru 

„Silver”, instruktorici Minji Orlić, dr.vet.med. i 

prekrasnoj labradorici Dugi na posvećenom vre-

menu i novim saznanjima koje sam od njih stekao.

Tvrtko Šapina, 5. razred 

OŠ Grigora Viteza 

Voditeljica: Elida Trusić

Tvrtko sa labradoricom Dugom

Instruktorica Minja i labradorica Duga 
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O VOLONTIRANJU I  SPAŠAVANJU PASA S ULICA I  IZ AZILA

I psi plaču, znam to...
Kad bi svaka tisućita obitelj u Hrvatskoj udomila samo jednog psa, ne bi 
bilo više lutalica, tužnih pasa u azilima. Ne bi bilo tužnog lajanja i psećih 
suza. Ako želite ljubimca i želite obogatiti svoj život za prekrasno iskustvo i 
prijateljstvo, potražite ih u azilima. Učinit ćete dobro djelo, spasiti jedno od 
tih predobrih stvorenja

Prije tri godine (išao sam u drugi razred) nazvao nas je rođak iz Podravine i pitao želimo li ma-

lenog psa koji je pronađen na cesti, još bebu. Mamu mu je pregazio auto. Poslao nam je i fotografiju. 

Svi u obitelji jednoglasno smo odlučili da ga želimo. Tako je stigla naša Tian Tian (kinesko ime) što u 

prijevodu na hrvatski znači ”Nebeski mir”. U tom trenutku nisam znao da je to bio samo početak… 

S našom Tian počinje moja priča o spašavanju i udomljavanju pasa. 

Nakon Tian, za Božić 2014. su nam stigli Hei i Fu, dvoje malenih pekinezerića ostavljenih na ve-

likoj hladnoći s bebama na balkonu zgrade u Daruvaru. Nemarni vlasnici su otišli na skijanje, a njih 

ostavili da se smrznu. Mama je vidjela objavljeni članak i prenijela nam priču. Bilo nam ih je jako 

žao. Bebe je zbrinula jedna obitelj iz Daruvara, a njih dvoje, Hei i Fua smo uzeli mi. 

Nove obaveze, briga, buđenje rano ujutro, šetnje… Da, naporno je sve to. Ali nezamjenjiv je 

osjećaj spasiti to maleno pseće stvorenje. Ono te voli beskrajno kao da zna sve. Mislim da psi ra-

zumiju i osjećaju.

Otada je kroz naš dom prošlo stotinjak pasa i desetak mačaka. Po neke smo išli u azile na či-

jim smo stranicama pročitali o njima i vidjeli njihove slike. Neke smo pronašli na cesti, na jarunskoj 

livadi, uz shoping centre... Sve smo vodili k veterinaru gdje su cijepljeni, čipirani, dobili tabletice 

protiv parazita, te nakon što su naučili sva pravila lijepog ponašanja i oporavili se, udomljeni su uz 

Ugovor o udomljenju. U tom ugovoru pišu sva prava koja pas ima u novoj obitelji i kojih se udomitelj 

mora pridržavati. Uvijek idemo u provjeru novog doma prije i nakon određenog perioda. Dobiva-

mo informacije od novih obitelji, javljaju nam se porukama, videima i slikama. Uvijek pratimo kako 

je,,naš” pas. Nekoliko puta smo morali oduzeti pse zbog loših uvjeta u kojima smo ga zatekli. Vidi 

se kada pas nije sretan kod novog vlasnika. Kad je sretan vlasnik, sretan je i pas. Drukčije to nije 

dobro. Neke od pasa su nam vratili iz raznoraznih razloga. Mi ih uvijek prihvaćamo i ne ljutimo se 

na ljude koji vraćaju pse. 

Većina ljudi i djece ne zna što učiniti ukoliko se pronađe izgubljen pas na cesti. Ovo je moje isku-

stvo, iskustvo moje obitelji. Svi bismo trebali znati kako se ponašati.

Kad pronađete psa, najbolje ga je staviti na povodac i odvesti najbližem veterinaru.

Više puta je moja obitelj tako napravila kad smo pronašli pse u našem naselju. Psi su bili samo 

izgubljeni, imali su čip i uspješno su vraćeni sretnom vlasniku. Ukoliko pas nema čip, veterinar ga 

pregleda i nazove komunalnu službu. Oni su dužni doći po psa i odvesti ga u sklonište za pse. Za 

Zagreb je to azil Dumovec. 

Kad sam tužan, zagrlim svojeg Bubija, Gigija, Tianicu, Cocu, Heicu, Beu, Yodu, Arju, Aru, Mimi-

cu i Ully koja je jučer stigla iz Daruvara sva promrznula, izgladnjela, prepuna buha, s upalom pluća. 

Dajemo joj antibiotike… Oporavit će se… Znam to. Ima puno godina, stara je, kao i naša Mimi koja 

ima 11 godina. I ona je došla s ceste, iz Rijeke. Nikad više neće biti sama, gladna, ni na ulici… Mimi i 

Novinarski radovi učenika osnovnih škola

136 // LiDraNo 2016.



Ully se ne udomljavaju... ostat će kod nas… zauvijek u svojem domu… jer stare i bolesne pse rijetko 

tko želi, a oni trebaju ljubav i brigu... trebaju nas ljude.

Bubi, prvi je glas Jaruna jer tako vriskavo i glasno laje da je prepoznatljiv s kilometar udaljeno-

sti. On ostaje zauvijek moj pas. Gigi, Mimi, Ully su mamini psi. Coco i Tiani su bracina briga. I tako, 

rasporedimo se tko će ujutro u šetnju (to je uvijek mama jer ta je šetnja u šest ujutro), ja idem u 

pravilu iza podneva, a braco ih šeta navečer. Ljeti idu u duže šetnje i često idemo na selo.

Heica, Arja, Aro, Bea, Yoda su psi kojima tražimo dom. Svi su mini pasmine osim Yode. Svi su 

pekinezeri ili shitzu, mislim u tom tipu jer mi papire o čistokrvnosti nemamo, osim Yode. On je la-

gotto romagnolo, tartufarski pas koji mami diže tlak jer kopa po dvorištu i cvijeću. To mu je u krvi. 

Ne bismo ga udomljavali, ali moramo jer on treba više slobode i kretanja. Pažljivo mu tražimo pravi 

dom. Pas koji je boravio kod nas i kojeg smo upoznali i zavoljeli kada ga udomimo nedostaje nam. 

Svaki je od njih poseban, drukčiji. I svakog voliš. I pas osjeti da ga voliš. A mi smo sretni kad dobiju 

dobri topli dom i svoje ljude. 

Kad imaš psa moraš s njim u šetnju, moraš ga pravilno hraniti, održavati higijenu, voditi veteri-

naru i redovno cijepiti. Obavezno se igrati i maziti ga puno. To je super osjećaj. Sve to s vremenom 

prelazi u naviku, potrebu. Nije teško. 

Ako želite ljubimca i želite obogatiti svoj život za prekrasno iskustvo i prijateljstvo, potražite ih 

u azilima. Učinit ćete dobro djelo, spasiti jedno od tih predobrih stvorenja. Pas će vas promijeniti. 

Mene je sto posto... Gledam na svijet nekako drugačije. Razmišljam kad bi svaka tisućita obitelj u 

Hrvatskoj udomila samo jednog psa, ne bi bilo više lutalica, tužnih pasa u azilima. Ne bi bilo tužnog 

lajanja, psećih suza... Niste znali da i psi plaču? Uvjerio sam se... Plaču... I sve opraštaju... Zaborav-

ljaju loše... Jako, jako vole ruku koja ih mazi i hrani... Beskrajno su odani. Mislim da je izreka: pas je 

čovjeku najbolji prijatelj, točna i sto posto istinita. Pokušajte se i sami u to uvjeriti.

Timotej Tetec, 5. razred 

OŠ Bartola Kašića  

Voditeljica: Štefanija Turković

Lorena Canjko, 5. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Ljubav prema matematici je presudila
Intervju s Tonijem Milunom

Toni Milun profesor je matematike te poznati youtuber koji u svojim videima 
učenicima objašnjava matematičke zadatke. „Otkrio” ga je njegov bivši 
student Nikola Mujdžić kada mu je prije pet godina rekao: „Profesore, 
mislim da imate potencijala!”. Na početku uopće nije mislio da bi mogao 
postati popularan. Sada na svojoj stranici www.tonimilun.com ima preko 
2000 videa u kojima objašnjava razne matematičke zadatke za učenike 
osnovne i srednje škole. U zafrkanciji kaže kako je neko vrijeme htio postati 
sudac i donijeti pravdu na svijet, ali je ljubav prema matematici presudila. 
Uvijek mu je drago kada ga učenici i njihovi roditelji prepoznaju na ulici, 
pohvale ga i zahvale na pomoći. S obzirom na to da je trenutno uključen u 
razne projekte, nije mogao posjetiti našu školu, ali nam je na pitanja rado 
odgovorio mailom. 

Jeste li odmalena bili dobri s brojevima?

Sjećam se da sam poznavao osnovne računske operacije poput zbrajanja i množenja brojeva 

prije nego što sam krenuo u osnovnu školu. Volio sam pratiti registracijske oznake automobila i 

kombinirati znamenke, igrati se s njima, zbrajati ih, oduzimati i pokušavati dobiti određene brojke.

Odakle želja da postanete profesor matematike?

Čim sam krenuo u školu, matematika mi je postala omiljeni predmet i od prvog razreda znao 

sam da ću biti profesor matematike. Doduše, neko sam vrijeme htio postati sudac i donijeti pravdu 

na svijet, ali ljubav prema matematici je presudila.

Gdje ste trenutno zaposleni?

Nakon 15-ak godina predavanja matematike na ekonomskom smjeru Stručnih studija, odlučio 

sam da je vrijeme da krenem dalje prema većim izazovima i da odaberem ustanovu koja će mi biti 

podrška u brojnim projektima u koje sam uključen. Zato sam upravo u fazi prijelaza na Visoko uči-

lište Algebra.

Kada i kako Vam je na pamet pala ideja da počnete snimati videe u kojima objašnjavate 

matematičke zadatke?

Ideja za snimanje videa potekla je od mojega bivšeg studenta Nikole Mujdžića, kojem se svidio 

način na koji predajem matematiku i statistiku. Prije četiri i pol godine pozvao me je na kavu i pred-

ložio mi da zajedno pokrenemo projekt internetskog obrazovanja iz matematike: moje zaduženje bi 

bilo snimanje videa, a on bi pokrenuo web-stranicu www.tonimilun.com i brinuo se za njezino odr-

žavanje i ostale tehničke detalje. Svidio mi se Nikolin neformalan pristup kad mi je rekao: „Profeso-

re, mislim da imate potencijala!!!”. Nakon što mi je iznio cijeli ideju, meni i dalje nije bilo jasno kako 

ćemo od toga zarađivati. A Nikola mi je odgovorio: „Profesore, pa ne moramo od svega u životu 

zarađivati.” Time me je osvojio i znao sam da ćemo imati uspješnu suradnju. Na početku smo imali 

namjeru snimiti dvadesetak videa, ali cijeli proces nam se svidio pa ih danas imamo više od 2000.
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Koliko Vam vremena „oduzima” taj hobi?

Budući da smo snimili ono najbitnije što smo htjeli, videe iz matematike od 5. razreda osnovne 

škole do 4. razreda srednje škole, sada snimamo samo povremeno komentare na neka društvena 

događanja u kojima nastojimo pronaći matematičke zanimljivosti. Prve dvije i pol godine, dok smo 

ih svakodnevno snimali, radio bih na snimanju i montaži prosječno 2 - 4 sata dnevno. Moram reći 

da su uz mene na projektu bili angažirani volonteri koji su također 1 - 2 sata svakog dana obavljali 

određene poslove: održavanje internetske stranice, objavu videa, objave na društvenim mrežama i 

slično. Trenutno oko sat vremena dnevno provedem pomažući osobama koje mi elektroničkom po-

štom šalju svoje upite. Nažalost, tih upita je previše da bih svima mogao pomoći, pa odabirem one 

najzanimljivije, najčešće one gdje se matematika primjenjuje u svakodnevnom životu.

Koje rekvizite koristite prilikom snimanja instrukcija?

Koristimo kameru i bijelu ploču koju nam je donirala tvrtka Ramtech, u vlasništvu mojeg bivšeg 

studenta. Danas se kvalitetni videi mogu snimiti i običnim mobitelom, tako da za takvo nije potreb-

no mnogo novca.

Pomaže li Vam netko pri snimanju?

Snimam uglavnom sve sam, postavim kameru na stalak ili na policu i to je to J.

Sjećate li se što je bila tema prvog videa koji ste snimili?

Sjećam se dobro prvog videa, snimali smo ga u ožujku 2011. godine. Nikola me snimao svojim 

mobitelom, a lekcija se zove „Jednadžbe”. Nikola je naknadno pogrešno montirao video, pa su neki 

dijelovi naopako postavljeni, ali sve smo odlučili ostaviti baš tako da svi vide da su početci teški i 

da su pogreške sastavni dio procesa stvaranja.

Jeste li na početku snimanja imali tremu? A danas?

Da, dok smo snimali taj prvi video, imao sam tremu. Jedan jednostavan zadatak sam čak po-

grešno riješio, ali onda sam se počeo smijati i trema je nestala. Danas više treme nema.

Znate li koji Vaš video ima najviše pregleda na youtubeu?

Mislim da se radi o videu u kojem sam zajedno s kolegama matematičarima Blaženkom Sečar i 

Stipom Vidakom komentirao predsjedničke izbore. Zakon o izborima nije bio dorečen pa smo isko-

ristili priliku da objasnimo računanje postotaka.

Prepoznaju li Vas često učenici?

Događa mi se da me učenici, ali i njihovi roditelji prepoznaju. Uvijek su vrlo simpatični, zahva-

ljuju mi.

Kakve su povratne informacije o Vašim videima? Pomažu li oni učenicima u učenju?

Mogu reći da su videi popularni, svakog dana u prosjeku budu pogledani oko 4000 puta. To zna-

či da cijeli trud koji smo uložili ima smisla. Učenici mogu komentirati videe i komentari su vrlo pozi-

tivni. Ponekad dobijemo i mailove u kojima nam se učenici zahvaljuju. Bilo je i sjajnih primjera, npr. 

kad učenik koji je imao same jedinice uspije svladati gradivo i dobije peticu. To nas posebno veseli.
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Koji su Vaši planovi za budućnost?

Volio bih snimiti videe iz matematike za razrednu nastavu, a onda još i za fakultete, pa dodati 

kombinatoriku, statistiku... Ali, imam i druge planove koji nisu vezani za internetsku stranicu. Upra-

vo smo počeli snimati TV-emisiju „Financijalac”, a sastojat će se od 35 kratkih 10-minutnih emisija 

u kojima ćemo upoznati gledatelje s osnovama financijskog obrazovanja. Također sam angažiran u 

projektima prevencije sportskog klađenja. Volio bih snimati videe s mladim poduzetnicima. Cilj bi 

bio motivirati mlade da uče matematiku, programiranje i da razvijaju komunikacijske vještine jer je 

danas mnogo lakše nego ikada u povijesti pokrenuti vlastiti projekt.

Melanie Pajas, 7. razred 

OŠ Brezovica 

Voditeljica: Marina Uvalić

Greta Đegerec, 5. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Tina Blažić, 3. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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ISPRIČNICE NEKAD I  SAD

Izostanci zbog pranja vješa
Na ispričnicama iz 1967. pronašli smo mnoge zanimljive razloge zbog kojih 
su učenici izostajali s nastave.

Naši novinari su od zaposlenice naše škole dobili vrlo zanimljive dokumente, mogli bismo reći 

pravo blago! To blago su ispričnice iz 60-ih godina prošloga stoljeća. Na ispričnicama se nalaze 

jako smiješni razlozi zbog kojih djeca nisu dolazila u školu. Ispričnice su mogla pisati i sama djeca.

Prenašala sam s mamom đubar u vinogradu...

Razlozi koje smo pronašli na ispričnicama iz 60-ih su najčešće bili kućanski poslovi. Učenici su 

izostajali s nastave jer su prali rublje (vješ) na dan kad je mama bila bolesna, kopali ili gnojili vino-

grad, prodavali vino u gradu, nosili žbuku i mort kad nije bilo dosta radnika ili su pak brali kukuruz. 

Jedna od ispričnica glasi: „Drugarice ja nisam zato bila utorak u školi jer sam sa mamom ponašala 

đubar u vinogradu u srijedu i četvrtak sam kopala vinograd pa nisam mogla doći molim vas da bi mi 

opravdali.” Jedna od ispričnica objašnjava da je učenica s mamom u gradu prodavala vino i iskreno 

priznaje da su poslije išle u dućan kako bi joj mama nešto i kupila od zarađenog novca. Tatu jedne 

učenice je boljela noga pa je ona na taj dan trebala preuzeti njegove poslove, dok je druga pak taj 

dan imala težake pa nije mogla doći. Za neke od navedenih djelatnosti nikad nismo niti čuli - npr. za 

prašenje vinograda i sječu kolja. Uglavnom, iz ispričnica je vidljivo da su tadašnji učenici kod kuće 

itekako imali mnoštvo obaveza, za razliku od velikog broja današnjih učenika kojima je problem kad 

ih roditelji zamole da pospreme sobu, obrišu prašinu ili da naprave neki od jednostavnih kućanskih 

poslova. Vrlo neobično je to što su prije profesoricu nazivali drugarica, a to je nama danas jako 

čudno i smiješno. Često ispričnice nisu na sebi imale datume. Našli smo ga tek na jednoj - radi se 

o 14. X. 1967. 

Ispričnice danas

Kao što znamo, danas ispričnice trebamo podignuti kod liječnika. Na ispričnicama liječnik na-

piše šifru bolesti zbog koje je učenik izostao. Danas se ispričnice ne pišu ručno, nego se sve piše 

na računalima, i nakon toga isprinta. Kao što smo već spomenuli, ispričnice su šezdesetih pisala 

djeca, a danas je to nedopušteno. Danas su najčešći razlozi izostajanja iz škole razne bolesti, no-

gometne  utakmice, odlazak na pregled, obaveze na izvanškolskim aktivnostima, smrt nekoga u 

obitelj itd. Na ispričnicama mora biti pečat bolnice ili ambulante i potpis liječnika, ili pak žig kluba, 

glazbene škole, KUD-a i potpis odgovorne osobe.  U naše vrijeme, ako dijete ne dođe u školu samo 

jedan dan, to mogu opravdati i roditelji. 

Gužve kod liječnika

Ove školske godine odlučeno je da se u školama za dulji izostanak od jednog dana nužno mora 

donijeti liječnička ispričnica te da roditelj može opravdati samo jedan dan, ali ne koliko god puta 

želi, već samo tri puta u godini. Ova odluka liječnicima i nije baš po volji jer im je to hrpa posla više. 

Prije im nisu dolazili ljudi po ispričnice za npr. običnu virozu i čekaonice su bile praznije, no otkako 

je novi Pravilnik o pedagoškim mjerama na snazi ljudi dolaze za svaku sitnicu kod liječnika i čekao-

nice su iz dana u dan sve punije i punije. Roditelj je dužan potpisati se na ispričnicu i tek onda ju dati 
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svom djetetu da je odnese u školu. Ako kojim slučajem moramo u nekim danima izostati iz škole, a 

znamo unaprijed kad to treba biti, roditelj mora prvo tražiti dopuštenje razrednika. 

Danas svi traže ispričnice

Ispričnice nisu samo problemi u osnovnim i srednjim školama. Glazbene škole, kao i škole stra-

nih jezika također ih traže. U nekim župama župnici traže također ispričnice za nedolazak na misu 

i vjeronauk. Istražujući na internetu, naišla sam na podatak da učenici koji posjećuju Sabor vrlo če-

sto postavljaju pitanje kad vide polupraznu sabornicu tko zastupnicima piše ispričnice kad oni ne 

dolaze redovito na sjednice. 

Je li prije bilo bolje?

Nama učenicima su draže ispričnice iz 60-ih, jer da si danas mi sami možemo pisati, u imeni-

ku sigurno nitko ne bi imao neopravdani sat. Ali sumnjamo da bi današnja djeca radila kućanske 

poslove, kopala u vrtu, ili nosila mort, nego bi nažalost radije sjedila za računalom ili televizorom.

Nikolina Pavlović, 7. razred 

OŠ Vugrovec - Kašina 

Voditeljica: Dijana Dill

Mia Majstorović, 1. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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RAZGOVOR S REDATELJICOM SONJOM TAROKIĆ

Ja sam kao Garfield
Mlada hrvatska redateljica Sonja Tarokić 2014. godine osvojila je Zlatna 
kolica za najbolji hrvatski kratki film Tlo pod nogama na Zagreb film 
festivalu.

Kako je to ponovno biti u svojoj osnovnoj školi nakon 15 godina?

Pa, evo, vrlo neobično jer me uz osnovnu školu vežu mnoga sjećanja, a imam osjećaj kao da 

je to bilo u nekom drugom svemiru, vrlo čudno. Bila sam velika štreberica. Sve razrede prolazila 

sam s pet, išla sam na mnoga natjecanja, sjećam se, i na Lidrano 1999. godine s radijskom 

emisijom. Jednostavno mi je učenje uvijek išlo. 

Koje ste knjige čitali u osnovnoj školi?

Znam da sam većinom čitala lektire i da sam s njima bila zauzeta. Evo, recimo, obožavala sam 

sve knjige o Koku: Koko i duhovi, Uzbuna na Zelenom vrhu... Sve Kokove knjige rado sam čitala. Kao 

redateljica jako sam zadovoljna s filmovima o Koku, najdraži od svih nastavaka mi je onaj prvi: Koko 

i duhovi. Skroz drugačiji osjećaj je kada zamišljaš likove i kada ih vidiš redateljevim očima. Nekako 

je teško zadržati na filmu tajnovitost u dječjim očima koja postoji dok se čita knjiga.

O kojem ste zanimanju maštali od malih nogu? 

Pa, iskreno, uvijek sam nekako željela biti redatelj. Od svoje šeste godine išla sam na lutkarsku 

grupu u Zagrebačko kazalište mladih i tamo sam ostala sve do svoje dvadesete godine, znači punih 

četrnaest godina. I tako jedan dan mama me pitala što želim biti kada odrastem, a ja sam rekla glu-

mica, i onda me mama pitala zašto i ja sam joj objasnila da mi se sviđa kako glumci pišu predstave, 

kreiraju scenu, upravljaju drugim glumcima i smišljaju cijelu predstavu. Kada sam joj sve to rekla, 

mama mi je objasnila da zapravo glumci glume, a da sve ovo što sam ja opisala, radi redatelj. I tako 

mi je mama objasnila da bih ja trebala biti redatelj i od tada je krenula moja želja za redateljstvom. 

Kada sam bila u srednjoj, imali smo filmsku grupu te me na toj grupi jedan bivši učenik škole nau-

čio montirati i raditi na kratkim filmovima. Tako ja od srednje škole snimam kratke filmove. Upisa-

la sam Akademiju i na njoj sam završila režiju. Osim toga, studirala sam i tri godine komparativnu 

književnost, a sa studiranjem književnosti završila sam 2011. te od tada radim na tim kratkome-

tražnim filmovima. One koji su se pokazali boljima, slala sam na natjecanja. Prvi bolji kratki film bio 

je film Crveno, a to je bio film o osobnoj priči jedne moje najbolje prijateljice, koji se prikazivao na 

Sarajevo film festivalu. Zadnji film zove se Tlo pod nogama i on je dobio nagradu za najbolji kratki 

film na Zagreb film festivalu. To je jedna obiteljska priča o obitelji koja je izgubila dio novčanih pri-

hoda te je to utjecalo na unutarnje obiteljske odnose. Film traje oko pola sata.

Što Vas inspirira za filmove? 

Uglavnom me inspiriraju osobe koje poznajem, koje su mi zanimljive, neki njihovi događaji, neki 

njihovi problemi i sl. Životne priče i situacije mojih poznanika i prijatelja, jednostavno, stvari iz 

svagdašnjice koje mi se čine zanimljivima za filmsko platno.
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Koje osobine mora imati filmski redatelj? 

Mora biti dvojaka osoba, s jedne strane prilično obrazovana osoba koja se snalazi u svojoj stru-

ci, ali, opet, s druge strane redatelj mora biti osoba koja jako dobro može funkcionirati u velikoj gru-

pi ljudi, nekako kontrolirati te ljude da film prođe u redu. Redatelj mora biti kreativan, inovativan 

te svaki dan smišljati nove i bolje načine za snimanje. Mora biti vođa koji može raditi u timu, te na 

setu ispraviti sve pogreške i kontolirati set i ljude koji tamo rade. Mora navesti ljude da mu vjeruju 

i da s njim naprave projekt do kraja. Mora biti uporan i željan dati maksimum te biti spreman raditi 

danonoćno. Mora biti spreman pomoći svima na setu, odgovoriti na svako pitanje te imati hrabrost 

i upornost. Mora znati primiti kritiku i znati se nositi s kritikom jer, nakon svega, to je dio posla, a 

kritika te prati cijeli život.

Koje filmove rado gledate? 

Ja imam problem da mi je u zadnje vrijeme jako teško pronaći dobar film jer ja, kao redatelj, film 

gledam drugim očima i vidim više negativnih nego pozitivnih strana filma. Volim umjetničke filmo-

ve kao na programu HRT3, a volim gledati i filmove u kinu Europa, a opet, volim gledati i blockbu-

ster filmove koji se puno najavljuju, tako da ću pogledati i Star Wars.

Tko Vam je najdraži hrvatski redatelj? 

Dargi su mi Ognjen Sviličić i Zvonimir Jurić. Sviličićevi filmovi koji mi se sviđaju su Takva su pra-

vila i Armin, a Jurićevi filmovi koji su mi odlični, su Crnci i Kosac.

Što volite raditi u slobodno vrijeme? 

Primijetila sam da volim stvari koje brzo nastanu, nešto gdje se vidi napredak, za razliku od fil-

ma jer nastajanje filma traje četiri do pet godina. Volim izrađivati stvari po kući, od drveta. Ja sam 

sigurna da, ako mi date pilu i drvo, kroz par dana u stanju sam napraviti ormar. Jednostavno mi 

takve stvari idu od malih nogu, a to su me roditelji naučili. Osim toga, volim i kuhanje. Obožavam 

spremati lazanje, ja sam kao Garfield, baš, baš jako volim lazanje. 

Nika Hajduković, 6. razred 

OŠ Augusta Harambašića 

Voditeljica: Ksenija Ivanović

Dalia Divić Puškarski, 7. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Kad nešto voliš, sve je moguće
Filip Borovnjak, stolnotenisač u 7. b

Filip Borovnjak učenik je 7. b razreda naše škole. Kada govorimo o Filipu, uz njega se uvijek 

veže i stolni tenis koji zauzima važno mjesto u Filipovom životu. 

Zato nas zanima kako si, Filipe, počeo trenirati stolni tenis?

Prije šest godina trenirao sam taekwando, ali onda su moji bratići počeli trenirati stolni tenis pa 

sam se i ja zainteresirao. Počeo sam trenirati, poslije mene počela je aktivno trenirati moja starija 

sestra Marta, nakon uspjeha na nekim natjecanjima, stolni tenis postao je važan dio moga života.

Koliko često treniraš i kako usklađuje školske obveze i treninge?

Stolni tenis treniram svakodnevno po dva sata. Ide mi u prilog što je u našoj školi nastava samo 

ujutro, a treninzi su poslije podne. Član sam gradskog stolnoteniskoga kluba Prečko, a tata me sva-

ki dan vozi na treninge u Prečko, na drugi kraj grada. Bez roditeljske podrške i pomoći to ne bih mo-

gao. Ponekad je teško uskladiti sve što moram odraditi u školi i svakodnevne treninge, a vikendom 

natjecanja, ali uz dobru organizaciju sve je moguće.

Koji su tvoji najzapaženiji uspjesi u stolnom tenisu? 

Najviše me veseli treće mjesto u Mađarskoj na međunarodnom turniru na kojem je sudjelovalo 

17 država, zatim prvo mjesto u ekipnom natjecanju na prvenstvu Hrvatske u stolnom tenisu i prvo 

mjesto, pojedinačno, na međunarodnom turniru u Zagrebu.

Uspoređuju li te često sa sestrom? Bila je izvrsna učenica naše škole i stolnotenisačica koja je 

osvojila i ekipno državno prvenstvo za našu školu.

Pa ponekad me uspoređuju, zato što je Marta bila mnogo bolja u školi, ali ja sam uspješniji u 

stolnom tenisu. Uspoređivanje se najčešće događa nakon što roditelji vrate s mojih informacija u 

školi. Ali ne smeta mi. Marta i ja se dobro slažemo.

 

Tko je tvoj uzor u svijetu stolnoga tenisa?

To je svakako Ma Long, kineski reprezentativac, aktualni svjetski prvak iz 2015. godine, osva-

jač olimpijske medalje iz Londona i višestruki osvajač Azijskoga kupa. Divim se njegovom stilu igre. 

Raspored treninga i školskih obveza ti je vrlo gust. Imaš li uopće slobodnoga vremena? Kako 

ga provodiš?

Kada dođem iz škole, imam oko sat vremena prije treninga da ga iskoristim kako želim, nakon 

povratka s treninga, oko 19 i 30, učim i pišem zadaću. U slobodno vrijeme volim gledati serije, po-

nekad jednostavno ne raditi ništa, a vikendom, kada nisam na natjecanjima, volim se družiti s pri-

jateljima i ići s njima van. 
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Sedmi smo razred, imaš li planove za budućnost? Kakvi su?

Svi moji planovi vezani su uz stolni tenis. Volio bih upisati sportsku gimnaziju kako bih se mo-

gao nastaviti baviti stolnim tenisom. Nakon toga volio bih upisati kineziološki fakultet i postati tre-

ner stolnoga tenisa jer stolni je tenis moja ljubav i želio bih se njime baviti cijeli život.

 Znam da će biti teško pomiriti sve obveze, ali kad nešto voliš kao što ja volim stolni tenis, sve 

je moguće. 

Želimo mnogo sreće Filipu i uvjereni smo da će ostvariti sve svoje planove. 

Maja Mlinarić, 7. razred 

OŠ Gustava Krkleca 

Voditeljica: Marija Ćavar Sopta

Nika  Čavlović, 6. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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RADIONICE KINESKOG JEZIKA U SKLOPU ZIMSKE ŠKOLE NA SLJEMENU

Kako sam se zaljubila u kineski jezik
Zimski praznici su idealno vrijeme za naučiti nešto novo. Krajem prosinca 
u hotelu Tomislavov dom na Sljemenu održana je dvodnevna Zimska škola 
kineskog jezika. Svi govore da je kineski najteži jezik, no je li to stvarno 
tako?

Prvi susret

Konfucijev institut Sveučilišta u Zagrebu, poznat po promicanju kineskog jezika i kulture u Hr-

vatskoj, ove je zime organizirao školu kineskog jezika. Budući da obožavam učiti jezike, ovo je bila 

prilika koju nisam smjela propustiti te sam tako postala jednom od trideset polaznika te škole. Moja 

kineska avantura započela je hladnog prosinačkog jutra kada smo autobusom krenuli u hotel Tomi-

slavov dom na prelijepom, ledenom Sljemenu. Svi smo uzbuđeno iščekivali upoznavanje tog nama 

nepoznatog, i naoko teškog jezika. Došli smo u hotel nestrpljivi te sam nakon smještanja u sobe 

upoznala druge učenike. Zatim je započelo upoznavanje s Kinom. Saznala sam najvažnije činjenice 

o toj prekrasnoj staroj zemlji s veoma zanimljivom kulturom i običajima. Potom smo saznali ras-

pored i sadržaj radionica predviđenih programom. Radionice su bile podijeljene na dvije različite 

kategorije: jezičnu i kulturnu. Njihovi voditelji bili su mladi djelatnici Konfucijeva instituta, a među 

njima su bile i dvije simpatične Kineskinje - Michell i Stevie, izvorne govornice kineskog jezika koje 

su odrasle u kineskoj kulturi.

Horoskop, legenede i običaji Made in China

Svaki dan naučili smo nešto novo u različitim radionicama. Učenici su bili podijeljeni u dvije gru-

pe. Prva je na redu bila radionica namijenjena usvajanju osnovnih riječi i izraza svakodnevne komu-

nikacije. Voditeljica je gradivo objašnjavala na engleskom jeziku budući da nije iz Hrvatske. Potom 

je slijedilo upoznavanje kineskog horoskopa, otkrivanje horoskoskih znakova i njihovih obilježja, 

što je oduševilo sve učenike. Kineski horoskop izračunava se po godinama u kojoj je netko rođen. 

Saznali smo da je 2016. godina, godina majmuna. Nakon toga učenici su imali priliku upoznati stare 

legende o kineskim blagdanima. Zanimljivo je bilo saznati razliku između hrvatskih i kineskih blag-

dana. Kineske su legende zabavne i potpuno drugačije od naših. One su nas oduševile jer nismo 

znali kinesku priču o Valentinovu i o kineskoj novoj godini. Navečer je održana kineska gledaonica 

na kojoj se prikazivao crtani film o junacima kineskog horoskopa. Sljedećeg dana na redu je bila je-

zična radionica! To je to, spremna sam… Susresti se s tim izuzetnim jezikom i nešto naučiti. Nǐ jiào 
shénme (Kako se zoveš?) bilo je prvo što sam naučila. Ja je Wǒ, a ti je Tā. Kineski zvuči poput pje-

sme, mora se paziti na intonaciju i naglasak. Učeći te osnovne izraze, uočava se da jezik nije toliko 

težak kao što se isprva čini, ali se zatim s učenjem brojeva i dužih riječi, situacija komplicira. Na 

posljednjoj jezičnoj radionici učila su se imena kineske tradicionalne hrane te jedino mogu reći da 

želim nastaviti učiti taj jezik jer me je osvojio na prvi pogled.
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Kako sam se zaljubila

Nakon toga održana je radionica kaligrafije. Kaligrafija je način pisanja kineskih znakova. Vo-

diteljica radionice bila je gospođa iz Hrvatske koja je studirala kaligrafiju u Pekingu. Na posebnom 

listu papira napravljenom od bambusa učenici su učili pisati kineske znakove kistom i tušem na-

mijenjenim isključivo za kaligrafiju. Riječ je o znakovima kojima je kineski narod pisao tijekom po-

vijesti kao i suvremenim znakovima kojima se danas koriste. Meni je to bila najdraža radionica jer 

sam shvatila koliko je pisanje kineskih znakova zabavno! Zanimljivo je to da se kineski znak sastoji 

od više manjih znakova koji nešto znače te da sam znak ima svoje jedinstveno značenje. Bila sam 

ugodno iznenađena znajući kako su znakovi povezani. Kaligrafija mi je išla dosta dobro. Pišući znak 

koji predstavlja srce, shvatila sam da sam se i sama zaljubila u kineski jezik. Članovi moje grupe bili 

su jako sretni jer smo zadnji dan naučili igrati igru Go. Igra Go je najstarija poznata strateška igra 

na svijetu. Odlično smo se zabavili igrajući igru jer smo se osjećali kao Kinezi prije 2000 godina. 

Poslije opuštajuće, ali i napete igre Go, saznali smo nešto više o kungfu-u. Kungfu je kineska bori-

lačka vještina. Imala sam ju priliku isprobati i okušati se u još jednoj novoj vještini.

Do ponovnog susreta

Naravno, najteže je bilo otići sa zimske škole, koja je zasigurno jedno predivno iskustvo, koje 

jedva čekam ponoviti. Prije samog odlaska svojim domovima, za sudjelovanje na Zimskoj školi ki-

neskog jezika dobili smo potvrde, kao i poklone Konfucijeva instituta i naše ime napisano na kine-

skome jeziku. Radionice su bile odlične, voljela bih da mi dani nastave budu ispunjeni takvom pozi-

tivnom energijom i da se nastavim baviti kineskim jezikom. Shvatila sam da kineski jezik nije toliko 

težak, koliko ljudi koji ga ne znaju, govore. Upoznali smo toliko dobrih ljudi te sam shvatila koliko 

novog iskustva možemo steći, koliko puno možemo naučiti, i to samo uz našu dobru volju i marlji-

vost jer ponekad je dobro reći DA novim, drugačijim stvarima koja naša okolina možda nije nikad 

iskusila niti probala. Kineski jeziče, još ćemo se sresti, a do tada želim svima poručiti da nađu neki 

izazov i neka ga pobijede jer to će vam se višestruko isplatiti.

Lucija Paladin, 6. razred 

OŠ Stenjevec 

Voditelj: Zoran Šutić

Tea Kubla, 3. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Klavir je moja ljubav!
…. rekao mi je Jan Niković, moj vrtički i školski prijatelj. Iako ide tek u osmi 
razred osnovne škole slobodno možemo reći da Jan Niković ima zavidnu 
pijanističku karijeru. Već sada se može pohvaliti da je na mnogim velikim 
svjetskim pozornicama svojim umijećem sviranja ostavljao publiku bez 
daha. Jan je svojim sviranjem osvojio mnogobrojne prve nagrade, što 
državne, što međunarodne.

SVAKI POČETAK JE TEŽAK

 Kada si počeo svirati i otkud ljubav prema glazbi?

Pa… u početku sam samo lupkao po maminom klaviru s dva prsta. Tako da možemo reći da sam 

službeno počeo s 8 godina kad sam krenuo u glazbenu školu. Ljubav prema glazbi oduvijek je po-

stajala i kako odrastam tako i ona svakodnevno raste.

Postoji li određena osoba koja ti je bila poticaj da počneš ozbiljno svirati?

Možemo reći da mi je poticaj bila mama, koja je i sama profesorica klavira. Osim toga veliki po-

ticaj je i to što klavir oduvijek gledam i slušam u svome domu.

Da sada ponovno možeš birati čime se baviti, bili ponovno izabrao klavir?

Definitivno bih… klavir je moja ljubav!

Koliko dnevno vježbaš?

Ovisi o tome koliko vremena imam i naravno kada je koncert i kakvog je tipa…. Sviram puno, 

više ni ne mjerim vrijeme. Baš mi je fora kad povremeno snimam time lapse (ubrzani video) jer 

mogu vidjeti kako sunce zalazi u crveni suton dok ja neumorno sviram i „krvarim ljepotu” kao Ce-

sarićev oblak, ha, ha, ha.

Uspijevaš li uskladiti školske obveze i sviranje klavira? Pomažu li ti profesori u tome?

Moram priznati da to i nije baš lako uskladiti. Profesori su definitivno od pomoći i puni su razu-

mijevanja tako da ipak sve stignem.

Tko ti je najveća potpora u životu, tko najveći uzor? Je li ti ikada palo na pamet da odustaneš 

od sviranja?

Potpora…pa bila bi to cijela moja obitelj koja je u svakom trenutku uz mene. Ako govorimo u 

pijanističkom smislu, definitivno bi to bio Lang Lang. U početku sam ponekad razmišljao o odusta-

janju, ali obitelj me oduvijek gurala naprijed… kada sam imao i uspona i padova. Sada riječ odusta-

janje ne poznajem. 

Kako tvoji vršnjaci gledaju na tvoj uspjeh i izbivanje iz škole?

Prijatelji, koji također sviraju, shvaćaju koliko je to ponekad naporno i koliko treba vremena i 

truda. Međutim, imam i prijatelja koji baš i ne razumiju moju ljubav prema sviranju pa me ponekad 

baš i ne shvaćaju.
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Osjećaš li ponekad da gubiš neki dio života zbog sviranja?

Naravno da sviranje ovakvim tempom i režimom rada kakav ja imam zahtijeva nekakva odrica-

nja. U to spada i to što ne možeš biti sa svojim prijateljima kad bi to htio ti ili oni. Stekao sam mnogo 

prijatelja tijekom natjecanja tako da se između nastupa mogu družiti i s njima. Kad sve to zbrojim, 

mislim da mi sviranje nije oduzelo niti jedan dio života. 

OD NAGRADA JE BILO VIŠE DRŽAVNIH I MEĐUNARODNIH

Kako si se osjećao kada si saznao da je jedan od najvećih svjetskih pijanista želi da baš ti 

sviraš i Allianz areni u Munchenu, stadion NK Bayern? 

To je bilo super! Zapravo to nije došlo samo od sebe. Razlog tome je bio taj što sam prošao se-

minar u Junior Music Campu u Barceloni te su me na temelju toga pozvali da sviram u Allianz areni.

Osim što si svirao tamo možeš li mi reći na kojim si još poznatim mjestima svirao?

Tijekom boravka u Junior Music Campu u Barceloni sam svirao na jednoj od njihovih najpozna-

tijih pozornica i na stadionu Camp Nou, zatim sam svirao u našem Lisinskom, a poseban doživljaj 

je bio svirati na otvorenom na Trgu kralja Tomislava u Zagrebu.

Koje si sve nagrade osvojio i možeš li izabrati neku koja ti je najdraža?

Dakle, bilo je više državnih i međunarodnih nagrada (solo i komornih). Moglo bi se reći da mi je 

najdraža prvo mjesto u državi za solo sviranje, zato što je ipak to neki poseban osjećaj.

Imaš li tremu prije nastupa ili si se već naviknuo na velike pozornice?

Ponekad… ovisi… kako kad…, ali više gotovo da i ne. Vjerojatno što sad jednostavno znam da je 

moja želja svirati i da je to jednostavno moja ljubav i nema razloga za strah.

JAN… 

Gdje se vidiš u budućnosti? 

Želja mi je postati pijanist koji putuje cijelim svijetom, mislim da mi je klavir „karta za cijeli svi-

jet” (Ha, ha to sam napisao raski u petom razredu u zadaćnici.)… 

Koje bi tri stvari ponio na pusti otok i zašto baš njih?

Brod da se mogu vratiti doma, mobitel da mogu pozvati pomoć i solarni punjač da napunim mo-

bitel. Ha, ha, ha - praktično…

I za kraj - koja bi ti bila najdraža boja i opiši mi Jana Nikovića u tri riječi.

Svijetloplava. Snalažljiv, zaigran, znatiželjan… raska kaže: svestran. U toj su valjda sve tri riječi. 

Mia Grabovac, 8. razred 

OŠ Špansko Oranice 

Voditeljica: Nataša Cesarec Zovko
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Korčula - crna ljepotica jadrana
Hrvatska, zemlja s preko tisuću otoka koji poput tisuću bisera nižu ogrlicu 
duž Jadranskoga mora. Svakoga od njih krasi bogata povijest koja nam je 
u baštinu ostavila prirodne i kulturne spomenike koji čuvaju brojne legende 
i priče. Kad bismo pokušali ispričati samo dio priča koje nude, bila bi to 
zasigurno najljepša zapadna verzija 1001 noći. Nemali dio toga prirodnog i 
kulturnog bogatstva svakako pripada i srednjodalmatinskom otoku Korčuli, 
otoku koji se usporedno pruža s kopnom (od Pelješca udaljenoga nešto više 
od kilometra) i čija mjesta u svome otočnom životopisu teško mogu nabrojiti 
sva razdoblja, kulture, vlasti kroz koja su prolazili i čiji su dio bila.  

Kako bismo upoznali samo dio ljepote i doži-

vjeli povijesna vremena hrvatskih otoka, u sklopu 

maturalnoga putovanja u 8. razredu kao jedno od 

odredišta bio je i grad Korčula na istoimenome oto-

ku. Iz Orebića, gdje smo bili smješteni, oko devet 

sati ujutro krenuli smo brodom prema Korčuli.

Iako je dan bio vedar i sunčan, puhao je jak vje-

tar, ali je zato zrak bio čist i mirisao na jod i sol. Na-

kon dvadesetak minuta plovidbe kroz Pelješki ka-

nal stigli smo na pristanište u gradu Korčuli. Sama 

lučica podsjetila me na Skradin koji sam posjetila 

prije nekoliko mjeseci. Ribarske brodice stiskale su 

se jedna uz drugu, a nemirno more bio je znak da 

se danas neće otisnuti u ribarenje.

Polako koračamo za službenim vodičem po 

izlizanome kamenom nogostupu koji se vjekovi-

ma odupire kiši i buri. Na svakome koraku vidim 

ožiljke koje je u vapnencu napravila sol. Međutim, 

nije samo sol nagrizala bedeme Korčule. Bile su tu 

i brojne bitke kojima su svjedočili stari topovi koji 

danas umjesto gusara podsjećaju turiste na stara 

burna vremena.

Gradske ulice izgrađene su po principu riblje 

kosti i predstavljaju posebnost po kojoj je Korču-

la poznata i prepoznatljiva. Uske ulice činile su mi 

se svakoga trena još uže zbog brojnih balkona, 

ukrašenih dovrataka i prekrasno uređenih pročelja 

korčulanskih kuća.

U glavnoj korčulanskoj ulici zastali smo pred 

katedralom svetoga Marka iz 14. st. koja svojom ar-

hitekturom zadržava mnoštvo turista, a čiju unu-

trašnjost krase vrijedne oltarne slike, dok je nešto 

niže i Gradski muzej grada Korčule u kojemu se ču-
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vaju predmeti, zbirke i pojave vezane za kulturu, 

tradiciju i povijest grada i otoka.

Najveću pažnju privukla mi je sada već rušev-

na kuća za koju se smatra da je pripadala obitelji 

Polo i vjeruje se da je u njoj rođen poznati trgo-

vac, svjetski putnik i putopisac Marko Polo, zbog 

čega se i sam otok često naziva otokom Marka 

Pola. Dok sam razmišljala o avanturama Marka 

Pola, prenuo me opojni miris pečenih badema, 

lješnjaka i oraha, glavnih sastojaka dalmatinskih 

slastica.

Duboko udišući, častila sam nepce simfonijom 

božanstvenih esencija limuna, naranče i smokava 

koji su rasli pod snažnim dalmatinskim suncem. 

Miris me doveo do nadaleko poznate korčulanske 

slastičarnice Cukarin, glavne destinacije stranih 

moreplovaca.

Oduševila sam se ponudom slastica, pogoto-

vo cukarina, klašuna i amareta koje bih nazvala 

čudima od okusa. Zlatne ruke „tete Smiljane”, lju-

bav prema tradiciji i stari recepti očuvali su ovaj 

bajkoviti svijet slatkog užitka.

I ovdje je za nas učenike glavni hit bio Marko Polo. Kušali smo čokoladne bombice nazvane nje-

mu u čast koje svojim oblikom podsjećaju na topovsku kuglu i bitku u kojoj je zarobljen.

Razgledavanje grada završili smo na zidinama odakle se prostirao prekrasan pogled na poluo-

tok Pelješac. Pri odlasku sam još jednom pogledala to prekrasno mjesto u kojemu je vrijeme sta-

lo i sada znam da ću se sigurno opet vratiti. Jedna mi je želja ostala neispunjena - u stvarnome, 

izvornom ambijentu korčulanskih kula doživjeti i drugi zaštitni znak Korčule - morešku, bojni ples 

s mačevima.

Crna ljepotica, kako su je zvali Rimljani zbog crnogorične šume, ili Korkyra Melaina, kako su je 

zvali Grci po svojoj nimfi Melaini, jedno je sigurno, malo je onih koje je ostavila ravnodušnima svo-

jom ljepotom.

(Fotografije: autorica teksta)

Laura Glasnović, 8. razred 

OŠ Ante Kovačića 

Voditeljica: Vesna Čondić

Izabela Kovačić, 1. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Leonardo da Vinci - genij koji 
je zavirio u budućnost

Znate li tko je bio Leonardo da Vinci? Slavni slikar koji je naslikao Posljednju večeru i Mona Lisu. 

Ali, znate li da je bio i izumitelj? Puno toga o njegovim izumima mogli ste naučiti na izložbi Leonar-

do da Vinci - genij i izumitelj koja je od 22. travnja 2015. do 17. siječnja 2016. održana u Kineskom 

paviljonu na Zagrebačkom velesajmu.

Putovanje u renesansu

U nevelikom prostoru Kineskog paviljona dočekalo nas je preko osamdeset Leonardovih izuma. 

Mnogi od njih su neobični, neki začuđujuće veliki. Neke smo smjeli isprobati, odnosno pokretati dok 

je na drugima pisalo: Molim, ne dirati! Mnogima se svidjela soba s ogledalima koja umjesto zidova 

ima ogledala, a naišli smo i na maketu idealnog grada kako ga je da Vinci zamislio. Leonardo da 

Vinci živio je u Italiji u 15. stoljeću pa vam, dok razgledavate njegove izume, cijelo vrijeme svira tiha 

renesansna glazba koja vas vodi u neko drugo vrijeme kada nije bilo puno toga što mi danas ima-

mo. Ali, imali su genijalnog izumitelja koji je znao što ljudima treba da bi im život bio ljepši, lakši i 

bolji i pokušao to za njih stvoriti.

Mudrost skrivena u bilježnicama

Danas o Leonardovim izumima ne bismo znali gotovo ništa da svaki svoj izum nije nacrtao u bi-

lježnicu i opisao kako radi. Ljudi koji su cijenili njegov rad sačuvali su te bilježnice i stoljećima kasni-

je od drveta, užadi i ljepila izradili strojeve. Time nas je naučio da sve što je vrijedno treba zapisati 

kako se ne bi izgubilo i zaboravilo. Te smo bilježnice vidjeli na izložbi. Izgledaju poput malih, debelih 

knjiga s puno listova. U pisanju je bio lukav - pisao je sdesna nalijevo kako drugi ne bi mogli pročitati 

njegove bilješke i ukrasti mu ideje. To nije znao svatko pa se i tu vidi da je bio pametniji od drugih.

Želja da pomogne ljudima

U Leonardovo vrijeme nije bilo gotovo nikakvih vozila pa ljudi nisu mogli puno putovati. Oni 

koji su morali putovati, putovali su čamcima i brodovima preko rijeka, mora i jezera, a na kopnu su 

morali danima i danima pješačiti da bi došli iz jednog mjesta u drugo. Leonardo je obožavao gleda-

ti ptice kako lete i sjetio se da bi mogao izumiti vozilo kojim bi se čovjek poput ptica mogao voziti 

zrakom. Tako je izumio zračni vijak, zračnu letjelicu i padobran. Da bi ih izradio, dobro je proučio 

građu ptičjih krila i njihov let. Zračni vijak izgleda poput gljive velikog klobuka, a zračna letjelica 

poput šišmiša. Zamišljam Leonarda da Vincija kako zagledan u daljinu promatra jato ptica i divi se 

njihovom letu ili kako u rukama drži pticu i proučava njeno krilo da bi mogao napraviti krila na svo-

jim letjelicama. Ali, nažalost, Leonardo da Vinci nikada nije poletio. 

Izumio je i neka vozila za vožnju kopnom. Tako je nastao drveni bicikl i najstariji predak današ-

njeg automobila - kola na vlastiti pogon. Izumio je drvene skije za hodanje po vodi i smiješnu ruka-

vicu za plivanje. Nalik je plivaćim kožicama na pačjim nogama, samo je puno veća. Vjerujem da su 

upravo po uzoru na nju izumili današnje peraje. Morate znati da ove sličnosti Leonardovih izuma s 

bićima i pojavama iz prirode nisu slučajne nego namjerne jer je Leonardo da Vinci za svoje izume 

pronalazio inspiraciju u prirodi i tvrdio da priroda ima odgovore na sva pitanja.
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Izumio je i puno drugih korisnih sprava - spravu za mjerenje vlage, vjetrokaz, spravu za bušenje 

trupaca kojima su se gradili brodovi, te stroj za izradu limenih ploča koji koristimo i danas. Vidje-

li smo i oružje - top, drveni tenk i velike metke. Ali, ne dajte se tako lako zavarati! On nije volio ni 

oružje, ni rat. Rekao je da je rat „zvjersko ludilo”, a oružje je morao izrađivati jer su mu tako nare-

dili vladari. Njegova je zemlja bila u ratu.

Ljubitelj umjetnosti

Leonardo da Vinci je najviše od svega volio umjetnost. Na prvom mjestu mu je, naravno, bilo 

slikarstvo, ali je jako volio i glazbu. Izvrsno je svirao violinu, imao predivan glas i lijepo pjevao. Izu-

mio je pokretni klavir koji je svirač mogao pomicati dok je na njemu svirao.

Vidjeli smo i njegove najpoznatije slike - Mona Lisu, Posljednju večeru, Damu s hermelinom i 

Vituvijevog čovjeka. U prirodnoj su veličini stvarno zadivljujuće i puno ljepše nego kad ih gledamo 

u knjigama ili na Internetu. Toliko je volio crtati da je crtao gotovo sve što je vidio oko sebe. Crtao 

je i ljudsko tijelo. Ti mi se crteži posebno sviđaju. Nacrtao je mišiće i kosti ruku i nogu, kičmu i lu-

banju. Kad je imao šezdeset i tri godine, nacrtao je i samoga sebe. Na slici ima dugu, čupavu kosu i 

dugu, čupavu bradu. Izgleda poput nekog starog mudraca ili čarobnjaka. Možda je, zaprav on i bio 

čarobnjak jer kako bi inače sve to izumio? 

Pogled u budućnost

Na izložbi sam puno naučila o Leonardu da Vinciju - što je izumio, što je volio i kako je slikao. Bio 

je velik stvaratelj. Uz više od osamdeset izuma naslikao je i prelijepe slike. Bio je plemenit čovjek 

jer je svojim izumima htio pomoći ljudima. Neki mu izumi nisu uspjeli. Htio je stvoriti zračnu letje-

licu, ali nikada nije poletio i napravu za hodanje po vodi, ali mu ni to nije uspjelo. Najsuvremenije 

vozilo koje je napravio bila su - obična seljačka kola. Ipak, za njegovo vrijeme i to je bilo puno. Da 

nije bilo ljudi poput njega, svijet bi bio siromašniji. Ako neki njegovi izumi i nisu uspjeli, pomogao 

je drugima da izume bolje. Imao je napredne ideje i zamislio izume koji će biti izumljeni stoljećima 

kasnije. Ali ima i onih koje koristimo i danas onakve kakve je on izumio prije šest stoljeća. Zato za 

Leonarda da Vincija možemo reći da je genij koji je zavirio u budućnost.

Lucija Šušković, 6. razred 

OŠ Čučerje 

Voditeljica: Adriana Pavlović

Nino Frece, 8. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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NASILJE MEĐU TINEJDŽERIMA

Lijepe riječi otvaraju i rajska vrata
Istraživanje i razmišljanje jedne učenice

Jeste li ikada doživjeli da vas je netko udario bez opravdanog razloga? Čuli ste grozan trač o 

sebi? Osudili su vas jer ne dolazite iz okoline u kojoj se nalazite ili imate drugu boju kože? Nažalost, 

u današnje vrijeme, ovakvog nasilja je sve više, pogotovo među tinejdžerima. Nisu svi upoznati s 

tzv. bulingom. Neki ljudi ne gledaju na to kao problem, a time se i ne zanimaju za navedenu temu. 

Što je ustvari značenje te riječi? Nasilje među vršnjacima bih definirala kao agresivno, nasilno po-

našanje prema drugima bez nekog određenog cilja. To se nasilje može svrstati u nekoliko kategorija.

Zašto mi se ovo događa?

Kada biste nekoga pitali što je nasilje, vjerojatno biste dobili odgovor da je to udaranje, guranje 

itd. Ali, to nisu jedini oblici zlostavljanja. To što dijete nije došlo kući puno modrica, ne znači da nije 

zlostavljano.

Uz fizičko zlostavljanje, tu je i psihičko. Tko kaže da riječi bole manje od djela? Riječi bole, po-

gotovo ako su upućene nama, tinejdžerima, koji gradimo svoje ja i u potrazi smo za samopouzda-

njem. Mnoga djeca dobivaju razne prijetnje („Ako to ne učiniš, grdo ćeš nastradati.”) što je donekle 

i vrsta fizičkog nasilja ako dođe do ostvarenja tih prijetnji. Ali, ovaj put to počinje riječima. Kada 

sam bila mala, u zraku je postojalo mnogo pogrdnih imena. „Debela”, „krmačo”, „naočalko”, „klem-

pavi”... osoba sam koja ima čvrsto mišljenje o tome da ljude ne treba omalovažavati zbog izgleda 

ili bilo čega drugog. Nitko nije kriv što lošije vidi i potrebne su mu naočale. Nisam ja kriva što imam 

osjetljivu kožu i zbog toga dobivam crvene točkice koje drugima nisu privlačne. Ili to što nemam 

savršeno ravne zube. Zbog takvih osoba ili dobacivanja, dosta sam nesigurna i znam da nisam je-

dina. Zahvaljujući takvim uvredama ili pojedincima zbog kojih gubimo prijatelje, a njima to spada u 

vrstu zabave, gubimo volju za djetinjstvom. Želimo se sakriti pod pokrivač i zaboraviti ružne riječi 

i događaje.

Cyberbullying

Mnoga djeca odustaju od nasilja „uživo” tj. nasilja gdje odmah možemo pokazati prstom na njih 

i reći „To je on!”. Što je uopće „cyberbullying”? Cyberbullying je bilo koja vrsta nasilja preko inter-

netskih mreža/uređaja koji mogu uključivati pozive, poruke, tračeve, stvaranje internetskih grupa/

stranica o toj osobi kojima je cilj povrijediti ili zastrašiti osobu. Za mene je nasilje preko interneta 

gore nego verbalno nasilje. Od njega se teško može pobjeći. Gašenje računala i brisanje profila ne 

rješava problem jer nasilnik uvijek pronalazi način da dođe do tebe. Velika prednost za nasilnike 

putem interneta je stvaranje lažnih profila (lažno ime, prezime, dob, prebivalište, slike...). Ta ano-

nimnost je sada ogromna prednost da sve osobe iznesu svoje iskreno mišljenje. Naravno, identitet 

osobe se uvijek može saznati, ali uz znanje o tehnologiji koja sva djeca ne posjeduju. 

Rezultati istraživanja Poliklinike za zaštitu djece grada Zagreba i Hrabrog telefona (2005.) po-

kazali su da je 27% djece bilo izloženo porukama sa seksualnim sadržajem. Najveći broj tih izlaga-

nja dogodio se dok su djeca pretraživala internet (67%), 7% djece dobilo je poruku s adresom na 

koju da se jave, 25% poruka pristiglo je na osobni e-mail s nepoznate adrese, a 8% poruka stiglo je 

na osobni e-mail s poznate adrese, najčešće od prijatelja. Djeca čiji roditelji nemaju pristup njiho-

vim mobitelima ili internetskim mrežama, češće su žrtve takvog oblika nasilja. 
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Koji su uzroci ovakvog nasilnog ponašanja?

I koji je uzrok? Osoba koja ima potrebu da omalovažava druge i time sebi pridaje moć, najčešće 

ima problema kojih nisu ni svjesni. To može biti nezadovoljstvo izgledom, kod kuće, u školi, s druš-

tvom... opcija je bezbroj. Djeca koja su zapostavljena ili zlostavljana od strane roditelja, često traže 

utjehu u tome da drugima rade isto kako bi se osjećali veće i moćnije. Također, ljubomora može biti 

jedan od uzroka. Jeste li ikada vidjeli veliku grupu prijatelja, a vi ovdje stojite s jednom osobom koja 

je s vama jer nema s kime drugim biti? Neki bi zbog toga mogli dobiti želju da razore tu grupu jer 

žele vidjeti nečiju tugu. To je činjenica koja pokazuje da se nasilje ne odnosi samo na osobu, nego i 

na njezina postignuća ili materijalne stvari.

„Nevini” promatrači

Vidjeli ste bilo kakav oblik nasilja i samo ste mirno stajali i gledali? Smatram da time niste is-

pali nevini, nego da ste automatski na strani napadača jer niste poduzeli išta kako biste pomogli 

osobi u nevolji. Ne kažem da je potrebno otići do napadača i ozlijediti ga. To je krivo! Smatram da 

bi bilo dobro otići po odraslu osobu ili prići napadaču i stati na stranu žrtve. Kada biste sebe stavili 

na mjesto žrtve i zamislili da svi mirno promatraju situaciju i nitko ne dolazi u pomoć, možda biste 

bolje razumjeli moje gledište.

Kako da prestane?

Žrtva bi trebala tražiti pomoć od starije/stručne osobe ili se sama suočiti s napadačem. Sma-

tram da agresivan pristup na već agresivno ponašanje nije nimalo učinkovito. Često roditelji dolaze 

rješavati problem sa samim djetetom zlostavljačem. S obzirom na roditeljske osjećaje i zabrinu-

tost, taj susret često prođe loše. Koliko god roditelji voljeli svoju djecu, moraju biti svjesni da su ti 

zlostavljači također djeca koja trebaju ljubav i ljepši pristup. Zar se ne kaže „Lijepe riječi otvaraju i 

rajska vrata.”? Zato mislim da je najbolje da se žrtva sama suoči s napadačem jer najbolje zna što 

se dogodilo između njih. Ali, time što ste riješili svoj problem ili što ne vidite nasilje, ne znači da ga 

nema. Zato svi trebamo širiti dobro i ne dopustiti u svojoj okolini bilo kakav vid nasilja. S vreme-

nom će nasilnici pasti pod utjecaj dobrote, izgubiti pažnju koju su dobivali nasiljem ili im neće biti 

potrebna takva pažnja jer će shvatiti svoje pogreške i postati dobri i nenasilni ljudi.

Laura Hercigonja, 8. razred 

OŠ Lovre pl. Matačića 

Voditeljica: Ljiljana Mirt-Kruc

Karla Petric, 7. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Mit o Milka čokoladi
Svi znamo da postoji ljubičasta krava koja daje čokoladu. Zove se Milka i živi 
u Švicarskoj. Kako to da jedna krava daje čokoladu, a sve ostale mlijeko?

Kiša krava

Opće je poznato da su se bogovima od pamtivijeka prinosile žrtve. To je bio jedan od najpopu-

larnijih načina bogoštovanja.

Tako je bogovima prije tisuće i tisuće ljeta dosadila „hrana za bogove” jer su ljudi obično žr-

tvovali ovce ili goveda. Bogovi su zahtijevali da se napravi neko jelo isključivo za bogove koje je 

trebalo biti posvećeno isključivo njima. Kako bi iskazali svoje nezadovoljstvo dotadašnjim žrtvama, 

poslali su ljudima kišu krava. Jedan pljusak krava pogodio je Južnu Ameriku, točnije Peru. No, to 

nije bila kiša običnih krava kao u ostalim dijelovima svijeta. Tamo se u kiši krava, među onima koje 

samo daju mlijeko, našla i jedna sasvim posebna krava. Ona je davala čokoladno mlijeko! Kada su 

Inke otkrile taj čudesni napitak, počeli su kravu smatrati darom bogova. Mislili su da je krava sveta 

životinja darovana upravo njima. Često su priređivali slavlja i plesali oko životinje.

Krava - svjetsko čudo

Ubrzo se vijest o čudesnoj kravi proširila svijetom i došla je do Europe. Mnogi su se uputili pre-

ma Peruu kako bi uživo vidjeli tu neobičnu kravu i kušali taj poseban napitak, dar od bogova. Ljudi 

su čekali u redovima kako bi kušali to svjetsko čudo! Svatko tko je kušao tu čaroliju, htio je prisvojiti 

napitak za sebe. Španjolci su htjeli odnijeti ga u Španjolsku te mu dodati vaniliju i čili. Neki Fran-

cuzi htjeli su dodati šećer i cimet, ali najbolju ideju imali su Švicarci. Oni su jedne noći ukrali kravu 

i prevezli su je brodom u Švicarsku. Kako ih Peruanci ne bi otkrili, nehumano su prebojili kravu u 

ljubičasto i dali joj ime Milka. No, bogovima nisu mogli prebojiti oči ljubičastom bojom jer su i oni 

htjeli isprobati taj napitak. U inat Švicarcima bogovi su kravu smanjili na veličinu mrava i savili su je 

u omot čokolade kakav i danas poznajemo. Švicarci su se pokajali i zamolili su bogove da im vrate 

njihovu Milku kako bi mogli uživati u čarobnom napitku.

Čokolada - hrana za bogove (i ljude)

Bogovi su udovoljili molbi uz uvjet da se bogovima više ne prinose žrtvene životinje, nego čoko-

lada. Tako je nastao jedan od prvih saveza bogova i čovjeka te prvo dijeljenje Milka čokolade - hrane 

za bogove. A onda je svizac zamotao čokoladu. To je tema za neki drugi članak.

Dorian Posavec, 8. razred

OŠ Bukovac

Voditeljica: Nataša Gaščić Đurkan
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INTERVJU S ĐURĐOM MATOŠEC, SUPRUGOM POZNATOGA 
HRVATSKOG PISCA MILIVOJA MATOŠECA

Moj Milivoj volio je 
"pecati" ribe i ideje

U petom razredu za lektiru smo pročitali knjigu Milivoja Matošeca Strah u Ulici lipa. Željeli smo 

iz „druge ruke” saznati više o omiljenome književniku te smo tim povodom posjetili njegovu supru-

gu. Ugostila nas je u svome domu punom knjiga. Pored polica nalazi se radni stol gdje smo razgova-

rali. Na radnome stolu zapazili smo stari pisaći stroj na kojemu su nastala Matošecova djela. Gos-

pođa Matošec rođena je u Bistri pored Zagreba. Živjela je u Kustošiji kod bake, gdje se i školovala. 

Radila je u Dramskome programu Hrvatskoga radija. Bavila se i prevođenjem te je, između ostalog, 

prevela knjigu Pčelica Maja.

Jeste li već davali intervju?

Da, dala sam nekoliko intervjua studenticama koje su željele diplomirati na opusu književnika 

Milivoja Matošeca.

Koja vam je najdraža njegova knjiga?

Bez premca to je Tragom brodskog dnevnika, njegova prva knjiga, višestruko nagrađivana. Naj-

bliža je mojemu vremenu.

Gdje je vaš suprug volio najviše provoditi vrijeme i pisati knjige?

Boravio je mnogo u prirodi i izvukao je mnogo toga iz prirode, to mu je bilo najdraže. Volio se 

baviti ribolovom u slobodno vrijeme. Pisao je u svom kutku, u radnoj sobi. Neometano je radio i 

brzo bi pisao.

Koju biste knjigu preporučili djeci mojih godina?

Svakako Strah u Ulici lipa, njegovu posljednju knjigu i, mislim, najzreliju. 

Znate li možda koju je knjigu vaš suprug najdulje pisao?

Ovu posljednju knjigu jer ju je dugo dorađivao i oblikovao. Slao ju je na nagradni natječaj te se 

stvarno jako trudio.

Kako je bilo živjeti s njim?

Veselo, vrlo veselo, bio je duhovit. Imali smo prijatelje, književnike Ivana Kušana i Mladena Ku-

šeca, koji su bili također vrlo duhoviti. Naš život se uobličio, na neki način, u društvu naših najdra-

žih prijatelja i prirode. Najviše smo provodili vikende u Gorskome kotaru. To nam je bilo najdraže!

Koje je pisce volio?

Najradije je čitao djela onih s kojima se družio, a to su bili Ivan Kušan i Mladen Kušec.

Jeste li pročitali sve suprugove knjige?

Da, pročitala sam ih sve. Na početku sam radila i korekturu, a kasnije više ne. Danas bih ih mo-

rala pročitati ponovno kako bih se svega sjetila.
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Osim romana što je još volio pisati?

Radiodrame, mislim da ih je bilo dvadesetak, više od polovice prvonagrađenih. Iz tih radiodra-

ma crpio je poslije materijale za romane.

Što ga je veselilo, a što ga je moglo razljutiti?

Veselio se životu, sve mu je bilo zanimljivo. Ljudska glupost mogla ga je uvijek razljutiti. Znao bi 

reći:,,Slušaj svakoga jer od svakoga možeš nešto naučiti. I primijetiti često glupost."

Je li napisao nešto za odrasle?

Ne, nije.

Gdje je tražio inspiraciju za pisanje romana?

Inspiraciju je tražio posvuda, osobito kod djece po školama. Imao je puno ljubavi za nećakinju, 

vrlo darovito dijete. Voljela je čitati, bila je vedra i vesela. Nju je opisao u knjizi Strah u Ulici lipa kao 

Laticu. To je bila njegova Latica. U šali i danas kažem svojoj nećakinji:,,Latice, stavit ću te u proš-

lost s Matošecom!" A ona se na to samo nasmije. Pametna djevojka, doktorica znanosti.

Je li je vaš suprug volio životinje?

Da, jako. Imao je psa i mačku. Sve što je živo, što se kretalo, sve je volio. Sa svima se mogao 

zabaviti. Od svuda je crpio nešto za romane, pa tako i od životinja.

Kojim se stranim jezicima služio?

Engleskim, njemačkim, talijanskim i francuskim. Naime, s obzirom na to da je dobro znao latin-

ski, jezici mu uopće nisu bili problem.

Je li napravljena kazališna predstava prema njegovoj knjizi?

Da, napravljeno je puno predstava prema njegovim knjigama. Sjećam se posljednje Strah u Ulici 

lipa, stotinu puta je bila izvedena i sve su predstave bile rasprodane.

Milivoj Matošec rodio se u Zagrebu 1929. godine, gdje se i školovao. Završio je Pravni fakultet, 

no najviše se bavio novinarstvom i književnošću. Napisao je mnogo priča, romana, scenarija i radi-

oigara. Njegovi su najpoznatiji romani Strah u Ulici lipa, Tragom brodskog dnevnika, Kapetan Tor-

nado, Pustolovina u dimnjaku, Suvišan u svemiru, Tri kapetana traže blago, Dječak sa Sutle. Romani 

su mu prevedeni na brojne jezike. Preminuo je 1982. godine.

 

Larisa Bellout, 5. razred 

OŠ Nikole Tesle  

Voditeljica: Mirjana Miljković
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Josip Pecirep, 5. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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SUSRET S NOVINAROM I  TELEVIZIJSKIM VODITELJEM TOMISLAVOM JELINČIĆEM

Nemam tremu, ali mi ponekad malo 
pocrvene uši od uzbuđenja 
Učenici novinari OŠ Stenjevec 7. prosinca 2015. posjetili su Knjižnicu 
Vladimira Nazora. Povod posjeta bila je novinarska radionica koju je vodio 
popularni novinar i voditelj RTL televizije Tomislav Jelinčić. 
Mali novinari dobili su zadatak da sami kreiraju urednički program jedne 
informativne tv emisije. Kroz ovu radionicu gospodin Jelinčić dočarao 
nam je jedan dinamični dan novinarskog posla u uredništvu televizijske 
kuće. Svojim predstavljanjem ovaj duhoviti i zanimljivi novinar govori nam 
o svojim novinarskim početcima. Dobili smo zorni prikaz zahtjevnosti i 
odgovornosti jedne plemenite profesije koja ima i svoju zabavnu stranu. 
Tomislav Jelinčić svojim primjerom pokazuje kako pronaći vrijeme za posao, 
obitelj i hobije te nam poručuje da život promatramo kroz smijeh.

S koliko godina ulazite u svijet novinarstva?

Mada sam od 1983. do 1986. pohađao Osnovnu školu Ada Prica, zapravo vašu školu OŠ Ste-

njevec, moja obitelj se seli u drugi dio grada tako da moji novinarski početci kreću iz OŠ Augusta 

Cesarca u Pešćenici gdje kao trinaestogodišnjak aktivno sudjelujem u dramsko-literarnoj grupi. Ti-

jekom tog razdoblja uz sudjelovanje u dramskim predstavama isto tako radim u uredništvu našeg 

školskog lista. 

Vežu li Vas neka sjećanja iz tog kratkog perioda školovanja u našoj školi?

Nikad neću zaboraviti put od kuće na Karažniku do škole koji me podsjeća na predivan park 

prepun lišća u kojem smo uvijek prebirali to lišće i kamenčiće ne bi li pronašli lješnjake, tako da bih 

uvijek u školu i iz škole dolazio zaprljan. Osim toga i sve ostalo iz tog razdoblja mi je u lijepom sje-

ćanju. Učitelj mi je bio Rafael Čuljak, vrlo strog, ali pravedan i uvijek ga se rado sjećam. Pamtim i 

dane kad smo se primali u pionire čega u današnje vrijeme više nema. No ostala je fotografija koja 

me na to podsjeća. 

Kako Vas je uopće privukao posao novinara i postoji li neki događaj koji Vas je na to potaknuo?

Tijekom svog školovanja primijetio sam da uspješno pišem školske zadaće i da mi jako dobro 

ide sve što je pisano te uskoro počinjem raditi na našem školskom listu koji se zvao Boem te ubrzo 

postajem glavni urednik. Tako sam se zarazio tom plemenitom profesijom.

Postoji li neki novinarski ili voditeljski uzor koji je utjecao na Vaš novinarski ili voditeljski poziv?

U pravilu ne, jedino bih istaknuo moje novinarske početke u suradnji s mojim kolegom novina-

rom Robertom Knjazom s kojim radim prvo na OTV-u, HTV-u te kasnije prelazimo na RTL.

Od Roberta sam jako puno naučio, posebice kako je život lijep te da sve trebamo promatrati 

kroz smijeh.
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Za vrijeme Vašeg školovanja sudjelujete u izradi školskog lista. Kakvo je Vaše iskustvo u tome?

U početku nitko nas nije shvaćao ozbiljno, čak su se i neki smijali. Govorili su da izvodimo glupo-

sti, no prilikom izlaska lista koji je izlazio svaka tri mjeseca svi su ga jedva čekali otvoriti i pročitati.

Povratne informacije bile su vrlo pohvalne, svatko se volio naći u listu, posebno su se čitale 

anegdote i biseri o profesorima, tako da smo bili jako zadovoljni.

Sve nas je to poticalo da svaki novi list bude još bolji.

O čemu ste najviše voljeli pisati i istraživati dok ste radili na školskom listu?

Najviše smo voljeli pisati o „provalama” profesora, a ujedno su to bile najčitanije stranice.

Osim što ste novinar, još ste poznatiji kao televizijski voditelj. Je li nužno da je televizijski 

voditelj ujedno i novinar?

Mislim da je nužno. Politika televizijskih kuća je da ima djelatnika televizijskog voditelja, ali 

ujedno mora imati i kompetencije novinara jer bitno je da razumije ono o čemu izvještava i priča.

S jedne strane, televizijski novinar je danas plaćen da bude reporter, novinar, urednik, znači u 

jednoj osobi sve troje. Na taj način i televizijska kuća profitira jer plaća jednu osobu koja radi tri posla.

Koliko su zahtjevne pripreme za uređivanje i izvještavanje tv dnevnika?

Vrlo su zahtjevne, ali s godinama iskustva i stečenim znanjem kad naučiš to raditi, svakim da-

nom to bude lakše. Naravno, svaki dan je novi izazov, ali s dobrom pripremom, to prelazi u jednu 

rutinu kao i svaki drugi posao.

Gdje pronalazite inspiraciju za svoj posao?

Inspiraciju za svoj posao pronalazim u smiješku ljudi, u pohvalama, u povratnim zahvalama lju-

di, koji kažu da smo im pomogli, ali na kraju krajeva, i kritike kad ti kažu da si nešto krivo rekao ili 

pročitao, su nešto što ti daje poticaj da drugi put to ispraviš i budeš još bolji.

Koje priloge najviše volite izvještavati?

Najdraže mi je izvještavati prilog Tople ljudske priče. To je emisija koja budi dosta ljudskih emo-

cija jer govori o tome kako nekim ljudskim postupcima uveliko nekom možemo pozitivno promije-

niti i uljepšati život.

Imate li tremu ispred tv kamera i kako se s njom nosite?

Pravu tremu u pravilu više nemam, osim kad mi u studio dođu izuzetno istaknute osobe poput 

predsjednice Kolinde ili pak Severine. No šalu na stranu, ako mi u studio dolazi neka izuzetno ista-

knuta i važna osoba, obuzima me veliko uzbuđenje iz razloga što želim da sve savršeno prođe tako 

da mi ponekad malo pocrvene uši. 

Koje su odlike kvalitetnog tv voditelja i treba li on nužno biti ozbiljan?

Mislim da, kao što se iz priloženog na meni vidi, voditelj ne mora biti nužno ozbiljan osim kada 

se priča o ozbiljnim stvarima. Svakako treba biti ozbiljan kad se priča primjerice o pogibiji nekih lju-

di, prirodnim katastrofama i slično. U takvim situacijama se nikako ne bismo smjeli smijati. Pogoto-

vo smijehom ne smijemo nekoga povrijediti jer na taj način rušimo ugled svoje profesije. Naravno, 

postoje komične situacije i teme kad umjerenim smijehom uspijevamo nasmijati neke druge ljude. 

U takvim situacijama, to je i poželjno.
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Što učiniti ako ipak naiđete na jako smiješan prilog, kako se suspregnuti da ne prasnete u 

nekontrolirani smijeh?

Nikako, nemam još recept za to.

Postoji li neka zanimljiva anegdota koja se dogodila prilikom vođenja dnevnika ili nekog 

priloga kad ste izvještavali ili vodili emisiju?

Jedna zanimljiva anegdota dogodila se prilikom vođenja jedne tv emisije koju je uživo pratila 

publika u studiju. Gosti su bili tri policajca, od kojih je jedan bio ćelav. Cijelo vrijeme oko njegove 

glave letjela je jedna muha. Dok je pričao pred kamerom, razmahao se rukama da je otjera, ali ne-

uspješno. U jednom trenutku muha mu je sletjela na ćelavu glavu i to smo svi vidjeli. Publika u stu-

diju se pomalo počela smijati. Mi voditelji pokušali smo se koncentrirati i praviti da to ne vidimo. 

No pošto su to bila tri policajca, netko iz publike je doviknuo: „Uhapsite muhu!” i tada je u studiju 

nastao urnebes. Svi smo prasnuli u smijeh do suza. Tu scenu pamtim jako dobro mada se dogodila 

još davne 1998. Jedna od onih scena gdje smijeh nikako ne možete suspregnuti.

Koga biste naveli kao kvalitetnog tv voditelja s naših malih ekrana?

Svakako bih tu naveo moju kolegicu Anu Brdarić voditeljicu s RTL televizije.

Nakon što završi Vaš radni dan i vratite se kući, volite li pogledati TV dnevnik koji ste 

uređivali?

Ne, iz razloga što sam radio devet sati na televiziji, nikako odmah na gledanje TV-a. Prvo što ću 

napraviti je da popričam sa svojom obitelji, sa svojom djecom i ženom. Tek onda kad ih sve „spra-

šim” spavati, malo se opustim, ali ne zadugo jer moram pregledati vijesti na internetu svoje i dru-

gih tv kuća i novina, moram znati što radi konkurencija. Sve to spada u dio posla koji radim.

Osim tv novinarstva i rada voditelja na televiziji, okušali ste se i u dokumentarnom filmu, te 

davanju glasova likovima nekih animiranih filmova?

Da, nekad nakon toliko godina novinarstva, želiš ići dalje. Sve ove reportaže koje sam u životu 

napravio, a bilo ih je jako puno, također su dio dokumentaristike. Sve te priče su dugačke otprilike 

dvije do tri minute, što meni nije dovoljno da se sasvim izrazim i ispričam neku priču. Moja zadnja 

tri dokumentarna filma traju u prosjeku 43 minute. To je kao jedna cijela emisija. Nitko mi ne bi dao 

da napravim prilog od 43 minute, pa sam morao napraviti cijeli film, odnosno za sad tri dokumen-

tarna filma.

Što se tiče animiranih filmova, vrlo je lijepo vratiti se u taj predivan svijet. Konkretno, svoj 

glas dao sam Shreku i Princu od Egipta. 

Uskoro spremam jedno malo iznenađenje, to neka bude ekskluziva, cijela moja obitelj ubacit će 

se u jedan crtić koji će se uskoro prikazivati na televiziji.
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Kako uspijevate uskladiti posao i privatni život?

Teško, ali uspijevam. Pokušavam neke svoje hobije malo suzbiti, da bih to vrijeme mogao posve-

titi svojoj obitelji. Svaka laž počinje riječima „nisam imao vremena”, uvijek se nađe vremena ako se 

hoće, sve je stvar dobre organizacije.

Za kraj, Vaša poruka novinarima i čitateljima Stena?

U ovih sat vremena radeći s vama ovu novinarsku radionicu, primjećujem da ispred sebe imam 

desetak vrlo kreativnih, maštovitih i nadarenih učenika, od kojih će sigurno neki jednog dana biti 

vrlo dobri novinari. Zato budite svoji i samo tako nastavite, uspjeh je zagarantiran. Čitateljima po-

ručujem da s nestrpljenjem iščekuju što će ova zanimljiva ekipa napraviti.

Patricia Zatko, 5. razred 

OŠ Stenjevec 

Voditelj: Zoran Šutić

Lorena Adamović, 5. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Nošenje šminke u školu, da ili ne?
Svi znamo da se o pitanju nošenja šminke u školu razmišlja već jako dugo. 
Profesori, roditelji, školsko osoblje, nikako se ne mogu odlučiti je li izgled 
učenice s tri sloja maskare, debelim slojem pudera i crnom, debelom crtom 
tuša za oči neprimjeren ili je to samo sredstvo samoizražavanja. 

Utjecaj šminke na fizičko zdravlje učenica

Iako se vode razne rasprave oko ovoga, jedno je sigurno. Šminka ima direktan ili indirektan 

utjecaj na zdravlje učenika. Budimo iskreni, većina učenica ne razmišlja o kvaliteti šminke koju 

nanosi na lice. Zbog toga ponekad dolazi do kupnje nekvalitetnog proizvoda koji može naštetiti 

zdravlju učenice. Posebna je opasnost to što su učenice koje se šminkaju tinejdžerice, njihova je 

koža osjetljiva i u razvoju te često vrlo burno reagira u doticaju s proizvodom koji sadrži štetne 

tvari. Također, puderi začepljuju pore, maskara može uzrokovati konjuktivitis, ruževi sadrže olovo 

itd. No, da ne bude sve crno, uvijek se moramo sjetiti da šminka na policama trgovina ipak prolazi 

testove kvalitete i potencijalnih loših učinaka na zdravlje te da postoje robne marke koje nude pri-

rodnu kozmetiku. I dok obična šminka može imati loš utjecaj na zdravlje, prirodna sadrži sastojke 

koji mogu čak pozitivno utjecati na kožu, trepavice, usnice učenica. 

Šminka kao sredstvo izražavanja osobnosti

Svi ljudi ovoga svijeta teže zadovoljstvu, naročito tinejdžeri koji prolaze vrlo burno razdoblje 

svoga života. Učenice su zadovoljne kad se prikažu svijetu u onom svjetlu u kojemu se vide i na taj 

način izraze svoju osobnost i osjećaje. Taj osjećaj kod učenica je važan zato što svi, a naročito tinej-

džeri žele prihvaćanje okoline. Zabranjivanje nošenja šminke u školu postaje problem kad shvatimo 

da mnogo učenica pokazuje svoju osobnost upravo šminkanjem. Te učenice najčešće su alternativ-

ke poput darkerica, punkerica i sl. Zabranjivanjem šminke mogli bismo poručiti tim učenicama da 

su one nepodobne, da ih ne prihvaćamo onakvima kakve jesu, te da ih, na kraju, smatramo lošim 

osobama. Kakva si osoba ovisi o tvojoj osobnosti, a dio osobnosti tih učenica je to kakvu glazbu slu-

šaju. Također, postoje djevojke koje imaju manjak samopouzdanja zbog nekih svojih fizičkih mana 

pa ih pokušavaju prikriti šminkom. 

Je li šminka neprikladna za školu?

U mnogim školama nošenje šminke zabranjeno je Kućnim redom pa tako nalazimo na primjere 

izbacivanja učenica s nastave zbog nošenja šminke. Istina je da većina profesora i popriličan broj 

učenica smatra šminku neprikladnom za školu. S druge strane, u nekim školama možemo naići na 

vrlo liberalne učitelje i učenike koji smatraju da je šminkanje osobna stvar pojedinca i da je šmin-

kanje normalno sve dok učenice ne pretjeraju.
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Bez pretjerivanja, molim!

Kao što već znamo, šminka može imati pozitivne i negativne utjecaje na psihofizičko stanje 

učenica. Škola, u načelu, ne bi trebala biti modna pista već odgojno obrazovna ustanova, ali sma-

tram da se zabranjivanjem šminkanja neće ništa postići. Jer, „zabranjeno je voće najslađe”. Učeni-

ce treba podučiti o mogućim lošim utjecajima šminke na njihovo zdravlje te im približiti druge na-

čine podizanja samopouzdanja i pomoći im da prihvate sebe. No, ukoliko se učenice šminkaju zato 

što je to nešto što vole i žele se izraziti kroz svoju šminku, ne bi im trebalo uskraćivati taj način 

samoizražavanja. Dakle, šminka u školi je u redu, ali, molim bez pretjerivanja!

Gabrijela Papec, 7. razred 

OŠ Zapruđe 

Voditeljica: Anabela Crnković

Iva Bonić, 1. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Odaberimo bolje  
(Uz 16. listopada - Svjetski dan hrane)

Sredina je listopada. Našom školom širi se miris svježeg kruha i jesenskih plodova. Kruh, peci-

va i kolače ispekle su naše mame, bake i tete, a grožđe, kruške i jabuke ubrali naši očevi i djedovi 

koji su cijele godine vrijedno radili da bismo ih danas imali na stolu. Danas je 16. listopada - Svjet-

ski dan hrane. Postoji li u našim životima išta važnije od hrane? Možda postoji, ali znamo da bez 

hrane ne bismo preživjeli. Promatrajući bogatstvo jesenskih plodova na stolovima i nas djecu kako 

se sladimo kolačima razmišljam kako većina nas nije ni svjesna koliko smo, zapravo, bogati. Ne, ne 

mislim na to da živimo u bogatoj zemlji (čak ni izbjeglice nisu htjele ostati kod nas jer smo za njih 

presiromašni!), nego na to da većina nas pojede više od tri obroka dnevno. Mnoga djeca na svijetu 

ne pojedu niti jedan.

 

Jesu li gladni sami krivi što su gladni?

Jedan od najvećih problema u svijetu je glad. Svake godine nekoliko tisuća ljudi umre od gla-

di. Najveći broj u Africi, ali to se događa i u Americi - jednoj od najrazvijenijih zemalja na svijetu. 

Dakako, i kod nas ima gladnih. Svaki dan, kad se autobusom vozim u školu, viđam stariju ženu koja 

u kontejnerima pokraj Konzuma traži ostatke nečijeg jučerašnjeg ručka. Ali, ne gladuju samo naši 

stariji sugrađani nego i mladi. Na to me podsjetio nedavna slika s nedjeljnog ručka iz Avenue Mall-

a. Dok sam s obitelji ručala u Meksičkom restoranu, ušao je skromno odjeven mladi čovjek i pažljivo 

pregledao svaku kantu s ostacima hrane, a potom ponovio isto i u susjednom KCF-u i McDonald's-

u. Dok su se neki gosti u restoranu podrugljivo smješkali i neprimjereno komentirali, pomislila sam: 

Tko bi prekopavao po kantama za smeće ako na to zaista nije prisiljen? Ali zločesti komentari nisu 

me iznenadili. Kad vide tako nešto, često čujem ljude kako govore: „Što im to treba? Treba zasukati 

rukave i raditi!”. Takvi me komentari uvijek zabole i razljute jer znam da uzrok nečijeg siromaštva i 

gladi nisu uvijek lijenost i odbijanje posla. Uostalom, lako je njima pametovati kad su im trbusi puni! 

Znam da ima onih koji ne žele raditi, ali i da je mnogima danas teško doći do posla. Neki od mojih 

prijatelja morali su otići s roditeljima u inozemstvo jer ovdje nisu mogli pronaći posao. Učinili su to 

kako bi izbjegli siromaštvo, a tko zna, možda i glad? Možemo li za takve ljude reći da ne žele raditi? 

Ljude do gladi najčešće dovodi siromaštvo. U pučkim kuhinjama najčešće jedu beskućnici. Neki lju-

di nisu imali mogućnosti za školovanje pa ne znaju ništa raditi. Ima i onih koji ne mogu dobiti posao 

ili su ga izgubili pa nemaju prilike zaraditi za život.

A, mi, kojima su trbusi puni, kako mi postupamo s viškom hrane? Imam sreću što živim na selu 

pa višak hrane dajemo susjedima koji hrane domaće životinje. Jako sam ponosna zbog toga. A što 

se događa u gradu nadomak nas? Takva hrana uglavnom završi u smeću kao i višak hrane nakon 

ručka u školi. Ne bi li bilo pametnije hranu koja preostane odnijeti u pučku kuhinju ili umirovljeničke 

domove? Barem bismo toliko mogli učiniti! A ni Afrika nije tako daleko kako nam se čini! Vjerouči-

teljica kaže kako je jedan novčani prilog od svega 10 - 15 kuna dovoljan da jednom afričkom djetetu 

omogući godinu dana školovanja. Koliko mu je onda potrebno da bi se prehranilo? Možda i manje 

od toga! Odrecimo se jednog sladoleda, kutije slatkiša ili vrećice čipsa kako bismo jednom afričkom 

djetetu osigurali barem jedan obrok dnevno i omogućili mu da preživi.
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Dok jedni gladuju, drugi se prejedaju

Probleme s hranom može uzrokovati siromaštvo, ali i bogatstvo. Siromaštvo dovodi do gladi, 

ali i oni bogatiji često pate zbog svojih prehrambenih navika. Dok jedni imaju premalo, drugi ima-

ju previše. Dok jedni gladuju, drugi se prejedaju. Usred obilja hrane, pretjeruju s jelom ili se truju 

nezdravom hranom. Hrana je naš prijatelj, ali mi je često pretvorimo u svog neprijatelja. Hrvatska 

je među vodećim zemljama u svijetu po pretilosti. Možemo umrijeti od gladi, ali i pretilost je uzrok 

mnogih bolesti koje mogu biti smrtonosne. Još nas je prije dvije tisuće godina Hipokrat upozorio: 

Neka hrana bude tvoj lijek. Iako se s tim svi slažemo, malo nas je koji se toga pridržavamo. Ponekad 

nije teško shvatiti zašto. Kad smo gladni, prvo pomislimo kako što brže doći do hrane. Za pripremu 

ručka ponekad trebaju i dva sata. Zašto bismo čekali tako dugo kad nas iza ugla čeka McDonald's 

u kojem odmah možemo dobiti ukusan ručak? On je samo jedan u lancu restorana brze hrane. Ime 

su dobili po tome što se hrana u njima pripremi za svega deset minuta! Oni su uglavnom „američki 

uvozni proizvod”, a Amerika se ponosi najdebljom nacijom na svijetu. Hoćemo li im se i mi uskoro 

pridružiti? Hrana pripremljena u takvim restoranima puna je masnoća i šećera koji su nezdravi, 

debljaju i na druge načine štete našem tijelu. Najžalosnije je što smo najčešći posjetitelji takvih re-

storana upravo mi - mladi. U popularizaciji nezdrave, privlačne hrane pridružile su im se i pekarnice 

mameći nas u rano jutro onako gladne pizzom, hot-dogovima i drugim proizvodima punim kalorija, 

ali bez ikakve prehrambene vrijednosti, vitamina i minerala.

Možda s vremenom doskočimo i restoranima brze prehrane. Nadu mi daju barovi u kojima po-

služuju smoothije. Zasad su još uvijek malobrojni, ali čini se da postaju sve popularniji. Možda s 

vremenom postanu prava konkurencija restoranima fast food-a, a možda ih i nadmaše. Zašto su 

smoothiji zdravi? Zato što se rade od nekoliko vrsta voća, a znamo koliko je voće zdravo i potrebno 

našem organizmu. U smoothie možemo ubaciti i koji list povrća i pripremiti ga s jogurtom ili mlije-

kom čime ćemo dobiti još ukusniji i zdraviji obrok. Iako mnogi od nas kod kuće imaju blendere za 

pripremu smoothija često nam je problem oprati, oguliti i očistiti sve to voće. Ali, nećemo pogriješti 

ni ako smoothie popijemo vani, i neće nam oduzeti puno vremena, jer je gotov za svega - pet mi-

nuta. Od njega nećemo dobiti kolesterol ili šećer u krvi nego ćemo imati više energije, biti zdraviji i 

imati ljepšu kožu. Hoće li se u budućnosti razviti neka vrsta prehrambenog rata između restorana 

brze hrane od kojih će jedni posluživati zdravu, a drugi nezdravu brzu hranu i tko će na kraju u tom 

ratu pobijediti?

Umjesto zaključka…

Ponekad mi kažu da ne mogu promijeniti svijet. Što mi vrijedi da ja pazim da ostaci hrane zavr-

še na pravome mjestu, ako to ne čine i drugi? Znam da sam ja samo mala, neznatna jedinka koja ne 

može utjecati na sudbinu svijeta. Ali što će se dogoditi ako budemo svi tako razmišljali? Ako odu-

stanemo od jedne dobre odluke zato što je ne slijede i svi drugi? Ako i ne možemo utjecati na sud-

binu svijeta, možemo birati kojim ćemo se odlukama prikloniti i kako ćemo se hraniti i time utjecati 

na vlastitu savjest, vlastiti život i vlastito zdravlje.

Stella Krpan, 7. razred 

OŠ Čučerje 

Voditeljica: Adriana Pavlović
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U POSJETU CENTRU ZA AUTIZAM

Oni samo gledaju svijet drugačijim očima
U sklopu provedbe projekta Tolerancija - bogatstvo različitosti odabrani učenici sedmih razreda 

i njihovi razrednici uputili su se 27. studenog 2015. godine u Centar za autizam u Zagrebu. Cilj po-

sjeta bilo je upoznavanje i druženje s djecom koja imaju poremećaj iz autističnoga spektra.

Posjetu je prethodila edukacija u školi na satu razrednika gdje smo s razrednicom razgovarali 

o djeci s poremećajem iz autističnoga spektra. Predavanje me je potaknulo da posjetim Centar za 

autizam i da naučim više o toj djeci koja egzistiraju u nekoj meni nepoznatoj dimenziji. 

Na ulasku u centar dočekala nas je Ivana Stojak, voditeljica predškolskoga i osnovnoškolsko-

ga programa za autizam, s učenicima i njihovim učiteljima. U predvorju se nalazio mali štand uz 

koji je jedan od učenika prodavao rukotvorine koje učenici sami izrađuju na radionicama u sklopu 

zadrugarske udruge Grana. Voditeljica centra kratko nas je upoznala s prostorom, a zatim smo se 

podijelili na skupine. Moja se skupina uputila prema malome razredu gdje sam upoznala djevojčicu 

Anđelu koja prekrasno pjeva i crta. Anđela nam je pokazala svoje crteže i otpjevala pjesmu Četiri 

adventske svijeće. Upoznala sam i dječaka Gabrijela koji je odličan glumac i veliki sanjar. Gabriel 

nam je odglumio dio igrokaza iz božićne predstave. Anđelina i Gabrijelova učiteljica upoznala nas 

je s njihovim dnevnim rasporedom i načinom na koji funkcioniraju na nastavi. Zanimljivo je da oni 

vole strogo određen raspored, da znaju što će kad raditi. Raspored za svakoga učenika slikovno je 

prikazan na zidu iznad njegova radnog stola. Na kraju obilaska voditeljica nam je pokazala izložbu 

crteža koje su nacrtali učenici centra.

Družeći se s tom djecom, shvatila sam da ona nisu čudna niti drugačija, već posebna, a biti po-

seban teška je zadaća. Da, oni imaju poremećaj iz autističnoga spektra: razmišljaju u slikama, teže 

se govorno izražavaju, više im treba vremena za obavljanje zadaća nego drugim ljudima, ali unatoč 

tomu oni su samo djeca koja ovaj svijet gledaju drugačijim očima i uče kako da ih njihov poremećaj 

ne sputava u ostvarivanju njihovih snova. Te osobe nisu one kojih bismo se trebali bojati ili sramiti, 

oni imaju veliko snažno srce i borben duh.

Vjerujem da će i oni iskoristiti svoj talent te da će uz podršku svoje obitelji, učitelja i društva u 

životu raditi ono što vole i svojim vještinama doprinositi našemu društvu. 

Lucija Barkić, 7. razred

OŠ Granešina 

Voditeljica: Anita Poslon
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NOVI ŠKOLSKI POREDAK, NOVA PRAVILA

Operacija "Kurikul"
Zadnji, ali možda ne i posljednji nastavak trilogije 
poznate prosvjetne analitičarke 

Prije četiri godine hrvatski školski sustav, a time i ja kao njegova sudionica, suočili smo se s (ne)

ocjenjivanjem na polugodištu školske godine, s čime sam vas upoznala u „Ocjeni za neocjenjiva-

nje”. Prije dvije godine pisala sam da je Informatika prestala biti neznana sjena u našem školskom 

programu u članku „Info o informatici u školi”. Imam sreću da se kod nas stalno događaju neke pro-

mjene pa je u mom osmom razredu došlo vrijeme za najbitniju promjenu u školskom sustavu, uvo-

đenju novog kurikula, a time i za moj članak o tomu.

Svako dobro istraživanje počinje analizom postojećeg stanja

Školske godine dolaze i prolaze, a ocjene nam se samo nižu. Osmi je razred pun prepreka i stre-

sa jer su upisi u srednju školu vrlo blizu. No, što bi se dogodilo da smo išli u školu po novom kuriku-

lu, da smo polaznici devetogodišnjeg osnovnoškolskog obrazovanja? Još jedna godina školovanja 

se nekim mojim prijateljima zasigurno ne bi svidjela. Čini mi se da bi za neke od njih to bio vrlo rizi-

čan pothvat jer su jedva svladali i ovih osam godina školskog gradiva. Moja je generacija navikla na 

osam godina osnovne škole i svi misle da si vrlo važan zato što si s 14 godina najstariji od učenika u 

školi. Međutim, kako se planira, prava promjena se ne bi dogodila na kraju, nego na početku našeg 

školovanja. Naime, krenuli bismo u školu ranije, s navršenih šest godina pa bi 1. razred zapravo bio 

neka vrsta pripreme ili male škole. Po trajanju školovanja bismo se svrstali u srednju "duljinu" jer 

npr. francusko školovanje traje čak 10 godina, a britansko 6.

Prva točka istraživanja školstva - Portugal

Da bih vam ilustrirala školovanje u nekim drugim zemljama i usporedila s našim, potražila sam 

pomoć svojih poznanika. Prva od njih je Mia Vukosav, sada učenica 1. razreda međunarodnog pro-

grama MIOC-a. Zbog očeve diplomatske službe nekoliko je razreda, točnije od 2. do 5. pohađala u 

Portugalu, u školi St. Julian's. 

Doznala sam da joj je školovanje tamo bilo puno drugačije od onog u Hrvatskoj. Budući da je i 

tamo išla u međunarodni program, njena škola je bila na engleskom jeziku, tzv. primary school, koja 

traje do 11. godine, od 11. do 16. godine pohađa se secondary school, a od 16. do 19. je IB. Svi koji idu 

u primary automatski su upisani i u secondary, ali se za IB treba malo više pomučiti pa ih tamo po 

testovima, tj. bodovima uspije ući tek nešto više od polovice. Tamo nisu imali zaključne ocjene već 

su za svaki predmet dobili pozamašne opisne ocjene u tzv. učeničkom dosjeu (zaboravite da ih na 

uvid ne dobiju roditelji, to se događa samo u filmovima) i ocjenu za zalaganje u obliku slova od "a" 

do "f". Za znanje svaki učenik dobije svoj raspon ocjena koji odgovara njegovim sposobnostima. 

Mia kaže da je odnos profesora i učenika na puno većem stupnju međusobnog poštovanja nego kod 

nas, mada profesor kao kaznu može čak i zadržati učenika-nevaljalca nakon nastave.

Samog učenja je manje, ali djeca ono što je naučeno znaju, razumiju i zapamte na duže vrijeme. 

U "primarnoj" školi su svi predmeti obvezni, ali već u "sekundarnoj" se bira samo 6 predmeta koji 

te najviše interesiraju i voljan si ih učiti do sljedeće razine.

Osobitost koja mi se najviše svidjela je da oni imaju sat vremena velikog odmora, a ne naših 

uobičajenih 10 minuta. Dobro, zaboravih spomenuti da im nastava traje otprilike kao naš produženi 

boravak, od 9-16 sati.
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Za drugi primjer idemo čak na drugi kontinent - Novi Zeland

Imala sam sreće da je jedna od mojih profesorica, profesorica Engleskog Zrinka Jukić, također 

pohađala osnovnu školu u drugoj zemlji, pa čak i na drugom kontinentu, na Novom Zelandu.

Prva školska razina se tamo također zove „primary” i ona traje od 5. do 11. godine, zatim slijedi 

„intermediate school” koja traje dvije godine i na kraju „high school” na čijem završetku ih čekaju 

ispiti za fakultet. Padne li učenik na tim ispitima, može si samo potražiti posao. Svjedodžbe („re-

port cards”) pune su opisnog rangiranja: below average, average ili above average (ispodprosječ-

no, prosječno, iznadprosječno). Dok mi u školama učimo sve moguće predmete i pametujemo o či-

njenicama, u Novom Zelandu je veći naglasak na fizičkim aktivnostima. Nastava traje od 9 do 15:30 

sa sat vremena pauze za ručak.

Za razliku od nas oni imaju domaćinstvo, šivanje i ostale predmete koje dijete priprema za sa-

mostalan život. Osobitost je što u školi moraju učiti jezik domorodaca, maorski, i više uče o samom 

Novom Zelandu i njegovoj kulturi.

Što nas konkretno očekuje

Već sam u prethodnim razgovorima primijetila da i naš predloženi kurikul kreće putem opisnog 

ocjenjivanja i veće slobode u izboru sadržaja koje će učitelj prenijeti učenicima na kreativan način. 

Da bih objasnila na konkretnom primjeru, upitala sam mamu, profesoricu Informatike koje bi pro-

mjene novi Kurikul donio njenom predmetu.

"S obzirom da je informatika danas zastupljena u svim područjima, jača potreba za svladava-

njem informatičkih znanja. Novi kurikul uveo bi Informatiku od prvog razreda pa bi učenici od malih 

nogu uvidjeli da to nisu samo računalne igrice. Nažalost, Informatika bi i dalje bio izborni predmet", 

ukratko mi je rekla mama. Naravno, raduje se ona zbog toga što će nam u škole vjerojatno ponovo 

ući Domaćinstvo i predmeti koji nas uče motoričkim i tehničkim vještinama. Kaže da ću biti ospo-

sobljenija i spremnija na samostalan život (na radost svih ukućana).đ

Približavamo li se novim kurikulom državama koje su svjetlosnim godinama ispred nas?

Obje navedene škole za kraj imaju opisne ocjene. Za nas je to također planirano uvesti novim 

kurikulom, no je li to dobra ideja za nas "ovisnike o ocjenama" koji uvijek želimo vidjeti svoju nu-

meričku "vrijednost"? Možemo li se prebaciti na takav način ocjenjivanja i biti dovoljno zadovoljni 

rečenicom „dobro znaš, lijepo pišeš, aktivan si”? Za sebe mogu reći da sam od tih koji žele konkre-

tan odgovor za KOLIKO „dobro” znam i koliko sam točno aktivna. Rješenje je možda u tome, a tako 

je i planirano, da su ocjene kombinirane, i numeričke i opisne.

Drugu novinu predloženog kurikula - veću samostalnost učitelja u odabiru sadržaja i metoda 

učenja, možemo samo pozdraviti jer će sigurno dovesti do kreativnije nastave, a time i zadovoljni-

jeg i motiviranijeg učenika.

S obzirom da su na novom kurikulu radili ljudi koji su prije svega stručni u svom poslu, ne sum-

njam da se teži boljem, ali se kao novinar pitam je li to za nas i jesmo li dovoljno spremni za to. 

Hoćemo li se moći samo tako „prešaltati” na tu novotariju i hoće li biti posljedica ako to ne uspije? 

Napokon, vrijeme će pokazati svoje, a ja se kao stalni istraživač silno veselim što ću imati priliku 

otkrivati i propitivati koliko je hrvatska reforma školstva i u kojem dijelu uspjela.

Tea Trčak, 8. razred 

OŠ Marije Jurić Zagorke 

Voditeljica: Ivana Hrenar
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PREDAVANJE O HRVATIMA U GALICIJI

Studenti na jedan dan
Na FFZG-u Sveučilišta u Zagrebu poslušali smo predavanje dr. sc. Paščenka 
o hrvatskim domobranima koji su vječno počivalište pronašli u malenome 
selu na obroncima Karpata prije točno sto godina

Učenici uključeni u izvannastavnu aktivnost koja se bavi ukrajinskim jezikom i kulturom, točni-

je nas 19, postali smo najmlađi studenti, barem na jedan dan. 26. siječnja 2016. uputili smo se na 

Filozofski fakultet u pratnji naših učiteljica. Na fakultet smo krenuli kako bismo saznali nešto više 

o 1. svjetskom ratu u Ukrajini, točnije o Hrvatima koji su ratovali u u Galiciji. To je tema o kojoj se 

nažalost jako malo zna, pogotovo u Hrvatskoj. Predavanje nam je održao dr.sc. Jevgenij Paščenko. 

Naši sumještani počivaju u Galiciji već 100 godina

Ova tema nas izrazito zanima jer smo nedavno sa školom u Glibybivci potpisali Ugovor o su-

radnji. Prof. Paščenko prije nekoliko godina je otkrio grobove hrvatskih vojnika u malenome selu u 

Galiciji. Stanovnici toga mjesta već 100 godina se brinu za vječno počivalište naših vojnika, a među 

njima su se našla i naša dva sumještana iz Kašine.

Na predavanju sa studentima

Zajedno sa studentima Ukrajinistike smjestili smo se u dvoranu Tarasa Ševčenka. Prof. Paščen-

ko je predavanje započeo zanimljivom animacijom koja prikazuje vrijeme, informacije i znanje. Vri-

jeme prolazi, nove informacije stalno pristižu, a znanje jedino ostaje isto, ono se ne mijenja. Preda-

vanje je bilo jako zanimljivo i poučno, a evo ukratko i o onome što smo naučili. 

„Bog i Hrvati. Za kralja i Domovinu.”

Na početku saznajemo ono najvažnije, a to je da je tijekom 1. svjetskog rata jako puno Hrvata 

išlo u Ukrajinu, točnije u Galiciju ratovati. U Galiciji u selu Glybivka se nalazi groblje na kojemu po-

čivaju mnogi hrvatski vojnici. Na ulazu na to groblje piše „Bog i Hrvati. Za kralja i Domovinu.”, ali 

su taj natpis seljani premjestili na ulaz u mjesno groblje. Na tom groblju je pokopano mnogo Hrvata 

iz 25. zagrebačke i 26. karlovačke domobranske pukovnije. Sva dokumentacija o poginulim i po-

kopanima se nalazi u Bečkom vojnom arhivu, te je bilo jako teško doći do nje. Nakon što su podaci 

otkriveni počeli su se javljati i neki od potomaka poginulih, koji stotinu godina nisu znali gdje su 

njihovi predci pokopani. 

Prošlost sa fotografija

Profesor nam je pokazao neke jako zanimljive i stare fotografije. Jedna slika je prikazivala voj-

nike kako dijele hranu djeci. Iduća je pak prikazivala mladi par - Ukrajinku i Hrvata, koji su se tek 

vjenčali, a zatim smo vidjeli sliku tzv. Hrvatskog doma u kojem su se Hrvatski vojnici okupljali, od-

marali, družili, zajedno jeli i pili. Još smo vidjeli i „bunker” koji se nalazi usred polja kraj kojeg selja-

ci obrađuju zemlju. Hrvati su živjeli zajedno sa seljanima i dan danas ih se oni sjećaju samo lijepim 

riječima.
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Otkinuti od zaborava

Profesor Paščenko nam je rekao kako je žalosno što su nekada u vrijeme rata novine stalno 

pisale o tome i svi su bili jako ponosni, a danas se to sve jednostavno zaboravilo. Kako bi spriječio 

potpuni zaborav, profesor Paščenko je odlučio napisati knjigu, čiju bi promociju htio održati u našoj 

školi. Planira se i gradnja spomenika. I mi planiramo istražiti sudbinu naša dva sumještana - Mar-

tina Buntaka i Andre Zrinskoga.

Lara Marčec, 7. razred 

OŠ Vugrovec - Kašina 

Voditeljica: Dijana Dill

Lina Kovačević, 8. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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IZVJEŠĆE S TERENSKE NASTAVE UČENIKA SEDMIH RAZREDA OŠ OTOK 

„Prošlost u sadašnjosti”
11. studenog 2015. organizirana je terenska nastava za učenike sedmih razreda Osnovne škole 

Otok iz Novog Zagreba u pratnji profesorica povijesti, geografije i biologije. Terenska se nastava 

odvijala u Krapini i Zaprešiću. Ciljevi nastave bili su da se na terenu osvijesti razvitak ljudske vrste 

u Muzeju krapinskih neandertalaca, upozna s djelovanjem vođe iliraca Ljudevita Gaja te vidi pro-

stor koji je bio dom velikanu hrvatske povijesti banu Josipu Jelačiću.

Polazak je bio u 8 sati. Zagorskom magistralom autobusom se stiglo do Krapine. Prvo odre-

dište bio je Muzej krapinskih neandertalaca. Pod stručnim vodstvom prikazan je edukativni film o 

svakodnevici neandertalaca, a potom se išlo u razgledanje postave muzeja koji je osmišljen kao 

vremeplov od „prvog praska” do pećine krapinskog pračovjeka.

Uz znanstveno otkriće Dragutina Gorjanovića Krambergera, Krapina je u znaku Ljudevita Gaja. 

I ulica, i škola, i kafić, i pekarnica, i restoran nose ime tog zaslužnog ilirca! U njegovoj rodnoj kući, 

u izložbenom prostoru mogu se vidjeti predmeti vezani u samog Ljudevita Gaja te ponešto o njego-

voj obitelji. Izloženi su portreti, obiteljski namještaj, ali i ono po čemu je prepoznatljiv i zaslužan u 

povijesti hrvatskog jezika: primjerak „Kratke osnove horvatsko-slavenskog pravopisanja” iz 1830. 

godine, hrvatskog pravopisa s hrvatskim slovopisom tzv. „gajicom” kojom se i danas služimo, pri-

mjerci novina i književnih priloga u kojima su objavljivali svoje radove poznati književnici toga vre-

mena - „Novine horvatske, slavonske i dalmatinske” (1835.) te „Novine ilirske” (1836.) s književ-

nim prilogom „Danica”. Tu je smješten i tiskarski stroj i tiskarska preša koji su služili za tiskanje tih 

novina.

U popodnevnim satima odredište je bio Zaprešić odnosno Novi dvori. To je imanje bana Josipa 

Jelačića na kome je ban sa svojom obitelji i pokopan. Grobnica je udaljena tristotinjak metara od 

zgrade u kojima su Jelačići obitavali. Novi dvori se obnavljaju pa je unutrašnjost još nedostupna 

za razgledavanje. U prošlost, u Jelačićevo vrijeme, vraćaju posjetitelje kostimirani vodiči obučeni 

u povijesnu odjeću koji poučavaju o ponašanju kavalira prema damama, o modi toga vremena, o 

društvenim odnosima...

Povratak u Zagreb bio je u kasnim poslijepodnevnim satima.

I ovom terenskom nastavom učenicima je omogućeno da neke sadržaje pojedinih predmeta 

usvoje na zanimljiv i konkretan način. 

Klara Seletković, 7. razred

OŠ Otok

Voditeljica: Jelena Bunijevac Matičić
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RAZGOVOR SA SANJOM PILIĆ,  OMILJENOM DJEČJOM SPISATELJICOM

Život je nepresušno vrelo priča
Sanja Pilić, rodom iz Splita, hrvatska je književnica. Završila je Školu primijenjene umjetnosti, 

fotografski odsjek. Radila je kao fotografkinja, trik-snimateljica i koloristica na crtanom filmu. Nje-

zini tekstovi prevedeni su na brojne jezike. Sa šest naslova zastupljena je u lektiri za osnovne škole. 

Sanja Pilić živi i radi u Zagrebu. Uspjela sam ju uhvatiti usprkos njezinom ubrzanom načinu života. 

Unatoč svojoj slavi, ljubazno i iskreno otvorila mi je svoju dušu i otkrila spisateljske tajne. Pristala 

je na kratak intervju u kojem govori o svojem stvaralaštvu.

Jeste li već kao dijete odlučili postati spisateljica?

Ne, tada sam maštala da ću biti glumica ili pjevačica, kasnije fotografkinja. I zaista bavila sam 

se fotografijom nekoliko godina. Uvijek sam pomalo pisala, ali nisam mislila da ću postati spisate-

ljica. Voljela sam čitati.

Koje je Vaše najdraže mjesto za pisanje?

Moje najdraže mjesto je krevet (nemojte nikome reći).  Imam mali note-book na kojem pišem ili 

pišem u svojoj sobi s knjigama, ili u dnevnom boravku koji je jako lijep. Note-book prenašam prema 

potrebi, a pišem ležeći.

Kada ne pišete, čime se još bavite?

I dalje volim fotografiju pa često fotografiram, puno putujem, idem na aerobik, na zbor, družim 

se s prijateljima, s obitelji, odlazim u kino, u kazalište, na izložbe slika, stalno sam negdje…

Napisali ste brojna djela. Odakle crpite inspiraciju?

Inspiraciju crpim iz svakidašnjice. Život je nepresušno vrelo priča. Nekoć su mi inspiracija bila 

moja djeca, a danas su to moji unuci.

Mi smo nedavno na satu interpretirali Vaš tekst „Novo doba". Jeste li i Vi kao i Elina majka u 

mladosti nosili haljine s cvjetnim uzorcima?

Jesam. Imala sam jednu divnu bijelu haljinu s puno malih cvjetova u svim bojama. I suknje s cvi-

jećem sam nosila. Jako romantično.

Čitali smo i tekst „Šmrc, šmrc, nema više praznika.” Kako to da se uvijek uspijevate toliko 

približiti mladima i pogoditi što nas muči?

Iskreno, uopće se ne sjećam tog teksta. Napisala sam sigurno tristotinjak priča i katkad se po 

naslovu uopće ne mogu sjetiti o čemu se radi. Često zaboravim i imena svojih glavnih likova u ro-

manima, pa me djeca u školi podsjete… Jedan dio mene je još uvijek mlad, i on mi pomaže u pisanju. 

U glavi znam biti prilično djetinjasta pa vas zato i razumijem.

Koji su Vaši daljnji planovi, pišete li što trenutno?

Uskoro putujem u Krakow i tome se jako veselim. Upravo pišem novu slikovnicu o Maši, zove 

se Maša i kazalište. Izašao mi je i roman I što sad? Stalno nešto stvaram.
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Što mislite, zašto mladi sve manje čitaju?

Ovo su neka brza vremena u kojima na puno stvari moramo stići, a vremena je malo. Postoji 

puno sadržaja koji privlače mlade,  lako ih je konzumirati, a za čitanje je potrebno vrijeme, strplji-

vost… Osim svega stalno se reklamira zabava, učenje se podcjenjuje pa onda ispada kao da nije 

važno. A važno je.

Koje knjiga je Vama najdraža?

Od mojih knjiga ne mogu izabrati, nekako su mi sve podjednako drage.

Što biste savjetovali mladim piscima, a što učenicima?

Mladim piscima bih savjetovala da puno čitaju, gledaju dobre filmove, odlaze u kazalište na do-

bre predstave, upišu se u dramsku grupu jer sve to pomaže kod pisanja. Naravno, neka pišu iz sebe, 

o onome što ih najviše zanima i o onome što najbolje poznaju. Neka pišu redovito, surađuju u škol-

skim listovima i slično. A učenicima bih savjetovala da uče i iskoriste svaki trenutak u kojem mogu 

saznati ili vidjeti nešto novo, neka vježbaju samostalnost i što češće  postavljaju pitanja.

Leonarda Cinotti, 6. razred 

OŠ dr Ivana Merza 

Voditeljica: Marina Šarić

Fanika Sabljić, 4. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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ROMAN JULIJANE MATANOVIĆ ˝REČENO-UČINJENO˝ (MOZAIK KNJIGA, ZAGREB 2015)

 Zašto sam odabrala baš ovu knjigu?
Roman Julijane Matanović „Rečeno-učinjeno” govori o suvremenom svakodnevnom životu mo-

jih vršnjaka, a to su knjige koje najviše volim čitati i kakve bih i sama htjela pisati. Julijanu Matano-

vić susrela sam nekoliko puta u životu (jednom mi je čak poklonila čokoladice koje su bile sasvim 

ukusne!) i čula da je ona jako uspješna spisateljica za odrasle, ali nisam znala da je počela pisati i za 

mlade. Roman „Rečeno-učinjeno” čitala sam za vrijeme zimskih praznika i već nakon prve rečeni-

ce shvatila da će mi se svidjeti. „Ne volim ponedjeljak. Ni u jednini ni u množini. Pogotovo ne volim 

ponedjeljke u mjesecu rujnu”, početak romana zvuči kao moji statusi na društvenim mrežama i to 

je odmah bilo obećavajuće. Nekih dvadesetak stranica poslije pronašla sam i rečenice koje su od-

govor na ono što oduvijek znam, ali nisam uspjela ovako lijepo definirati. Glavna junakinja najviše 

voli čitati knjige koje su napisane u prvom licu jer, kako kaže: „Imam osjećaj da pisac razgovara baš 

sa mnom”. Julijana Matanović stvarno je cijelo vrijeme razgovarala sa mnom, štoviše, imala sam 

osjećaj da je svoju glavnu junakinju, sada ću otkriti da se zove Tinka, u nekim dijelovima oblikovala 

baš po meni. Naravno da nije, ali je jasno da sam se s Tinkom mogla poistovjetiti i da mi je na kraju 

jedina zamjerka bila što je roman tako brzo završio kao i svi dobri romani.

Tko je Tinka i o čemu je u ovome romanu zapravo riječ?

Tinka je dvanaestogodišnja djevojčica koja ide u 6. razred jedne zagrebačke osnovne škole. 

Susrećemo je na početku nove školske godine i pratimo njezin dnevnik pisan tijekom jednog tjed-

na (ponedjeljak-nedjelja). U tome dnevniku ona zapisuje ono što joj se događa u školi, s prijatelji-

ma, profesorima i kod kuće gdje živi s mamom i bakom jer su joj roditelji rastavljeni. Zašto sam se 

mogla poistovjetiti s njom? Dakle, osim što jako voli čitati i pisati, za što je dobila i neke nagrade 

na literarnim natječajima, evo što je na primjer još napisala o sebi: „Ne vjerujem da ću kozlić pre-

skočiti iz prvog pokušaja, a nisam baš zainteresirana ni za piljenje maketa turopoljske kućice... Ne 

volim lijepiti i rezuckati dražesne makete iz tehničke kutije. Još nekako i mogu kotirati, povlačiti 

finom olovkom, ali buljiti u nacrte i prema njima slagati vjetrenjače i brodiće, e to mi baš i ne ide. 

Na kraju ja to napravim, izvršim zadatke, ali preznojim se od glave do pete”. Nadam se da je sad 

naša sličnost jasna!? 

Razred u koji ide Tinka kao da je preslikan moj razred, zašto i kako, to vam neću otkriti, nego 

ćete pročitati sami. Reći ću samo da i oni imaju matematičkog genijalca zvanog Pitagora. I mnoge 

cure, koje neću imenovati, mogle bi se prepoznati u likovima Vanesse i Kim, što znači da ovo nije 

knjiga u kojoj se samo ja mogu s nekim poistovjetiti. U svome dnevniku Tinka zapisuje svakodnevne 

školske zgode i nezgode, vrlo je kritična prema nekim profesorima i količini gradiva koju moraju sa-

vladati, te već pomalo uplašena budućim upisom u gimnaziju. Ona je na neki način pomalo drukčija 

ili bolje rečeno, nije tipična dvanaestogodišnjakinja pa je često kritična i prema svojim prijateljima 

i prijateljicama. U njezinom životu vrlo su važne mama i baka koje su također malo atipične i vrlo 

su važni likovi u romanu. Mama je znanstvenica koja proučava folkloristiku i ponekad Tinki ide na 

živce svojim savjetima i stavovima o važnosti opće kulture (hm, a kome mama ponekad ne ide na 

živce!?), pa Tinka misli da je blamira pred prijateljicama, ali na kraju ta ista mama ispadne stvarno 

„fora” jer ima i svoj tajni posao vezan uz televizijske serije. Baka je najveća Tinkina uzdanica kojoj 

se najradije povjerava, s njom može jesti Nutellu u neograničenim količinama i uvijek misli da je 

Tinka u pravu, čak i onda kada nije. U tome smislu, a i zato što je umirovljena profesorica kojoj je 

jako važan pravopis, ona je jako slična mojoj baki. 
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Sve to djelovalo bi možda i malo preobično za jedan roman da nema zapleta koji je naravo vezan 

uz jednog dječaka, Tinkinog prijatelja s mora i tajnu simpatiju, Tristana, koji se odjednom pojavljuje 

kao novi učenik u razredu. I tada će biti svega - istina i laži, ogovaranja, prešućivanja i na kraju ra-

zotkrivanja. No, je li sve završilo „happy endom”, saznat ćete ako se odlučite pročitati knjigu. Lik 

Tristana je zanimljiv i zato što Tinki otvara mogućnost da se u svome dnevniku vrati u bezbrižno 

ljetno doba u Vodicama, a prisjećanja na ljeto i morske dane uvijek djeluju smirujuće u stresnim 

školskim trenucima.

 Zašto roman svakako treba pročitati?

Osim što ste sigurno shvatili da mi se ovaj roman jako dopao zbog svoje teme, glavnog lika i 

toga što je roman pisan u obliku dnevnika, postoji još nekoliko bitnih činjenica zbog kojih ga prepo-

ručujem. Budući da Tinka ide u klasični razred i uči latinski, svako poglavlje kao naslov ima jednu 

od mudrih latinskih izreka, pa se također čitajući roman možete i malo obrazovati. Što je najvažnije, 

ovaj roman pokazuje da je i naš svakodnevni školski život vrijedan jednog romana, a upravo takav, 

povjerit će nam na kraju Tinka, ona želi objaviti i uvesti ga u neobveznu lektiru, budući da je prilično 

nezadovoljna onom obveznom. Ona u stvari ne piše samo svoj dnevnik, nego i budući roman. Kraj 

mu ostavlja pomalo nedovršenim, pa svatko može sam zamisliti kako su se dalje odvijali događaji s 

Tinkom i njezinim prijateljima, ali možda jednom bude i objavljen njegov nastavak. Kao Paulina P., 

samo Tinka Š.B.! Roman ima i jedan dodatak: pitanja o pročitanom djelu koja su vrlo duhovita i po-

malo ironična prema nekim načinima ispitivanja lektire. To su pitanja kao npr. „Koliko je zadataka 

Tinka točno riješila na inicijalnom testu iz matematike?”. Mi na svu sreću ne moramo odgovarati na 

slična pitanja iz lektire, ali znam da mnogi moraju. 

Julijana Matanović očito jako dobro zna kako se ponašaju, o čemu razgovaraju i što muči da-

našnje šestaše, pa i to kakve bi knjige htjeli čitati (ili barem ja!). Ovom mojom preporukom ispunila 

se Tinkina želja da njezin roman bude neobavezna lektira, a vama preporučujem da ga pročitate 

dok ne bude kasno, odnosno dok ne budete 7. razred!

Nora Kostelnik Pogačnik, 6. razred 

OŠ Ivana Filipovića 

Voditeljica: Ljiljana Puljar-Matić

Ana Marija Glasnović, 7.  razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša

Novinarski radovi učenika osnovnih škola

LiDraNo 2016. // 179



KAJKAVSKI-  JEZIK ILI  NARJEČJE?

Svijetu ste zanimljivi samo 
ako ste autentični
Prije godinu dana kajkavski jezik dobio je međunarodno priznanje 
kao književni jezik. Hoće li to sačuvati od zaborava jezik koji u našem 
Sesvetskom prigorju „nestaje kak brzina svetlosti” kako nam je rekao 
Mario Jembrih, predsjednik Udruge Kajkavska renesansa zaslužne za 
međunarodno priznanje? 

Tajna šifra ISO 639-3

Jeste li čuli za kodni broj ISO 639-3? Ne, ne radi se o novom filmu Jamesa Bonda niti o kakvoj 

tajnoj službi. To je jedinstveni kod za kajkavski književni jezik (kjv) koji nam je prije godinu dana 12. 

siječnja 2015.godine dodijelio američki institut SIL International koji jednom godišnje donosi takve 

oznake za sve jezike, nekadašnje i sadašnje. Time je kajkavski dobio status književnoga jezika za 

razdoblje od 16. do 19.stoljeća i još neka djela iz 20. st., poput Krležinih Balada Petrice Kerempuha. 

Zašto je kajkavski jezik

Mi generacijama učimo u školi kako su kajkavski i čakavski narječja hrvatskoga jezika. Zašto je 

kajkavski jezik, a ne narječje, pitali smo Maria Jembriha, predsjednika Udruge Kajkavska renesansa 

na čiju je inicijativu kajkavski i dobio međunarodno priznanje:

„Denešnji kajkavski jezik v obliku lokalneh i regionalneh kajkavskeh dijalektov, je zato jezik, 

jer se po svoji formi - naglaskom, gramatiki i rečmi razlikuje tuliko od standardnoga hrvatskoga 

jezika da je jezik, a nie narečje ili dijalekt standardnoga hrvatskoga jezika. Rečemo, kajkavski, 

i vsi kajkavski govori, imaju 3 naglaska, za razliku od standardnoga hrvatskoga jezika ki ima 4. 

Isto tak kajkavski koristi za budučnost futur II. (ja bum išel) dok hrvatski standardni koristi fu-

tur I - ja ću ići.

V kajkavskom se k, g i h ne menjaju v c, z, s kak v stand. hrvatskom: kajkavski je korektno 

ruka-ruki, noga-nogi, svrha-svrhi. Isto tak kajkavski ima nastavka ec ili ek za menjše imenice 

- dečec, trsek, autek, pesek... Je ga išče puno tega, al se nažalost nikaj od tega ne vuči v školi, 

a vredi za vse kajkavske govore. Denešnji kajkavski jezik je zaprav - još jen hrvatski jezik, ma-

kar nije službeni jezik. No, nit ne treba biti službeni kaj bi bil jezik. Vekšina svetskih jezikov nisu 

službeni jeziki.”

Koliko mladi govore kajkavski?

Koliko naši učenici, a mnogi od njih su rođeni u kajkavskom govornom području, znaju i govore 

kajkavski? Pitali smo učenike osmih razreda što bi pomislili kad bi im baka rekla:”Kak sem denes 

trudna.” Neki su odgovorili da je baka debela, da nije dobre volje, pa čak i da je poludjela jer u tim 

godinama ne može biti trudna. Samo mali broj je odgonetnuo da je baka umorna. Kajkavski u ovom 

sesvetskom kajkavskom kraju nije odumro, ali mladi ga sve manje govore. Neki ga se čak srame 

smatrajući ga seljačkim. Mario Jembrih o tome kaže:
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„Nisu jedini šteri tak misle, na širšem kajkavskom govornom području deca vse več tak mi-

sle. To je i zato kaj vse več od malih nogaj glediju crtiče i TV šteri su na štokavskom, a kajkavski 

moru čuti samo od ”starešeh" ljudi. Tak je za njih moderno ono kaj vide na TV ili potlem na Inter-

netu. Al treba videti i širšu sliku. Kajkavski su kraji vekšinom ruralni, tere se v javnosti pokazuje 

kak siromašne kulturom. No stvarnost je čistam drugačka, kajkavski kraji su bogati kulturom i 

tradicijom, a vse več prepada jer se ne prepoznaje važnost tradicionalne kulture v društvu. Važno 

kulturno nasljeđe je i kajkavski jezik, jezik našeh predkov, za šteroga su jezikoslovci odkrili da je 

nastal vre v 9. stoletju. A jezik je lagev v šterem su pohranjene vrednosti, pogledi na živlenje, na-

vade, pripovesti, popevke, cela tradicija - vse to je nacrtane z jezikom. Jezik je lagev, kištica au-

tentičnost i jedinstvenosti. V svetu ste drugem zanimljivi samo če ste jedinstveni i autentični.”

Godina nakon priznanja

 Prošlo je već godinu dana od međunarodnog priznanja. Je li se išta promijenilo u javnosti u ko-

rist kajkavskoga jezika? Mario Jembrih mišljenja je kako se:” premenila sviest o kajkavskom knji-

ževnom jeziku, tak da se sigurno povekšala. Predi mednarodnoga priznanja je kajkavski književ-

ni jezik bil poznati nešterem jezikoslovcom, a v javnosti se dosta govorilo o dijalektu, narečju i 

spodobno, dok se spominjala literatura kajkavskoga književnoga jezika. Denes pak puno več ljudi 

zna za postojanje kajkavskoga književnoga jezika. Neštera dugovanja se nemru mam premeniti 

potlem 150 let zapostavljanja, no mi delamo na tem kaj pak uvedemo moderne svetske kriterije 

v Hrvatsku, primenjene na kajkavski.” 

A da kajkavski ne bi doživio sudbinu mrtvih jezika trudit će se i dalje Kajkavska renesansa koja 

kajkavski širi „brzinom svjetlosti”na Kajkavskom portalu. Osim toga smatraju kako kajkavski jezik 

treba ući u novi obrazovni plan te će to predložiti i reformatorima kurikuluma jer „boljši status kaj-

kavskoga omogučuje njegov obstanek, dok je kak dijalekt osuđeni na nestajanje. To bibila velka 

škoda jer bi Hrvatska postala siromašneša za jeno takvo važno kulturno dobro.” 

Klara Križan, 8. razred

OŠ Brestje

Voditeljica: Ankica Blažinović Kljajo

Marko Kozmar, 7. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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U MIROVINU NAM ODLAZI SVESTRANA PROFESORICA MIRJANA DOLENČIĆ

U periodu koji je preda mnom 
za dosadu neće biti mjesta
Nije čest slučaj da su osobe tako svestrane kao naša profesorica hrvatskog 
jezika Mirjana Dolenčić. Biti samo profesor hrvatskog jezika nije bilo 
dovoljno za osobu poput nje koja je puna raznih talenata. To je jedan od 
razloga zbog kojih će nam nedostajati kad ode u mirovinu. Ona je primjer 
kako se, ako ste uporni, može preskočiti puno prepreka i prije ili kasnije 
ostvariti ono što se želi.

Kad ste počeli raditi u ovoj školi?

Prije 30 g.

Je li to bilo vaše prvo radno mjesto?

Ne. Dvije godine bila sam na zamjenama.

Kako vam je raditi u školi?

Zanimljivo, naporno, stresno. Školski je sustav zastario, ne prati razvoj tehnologije pa se čini da je 

problem u djeci.

Jeste li požalili što ste odabrali baš to zanimanje?

Nikada nisam požalila.

Što biste bili da niste profesorica hrvatskog i ruskog jezika?

Ne znam. Vjerojatno bih odabrala neko kreativno zanimanje (Akademija likovne umjetnosti, Kaza-

lišna akademija).

Bili ste i razrednica. Nedostaje li vam to?

Ne. Posao razrednice je zahtjevan i vrlo odgovoran. Puno je administracije i drugih poslova koji 

oduzimaju vrijeme.

Najdraža knjiga iz djetinjstva?

Bilo ih je više: M. Lovrak: Vlak u snijegu, Družba Pere Kvržice, Ilijada i Odiseja, Ivan Cankar: Istina i 

ljubav, Prežihov Voranc: Đurđice. enciklopedija „Svijet oko nas”. 

Koju vrstu literature sada čitate?

Najradije duhovnu literaturu i slovenske realiste, npr. „Šentpeter” Juša Kozaka.

Koja je zadnja knjiga koju ste čitali?

 Kći Lotrščaka, roman M. J. Zagorke, po tko zna koji put.
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Zbog čega vam je ona toliko zanimljiva?

Prva je hrvatska novinarka, interesantna je njezina borba za ženska prava. Imala je teško djetinj-

stvo (djielovi su slični mom odrastanju). Često se pitam: ,,Zašto?''

Što mislite o sadašnjim popisima lektire?

Zastarjeli su i nisu primjereni djeci 21. stoljeća.

Čitaju li učenici lektiru?

Otkada sam ukinula pisanje lektire, čitaju više. Pisanje lektire nema smisla jer je učenici uglavnom 

prepisuju s interneta. Učenici vole problemsku nastavu, vole raspravljeti o pročitanom djelu. 

Treba li se hrvatski jezik učiti i ponavljati?

Naravno. To je potrebno jer je polupismenost vrlo raširena.

Je li učenicima težak hrvatski? Što mislite, je li program preopširan?

Da. Program je opterećen dijelovima koji učenicima neće koristitu u životu. Medijsku kulturu treba 

svakako odvojiti od nastave hrvatskog jezika i književnosti.

Najbolji način da se savlada hrvatski?

Čitati, čitati, čitati. Pisati, pisati, pisati. Čitati s razumijevanjem.

Što uzimate u obzir kada ocjenjujete?

Kompletan odgovor, samostalnost u analizama književnih tekstova. Ocjene su rezultat cjelokupnog 

rada tijekom školske godine.

Vi ste i profesorica ruskog jezika. Jesu li vam dragi ruski pisci?

Da, svi ruski klasici, ali i pjesnici: Dostojevski, Tolstoj, Jesenjin, Ana Ahmatova, Čehov, Turgenjev. 

Volim ih čitati jer me navode na razmišljanje.

Profesorica 
sa svojim 
učenicama 
na Božićnom 
sajmu 
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Saznali smo da imate i spisateljskog dara. Što ste sve do sada napisali?

Za sada samo poeziju, ali na putu stvaranja je i knjiga, no još sam daleko od izdavanja.

A sada nekoliko privatnih pitanja, ako dozvolite. Kako je biti majka troje djece?

Dok su bili školarci bilo je naporno, ali sam sada zadovoljna jer se vide rezultati.

Možete li nam nešto reći o svojoj djeci? 

Goran radi u Nizozemskoj u Rotterdamu, mlađi Vedran je završio Agroekonomiju i 

diplomaciju, trenutno pohađa edukaciju za medijatora, a Tihomir je kod kuće.

Znamo da je vaš najmlađi sin osoba s Downovim sindromom. Znamo i da ste brižna i odgovorna 

majka i da ste svome sinu poklonili veliku pažnju. Nas bi zanimalo što ste vi dobili od svoga sina, 

čime je blagoslovljen vaš silan trud?

Tihomir obilato poklanja ljubav. Poslušan je, radišan i beskrajno se zna veseliti malim stvarima. Ide 

sa mnom na slikarske kolonije, s bratom odlazi na događanja vezana uz Downov sindrom. Tihomir 

je čista ljubav za mene i obitelj, on je iscjelitelj od briga.

Znamo da ste rođena slikarica. Jeste li voljeli slikati i kao dijete?

Slikala sam i crtala od ranog djetinjstva.

Zašto niste studirali povijest umjetnosti?

Moji roditelji su umjetnost smatrali razbibrigom. Željeli su da studiram nešto što će mi donijeti sta-

bilnost i siguran posao. Pogriješili su, ali im ne zamjeram. I rad u školi mi je donio puno zadovolj-

stva. 

Planirate li novu likovnu izložbu?

Da, u Rotterdamu, samo trebam vremena.

Čuli smo da ste rođakinja Slavka Kolara. Jeste li ga osobno poznavali?

Nisam ga osobno upoznala, ali moj otac jest.

Koja biste njegova djela preporučili?

Svoga tela gospodar, Brezu, Mi smo za pravicu. Prema njima su snimljeni filmovi pa je zanimljiva 

usporedba tih priča i filmova. 

Čuli smo da idete u mirovinu. Jeste li sretni ili tužni?

Zapravo sam sretna. Dosta je bilo, vrijeme je da dođu mlađi i izdržljiviji.

Kako planirate provoditi svoje umirovljeničke dane? Poznato je da kupujete knjige i da su još 

mnoge u ormaru, nepročitane. Što mislite hoćete li ih uspjeti sve pročitati?

Prvo ću se odmoriti, no bit će to kratak odmor jer imam u planu puno aktivnosti: čitanje, 

slikanje, boravak u Zagorju, pisanje, kućanstvo, Tihomir, likovne kolonije i

još puno, puno toga.
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Kome ćete posvetiti najviše svog vremena?

Najviše nedostajem Tihomiru pa ću s njim provoditi vrijeme koje je preda mnom. Što se knjiga tiče, 

čitat ću i dalje, a hoću li ih sve pročitati? Samo kad bi dan trajao 48 sati.

Što biste izdvojili kao najveću vrijednost?

Poštenje.

Imate li poruka za nas, djecu, ali i odrasle?

Razvijajte i njegujte najviše ljudske vrijednosti, poštenje, moral, istinoljubivost, iskrenost, toleran-

ciju, strpljivost. Probudite u sebi ljubav!

Ima li još nešto što biste željeli podijeliti s nama?

Završila sam tečaj ikonopisa i naučila raditi ikone pa jedva čekam vrijeme koje ću ispuniti i tom vr-

stom umjetnosti. Volim boravak u prirodi pa ću u miru i tišini provoditi vrijeme u svojoj kućici u Za-

gorju. Najverojatnije ću u svom vrtu uzgajati povrće i cvijeće, a nadam se da će mi ostati vremena i 

za ručne radove. Puno ih trebam dovršiti. U periodu koji je preda mnom dosada neće imati mjesta.

David Kovčo, 6. razred 

OŠ Otona Ivekovića 

Voditeljica: Marija Popović

Iva Buljan, 1. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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STRANCI U HRVATSKOJ

U različitosti ujedinjeni
Učenici stranog podrijetla u hrvatskim školama - prednost ili predrasude?

Možda se uopće ne bih obazirala na brojke izbjeglica u Hrvatskoj, kojima su nas obasipale sve 

udarne vijesti s kraja ljeta, da se s početkom školske godine u našoj školi nije pronio glas da i mi 

imamo male Sirijce. Novi učenik uvijek donese uzbuđenje, ali Sirijci su postali naša udarna vijest. 

Broj ulazaka izbjeglica u Hrvatsku u posljednja tri mjeseca dosegnuo je brojku od 546.932. Hr-

vatska nije prioritetno odredište izbjeglica unutar EU, za većinu azilanata Hrvatska je samo 

tranzitna zemlja.

Naia i Karim nisu došli s valom izbjeglica. Doselili su još kao bebe sa svojim roditeljima, koji su 

u Hrvatskoj tražili bolji život. Ipak, činili su mi se zanimljivi kao novinarski zadatak.

Dogovor s učiteljicom Dubravkom u čiji razred idu Naia i Karim donosi novo iznenađenje. U 

istom razredu je i Ruskinja Tatjana i Poljakinja Emily. Obuzima me ponos. Nisam ni znala da smo 

tako cool škola. Imamo internacionalni razred!

Na temelju članka 104. Zakona o azilu, ministar znanosti, prosvjete i športa, uz suglasnost mi-

nistra unutarnjih poslova, donosi Odluku o Nastavnom planu i programu hrvatskoga jezika za 

tražitelje azila, azilante i strance.

Dogovoreni razgovor s našim strancima iščekivala sam u tremi. Mada mi je učiteljica Dubravka 

rekla da svih četvero govore hrvatski bez problema, razmišljala sam kako će me razumjeti, hoće li 

se sramiti ili čak smatrati moja pitanja nepristojnima. 

Za 46 posto građana Hrvatske migranti su velika ili čak vrlo velika prijetnja sigurnosti.

Tome pridonosi slika koju stvaraju mediji. Svaku večer gledam kadrove naguravanja na granici, 

iznemoglih i promrzlih ljudi i djece koja stidljivo uzimaju ponuđene jabuke. I u mojoj obitelji se može 

čuti zabrinuto pitanje što će to biti.

Iz razmišljanja me prenulo školsko zvono. U 2.b počinje sat razrednika na koji sam pozvana ne 

bih li razgovarala s našim strancima. Ulazim u njihovu učionicu punu vesele vike i, dok ih učiteljica 

Dubravka umiruje, pregledavam dječja lica. Ne prepoznajem tko mi mogla biti Ruskinja, tko Poljaki-

nja, tko Sirijka! Svi mi izgledaju poput svih ostalih drugašića. Odmah se posramim, to su predrasude!

Učiteljica me predstavlja i počinje razgovor. Plava djevojčica s pletnicom iz druge klupe je Ta-

tjana. Otac svira rog u Zagrebačkoj filharmoniji pa je cijela obitelj preselila s njim iz Kijeva u Ukraji-

ni u Zagreb. Dakle, Rusi u Ukrajini postali su Rusi u Zagrebu. Tatjanin stariji brat rođen je u Kijevu, 

ali Tatjana je rođena Zagrepčanka. Od rođenja uči ruski kojim se služe doma, a od jaslica hrvatski. 

Stoga joj je moje pitanje je li joj teško učiti dva jezika nejasno. Objašnjava mi da u školi uči i engle-

ski, ali da joj nije težak. Veselo priča dalje da na satelitskoj televizije gleda crtiće Maša i medvjed 

na ruskom, a da zna i neke ukrajinske pjesme. 

Novinarski radovi učenika osnovnih škola

186 // LiDraNo 2016.



Naia i Karim u Zagreb su došli kao bebe. Odlično govore hrvatski, ali doma se služe samo arap-

skim. Tatu posao tjera da uči, ali mama zna tek nekoliko rečenica pa im je želja da i roditelji nauče 

hrvatski. Dom u Siriji ne pamte pa Hrvatsku doživljavaju kao svoju. Svojim prijateljima iz razreda 

pokazuju kako se piše s desna na lijevo i uče ih arapske riječi. 

Članak 11. Konvencije o pravima djeteta

Države stranke poduzet će mjere za suzbijanje nezakonitog prebacivanja i 

zadržavanja djece u inozemstvu. U tom cilju države stranke promicat će zaključenje bilateralnih 

ili multilateralnih sporazuma ili pristupanje postojećim sporazumima. 

Emily je smirenija. Strpljivo čeka da je učiteljica predstavi. Njezina mama je Poljakinja, tata Hr-

vat. Emily je rođena u Zagrebu i od rođenja uči oba jezika. Subotom ide u poljsku školu, ali tamo 

nema ocjenjivanja. Ipak, nakon što mi na poljskom ispriča legendu o nastanku poljske zastave, 

uvjerena sam da je to vrlo ozbiljna škola. Još dodaje da voli svirati gitaru koju joj je tata darovao. 

Tatjana se odmah hvali da uči svirati klavir. Odjednom se svi žele pohvaliti. Drugašići izvikuju riječi 

koje su naučili od svojim prijatelja.

Naši stranci i nisu tako neobični. Igraju se, sviraju, gledaju crtiće. Tatjana i Emily krivo tumače 

moju šutnju. Objašnjavaju mi da njima ne smeta to što je netko drugačiji jer vole sa drugima podije-

liti svoju kulturu i običaje. Za kraj su mi šapnule da su se jako veselile ovom intervjuu i da bi im bilo 

dosadno da smo svi isti jer se ne bi mogle isticati. 

Da, mudre su to cure. U različitosti smo ujedinjeni, to je naša snaga. Strani učenici u hrvatskim 

školama obogaćuju nas svojim razlikama i svakako su prednost u odrastanju svih nas.

Borna Petrić, 8. razred 

OŠ Marije Jurić Zagorke 

Voditeljica: Nataša Jakob

Riana Soldić, 5. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Učenici odlučili: „Želimo uniforme!”
Na inicijativu Učeničkog vijeća OŠ Vjenceslava Novaka njezin je predsjednik proveo među uče-

nicima anketu o uvođenju uniformi/kuta u školu. Prema analizi ankete 57% učenika smatra da bi 

trebalo uvesti nošenje uniformi, a to su potkrijepili odgovorima kao što su: Svi bismo bili jednaki, 

Ne bismo ujutro morali birati odjeću, Bilo bi fora jer se nitko ne bi (odjećom) posebno isticao. Pro-

tiv prijedloga izjasnilo se 43% učenika jer, kako su obrazložili, smatraju da bi za njihove roditelje 

to bio samo nepotreban i dodatan trošak, neki se ne bi osjećali ugodno, a drugi pak smatraju da je 

to glupo jer u našoj školi nema težih oblika nasilja. S obzirom da se učenicama ponudila mogućnost 

biranja suknje ili hlača, 62% djevojčica željelo bi nositi suknje, a 38% njih opredijelilo se za hlače. 

Vidljivo je izglasano nošenje suknji, no kako se neke djevojčice ne bi naljutile i odbile nositi unifor-

mu, na inicijativu Predsjednika Vijeća, donesen je prijedlog kojim je naznačeno da se učenice mogu 

opredijeliti za jedno od predloženog.

 Pri pitanju oko odabira boje svi su se učenici odlučili za plavu boju. U našem slučaju uniforma 

bi se sastojala od plave majice s logom škole i traperica ili nekih sportskih hlača po izboru učenika. 

Roditelji bi za dvije majice izdvojili nešto manje od 200 kuna. Ako uzmemo u obzir da je to odjeća 

za cijelu godinu, time bi roditelji jednokratno riješili problem odjeće za svoje dijete za tekuću škol-

sku godinu.

Zaključak

Rezultati ankete već su predstavljeni i prihvaćeni na Vijeću učenika i Učiteljskom vijeću. Iako 

podijeljeno, i Vijeće roditelja podržalo je ovu ideju. Osim najvažnijih ciljeva koje bi uvođenje uni-

formi pridonijelo, a to je isticanje učenika po njihovoj osobnosti, sposobnosti, trudu i radu, a ne po 

marki odjeće i socijalno - ekonomskim razlikama, smatramo da kao međunarodna ekoškola uvo-

đenjem uniformi možemo i ekološki djelovati. Naime, u planu je prenositi uniforme s generacije na 

generaciju kako bi se na neki način reciklirale, ali i kako bi se smanjio izdatak za roditelje. Nadamo 

se da ćemo se početkom nove školske godine pridružiti malobrojnim hrvatskim školama koje su 

otvorile vrata učeničkim uniformama.

Marko Josipović, 8. razred 

OŠ Vjenceslava Novaka 

Voditeljica: Milvia Vuk

Katja Ivanić, 7. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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SJEĆANJA NA ARSENA DEDIĆA

Ukrajinska sjećanja Arsena Dedića
„Svuda bujno cvate divlja trešnja…” početak je teksta ukrajinske romanse 
koju je kao 25-godišnjak uz pratnju orkestra Arsen Dedić pjevao u Kijevu

Napustio nas je veliki umjetnik

Prošle godine cijelu Hrvatsku, ai šire, uznemirila i rastužila je vijest da je umro Arsen Dedić -ve-

liki pjevač, ali i skladatelj, kantautor i književnik. Jako mi je drago što sam ga imala prilike upoznati. 

Dirljiv i duhovit nastup

Pretprošle godine imali smo priliku sudjelovati na Danima Ivice Kičmanovića. Nakon progra-

ma, nastupio je Arsen Dedić te je svojim duhovitim nastupom razdragao cijelo gledalište. Njegov 

nastup ostat će mi zauvijek u sjećanju. Nakon programa bila je predviđena novinarska radionica s 

Arsenom Dedićem, koja se ipak nije održala. Bilo nam je jako žao, jer smo uspjeli za njega pripre-

miti zanimljiva pitanja. Pokušali smo ga pronaći poslije njegova nastupa te smo ga našli u kafiću u 

sklopu kazališta gdje je već davao dogovoreni intervju. 

Čeremšyna 

Isprva nam Arsen nije htio odgovoriti na pitanja, ali čim smo pohvalili njegovu izvedbu Če-

remšyne koju smo pronašli na Youtubeu, Arsen je prekinuo dogovoreni intervju s drugom djecom 

i počeo nam je pjevati poznatu ukrajinsku romansu, i sjećao se riječi kao da ju je jučer pjevao, a ne 

kao 25-godišnjak. Čak niti nekoliko desetljeća nije izbrisalo romantičnu melodiju iz pamćenja veli-

kog umjetnika. Čeremšina je predivna ukrajinska romansa iz šezdesetih koja govori o idiličnoj slici 

rascvjetanog, suncem obasjanog vrta, u kojem djevojka čeka svog voljenog.

Ukrajinska sjećanja

U to doba, u bivšem SSSR-u gdje je zapadna glazba bila i zabranjena, Arsen je bio prava zviijez-

da. Veliki umjetnik počeo se prisjećati dana koje je kao mladić proveo u Kijevu. Rekao nam je da je 

pjevao na revijama na kojima se družio s predivnim manekenkama. Boravio je u tadašnjem hotelu 

Moskva i kupao se u Dnjepru. Za njega je Ukrajina prekrasna, čarobna zemlja u kojoj je proveo ne-

zaboravne trenutke. Na kraju našeg kratkog razgovora, gospodin Dedić rekao je kako se nada da 

će se situacija u zemlji popraviti i kako će se sukobi koji su u toj zemlji upravo u to vrijeme negdje 

počeli smiriti.

Enia Skrivanek, 7. razred 

OŠ Vugrovec - Kašina 

Voditeljica: Dijana Dill

Novinarski radovi učenika osnovnih škola

LiDraNo 2016. // 189



S KREDOM U RUCI

Veselo bojimo stepenice 
Kad boja na stepenicama izblijedi te se operu do čiste crne podloge, među 
učenicima zavlada radost i znatiželja jer znaju da slijedi novo ukrašavanje. 

Ovaj običaj bojanja stepenica počeo je prošle školske godine kada su tijekom projekta „Obojimo 

školu" profesorica Nives Sertić sa Studija dizajna Sveučilišta u Zagrebu i njezini studenti prebojili 

stepenice koje su prije bile narančaste, znajući za tradiciju naše škole u poučavanju i proučavanju 

astronomije. Na vanjskim stranicama stepenica nacrtali su planete, a unutanji dio ostao je crn. Prvi 

put predstavnici svih razreda (od 1. do 8.) obojali su unutarnji dio stubišta pa se to bojanje nastavilo 

i dalje. Ove godine stepenice su već dvaput bile obojane: prvo za jesen i onda za Božić. Učenici li-

kovne grupe icrtavali su najprije jesenske motive, a za Božić mnoštvo kuglica, snjegovića, poklona... 

Stepenice se nalaze u središtu naše 46 godina stare škole, ali s malo krede u boji i puno dobre 

volje možemo ju pomladiti. 

Zoa Božić, 5. razred 

OŠ Ivana Meštrovića  

Voditeljica: Gordana Ljubas

Pia Puljić, 8. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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„YouTuberi”
Gledateljima poručujem da ako se žele baviti YouTube-om, neka se ne srame 
Snimam zato što je nevjerojatno da iz svoje sobe mogu cijelom svijetu 
prenijeti svoje mišljenje ş Puno mojih prijatelja i sami imaju svoje kanale 
pa ne kritiziramo jedni druge previše. Lako je ostalima reći da mi je kanal 
grozan kada oni ne mogu napraviti bolji

Na internetu ima puno socijalnih mreža. Od Facebooka, Twittera pa do Instagrama sve se svodi 

na jednu stvar - izražavanje mišljenja. YouTube je stranica za dijeljenje videozapisa koja se spojila 

sa Google+ socijalnom mrežom pa i YouTube možemo zvati socijalnom mrežom. U našoj školi ima 

dosta učenika koji snimaju videozapise na YouTube-u pa smo razgovarali s nekima od njih. Odabra-

li smo: Željko Games Channel (Matiju Ovčarića), CreeperTime5 (Patrika Stiplošeka) i MacHorvija 

(Mateja Horvata).

Za njih smo pripremili ova pitanja: 

1. Kako si se sjetio postati „YouTuber”?

2. Slažu li se tvoji roditelji s tvojom odlukom?

3. Koliko sati provodiš na internetu?

4. Što sve snimaš?

5. Kako to snimaš?

6. Kakvu poruku šalješ gledateljima?

7. Zašto snimaš?

8. Koliko često snimaš?

9. Kako ti je u školi?

10. Kakve ocjene imaš?

11. Kakva su mišljenja ostale djece u vezi tebe i YouTube-a?

ŽELJKO GAMES CHANNEL

1. Htio sam prenijeti svoju zabavu drugima i YouTube se činio najboljim za to.

2. Moji se roditelji slažu, ali samo u slobodno vrijeme, škola mora biti prva. 

3. Na internetu provodim općenito oko 1, 2 sata, ali ako radim video, provedem i do 4 sata.

4. Snimam skečeve, vlogove, igrice, gameplay, recenzije i slično.

5. Snimam kamerom i mobitelom. U ovo mi vrijeme ne treba bolja oprema.

6. Gledateljima poručujem da ako se žele baviti YouTube-om, neka se ne srame.

7. Snimam zato što je nevjerojatno da iz svoje sobe mogu cijelom svijetu prenijeti svoje mišljenje.

8. Snimam videa svaki vikend i stavim ih tijekom tjedna, redovito.

9. U školi mi je vrlo dobro, profesori su OK i to je to.

10. Ocjene su solidne, ima nekoliko negativnih koje ispravljam, ali sve u svemu -dobre su.

11.  Ostala djeca imaju miješana mišljenja, neki govore da mi je kanal super, a neki da je grozan. Sve 

u svemu zabavljam se pa me za „hejtere” nije briga.
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CREEPERTIME5

1. Postao sam „YouTuber” zato što mi je bilo zabavno gledati ostale pa sam i ja pokušao.

2. Moji su mi roditelji rekli da se slažu ako se to meni sviđa.

3. Na internetu provodim dnevno otprilike 2-3 sata.

4. Snimam igrice, skečeve, vlogove i gameplay.

5. Snimam mobitelom, postavim ga na stol i stisnem „snimaj”.

6. Neka uživaju u svemu što žele raditi.

7. Snimam da bi ljudi uživali u mojim videozapisima i da prenesem svoje mišljenje drugima.

8. Zbog škole ne snimam često, ali uglavnom snimam 1-2 puta tjedno.

9. U školi mi je malo teže, sad je 5. razred, profesori, od učionice do učionice i tako...

10. Ocjene mi nisu sve 5, više ima 4 i 3, ali ima tu petica.

11. Ostala djeca u vezi YouTube-a i mene nisu pozitivna, rugaju se, kažu da bi oni bolje i to…

MACHORVI

1.  Moj prijatelj i ja snimali smo video koji smo htjeli pokazati prijateljima pa smo ga stavili na You-

Tube. Kasnije smo počeli stavljati više videozapisa.

2. Moji roditelji kažu da mogu snimati sve dok god ne snimam tučnjave.

3.  Kada ne istražujem za video, potrošim oko 3-4 sata. Kada istražujem za video, potrošim od 4 pa 

sve do 7 sati na internetu. Što se tiče socijalnih mreža, potrošim oko 1 sat.

4. Snimam sve od skečeva, vlogova, gameplaya do svega što mi padne na pamet.

5. Namjestim kameru na tronožac, snimam oko 30 minuta, uredim to i smanjim na oko 4 minute.

6. Ako vas nešto muči, samo se opustite. Brige vam ne bi trebale biti na prvom mjestu.

7. Snimam da bi se ljudi osjećali bolje, da zaborave na brige i samo uživaju.

8.  Snimam svaki put kada dobijem ideju, što je skoro svaki dan, ali većina toga ne dođe do YouTu-

be-a. Na YouTube dođe samo ono što mislim da bi ljude zapravo zanimalo, a takav odabir traje i 

do tjedan dana.

9. U školi je OK, sedmi sam razred pa ima teških dijelova, ali se držim.

10. Ocjene su uglavnom 4 i 5. Dođe nekoliko 3 i 2, ali uglavnom 4 i 5.

11.  Ostala djeca u vezi mene i YouTube-a su raznih mišljenja. Puno mojih prijatelja i sami imaju svoje 

kanale pa ne kritiziramo jedni druge previše. Lako je ostalima reći da mi je kanal grozan kada oni 

ne mogu napraviti bolji. Ovako ne kritiziramo jedni druge, nego si pomažemo.

ŽELJKO GAMES CHANNEL za sad ima 71 pretplatnika i 5,973 pogleda,

CREEPERTIME 5 za sad ima 179 pretplatnika i 14,872 pogleda i

MACHORVI za sad ima 194 pretplatnika i 73,488 pogleda. 

Ima puno sličnih stvari kod njih trojice. Svi žele da ostali uživaju, svi snimaju puno toga i svi preno-

se zabavu ostalima.

Matej Horvat, 7. razred 

OŠ Jure Kaštelana 

Voditeljica: Maca Tonković
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ŽIVKO HARAMIJA UČITELJ,  ILUSTRATOR I  AKADEMSKI SLIKAR

"Za crtanje trebaš imati 
povišenu temperaturu!"

Jeste li ikad poželjeli sjesti uz svojeg starog djeda i pitati ga kako je život izgledao prije sedam-

deset ili više godina?

Ja jesam, posebno kada je prije dvije godine umro moj drugi djed i kada više nisam imala koga 

pitati o svemu što me je zanimalo iz tako daleke prošlosti. Moju želju da imam sliku kako jašem na 

svome konju Jenny ispunio je „treći” djed, koji mi nije pravi djed, ali smo postali veoma bliski kao 

da smo pravi djed i unuka. 

Djed Žika, gospodin i akademski slikar Živko Haramija, danas ima 93 godine i puno dogodov-

ština i sjećanja iz svog bogatog života. Vrijedno je zapisati sve te zanimljive crtice iz života jedne 

mudre i još uvijek živahne i vesele osobe.

Kada ste se otkrili kao slikar?

S 8 godina počeo sam crtati svoje prve crteže mame, tate, bake i ti su crteži objavljivani na 

dječjoj stranici Jutarnjeg lista. 

Gdje ste živjeli i kako ste proveli djetinjstvo? 

Rodio sam se u Cerniku kod Rijeke 16. 9. 1923. g. Živio sam kod djeda u Cerniku, a moji roditelji 

u Brinju. Kako je moj otac bio šumar, selili smo se 20 puta. U Brinju je klima bila oštra pa sam stal-

no pobolijevao, a u Cerniku je bio blagi morski zrak koji je godio mojem krhkom zdravlju, stoga sam 

živio kod djeda. Ime Živko sam dobio sam da bih ostao živ jer je moj stariji brat umro odmah nakon 

rođenja. U Cerniku sam završio i pučku školu. Bio sam odgojen u skromnosti, što mi je kasnije u ži-

votu puno značilo, posebno za vrijeme rata. Djed je doživio 74 godine. Krava ga je udarila u trbuh 

i tako je umro. Kada sam prije nekog vremena ponovno došao u Cernik, netko me je pitao: „Koga 

tražite?” a ja sam odgovorio: ,,Svoje djetinjstvo.”

Kako ste se odlučili otići na Akademiju likovnih umjetnosti?

Iako sam bio dobar matematičar, s 15 godina sam već odlučio ići na Akademiju, no studirati sam 

počeo tek 1945.g. s 22 godine. 

1941. g. prikupio sam sve svoje radove i prijavio se, ali sam morao ići u rat (2.svjetski rat). S 

Akademije sam uzeo radove i otišao na ratište. Nakon 3 godine provedene u ratu, vratio sam se 

u Zagreb i ponovno donio iste radove te započeo studij koji je trajao 6 godina kod prof. Detonija i 

Tartaglie.

Tko su bili vaši roditelji, kako su se upoznali?

Moja mama je bila Ruskinja, Taisija Jarošinska, a tata rodom iz Cernika. Tata ju je upoznao u za-

robljeništvu kada je kao zarobljenik Crvene armije poslan u Sibir, gdje je čuvao sibirsku prugu. Maj-

ka je živjela u Tomsku, u Sibiru. Otac joj je bio Poljak. Kako je u Rusiji vladala glad i neimaština, lju-

bav i poznanstvo s ocem olakšali su odluku povratka u Cernik jer se govorilo da je ,,za granjicoj raj” 

(u inozemstvu). Moji roditelji su imali tri vjenčanja: u ruskoj crkvi, komunističko i crkveno vjenčanje 

u Hrvatskoj. Kada su se majka i otac vratili, u Mariboru su oca ponovno zarobili, a majka je sama 
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vlakom otišla prema Cerniku tražiti moju obitelj. Moji preci s očeve strane bili su krajiški vojnici koje 

su Turci zvali haramije, što na turskom znači razbojnici. Tako je nastalo i moje prezime Haramija.

Koji je bio najsretniji trenutak u Vašem životu?

Nikada neću zaboraviti dan kada su rođeni moji sinovi, blizanci. To je bio najsretniji dan u mo-

jem životu.

Gdje ste radili nakon završetka Akademije likovnih umjetnosti?

Prvo sam kao učitelj pet godina radio u školi na zagrebačkoj Trešnjevci. Potom sam dobio po-

ziv iz Školske knjige gdje sam radio kao ilustrator i likovni urednik do svoje mirovine. Za to vrije-

me ilustrirao sam dvadesetak raznih udžbenika. Neki su bili prevedeni na 5 jezika, a neki su izišli u 

20 izdanja od po 50.000 primjeraka. Ilustrirao sam „Moj dom i zavičaj”, a za dječju enciklopediju 

„Svijet oko nas” dobio sam nagradu na sajmu knjiga u Beogradu. Za rad na udžbenicima u Školskoj 

knjizi dobio sam odlikovanje Marka Marulića za životno djelo.

Kako su nastajali Vaši crteži?

Crtao sam uvijek kada sam nešto primijetio, detalj koji me zanimao mjesecima bih razrađivao 

i crtao skice. Crtež je jedna emocija, šok, nešto si primijetio. Taj šok treba pretvoriti u red. Ako 

sve precrtaš kako jest, nisi ništa doživio. Crte su kao riječi u pjesmi. S njima radimo red. Ne možeš 

ponoviti ono što si vidio. To je tek početak. Ilustriranje nekada traje pola sata, a nekada tri ili više 

sati. Rado sam crtao konje. U ratu sam kao artiljerac u topništvu domobranske vojske u štali često 

crtao konja Janka.

Slikate li i danas?

Još uvijek slikam. Uz akvarele i ulja najdraži su mi crteži. Do sada sam imao 23 izložbe, uglav-

nom pejzaža i portreta. Za crtanje trebaš imati temperaturu 40°C i onda ti ideja sama padne na 

pamet (smije se). U Rovinju, gdje sam često boravio ljeti, uzeo bih svoj štafelaj i ruksak na leđa i ho-

dao bih. Kada nešto ugledam, zastanem i započnem s detaljem i tako mi 5 - 6 sati prođe kao ništa, 

a ja stojim sve vrijeme i slikam. Kada krenu prvi potezi, onda ide samo od sebe. Nikada akvarel ne 

dovršavam kod kuće, ponekad samo ulje. Akvarelom dočaravam lakoću i neposrednost doživljaja. 

Akvarel me prisili da pažljivo gledam. Koliko puta sam zažalio što nisam ostao samo 5 minuta duže 

i crtao jer, drugi dan je već druga slika i doživljaj se ne može ponoviti.

Dobili ste brojne nagrade, što biste još željeli postići?

Imam osjećaj da ću živjeti 100 godina i nastavit ću crtati, crtati, crtati...

Nika Vlahović, 7. razred 

OŠ Bartola Kašića  

Voditeljica: Štefanija Turković
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Luna Ramić, 3. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Baku - grad u kojemu povijesno 
središte priča modernu priču

Dvomilijunski azerbajdžanski glavni grad Baku smjestio se na zapadnoj  
obali Kaspijskoga jezera i danas je kulturno, industrijsko i prometno središte 
te zakavkaske države. Svoju bogatu povijest bilježi više od tisućljeća, ali je 
pravi zamah doživio u prošlome stoljeću zahvaljujući iskorištavanju nafte. 
Danas to područje davnoga Perzijskog Carstva svoju islamsku kulturu 
upotpunjuje zapadnjačkim utjecajem svrstavajući se na razmeđe  
Bliskoga istoka i Europe.

Kao reprezentativka Hrvatske u tae kwon dou prošle godine putovala sam u Baku, glavni grad 

Azerbajdžana. Jedino što sam o tome gradu znala bilo je da se prije dvije-tri godine tamo održao 

Eurosong, ali kako ne pratim tu vrstu glazbe, nisam vidjela nijedan kadar te države ni toga grada. 

Ni znanja s nastave Geografije nisu mnogo pomogla: istok, Azija, islam, bivši SSSR. Moja su očeki-

vanja bila povezana sa sportskim uspjehom - što bih očekivala od grada koji se ni na jednome turi-

stičkom letku i ne spominje?

Iz Zagreba smo krenuli u Beč, a nakon presjedanja poletjeli u Baku. To mi je bilo prvo letenje 

avionom i osjećaji su varirali od straha do ushićenja. Let nije dugo trajao, ali je sat u zrakoplovu 

stalno remetio moju predodžbu o vremenu. Kako smo letjeli prema istoku, sati su se samo ubrza-

vali: razlika između Zagreba i Bakua iznosila je četiri sata. Dok je moj mobitel pokazivao 13 sati, pri 

slijetanju je bilo kasno popodne - 17 sati. Već prvi susret sa zračnom lukom Hejdar Alijev počeo je 

buditi znatiželju u meni i remetiti očekivanja o toj državi. Arhitektonski bi ta luka prije pristajala 

nekoj zemlji Zapada. Da nisam na Zapadu, brzo sam se uvjerila.

Vozeći se u hotel, u čudu sam promatrala ulice bez pješačkih prijelaza, pješake koji stihijski pre-

laze cestu, zvukove automobilskih truba i sirena. Iako semafori postoje, vozačima je dopušteno (ili 

je to dio njihove prometne kulture) trubiti na sve što im smeta: crveno svjetlo, prelazak pješaka, 

prestrojavanje i sl. Pravi je to rat trubama, a prednost odnosi onaj s najvećom i najglasnijom. A da 

i ne govorim o povicima kroz otvoreni prozor. Sve mi je to izgledalo konfuzno i podsjećalo na neke 

filmske kadrove iz akcijskih filmova. Pogled su mi privlačili veliki plakati na kojima je uvijek isti lik s 
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početka ove priče - Hejdar Alijev, prvi azerbajdžanski predsjednik 

i vječni podsjetnik na doba komunizma. Već na putu do hotela iz-

mjenjivale su se povijesne građevine s modernim arhitektonskim 

čudima. I naš je hotel Askar bio stakleni div nedaleko od samoga 

centra prijestolnice s kojega se širio pogled na - gradilište. Prvot-

no razočaranje pogledom nestalo je već sljedećega jutra kad smo 

izišli iz hotela. 

Zahvaljujući dobroj organizaciji natjecanja, ono malo slobod-

noga vremena iskoristili smo za upoznavanje Bakua koji, po rije-

čima delegata naše reprezentacije koji nam je bio priučeni vodič, 

zbog njegova blještavila, elegancije, ali i povijesti i kulture naziva-

ju Parizom Istoka. Vozeći se taksijem (koji su crne boje i podsje-

ćaju na londonske, s taksistima koji će vas provozati okolo-naoko-

lo ne bi li zaradili što više), putovali smo stoljetnim vremenskim 

zonama od prastarih vremena na arheološkim iskopinama, preko 

srednjega vijeka razgledajući stari utvrđeni grad Baku (danas pod 

zaštitom UNESCO-a) do suvremenoga svjetskog grada na obali Kaspijskoga jezera.

Šećući povijesnim dijelom, osjećala sam da 

je neka drevna energija zarobljena unutar samih 

zidina staroga grada. Kao da pokreće prekrasno 

vezene tepihe koji su izloženi u tzv. „dućanima 

letećih ćilima” čijoj se ručno rađenoj kvaliteti 

divi cijeli svijet. Bogati, zlatom vezeni ornamen-

ti i teške tkanine jednako krase izloge kao i pre-

krasne azerbajdžanske žene kojima je to ujedno 

i statusni simbol. 

Dok smo u Hrvatskoj navikli na svakome uglu 

vidjeti kafić, u Azerbajdžanu su to tradicionalne 

čajane iz kojih se uz specifične mirise raznih ča-

jeva i začina šire melodije tradicionalne mugamu glazbe. Čaj je, naime, u Bakuu simbol gostoprim-

stva i iskreno sam se iznenadila kada su mi prije glavnoga jela servirali čaj, a još više kad su po za-

vršetku poslužili tzv. dovgu, piće za bolju probavu

Nikako se nisam mogla naviknuti na tu mješavinu kiseloga mlijeka i zelenoga začinskog bilja, ali 

je svakako djelovalo jer sam skoro pala vagu na službenome vaganju natjecanja izgubivši nekoliko 

kilograma. Kako se u čajanama okupljaju isključivo muškarci, potražili smo neko modernije okuplja-

lište. Taksi nas je iskrcao na Baku Boulevardu, nacionalnome parku (posvećen znate već komu) i 

najpoznatijoj bakuanskoj šetnici koja se širi već više od stotinu godina. Danas je to glavno mjesto 

za razna okupljanja i druženja, kulturni i trgovački centar. Staklena arhitektonska čuda, skupocje-

ni automobili meni nepoznatih marki i brojne jahte vezane 

u luci na obali Kaspijskoga jezera dokaz su novopečenoga 

bogatstva. Kao da su izišli iz kakva vremeplova budućnosti 

odudarajući od staroga srca grada koji mi je sada djelovao 

kao da je kozmetički dotjerani Orijent.

Mjesto je to koje turisti redovito posjećuju zbog zabav-

noga parka i glazbene fontane. Upravo se tu održao i Euro-

song, a tu je i na svijetu najviša zastava: vijori na stupu od 

162 metra, a velika je 70 metara. U cijelome Bakuu samo tu 
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ćete vidjeti kućne ljubimce u šetnji jer se, prema riječima delegata, po tradiciji u Azerbajdžanu ne 

drže kućni ljubimci jer se smatra da su to prljave životinje i da im nije mjesto uz ljude.

Ljudi su topli i ljubazni, a jedino me začudilo to što su gotovo sve žene više od svojih partnera. 

Ako se ikad odlučite posjetiti Baku, budite spremni na to da nitko ne zna dobro engleski te ćete 

često dobiti nešto što niste naručili. U mjenjačnicama obvezno prebrojite manate (službena valuta 

Azerbajdžana) jer kad nas je pri promjeni novca prodavač do suza nasmijao filmskom frazom I'll be 

back!, vrlo smo brzo shvatili da se mi moramo vratiti jer nismo dobili dogovoreni tečaj te da pravilo 

cjenkanja vrijedi i za mjenjačnice. Ako ste ljubitelj težih slastica oduševit će vas rahatlokum i šer-

bet kao najpoznatije bezalkoholno piće koje je slično našoj limunadi, ali zasigurno puno slađa ver-

zija uz dodatak orijentalnih začina.

Da, sve je to Baku - živi primjer rastr-

ganosti između kontinenata, ruskih navika 

i krute tradicije Azije te beskrajne zadivlje-

nosti Europom. Po završenome prvenstvu, 

osim osvojenoga petog mjesta, zauvijek će 

mi ostati u sjećanju spoj nespojivog, ali još 

dugo neću poželjeti kus kus koji je sastav-

ni dio gotovo svakoga kavkaskog jela. Ako 

ga ikad ponovno posjetim, znam da ga neću 

prepoznati kao ni on mene, jer Baku je po-

put čovjeka: svakoga dana raste i mijenja se 

naočigled.

Laura Glasnović, 8. razred 

OŠ Ante Kovačića 

Voditeljica: Vesna Čondić

Foto: autorica 

Laura Beloglavec, 8. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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ŽIVOT S TOURETTOM

Fran Luka, dječak koji 
slijedi svoje snove
Tourettov sindrom je poremećaj živčanog sustava koji počinje u djetinjstvu 
i uključuje neobične zvukove koji se ne mogu kontrolirati (tikovi) i čudne 
pokrete poput lupkanja nogama, čestog treptanja, trzanja glavom.

U sklopu projekta Različitost nam je zajednička koji smo u našoj školi započeli prošle školske 

godine, odlučili smo razgovarati s Fran Lukom, učenikom 5. c razreda, njegovom mamom Suzanom, 

bivšom učiteljicom Dubravkom i prijateljem iz razreda Matejem. Povod nam je bio Tourettov sin-

drom koji je Luki otkriven prije pet godina.

Kako ste otkrili da Fran Luka ima Tourettov sindrom?

Mama: Još dok je bio predškolac, primijetila sam da se Fran Luka glasno igra, ispušta čudne 

zvukove, da je nemiran, ali sve sam to pripisivala ranoj dobi. Kada je krenuo u školu, učiteljica nam 

je rekla da je stalno nervozan, da se vrti, ispušta krikove. Obišli smo razne specijaliste, na svašta 

su sumnjali i na kraju otkrili da ima Tourettov sindrom.

Učiteljica: Kad sam u prvom razredu upoznala Frana Luku, primijetila sam da je nemiran, da 

ispušta zvukove, škripi zubima, i bila sam uvjerena da me izaziva, ispituje granice. Kad bi došao 

petak, imala bih osjećaj da će netko izletjeti kroz prozor, ili on ili ja. A u ponedjeljak bi me doče-

kao najveći osmijeh i raširene Lukine ruke pa sam shvatila da problem nije u meni kao učiteljici ili 

u školi, već da je to nešto što on ne može kontrolirati. Tada sam predložila roditeljima da potraže 

liječničku pomoć.

Što je točno Tourettov sindrom?

Fran Luka: To je poremećaj živčanog sustava koji počinje u djetinjstvu i uključuje neobične zvu-

kove koji se ne mogu kontrolirati (tikovi) i čudne pokrete. Na primjer, neprestano treptanje očima, 

slijeganje ramenima ili trzanje glavom. Često sam nemiran i nestrpljiv, ne mogu se duže koncentri-

rati, imam potrebu puno pričati i stalno biti u pokretu.

Kako to utječe na tvoju okolinu i tebe?

Fran Luka: Na moje tikove od 1. razreda reagiraju gotovo svi učenici, govore mi da prestanem, 

da se smirim. Učiteljica im je objasnila da ja to ne mogu kontrolirati i oni su to prihvatili, ali na-

kon nekoliko dana bi to zaboravili. Sada, u 5. razredu, razumiju da ja nisam kriv i manje reagiraju.  

Učiteljica: U te četiri godine koje smo proveli zajedno nastojala sam da se na to ne obraća previše 

pozornosti. Mi smo se navikli na te Lukine tikove, a nekad ih i nije bilo. Sigurno je da ja to drugačije 

doživljavam od Luke, ali nije mi se činilo da su ga zbog toga drugi učenici često opominjali.

Matej: Nas u razredu ti zvukovi ponekad ometaju pa se ne možemo koncentrirati, ali nekad ti ti-

kovi imaju i dobru stranu, smiješni su pa se u napetim situacijama zbog njih nasmijemo i opustimo.

Fran Luka: Profesori me pod nastavom sve manje opominju, i oni se polako navikavaju, nekad 

samo pitaju tko se to glasa kao sova ili pas.

Matej: Lukini tikovi sada su malo jači nego ranije, zna se dogoditi da tijekom cijelog sata zviždi, 

da se huče kao vlak, škripi zubima, to nam stvarno zna smetati.
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Imaš li zbog toga problema?

Fran Luka: Nekad imam osjećaj da me svi izbjegavaju, govore mi da šutim, da se maknem. Ne 

bih želio zbog tikova izgubiti prijatelje, najsretniji bih bio da ih nemam, da sam poput ostale djece. 

Matej: Katkad ga doista odbacujemo, ali ne zbog tih njegovih tikova, nego zbog toga što nas 

gura, upada u riječ ili zna izazivati. Ali brzo se sve zaboravi pa se ponovno družimo i igramo. 

Mama: Ponekad ima problema s učenjem, a najviše ga muči matematika za koju treba puno koncen-

tracije, a on se jako lako dekoncentrira. Prvih pet zadataka super riješi, a onda više nema koncen-

tracije za ostalo, više mu se ne da pa se sve to odrazi na ocjenu. Smiruje ga crtanje pa često crta 

stripove, ponekad i do kasno u noć.

Kada se pojavljuju tikovi?

Fran Luka: Pojavljuju se kada sam uzrujan, uplašen i kad imam tremu. Javljaju se i kad igram 

igrice na Play-stationu, pogotovo ako su napete, ako ima puno pucnjave. Takve mi igrice mama baš 

i ne da igrati pa sam sve manje na plejki.

Matej: Ja sam primijetio da se tikovi pojavljuju pri odgovaranju, čitanju ili pisanju testova, kad 

je Luka pod jačim stresom.

Je li poznat uzrok Tourettova sindroma?

Mama: Neka istraživanja kažu da je uzrok genetski, ali u našoj obitelji, koliko ja znam, nitko to 

nije imao. S druge strane Luka je kao malo dijete preživio dvije sepse, a liječnik kaže da se ne može 

znati jesu li one i koliko oštetile njegov mozak. 

Kako se u obitelji nosite s time?

Fran Luka: Moji roditelji su puni razumijevanja, ali ponekad i oni izgube strpljenje. Nekad mama, 

kada radim te tikove, zna povikati da prestanem. To me malo prestraši, a tikovi se smire.

Mama: Lukinom bratu to možda najviše smeta, on je srednjoškolac kojem treba mir kad uči, a 

ako Luku uhvati epizoda, nema kutka u kući gdje se ne čuje. On zna biti jako glasan. U školi se vje-

rojatno nesvjesno kontrolira, ali kod kuće sve nadoknadi.

Kakve su prognoze?

Mama: To je doživotno stanje i nezna se u kojem će smjeru ići. Može se malo smiriti i pobolj-

šati, a može se i pogoršati. Luka mora biti pod stalnom kontrolom, a mi se samo možemo nadati 

najboljem. 

Učiteljica: Ja za Luku ne brinem. On je krasan dječak, bistar, otvoren i vrlo drag, lako sklapa pri-

jateljstva i to će mu otvoriti sva vrata. Prije nekoliko dana upoznala sam liječnika koji radi u bolnici 

na Rebru. Kao i Luki, Tourettov sindrom otkriven mu je vrlo rano, ali to ga nije spriječilo da završi 

tako težak fakultet i ostvari svoje snove. Nema razloga da se to ne dogodi i Luki.

Luka, što ti želiš biti?

Fran Luka: Volio bih biti programer računalnih igrica ili crtač stripova, to me opušta, u tome 

doista uživam. Kad crtam, ulazim u maštoviti svijet svojih junaka i za mene više nema nikakvih gra-

nica. 

Ema Nekić, 8. razred 

OŠ Marije Jurić Zagorke 

Voditeljica: Ana Brčić Bauer
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RAZGOVOR S FRANOM MATIJOM KRASNIĆEM, UČENIKOM 5.  RAZREDA NAŠE 
ŠKOLE, POVODOM MEĐUNARODNOG DANA OSOBA S POSEBNIM POTREBAMA

Jedan dan s Franom
Naša škola još od školske godine 2002./2003. pripada Mreži škola bez 
arhitektonskih barijera, stoga je pohađaju i učenici s posebnim potrebama 
koji su vrlo dobro integrirani u redovni odgojno-obrazovni proces. Fran 
Matija Krasnić je pristojan, skroman i uzoran dječak koji usprkos posebnim 
potrebama, uz pomoć asistenta uspješno savladava nastavno gradivo te 
rado provodi vrijeme s prijateljima iz razreda. Fran je jako aktivan u svojim 
izvanškolskim aktivnostima, džudu i jahanju. Uz sve to pronalazi vremena i 
za svoje omiljene hobije poput oslikavanja ormara, rada na računalu i čitanja 
zanimljivih knjiga. Ono što Frana najviše veseli je provođenje vremena u 
društvu obitelji.

Fran živi u naselju Bizek s majkom, ocem, osmogodišnjom sestrom i dvogodišnjim bratom. Sva-

ko jutro mama mu pomaže da ustane i da se obuče, no većinu stvari Fran želi obaviti sam. Budući 

da se Fran kreće pomoću invalidskih kolica, potrebna mu je i pomoć oca koji ga svaki dan vozi do 

škole. Kad je krenuo u prvi razred, u školi mu je svesrdno pomagala pokojna učiteljica Ružica Lau-

čan-Pukljak te ostali učenici iz razreda. Kako bi lakše svladavao i pratio nastavno gradivo, Franu je 

bio neophodan asistent. Nakon dva mjeseca ukazala se prilika i Fran je dobio svog prvog asistenta. 

Otada je puno lakše pratio nastavu i kretao se prostorima škole. Nažalost, do danas kada Fran po-

hađa peti razred, promijenilo se već osmero asistenata. Usprkos takvim čestim promjenama, Fran 

to dobro podnosi i brzo se prilagođava radu novog asistenta. Kaže da ga veseli upoznati što više 

novih ljudi s kojima se uvijek zbliži i postiže lijepu suradnju. Fran voli pohađati nastavu, doista je 

savjestan i marljiv. Lijepo surađuje s nastavnicima koji su vrlo korektni te se prema njemu odnose 

kao i prema svakom drugom učeniku bez ikakvih posebnih povlastica. Po Franovim ocjenama vi-

dimo da mu škola i nije tako teška, no kao i drugi učenici ponekad ne voli pisati zahtjevnije ispite. 

Prillikom prelaska iz četvrtog u peti razred došlo je do nove zahtjevnije prilagodbe jer je sada 

bilo nužno mijenjanje učionica i privikavanje na predmetne nastavnike. Fran je i tu novonastalu 

situaciju vrlo lako prihvatio. Najdraži predmeti su mu Geografija, Povijest, Informatika i Hrvatski 

jezik. Što se tiče kretanja prostorom škole, Fran nam je spomenuo da je o tome nedavno razgova-

rao s Leonom, učenikom s posebnim potrebama iz 8. razreda. Fran i Leon složili su se kako je naša 

škola pogodna za učenike s posebnim potrebama zbog dobro izgrađene prilazne rampe, prilagođe-

nog sanitarnog čvora te lifta koji je neophodan učenicima iz predmetne nastave koji često mijenja-

ju učionice. Najveći problem su mu, kaže, poteškoće s pisanjem, osobito diktata, no zato mu u tom 

dijelu rada pomaže asistent jer je to ponekad izuzetno teško. S prijateljima, učenicima 5.a razreda 

Fran se odlično slaže. Svi su ga lijepo prihvatili, te ako mu zatreba pomoć, ostali mu učenici rado 

pomažu, stoga se Fran u svom razredu osjeća vrlo sigurno i ugodno.

U razgovoru s njegovim trenutnim asistentom Sinišom Bastalcem, saznajemo da mu je raditi s 

Franom posebno zadovoljstvo iz razloga što je to smiren, strpljiv, pametan i marljiv dječak koji voli 

učiti te rado i savjesno izvršava svoje učeničke dužnosti. Isto tako Siniša navodi kako mu je u našoj 
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školi jako ugodno raditi zbog educiranih nastavnika koji su vrlo susretljivi te posebno senzibilizirani 

za rad s djecom s posebnim potrebama.

Vrijeme koje provodi izvan škole Fran je u potpunosti ispunio izvanškolskim aktivnostima. Član 

je Judo kluba Fuji, jedinim klubom u svijetu koji je prilagođen djeci s posebnim potrebama. Vježbe 

se izvode na koljenima te se koriste posebne strunjače namijenjene za takav tip vježbanja. S klu-

bom povremeno odlazi na izlete i turnire, a jednom godišnje sudjeluje i na jednom većem natjeca-

nju na koje dolaze gosti i natjecatelji drugih klubova. 

 Fran redovito pohađa i sate terapijskog jahanja. Na jahanju je posebno zanimljivo jer s djecom 

rade volonteri Udruge Jedni za druge, a jahanje se izvodi isključivo na konjima koji su posebno 

uvježbani za takav terapijski program jahanja. Kako bi redovito razgibavao svoje tijelo, svakod-

nevno vozi posebno prilagođen tricikl. Ljeti ide na pecanje s djedom te dosta vremena provodi u 

prirodi. Sa smiješkom nam navodi kako mu ništa od toga nije teško i da je sve to za njega velika 

razonoda.

Ostalo slobodno vrijeme Fran voli provoditi čitajući zanimljive knjige te pripremajući razne pre-

zentacije na prijenosnom računalu. Ponosno nam je izjavio kako je jedno računalo dobio na poklon 

od Grada, a za rezervu posjeduje i ono staro. Ono što ovog dječaka posebno opušta je njegov hobi 

oslikavanja poleđine drvenih ormara. Na tu ideju potaknula ga je njegova majka. To je jedan vid 

kreativnog izražavanja gdje temperama uljepšava stare drvene površine i na taj način uljepšava 

prostor u kojem boravi.

Na kraju bih izdvojila kako je Fran naveo da se najugodnije osjeća u društvu svoje obitelji kojoj 

je za Božić poželio da ostanu zdravi i veseli.

Lorena Grdić, 7. razred 

OŠ Stenjevec 

Voditelj: Zoran Šutić

Lenny Ilečić, 5 razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša

Novinarski radovi učenika osnovnih škola

204 // LiDraNo 2016.

PR
ED
LO
ŽE
N
I



Maroko - biser juga
Otputovati u regiju poznatu po nazivu Magreb na obalu Atlanskog oceana i 
Sredozemnog mora zvuči potpuno nestvarno, poput sna ljetne noći.

S roditeljima i starijom sestrom turistički sam posjetila Maroko u lipnju prošle godine. Nikada 

nisam bila u toj zemlji, a otac se prije putovanja iscrpno informirao o sigurnosnim uvjetima borav-

ka. S obzirom da smo išli preko turističke agencije bili smo uvjeravani kako je boravak u toj zemlji 

siguran. Ipak, moj tata je imao nekakve predrasude i stalno je govorio kako mu neće biti lako, kao 

jedinom muškarcu brinuti o toliko ženskih osoba. To je još više zagolicalo moju maštu o kakvoj se 

zemlji radi. Počela sam istraživati i zanimati se kako bih bila što upućenija u povijest i običaje ze-

mlje koju želimo posjetiti.

Kraljevina Maroko je država na sjeverozapadu Afrike. Prvi stanovnici Maroka bili su berberi. 

Krajem 7. stoljeća s istoka su stigli arapski osvajači i donijeli islam. Godine 1666. lokalni vladar sa 

sjeveroistoka Ar-Rashid zauzeo je Fes, a nešto kasnije i većinu marokanske unutrašnjosti. Uteme-

ljevši tako dinastiju Alami koja vlada Marokom do danas. Godine 1830. Francuzi su osvojili susjed-

ni Alžir, ali je Maroko ostao neovisan sve do početka 20.stoljeća kada je Velika Britanija popustila 

pod zahtjevima Francuske i otvorila joj put prema većem utjecaju u zemlji. Godine 1912. Maroko je 

postao francuski protektorat. Za vrijeme francuske vlasti središte Maroka premješteno je iz unu-

trašnjosti na obalu. Luka Casablanca je izrasla u milijunski grad, industrijski i financijski centar sa 

značajnom zajednicom Europljana, a Rabat je postao nova prijestolnica. Godine 1956. Maroko je 

postala neovisna monarhija.

Novinarski radovi učenika osnovnih škola

LiDraNo 2016. // 205

PRED
LO
ŽEN

I



Naš boravak u Maroku zapo-

čeo je u zračnoj luci u Casablanci 

gdje nas je dočekao lokalni vodič 

Lufti. Bio je obučen u bijelu halju 

koju je nosio u vrijeme posta. Nai-

me, u Maroko smo došli u vrijeme 

Ramadana - 40 dnevnog posta. Po 

islamskom običaju za vrijeme po-

sta ne smije se ni jesti niti piti. Prvi 

obrok je tek nakon zalaska sunca, 

a može se jesti sve do početka no-

vog dana kojeg najavljuje hodža 

sa minareta. Tako nam je objasnio 

naš ljubazni vodič. To je za mene 

bio veliki kulturni šok. Casablanca 

je prekrasan povijesni grad u ko-

jem se miješa europska i arapska 

kultura. Vozili smo se promenadom AinDiab uz more. Posjetili smo prekrasnu džamiju kralja Hasa-

na II koja je jedna od najvećih džamija na svijetu. Naše putovanje smo nastavili mini busom prema 

Fes-u koji je najstariji kraljevski grad. Inače Maroko ima 7 kraljevskih gradova, a mi smo posjetili 5. 

Fes je također vjersko i kulturno središte čitavog arapskog svijeta. Obišli smo džamiju Karaouline i 

mauzolej. Najveći šok sam doživjela u tvornici kože gdje su radnici štavili kožu pod teškim i primi-

tivnim uvjetima. Teški miris oderane kože i kiseline širio se unaokolo. Vodič nas je odveo u prodava-

onicu kožnih rukotvorina gdje je tata kupio nekoliko prekrasnih primjeraka. Prvi put sam doživjela 

da se o cijeni može pregovarati. Moj otac je pokazao pravo umijeće „cjenkanja”. Uz obilazak još ne-

koliko manjih gradova krenuli smo prema Marakeshu koji je na mene ostavio najljepši dojam. To je 

drugi po starosti grad kojeg još, s pravom, zovu i 

biser juga. Tamo smo obišli poznatu grobnicu di-

nastije Saadita, raskošnu palaču Bahija, džami-

ju Koutubia, a posjetili smo i muzej Dar Si Said. 

Najveći doživljaj za mene je bio posjet užurbanoj 

tržnici koja je poznata po rukotvorinama. Budući 

da je na toj tržnici mnogo ljudi i malih uličica u 

kojima se možete izgubiti, kao i zbog mogućno-

sti da možete biti pokradeni, vodič je savjetovao 

da se držimo strogo zajedno. Poslije smo popili 

kavu na poznatom trgu Djemaa El Fa, gdje smo 

uživali u posebnoj atmosferi okruženi plesačima 

i krotiteljima zmija. Sljedeći dan išli smo u pusti-

nju. Boravak tamo bio je nezaboravan. Spavali 

smo u hotelu u kojem je stalno bilo pijeska koji je 

nosio pustinjski vjetar. Najljepši doživljaj je bilo 

rano jutarnje buđenje i odlazak na devama kako 

bismo, iznad pješčanih dina Merzouge, vidje-

li izlazak sunca. Taj osjećaj se ne može riječima 

opisati, samo doživjeti. Jednostavno vas ostavi 

bez daha i riječi.
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 Boravak u Maroku ostavio je na mene iznimno pozitivan dojam. Ljubazno i tolerantno stanov-

ništvo raspršilo je moje predrasude. Iako druga kultura i vjera osjetila sam poštovanje koje gaje 

prema strancima. U Maroku je zanimljiv običaj da ljudi izlaze na trgove i ulice poslije 17 sati i ostaju 

držeći se do kasnih večernjih sati. Posebno su lijepi, čisti i njegovani krajolici. To nisam očekivala. 

Također sam primijetila da se za vrijeme Ramazanskog posta pomaže sirotinja, bespomoćni i sta-

riji ljudi. Tako je naš vodič često darivao novčićima starije ljude i bolesnike. I moj otac se također 

pridružio tom običaju čime je zadobio poštovanje vodiča. Inače naš vodič je bio vrlo obrazovan 

i plemenit čovjek koji je dostojanstveno podnosio post. Iako je vanjska temperatura bila visoka 

uspješno je podnosio glad i žeđ. Ipak, uočila sam povremenu nervozu u njegovim pokretima koje se 

on trudio prikriti. 

U Maroku mi se svidjela i hrana koja je bila vrlo ukusna. Najpoznatije jelo je kus kus koje pripre-

maju sa puno raznovrsnog povrća. Tradicionalni napitak je čaj od mente koje je najpopularnije piće 

tamo. Vrlo je osvježavajući u vrućim danima.

Napuštajući Maroko bila sam sigurna da sam bogatija za jedno novo iskustvo i spoznaju o dru-

gim kulturama koje će mi omogućiti bolje razumijevanje svijeta. 

Katarina Grlić Radman, 8. razred  

OŠ Petra Zrinskoga 

Voditeljica: Julija Vejić

Rita Fiket, 5. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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FILMSKI KUTAK

Monsuta 
Neobična animirana serija s elementima trilera napravljena prije desetak 
godina po predlošku poznatog japanskog manga stripa, a po mišljenju 
filmskih kritičara jedna od najboljih animacija desetljeća. 

Čudovište, ili originalnog naslova Monsuta, japanska je animirana serija (anima) autora Naoki 

Urasawe. Kroz 74 epizode razvija se nevjerojatna psihološka drama sa elementima trilera, povre-

meno čak i horora. Radnja započinje u Njemačkoj i prati mladog Japanca, doktora Kenza Tenmu, 

cijenjenog neurokirurga. Njegovu savršenu poslovnu i privatnu idilu narušava odluka da, unatoč 

šefovoj zabrani, operira malog dječaka u smrtnoj opasnosti. Biva zbačen s položaja i ostavljen od 

zaručnice. Tješi se da je učinio dobru stvar, no niz napetih događaja navode Tenmu da posumnja 

da je njegov pacijent zapravo monstruozni psihopat. Osjećajući se odgovornim za zločine koji se 

događaju, postaje opsjednut hvatanjem odbjeglog dječaka. U međuvremenu policija počinje sum-

njati upravo u Tenmu kao počinitelja. Igra mačke i miša počinje, a naš junak istovremeno lovi i biva 

lovljen. Napete, uzbudljive, zanimljive epizode zapravo pobuđuju razmišljanja o dobru i zlu, moral-

nim vrijednostima i odlukama, što je u ovom serijalu genijalno razrađeno. Radnja je poput zahtjev-

ne slagalice - i svaki lik na neki način utječe na protagonista, koji, iako dobar i odgovoran čovjek, 

povremeno dolazi u napast da napravi nešto loše. Na drugoj strani dobra postoji Johan Liebert, 

sve samo ne klasični negativac: on je suosjećajan mladić, prijateljskog anđeoskog lica koje skriva 

njegovu pravu prirodu. Lik Johana je razrađen do u detalja, a fanovi ga nazivaju najboljim antago-

nistom anime i manga u povijesti. 

Popis tema koje Čudovište dotiče prilično je dugačak - prijateljstva, ljubomore, alkoholizam, 

psihologija, totalitarizam, imigranti, idealizam, identitet... Suvremene teme drže gledatelja u nape-

tosti do kraja svake polusatne epizode i zahtjevaju punu pozornost i logičko razmišljanje. Često je 

ono bitno za radnju skriveno u nekoj rečenici koja tjera gledatelja na promišljanje, ne samo o seriji, 

nego i o životu. „Velika tajna u kršenju pravila je natjerati ljude da pomisle kako ih zapravo slijedi-

te.” ili „Jedina stvar u kojoj su svi ljudi jednaki je smrt.” S velikim oduševljenjem vam preporučam 

ovu seriju jer je stvarno vrijedna svake minute odvojenog vremena, ali nalažost, samo ako znate 

engleski ili japanski jezik, jer za sada nema prijevoda na hrvatski.

Marta Jurišić, 8. razred 

OŠ Žuti brijeg 

Voditeljica: Marina Krpan

Dr. Kenzo Tenma Johan Liebert 
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NAJPRODAVANIJA KNJIGA ZA TINEJDŽERE U AMERICI  
I  VELIKOJ BRITANIJI  GREŠKA U NAŠIM ZVIJEZDAMA  
JOHNA GREENA, KONAČNO, I  U HRVATSKIM KNJIŽARAMA.

Nema greške - Greška (je) 
u našim zvijezdama
Knjiga se čita, gotovo, u jednom dahu ili ovisno o tome koliko dugo možeš 
zadržati dah,stranice listaju same, a slova lete kao na pokretnoj traci.

Vruće ljetno popodne, u ugodnom carstvu klima uređaja, kratila sam uz tinejdžerski bestseler 

Greška u našim zvijezdama. Knjiga me osvojila na prvu! J. Green knjigu je napisao u spomen na pre-

minulu šesnaestogodišnjakinji koju je poznavao. Nisam zažalila ni za jednom prolivenom suzicom ili 

potrošenom papirnatom maramicom čitajući knjigu. 

Vrijedilo je!

Tema je uzbudljiva, ljubavna, pomalo srcedrapateljna, ali i mladenački lepršava i životna.Čita-

jući Grešku srce mi se steglo nekoliko puta, a oči su mi zasuzile i kada je glavnim likovima bilo jako 

teško i kada sam zajedno s njima prasnula u smijeh.

Hazel i Augustus, neizlječivo zaljubljeni

Hazel Grace Lancaster mrzovoljna je i cinična šesnaestgodišnjakinja koja se zbog raka štitnjače 

ne odvaja od boce s kisikom. Na majčino inzistiranje nevoljko odlazi na sastanak oboljelih od raka. 

I... pogađate! Tamo susreće njega - Augustusa Waltersa! Ubrzo joj se svidi zgodan inteligentan se-

damnaestogodišnak kojem je zbog bolesti amputirana noga.

Hazel (poput mene) voli čitati i želi upoznati pisca svog omiljenog romana. Kavalir Augustus 

uspije dogovoriti u Amsterdamu susret s piscem Peterom von Houtenom.

Izlet u Amsterdam još više zbliži mladi zaljubljeni par.

(A zanesena čitateljica još dublje utone u svijet romantike i zaboravi na stvarni svijet oko sebe 

i uzaludno mamino upozorenje da nije dobro čitati u mraku i kvariti oči!)

Uspješna ekranizacija bestselera

Progutavši knjigu u jednom danu, jedva sam dočekala pogledati film Krive suzvijezde. I kako 

obično biva, film nije ni sjena knjizi. U filmskoj adaptaciji izgubilo se značenje poznate rečenice iz 

Shakespeareovog Julija Cezara: "Greška, dragi Brute, nijeu našim zvijezdama, nego u nama, jer 

smo podanici."  

Ali ipak - vrijedilo je provjeriti kako je mladi holivudski redatelj Josh Boone uspio s budžetom 

od 15 milijuna dolara ostvariti zaradu od 300 miljuna dolara na američkim kino blagajnama. Filmski 

kritičari kažu da je redatelj odlično slijedio Greenov fantastični stil pisanja i pogodio ukus smartfon 

generacije. Uspjehu filma zasigurno su pomogli mladi, lijepi, swatki holivudski ljepotani Shailene 

Woodley i Ansel Elgort. Društveno angažirana i osvještena Shalien za potrebe uloge odrezala je 

svoju dugu kosu i donirala je za izradu perike za djecu oboljelu od raka. I mene je oborio neodoljiv 

Anselov osmjeh i šarm kao i krupni kadrovi prekrasnih zelenih Shaileninih očiju.
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Film me, kao i knjiga, rastužio i potaknuo na razmišljanje. 

Nije važno koliko je život kratak. I najkraći trenutci mogu biti vječni, mogu nam značiti najviše 

- a najviše je uzvraćena ljubav. Stoga, iskoristi svaki dan svoga života - poručuju nam junaci ove 

ljubavne priče.

Nema greške - Greška u našim zvijezdama idealno je ljetno štivo za one koji imaju 13 i 3/4 go-

dina i vjeruju u LJUBAV! 

Josipa Gabud, 7. razred 

OŠ Marije Jurić Zagorke 

Voditeljica: Melita Horvatek Forjan

Nika Kovač, 6. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Pomoćnik u nastavi, pomoć ili možda ne
Često se pitam, kako bih se osjećala u školi da nemam pomoćnicu u nastavi? Bi li mi bilo lakše 

sklopiti prijateljstva? Kako bi izgledali moji odmori i s kime bih sjedila u klupi? 

Ponekad se pitam, razumiju li djeca iz moga razreda, zašto ja imam pomoćnicu i pitaju li se 

kadkad kako se osjećam? Na puno pitanja koja mi se javljaju, ne znam odgovor, ali na neka ću po-

kušati odgovoriti.

Znam da djeca imaju različite potrebe. Ponekad trebaju i posebnu pomoć. Vrsta pomoći ovisi 

o poteškoćama koje djeca imaju. Poteškoće mogu biti lakše i teže.

Ja imam problem s koncentracijom i pažnjom. Zašto je tomu tako, ne znam. Znam da mi je po-

nekad doista teško u školi. Zbog toga sam dobila asitenticu koja mi pomaže u praćenju nastave u 

školi. Isto tako znam, da je svoj djeci važna uloga učitelja u nastavi, a nama pogotovo.

Učiteljica ili učitelj je osoba koja mora znati kako raditi s djetetom s poteškoćama. Lako je 

prepoznati kada se radi o tjelesnim problemima, jer se to uglavnom vidi okom. U tim slučajevima 

nekako nam se čini da svi znamo što je učeniku potrebno - možda dobra invalidska kolica, posebni 

ulazi u školu, toaleti, razredi u prizemlju ako škola nema lift i slično. No, teško je znati kako postu-

pati kada je učenik npr. nemiran. Moja mama kaže da se nekad za takvo dijete reklo "to dijete je 

živo srebro", a danas postoje različiti medicinski nazivi za takvo ponašanje. 

A kakva su moja iskustva?

Meni su moji profesori dobri. Kada je potrebno, dodatno me podsjete kada pišemo testove, pod-

crtaju mi ključne riječi u knjizi ako ja ne stignem ili preko razrednika pošalju poruku mojim rodite-

ljima i oni tada dođu na informacije. Poneki nastavnici posebno mi prilagode testove, napišu ih ve-

ćim slovima na papir ili mi smanje broj pitanja na testu na što ja imam pravo. Kada trebam usmeno 

odgovarati, oni mi kažu kada će to biti. Meni to puno pomaže i to je sigurno jedan od razloga zašto 

imam dobre ocjene. 

Osim mojih učitelja, u mom obrazovanju važnu ulogu igra i moja pomoćnica Tamara. Nju 

imam od ove godine. Tijekom školovanja imala sam više pomoćnica i sve su one ostavile dubok trag 

na moj život. 

Moja iskustva s pomoćnicama jako su dobra. Sve su mi bile drage: Sara, Marija, Aleksandra, 

Petra i danas Tamara.

Sve one su se trudile da prepišem s ploče sve što treba, pazile su da u informativku zapišem 

sve što je za zadaću. Ako nisam sve zapisala, one bi sve detaljno zapisale. To moju mamu ljuti, jer 

ona misli da je to moja obaveza. Pomoćnica mi pomaže kada se rješava radna bilježnica na satu.

U nižim razredima pomoćnica je sa mnom bila cijeli dan, a danas je Tamara sa mnom samo 

na nekim predmetima: matematika, hrvatski jezik, fizika i kemija. To je dogovor mojih roditelja sa 

stručnom službom u školi. Svi oni smatraju da je vrijeme da se osamostalim. Kažu da sam velika. 

Meni se to i sviđa i ne sviđa.

Moram priznati, ponekad ne želim imati pomoćnicu. To je onda kada nešto moram napraviti na 

nastavi, a meni se baš ne radi. Tada mi Tamara govori kako to moram napraviti, a ja to ne želim. U 

tim trenutcima se ne slažem s njom i mislim kako je drugim učenicima lakše, jer njih nitko ne tjera 

da rade. Čak mi se čini kako je tada manje volim.
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Mi, djeca s određenim poteškoćama, vrlo često imamo još jedan ozbiljan problem, često nema-

mo prijatelje u razredu. Možda se mi drugima činimo malo čudnim, ali vjerujte to baš i nije istina. 

Svatko od nas je poseban na neki svoj način i mislim da ne bismo trebali tako gledati jedni na druge. 

Svi trebamo prijatelje. U nedostatku pravog prijatelja u razredu, najviše mi pomaže Tamara jer sa 

mnom razgovara i provodi vrijeme za vrijeme odmora i pravi mi društvo da ne budem sama. Tama-

ra sa mnom razgovara o svemu, ona mi pomaže da se uključim u razgovore drugih učenika, ali meni 

se čini da su drugi učenici pomalo razervirani baš zato što je ona uvijek pored mene. Tada bih htjela 

da nije sa mnom i da i ja mogu podijeliti tajne s drugim „curama” u razredu.

Tamara je odlična pomoćnica i trenutno moja najbolja prijateljica. Iako je moram dijeliti s Anjom 

iz drugog razreda, ona je uvijek tu za mene. Pomaže mi u nastavi, razumije moje potrebe, a poseb-

no moje teškoće. I ona se trudi da nađem prave prijatelje i društvo. Zbog toga mi je jako draga i 

veoma ju volim. 

No, ne želim zaboraviti ni Saru koja je bila moja prva pomoćnica, Aleksandru koja se najduže 

družila sa mnom niti Petru koja je sa mnom prošla sedmi razred. Moja Petra danas je teško bole-

sna. Želim joj da brzo ozdravi i drugoj djeci pruži sve ono što je meni pružila, jer znam da će ona i 

njima biti sjajna.

Na kraju, što da vam kažem. Sretni su oni učenici koji nemaju nikakvih problema i sve mogu 

sami. Nažalost, ima puno nas, drugih učenika koji imamo nekakve probleme koji se vide ili ne vide. 

Svima nama treba nečija pomoć. Pomoć može biti od učitelja tako da imaju više strpljenja i razu-

mijevanja za nas, da nam prilagode nastavu da bude zanimljiva, da nas usmjere na ono što je bitno. 

Pomoć može biti od pomoćnika ili pomoćnica koji su sa nama i bez kojih bi nam bilo jako teško, i oni 

trebaju imati strpljenja i razumijevanja za naše bubice koje nisu uvijek namjerne. Bez pomoćnika bi 

nam bilo puno teže. Ipak, mislim da najviše pomoći može biti od drugih učenika u razredu tako da 

razgovaraju s nama, da nam ponekad pomognu u nastavi, da nam budu prijatelji. Tada se mi neće-

mo osjećati usamljeno, već ćemo se svi osjećati jednako sa svim svojim različitostima. 

 Nadam da ću u srednjoj školi pronaći prijatelje koji će me više razumjeti, a djeci kojoj pomoć 

treba želim neku Tamaru, Mariju ili Petru jer će im život biti puno lakši s pomoćnicima u nastavi.

Iva Vedrana Rimac, 8. razred 

OŠ Petra Zrinskoga 

Voditeljica: Julija Vejić
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Leona Pleše, 5. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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PRONAĐENO NEOBIČNO JAJE

Zmaj ipak spava ispod Kašine?
U jednoj uobičajenoj šetnji šumom naši novinari pronašli su sasvim neuobičajeno jaje…

Ekskluzivne vijesti! Nađeno je ogromno jaje u šumi u blizini Kašine. Jaje smo pronašli u šetnji 

šumom kišovitog popodneva 13. listopada 2015. Svi ste čuli za legendu o zmaju koji spava ispod 

Kašine. Našavši veliko jaje, zmaj, odnosno zmajica je bilo prvo što nam je palo napamet… Ponijevši 

jaje, otrčali smo kroz grmlje na cestu i pješačili smo do doma. Nakon što su ga izvagali utvrdili su 

da jaje teži preko jednog kilograma. Naši roditelji su u čudu promatrali to jaje i zvali su Zoološki vrt, 

Veterinarski fakultet, ali im se nitko nije javljao i na kraju je jaje vraćeno u šumu. Idući dan djelatnik 

Zoološkog vrta je došao po jaje i oni su utvrdili da je jaje nojevo. Tko bi rekao da u Kašini obitavaju 

nojevi? (Naime, u blizini se nalazi uzgajivač nojeva kojem je noj pobjegao). Moramo priznati da je 

objašnjenje o noju puno logičnije, ali i pomalo razočaravajuće…

Filip Gajski, 7. razred 

OŠ Vugrovec - Kašina 

Voditeljica: Dijana Dill

Dora Mađarić, 6. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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Što smo naučili od Jana
Nekada su davno djecu koja su rođena s određenim teškoćama roditelji 
skrivali, posebno u manjim sredinama. Takva su djeca ostajala kod kuće 
i nisu izlazila van jer ih okolina nije prihvaćala. I u današnjem se svijetu, 
nažalost, događa da ljudi koji su drugačiji nisu prihvaćeni. Primjerice, još 
uvijek ima mjesta gdje nisu dobrodošla djeca, a i odrasli ako su druge boje 
kože, druge nacionalnosti… 

Mnogi od nas ne znaju što točno znači Downov sindrom jer u svojim razredima nismo imali takvih 

učenika. Učiteljica Ivančica Tajsl Dragičević objavila je knjigu Budi dobar kao Jan. To je radni dnev-

nik koji je vodila četiri godine, a Jan, dječak s Downovim sindromom, bio je njezin učenik. 

Možete li ukratko objasniti kakve teškoće imaju djeca s Downovim sindromom?

Ta djeca imaju prvenstveno intelektualne teškoće. Treba im više vremena za svladavanje nekog 

pojma kao što je npr. pojam dijeljenja. Ali, uzastopnim ponavljanjem uz konkretan materijal, oni to 

mogu razumjeti. Oni imaju i grafomotoričkih problema, malo su nespretniji jer je njihova građa ruke 

nešto drugačija. Imaju malo podebljane prstiće i sve što treba precizno raditi, njima je problem. No, 

uz pomoć asistenta u nastavi, oni to mogu. Treba im dati šansu i onda se i sami iznenadimo koliko 

su toga uspjeli napraviti, a mi u početku nismo imali povjerenja da oni to mogu. 

Zašto Vas je u početku bilo strah rada s Janom?

Nas učitelje tijekom školovanja nisu dovoljno naučili kako raditi s djetetom s teškoćama. Zbog 

mojega nedovoljnog znanja bilo me je strah prihvatiti takav izazov. Strahovala sam i kako će djeca 

i roditelji reagirati kad čuju da u njihov razred ide dijete koje je drugačije od ostalih. Veliko i bogato 

iskustvo proživjela sam u četiri godine druženja s Janom. Sad opet imam učenike prvog razreda i 

među njima djevojčicu koja ima Downov sindrom. Priča između Lare i mene potpuno je drugačija 

od one s Janom, ali me više nije strah imati u razredu takvo dijete. 

Kako je Jan reagirao kad je vidio knjigu?

Prvo je bo iznenađen, a onda je rekao: „OK, ja ću sad napisati knjigu Budi dobar kao Ivančica”. 

O njemu je napravljen i dokumentarni film HRT-a Djeca ljubavi. Ipak, Jan je naučio mene puno, puno 

više nego ja njega. Ja jesam jako puno znala o toleranciji, ali je jedno kad ti pričaš o tome, a drugo 

je stvarnost. Uz Jana sam naučila biti tolerantna, ne samo u odnosu na djecu koja neke stvari rade 

sporije od drugih nego i na sve ostale stvari s kojima se susrećem. 

Je li Jan zadovoljan danas u svojoj školi?

Jan je danas u srednjoj školi, on se školuje za zanimanje pomoćnog kuhara. Iznimno je sretan. 

Praksu obavlja u našoj školi i pomaže teti kuharici. 

Čemu nas Jan može poučiti? Djecu, roditelje, učitelje…

Nadam se da će svatko tko uzme knjigu u ruke upoznati Jana i zavoljeti ga.

Učitelji se trebaju osloboditi straha ako u razredu imaju dijete koje je različito od druge djece. 

Trebaju imati puno, puno strpljenja, razumijevanja i tolerancije te dati tom djetetu šansu. 

Novinarski radovi učenika osnovnih škola

LiDraNo 2016. // 215

PRED
LO
ŽEN

I



I djecu treba poučiti da je svatko različit, da svatko ima pravo ne shvatiti odmah i da je svako 

dijete u nečemu dobro. Nema toga tko barem nešto ne radi jako dobro. Netko sporo piše, ali zato 

brzo računa. Netko lijepo pjeva… Svatko je drukčiji od nekog drugog i poseban u onome što radi. 

Roditelje i sve druge ljude koji možda imaju predrasuda o djeci s teškoćama, treba podsjetiti da 

su to djeca iz našeg susjedstva i da žive s nama. Ne uz nas, nego s nama. Takvu djecu susrećemo 

u prodavaonici, na dječjem igralištu, u tramvaju… i trebamo ih prihvatiti, a ne ih gledati kao da su 

vanzemaljci. Takvih se osoba ne treba bojati, nego im, ako je potrebno, pomoći.

U knjizi govorite o TV ekipama koje su snimale Jana u školi. Niste uvijek bili zadovoljni kako 

su to činili. Treba li i njima neko dodatno usavršavanje? Hoće li im Vaša knjiga pomoći?

Nadam se da će kroz knjigu upoznati Jana, da će ona pomoći svima koji imaju strah od nepo-

znatog. Oni u početku nisu razumjeli da Jan nije uvijek raspoložen za snimanje i da on ne razumije 

zašto mora pet puta izaći van jer njima nije bila oštra slika pa se neke stvari moraju ponavljati. Ali 

mislim da su oni koji su snimali priloge o Janu njega već zavoljeli kad su ga upoznali. 

I u prošloj ste generaciji imali učenicu s Downovim sindromom. Kakva su Vaša iskustva u radu 

s Lanom Lorenom? Jeste li i o tome vodili dnevnik?

Nisam vodila dnevnik, no mogu reći da je svako dijete različito, kao što je netko nizak, a netko 

visok… Tako se i djeca s dijagnozom razlikuju između sebe. 

Sad imam treći put u razredu dijete koje ima Downov sindrom i svako je od njih bilo drugačije. 

Sada, kao što sam rekla, u prvom razredu imam Laru. I ona je, naravno, drugačija. Primjerice, Jan 

u početku nije mogao sjediti više od tri školska sata, a moja Lara odsjedi 5 školskih sati bez proble-

ma. Jan nikada nije pisao pisanim slovima, ali se brzo naučio koristiti se računalom. U ovom trenut-

ku ne znam hoće li Lara krenuti pisati pisana slova. To ćemo vidjeti kad počnemo. 

Zašto je tako teško dobiti pomoćnike u nastavi?

To bi trebalo pitati u Gradskom uredu za prosvjetu, one ljude koji o tome donose odobrenja. Tu 

je riječ i o financijskim problemima. Nažalost, novac nije uvijek predviđen za ono za što nam je ne-

ophodan. Sad se pomoćnici u nastavi financiraju iz raznoraznih projekata jer nema novca. 

Što bi se trebalo učiniti da se djeca s teškoćama lakše uključe u školovanje?

Trebalo bi promijeniti mišljenje o djeci, ali i o odraslim ljudima, s poteškoćama. Mog su Jana na 

profesionalnoj orijentaciji poslije osmog razreda ispitivali sa štopericom. To je prestrašno jer se 

Janu tijekom školovanja davalo dovoljno vremena i prostora da ovlada nekim zadatkom… Na pro-

fesionalnoj orijentaciji, gdje su ga testirali kao svako drugo dijete bez teškoća, on je, nažalost, po-

kazao prilično loše rezultate. Oni koji sastavljaju zakone trebaju vidjeti kakva je stvarna situacija 

na terenu jer je jedno teorija, a drugo praksa. Svi zajedno moramo shvatiti da su djeca koja imaju 

bilo koju poteškoću i naša stvarnost. To i jest ono o čemu sam ja pisala. Nije sve uvijek bilo ružiča-

sto, ali nije bilo ni crno. Tako je i inače u životu. Tako je i s djecom s poteškoćama. Ima prekrasnih 

stvari i prekrasnih trenutaka, ali ima i onih koji su malo manje ugodni. Treba se znati nositi s njima 

i prihvatiti ih. 

Klara Kovač, 5. razred 

OŠ Jure Kaštelana 

Voditeljica: Maca Tonković
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NESVAKIDAŠNJI KONCERT ROCK GRUPE VATRA NA 
KOMERCIJALNOM LETU CROATIA AIRLINESA

Tango na deset tisuća metara
Rock grupa Vatra na sveopće iznenađenje putnika redovnog leta Zagreb-
Dubrovnik održala je koncert u zrakoplovu na 10 000 metara visine. 
Avionom su odjekivali zvuci najnovijeg hita Tango povodom izlaska novog 
albuma grupe Vatra pod naslovom Zmajevi na vjetru. Ovo je prvi koncert 
održan na jednom komercijalnom letu u zračnom prostoru Hrvatske, a 
možda i u svijetu.

Kad mi je moj otac, inače djelatnik hrvatske zrakoplovne tvrtke Croatia Airlines, jednog dana 

priredio iznenađenje poklonivši mi karte za let na kojem će moja omiljena rock grupa Vatra održati 

koncert, i to na komercijalnom letu Zagreb - Dubrovnik, mojoj sreći nije bilo kraja. 

Došao je i taj očekivani 6. listopada 2015. te smo se ukrcali u zrakoplov Airbus 319. Osim čla-

nova posade, nekoliko fanova, mene i tate nitko od ostalih putnika nije znao kakvo ih iznenađenje 

očekuje na ovom letu iz Zagreba za Dubrovnik.

Dečki iz grupe Vatra imali su jednu kratku probu u uredu zračne luke, a nakon toga kriomice su 

ukrcali instrumente i sakrili se u kokpit zrakoplova.

Kada su izletili iz kokpita s instrumentima i počeli svirku, nastalo je sveopće iznenađenje i odu-

ševljenje. Dečki su odsvirali svoja dva najveća hita Tango i Saturn povodom izlaska svog novog al-

buma Zmajevi na vjetru, što je slikovito odgovaralo ovakvoj svirci u nebeskom prostranstvu kroz 

koje se probijao zrakoplov. Svirali su desetak minuta i bilo je doista veličanstveno uživati u melodi-

jama Vatre i to na visini od 10 000 tisuća metara! 

U svirci je uživalo oko 140 putnika. Bilo je tu domaćih putnika koje je grupa uspjela animirati na 

zborno pjevanje dok su stranci uglavnom uz melodične ritmove veselo pljeskali. Posebno su bili za-

nimljivi Japanci koji su se toliko razmahali rukama premda nisu razumjeli riječi pjesama. Mobiteli i 

kamere cijelo su vrijeme bljeskali bilježeći ovaj jedinstven događaj na našim nebeskim prostorima. 

Kad je svirka završila, oduševljeni putnici nisu prestajali pljeskati. Vjerujem da će mnogima od njih, 

kao i meni, ovaj događaj ostati u trajnom sjećanju kao neopisiv i nezaboravan doživljaj.

 

Nakon svirke imala sam čast sjediti u kabini zrakoplova neposredno pored mog velikog idola 

Ivana Dečaka, frontmana grupe Vatra. Tu priliku iskoristila sam za kratak razgovor u kojem sam 

saznala da je povod ovog neobičnog koncerta promocija njihovog novog albuma i najava velikog 

koncerta koji će se održati 23. listopada ove godine u zagrebačkom Domu sportova.

 Ivan Dečak rekao je da je ovaj nastup u zrakoplovu za njega i njegovu grupu jedno potpuno 

novo iskustvo, koje je u potpunosti nadišlo njihova očekivanja, te je priznao i našalio se da ga je za 

razliku od mene „koja sam kao rođena u zrakoplovu, pomalo i strah od samog letenja.” Na moj upit 

kako je uskladio glazbenu karijeru i obiteljski život, odgovara kako je to sad malo teže ostvariti uz 

malenu kćer Ditu, ali ipak uspijeva sve uskladiti. Razgovarali smo i o početcima grupe Vatra za koju 

kaže da postoji još od 1999. godine. te da je trebalo jako puno truda i upornosti da se dostigne ne-
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što poput ovog neobičnog koncerta u zrakoplovu. Složit ćemo se s Ivanom Dečakom kad kaže da 

grupa Vatra danas ima renomirani status na hrvatskoj glazbenoj rock sceni. 

Uz pjevanje i nastupanje u televizijskoj glazbenoj emisiji The Voice, nađe se i malo slobodnog 

vremena, koje Ivan uglavnom provodi baveći se fotografiranjem i naravno uživanjem u društvu sa 

svojom kćeri Ditom. Za nadolazeći album Zmajevi na vjetru kaže da su se dečki iz benda dobro po-

trudili i da se nada da će biti dobro prihvaćen od fanova i publike. U to uopće ne sumnjamo jer nas 

je ovaj nezaboravni koncert na 10 000 tisuća metara u zraku sve ostavio bez daha.

Lucija Kruljac, 5. razred 

OŠ Stenjevec 

Voditelj: Zoran Šutić

Laura Juričić, 6. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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TAPKALAČKA KRIZA

Dlanovima po najbolje iz Lige prvaka
Skupljanje sličica stara je zanimacija kojom su se bavili i naši roditelji i starija braća. Ni sadašnji uče-

nici naše škole nisu joj odoljeli. Već početkom školske godine školu su poplavile sličice slavnih nogome-

taša. Ove godine skupljaju se sličice Champions League, takozvana Liga prvaka. U albumu ima preko 

600 sličica, zato je veliki izazov sakupiti sve. Jedan paketić sadrži pet sličica u vrijednosti od četiri kune. 

Umjesto uobičajenog mijenjanja sličica skupljači su izmislili tapkanje. Cilj tapkanja je okrenuti sliči-

cu udarajući ju dlanovima i ukoliko se okrene na suprotnu stranu od početne, možete ju uzeti. Svaki 

igrač mora uložiti jednu sličicu, zatim igrači mogu odlučiti tko će krenuti prvi igrajući par-nepar i 

pokušati preokrenuti sličicu. Meštri nisu izabrali najboljeg igrača jer svatko od njih misli da je bolji 

od drugih. Na taj neuobičajen način mijenjanja sličica skupljači se dobro zabave i postanu vlasnici 

rijetkih sličica. 

Kod tapkanja ispred škole postoji nekoliko problema. Učenici poslije nastave ostaju da bi se 

tapkali, a često izgube pojam o vremenu pa se znaju zadržati predugo. Po nekoliko sati sjede na 

hladnom betonu dok su im školske torbe bačene na pod. Ponekad se toliko zanesu da uopće ne pri-

mjećuju da je zvonilo za početak sata, a nekad nastanu velike svađe.

Skupljačima najčešće nedostaju rijetke sličice koje su i najvrjednije, a ove godine to su Lionel 

Messi i Cristiano Ronaldo koje je jako teško osvojiti jer ih vlasnici ne ulažu u tapkanje.

Petra Prskalo, 5. razred 

OŠ Ivana Meštrovića  

Voditeljica: Gordana Ljubas

Korana Suvaljko, 1. razred 
OŠ Antuna Gustava Matoša
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 Tek joj je dvanaest, a već je zvijezda
Hana Kosić naizgled je obična dvanaesto-

godišnja djevojčica, koja ide u moj 6. razred 

i s kojom se svaki dan družim. Hana je sve, 

samo ne obična. Ona je odlična učenica, ona 

je uvijek nasmijana, ona je prava prijatelji-

ca, ona je višestruka prvakinja Hrvatske u 

umjetničkom klizanju. Odlučila sam Hanu 

predstaviti širem čitateljstvu. 

Prošli tjedan si izostala iz škole. Smijem li 

znati zašto?

Naravno. Bila sam u Italiji na zimskim pri-

premama u klizanju. Tjedan dana intenzivnih 

priprema puno mi znači. 

Često izostaješ iz škole, je li ti teško 

nadoknaditi školsko gradivo?

Ponekad. Najčešće nemam vremena učiti vi-

kendom jer su vikendom najčešće natjecanja 

pa moram preko tjedna ulagati više truda, što zna biti vrlo naporno ako želiš biti uspješan i u školi 

i u sportu.

Vratimo se klizanju. Kada si prvi put stala na klizaljke i odlučila trenirati klizanje?

Imala sam pet godina i zadivljeno sam promatrala na televiziji kako klizačice skaču i rade piruete. 

Naravno privukle su me i one lijepe šljokaste haljinice u kojima se kliže. Mama me upisala u klizačko 

koturaljski klubu Medveščak. Tamo sam najprije počela na koturaljkama. Danas kližem u klizačkom 

klubu „Leda”.

Kako su „klizaljke pobijedile koturaljke”?

Ne znam. U jednom trenutku klizanje je jednostavno prevagnulo. Postalo mi je ljepše, zanimljivije, 

izazovnije.

Sjećaš li se svog prvog natjecanja?

Da, bilo je to prije šest godina. Bila sam u tzv. početnicima i nisam još dobivala ocjene za nastup. 

Prije nastupa prišla mi je teta i pitala me imam li tremu. Uzbuđeno sam joj odgovorila da imam, a 

kada me je upitala znam li što je to, iskreno sam joj odgovorila da ne znam što je trema.

Kako se osjećaš prije samoga nastupa? Imaš li tremu?

Uvijek sam jako nervozna prije nastupa. Počnem se sva tresti i razmišljam hoću li uspjeti sve plani-

rano, hoću li pasti i slično. Što će reći sudci, trenerica, mama? Imam i moto kojeg ponavljam u sebi 

do početka točke koji glasi: „Ja to mogu, ja to hoću, ja to želim!” A onda otkližem na led i moja ča-

rolija počinje, a sve ostalo prestaje. Klizanje je pravi užitak. Trebaš probati.
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Gdje i kako treniraš?

Treniram šest puta tjedno na klizalištu Velesa-

jam ili u Domu sportova, po dva puta dnevno. 

Prvi trening je rano ujutro prije škole, a drugi po-

slijepodne nakon škole. U početku mi je bilo teš-

ko ustajati rano ujutro, ali sam se s vremenom 

navikla.

Koji su tvoji najbolji rezultati?

U Hrvatskoj sam prva u naprednim mlađim juni-

orima. Zapravo, pet puta sam bila Prvakinja Hr-

vatske u umjetničkom klizanju u svojoj kategori-

ji. Uz to sam i Prvakinja u Evropskom kupu 2015. 

Puno si putovala po Hrvatskoj, ali i izvan nje. 

Gdje si sve bila i gdje ti je bilo najljepše?

Najviše sam putovala po Europi. Bila sam u Bu-

dimpešti, Beogradu, Pragu, Ostravi... Bila sam i 

u jednom gradu u Češkoj, ne mogu se ovaj tren 

sjetiti kako se zove. Bila sam i u Turskoj, u Ista-

nbulu i Erzurmu. Ipak, najljepše mi je bilo ovo lje-

to u Americi, u Chicagu. U Americi je sve puno 

veće nego u Europi. Bila sam zadivljena.

Kada gledam klizanje uvijek me čudi kako se klizači i klizačice uspiju tako brzo dignuti i nastaviti 

klizati nakon što padnu? Je li vas sram?

Nije lako i nije me sram. To se svakome može dogoditi. Bude mi malo neugodno, ali tek poslije na-

stupa. Kada padnem pomislim da je gotovo, ali se brzo sjetim da trebam ustati i izvući najbolje što 

mogu te da nastavim dalje. Sve su to sekunde i jednostavno se događa. Ipak je to led.

Jesi li ikada imala neku težu ozljedu od klizanja i skokova?

Jesam, prije nekoliko tjedana sam na treningu dobila udarac klizaljkom u nogu. Porezala sam se i 

morala sam ići na šivanje. Na drugoj sam nozi od pada dobila hematom pa nisam mogla hodati duže 

vrijeme. Imala sam i problem s rastom koljena zbog skokova koje izvodim.

Što te motiviralo da nastaviš klizati nakon te ozljede?

Poticala me pomisao da sam još mala i da je puno toga ispred mene. Na žalost, povrede su sastavni 

dio sporta, ali nije dobro odustajati od snova.

Koji ti je najzahtjevniji element koji izvodiš?

Trostruki Scalhow. Nije lako skočiti na ledu, izvesti rotaciju i uspješno doskočiti na led. Zapravo sve 

me veseli kada dobro izvedem. Sve figure su lijepe i zanimljive na svoj način.

Što bi radila da ne kližeš?

Vjerojatno bih glumila. Na glumu sam zapravo počela ići zbog klizanja, kako bi mi pomoglo u inter-

pretaciji, ali u tome uživam i mogla bih se vidjeti i kao glumica u budućnosti.
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Gledali smo te na Zagrebačkoj pirueti u Zagrebu, klizala si na završnoj reviji koja se ne ocjenjuje. 

Klizali su najbolji u svim kategorijama. Je li ti tada lakše i kako se osjećaš kad kližeš u prisustvu 

zvijezda?

Malo je lakše klizati kada znaš da nećeš dobiti ocjene. S druge strane znam da me gledaju prijate-

lji, poznanici, publika… Uvijek sam uzbuđena, i ponosna i sretna, sve u isto vrijeme. Nadam se da 

ću i ja u budućnosti klizati poput pravih ”zvijezda” i da ću i ja jednom zasjati na klizačkom nebu i 

postati nekome uzor. 

Komentatori su te nazvali budućom klizačkom zvijezdom i rekli da te publika voli.  

Koliko ti to znači?

Ma nisam ti ja još zvijezda, ali voljela bih to postati. Ugodno je čuti lijepe riječi o sebi i znati da net-

ko divi onome što radim. Lijepe riječi me motiviraju da budem još bolja.

Imaš prekrasnu dugu kosu koju je predivno vidjeti. Koliko ti ona smeta kad izvodiš skokove ili 

piruete?

Rijetko plešem s raspuštenom kosom jer je to teško. Vežem ju u punđu, ali moram staviti puno gela 

za kosu kako mi ne bi smetala. Kada završim jedva čekam oprati kosu jer je zbog gela jako teška 

pa me ponekad zna zaboljeti glava. Na Pirueti sam imala raspuštenu kosu. Lijepo ju je vidjeti, ali 

otežava klizanje.

Treba puno vremena kako bi kosa dosegla toliku duljinu. Bi li ju odrezala i donirala za izradu 

perike?

Naravno. To je samo kosa i opet će narasti. Zapravo već sam ju jednom donirala i jako sam sretna 

što će sada jedna djevojčica dobiti periku od moje kose. Lijepo je moći pomoći.

Tko ti bira i dizajnira haljinice?

Imam „šnajdericu” koja meni i mami pomaže oko dizajna i izrađuje mi haljinice za nastupe. To je 

uvijek zanimljivo iskustvo.

Na Pirueti si plesala na rock glazbu. Izgledala si poput „rokerice”. Publika ti je puno pljeskala. Tko 

i kako bira glazbu?

Glazbu biramo mama i ja zajedno uz malu pomoć trenerice koja kaže kakva mi treba biti glazba za 

sljedeći nastup. 

I za kraj, tko ti je uzor u klizanju?

Prekrasna Juna Kim, klizačica iz Koreje.

Hvala ti na razgovoru. Želim ti puno uspjeha i u klizanju i u životu!

Hvala tebi što si mene odabrala za svoj prvi novinarski zadatak. Sretno i tebi!

Eva Šiško, 6. razred  

OŠ Petra Zrinskoga 

Voditeljica: Julija Vejić
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INTERVJU S MATEOM ZORKOM - BRONČANIM S 
EUROPSKOGA PRVENSTVA U TAE KWON DOU

U sportu je bitna 
ustrajnost
Vjerojatno svaka škola smatra da 
su njezini učenici najbolji, mladi 
umjetnici najtalentiraniji, a sportaši 
najuspješniji, pa tako i naša škola. 
Međutim, rezultati naših učenika 
to redovito potvrđuju, pa se i ove 
školske godine možemo pohvaliti još 
jednim iznimnim sportskim uspjehom 
našega prijatelja.

Ambiciozni sportaš Mateo Zorko, učenik osmoga razreda naše škole, na početku je vrlo uspješ-

ne karijere u tae kwon dou. Još nije napunio 15 godina, a već je na Europskome kadetskom prven-

stvu, na kojemu je kao član reprezentacije, osvojio brončanu medalju za Hrvatsku. Jedini je muš-

ki kadetski reprezentativac Hrvatske kojemu je to uspjelo. Aktualni je prvak Zagreba i Hrvatske 

s brojnim pobjedama na domaćim i međunarodnim turnirima. Za proteklu godinu Zagrebački tae 

kwon do savez proglasio ga je najboljim kadetom. Od ove sezone borit će se u juniorskoj konku-

renciji i očekuje da će nastaviti s odličnim rezultatima na domaćim i međunarodnim natjecanjima.

Nije prošlo ni nekoliko mjeseci otkako si postao gradski i republički prvak, a već nam se vraćaš 

s brončanom medaljom s Europskoga prvenstva. Kako se osjećaš nakon sjajnoga nastupa.

Naravno da sam jako sretan i još uvijek nisam sredio dojmove. Iskreno, znao sam da sam do-

bro pripremljen, ali isto tako i da moji protivnici za tako važno natjecanje, kao što je Europsko pr-

venstvo, ulažu dodatne napore. Zahvalan sam trenerima koji su me tako dobro pripremili te svojoj 

obitelji i prijateljima koji su mi bili glavna podrška. Konkurencija je bila izrazito jaka i ovomu sam se 

mogao nadati jedino u dječjim snovima. Sve se odvilo vrlo brzo i još uvijek nisam svjestan veličine 

uspjeha. Moram biti iskren, mislim da ni moji protivnici nisu toga svjesni jer nisam bio kandidat za 

medalju. Pobijedio sam i favoriziranoga talijanskog borca, tako da to moj uspjeh čini još većim. Isto 

tako ja sam prvi muški član reprezentacije kojemu je to uspjelo, ali uz mene, još su dvije tae kwon 

doašice Hrvatskoj donije brončane medalje. Bili smo jako ponosni.

Tvoja je sportska karijera duga. Imaš nepunih 15 godina, a već 12 godina treniraš.

Da, počeo sam 'trenirati' s tri godine. Toga se razdoblja slabo sjećam, samo iz priča dviju stari-

jih sestara koje su tada već bile uspješne tae kwon doašice i prateći ih s roditeljima na treninzima, 

i sam sam zavolio taj sport. Kako smo u obitelji dosta povezani sa sportom, normalno je bavljenje 

sportom i svih ovih godina nisam promijenio ni sport ni klub. Od početka sam u klubu Jastreb koji 

mi je skoro dio obitelji. S obzirom da mi je karijera uvijek bila u uzlaznoj putanji, nisam nikad razmi-

šljao o nekome drugom sportu. Ne znam kako bih se snašao u momčadskim sportovima. Isto tako 

ovaj sport nema ograničenja, može ga se trenirati i u starosti i tako održavati zdravlje.
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Kakav je tae kwon do sport? Ima li mnogo mladih u Hrvatskoj koji treniraju taj sport?

Tae kwon do je kontaktni sport, nije previše nasilan te je sjajan za svaku dob. Kad bismo pre-

vodili same riječi s korejskoga, u slobodnome prijevodu značio bi 'umijeće borenja rukama i noga-

ma'. Međutim, to nije sport za tuču i mnogi ljudi znaju da borilačke vještine, koje uglavnom dolaze 

s Dalekoga istoka, razvijaju vještine samoobrane. Tako je i s tae kwon doom koji je došao iz Koreje. 

Ljudi ovaj sport povezuju s lomljenjem dasaka ili opeka, ali to je samo jedna od disciplina koja se 

savladava tek na višim razinama, ali ništa manje zanimljivo nije ni savladavanje osnovnih tehnika. 

U Hrvatskoj nas ima 20-ak u kategoriji, dok veća konkurencija dolazi iz Austrije. Tko ne prati sport, 

ne zna da je tae kwon do i olimpijska disciplina, a od hrvatskih sportaša najpoznatije su sestre Za-

ninović. Mladi baš nemaju nekakvu motivaciju za taj sport, no broj tae kwon doaša raste. Nažalost, 

kod nas se neki drugi sportovi puno više prate. Možda zbog novca koji se oko njih vrti.

Vrhunski sportaši, a ti si već sada jedan od njih samim time što si dio hrvatske reprezentacije, 

ulažu mnogo napora kako bi postigli uspjehe. Koliko je treniranje tae kwon doa naporno u 

vremenskome smislu i traži li kakva odricanja, npr. u načinu prehrane.

Kao i u drugim sportovima, sve ovisi o uspjesima i rangu natjecanja. Ako netko trenira zbog 

rekreacije, sigurno ne mora svakodnevno trenirati. Kad sam bio mlađi, moji su treninzi bili dva-tri 

puta tjedno, ali kako su moja natjecanja bila sve važnija, i treninzi su sve brojniji. Sada kad sam 

postao kadetski reprezentativac, treniram dva puta dnevno. Uglavnom ne osjetim zasićenje, ali 

budem umoran jer teško je uskladiti svoje školske obveze i treninge. Često nakon treninga budem 

umoran, ali to je neki zdravi umor. Što se tiče prehrane, nema tu nekih propisanih i zabranjenih 

jela. Nastojim se hraniti zdravo, no jedem sve u umjerenim količinama. Borim se u kadetskoj kate-

goriji do 61 kilograma. Prije svakoga je natjecanja vaganje za sve borce kako bi nam odredili kilažu 

i dopustili da se borimo u kategoriji u kojoj smo prijavljeni na listi natjecatelja. I to je razlog zašto 

moram razmišljati što i koliko jedem.

Koja ti je medalja u karijeri najviše značila?

Najdraža mi je medalja ova bronca s Europskoga prvenstva u Francuskoj jer sam nastupio kao 

hrvatski reprezentativac. To je, za sada, moj najveći uspjeh u karijeri. Nikad neću zaboraviti ni svo-

ju prvu medalju koju sam osvojio sa samo sedam godina na nekome malom klupskom natjecanju.

Koliko učenici u školi znaju za tvoje uspjehe? Osjećaš li se poput zvijezde? 

Osim prijatelja iz razreda i nekolicine učenika iz generacije, u školi se uglavnom ne zna za moje 

uspjehe, a neki čak i ne znaju za taj sport. Već sam ti rekao da ovaj sport nije 'in'. U pravilu su svi-

ma zanimljiviji nogometaši, pa su i dečki koji samo rekreacijski treniraju u NK Špansko veće 'face' 

od reprezentativca u borilačkome sportu. Da sam se vratio s europskoga prvenstva u nogometu ili 

košarci, vjerojatno bi me svi poznali jer bih bio u svim medijima. Drago mi je i za ovaj razgovor jer 

će netko ovo pročitati. Ne želim ja biti zvijezda, ali svatko voli priznanje za svoj uspjeh, a pogotovo 

kad uloži trud.

Može li se ostvariti dobar rezultat u sportu, a da pritom ne pati škola? Uvažavaju li profesori 

tvoje izostanke radi natjecanja?

Vrlo je teško uskladiti sport i školu, ali jedno mora ispaštati, a to je često škola. Stalno su neke 

provjere i začas dođe neželjena ocjena. Ja se trudim uskladiti školske obveze i treninge, ali i vrije-

me za druženje s prijateljima. Nažalost, neki profesori to jednostavno ne razumiju. Ne znam zašto 

je to tako, ali su vjerojatno imali loša iskustva s učenicima sportašima. I nedovoljno poznavanje na-

ših uspjeha tomu je uzrok, ne znaju profesori koliko ja treniram ni što postižem. Škola mora uvijek 
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biti na prvome mjestu, tako i treba biti, ali je uz to jako teško uskladiti jedan ili kao sada dva trenin-

ga dnevno. Čuo sam da se u nekim srednjim školama može odgovarati po dogovoru, i to bi mi bilo 

veliko olakšanje. Kako do sada nisam ima problema sa školom, vjerujem da ću i ovu zadnju školsku 

godinu u osnovnoj školi završiti s odličnim.

A dalje...?

Kako se namjeravam nastaviti baviti sportom, mislim da je za mene najbolji izbor Športska gi-

mnazija. Neki prijatelji sportaši koji idu u tu školu kažu da je sve podređeno sportskim obvezama 

učenika, ali i da pružaju solidno znanje. I to mi je bitno jer namjeravam nastaviti na fakultetu. Kako 

su mi sestre u sportu bile poticaj, tako bih volio biti uspješan i u školovanju poput njih. Nadam se da 

ću imati dovoljno upornosti i sreće. Bez obzira na uspjehe, nikad u sportu ne znaš što se može do-

goditi. Dovoljna je ozbiljnija povreda i moraš odustati od sporta, zato je obrazovanje jednako važno.

Spominješ školske prijatelje, koliko vremena imaš za druženje? Ima li prijateljstva između 

konkurenata na važnijim natjecanjima?

Da, prijatelji su mi jako važni. Često nemam vremena koliko bih želio imati. Dok su moji prijatelji 

nakon škole na igralištu, ja moram pisati zadaće kako bih kasnije mogao ići na trening. Ali kad sam 

slobodan, jedva čekam da izađem s društvom. Volim odigrati nogomet ili pogledati košarkašku uta-

kmicu. Ne znam jesam li po prirodi druželjubiv, ali mislim da tae kwon do također tome pridonosi. 

Čovjek se u ovome sportu upoznaje, u svakom trenutku mora znati procijeniti svoje postupke. Ako 

poznaje sebe, poznat će i prijatelje. Na važnijim natjecanjima prijateljstva s konkurentima nema, 

svatko je fokusiran na sebe i svoj uspjeh. Prekratko je vrijeme za neko upoznavanje i druženje. Ali 

su mi zato prijatelji iz kluba glavna motivacija za daljnje bavljenje tae kwon doom i nikad ih ne do-

življavam suparnicima.

Jesi li ikad poželio odustati od tae kwon doa?

Ima teških trenutaka, kriza, kad je napor prevelik i zbog škole i zbog natjecanja, no nikad nisam 

htio odustati. Upravo je tae kwon do sport koji jača samopouzdanje i volju. Sadašnji uspjesi dodatni 

su poticaj za nastavak. Planova imam, ali pustit ću da sve ide svojim tokom. Ja ću kao i dosad da-

vati sve od sebe i u sportu i u školi, ali i u slobodnome vremenu. Kad se čovjek trudi, mora uspjeti. 

Ako i ne ostvari sve planove, ne žali jer zna da se trudio.

Smatraš li da je za dobre rezultate u sportu ključan talent ili se sve stječe upornošću i vježbom?

U svakom slučaju talent je važan, no to nije ključno. Učestalim treningom i davanjem svega od 

sebe čovjek postaje bolji te od sebe gradi kvalitetnoga sportaša. Talent samo omogućava lakši us-

pon, no u sportu je bitna ustrajnost.

Imaš li neki savjet za mlade u vezi sa sportom?

Da, moj je savjet da se bave sportom, ne bi smjeli cijele dane biti doma i zapustiti tjelesnu aktiv-

nost. Isto tako sport mlade ljude štiti od opasnosti koje nudi ulica. Mislim na razne ovisnosti i loše 

društvo. Posebno bih predložio da se bave tae kwon doom jer je to sport koji pokreće i ne razvija 

samo tjelesnu snagu i kondiciju nego i osobnost, samopouzdanje, disciplinu. Mislim da čovjek s ta-

kvim osobinama mora u životu uspjeti i biti sretan.

Matija Lojen, 8. razred 

OŠ Ante Kovačića 

Voditeljica: Vesna Čondić
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KREK
OŠ Luka
Urednica: Karla Kvesić, 8. razred
Voditeljica: Zdenka Drožđan

TIN
OŠ Tina Ujevića
Urednica: Lucija Burušić, 6. razred
Voditeljica: Daria Talić

MAŠTA I SVAŠTA
OŠ Grigora Viteza
Urednik: Tvrtko Šapina, 5. razred
Voditeljica: Elida Trusić

SKICA
OŠ Josipa Račića
Urednica: Paula Mujanović, 8. razred
Voditeljica: Arijana Zakanj Ivasović

ZADNJA KLUPA
OŠ Ivana Gundulića
Urednica: Eva Kuvačić, 8. razred
Voditelj: Pavao Jerolimov

LIST S REBRA
OŠ Jordanovac
Urednica: Đina Perkić, 5. razred
Voditeljica: Liljana Marjanović-Cipek

BAČUNKO
OŠ Markuševec, područna škola Bačun
Urednik: Damjan Jambrečina, 4. razred
Voditeljica: Karolina Dollard

SLAP
OŠ Dobriše Cesarića
Urednica: Hana Ševerdija, 7. razred
Voditeljica: Mirna Ladišić

RETKO
OŠ Retkovec
Urednica: Stela Tonner, 6. razred
Voditeljica: Slavica Knezović

MLADI SUSEDGRAD
OŠ bana Josipa Jelačića
Urednik: Dimitar Sladić, 8. razred
Voditeljica: Višnja Jaklin

LAHOR
OŠ grofa Janka Draškovića
Urednica: Kristina Paj, 7. razred
Voditeljica: Mirjana Šapina

OTOK SREĆE
OŠ Otok
Urednik: Fabijan Junaci, 6. razred
Voditeljica: Tatjana Ognjenović

WEB ŠKOLSKI LISTOVI

ZVON
OŠ Vugrovec - Kašina
Urednica: Lara Marčec, 7. razred
Voditeljica: Dijana Dill

ODRAZI
OŠ Rudeš
Urednica: Helena Frančić, 8. razred
Voditeljica: Kristina Mlinar
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KLIK
OŠ Brestje
Urednica: Magdalena Lukić,  
8. razred
Voditeljica: Dubravka Ljubičić

ČAROBNA FRULA
OŠ Jure Kaštelana
Urednica: Ella Dobrić, 7. razred
Voditeljica: Maca Tonković

JARUNSKI LOPOČ
OŠ Bartola Kašića 
Urednica: Mara Batinica,  
7. razred
Voditeljica: Štefanija Turković

MEŠTRI
OŠ Ivana Meštrovića 
Urednica: Cora Borković,  
7. razred
Voditeljica: Gordana Ljubas

GUSTAV
OŠ Antuna Gustava Matoša
Urednica: Petra Tolp, 8. razred
Voditeljica: Marita Batinović

MIHIĆ
OŠ Antuna Mihanovića
Urednica: Jelena Crnogorac,  
7. razred
Voditeljica: Vanja Jurilj

ŽUBOR
OŠ Vukomerec
Urednica: Elena Karlović,  
8. razred
Voditeljica: Kristina Ćutić

LOVORKO
OŠ Lovre pl. Matačića
Urednica: Ana Maria Milić,  
7. razred
Voditeljica: Ana Grgurić

OTON
OŠ Otona Ivekovića
Urednik: Fran Bartolić,  
6. razred
Voditeljica: Marija Popović

HORVATULJAK
OŠ Stjepana Bencekovića
Urednica: Laura Holetić
Voditeljica: Majda Tometić

WEB ŠKOLSKI LISTOVI

KRESNICE
OŠ Ivana Granđe
Urednica: Iva Habljak, 8. razred
Voditeljica: Maja Kovačević

JABUKA
OŠ Jabukovac
Urednica: Maura Lovrić Jović, 
8. razred
Voditelj: Slaven Šekuljica

ZAG
OŠ Marije Jurić Zagorke
Urednica: Tea Trčak, 8. razred
Voditeljica: Ivana Hrenar

*predloženi školski listovi za Državnu smotru
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učenika osnovnih škola

RADIJSKA EMISIJA

Povijesne osobe zavičaja 
Morana Svetina, 4. razred
OŠ Grigora Viteza
Voditeljica: Spomenka Horvat

RADIOIGRE

Šuti i plivaj! 
(radio igra) 
Lana Blagojević i Eva Iličković, 5. razred
OŠ Julija Klovića
Voditeljica: Katarina Brković

Hoću i ja 
(radio igra, adaptacija prema Sanji Pilić: Hoću i ja)
Katarina Jukić i Korina Grbić Rilović, 8. razred
OŠ Rudeš
Voditeljica: Irena Ploh

Nije sve kao što se čini
(radio igra)
Mia Parmak, 7. razred
OŠ Stenjevec
Voditeljica: Nada Sijarto 

Halugica (ulomak)
(radio igra, Vladimir Nazor)
Nina Mesić, 6. razred i 
Lucija Sitar, 6. razred
OŠ Trnsko
Voditeljica: Vesna Dresto
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i radioigre

*predložene radijske emisije i radioigre za Državnu smotru

učenika osnovnih škola

PREDLOŽENE*

Kosa ljubavi 
(radijska reportaža)
Stela Nekić i Paula Žitnik, 6. razred
OŠ Rudeš
Voditeljica: Mirjana Jukić

Super Fran 
(radijska reportaža)
Mirjana Vrankić i Iva Križan, 8. razred
OŠ Marije Jurić Zagorke
Voditeljica: Ana Brčić Bauer

Proždrlica
(radio igra, narodna bajka s otoka Šipana)
Noa Nikolić, 8. razred
Leticia Čus, 7. razred
OŠ Pavleka Miškine
Voditeljica: Natalija Stipetić Čus
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ŽUPANIJSKO POVJERENSTVO ZA PRIPREMU 
I PROVEDBU SMOTRE UČENIKA OSNOVNIH 
ŠKOLA GRADA ZAGREBA - LiDraNo 2016. 

PREDSJEDNIK POVJERENSTVA

Antonio Jurčev, ravnatelj

OŠ Antuna Gustava Matoša 

TAJNICA POVJERENSTVA

Blaženka Tomljenović

OŠ Antuna Gustava Matoša 

ČLANOVI POVJERENSTVA

Marija Đerek

Marijan Šimeg

Sanja Pilić

Ksenija Rožman

Branka Manin

Valentina Kabić-Bratuša

Zdenka Kapović

Tomislav Filić

Nada Šimić

Marina Sabolović

Marija Luković

Lidija Sosa Šimenc

Marijan Grbac



PROSUDBENA POVJERENSTVA ZA ŽUPANIJSKU 
RAZINU SMOTRE - LiDraNo 2016. 
ZA UČENIKE OSNOVNIH ŠKOLA

ČLANOVI POVJERENSTVA

Sanja Pilić 

Ana Đokić-Pongrašić 

Silvija Šesto 

Marijan Šimeg 

Mirela Lilek 

Branka Primorac 

Anita Kovač 

Ksenija Rožman 

Marina Petković

Ozren Grabarić

Frana Marija Vranković

Darko Tralić

Višnja Biti 

Irena Plejić Premec 

Majda Makovec Joksimović 



PROGRAM SMOTRE UČENIKA SREDNJIH ŠKOLA
GRADA ZAGREBA - LiDraNo 2016.

29. veljače 2016.

11.00 sati

Svečano otvorenje smotre 

LiDraNO 2016.

Gradsko satiričko kazalište 

„Kerempuh”, Ilica 31

12.30 sati

Pojedinačni scenski nastupi 

učenika osnovnih škola

Gradsko satiričko kazalište 

„Kerempuh”, Ilica 31

16.30 sati

Pojedinačni scenski nastupi 

učenika srednjih škola

Gradsko satiričko kazalište 

„Kerempuh”, Ilica 31

Okrugli stol učenika i voditelja 

osnovnih i srednjih škola za 

pojedinačne scenske nastupe 

OŠ Josipa Jurja Strossmayera, 

Varšavska 18

1. ožujka 2016.

11.00 sati

Otvorenje izložbe školskih listova 

Hrvatski školski muzej,  

Trg maršala Tita 4

12.00 sati

Skupni scenski nastupi učenika 

srednjih škola 

Okrugli stol učenika i voditelja 

srednjih škola za skupne scenske 

nastupe 

Kazalište „Vidra”,  

Draškovićeva 80

14.30 sati

Okrugli stol učenika i voditelja 

osnovnih škola za novinarsko 

stvaralaštvo 

OŠ Antuna Gustava Matoša, 

Aleja A. Augustinčića 12

16.30 sati

Okrugli stol učenika i voditelja 

osnovnih škola za radijske 

emisije 

OŠ Antuna Gustava Matoša, 

Aleja A. Augustinčića 12

18.00 sati

Okrugli stol učenika i voditelja 

osnovnih škola za literarno 

stvaralaštvo

OŠ Antuna Gustava Matoša, 

Aleja A. Augustinčića 12

2. ožujka 2016.

12.00 sati

Skupni scenski nastupi učenika 

osnovnih škola - I. dio 

Kazalište „Vidra”,  

Draškovićeva 80

3. ožujka 2016.

12.00 sati

Skupni scenski nastupi učenika 

osnovnih škola - II. dio 

Okrugli stol učenika i voditelja 

osnovnih škola za skupne 

scenske nastupe

Kazalište „Vidra”,  

Draškovićeva 80

16.00 sati

Okrugli stol učenika i voditelja 

srednjih škola za literarno 

stvaralaštvo, novinarsko 

stvaralaštvo i radijske emisije 

Prirodoslovna škola Vladimira 

Preloga, Ulica grada Vukovara 
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@

Životnim pričama točno lociramo početak, ali ne dočekamo uvijek točku koja bi označila kraj. 

Možda je pričama lakše jer imaju mogućnost djelo ostaviti nedovršeno, nedorečeno, uvijek mogu 

staviti famozne tri točke i ostaviti nam mogućnost slutnje, naš imaginarni završetak. Razočarani, 

nezadovoljni ponuđenim sadržajem, djelo, jednostavno, možemo prestati čitati i odbaciti ga u naj-

tamniji kutak i nikada ga više ne pogledati. Bit umjetnosti. Pisce sami odabiremo.

Neke priče nisu odabrane, one se, naime, žive i stoga je interpretirati životnu priču kudikamo 

bolnije. Oživi u tebi, ubrza ti krvotok, grčevito stisne čeljust i opet je tu. Tema je suvremena, raču-

nalno moderna, teško dokaziva, počinitelji nekažnjeni, nadležne institucije činovnički usporene, a 

žrtva bespomoćna, mentalno osakaćena, ponižena, mlada. Dakle, tema je „cyberbullying”, hrvat-

skim rječnikom - nasilje na društvenim mrežama. Kažu da se događa drugima, tamo daleko u ra-

zvijenim zemljama?! Glavni lik je tek propupala djevojka pri kraju osnovnoškolskoga obrazovanja, 

rastrgana podivljalim hormonima, zahtjevima hrvatskoga školstva i novonastalom glazbenom pro-

dukcijom.

„Sve što vole mladi”. Mjesto zbivanja, računalo, da, ono lijepo računalo s nagriženom jabukom 

i strast mladih, društvene mreže. Vrijeme radnje, kišovita zagrebačka, jesenska večer u praznoj 

sobi obiteljskoga doma.

I tu se gubi interpretacija, umjetnost, počinje gruba prstenasta radnja svedena na unutarnja 

proživljavanja već spomenute djevojke. Kao i uvijek, profinjenim je pokretima s puno ljubavi otvo-

rila svoje dugo željeno računalo. Radna površina ispunjena brojnim mapama i klik na društveno 

poželjno plavo „f” (mreža lica, lica bez obraza). Ničim izazvana skupina njenih vršnjaka, u bespuću 

slobodnoga vremena i govora mržnje, osnovala je preko noći grupu „Smrt X.X” i obasipala stranice 

brojnim, teškim uvredama već spomenutoj djevojci. Vulgarizmi, seksualne aluzije, uvrede obitelji 

nizale su se kao iz pera najvještijega monstruma. Djevojka je ugasila računalo. Nizom digresija sje-

tila se zajedničkoga odrastanja, prvih mladenačkih tajni i gorko, dugo plakala. Suze ne brišu bol, 

samo ti sol izgrize mrtve stanice lica. Jedino pitanje: „Zašto ja?” I opet sol… Zadnjim atomima ušla 

je u majčinu sobu. Kaže da se razumiju i o svemu razgovaraju… Majka je odmah vidjela potonuće. 

Satima su razgovarale, spajale nespojivo, propitivale krivnju, mogućnost ljutnje. Krivi put. U djevoj-

ci je tuga plamtjela u bijes, bijes u osvetu, a onda je odlučila da to nije njen stil i da ne može protiv 

sebe. Strašan stid obuzimao ju je svakoga sljedećeg dana u školi. Krv. Ubojstvo. Samoubojstvo? 

Majka je kucala na brojna vrata, svi razumiju problem, ali kažu, događa se. Tapkale su u mraku, a 

onda su se strovalile u balkansku kaljužu. Raznim pripovjednim tehnikama pokušavale su otvoriti 

Pandorinu kutiju da izlete sva takva, ikad počinjena zla. Nikome nije bilo jasno zašto ta djevojka 

sve tako osobno shvaća. Shvaćala je osobno jer je njena mladost toga trenutka bila nepovratno za-

ustavljena. Tko je to i kakvo biće koje mora u sebi nositi hrabrost da ga takve brutalne uvrede ne 

dotaknu? Ne postoji, sve ostalo je gorka laž. Akteri „pisanja” bili su na razgovoru, a onda je nastu-

pila retardacija…Svi su roditelji znali da to njihovo dijete nikada ne bi učinilo, čemu tolika drama?? 

Mladost podsljemenske zone nije stvorena da bi uništavala djevojku s periferije grada. Oni su „eli-

ta”. Pomalo, slučaj je zataškan. Naša je djevojka obilazila ordinacije za mentalno zdravlje, vratila 

se prašnjavim knjigama i napokon krenula u novu školu. Životnu je lekciju naučila prerano, ali vedre 

naravi, stekla je nova prijateljstva. Računalo nije ostavila, aktivno upozorava na potrebitost edu-

kacije mladih o bontonu na mrežnim stranicama i ponosno je, uzdignute glave, odlučila da neće biti 

žrtvom verbalnoga zlostavljanja, samo pobjednicom riječi srca.

 Priča je stvarna i odrastanjem polako shvatiš važnost trenutaka koji su te obilježili. Tako će 

i priča ostati nedovršena, kao trajna opomena da riječi imaju težinu i da su tolerancija i međuljud-
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ska komunikacija tek početna stepenica u formiranju ljudskosti. Ili tek prazno slovo na papiru. Tre-

nutak te učini žrtvom i samo ustrajnim djelovanjem i regulacijom zaštite na društvenim mrežama 

mnogima možemo vratiti dostojanstvo. Verbalno nasilje mora se kazniti i samo tako će ova priča 

dobiti točku koja će označiti kraj. Kraj poniženima ili @…

Kim Maskalan, 2. razred

V. gimnazija

Voditelj: Alen Milković

Nikola Grabovac, mentorica: Vinka Mortigjija Anušić, prof. savjetnica 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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Boje koje me nose

Svijet bez boja ne bi bio svijet! Ponekad se uhvatim u razmišljanju kako je ljudima koji ne vide 

ili jednostavno ne mogu raspoznati boje. Njima je zasigurno svijet monoton: oni ne mogu vidjeti 

njegovu šarolikost. Ne mogu vidjeti neku boju, osjetiti je, kao što ja to mogu. Znate li onu boju, pla-

vo-zelenu, čistu, bistru boju vode? Ta me boja umiruje. Još k tome i pokoji cvrkut ptica i ja se pre-

puštam: sjedim i samo gledam vodu osjećajući se kao da me pušta da potonem u san, u svoj san 

u kojem ću vidjeti sebe i svoje sutra, onako kako ja to želim. Crvena je boja koja me podiže, vrlo je 

snažna! Crvene rukavice, crveni dres i crveni ring u kojem dižem ruke, naboram čelo, usmjerim po-

gled, dajem sve od sebe! Bol, znoj, pobjeda! 

Volim starinske stvari, one iz tinejdžerskih dana mojih roditelja i njihovih roditelja. Cvjetni uzor-

ci, stari automobili, veliki radiji i maleni televizori, hlače visoka struka i okrugle naočale: hitovi le-

gendarne grupe The Beatles započinju svoj ples u mojoj glavi. Na sve to me podsjeća jedna boja 

koja nema svoj naziv, ali je mogu opisati. To je boja trule višnje pomiješana s ljubičastom, pomalo 

izblijedjela boja koja vješto vraća sliku nekih davnih života ispunjenih radošću. Prošlost zna biti ite-

kako živa! Zelena boja budi, i svijet se zeleni dok se budi iz hladne, bijele zime. Bude se biljke i ži-

votinje. Lišće ponovo raste i zove cvjetiće koji će se kasnije pretvoriti u ukusne voćke, toliko sočne 

i teške da će se spuštati k zemlji dok ne padnu u zelenu, rosnu travu. S tim se zelenilom i ja budim: 

zijevnem, protegnem ruke i smjelo se naklonim životu: Dobar dan! 

Doista je čudno to što zbog nekih boja mogu osjetiti okus, miris ili zvuk. Žuta ima okus limuna-

de, smeđa čokolade, ružičasta ima miris ruže. Kraljevsko plava ima i miris, i okus i zvuk. Slanog je 

okusa, miriše na šetnju pored obale kada mi oko zapinje za sunčeve zrake i morsko plavetnilo, a uho 

pažljivo odgonetava taktove koje more dijeli plešući sa stijenama.

Crna i bijela tehnički i nisu boje, nego, kako profesorica kaže, „neboje”. One se svakako uklapaju 

u moj svijet. Bijeli papir i grafitna 6B olovka. Iako kontrastni, pisanjem i crtanjem stvaraju jedin-

stvenu cjelinu. Volim pisati i crtati. Pisanjem i crtanjem mogu prenijeti na papir sve što poželim, 

sve što zamislim. Mogu svima pokazati što se nalazi u mojim mislima i kakvi su moji pogledi na svi-

jet. Mogu prenijeti misli u djelo, umjetničko djelo. Crtanjem mogu uloviti nešto što mi zemlja baci. 

Mogu ukrasti zalazak sunca, zaustaviti potok i ptice u letu, cijelu livadu prenijeti u svoju sobu.

To su boje koje pričaju svoje priče u mom životu. Različite, zanimljive, uzbudljive, vesele, umi-

rujuće, tajanstvene priče: druga boja, drugačija verzija. Neke me podižu, neke me spuštaju, i sve 

se odigrava na taj način. Uopće ne bi bilo zanimljivo da je sve dobro ili da je sve loše. To je ta ra-

znolikost boja koja mi daje dinamičnost, ljepotu, volju, snagu, daje mi ono nešto - nešto samo moje.

Klara Kundich, 2. razred

Škola za tekstil, kožu i dizajn

Voditeljica: Marina Bastašić
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Čajana osjećaja

Mjesečev trak što lagano prhnu na djevojčino porculansko lice učini ga bljeđim od ostatka njezi-

na tijela gdje su se sjene, na prstima, utrkivale u prelaženju svilenih nabora njezine haljine. Gotovo 

da si mogao čuti njihov šuštavi smijeh i miris ponoćne izmaglice kroz koju prolaziše dok se skrivaše 

po skutama njezinim. Žive boje tulipana s jezom narediše mrtvima da ostanu u grobovima, dama 

prolazi. Zvuk njezina hoda sadržavaše u sebi duboki muk, tek kada tanašna potpetica ubadaše u 

tvrdu zemlju svoje tanko tijelo, ču se zvuk koji stvara napetost duboko u duši. Kao pucanje suhe 

grančice u posvemašnjoj tišini, gdje lovina oćutivši opasnost ohladi svoje tijelo u nijemom stisku, a 

zadrži žeravicu u dnu trbuha. Zatreperi zrak poput ushićene duše tražeći utočište u sestrinim ru-

kama jer, uistinu, vjetar i ona po kretnjama bijahu poput sestre i brata. Noćno nebo, oćutivši meku 

razornost vode, oštro izdahnuše oblak što mu zagrebaše nepce i strmoglavi se njezin glas poput 

zaglušujuće buke slapa s nebesa. Riječi padahu dugo prema suhoj zemlji, a kada padoše, osjetiše 

grubu bradu površine zemlje. Plešući po krhkoj koži niskih strasti, ukradoše srce svakoj i lijeno se 

rastopiše po njima, ostavivši za sobom razlivene rubove i ubrzani ritam. U trenutku manjem od 

zrnca kave, kroz jedan par očiju zagledala se u poglede mnogih koji su, ispod trepavica, uzvraćali 

pogled istim žarom. Očekujući da se zrno kave pretvori u prah, a žar prometne u plamen, zauzdaše 

ljudi živu snagu u prsima. Koštana krletka topila se pod udarcima vruće krvi. Bujica slijepaca pre-

plavila je zemlju uzvicima Ljubavi. 

***

Prenuo se kao da mu je netko skinuo povez s očiju. Mračna sumaglica razišla se iz periferije 

vida. Osjetio je dodir vlage na licu i kapljice vode u bradi. Raširivši nosnice udahnuo je miris koji je 

podsjećao na kamilicu. Uhvativši samog sebe licem iznad porculanske šalice čaja koju je držao u 

ruci, znatiželjno se ogledao oko sebe. Tanjurić s iscijeđenim limunom i teglica s medom stajale su 

na okruglom staklenom stoliću. Ispod stakla, u svoj svojoj neobičnosti, pokazivao se uzorak sači-

njen od sušenog bilja. Zvuk čavrljanja i lagane svirke gitare prokrčio je svoj put do njegove svijesti 

pojavljujući se polako poput plime. Prisjećanje ga je slijedilo u stopu. Znao je gdje se nalazi. U Za-

grebu bi ova ulica imala funkciju Zakutne ulice iz knjiga J. K. Rowling. Prozvali su je Aristotelovom 

ulicom zbog količine filozofiranja koja je ondje bila prisutna svaki dan. Novo iskustvo, ipak se ispla-

tilo zamijeniti pivo čajem, danas. Opet ga je miris čaja poškakljao po nosu. Otpivši još jedan vrući 

gutljaj, toplina mu se razlije tijelom. Podsjećala je na toplinu koju osjetiš kada te netko zagrli srcem 

ili kada se u hladno kišno jutro probudiš stopljen s krevetom i umotan u pokrivač s dragom ti oso-

bom te poželiš utopiti se u dragosti. Ili početi presti. Prešao je pogledom po ostatku čajane koja 

se topila u narančastoj svjetlosti lampi. Bilo je ljudi u transu kakvog je maločas doživio on. Svi su 

izgledali svjesno. Bez praznih pogleda kakve je često susretao izvan Aristotelove ulice. Za stolom 

bližim vitrajskim vratima sjedila su tri matematičara i raspravljala o pticama. O čemu god rasprav-

ljali, matematičare možete zamijetiti usred gužve. Iako je svatko od njih različit, oni su kao poseb-

na vrsta jer igraju istu ulogu zbog koje dijele slične karakteristike. U zadnje vrijeme to mu je bila 

zanimacija, zamjećivati različite uloge kod ljudi i svrstavati ih u skupine. Beskrajna zanimacija, jer 

postoji beskrajno puno skupina. Beskrajna gluma, jer postoji beskrajno puno uloga. Ležernim tije-

kom misli pokušao je skrenuti pozornost s iluzije koja ga je još uvijek držala. Što su, pobogu, stavili 

u čaj? Okrenuo se i pozvao konobaricu, iako nije tako izgledala. Odsutno hodavši u staromodnoj, 
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jednostavnoj svilenoj haljini, uklapala se u bezvremenski izgled Čajane osjećaja. Sa zlatnosmeđom 

svilenkastom kosom, prošaranom sjedinama, odavala je izgled mladosti koja je prerano ostarjela. 

„Zamolio sam Vas da me iznenadite odabirom čaja, jer ih ja ne pijem. Iznenadili ste me, ali čime?” 

Oči su joj zasvijetlile. „Aimer”, rekla je i nasmiješila se. 

Eugenija Prša, 4. razred

Prirodoslovna škola Vladimira Preloga

Voditeljica: Lana Rušnov Perić

Kristina Koren, mentor: Filip Pintarić, prof. mentor 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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Dnevnički zapis 

(Zagreb, 25. listopada 2015.)

...već neko duže vrijeme mi se vrti po glavi: Zašto se uopće trudim? Što god napravim, nije do-

voljno dobro. Dajem sve od sebe, ali oni vide samo loše. I, naravno, to ističu, posebno naglašavaju. 

Osjećam se beskorisnom, nepotrebnom, a meni treba samo malo pažnje i ljubavi.

Trebam li glumiti da sam nešto što nisam i prikrivati svoje mišljenje kako bih se uklopila u oko-

linu, a jako dobro znam da je ljepota svijeta zapravo u različitosti? 

Ponekad imam osjećaj da život nema smisla. Ovo zovem životom, a u stvari je ovo preživljava-

nje. Svakodnevno stavljam masku koju sam kreirala po željama drugih i brižno se skrivam ispod nje 

iako nije veljača. Bojim se, pa me ona ipak malo zaštiti. Bojim se mišljenja drugih jer živim u druš-

tvu u kojem si netko samo ako imaš podršku većine. Bez prihvaćanja mase si nitko. Budući da imam 

svoj stav, već unaprijed sam pretplaćena na kritiku i osude. Naivna sam jer želim da sve postane 

bolje. Ne mogu prihvatiti da to nije uvijek moguće i ne odustajem. To mi je i mana i vrlina - nikada 

ne odustajem od onoga što želim. To me vjerojatno i dovelo do situacije u kojoj me doživljavaju kao 

umišljenu, egoističnu, bahatu štrebericu, a sto puta sam im dokazala suprotno. Ljudi vide samo ono 

što žele, misle da mi je, ako imam petice, sve savršeno u životu. Varaju se, grdno se varaju. Škola i 

učenje su mi bijeg od problema na koje ne mogu utjecati, nego moram s njima naučiti živjeti. To je 

pravi razlog zašto toliko dajem sve od sebe u školi. Jedino na što mogu utjecati je da nešto znam, 

zato smatram da je njihov stav zloban. Kolikogod se doimam jakom i samopouzdanom, nisam takva 

zapravo. Obična sam adolescentica koja je možda malo prebrzo odrasla i prerano izgradila vlastite 

stavove, ali sam kao osoba krhka i mišljenje drugih mi znači puno više nego što pokazujem. 

Ljudi su bića koja žive u zajednici i jedni bez drugih ne možemo. Zašto onda većina ima loš stav 

i mišljenje o drugima oko sebe te gledaju samo negativne strane svega. Svijet nije crno i bijelo, po-

stoji pregršt tonova sive. Svi imamo pravo biti voljeni i podržavani. Pogotovo ako to tražimo. Ja 

tražim, ne znam jesam li halapljiva, ali ljudi bi trebali biti otvorenijeg uma nego što su sada. Pa, ži-

vimo u 21. stoljeću u kojem smo od Starog Rima i Grčke napredniji samo u tehnologiji. Sudimo jedni 

druge zbog nacionalnosti, rase, vjere, stava…a dok je čovjek - čovjek, sve funkcionira. Žalosna sam 

što to tek rijetki vide. 

...možda sam rođena u krivo vrijeme, u krivom svijetu, a možda mi je samo previše stalo i pre-

više se trudim...

Viktorija Vuković, 2. razred

Škola primijenjene umjetnosti i dizajna

Voditeljica: Iva Sieber
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Ja sam

Ja sam poput svog oca.

Radim popise stvari koje ne treba zapisivati, stvari koje vjerojatno nikad neću napraviti i koje 

možda nisu ni trebale biti napravljene. Radim ih kako bih se osjećala korisnom, kako bih se osje-

ćala kao da napredujem. Moj otac, kao i ja, treba tu motivaciju za napretkom kako bi funkcionirao.

Oboje dajemo sarkastične odgovore na ozbiljna pitanja; nekada kako bismo ispali duhoviti i jer 

je to naša vrsta humora, a nekad jer se bojimo (dodatnih) pitanja i moramo skrenuti s teme. Glu-

pe stvari koje je govorio kada sam bila mala sada su iste glupe stvari koje govorim svakoga dana.

On preispituje svemir, preispituje kompliciranu prirodu stvari, preispituje sve što može biti pre-

ispitano. On je pisac i čovjek više posvećen znanosti nego vjeri, ali s vjerom u ljubav i ljudsku ustraj-

nost. Išla sam tom cestom i na razočaranje i, na neki način, ponos moje majke. Čitala sam njegove 

misli koje je zapisivao u dnevnik dok je išao na fakultet i prepoznala sebe u istim; prepoznala sam 

uzorke svojih misli dok mirno ležim na travi u ljetnoj noći.

Ja sam poput svoje majke.

Zaljubljena sam u divlju napuštenost, bez brige o posljedičnim emocijama ili akcijama. Nemam 

ništa osim ljubaznosti za neznance; naučena sam vidjeti samo dobro u ljudima, i u dobru i u zlu. Ova 

vrsta blaženog neznanja razbila je moj stav prema ljubavi i prema ostalima, ali, za razliku od moje 

majke, ne i prema životu.

Ja sam snažan pisac. Dok ponekad vjerujem da moj otac piše jedino zato što njegov um ne 

može zadržati sve njegove misli, sigurna sam da moja majka piše jer traži zadovoljštinu koja do-

lazi spajanjem savršenih riječi. Često sam uza se držala bilježnicu i kemijsku olovku, u slučaju da 

mi određena rečenica padne na pamet, a smatram je prelijepom da bih je pustila da mi odleprša u 

sjećanju. Majčino pisanje me rasplakalo; rasplakala sam svoju majku.

Sanjarim dok jedem. Zurim kroz prozor i ignoriram onoga tko sjedi nasuprot meni. Imam pro-

blem s umjerenosti nekih stvari. Snažna sam i tvrdoglava, volim spavati usred dana, imam ljubav-

nu aferu s morem i draže mi je nostalgično prolaziti prstima kroz vodu nego brzo i hrabro roniti u 

budućnost. Imam njezine oči.

Ja sam poput sebe.

Učim na svojim greškama i mijenjam svoje načine. Pokušavam rasti prema suncu. Radije bih 

sjedila u tišini i promatrala svijet oko sebe, nego ustala i napravila promjenu. Bojim se tolikih stvari 

i nisam zainteresirana za veliku shemu istih.

Kreiram alternativna pravila u svojoj glavi, iznimke i rupe kroz koje se mogu izmigoljiti, načine 

da izbjegnem zastrašujuću realnost svega oko sebe. Moje su ruke meke i slabe, mlade i neiskusne, 

još uvijek svježe i ružičaste nakon osam i pol mjeseci provedenih u majčinoj utrobi.

Kosa mi nije ni ravna ni kovrčava, imam pjegice, ali nema ih toliko da se ne vidi blijeda prozir-

nost moje kože. Moj je torzo jak, moje noge još jače. Ja sam slikar, pisac, ispitivač, lutalica. Ja sam 

sve što mi je moja DNK odredila da budem, sve čemu me moja okolina naučila i sve ono u što su me 

moje misli pretvorile.

Tea Ramroth, 2. razred

Nadbiskupska klasična gimnazija 

Voditeljica: Andja Jakovljević
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Kao pronalazak

Sanjajući preusmjeravam misli i uvijek idem tamo gdje mogu biti svoja i u suštini gasiti ili paliti 

plamen, biti zabrinuta i radosna. Tamo gdje je moje veselje, moja izgubljenost. Tragam za svojim 

značenjima. Značajima. Zatičem se u zaustavljenim sekvencama vlastitog življenja i snimam film 

još jednom. Dignem znak za početak snimanja i u svojim novim scenama glumim drugačije. 

Rola se vrti u sasvim novim smjerovima. Pronađem se, maštam, sanjarim i postajem živa.

Mjesto radnje je uvijek nebitno, vrijeme nema pravo značenje, ali osobe odigraju ključnu ulogu 

u stvaranju nestvarne sekvence uljepšane prošlosti.

Ponekad je samo tišina savršena glavna junakinja. Heroina koja baletnim koracima skakuće po-

kraj mojih likova, tjera ih da se pomaknu, naprave grimasu, osjete vjetar kraj ramena, požele željeti 

i osjetiti. 

Budimo se zajedno.

Oni ne plešu kako ja sviram, tišina i nijemost izraza postaju vrhunac moje priče bez kraja i kon-

ca, koja u svojim didaskalijama ostavlja prazan prostor za te iste likove kada odluče otići i nanijeti 

mi bol ne znajući da ih neću zaboraviti ako mi umjesto suza ostave cjelove za kraj. 

Ponekad ih ne vidim. Ne osjetim baletnu tišinu i zaboravim koji lik je u prošloj roli bio ljut, a koji 

mi ovoga puta mora oprostiti moju zaboravljivost.

Tada osjećam da gubim sebe. Bez svojih svjetova, rušim se kao kula od karata. Izgubljena sam 

u stvarnom svijetu. Izgubljena sam ovdje i izgubila sam sebe. Bez svojih uljepšanih likova i neostva-

rivih sekvenci stvarnosti rušim se kao kula od karata. Lagano i nečujno, ali prebrzo.

Ne čujem pjesme, postajem prazna i krhka, ne vidim osmijehe, a iz glave mi nestaju crteži. Izgu-

bim šav koji je na okupu držao dijelove mene, moje stvarnosti, mojih iluzija, šav koji je spojio moje 

poljupce, moja veselja i moje želje.

U doticaju sa stvarnošću pokušavam ublažiti bolan pad iz vlastitih svemira tražeći definiciju 

izgubljenosti.

Nalazim je u ostavljenom kišobranu kraj kreveta dok pokisla na tramvajskoj stanici čekam spas 

u masi ljudi. Pokupim izgubljenost u zaboravljenoj zadaći ili promaklom smijehu s prijateljima. 

Osjetim je kada bosa koračam stepenicama pokušavajući se prisjetiti gdje sam ostavila plavu su-

knju i jesam li je uopće ikada imala, ili sam je nosila samo u sekvencama vlastite izgubljenosti, sni-

majući film na svoj način.

Moja izgubljenost odgovara na pitanja mojih zaboravljenih, razočaranih, starih, neugodnih ili 

besramnih misli. Prisjeća se propusta i tjera me da me zabole još jednom. Želi da ih snimim nepro-

puštene, želi smijeh i sreću. Ne odustaje dok ne namjestim pobjednika, tjera me da priznam koga 

želim i pomirim se sa sretnim krajem samo s one strane stvarnosti.

Moram isprobati sve mogućnosti. 

Rola se vrti sve dok suze ne poljuljaju imaginarnu sreću. 

Govorim bezvrijedne riječi dok moja izgubljenost ne pronađe one prave.

Postavljam upitnike i preusmjeravam pažnju. 

Moja stvarnost gubi na važnosti. 

A kad suze izbrišu trenutak, shvatim da sam nosila rizik u naručju i bila spremna baciti im ga 

pred noge, reći im što misli i jesam.

Kroz suze shvaćam da bi jedan drugačiji klik bio dovoljan za potpuno drugačiju sekvencu. Obri-

šem staru. 
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Vrtim sekvence kada ponovno skupim hrabrost, trajem u paralelnim svjetovima, imam snagu 

i još jednom besramno, skupljajući krhotine razbijenog stakla stvarnosti, namještam pobjednika. 

Brišući suze i osjećajući stvarno tlo pod nogama, definiram svoju izgubljenost kao smijeh i sre-

ću. Definiram izgubljenost kao pronalazak.

Marta Klemenčić, 4. razred

XVI. gimnazija

Voditeljica: Jasna Košćak

Diana Zubak, mentor: Damir Brčić, prof. 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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Maslačkova sjena

Stogodišnjakinja u duši bila sam već one zore kad sam se rodila. Oduvijek sam se čudila svije-

tu uvjerena da ništa ne shvaćam i ne snalazim se u današnjici kao ni starci, pa zato radije bježim u 

neke druge svjetove i davne dane. Čeznula sam za vremenima kada su žene nosile krinoline, a muš-

karci na pozdrav kavalirski skidali halbcilindar. Ponosna i bez predrasuda, čitala sam Jane Austin 

i sanjala galantnoga mladića u rukoljubu. No, kako se sunce dizalo, i moja se sjena uspravljala. Za-

tekla sam se u mladosti, a u podne sam i službeno postala punoljetna, iako sam sve vrijeme svima 

oko sebe bila brižna mama, čak i baka. Međutim, u jednom sam trenu prestala sanjati 'odraslost' jer 

se u meni bakici iznenada pojavila i desetogodišnja curica s kečkama koja mi je pokazala da svijet 

može biti cvjetna livada, ljuljačka i autić na žetone. Izgubljena među putokazima, uhvatila sam se 

u koštac s obvezama odraslih, istodobno očajnički dozivajući djevojčicu s livade da zajedno napra-

vimo vjenčić od maslačaka. Odjednom sam tugovala za djetinjstvom koje sam provela maštajući o 

svijetu odraslih, a koji je ispao mračan i leden kao u orkanskim visovima. Ljetni su mi dani tekli i već 

je bilo vrijeme za popodnevnu siestu kada sam odlučila biti samo mlada i nikad ne izjednačiti godi-

ne u sebi s onima iza sebe. Na moje iznenađenje, život nije ispao tako strašan. Ipak, nisam prestala 

sanjati ljepši i pravedniji svijet. Svoje sam viktorijanske haljine zatvorila u ormar i zavrnula rukave 

kako bih lakše spašavala nasukane kitove, svijet oslobađala plastičnih vrećica, a pelikanima prala 

bijela krila otežala od nafte iz prevrnutoga tankera poslije teške havarije. Napustivši dušu prestra-

šene bakice, veliku sam prazninu nekad ispunjenu uplakanim noćima i nesretnim ljubavima popuni-

la znatiželjom, silnim aktivnostima i angažmanima, živeći svoje godine svoga vremena. Nova život-

na etapa donijela mi je neke nove ljude i odnijela one zbog kojih sam još od malih nogu bila stara i 

mlada u isto vrijeme. Život sam zrelo prihvatila kao sunčani sat. Sa svakom novom dušom koja nam 

stiže, naše se sjene izdužuju. Djevojčica s livade sada je već mlada žena. Dok nekima sad puca pod-

ne, drugima su se obrisi produžili. Ipak, duge me sjene ne brinu jer znam da nisam sama, i da sunca 

i sjena uvijek negdje ima. Jedino sam pomalo žalosna jer nisam znala da odrasla i stara mogu biti 

cijeli život, a mala samo jednom. I žutome se maslačku s livade sjena popodne izduži pa i on odjene 

tanku bijelu haljinu, srebrnu i sijedu poput kose čovjeka čija sjena blijedi. 

Vanja Matijević, 4. razred

XI. gimnazija 

Voditeljica: Ivana Babić
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Mašta

Mrak. Prozračni oblak crnila kruži oko moje glave, oko moga tijela. Neprimjetnim koracima - 

obavija me. Ostajem sam u naoko izvanzemaljskom prostoru i ne nalazim prijatelja. Prepoznajem 

jedino sebe i sebe samog, ali nevidljivim pokretima osjećam da me netko sustiže. 

Tama i tišina.

Ne poznajem te svoje suputnice. Na trenutke mi se čini da sam ih nekoć susretao na selu, na 

pašnjacima pored napuštene farme. Čak… sjećam se da mi je baka stalno spominjala njihovo ime, 

ali oduvijek sam ih se bojao. Grad ne poznaje ove nevine dame. On bježi od njih svjetlima svojim i 

skriva se pod suptilnim zamkama zvuka i informacija; zamkama koje smo nekoć nalazili rijetko, a 

sada ih čuvamo u svojim džepovima. Ljudi govore da bijeg iz ove zamke donosi slobodu i nekakvu 

perspektivu, ali ja se ne osjećam slobodno. Osjećam se osamljeno i isprazno. Zazivam svoju slobo-

du nazad. Zazivam - bijeg. Pokušavam pobjeći. Preostaje mi samo moja zapuštena mašta. 

Najednom, mrak prestaje biti mrak. Crnilo nestaje i nastaje svjetlo. U prividnoj daljini zamijetih 

blagi tračak svjetlosti koji se iz sekunde u sekundu prostire mojim vidokrugom i stvara prividan ho-

rizont koji lagano poprima prigušene elemente svjetlosnog spektra. Nastaju - boje. Od prekrasne 

plave do tajanstvene ljubičaste, cijela dugina paleta isprepliće se i miješa svuda oko mene po sa-

moj volji pojedine nijanse. Tople boje putuju putanjama naglim, prebacujući se preko onih hladnijih 

u nekakvoj dječačkoj igri lovice koja nalikuje kromatskoj eksploziji epskih razmjera. Prelijevajući se 

pred mojim očima kao po platnu slikarskom, pokušavam ostati pribran dok gledam ove kozmičke 

sjene kako plešu ples života. Promatram koloristiku nepoznatu ljudskom oku. Gledajući tu krista-

liziranu poetiku, zamjećujem - oblike: orkestralne kaskade brežuljaka, maestralnu utrku proljetnih 

ptica, plahutavo propusno lišće i jedva vidljive šljunčane puteljke. Staza je zapuštena; možda već 

dugo nitko nije prolazio njome. S druge strane, put vodi do raskrižja. 

Jedan krak vodi prema veličanstvenoj planini koja stoji iznad cijelog pitoresknog krajolika, pre-

krivena snježnim pokrivačem koji blago bilježi sve konture misterioznog masiva. Ovaj pravac skre-

tanja jedva je prohodan. Izgleda mi kao da je netko bio prisiljen odlučiti u zadnji čas kojim će putem 

ići, ali je, naravno, zapostavio ovaj brdoviti uspon pun periodične opasnosti da bi išao putem prema 

moru; ravnom cestom koja ne mijenja svoju putanju do plićaka nepreglednog, kristalnog oceana. 

Mislim da bih to mogao biti ja, ali nisam znao za onaj drugi put. Magija planine ostat će mi zauvijek 

misterij dok se brčkam u obližnjem plićaku.

Razmišljajući o ovome, primijetio sam nešto neobično. Ovaj imaginarni svijet postaje sve svje-

tliji i svjetliji. Intenzitet nezamislivih boja postaje jači i jači. Crvene se pretvaraju u krvavo crvene; 

crne u mrtvo mračne; plave u vrtloglavo velike. Cijela svjetovna sonata postaje iz trena u tren dis-

onantna; od silnog kontrasta polja i planine se stapaju u jedno, šume propadaju u more, čineći tako 

mučnu mješavinu zeleno-plave kaše. Promatranje postaje bolno pa pokušavam zatvoriti oči, ali još 

uvijek vidim sve pred sobom. Svjetlo prodire duboko u moju rožnicu i postaje toliko jako da ostajem 

oslijepljen. Ne vidim više šume. Ne vidim više planine. Ne žalim više za putevima neprohodanim. 

Želim van odavde. Slijepo mlataram rukama i guram svjetlost od sebe. Tražim kvaku. Tražim kraj. 

Tražim izlaz, a nalazim samo - prekidač.

Borjan Cvrtila, 4. razred

Prirodoslovna škola Vladimira Preloga

Voditeljica: Goranka Lazić
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Misao na vječnost

Gledajući Zagreb s vidikovca na Trgu nemam samo osjećaj svemoćnosti, nego i osjećaj malen-

kosti. U odnosu na svu veličinu koju vidim, osjećam se čak i beznačajno. Gledao sam ovaj predivni 

grad i u staklu, iza kojega je bila cijela slika, vidio sam svoj odraz. Krovu ove zgrade zabranjen je 

pristup zbog silnih samoubojstava koja se ovdje događaju. Ipak, zapisi svih službenika pokazuju da 

nitko nije skočio s krova, nego su svi skakali kroz staklo. Pokušao sam zatvoriti cijelu zgradu, ali na-

vodno nemam dovoljne ovlasti. Zagrepčani su uvjereni da je vidikovac uklet, a najgore je od svega 

što svi dokazi upućuju na to objašnjenje. Nikome od istražitelja koji rade na slučaju nije jasno zašto 

su žrtve uopće skočile. Možda je to zbog osjećaja koji te prati dok si ovdje.

Začuo se lom stakla i vrištanje. Trgnuo sam se iz vlastitih misli i otrčao prema mjestu nesreće. 

Netko je opet skočio. Žena koja se tresla od straha rekla mi je da je to bio njezin suprug, Mihael. 

Kao i kod drugih žrtava, s Mihaelom je bilo sve u najboljem redu. Uvijek je bio nasmijan i nikad ne 

bi ni pomislio na ovakav čin. Obdukcija je također imala jednake rezultate. Zdravstveno stanje u 

vrijeme smrti bilo je dobro, a smrt je nastupila prilikom prolaska kroz staklo. I sad je jednako ap-

surdno kao i prije dva tjedna. Još veći misterij je upravo mozak. Jedini mogući i logički zaključak 

je, i u ovom slučaju, da se mozak nekako pretvorio u staklo, a to nema smisla. Kao što bi gospodin 

Holmes rekao:,,Kad eliminiraš nemoguće, ono što ostane, koliko god nevjerojatno zvučalo, mora 

biti istina.”

Prvi put nakon već tri tjedna dobio sam ideju koja bi mogla otkriti neke detalje. U ovome slučaju 

učinjena je analiza stakla s vidikovca i stakla od kojeg je načinjen mozak. Iako je bilo teško analizi-

rati strukturu stakla, jer mozak nikako nije bilo moguće slomiti da se dobije fragment za analizu, 

rezultati su pokazali sličnosti. Također, sve što se nalazilo na staklu s vidikovca, poput bakterija i 

tragova drugih tvari, nalazilo se i na mozgu. Što sam više detalja saznao, imao sam osjećaj da sam 

dalje od rješenja. Ništa od ovoga nije imalo smisla. Ali moram prihvatiti sve što mi je dano i poku-

šati naći smisao ovoga nereda. Otišao sam u svoj ured i pogledao kolekciju mozgova. Svi su je moji 

suradnici pogledali i tvrdili da su ti mozgovi neuništivi, a to je u kontradikciji s tezom da su naprav-

ljeni od stakla s vidikovca. Bar ja tako mislim. Kad ih bolje pogledam, čini mi se kao da se u svako-

me od njih nalazi nešto. Čak bih se usudio napraviti pretpostavku: što ako se u svakom staklenom 

mozgu nalazi posljednje misao žrtve? Nisam siguran u kojem obliku bi se nalazila ondje: kao papir 

s ispisanom porukom ili možda kao slika.

Moram otići na vidikovac. To je polazište svih događaja i jedino ondje mogu shvatiti istinu. To 

mogu učiniti samo ako postavim pravo pitanje. Ne: Zašto su ljudi skočili? Ili Zašto su skočili s vidi-

kovca? To nije bitno. Pravo je pitanje Koja je misao toliko važna da se zauvijek mora biti očuvana? 

Mislim da je odgovor jasan.

***

Mrtvo tijelo mladog muškarca nađeno je na Trgu bana Josipa Jelačića u Zagrebu. Svjedoci kažu 

da je muškarac jednostavno skočio kroz staklo. Osiguranje zgrade je reklo da je svaki dan dolazio 

na vidikovac i gledao svoj odraz u staklu, naslanjajući ruku na staklo. Vjerojatno neki luđak. 

Dominik Mikulčić, 4. razred

V. gimnazija

Voditeljica: Vesna Muhoberac
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Mit o postanku planina

Prije više tisuća milenija, u vremenu koje se riječima ne može opisati, vladali su moćni bogovi. 

Tada su najviše točke zemlje bili brežuljci. Planina nije bilo. Bogova je bilo mnogo, više nego što mo-

žemo nabrojati na prste lijeve ruke. Vrhovni je bog bio Ćaća. Imao je mnogo djece i unučadi. Većina 

je djece tada nastajalo između bogova koji su rodbinski povezani. Srećom, božji gen nije poznavao 

posljedice incesta pa su svi bili više - manje normalni. To se odnosi i na Ćaćinu voljenu kćer, Neba-

nu. Nebana je bila mlada, adolescentna božica koju je "pucao" pubertet. Imala je 2500 godina, a 

tako se i ponašala. Išla je u srednju školu i tamo je bila vrlo popularna među muškim bogovima. Ne 

samo da se rijetko viđala djevica od 2500 godina, već je svakom bogu bio san biti Ćaćin zet. Neba-

na je po svemu bila razuzdana, ali je za vezu čekala onog pravog te se nije uplitala u ljubavne afe-

re. Često je bila vani i puno pila. Jednom je zgodom toliko povratila od balkohola (božjeg alkohola) 

da je stvorila lokvu koja je danas poznata pod imenom Kaspijsko jezero. Jednog je dana dolazila 

u školu, a na parkiralište se parkirao najnoviji Berrari (božji ferrari). Iz njega je izašao jedan bog. 

Izgledao je božanstveno. Bio je visok, plave kose i zelenih očiju. Bio je savršeno obučen te je iz nje-

ga zračilo samopouzdanje. Ugledao ju je i nasmijao se. Došao je do nje i predstavio se. Ime mu je 

bilo Tligor i upravo je upisao Nebaninu školu. Odmah je znala da je on bog za nju. Kada je navečer 

došla kući, pomolila se sama sebi da i on prema njoj gaji iste osjećaje. Želja joj se ubrzo ostvarila. 

Postali su par i voljeli se svim srcem. Ćaća je saznao za tu vezu i, kao svaki sumnjičavi ćaća, išao 

provjeriti otkud Tligor dolazi. Saznao je strašnu istinu. Tligor je bio sin Ćaćinog brata, ujedno i naj-

većeg neprijatelja, Željka. Željko je izdao Ćaću i pobjegao u mračne dijelove Zemlje, daleko od Ća-

ćina dosega. Od tamo, Željko muti mutne vode i kuje planove protiv Ćaće. Ćaća tu vezu nije mogao 

dopustiti. Sve je ispričao Nebani te joj naredio da ga ostavi. Ako to ne učini, Ćaća će uništiti Tligora 

i poslati ga u dubine Kečapa (Tartar je već zauzet). Nebana je brzo otišla Tligoru i sve mu ispričala. 

Sjetila se načina kako spasiti njihovu ljubav i Tligorov život. Od svojeg dilera je naučila tamnu božju 

magiju te je njome spojila svoju i Tligorovu dušu. Ako ga Ćaća uništi, ona će također biti uništena. 

Budući da Ćaća nije mogao uništiti vlastitu kćer, odlučio se na radikalan potez. Nebanu je učinio 

božicom neba i zauvijek ju prikovao za nebeski svod. Tligora je učinio bogom tla te je on bio osuđen 

na vječno prizemljenje. Tako Tligor i Nebana više nikada nisu mogli biti zajedno. Tligorova se ljubav 

nikad nije ugasila te je tisućama godina pokušavao doći do Nebane tako što je dizao svoje zemljane 

tvorevine, planine.

Igor Fras, 3. razred

II. gimnazija

Voditeljica: Ana Širinić
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Andrej Drožđan - Kranjčec, mentorica: Vinka Mortigjija Anušić, prof. savjetnica 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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Na novu plovidbu

... Jadan je narod prepun vjerovanja, a bez vjere.

Jadan je narod što se odijeva u haljine koje sam ne tka, 

jede kruh koji sam ne žanje i pije vino koje ne istječe iz njegovih tjeskova.

Jadan je narod koji kliče nasilnicima kao junacima

i blistave osvajače drži za darovaoce...

(Halil Džubran, Prorok)

U vremenu u kojemu živimo postaje gotovo nemoguće oduprijeti se sveopćoj globalizaciji i sve-

prisutnim nastojanjima rušenja jezičnih, kulturnih, vjerskih, nacionalnih i drugih barijera među ze-

mljama i nacijama. Svakim danom sve je veći broj međunarodnih unija i saveza, kao i neprestanih i 

često napadnih medijskih agitacija za stvaranjem jednog jedinstvenog, kozmopolitski osviještenog 

društva koje će zamijeniti pojedinačne „staromodne i primitivne nacije”, zajedno s kojima će nesta-

ti i nacionalni ponos, te svi nacionalni osjećaji i vrednote.

Ovih dana često se postavlja pitanje o tome kakva budućnost čeka našu domovinu. Hoće li za 

njezinu budućnost vrijediti izreka da se „povijest ponavlja” i hoće li ona biti satkana od već viđe-

nih i poznatih a po Hrvatsku nepovoljnih povijesnih trenutaka u kojima nas je uvijek, može se sim-

bolično reći, gazila neka strana čizma nastojeći nas pretvoriti u svoju koloniju, želeći od Hrvatske 

napraviti podložnu, pokornu i poslušnu zemlju, nešto poput smočnice prepune zaliha (ljudstva za 

vojsku i jeftinu radnu snagu, plodnih polja, rijeka i mora) u koju će, kad joj nešto zatreba, zaviriti 

ne bi li pripremila „ručak” koji će, ako joj se ne svidi, s gađenjem i prezirom odbaciti. Djelovanje te 

strane čizme, od mletačke, turske, preko Napoleonove, austrijske ili ugarske, očitovalo se u zati-

ranju nacionalnog identiteta i jezika, eksploatiranju nacionalnoga bogatstva, maltretiranju i osiro-

mašivanju naroda. No unatoč svemu povijesnom iskustvu, ni današnja situacija nije bolja, možda je 

samo ublaženija još većom ispranošću i sljepoćom naroda koji je, kako piše Kranjčević, „poput dje-

teta kojemu je lako kupiti igračku”, naroda koji stalno traži zaštitu „starijeg i jačega brata” koji će 

ga modelirati prema svojim zamislima, naroda koji se svim silama trudi nekamo pripadati jer sam, 

„bez tuđeg nadzora”, kao da nije vrijedan.

Danas, kada je Hrvatska članica EU, NATO-a, UN-a i drugih međunarodnih organizacija, unija i 

paktova, kada je postigla članstvo u svim savezima koji obećavaju vojnu, političku, ekonomsku, so-

cijalnu i svaku drugu dobrobit i suradnju, zar je puno očekivati da bi se poboljšanja koja su donijela 

članstva u tim savezima trebala i jasno vidjeti? Porast BDP-a, industrijske proizvodnje i ulaganja 

iz EU fondova, o kojima se u posljednje vrijeme tako često govori, ne bi trebali predstavljati čisto 

poboljšanje statistike, isključivo mrtvo slovo na papiru, već bi se trebali vidjeti u prosperitetu cijele 

zemlje i svih njezinih građana. Takva poboljšanja trebala bi biti barem nekakva, iako nikako dovolj-

na, kompenzacija za sve uvjete koje je Hrvatska morala ispuniti ne bi li ušla među „odabrane”, a 

koji su uključivali novčane i teritorijalne izdatke, gubitak samostalnosti odlučivanja o svim važnim 

pitanjima i odricanje od nacionalnog identiteta.

„Dum spiro, spero. Dok dišem, nadam se”, rekao je Ciceron. Nadam se da će jednoga dana Hr-

vatska prestati biti svojevrsna marioneta u rukama drugih, često nemilosrdnih i neumoljivih, da će 

prestati bezglavo i naivno ulijetati iz jedne međudržavne zajednice u drugu, da će prestati cijeniti 

samo ono što je strano i tražiti ono lijepo, pozitivno i vrijedno izvan svojih granica, da će prestati 

svim se silama truditi ne bi li se svidjela drugima i da će konačno sama preuzeti odgovornost i bez 

navodne tuđe pomoći otisnuti se na novu povijesnu plovidbu.

Barbara Bilandžija, 4. razred 

XI. gimnazija 

Voditeljica: Ivana Babić
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O snovima i noćnim morama

Neobično je doista da je jednom krepkom i snažnom mladiću punom životnog soka, britkoga 

jezika i usijane tvrde glave najdraži trenutak dana sastanak s nježnim mekanim jastukom ispod to-

plog popluna. Napokon može sklopiti oči i u mraku se susresti s mislima koje mu mute vid i odvlače 

pozornost od bitnih stvari. Može ih proučiti, protumačiti, utvrditi njihovu važnost i u skladu s njom 

odbaciti ih ili spremiti u podsvijest. Sve tamne sumnje i goruće želje izvesti pred sebe, sumnje oda-

gnati i naći zadovoljavajuću izliku za pasivnost pred željama, da se barem privremeno ne osjeća kao 

kukavica. Tada može sklopiti oči, naći poziciju u kojoj ga ne bole križa i ne viri mu noga, pa zaspati.

Dolina između svijesti i sna suviše je apstraktna da bi se sažela u tekst, ali o tim dvjema krajno-

stima može se govoriti. Snovi, naprimjer. 

Najzornije i najupečatljivije su noćne more. Često si u njima nemoćan djelovati, pomoći ili po-

bjeći, možeš samo promatrati tamne, guste i hrapave tvorbe svoje podsvijesti. Poput tvornica s 

tankim zidovima koji titraju okupani orgijom krikova i jecaja pretilih žena priključenih na strojeve 

koje bez prestanka rađaju klonove. Umornih krvavih očiju, napaćenim kricima nadglašavaju gole-

me bučne strojeve koji odjeljuju klonove s potencijalom za nezavisnu misao na pokretnu traku koja 

vodi u veliki mlin, pa spalionicu. Pobunjenici slobodnog uma, pokret otpora, ne ujedinjuju se protiv 

tlačitelja već si spremno vrebaju pete, kao otrovne ljutice. Ponekad se probudim iskreno uznemiren 

i prilijepljen uz jastuk koji grlim, onda često ne mogu zaspati.

Draži su mi snovi o ljubavi, elegantnoj, nenametljivoj i ugodnoj kao lahor u vrelom ljetnom danu. 

Lijepoj kao „jabuka na najvišoj grani” zbog koje rušiš drvo… Blagoj kao fini pijesak u koji ti tone 

noga u noćnoj šetnji po plaži. Tajanstvenoj kao podvodna špilja čiji je strop išaran odrazima na-

mreškanog mora. 

Postoje, naravno i snovi puni mržnje. Stezanje u trbuhu, bijesno srce koje tjera divlje potoke 

vrele krvi žilama. Spreman si skočiti u vatru, napet kao žilav prut, bijesan kao hrčak kad ga bodeš 

prstom dok spava, a borbi se raduješ kao mladi vuk željan dokazivanja. Obično se budiš s bolovima 

i znojan, umoran i slab sa znanjem da moraš u školu, a digao si se iz neproduktivnog sna koji te iz-

morio više nego nastojanje da shvatiš što se uopće događa na satu matematike.

Ponekad se pitam jesu li snovi drugi oblik realnosti u kojem svi postojimo odjednom i srećemo se, 

kao kad smo budni. Jesu li moji snovi jedinstveni ili ih dijelim s nekim? Jesu li duše mrtvih zapravo 

trajno u svijetu snova koji živi posjećuju samo kad spavaju? Nedokučivi su i neobjašnjivi snovi i ne-

ćemo ih nikad razumjeti, ali možda je tako i bolje. Sve što je čovjek ikad razumio u jednom je trenutku 

iskorišteno na štetu drugog čovjeka. A i ne bismo htjeli naći nešto u što odlučno odbijamo vjerovati.

Ivan Golubić, 2. razred

III. gimnazija

Voditeljica: Branka Milković
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Oči boje života

 Bio je to još jedan od onih dana za koje nisam znala što mi donose. Polako i pažljivo kretala 

sam se putem kojemu nisam vidjela kraja. Stoga se oslonim na jedinu stvar koja me vodila kroz ovaj 

put, a ta vodilja bijaše nada. 

Sunce se nalazilo tik iznad mene u trenutku kada sam ga prvi put ugledala. Sjedio je spokojno 

na staroj drvenoj klupici ispod krošnje stabla koja je pružala svoje duge hrastove grane u visinu 

sprječavajući suncu da dotiče išta što se nalazilo ispod nje. Dotad sam se već umorila i premda je 

svjetlost bila toliko jaka, ipak sam odlučila sjesti na mjesto bez svjetlosti. Njegove su se oči zau-

stavile na meni te su se na prvi pogled činile su se poput radoznalih. Privlačile su me na neopisiv 

način, a taj osjećaj nisam mogla ignorirati. Zato sjednem.

Oči su me još uvijek pomno promatrale, budile u meni tada nepoznate osjećaje. Bio je poput 

izazova pa sam ga tako i prihvatila. Što sam više vremena provodila s njim, to sam manje gledala 

njegove fizičke osobine, no samo je jedna ostala upamćena. Njegove oči koje su još uvijek bile za-

gonetka za mene. Nisam odustajala od toga kao ni od izazova, stoga je brzo došlo ono vrijeme kada 

je sunca bilo sve manje i manje. Temperatura se naglo spustila. Odjednom postalo je teško obuzdati 

rad ruku, a kasnije gotovo cijeloga tijela. Poželim vratiti vrijeme unazad, kada me na putu pratila 

svjetlost, ali baš tada, nađem ono što uvijek nađem. Njegove zagonetne oči. Nisam strepila od njih, 

već su me umirile na način da ostanem tamo gdje jesam, na toj istoj drvenoj klupi.

Unatoč zimi iznutra me ovila toplina primivši me u ruke kanda sam malo dojenče tek nekoliko 

mjeseci staro. Njegov misterij, shvatila sam, lagano je počeo odavati i svoje tajne. Počela sam vi-

djeti ono što je on vidio svojim očima, a za što prije nikada nisam znala. Bio je to čudesan svijet, 

ali znala sam da ću, ako ostanem i ako ga slijedim, vidjeti i više nego što sam mogla očekivati. I tu 

noć prespavam.

U osvit dana mogla sam se naći budnom pod zamagljenim okom neba. Svoga puta više vidjela 

nisam, ali znala sam da mi se ništa lošeg ne može dogoditi, dok god sam tu gdje jesam. I taj dan, 

doista, započne bolje nego što je jučerašnji završio. Mrzla zima kao da nije ni postojala. Vjetar je 

nanosio krupne pahulje snijega koje su se poput kiše spustile na zemlju pokrivajući staro obraslo 

grmlje te travu prepunu suha raslinja u čisti pokrivač. Sada sam bila gotovo sigurna da sam svoj put 

izgubila, no u meni je još uvijek bila ta nada koja mi je govorila da ću ga ponovno naći. Povjerujući, 

pustim da me san dostigne čekajući bolje sutra.

Razlog mome ranom buđenju, ovoga puta, bijaše zima. Brzo sam se počela ogledavati oko sebe 

tražeći svoj spas, svijet u kojem sunce čuči iza okolnog brda te samo čeka da izađe. Međutim, toga 

nije bilo. Sada više nisam tražila samo njegove oči. Sada sam se pokušavala prisjetiti svega. No i da 

sam se sjetila, nisam ga mogla naći jer sve što sam vidjela, bijaše posuto bijelim pahuljama. Nada-

la sam se da će se uskoro pojaviti, odmah iza onoga stabla koji nas je jednom prikrivao u tajnosti. 

Nadala sam se da će se pojaviti s istom radošću, veseljem, životom koji su se skrivali u njegovim 

očima. Samo to sam htjela. 

Vjerovala sam da je on tu negdje te da ga samo trebam potražiti. Kad shvatim da moga puta 

više nema i da ništa nije vidljivo kao prije, znala sam da neće biti lako. I tako krenem.

Prvi korak bilo je najlakše napraviti. No ono što me čekalo, nisam se nadala. Padnem, uronim u 

bjelinu za koju shvatim da nije tako čista i bijela kao što sam mislila. Ne davši crnim mislima pred-

nost, zakoračim ponovno i upadnem još dublje. I tako se moj put nastavi.

Više nisam imala put pod suncem koji me vodio u beskonačnost. Sada sam sama određivala 

svoj put, što bijaše puno teže, jer nisam znala kuda idem ili gdje ću doći. Još manje sam se nadala 

da ću nakon mukotrpnih tjedana dolaziti na isto mjesto na kojem sam ga uvijek susretala. Nebitno 
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kojim sam putem išla ili skrenula, uvijek me vodio nazad k njemu. Moga izlaza nije bilo, već samo 

dubok ponor u koji sam padala sve dublje i dublje. Činio se kao put bez kraja, ali ovaj nije bio ništa 

drugo negoli izgubljeni svijet.

S njime odem ja. S njime ode vjera. I kada, na kraju, ode i nada, u mome se životu dogodi nešto 

neočekivano. Ona bjelina koja je izgubila svoj sjaj polako počinje nestajati, blijedjeti, pretvaraju-

ći se u pravu nijansu smećkaste boje. Preda mnom se stvori novi svijet: ravnice koje se protežu u 

daljinu, gora koja vijuga na sve strane, a negdje tamo dalje i planine, protežuć' se svojom visinom 

u oblake. Prizor bijaše kao obećana zemlja, a ispred svega toga, nalazilo se nepoznato plavetnilo. 

Stajala sam na rubu, a nožni prsti virili su iznad površine duboka prostranstva. Nisam znala što je 

to ili kako bi se taj put mogao zapravo prijeći. 

U meni se počne buditi stari osjećaj za koji sam vjerovala da je davno izgubljen. Nisam bila si-

gurna, ali nadala sam se da će, nakon što napravim tu opaku odluku, sve biti isto kao prije.

Pogledam unazad, no vidim samo bolnu prošlost i ostatke osobe koja sam nekada bila.

Još jedanput pogledam unatrag ne pronalazeći niti jedan razlog zbog kojeg bih trebala ostati. 

Vratim pogled naprijed. Izgleda li ovako moj kraj? Ili je to samo povratak na stari put? Odlučim ri-

skirati. I pustim da me nepoznato odvede u bolje sutra.

Ana Blazinić, 2. razred 

IV. gimnazija

Voditeljica: Marijana Janjić

Marina Šimić, mentorica: Lucija Gudlin, mag. art. 
Fotografija: učenici foto odjela, mentor: Vladimir Šimunić, prof. savjetnik 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna

LiDraNo 2016. // 257

Literarni radovi učenika srednjih škola



Pad zvijezde

Sjajna zvijezdo koja svijetliš, zašto pade tako nisko da ljepotu ne vidimo tvoju?

I.

Prije čovjekova postanka postojala su nebesa i bila su Božje kraljevstvo. S Bogom su živjeli an-

đeli, njegovi najvjerniji sluge. Anđeli su opsluživali razne službe koje im je Bog odredio. Vrijeme di-

jeljenja službi je došlo i Bog sazva sve anđele svoje da im odredi službe. Kada su svi anđeli koji su 

bili pozvani došli, Bog je otišao do svog zlatnog prijestolja, sjeo na njega i rekao: „Sinovi moji, došlo 

je vrijeme da vam podijelim vaše službe.”

Nakon što je podijelio službe, reče: „Sada kada sam podijelio većinu službi, ostala mi je ona naj-

važnija, služba svjetlonoše. Lucifere, priđi, moj sine.”

Kada je Lucifer prišao, Bog mu istog trena stavi ruke na glavu i reče: „Budi nositelj moga svje-

tla.”

Nakon ovih riječi razveseliše se ostali anđeli te zagrliše Lucifera. Uslijedilo je potom svečano 

slavlje.

II.

Sunčan je dan na nebesima i Lucifer je iskoristio takvo vrijeme da bi se odmorio i razbistrio mi-

sli. Ležao je tako pod drvetom na kojem su rasli prekrasni plodovi, zeleni poput smaragda i sjajni 

poput sunca. Dok je on tako ležao pod drvetom, opazi ga Laura djevojka - anđeo koja ga je voljela. 

Priđe mu s leđa da je ne primijeti. Doleti jedan cvijet na njegovo lice i on se okrene i vidje Lauru. 

Kaže joj: „Laura, lijepa damo, što ti radiš ovdje?”

Ona mu odgovori: „Tražim tebe, Lucifere.”

Nastavi on: „Dođi, sjedi kraj mene.”

Ona radosno potrča i sjedne kraj njega. Čim je sjela, Lucifer je zagrli te joj pokaza oblake i reče: 

„Onaj tamo lijevi me podsjeća na tebe.”

„Zašto?”

„Ima prekrasna krila, lice, kosu.”

Doista je taj oblak izgledao poput prekrasnog anđela.

„Laura, odletjet ću do tamo da ga bolje pogledam.”

„Nećeš uspjeti.”

„Zašto?”

„Prespor si”, i nasmija se Laura od sveg srca.

„A tako znači.”

„Tko prvi, njegov anđeo”, reče Laura i poletje prema oblaku.

Lucifer krene za njom. Kada su stigli do oblaka, Laura zagrli Lucifera najsnažnije što može i 

reče: „Željela bih da ovaj trenutak traje vječno.” No nije ni slutila na oluju koja se sprema u srcu 

njena dragog.

III.

Lucifer se vratio kući, ali je bio drugačiji. Njegova majka, zvijezda Danica, kako su je naziva-

li drugi anđeli, primijetila je da joj sa sinom nešto nije u redu. Priđe mu te ga upita: „Sinko, što se 

dogodilo?”

„Ništa, majko, sve je uredu, ne brini se.”

„Ako je tako, Lucifere, onda ti neću dosađivati”, rekavši to nasmija mu se. Lucifer joj uzvrati 

osmijeh te je zagrli. Nakon što je tri dana sjedio u svojoj sobi, pozva majku te joj reče: „Majko, mo-
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ram na dalek put”, nakon tih riječi ustane i poljubi majku u čelo. Ona ne reče ništa i gorko zaplaka. 

To je bio zadnji put da je vidjela svoga sina.

IV.

Luciferovo se srce otrovalo ohološću i nije mu više bilo spasa. Nakon što je došao u grad Val-

hallenu, tražio je da se skupe njegovi najbliži suradnici. Na sastanku im kaza: „Braćo, ne možemo 

više biti robovi. Bog nas tretira kao mrave i želi nas zgaziti. Ali zato sam ja ovdje da vam donesem 

spasenje. Borite se uz mene i vječno ćete uživati.”

Nato svi u dvorani ustanu i viknu: „Živio Lucifer!”

Bog je vidio kakvo zlo Lucifer sprema i želio je to spriječiti te se javio Luciferu u snu i rekao mu: 

„Sine moj, stani dok ne bude kasno. Zbog dobra svoga i ljubavi moje prema tebi, nemoj činiti ovo 

zlodjelo.”

Lucifer se trgnu iz sna nakon tih riječi i reče: „Nikad neću odustati.”

Bog je čuo te njegove riječi. Jako ražalošćen reče: „Onda je tvoja sudbina zapečaćena.”

V.

Veliki nebeski rat je počeo. Lucifer je okupio svoju vojsku da bi se sukobio s Božjom te je pora-

zio i sebi prigrabio nebeski tron. S vojskom je izašao na polje pokraj Valhallene. Bližio se događaj 

koji će protresti nebo do temelja. Luciferova vojska bijaše sva obučena u sjajno crne oklope sa šti-

tovima na kojima je bila Luciferova zvijezda. Mačevi im bijahu blještavi i izrađeni od empirija tzv. 

nebeskog metala. Približila se druga vojska s arhanđelom Mihaelom na čelu. Razlikovali su se od 

Luciferove vojske po tome što su imali bijele oklope i na štitovima im je bilo ispisano ime Boga. 

Kada su se te dvije vojske vidjele, počela je buka i galama. Jedni su vikali: „Smrt izdajnicima!” Drugi 

pak: „Zgazi neprijatelja.” Lucifer je podigao ruku i tako stišao svoju vojsku. Isto tako učini i Mihael. 

Istupe Mihael i Lucifer, a nebo se zatamni te počne oluja.

„Falhnah sum, brotum! (Posljednja prilika, brate!)”, reče Mihael.

„Sortimez brakum bloodon, brotum! (Nebo želi krv, brate!)”, odgovori Lucifer

„Atelo hadain! (U napad!)”, poviču oba brata u isto vrijeme te se počnu boriti.

Dvije vojske pojuriše jedna na drugu. Bitka je trajala satima. Pobijedila je Božja vojska s Miha-

elom na čelu. Bilo je mnogo žrtava. Pobijeđeni su uhvaćeni i odvedeni pred Boga da im izrekne ka-

znu. Kada su ih doveli, Bog je progovorio pobijeđenima ovako: „Sinovi moji, bili ste nevjerni, a sada 

ćete biti kažnjeni. Neka čuje cijelo nebo! S neba na zemlju protjerujem Lucifera i njegove sljedbeni-

ke koji su se pobunili protiv mene. Volio sam vas, no vi ste me izdali.”

VI.

Anđeli uhvatiše Lucifera i njegove sljedbenike te ih baciše na zemlju. Tako zvijezda sjajna s vi-

soka neba pade u dubine i njezino svjetlo sada vodi u beskrajnu tamu i prazninu.

Ivan Rozić, 3. razred

Nadbiskupska klasična gimnazija 

Voditeljica: Snježana Gabelić
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Pjesma o pjesniku i zalasku 

Sklisko gaziti je zlatnom zemljom,

opasnije još petljati se pod tuđim nogama.

Mreže udarane prejako, i labave,

čine mi zavjesu pred licem; odbačeno mnogima.

Crni kaputi i pokrivači razbacani po zastavama,

Stojimo svi pred ruglom praznog stakla.

Umiru mladi pod paletama, plaču zalascima

crvenim i izmišljenim, narančastim i zlatnim.

A jednom, jednom, kad pukne i to staklo,

dokazano padamo i gubimo se, na rubovima

bijelih redova, tko zna što tamo nas čeka.

Bez boga i misli, srž crvena nam je i zamišljena.

Zlo lomi nas u krhotine, lomi nas u osmijehe,

željeli smo Pariz i svijet na dlanu.

Zidovi su oko nas obojani, betonski i mrtvi,

tražimo još uvijek one misli, ugašene poput bezbojnog neba.

Vrelo je smijati se tuđim padovima, 

jer živimo na samom dnu, da ne laskamo si,

dijelovi nam bježe, a zlatno kolje.

Nestaju i zadnje travke uspomena, naše tamne boje.

Dalje? Po priručniku slijediš put, jer svi to radimo

ili padni sam u neku jamu i ostani ležati tamo.

Tinta cijedi nam se po tijelu, nama koji 

letimo nebesima da ne pužemo po dnu.

Klasično izgubljeni u riječima, svjetovi su premaleni,

ne letimo već lepršamo zrakom. Da ne budemo dno,

smislili smo ga sami… reci mi da dno nije moj let

nego moj uspon i vjerovat ću ti ako govorit ćeš dovoljno sporo.

Gubim se ispočetka i otkraja,

Zurim u kipove naših očiju suznih i prekriženih.

Vrata su u ritmu zatvorena, po običaju

pjevušim iza njih, čekam rešetke bez prozora.
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Betonski stupovi i pomućeni um.

Zapetljan u mrežu kao i uvijek, istrošenost;

istrošene misli i vrijeme, taktike bez zlata.

Filozofije me more i noge klecaju po golom snijegu

Križevi i krikovi, pogreške naznačene crveno,

užitci i uzdasi spremljeni u dalekim kutijama

i odbačene stare gitare s novim žicama, 

valjda novi počeci nedovršenih skladbi.

Djeca besciljno zaboravljena u mom umu,

prašina što stoji mjesecima neobrisana

i jače želje što zovu iz zatvorenih kutija,

gledam u tuđe misli, neprepoznatljive i tamne.

Slamam vlastito staklo.

Slamam svoje granice i mogućnosti.

Slamam i krhotine, jer u srži sam sunce,

zalazak zlatan i predug, vječan.

Pokušaj to poreći; sigurno na dnu ima mjesta za još jednoga.

Mateja Lisak, 2. razred 

IV. gimnazija

Voditeljica: Snježana Žanić

Katarina Kos, mentorica: Vinka Mortigjija Anušić, prof. savjetnica 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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Prah

Zar smo mi 

zvjezdana prašina 

fraktali neba pali na Zemlju 

nedovoljno čisti da se vrate, 

a opet, 

cijeloga života streme 

nebeskim visinama

Brigita Bihar, 4. razred

Klasična gimnazija

Voditelj: Igor Medić

Mihaela Žalac, mentorica: Lucija Gudlin, mag.art 
Fotografija: učenici foto odjela, mentor: Vladimir Šimunić, prof. savjetnik 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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Privid istine

Znaš, podsjećaš me na sunce.

Ono je divan prizor za oči, no gledaš li ga sekundu previše, oslijepit će te.

Ponekad gledam u sunce, jer to se čini tako ispravnim, činim to, iako znam da će me na minutu za-

slijepiti. 

(Nešto u tebi je poput kofeina.

Ima gorak okus, daleko od slatkoće pa ipak se čini dovoljno slatkim da te učini ovisnim.)

Podsjećaš me i na vjetar.

Za njega se nema smisla vezati, otići će brzo kao što je i došao.

Ne možeš pripitomiti lava.

Molit će za tvoju pažnju, za tvoju ljubav, ali ugrist će te čim skreneš pogled.

Podsjećaš me i na pijesak. 

Kliziš mi kroz prste, bez obzira na moje pokušaje da te zadržim.

Znaš, u tebi prepoznajem noć.

Mrzim je, jer mrzim tamu, a onda uočim zvijezde.

Znaš, podsjećaš me i na te zvijezde.

Čini se da su ovdje kada zapravo vidimo samo svjetlucajuću sjenu onoga što je nestalo. 

Nekako si kao ljeto. 

Daješ osmijeh koji kvari samo blagi ton sjete jer znaš da će uskoro sva toplina nestati.

Ti si poput veoma živa sna - čak i kad si pored mene, tebe nema.

Samantha Lucija Smolec, 2. razred

Škola primijenjene umjetnosti i dizajna

Voditeljica: Jelena Popović
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Prosinačka inspiracija

I. 

(Trokut nesretnika) 

Bili smo 

dva prijatelja i ja 

trokut nesretnika.

Sad oni su pravac, 

nesretnika dva, 

od kad, jazavac, 

nađoh ljubav ja.

II. 

(Žohar) 

crn i debel pošao, 

da puši i pije, 

naokolo juri, 

od cure do cure, 

da se zagrije, 

a one ne bježe, 

nit' vrište il' viču, 

jer on Gregor Samsa nije, 

valjda ljepšim  

prikazat se umije.

I tako crn i debel 

žohar juri kao prije, 

malo puši, malo pije 

dok mu pamet 

dim ne obavije.

Luka Grifoni, 4. razred

Nadbiskupska klasična gimnazija 

Voditeljica: Marina Čubrić
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Ana Macukić, mentor: Damir Brčić, prof. 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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Prozori

Zatekneš li se ikad da dugo stojiš nad nečime, nad nekim predmetom koji je nekad davno imao 

značenje ili pak pred kakvom fotografijom koja stoji ondje i prikazuje sretna vremena? Osjećaš li 

se ikad kao da će te stvarnost progutati poput neke horde koja juri nekontroliranom brzinom dok 

prošli događaji stoje negdje po strani, blijedeći i nestajući polako zbog te navale? Osjećaš li se kao 

da te obgrljuje neka nenadana nostalgija prema prošlosti, prema sretnim danima koje smo proveli 

na suncu ili kišnim jutrima koja smo dočekali zamotani u deku pijuckajući čaj? Ja osjećam...

Sjećaš li se Prvog snijega? Bio je to divan dan. 

Prošle su godine otkad je pao posljednji snijeg... 

Zahvaljujući svim ovim tvornicama i našem neodgovornom ponašanju prema prirodi i ljudi su 

se već naviknuli na besnježne zime i sive ulice. Kao da nas je i sam snijeg kažnjavao zbog takvog 

odnosa prema njemu govoreći: „Ja neću biti prljav!"... i jedne je zime samo nestao, ne vraćajući se 

dugo, dugo... Zato je taj Prvi snijeg bio tako velik događaj!

Sjećaš li se da su svi toga dana rano ustali i izašli iz kuća samo da bi vidjeli to čudo svojim oči-

ma? I mi smo s njima izašli gledajući s nadom i čežnjom u nebo pogledima punim pitanja: „Gdje si 

bio? Jesi li našao neko ljepše mjesto? Zar nam se zaista vraćaš?" 

Sreća koju nam je vratio toga dana bila je dovoljno velika da zaboravimo svu nostalgiju koju 

nam je pružio tih godina... A sjećaš li se kojim slučajem onog glasovira strine Borane, onog s cvjet-

nim ukrasima sa strane? To mi je jedan od najdražih izvora uspomena. Sjećam se da smo ondje 

znali provoditi sate i sate sjedeći na podu dok nam je leđa grijalo popodnevno sunce, pričajući o 

pustolovinama koje ćemo doživjeti, o narodima i kulturama koje nas zanimaju i koje ćemo jednoga 

dana upoznati. 

Najviše sam od svega voljela kad bi mi svirao. Jesi li to ikad primijetio? Kad bi sjeo za onaj kla-

virski stolić i počeo gladiti po tipkama kao da su se sve brige svijeta najednom otopile kližući se niz 

staklo nekog udaljenog prozora. Kad bi tvoji prsti doticali tipke, moje srce bi ponekad preskočilo 

otkucaj iz ljubavi prema glazbi i tvome sviranju. Sjećaš li se da si me jednom čak pokušao i naučiti? 

Vježbali smo „Für Elise" jer mi je to bila omiljena izvedba, ali moji kratki prsti i slaba koncentracija 

nikamo nas nisu doveli. 

Sjećam se i kad si kući doveo svoju prvu djevojku. Iako joj se ne sjećam imena, njena duga kosa 

boje pokošenog sijena dobro mi je ostala u pamćenju. Bila je to draga djevojka, ali, nažalost, ne 

mogu reći da znam gdje je sad niti kako je. Pretpostavljam da je otišla na fakultet i možda već ima 

desetog momka, tko će to znati... Pa ipak, one trenutke koje smo podijelili s njom ne žalim jer i to 

su uspomene, i to lijepe. 

Sjećaš li se Dobbyja, mog prvog psa? Kako li je samo režao na tebe kad bi išao dragati neku 

mačku po putu. Još uvijek mu nisu drage, za slučaj da te zanima. Sjećam se da smo ponekad, u 

proljeće ili ljeti, znali ponijeti deku i vrećicu s voćem i slancima te je rasprostrijeti po travi dok je 

mališa jurio za leptirima oko nas. Tada bismo legli i gledali kako oblaci jure po nebu ne obazirući se 

na nas i ljude koji su se, kao i mi, došli ondje opustiti i provesti nešto vremena sa svojim obiteljima 

ili prijateljima. Nekoliko puta smo se čak i utrkivali, trčeći s jednog kraja livade na drugi. Sjećaš li 

se? Uvijek sam pobjeđivala...

Nažalost, sjećam se i loših vremena. Sjećam se onog dana kad ti je djed umro... Nikad ga neću 

zaboraviti. Bio je to, izuzev te crne vijesti, vrlo lijep dan. Proljeće je tek počelo i trava je još uvijek 

bila prošarana blatom, a magnolije su upravo procvale. Njihovi su me bljedoružičasti cvjetovi kao i 

svakoga jutra pozdravljali na putu do škole, odmah nakon stanice na kojoj smo se uvijek rastajali. 

Već sam bila pri kraju s nastavom kad mi je tvoja mama javila vijest. Nisam mogla vjerovati. Odmah 

sam pojurila tvojoj kući znajući gdje ću te naći. Iako sam bila u pravu, pogled na prizor koji mi je to 
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potvrđivao, bio je zastrašujući. Nikad nisam mislila da ću vidjeti tvoje tijelo toliko pognuto i maleno 

kao što je bilo onda. Jecaji i trzaji ispunjavali su malu staračku sobicu i ja sam se, nemoćna, ukipi-

la na vratima ne znajući što da kažem i učinim. Nikad se do tada nismo susreli sa smrću i njezinim 

posljedicama, s boli koju vuče za sobom i ljudima koje odvodi. Taj svijet trebao nam je ostati još 

barem neko vrijeme dalek, ali istina uvijek udara gdje najviše boli. Tog smo popodneva ostali još 

dugo sjediti na podu, ti plačući, a ja šutke gledajući i sjedeći uz tebe. U neko smo doba čak i pro-

našli jednu kutiju punu slika iz njegove mladosti, slike s maturalnog putovanja, vjenčanja s tvojom 

bakom, prvih koraka njegove djece... Kako li samo život može proći u nekoliko slika? U jednom tre-

nutku čovjek sjedi za stolom mučeći se oko biranih riječi u ljubavnom pismu koje tako pomno piše, 

a već u sljedećem plače nad grobom nekoga mu dragog. Iako vrijeme uvijek jednako teče, u našim 

poimanjima to nikad nije tako. Dok se vuče polako kroz sve one dosadne sate bez ideja, vrijeme s 

najmilijima prolazi brzinom munje. Brzinom kakvom se samo sadašnjost može kretati. Sjedeći ona-

ko obasjani narančastim ivanjskim suncem na podu djedove sobe i gledajući njegove uspomene, 

nismo ni pomislili da ćemo tako brzo otkriti krhkost zuba vremena...

Ivanjsko je sunce već daleko iza nas, zapravo je jesen. Lišće svako malo poleti s povjetarcem 

u nekom smjeru koje ni ono samo ne shvaća, već ide, ide. Žao mi je što ću dolaziti malo rjeđe, ali 

škola počinje. Krenula sam u treći razred gimnazije i, ako ću slušati savjete bivših učenika, sada 

stvarno treba zapeti. Kako je tebi bilo kad si krenuo u treći? Teško, lagano, dosadno? Voljela bih da 

te mogu pitati. Dolazim ovdje već dvije godine, razgovaram s hladnim kamenom tvoga groba, a ti-

šina mi je jedini odgovor. Ponekad mi se ipak učini da mi vjetar nosi tvoj odgovor, ali se zbog šuma 

uvijek izgubi u njegovoj nutrini... 

Kad je bilo toplo, znala sam čak i leći na grob do i gledati s tobom gore u nebo prateći oblake 

kao nekad dok stare gospođe prolaze pored nas i uzdišu s negodovanjem. Sjećaš li se prošloga ljeta 

kad smo gledali „Suze sv. Lovre", one divne kolovoške noći? 

Nema odgovora. 

Plešeš li možda sa zvijezdama gore i raduješ li se budućnosti dok ja ovdje dolje otvaram pro-

zore u prošlost? 

Nadam se da je tako. 

Jer onda, jednoga dana, kad ti se i ja pridružim, moći ćemo zajedno otvoriti prozore prema bu-

dućnosti zatvarajući one prošle jednom zauvijek.

Iva Ivičić, 2. razred

Prirodoslovna škola Vladimira Preloga

Voditeljica: Svjetlana Štampar
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Sanjam

Sanjam da sanjaš

neki san o boljem danu,

odlazak prema raju,

i miris mira.

Sanjam da sanjaš

igru svjetla po zidu,

ljude što ne viču,

tišinu.

Sanjam da samo sanjaš,

da probudit ćeš se u trenu,

shvatit priču nijemu što govore je oči moje.

Sanjam da samo sanjam,

i da srest ćemo se opet 

i nas dvoje. 

Lucija Petrač, 4. razred

XII. gimnazija

Voditeljica: Biserka Malenica
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Super-žene

Davateljice života, odgajateljice, profesorice, kuharice, prijateljice, znanstvenice, majke... Bor-

bene svadljivice, grlate i žustre, a opet velika srca. Sve su to žene. Vječite zagonetke i okupacija 

muške populacije za koju su one još uvijek neprotumačiva vrsta. Bez obzira na to, zadužile su čo-

vječanstvo i ispisale mnoge stranice ljudske povijesti. Neka ovo bude od mene jedno veliko hvala 

svima njima, osobito onoj meni danoj, mojoj majci.

U životu sam upoznala brojne ljude i svi su na svoj način ostavili trag u meni. Ipak, postoje neke 

osobe posebnije od drugih, one koje su me posve osvojile i kojima dugujem svoje divljenje, zahval-

nost, a jednoj i - život. To su super-žene. Jedna od njih moja je majka, moja Eva. Ne brinite se, dale-

ko je ona od Severinine, puno dalje... i neka je, Bogu hvala! Moja Eva, od milja još kao dijete prozva-

na Evica, danas je plavuša, kratke kose, velikog osmijeha (po tome nas prepoznaju), zelenih očiju 

ukrašenih borama, zagazila dobrano u šesto desetljeće života. Često žugljiva i spremna na svađu, 

moj je pojam i uzor ženi u koju se razvijam. Eva je jedna od onih super-žena koje nisu zadužile samo 

mene, nego i mnoge druge koji su prošli kroz njihov život. To su žene za koje nikada neće biti mje-

sta u medijima, premda su njihovi životi i djela promijenili druge i ovaj svijet nabolje. Obične i na 

prvi pogled svakodnevne, nose na svojim leđima križeve života, svoje i svojih najbližih. Ustaju u pet 

ujutro, kuhaju, čiste i spremaju, odlaze na posao i vraćaju se u kasne popodnevne sate. Vidaju rane 

drugima dok same krvare. Nepresušan su izvor ideja, rješenja, nade. Tješiteljice, liječnice i najbo-

lje prijateljice stavljaju svoje potrebe izvan hijerarhijske piramide, ne misleći na sebe. Često bivaju 

izdane, i to od onih zbog kojih žive, ali one nikad ne odustaju. One ne odlaze. Te vječite graditelji-

ce praštaju, uvijek, pa čak i kad se čini da smo prokockali sve šanse i prilike. Prihvaćaju i slušaju. 

Najbolje brišu suze i cjelivaju ondje gdje boli. Koliko daju, toliko i gube. O, Bože dragi, koliko samo 

gube! Gube djecu, muževe, braću... na fronti smrti izlažu svoja tijela ne bojeći se taneta. Njihove 

bore i sijede ožiljci su njihovih priča, križeva, boli.

Te super-žene svakodnevne su heroine, neokrunjene lovorovim vijencem ili zlatnom krunom. 

Često se pitam odakle im takva snaga i gorljivost. Odgovor je jednostavan - iz ljubavi. Samo nepre-

sušna ljubav može nadići sva razočaranja, gubitke, samoću i izdaju. Samo ljubav daje život i pro-

nalazi put u bespuću. One su ta ljubav. Čitav svoj život tragam za onim što želim postići i postati, a 

danas i ovdje spoznajem da će moje najveće postignuće biti to da živim ovaj život i tu ljubav makar 

upola kao što to čini moja majka. Mama, hvala ti!

Iva Jurčević, 4. razred

XI. gimnazija

Voditeljica: Ivana Babić
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Tajna

Sve je preglasno pa čak i tišina. 

Svijet je napušten, a opet prepun života, 

Baš kao divljina. 

Sunce sja i kada je okolo tama. 

Čuju se vrišteći glasovi, buka i galama. 

Svemir se širi,a ljudska duša biva sve manja. 

Ona je gola poput drveta, drveta bez granja. 

Kao vatra, znatiželja u nama bukti, 

Traže se odgovori, traže se puti. 

Koja li je tajna ovog svijeta kojemu ljepota duše toliko smeta? 

Koja li je tajna ove divljine u kojoj ljubav svakoga dan iznova gine?

Gabrijela Holjevac, 1. r

II. gimnazija

Voditeljica: Gordana Prodanović
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Višnja

Danas, jučer, oduvijek... Samo sam te promatrala.

Očima punim zavisti, ljubomore, ali i tuge, zbog tvog jadnog života.

Istok donosi sunce i sve će se promijeniti.

A možda ne bi trebalo?

Višnja, duboko u zemlji sakrila si svoje korijene. I ne puštaš.

Ti uzimaš točno onoliko koliko je potrebno za tvoj razvoj, 

a sve ostalo bezdušno odbacuješ. 

A možda ne bi trebala?

Kada te netko ugleda, prvo primijeti tvoje deblo

Tako vitko, a opet tako snažno. 

Moram ti priznati da tvoj stav i graciozno držanje privlači puno pogleda.

A možda ne bi trebalo? 

Lišćem i plodovima skrivaš sve ono što ne želiš da drugi vide. 

Svaki imalo oštećen plod ili napuklu granu.

Zar ne shvaćaš da je sve to u prvom planu potpuno beznačajno, sivo.

Svaku situaciju koristiš kako bi se predstavila savršenom, nedodirljivom

A možda ne bi trebala?

Ne znam jesi li dosad shvatila, ali ja savršenstvo ne podnosim. 

Stojiš preda mnom i sada me moliš za milost, koju nisi zaslužila!

Nakon mog preciznog poteza nožem tvoje deblo krvari, a iz lišća teče slana tekućina.

Živčanim potezima uništavam ti krošnju dok urlaš. 

I odjednom sve stane...

Višnja, zašto jednostavno nisi mogla biti drvo?

Savršenstvo boli, a možda, samo možda, ne bi trebalo?

Lucia Lesac, 2. razred

III. gimnazija

Voditelj: Ilija Barišić
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Želim ti biti 
Ja sanjam biti…

Tvoja čista rosica

Pa da ti lice toplo jutrom umivam.

Ja se nadam biti...

Tebi nježan maestral,

Da te po vratu u ljetnu večer milujem.

Ja želim biti...

Laka pjesma uhu tvome,

Šaputati ti o ljubavnicama mladim.

Ja žudim biti...

Poljubac u tvoje čelo

Pa da te tješim i u san te ušuškam.

Ja čujem kako me zoveš

Moja Beatrice,

Moja Penelopo,

Moja uspavana Tizbo...

Jesam li kriva

Što sam zbog tebe

Tako krhka?

Što mi slavuja srebrn pjev

U uhu ne zvoni

Ako uza nj ne slutim

Tvoj dječji ton.

Što mi nebesa vedra nisu

Ako u igri oblaka

Ne vidim crte tvoga lica.

Što sam ružica rujna,

A bez mirisa čarna

Ako me ne ćutiš ti.

Jesmo li svi mi

Žala vrijedni,

Jadni,

Jer nam duša

O drugoj živi?

Ja još maštam

Kako ću jednog dana biti,

Tvoja Beatrice,

Tvoja Penelopa,

Tvoja tužna Tizba...

Marija Vujević, 2. razred

III. gimnazija

Voditeljica: Branka Milković
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Klara Gečević, mentor: Damir Brčić, prof. 
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1507

Na četiri, tri, pa sad i na dva kotača vozio sam svoj crni bicikl. Ništa neobično. No ipak, nije to 

ono što mi sada prekida misli. Moj stari, crni brdski bicikl, nije baš nešto naročito oku mio, ali je 

služio svrsi. Pogotovo ljeti. Moj bicikl nije ni previše brz ni okretan, ali ima jednu divnu, živu osobi-

nu, taj neživi predmet. Unatoč raznolikoj kvaliteti putova po kojima je gazio svojim debelim, crnim 

gumama, oduvijek je bio savršeno čist i blistav. Nikakvo blato nije ga moglo zaprljati. Takva možda 

malo čudna karakteristika bicikla nikada me nije izravno zaokupljala. Sve do prije par dana.

Naime, ta zgoda mi često prekida misli, a vjerujem da ću, kad stignem do kraja shvatiti zašto. 

Jedan prosječan dan bio je vrijeme radnje, a mjesto radnje je vrlo dinamično, s obzirom da sam 

upravljao cestovnim prometalom u blizini Cibonina tornja uz svježe obojanu, žutu traku, koja pred-

stavlja granicu na pločniku za dvije najneodgovornije skupine u prometu: pješake i bicikliste. Ja 

sam također jedan od takvih. Ne zato što sam zlonamjeran, već često zamišljen. Naime, oduvijek 

sam volio voziti baš po toj liniji, po toj granici koja je nerijetko uzrok sukobima između dviju skupi-

na. Jednostavno sam uživao u gledanju linije dok su gume savršeno poravnate s tom trakom fluo-

rescentnog finiša. Sunce je već bilo na zalasku te je lijepo obasjavalo cijeli pločnik, ni previše ni pre-

malo. Tim se osjećaj zadovoljstva u meni tiho potencirao. U tom trenutku sam pogledao na zaslon 

pedomata i vidio zanimljivu brojku: 1507. I da sam zamjetio bilo kakve točke ili razmake, možda ne 

bih ništa ni spominjao danas, ali nisam zamjetio ništa no četveroznamenkasti digitalni, crni broj. 

Zbilja nisam imao na umu predstavlja li broj datum, udaljenost ili vrijeme. Možda je to i brzina, iska-

zana kao broj s dvije decimale, samo nisam primjetio točkicu ili zarez koji se obično nađe na takvim 

uređajima. Stoga sam odlučio ići metodom eliminacije. Bio sam poprilično siguran da datum nije, 

pa sam to odbacio, a odmah u tom trenu, kao podsjetnik da je u srpnju toplo, a da dani dugo traju, 

zaključio sam da sunce ne zalazi u 15:07h. U tom trenu sam bio u Veslačkoj ulici. Golubovi su po obi-

čaju nadgledali podvožnjak s vrha željeznog nadvožnjaka. Na stupovima tog podvožnjaka vječito su 

stajali plakati što reklamiraju ostarjele domaće pjevače i isprane nekadašnje zvijezde. Dosta sam 

puta prevalio i primijetio sam da je i dalje 1507 na ekranu. Eliminirao sam onda udaljenost iz tog 

razloga kao objašnjenje za taj lijepi broj. I zaista je lijepo bilo misliti o tome, pogotovo kad su mi oči 

skrivene iza sunčanih naočala, zaštićene, što od sunčeve svjetlosti, što od mrkih prolaznika. Sve to 

me zaokupiralo dok sam prolazio pokraj studentskog doma i pogazio umalo jednu krupniju, dosta 

stariju gospođu, ali vatrenog karaktera. Usprkos naporima da ne gledam u pod dok vozim, nisam se 

mogao sačuvati od te napasti te sam joj sasvim slučajno izmasirao nogu višecolnim gumama. I bilo 

mi je krivo, zbilja! Sve do trenutka kad je progovorila. Ja sam stao da se ispričam, a ona me napala. 

Šutke se popnem se na bicikl, i u tom trenutku sam bio siguran da nešto ne valja s mojim pedoma-

tom. Broj se nije mijenjao, a izgledao mi je kao da mu nije to baš u nekom skorijem planu. Nisam ni 

do Srednjaka dojahao kad sam osjetio da me noge počinju peći kao sam vrag. Bilo mi je jasno da 

sam puno vozio, ali previše jaka je bila bol. Stoga, postojala je samo jedna mogućnost, a to su gume. 

Dam si truda i dovučem se do Srednjaka u neki park i čim sam sišao s bicikla, čujem šištanje. Okre-

nuo sam Bukefala naopako da mu provjerim kopita pa zaključim kako prednja guma pušta. Narav-

no, da se ne bavim drugim, manje bitnim stvarima u životu, možda bih i znao kako pronaći mjesto 

puknuća gume. Sva sreća pa je moj Ćaća majstorčina. Sjećam se još uputa: pljuneš na dio koji se 

čuje i vidiš dal' idu baloni. Nada umire posljednja, kažu popodnevni stručnjaci. Oprao sam gume, a 

i dio bicikla, koliko sam se ispljuvao po njemu i mislim da se tu prelama moja priča. 

Tek kad je guma bila potpuno mokra, shvatio sam da je moja dijagnoza besmislena. Ništa neću 

postići s otkrićem puknuća. Zato odlučih privezati bicikl uz kafić koji podsjeća na slike iz doba soci-

jalizma. Uvjerim se još jednom da nemam novca na računu da nazovem Ćaću pa krenem na tramvaj. 
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Skoro da sam prešao cestu kako kad se sjetim da sam zaboravio skinuti pedomat s guvernala. Neki 

kroner bi ga mogao skinuti i zapiti. Kako su se misli nizale, tako sam brže koračao da spasim svoj 

pedomat. Kad sam prišao mjestu gdje sam ga privezao, primjetio sam da bicikla nema. U panici sam 

stajao na zapišanom kutku i primjetio samo jedan dio svoje imovine. Pedomat. „Ajde barem ne-

što!”. Dignem ga s poda i pogledam pažljivo. Više nije prikazivao broj 1507, već je bio ugašen, pra-

zan. Postao je beskorisna cigla, cigla koju nisam cijenio dok je bio cool gadget. U tom trenutku sam 

osjetio bol zbog tuge i ljutnje, ali i zato što me nešto ugrizlo za nogu. Da, ugrizla su me tri kilogra-

ma čelika. Moj lanac me zavezao. Kad sam se okrenuo, shvatio sam da sam u njegovom svijetu, u 

svijetu šarafa, kotača i mašinica. Gledao me poput ljutitog pazikuće koji očekuje novac od režija, ali 

s dozom iskrene tuge. Bili smo skupa privezani moj crni bicikl i ja i pred rijeku bačeni da prihvatimo 

svoju sudbinu i izmirimo se s onim što nas čeka sutra. I klonuli predmet je za mene utjehe vrijedan, 

ali dotukla me činjenica da je jedina riječ koju je uputio meni bila: „Zašto?!” Moja priča se prelomila.

Mihael Stipanović, 3. razred

IX. gimnazija

Voditeljica: Ljiljana Miler

Pavao Markulin Grgić, mentor: Filip Pintarić, prof. mentor 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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Bijeg

Bilo grada kucalo je punom brzinom dok je njezino bilo sve sporije. Svakim trenutkom sporije 

dok su svjetla grada postajala blještavija. U sumrak grad pršti životom. Staklene zgrade zasjenjuju 

baroknu jezgru koja kao da je zaboravljena u tami. Čak i na 

njezinu brežuljku dopire potmula buka automobila. Možda je i on u jednom od njih i juri k njoj. Ili 

možda trči prema njoj. Dolazi, kao i svaki put, makar je rekao da neće nikad više. Kleo se svime da 

je ono bio zadnji put, ali je samo jedan njezin poziv bio dovoljan da se vrati. Bez nje, on je ništa, a 

ona bez njega, kao da ne postoji. 

Privukla je koljena k prsima ljuljajući se naprijed-natrag, natrag-naprijed, osluškujući zvuk nje-

govih koraka. Gledala je u nebo dok mu se krv polako crnjela. Na tamnom plaštu zvijezde su sjale 

neskrivene gradskim smogom. Mjesec je bacao blijede zrake na puteljak kojim je trčao on. Svaki je 

udah bio bolan, svaki je mišić vrištao, svakim korakom sve bliže njoj. Sramio se svoje slabosti, tr-

čao je k svojoj propasti.

- Dušo, uništit ću te ako mi dopustiš - rekla mu je jednom zaigrano, polažući svoje tanke ruke 

na njegove vene.

- Nemoguće. Ovo je samo zabava - odvratio je nehajno. 

- Svi su to rekli. Svaki je to porekao. Luda sam, a i ti ćeš zbog mene sići s uma - nasmijala mu 

se u lice.

Nije se obazirao na njezine riječi, već ju je privukao bliže. Sada je želio da to nije učinio. Svaki je 

trenutak bez nje bolio, bila je dio svake njegove želje, na kraju svake priče, na kraju njega.

Hladan je vjetar počeo puhati. Oblaci su odlučili sakriti zvijezde. Okrenula je glavu, polagano, 

kao da joj nije stalo.

- Ne želim natrag.

- Lažeš! - glas joj je odjeknuo čistinom.

- Ne trebaš mi vjerovati. Želim te što dalje od sebe. Samo mi vrati ljubav, snove, samopoštova-

nje. To jedino tražim.

- Ne mogu, a ni ne želim. Rekla sam ti kako će završiti. Nisi me slušao. Zašto me nisi slušao?

- Mislio sam da sam drugačiji.

- Glupo, naivno - usne joj se razvuku u smiješak. 

Svakim je trenutkom jačala, krv joj kolala brže. Njegova potreba ju je vraćala natrag. Hihot joj 

je prešao preko usana, u nju se vratila samouvjerenost. Još samo korak i ponovno će pasti u njezin 

zagrljaj.

- Mrzim te, svaki dio tebe. Nije mi stalo - gorko je rekao.

- Obožavaš to. Sve na meni ti godi. Kada te držim dok si uplašen i sam. Znaš da sam jedina koja 

u tebi budi sreću. Zašto mi se opireš?

- Uništavaš me.

Prišla mu je bliže, prošla prstima kroz kovrče, podigla mu je bradu govoreći: - Želim ti biti jedina.

Munja propara nebo. Gledao je njezine hladne oči. Njezina ga je blizina opijala. Sjela je pored 

njega usnama mu okrznuvši obraz. 

- Želim biti slobodan. Držati se podalje je teško, ali biti pored tebe još je teže.

Sitne kapljice kiše padale su na njih. Položila je glavu na njegova prsa. 

- Daj mi još jednu noć, posljednje zbogom. Idemo još jednom, samo ti i ja. Plovit ćemo zamrznu-

tim morima vremena, letjeti stazama svemira kao nekad - šaptala je glasom drhtavim od uzbuđenja.
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- Baš kao nekada. Posljednji put. 

Pritisnula je svoje usne uz njegove, njezin otrov se proširi njegovim tijelom. Više nisu marili za 

svijet. Samo oni na brežuljku, ritam grada ispod njih. Njezin smijeh ga je okružio, topao i mazan. Bili 

su sretni, nedodirljivi, vječni. Polako, ona ustane.

- Odlazim. Predugo sam ovdje.

Želio ju je zaustaviti. Zgrabio je za ruku, molio je da ostane, ali ona je, kao i svaki put, nestala 

bez osvrtanja. Hvatala ga je panika dok je otvarao oči. Kišne kapi su mu bolno padale na lice. Nji-

hovog brežuljka više nije bilo. Buka automobila dopirala je kroz oronule zidove išarane vulgarnim 

riječima. Promrzao je na hladnom betonu, ležeći na hrpi smeća dok je u ruci grčevito stiskao - iglu.

Ivana Benić, 3. razred

Klasična gimnazija

Voditelj: Zoran Čorkalo

Mia Čolić, mentor: Damir Brčić, prof. 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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Bilo jednom kod ploče

Preživio sam! Jedva. Danas sam se izvukao. Bilo je blizu, sada se čini da je sve u redu. Mrzim 

hladnokrvno listanje stranica dnevnika. Bešćutno otvaranje listova dok u nama vibriraju eritrociti, 

a koža reflektira nemir u kapima znoja. Živim svaki trenutak otvaranja u strahu. Hoću li danas ja 

biti odabran u ovome učeničkom ruletu? Naravno, i među nam učenicima ima iznimaka. Neki ovaj 

trenutak doživljavaju hladnokrvnije od profesora.

Nisam taj. Doživljavam svako odgovaranje dramatično kao da odlazim u bitku. Tresem se, drh-

tim kao jasika. Život je učenika poput malog broda na nemirnom moru. Banalne usporedbe, ha. 

Kratkotrajno se umirim tek kad dobijem dojam da je današnji rafal ispucan. Osjećaj je to kojemu 

kličem, koji veličam, pred kojim uzvikujem ave. Sanjam to uzvišeno stanje.

U učionici je. Jednim hladnokrvnim pogledom odmjerava već izmorenu vojsku punu rana. Do-

lazi do stola, stavlja dnevnik na stol. Zar samo tako da padnem? U glavi mi se vrti 1678 filmova, od 

horora do komedije. Uzima ga u ruku. Rastvara ga. Ustajem. Bilo mi je suđeno. Krećem.

Nisam uspio preživjeti prvu fazu, moji načini opet ne pale. Mogu vam objasniti o čemu je točno riječ.

Prvi način: boli vas briga, znate da vam je jedinica suđena. U mom slučaju - nemoguće. Nemo-

gućnost je već zapisana u datumu rođenja, OIB-u, matičnom broju, adresi stanovanja i broju tele-

fona. Tu sam nemoćan. 

Drugi način: panični atak. Što ću sada? Ništa ne znam. Hiperventiliranje, želja za izvršavanjem 

terorističkog napada u učionici kao sasvim odličnog rješenja aktualnog problema. Razmišljam kako 

primjerice mogu snažno lupiti šakom po klupi. Svi će pogledati u mene, čuditi se, pitati, smijati se, 

a onda me poslati… Poslati, poslati… 

Treći način: magične sposobnosti. Pokušavate postati nevidljivi. U mom slučaju postoje limiti-

rajuće činjenice uvjetovane skromnom visinom kao i blještavim tranzistorom na zubima. Zabijate 

se ispod klupe, imate iznenadni svrab oko gležnjeva i pokušavate otpuzati do vrata. No, ipak, svi 

putovi vode do ploče. 

Nakon neuspješne primjene navedenih načina započinje informativni razgovor u četiri oka. On 

vas gleda, vi gledate njega. I to traje. Snimanje počinje. Bilo jednom kod ploče. Akcija! Gledam ga. 

Gleda me. Razmišljam. Muči li njega to što će mi dati jedan? Izgleda hladnokrvan. Je li on tata? Si-

gurno nije. Izgleda baš kao tip čovjeka koji nema dijete. Ne znam kako izgleda čovjek koji nije tata, 

mislim ne mogu ga opisati, ali nekako umišljam da prepoznajem. Da se razumijemo, ovdje nije riječ 

samo o godinama. Vidi mu se u očima to. Ima podočnjake. Nije dobro spavao. Tu smo slični. Ja sam 

se isto tresao cijelu noć pred ovim. Čekam... Čekam prvo pitanje. Ne da mu se ispitivati. Da mu se 

da, već bi me izrešetao. Gleda u mene nekako dobro, sada. Ne gledaju svi profesori isto. Postavlja 

prvo pitanje, a ja ga ne razumijem. Možda ga više i ne čujem. Pokušavam govoriti suvislo, ali riječi 

koje ne kontroliram izlaze iz mene. Zapravo, mislim o ovome: doći ću kući, reći kako je bilo… Govo-

rim, ali sada ne znam sluša li me uopće. Cure iz prvih klupa smješkaju se, one uvijek sve znaju i još 

mu dobacuju, a usput i meni, da je pitanje lagano. Opet me gleda, pa postavlja takozvana potpita-

nja. Ajme meni! Zvoni. Ta svih mi bogova! Kako? Tresem se. Nešto nerazumljivo dobacuje. Gledam 

ga. Stojim. Pogledavam prema razredu. Otišli su. Dolazim do klupe. Uzimam torbu. Izlazim iz razre-

da. Potišten sam. Pripremio sam se za jedinicu. Otišao je samo tako, hladnokrvno, kao da ne mari. 

Kakav kaubojski obračun! Očekivao sam barem pogodak u noge ako je već promašio prsa.

Kad završi snimanje, izdresirano vučete umrtvljeno tijelo. Sve dijagnoze paničnog ataka odjed-

nom nestanu. Dijagnoza poznata u medicinskoj literaturi kao sindrom nedoticanja knjige? Je li baš 

tako? Postoje i slučajevi kada ste, ipak, otvorili knjigu. Iščitavate riječi, pokušavate upamtiti, viče-

te, mašete rukama, artikulirate, ne ide. Jednostavno ne želi ući u glavu. Ljutite se, bacate knjigu. 

Naravno postoji mogućnost da ste zadovoljni. Postoji stanje uma kada znate, ali, ipak, ne želite se 
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junačiti. Čuvate svoje znanje, ali kad dođe red na vas, nemate izbora. Primorani ste izići na dvoboj. 

Odlazite neranjeni, često s dobrim ocjenama.

Život na liniji zabavan je, adrenalinski park. Imam preporuku za lakše preživljavanje. Držite se 

svoje fronte. Ne vjerujte neprijatelju. Treba preživjeti mnogo više od jednog dana. 

Fran Nikolić, 1. razred

Klasična gimnazija

Voditeljica: Anđela Vukasović Korunda

Marijana Puljiz, mentorica: Vinka Mortigjija Anušić, prof. savjetnica 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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Događa se to u jesenskoj noći

Crni se pokrivač spustio niz ulice dok mjesečina svojim tankim prstima prodire kroz gole grane 

prastaroga jasena. Trake tanašne žute svjetlosti nižu se na mokrom asfaltu. Suton je odavno ugra-

bio posljednje kapi kiše i odnio ih sa sobom. Na drugi kraj, u smjeru nekoga novog sunca. Otišao ne 

ostavivši ništa osim blagoga večernjeg smiraja. Povjetarac u laganom ritmu lupa o okno njezina 

prozora donoseći nemir. Nemir koji joj ne dopušta san.

Noć. Najgore doba dana. Vrijeme kada sve utihne, samo se misli probude. Obično se kasno vra-

ća kući, umorna od svakodnevne monotonije i nakupljenih napora. Zaspi i prije no što glavom dota-

kne jastuk. Dane provodi izgrađujući zidove oko sebe zatvarajući se u bolesni,radoholičarski svijet 

u koji mogu ući samo oni slični njoj. 

Događaje svrstava u kategorije - obiteljske obroke zamjenjuje poslovnim, kave tabletama... Ži-

vot sprema u ladice. Ne vidi smisao, poantu ičega. Ne zna kako objasniti što osjeća, ali zato vrlo 

redovito plaća račune. Pri pomisli na svoj život u misli joj navire golema ironija. Uvjerena je da joj 

se sve ruga; čak joj se i zvijezde smiju. Stvorila je svemir, a sebe postavila središtem oko kojega se 

baš ništa ne okreće. Tko je kriv? Ona sama?!?Radi kako bi pobjegla od savjesti koja ju progoni, baš 

kao i ova večer.

Sada leži, diše ubrzano. Prebire riječi, izmišlja situacije i pita se kako bi bilo da je postupila dru-

gačije. Prisjeća se iste takve noći prije toliko mnogo godina. Onih veselih godina kada su joj smeđe 

oči blistale, a glasnim je smijehom probijala zvučne zidove. Prsti su joj bili isprepleteni s njegovima. 

Šetali su, gledali tu istu mjesečinu kako se uspinje iznad horizonta njihovih života. Zelene oči boje 

raži ispunjavale su njezine dane srećom. Pravom, iskrenom srećom koja je jednaka za stare i mla-

de, pametne i glupe, bogate i siromašne; koja se ne sakriva iza novca nego one mladenačke naivne 

bezbrižnosti. Zahvaljujući njemu, osjećala se divno. Samo joj je nebo moglo biti granica.

Ipak, nitko nije mogao promijeniti činjenicu da je sebe voljela najviše. Pokušavala je pronaći 

sebe u njemu ispravljajući svaku njegovu osobinu u ono što je željela. Htjela ga je oblikovati kao i 

sebe, napraviti čovjeka od dječaka, osobu po svojim mjerilima. Pokušavala je sve ne sluteći da sa-

vršenstvo leži u nesavršenosti. Slijepo lutajući, nije shvatila što je učinila. Dani radosti pretvarali 

su se u uplakane noći, a prelijepa djevojka u bešćutno čudovište. 

Kako je vrijeme prolazilo, tuga u njegovim očima bila je sve veća, a njezino zadovoljstvo sve 

manje. I na kraju je sve nestalo. Bez previše drame. Zemlja se i dalje vrtjela, ljudi ju i dalje nisu pri-

mjećivali... Nikada više o njemu nije čula ni glasa. Ostala joj je samo uspomena u obliku prohladne, 

jesenske noći. Uspomena koju nije pregazila sebičnost ili lažna ambicija. A ona leži i dalje i vjetar 

jače puše. 

Čuje se zveket ključeva,a zatim i vrata. Ulazi u sobu i govori: „Hej,stigao sam. Još si budna?”. 

Ali, to je bio netko drugi. Nitko visok i plav s očima boje raži. Ne odgovorivši, ona već utone u san. 

Plačući, kao i svih drugih noći. 

Klara Borda, 1. razred

I. gimnazija

Voditeljica: Antonija Sikavica Joler
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Drama

Grčki me bogovi gledaju

i osuđuju

moje malo postojanje

prave od buhe slona

dramatiziraju

kao moja mama

Nina Šipek, 1. razred

VII. gimnazija

Voditeljica: Sanja Zolić Neralić

Nikola Grabovac, mentor: Jure Kokeza, prof. 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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Košulja

12.09. 2001.

Malo mi je falilo da razbijem ogledalo u svojoj sobi. Na kraju sam ga samo prekrio dekom. Ne 

mogu se više gledati, dok nosim te majice i haljine i ovu dugačku kosu. Zovu me roditelji na večeru. 

Imamo goste. Opet. Odlično.

16.09. 2001.

Ukrao sam tatinu košulju i strpao je u torbu prije nego što sam izašao iz stana. Dugo nisam do-

živio tako nešto uzbudljivo. Presvukao sam se na stubištu i stavio kosu u rep. Na putu do škole vidio 

sam odraz sebe u ogledalu…Nisam već dugo imao tako veliki osmijeh na licu.

Kad sam stigao u razred, skoro svi su mislili da sam novi učenik. Trebalo im je dosta da skuže da 

sam to ja. Kad su me pitali što se događa, lagao sam i rekao: ”Samo isprobavam novi stil.”

Nitko nije posumnjao.

Ušao sam natrag u stan sa suknjom i žutom majicom. Očeva košulja spremljena u torbi. Bio je 

dobar dan.

26.09. 2001.

Potukao sam se s nekim curama poslije škole prekjučer. Dobro, ne baš potukao. One su došle i 

potpuno me istukle. Ponovno sam si nekako uspio iskrvariti ruke. Nisu mi vjerovali da sam dečko. 

Jedna cura je bila iz mog razreda. Kući sam došao s krvavim rukama, skoro slomljenim nosom i 

muškom odjećom (ruke su me previše boljele da otkopčam košulju). 

Mama je plakala, tata je uzeo remen i na kraju sam otišao u krevet…

05.11. 2001.

Odrezao sam si kosu…ODREZAO SAM SI KOSU!!!!

Ne mogu biti sretniji. Imam kratku kosu! Osjećam se…Ugodno. Dobro. Odlično! Roditelji, narav-

no, nisu bili sretni. Mama je opet plakala, morao sam bježati od tate. Sad sam na stubištu. Nisam 

htio pobjeći od doma. Ne bih im to mogao napraviti. Znam da im se ne sviđaju moje odluke, ali još 

uvijek ih volim.

Kasnije tog dana

Vratio sam se gore u stan nakon dva ili tri sata. Nisam siguran. Smirili su se, ali ne dovoljno. 

Mama se zaključala u sobu, a tata samo zuri u TV. Probao sam se odšuljati u sobu, no prije nego 

što sam zatvorio vrata, iza sebe čuo sam tatu kako šapće ”Ne, ne mogu prihvatiti vlastitu kćer.” 

Zatvorio sam vrata.

7.11. 2001.

Jedva sam izlazio iz sobe zadnja dva dana. Danas ću im objasniti. Napokon će shvatit…zar ne? 

Mislim, moraju shvatiti! Pa roditelji su mi!
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8.11. 2001.

Ipak sam ostavio za danas da im objasnim. Sad je negdje oko pola poslije ponoći. Razgovor nije 

baš dobro prošao. Ne vjeruju mi. Misle da je ovo samo faza i da sam ovo pokupio s televizije. Misle 

da mi osjećaji nisu stvarni. Što bih trebao napraviti? Nastaviti ovako se osjećati? Ono, kada se ne 

osjećaš dobro u vlastitoj koži? Kada to nisi ti.

Ne! Nikako! 

10.11. 2001.

Htio sam pobjeći. Skoro i jesam. Sve je bilo spremno. Imao sam nešto ušteđenog novaca, do-

voljno za hranu i bus. Dovoljno odjeće (ukradenu od bratića, većinom. Neće mu nedostajati). Bio 

sam spreman, nisam se ni htio išuljati ovaj put. Ruka mi je bila na kvaki…

Da nisam oklijevao…

Da mi nisu pali ključevi… 

Da se nisam okrenuo kada sam čuo zvuk…

Da me mama nije zaustavila…

Uspio bih. Stvarno bih. 

Volim ih previše.

Emma Chilicuisa, 1. razred

XV. gimnazija

Voditeljica: Senka Škrnjug

Tin Cifrek, mentor: Damir Brčić, prof. 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna

LiDraNo 2016. // 285

Literarni radovi učenika srednjih škola



PREDLOŽENI

Macchiato s doktorom Freudom

Već neko vrijeme sjedim u kafiću.

Stara kazališna kavana.

Konobar me ne doživljava. Nervozna sam. Nisam jutarnji tip i hitno trebam kavu. Ima nešto po-

sebno u vezi Hrvata i kave. Profesor Durman, voditelj muzeja u Vučedolu, vjerojatno će vam reći 

kako su upravo Hrvati prvi koristili kavu kao piće te da biljka kave potječe iz Panonije kao što tvr-

di da se Zeus prvotno štovao u Hrvatskoj, a tek onda u Grčkoj. Dobar stari hrvatski mentalitet. Mi 

smo zaslužni za sve.

Konobar napokon dolazi. Naručujem macchiato. Odbijam to zvati običnom kavom s mlijekom. 

Nije dovoljno profinjeno, ni talijanski.

Osvrćem se po kafiću. Mnogo je nepoznatih lica no to mi daje slobodu da ih promatram.

Jedan mi starac posebno zaokuplja pozornost. Čita novine i djeluje mi pomalo arogantno. Ima 

sijedu kosu i uredno podšišanu bradu. Okrugle naočale debelog okvira vise mu na nosu. Odjeven 

je staromodno, a na stolcu do njegova naslonjen je štap za hodanje. Trebalo mi je neko vrijeme da 

shvatim na koga me podsjeća. Sigmund Freud. To je to. Mislila sam da je mrtav odavno, no ne izne-

nađuje me što ga vidim. Ja sam ipak pisac ove priče, a on je moj idol. Jedan od dva.

Silno želim razgovarati s njim, no bojim se da će nestati obratim li mu se. Duboko udahnem. Mo-

ram to učiniti jer ne znam kada će ga moja mašta sljedeći put dozvati u stvarnost. Polako ustajem 

i krećem za njegov stol.

- Dobar dan. Ispričavam se no niste li vi poznati profesor Sigmund Freud?

Freud podiže pogled s novina, posloži ih i odloži.

- Jesam dijete, sjedni. Očekivao sam te.

- Veoma cijenim vaš rad.

- Za tebe sam svet, zar ne?

- Jeste.

- To sam si i mislio zato i jesam ovdje. Važno je imati idole, dušo. I ja imam svog osobnog sveca. 

Darwin, dakako. Mnogo sam ga puta dozvao u svoj ured pa bismo razgovarali baš poput nas sad.

- Pročitala sam mnogo vaših biografija.

- I jesi li saznala nešto korisno u njima?

- Pa samo par sitnica. Detalji vaše mladosti su mi nepoznati jer ste sve dokumente i spise spalili.

Na licu mu zatitra smiješak.

- Vidiš, što manje znaš to me više idealiziraš to i jest poanta ideala. Svi ljudi imaju mane, u to 

nema sumnje, no bit ideala je da ti za te mane ne znaš ili ih odbijaš zvati manama, a danas zbog 

načina prijenosa informacija, gdje je sve dostupno, ljudi odbacuju ideale.

Shvaćala sam njegovu poantu. Bilo je mnogo toga što sam ga htjela priupitati, no nekako kao da 

mi je sve isparilo iz glave. Sada kada je napokon tu, ostala sam sasvim nijema.

- Čuo sam da se želiš baviti psihijatrijom. Kako to?

- Uvijek me zanimao ljudski um i način na koji čovjek koristeći informacije iz okoline dolazi do 

zaključka.

- Zanimljivo. Reci mi još nešto o sebi.

- Nema mnogo. Bavim se odbojkom, zaljubljenik sam u košarku, ovisna sam o lavovima i oboža-

vam prirodu, a i druženje s ljudima.

- Smatraš li se religioznom osobom?

- Ne, po opredjeljenju sam ateist.
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- Ateist, baš poput mene. U svome sam se životu mnogo puta susreo s izjavom da smo mi ateisti 

izabrali zapravo lakši put - Freud zastane kako bi zapalio svoju cigaretu. - Put u kojem nema nika-

kvih pravila i u kojem smo zapravo oslobođeni od svih ograničenja. Što ti misliš o tome?

Pogledao me očekujući odgovor makar ga je već unaprijed znao.

- Ne slažem se s time. Biti ateistom mnogo je teže nego biti vjernik. Kada si rođen, na primjer, 

kao katolik, tvoj put i sva moralna načela kojih se moraš pridržavati već su zapisana u Bibliji. Ate-

isti sva ta pravila sami moraju otkriti. Mi svoje moralne vrijednosti postavljamo sami. Sami prona-

lazimo granice i ograničenja i ništa ne dobivamo zapisano. Jedino tko nam iole pomaže u kreiranju 

svoje osobnosti je društvo u kojem živimo. Socijalizacija, to je ključ svega. No, pustimo sad to na 

stranu, profesore. Mene zanima vaše stajalište oko drugih spornih elemenata ljudske psihe koje 

neki narodi još uvijek tretiraju kao bolesti dok su u zapadnim zemljama prihvaćene kao najnormal-

nije stvari pod sloganom liberalnosti i jednakosti za svakog čovjeka po ljudskim pravima.

- Kao znanstvenik ti mogu reći da su takva odstupanja u ljudskome ponašanju normalna i da 

nema razloga za brigu. Homoseksualnost možemo na primjer pripisati činjenici da nas je činjenič-

no previše na planetu Zemlji i da je vjerojatno stvaranje sve većeg broja takvih pojedinaca obrana 

Majke Zemlje i prirodna redukcija ljudske vrste.

- Mnogi to nazivaju štetnim i povezuju sa nekim ozbiljnim mentalnim poremećajima.

- Gluposti! Svaki oblik ljubavi ili nagona prema drugome biću je zdrav i opravdan ukoliko je to 

drugo biće suglasno i svjesno. Sve ostalo možemo smatrati poremećajima.

- Uh, trebala bi poći, no mnogo vam hvala,profesore i nadam se skorom susretu.

- Nema na čemu. Bilo bi mi zadovoljstvo, dijete - osmjehnuo se i namignuo mi. Zaputila sam se 

prema izlazu.

Dan je vedar i zrake sunca prekrasno obasjavaju Hrvatsko narodno kazalište te mu daju pre-

krasnu žutu boju. Cvijeće na okolnim livadama u punom je cvatu. Zamišljeno promatram prizor te 

zaustavljam pogled na Meštrovićevom Zdencu života. Na njemu sjedi žena maslinaste puti i kao 

ugljen tamne kose u koju je uplela šareno cvijeće. Na sebi ima dugu haljinu pretežito žute i crvene 

boje. Oko vrata joj visi antikna ogrlica velikih perli. Ozbiljna je i sasvim zamišljena pogleda uprtog 

u dno zdenca. Trebalo mi je neko vrijeme da je prepoznam. Frida Khalo. To je to. Mislila sam da je 

mrtva odavno no ne iznenađuje me što ju vidim. Ja sam ipak pisac ove priče, a ona je moj idol. Dru-

gi od dvoje.

Dora Straža, 3. razred

Športska gimnazija

Voditeljica: Draženka Rajković Vrdoljak
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Mame nič nie taeške

Kak joj je te mogel napraviti? Svoje matere, tera ga je na tie sviet h muka donesla! Sama se na-

viek same za njega borila. Se mu je dala. Saebe je zub jemala i njemu davala. Kulike je put lačna bila 

i po selu hodila prosit da bi on imel. Othranila ga je i s taešku muku odškoluvala. Na luckem gruntu 

je dielala kak bi kakef dinar zaslužila. Kak bi njemu dala. H dvoju verst je jedva hodila i motiku za 

sobu vlijekla. Bogica. Paersti na ruka su joj se sfordebalji od puosla i ljiet tere je na svojih plaeča 

nosila, ali nigdar se nie potužila. Tie je bil njejni križ i ona ga je od Boga z volju prijela. „Živeti se 

muora. Gdo te kej pita? Alji nič nie zanaviek. Siem bu Božek jemput mira dal.”, pune je put znala tak 

raeči. Boga bila, furt je mislila kak bu se njejni sinek postaral za nju, gda ona vaeč ne mogla sama. 

Tak ga je imiela rada, same je o njem pripoviedala. On je je bil njaejne jutre i večer, i nuoč i dien, i 

sunce i mesec, i zviezde i voda i zrak. K meše je saku nedelju išla i krunicu prebirala. Boga je moljila 

kej bi njemu buolji život dal, kej se ne bi tak mučil na tem svietu. Kej bi si fini puosel našel i gospon 

čovek bil. I je, poljek se njaejne muke zbavil je škuole i činovnik puostal. Ona je, sirota, pri najve-

čem bogatašu h selu ciele trsje i su koruzu okopala kej je zaslužila njemu za odjele. Se do zadnjega 

dinara je dala šnajderu, kej je zrihtala svoje diete. I imel je on jake rad svoju mater. Poštival ju je, 

nemre se reči. Bil je poslušen i duobri dečec. Dok nie prešel f grad. Onak gizdaf, kak ga je majčica h 

nuovem ajncugu, z suzami h očie otpravila, „Nek ti Božek da sraeču i zdravlja. I nej pozabiti na me 

staru.» Gda joj je plaeča okrenul i prešel čez potrenu lesu, sklopila je one sfordebane ruke i pogla-

edala gore, «Oca, i Sina, i Duha Svetuga.”

Kak je imel srca te joj napraviti, tak ju same pustiti?! Staru i betežnu, po takve zime. Sirotica, 

ni po daerva si nie mogla van. Nie joj imel gdo kej pomoči. Si mladi su prešli, stari su pomrli. Nigde 

suseda, ni žive duše. Još bi joj nešče i pomogel, zakuril i donesel neke za jesti. Alji, gdoj? Gde je 

zdej tie Bog, kej ju ne vidi? I tak je bogica skončala f mrzlem kraevetu z krunicu spletenu oko sfor-

debanih paerstof. Zbiljam, siem Božek jemput mira da.

Ema Agata Šamal, 1. razred

Prirodoslovna škola Vladimira Preloga

Voditeljica: Zdenka Burda
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Paula Podnar, mentor: Vladimir Šimunić, prof. savjetnik 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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Maske

Petnaest minuta do ponoći. Uzimam molitvenik i završavam dan. Iako sam si obećao zaspati do 

jedanaest, ne uspijevam. Nema veze. Skidam posljednju masku. Umivam se. Koje bi boje bila voda 

koja teče kad bi mogla biti odraz moje duše? Liježem. Tek poneki zvuk kiša koje vani pjevaju pod-

sjeća me koliko je sati i da je vrijeme za spavanje. Skidam maske. Mrak. Laku noć.

Kroz zastore ujutro dopire svjetlo, no u sobi je još prilično tamno. Piskutavi zvuci mobitela 

kvare idilu koju sam stvorio u krevetu. Izlazak iz carstva snova. Neću ustati. Ne želim. Ostajem u 

krevetu i gledam fotografije od sinoć. Mutne slike ne pomažu pri tomu da razbistrim sjećanja o pro-

tekloj noći na Opatovini. Litre pića i dim cigareta. Okolo tek poznata lica - prijatelj iz klupe, cure iz 

zadnjeg reda... Brkić preko poruke pita kako je bilo. I ne razmišljajući stavljam prvu današnju ma-

sku i bez stida lažem: 

„Jako dobro, hvala na pozivu! Rođendan je bio odličan!”

Odlučujem - prespavat ću prvi sat.

„7:25 je”, viče mama histerično. „Zakasnit ćeš!” 

„Neću.” Šutim. Odlazim na WC i slušam pitanja iza zatvorenih vrata.

„Kad si došao sinoć? Gdje si bio?” 

Stavljam drugu masku i odgovaram nezainteresirano.

„U kvartu, u šetnji, nisam dugo.”

Škola. Na ulazu srećem susretljivu profesoricu koja me moli za uslugu. „Rado”, odgovaram smi-

ješeći se kroz još jednu masku. Ulazim u razred nekoliko koraka prije uvijek nasmijanog profesora. 

Ajme, koliko ljudi! Već uvježbano stavljam masku - prestao sam brojati koju po redu. Zar je važno? 

Osmjehujem se svima pozdravljajući ih. Ulazi i Andro. Kasni, kao i uvijek. Podsjeća me na neki de-

talj od večeri prije, no šutim. Okrećem se u tišini, promatram ljude. Svi puni maski, skrivaju svoja 

lica. Ja vidim, ali šutim. Vrijedi li govoriti? Nismo ni bogovi ni moćnici da druge učimo njihovim po-

slovima. Nije to moj posao. 

„Odrasliji sam”, mislim.

 

Zvono prekida dosadno predavanje. Ovomu se zvonu veselim... Po već ustaljenoj tradiciji izla-

zimo iz učionice i idemo na odmor. Svatko da bi se nekomu pokazao, da bi ga se gledalo. Susrećem 

stotinu očiju, a od maski koje su mi prekrile lice ne vidim ni jako sunce kojemu sam se nekada tako 

veselio. Kad bismo barem uvijek mogli ostati tako mali da ne moramo stavljati maske. Kad bismo 

barem uvijek mogli tako opušteno trčati ispod neba, kupati se u rijeci sreće!

Nastava završava. Pri povratku iz škole razgovaram s prijateljem o svemu; o školi, o danu, o 

našim problemima. Hoću mu se približiti no kako znati da je spreman na istinu koju mu želim reći? 

Koju istinu? Znam li ju ja uopće? U strahu da ne kažem nešto suprotno od onoga što želi čuti, šutim, 

stavljam masku. Ma lakše mi je s njom! Svi su sretni, zadovoljava ih moja maska i sve rečeno iza nje. 

A hoću li ju zauvijek nositi? Kako ću znati pred kim ju skinuti? Kako ću znati smijem li uopće govo-

riti bez nje? Ne znam, neću znati. Zato ih i ne skidam. Ovako je bolje. Teško se promijeniti, ali ipak 

još je teže ostati isti. Ne stavljamo maske radi sebe, već radi drugih. Ne zbog sebe, već zbog drugih. 

Želimo da nas drugi vide u boljem svjetlu, da budemo viđeni onakvi kakvi mislimo da bi nas drugi 

morali vidjeti. Želimo biti shvaćeni onakvi kakvi drugima odgovaramo… A takvi, smrknuti iznutra, 

prekriveni teškim i turobnim maskama izvana, tužni smo i nesretni.
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Možemo li skrivajući se pobjeći od istine? Možemo li život smatrati pravim ako smo ga proživjeli 

pod maskama? Varamo se kad mislimo da nas one štite od zla. Jer, ako istina ima toliko lica, kako 

vjerovati onomu što vidimo? 

Dan prolazi, polako idem kući i skidam masketine. Jednu po jednu. Nitko me ne gleda pa mi to 

nije problem. Navečer razgovaram s tatom, a na licu imam tek još poneku. Odlučujem: „Neću ih više 

stavljati, ne trebaju mi. Od sutra sam to novi ja. Idem spavati, sad će jedanaest, rekao sam si da ću 

do tada zaspati.” Odlazim do sobe i krećem razmišljati. O životu, danu, prijateljima. O svemu. Sutra 

ću razgovarati s prijateljem kao ja, bez maske.

Petnaest minuta do ponoći. Uzimam molitvenik i završavam dan. Iako sam si obećao

zaspati do jedanaest, ne uspijevam. Nema veze. Skidam posljednju masku. Umivam se.

Koje bi boje bila voda koja teče kad bi mogla biti odraz moje duše? Liježem. Tek poneki zvuk

kiša koje vani pjevaju podsjeća me koliko je sati i da je vrijeme za spavanje. Skidam maske.

„Neću ih više stavljati, ne trebaju mi. Od sutra sam to novi ja.” Mrak. Laku noć!

Marko Šapina, 3. razred

VII. gimnazija

Voditeljica: Sanja Zolić Neralić

Hanah Soprek, mentor: Vladimir Šimunić, prof. savjetnik 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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Romeo i Julija u Novom Zagrebu

ULOGE: Pripovjedač, Romeo, Julija, Julijin otac, Julijina majka, Spremačica

Pripovjedač: (sam na pozornici)

Nu male ča na ponistri stoji,

A isprid nje momak koji se ničeg ne boji!

Vid' ga, lip, kršan, od formata momak,

Na rukaman mišice i pun pločica stomak.

A nu nje, lipa, visoka, tanka,

Reka' bi čovik, prava Imoćanka!

Obično u priči imamo jednog glavnog lika, o moj Bože,

Al' u ovoj našoj i sa dva se može!

No da ne duljin dugo, priđimo mi na stvar

Da nam predstava ne izgubi žar!

Julija: (na prozoru,tipka po mobitelu)

Uh, idem okinut jedan selfie!

Kaj ima nova na internetu? Besplatno putovanje za Grčku, Delfi!

Romeo:

Julija, Julija, pa di si mala?

Julija:

Joj Romeo! Takva si budala!

Pa znaš li ti koliko je sati?

Romeo:

Ma daj! Samo se ti meni vrati!

Julija:

Ma ja bi', ali ne da mi tata...

Romeo:

Kad god dođem on zatvori vrata!

Ako treba, evo ja ću se popet'

Samo me strah da ne padnem opet!

Julija:

Pa nemoj se penjat'! Jesi lud?

Kako ćeš gore? Nemaš kud!

Julijin otac: (uzrujano)

Šta mi se penješ po prozoru, bolan?

M'rš doma, sjedaj za volan!

Pripovjedač:

Šta'š sad? Majke t' mile!

Spasit' ga ne mogu ni dobre vile!

Evo, već sad vidite da nas nešta ludo čeka,

Ne znate ča? Aj neka!

Ako mislite da znate priču ovu

Pripremite se da čujete verziju novu!
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Julijin otac:

Ajde, jes' čuo? M'rš, crta!

Id' van iz mog vrta!

Romeo:

U cijelom Novom Zagrebu ja tebe nađem!

Kaj mi bi pa da u ponoć izađem?

Julija:

Hej! Ja te čujem tu gore!

Pravi bi me muškarac čekal' i do zore!

Romeo:

Julija, ja bi' za tebe i pogin'o!

Kaj se ne sjećaš kol'ko sam te puta vodil u kino?

Julijina majka:

Kaj se drečite tam dole?

Budem se ja morala spuštati iako me noge bole?

Julija:

Joj Romeo, daj doma odi!

Romeo:

Al' moje srce me samo tebi vodi!

Julijin otac:

Ma vodim te ja u policiju, hajvanu jedan!

Ne mogu da spavam od tebe cijeli tjedan!

(Spremačica odjednom iza Romeovih leđa)

Romeo:

Aaah! Preplašen sam na smrt!

Spremačica:

Ma, nemojte se vi smest'! Ja samo čistim vrt.

Uh,vid'la sam nešto, da nije možda krt!

Romeo (začuđeno):

Zakaj čistite u ponoć?

Spremačica (ironično):

Eto tak, ne mogu si pomoć'.

Julijin otac:

Šta pričaš? Trebaš da čistiš!

Plaćam te da radiš, a ne da misliš!

Pripovjedač:

Zaplet se stišće! Uf, za Božje ime!

Za ovak'i kaos ja neman rime!

Šta li slidi? 'Ko će ga znat'?

Mene samo straj da ne izbije rat!

Julijina majka (s kuhačom):

Sad mi je dosta! Bum po tebe došla!

Imam s mangupima posla! Ne znaš kaj sam prošla!

'Ko se maća laća

Uvek je bolja kuhača!
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Romeo:

Molim vas, nemojte! Znate da sam dobar!

Nemojte da me sutra pokopa grobar!

Julija:

Romeo, bježi! Ne znaš kaj ti se sprema!

Mama je opasna, to nije dilema!

Julijin otac:

Ma vraćaj se gore, ženska glavo!

Razbit će te ovaj levat pravo!

Julijina majka:

Pusti me! Dobit će on po glavi!

Romeo:

Aaah! Zvat ću telefon plavi!

Julija:

Mama, vrati se kući,

Nemoj mi Romea tući!

Julijina majka:

Kad te razbim, neće te ni'ko žalit'!

Spremačica (zbunjeno):

Ovaj... Treba li vam cvijeće zalit'?

Julijina majka:

Ne, ne trebaš!

Sam' možeš batine da gledaš!

Pripovjedač:

A ča li to našeg Romea snađe?

Kladin se da bi u zemlju propa' rađe!

Luda baba! Mislin da niste očekivali to,

A sad će dragi Romeo dobit batina sto!

Isprid prozora nasta pravi raspašoj,

Toga ima samo u Lipoj Našoj!

Kladin se da se u grobu okriće Šekspir Viljam

Ako znate na ča ciljam!

Izvinite ča san vas u napeton momentu prekinija,

I ča san vas za užitak zakinija.

Romea još uvik u kuću ne puštaju,

A ja ću jednostavno pustit' publiku da guštaju!

Spremačica:

Dosta! Dosta! Dosta!

Rekel bi čovek da je familija prosta!

Derete se kak' da ste primitivci,

A meni već polako slabe živci!

Jedna poštena familija se ne ponaša tak'

Rekel bi čovek da je svaki od njih ludak!

Rekli bi da tu nekaj ne valja!

Pa čuje vas se sve do Borongaja!
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Romeo:

Pa ja sam probal fin bit'...

Spremačica:

Ma bil si ti fin moju rit!

To vredi za sve vas!

Bogec, dragi, daj im spas!

Ja tu rintam po cele dane,

A ovaj fakin usred noći bane! (Romeu)

Lepo mi je mama govorila: „U ime familije naše,

Milice, dušo, ne radi za bogataše!”

Mogla sam bit' uspešna, imat karijeru,

A sad moram tu slušat' vašu aferu!

Ja za vas moram svaki dan cveće lit',

ma sram vas može bit'!

Bežim u tramvaj, nemam pokaz,

Sutra me nema, dajem otkaz. (Odlazi bijesno, ali ponosno.)

Romeo:

Gledajte, mislim da je u pravu...

Julijina majka:

Ma razbila bum ti ja glavu!

Julijin otac:

Ajd' ženo, smiri se bona.

Možda je stvarno u pravu bila ona.

Nemojmo više pravit' belaj i buku,

Razbit ćeš malome ruku.

Julija:

Hajde, mama, tata dobro govori,

Sad reci: „Romeo, sorry!”

Julijina majka:

Ne bum ja nikaj rekla,

A tebe sam se skoro i odrekla!

No dobro, kasni je sat!

Budem išla spat!

Julija:

Laku noć!

A tata, mogu li ja s Romeom poć'?

Julijin otac:

Ajde, ajde bježi!

Ali kad se voziš, pojasom se veži!

(Julija potrči Romeu u zagrljaj)

Romeo:

Jel' se još na mene ljutiš?

Julija:

Ma budalice moja, bolje bi ti bilo da šutiš.

(Njih dvoje odlaze.)

LiDraNo 2016. // 295

Literarni radovi učenika srednjih škola



PREDLOŽENI

Pripovjedač:

Ča je lipo gledat' ljubav kako frca,

Kako se spajaju dva srca.

Priča se sritno završila iako tako nije tribalo bit'

Bolje bit' sritan nego po cile dane suze lit'!

Zašto umrit' na kraju kad život je čudo?

Zašto bit' oprezan kad mo'š trčat' u rudo?

To bi bilo sve ča san ima za reć',

Više od ovoga bilo bi preveć.

Tu bi bija svršetak,

Napravili smo predstavu za četvrtak iako bi rađe za petak!

DA END 

Bartul Bulić, 2. razred

I. gimnazija

Voditelj: Ivan Janjić

Teo Herceg, mentorica: Judita Šercar, prof.  
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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Ruski rulet//Russian roullette-Rihanna//

Šanse da izgubim su jedan naprema šest, kao i njemu. Udahnuo je hrapavo, kao da se susprezao 

od disanja, dok se za to vrijeme moje srce penjalo u moje grlo samo čekajući da ga povratim. Mož-

da se priprema za poraz? Možda za pobjedu? Analizirala sam svaki njegov pogled jer riječi nije bilo 

otkad smo počeli igrati igru odraslih, no revolver u njegovoj ruci više mi govori kako smo zajedno 

postali poremećeni. Dlanovi su mi se znojili dok sam ga promatrala kako drži revolver uz svoju slje-

poočnicu. Bila je nestvarna, ta scena. On i revolver, pravi pištolj kraj njegove glave, u njegovoj ruci.

„Spremna?” upitao me ako da sam važna njegovom kolu sreće. Stiskajući donju i gornju usnu, 

tik koji nagovještava nervozu sve se više uočavao i baš kao i da mi je htio pružiti patnju, širom je 

otvorio svoje plave oči i pogledao me, povlačeći okidač. Strah je odjednom udario moja osjetila. Ni 

ja ni on nismo spremni na stanje poslije okidača. Srce je preskočilo otkucaj, pluća su odlučila ne 

funkcionirati, a moj um je bio u rasulu. Ne znam je li mi gore dobiti metak u glavu i umrijeti, ne po-

stižući ništa u životu, osim jada koji me doveo u napuštenu zgradu s pištoljem u ruci, ili dobiti ćorak 

i nakon toga se u olakšanju nasloniti na stolac i gledati kako se on igra životom. On je bio, blago 

rečeno, moj anđeo u Paklu. Spuštajući pištolj na stol, ponovno je uzdahnuo, ne skidajući pogled. 

Morsko plave pikule i dalje su zurile u moje oči. Nisam pokazivala slabost. Ako sam već bila predo-

dređena kao slabija u ovom cirkusu, barem ću tu titulu uzeti koliko-toliko hrabro. „Nikada nismo”, 

uzela sam pištolj i zavrtjela cilindar, mijenjajući položaj jedinog umetnutog metka, „raspravili za-

što”. Završivši rečenicu, odmah sam prislonila revolver uz sljepoočnicu i povukla okidač. Sve je bilo 

u jednom filmu. Ja hladna, no u stvarnosti, svijet se rušio, nisam još htjela otići. Htjela sam živjeti, 

htjela sam da me čuva, a ne da mi stoji nasuprot kao neprijatelj. Htjela sam pozdraviti izlazak sunca 

i plesati po kiši. Htjela sam sve one klišeje iz drugih filmova. 

„Zašto što?”

Odložila sam pištolj na stol nakon svoga reda, no držala sam ruku na njemu, kao znak da još ni-

sam gotova. Ruka mi je drhtala od straha zbog reda koji sam uspjela preživjeti, no i zbog reda koji 

njemu dolazi, no on je bio miran poput kipa.

„Zašto me promatraš svaki put u retrovizoru kada prolaziš?” tiho sam pitala.

Spustio je pogled s moga nakon pitanja i isprepleo prste ruku. Ne znam o čemu je razmišljao i 

je li opće razmišljao. Izgledao je nedefinirano kao i svaki put.

„Jer sam mogao!”

Čim je odgovorio, gurnula sam pištolj prema njemu: „Je li ti ikada bilo stalo do mene?”

Stavivši pištolj ispod brade, ponovno me promotri dok je za to vrijeme moje srce sve više pada-

lo u moja koljena. Ponekad, kunem se, mislim da je plod moje mašte. Tako je izgledao, tako je dje-

lovao, tako se predstavljao. Činio se nedodirljiv, hladan, kao da ga nije briga ako mu metak probije 

lubanju. Molila sam se da njegov mozak ostane na mjestu, da otvori svoje oči, da me pogleda po-

novno drsko i preda mi revolver...Ali... Onda sam se sjetila. On je i dalje ovdje. On je ovdje. On diše 

i živi. On je odbrojavao do tri i previše puta,

previše je puta držao pištolj uz glavu i povukao okidač, no ovdje je, što znači da nikada nije izgu-

bio. Previše je puta pregovarao sa smrću i previše je puta posvađao Boga i Vraga. Metak nikad nije 

bio u kobnom pretincu. Znoj me oblio na samu pomisao da igram s osobom koja nikad nije izgubila, 

a on, on se osmjehnuo spuštajući revolver na stol. „Odgovori mi!”

„Je li to sada stvarno bitno?”

Umorna od svega, ponajviše drame, naslonila sam se na stolac čekajući da me preda pištolj. 

„Znači, je”, odgovorio je sam sebi kimajući glavom.
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Nisam shvaćala kako može biti tako smiren. Opušten. Meni je već ugođaj utjerivao strah u ko-

sti. Samo stol u sobi tapete u potpunosti izgrebane i samo jedna svijeća koja nas je osvjetljivala. 

Strah... A on? On je sjedio mirno, lagani smiješak pojavio mu se s lijeve strane. Tek toliki da izgleda 

kao da je Vragu prodao dušu za vječni život.

„U potpunosti kriva predodžba,” mahnula sam glavom, skoro se nasmijavši njegovom glupom 

zaključku. „ Zar bih inače igrala ovdje u napuštenoj kući za jednim stolom ruski rulet? Ne zvuči kao 

da mi je previše stalo.” „U podsvijesti sam ti gdje uvijek i biti”, rekao je, odjednom ustavši od stola. 

Zaobišao ga je ne skidajući pogled s mene. S nesigurnošću sam ga gledala sve dok nije došao do 

mene, tako blizu da sam morala smanjiti uzdisaje jer nisam imala mjesta raširiti svoj prsni koš. „Š-

što radiš?” tiho sam izustila.

„Stvaram još veće mjesto u tvojoj podsvijesti”, rekavši to, poljubio me. Od svih godina, mjese-

ci, dana, sati,minuta, on je mene poljubio u trenutku kada sam bila toliko prestravljena da me svaki 

dodir ježio. Kad sam bila u tolikom strahu da nisam shvatila kako je naslonio pištolj uz moju sljepo-

očnicu, sve dok nije otkočio revolver.

„Volim te”, prošaptao je gaseći jednu jedinu svijeću koja mi je dopuštala da vidim išta osim 

mraka u sobi. Kad razmislim bolje, mislim da je on više izgledao kao moj Lucifer u Raju, nego li moj 

anđeo u Paklu, jer anđeo mi nikada ni bi ugasio svijeću koja me branila od mraka, makar; sumnjam 

da je samo svijeća bila ta koja je ugašena. 

Dora Bajkuša, 2. razred

IX. gimnazija

Voditeljica: Iva Malenica
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Ivana Stećuk, mentorica: Vinka Mortigjija Anušić, prof. savjetnica 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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Što će biti s knjigama?

Jeste li se ikada zapitali koliko ljubitelju knjiga znače knjige? Mislim, knjige nisu ovdje da nas 

uveseljavaju zar ne? Istina, one su utješne, a ponekad kada pročitamo dobru knjigu teško nam je se 

nositi sa stvarnošću, kao da nam knjige razbijaju naše iluzije stvarnosti i pogode točno gdje boli, 

točno u srce. Bez obzira na to, knjige su prijateljice onih koji ih vole, one su spremne čekati i voljeti 

svakoga. John Green je rekao da su one univerzalni ” luzeri ”, sklone su tome da ” izvise ”, ako ih 

ostavio negdje po strani čekat će nas, ako ih njegujemo voljet će nas zauvijek. Knjige su spremne 

voljeti svakoga i uvijek imaju otvorena vrata. George Gordon Byron znao je reći da se nikad ne bi 

osjećao samim kada bi uvijek mogao čitati. One su tješitelji, jednako kao što je J.K.Rowling rekla da 

riječi mogu biti i iscjelitelji i oni koji zadaju ozljede. Knjige su odgojitelji za one koji ih žele upoznati. 

Stranče, jesi li ih ikada upoznao, ali zaista upoznao? Knjige su prošle teška vremena… ispisivane 

su na glini, na krhkim papirusima, pa sve dok nisu doživjele luksuz papira, svog vječnog saveznika. 

Papir i knjiga su poput vječnih ljubavnika, prošli su pakao, ali i dalje se trude ostati zajedno. Pro-

glašavani su kvariteljima mladeži, zajedno su umirali u vatri, zajedno sljubljeni, nerazdvojni...spa-

ljeni živi. Sada ih ponovno baš kao u Drugom svjetskom ratu žele razdvojiti. Knjige će poprimiti ” 

e-format ”, što god to značilo! Bit će elektroničke?! Papir će biti odbačen? Zaboravljen? Spaljen? 

Izgubljen? Izbrisan s lica zemlje?!

Poznajem jednu djevojku po imenu Hazel, veoma čudno ime zar ne? Dobro i nije tako čudno, ako 

uzmemo u obzir da je Hazel Amerikanka. Čudnom zgodom upoznala sam je prošlo ljeto. Bio je vruć 

dan i nekako samotan, žega je zaogrnula čitavu moju ulicu i osjećala se sparina i doza melankolije u 

zraku. Nisam podignula rebrenice, kroz procijepe ulazila je žarka svjetlost u moju sobu i obasjava-

la policu s fotografijama, knjigama i igračkama iz djetinjstva, sentimentalna sam… Neka unutarnja 

želja vodila me put knjižari, a onda sam između polica srela Hazel. Kao da bismo posezale za istim 

knjigama i gledale iste knjige, u tom trenutku dobila sam čudan osjećaj. Nisam znala Hazel u tom 

trenutku, zbilja nisam, ali osjećala sam da znam njenu najveću intimnu tajnu, da je poznajem, pravu 

nju! Upravo u tom trenutku dok smo stajale kraj iste police i gotovo posezale za istom knjigom opet 

mi se dogodilo to…jedno čudo… spoj naših psiha. Ne uzimamo knjige u ruke slučajno, mi podsvjesno 

točno znamo zašto nas neka određena knjiga privlači, ali to ne možemo racionalno objasniti. Naš 

izbor knjiga je gotovo kao postupak nadrealističkih slikara, oslikava snove, naše misli, našu dušu. A 

što su knjige nego duhovna hrana? Ovaj susret prema pretpostavkama mnogih medija i institucija, 

ne bi bio moguć i ja ne bih osjetila to što sam osjetila i ne bih spoznala to što sam spoznala? Ne bi 

bilo knjižara i ugaslih antikvarijata. Pa mi imamo elektroničke knjige, zar ne? Za otprilike tri godine, 

dragi stranče, ne ću znati što je to miris novih stranica knjige ili ne ću oživjeti napuštenu knjigu iz 

antikvarijata. Sentimentalno ću posezati za starim knjigama iz svoje biblioteke i osjećati u nosni-

cama samo miris starog papira, baš kao što posežem za starim igračkama i samo po njihovom opi-

pu vraćat ću se u svoj „Combray ”, tako ću listajući stare knjige zamišljati kakav su miris imale te 

knjige tek kada sam ih kupila, baš kao malenom Marcelu stare knjige, moje će stare knjige biti moj 

lipov čaj i moj Madeleine. Više od svega ću žaliti što neću osjetiti novu knjigu u svojim rukama, njen 

miris i zadovoljstvo dok ju kupujem, jer osjećam kako će me oplemeniti. Zapravo, najviše ću žaliti 

nove naraštaje koji ne će znati što je knjiga, prava knjiga, stvarna knjiga, ona knjiga koju držiš među 

rukama i čije stranice okrećeš u svojoj pustolovini čitanja. Sve će se čitati na laptopu, mobitelu, 

tabletu. Hazel sigurno ne bi mogla dugo gledati u ekran svog laptopa, njoj su oči suzile i od obične 

knjige, a ipak je voljela čitati svoju najdražu knjigu „ Kraljevsku tugu ” Petera van Houtena. Nekad 

bi izgubila dah i uvijek se pitala što se događa s hrčkom Sizifom na kraju knjige, bez obzira što je 

znala da ne će saznati, jer je toliko puta pročitala tu knjigu. Prsa bi joj se nadimala od uzbuđenja i 
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morala je odložiti knjigu da se smiri, jer njena pluća u kojima je bolest uznapredovala nisu mogla 

podnijeti uzbuđenje. Hazel je svugdje sa sobom nosila svoj spremnik kisika i cjevčice koje je imala 

u nosu da lakše diše. Hazel tvrdi da je od kemoterapije sva podbuhla s kratkom kosom i buljavim 

očima, ali moj Bože, ona je prekrasna! Kada bi samo to znala! Pitam se što će Hazel čitati kada sve 

knjige postanu elektroničke. Mene bole oči nakon nekog duljeg vremena gledanja u osvijetljeni ek-

ran, što će onda Hazel, ako joj bolest ipak nije uznapredovala i ako je ipak živa. Kako će ona čitati 

kada je i ovako slaba. Može slušati knjige, naravno, audioknjige su vrlo praktične, ali Hazel voli di-

rati, mirisati knjige … možda je Hazel srela ili čula za Liesel Memminger, koja je dobila priliku ispri-

čati svoju priču 2005. godine. Tko zna? ” Neke beskonačnosti su veće od drugih ”, odnosno neke su 

manje. Hazel je to spominjala, kao i njen prijatelj Augustus više puta... Možda je Hazel imala kraću 

vječnost od Liesel, ne znajući da je nekad živjela ili živi djevojčica, žena, njoj toliko slična. Liesel nije 

željela spaliti knjigu na večernjem okupljanju u nacističkoj Njemačkoj, dapače iza ugla je čekala da 

sav svijet pođe kući i da ”ukrade i udomi spaljenike koji su još možda živi ”. Tako je „krala” knjige i 

postala ” kradljivicom knjiga ”. Tko zna možda bi se Hazel s njom složila, možda bi Hazel voljela Li-

esel kao što ih ja obje volim, možda bi Hazel vidjela svog heroja u Liesel Memminger.

Ako se pitate što je s Hazel… Ne znam! Zadnji put sam se čula s njom kad se obraćala Augu-

stusu, svom „prijatelju” na dvjesto šezdesetoj stranici. Znam da Augustu nije živ, a Hazel, ako nije 

ovdje živa, živa je u srcima koja ju vole. Živi i u meni. Možda bih mogla pitati Johna Greena i pitati 

što je bilo s Hazel, ali znam da mi ne bi htio reći, jer ni sam ne zna. John Green je stvorio Hazel da 

živi između stranica knjige, ne u pdf formatu, John Green je stvorio knjigu da stoji na mojoj polici 

pročitana, a ne da čeka u „košu za smeće” da je izbrišem nakon čitanja jer mi zauzima previše pro-

stora na memorijskoj kartici. Dragi stranče, što će biti s knjigama?

Antonija Žarković, 4. razred

Ženska opća gimnazija Družbe sestara milosrdnica 

Voditeljica: Višnja Jukić
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Sve što znam njezin je glas

Vidio sam je, prošli ponedjeljak. 

Radila je dionice. 

Bio je mrak, lice joj nisam vidio 

Samo je povikala: „Ajde, ajde!” kada sam zaostajao.

Nisam odustao. 

Vidio sam je i u utorak. Radila je kilometre.

Bio je mrak, lice joj nisam vidio. 

Povikao sam: „Ajde, ajde!” 

Nije se okrenula. 

U srijedu je nisam vidio.

Ne znam je li sunce sjalo taj dan. Moje nije.

Tražio sam je. Nije je bilo.

Njezin me glas pratio u stopu poput jeke koja zadirkuje. 

U četvrtak je opet došla. 

Bila je u društvu.

Zvali su je Mala, nikako više.

Nije bio mrak, vidio sam joj lice. 

U petak sam opet radio dionice. Nije je bilo.

Njezina odsutnost bila je stvarna poput staze po kojoj sam trčao. 

U subotu se opet pojavila.

Puput sunca iza oblaka, u svojoj crvenoj trenirci donijela je moj smisao.  

Gledao sam je. 

Smijala se.

Ana Marinić, 2. razred

Klasična gimnazija

Voditeljica: Ana Mihaljević
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*Svo ljudsko postojanje

*Svo ljudsko postojanje

su maske s licima i maske bez lica.

I nema nevinih.

Smrad ljepote

Vodolika nafta iz pipa

Ugljični monoksid na televizijskom programu

I sumporna kiselina neverbalne komunikacije

Sve je moja krivnja. 

Ako zatitraju tektonske ploče na drugom kraju svijeta

I žrtvuje se bogomoljka 

Pridodaje se mojoj krivnji. 

*Želim novu konstrukciju

Malo više mjesta između redaka 

S kraćom tišinom nakon točke.

Pa i ako se moja linija smzne u donjem redu 

A sva su slova okomita na budućnost

I s prevelikom snagom 

zarijem olovku u papir

oprostit ću se od analiza

zbogom teški rukopise

sveti pepeo, blažena tama. 

Amalija Paradi, 4. razred

XVIII. gimnazija

Voditelj: Zoran Ferić
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Lena Medar, I. gimnazija
M. Krleža, Gospoda Glembajevi
Voditelj: Ivan Janjić

Mislav Matijević, I. gimnazija
D. Šimpraga, Osvajanje Afrike
Voditelj: Ivan Janjić

Nina Skočak, IV. gimnazija
S. A. Jesenjin, Ti ne voliš i ne žališ mene
Voditeljica: Marijana Janjić

Luka Čičmir, Geodetska tehnička škola 
I. Brešan, Predstava Hamleta u selu Mrduša Donja
Voditelj: Nikola Butorac

Filip Antun Duler, IX. gimnazija
M. Krleža, Adam i Eva
Voditeljica: Iva Malenica

Zrinka Šalindrija, IX. gimnazija
D. Dragojević, Kuća
Voditeljica: Iva Malenica

Juraj Hrstić, Hotelijersko-turistička škola
D. Ivanišević, Moj did
Voditeljica: Ljiljana Lež-Drnjević

Tin Devčić, Prva ekonomska škola
K. Kavafis, Itaka
Voditeljica: Marina Mladenović Franješević

Dominik Stunja, X. gimnazija „Ivan Supek”
M. Krleža, V megli
Voditeljica: Andrea Kosović

Luka Štimac, Klasična gimnazija
F. M. Dostojevski, Zločin i kazna
Voditelj: Igor Medić

Marta Alerić, II. gimnazija
G. Krklec, Srebrna cesta
Voditelj: Ivan Pavlović

Sara Kišević, II. gimnazija
P. Celan, Smrtna fuga
Voditeljica: Ana Širinić

Klara Čuljak, II. gimnazija
M. Begović, Bez trećega
Voditelj: Ivan Pavlović

Klara Fiolić, Nadbiskupska klasična gimnazija
M. Gavran, Judita
Voditeljica: Andja Jakovljević

Bruno Vučković, Poštanska i telekomunikacijska 
škola 
A. Tomić, Dečko koji obećava
Voditeljica: Ines Vinovčić

Ivona Vujić, III. gimnazija
W. Shakespeare, Macbeth
Voditelj: Ilija Barišić

Kristina Krsnik, Centar za odgoj i obrazovanje 
„Vinko Bek”
P. Levi, Zar je to čovjek
Voditeljica: Anita Matković
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Filip Sever, I. gimnazija 
A. Baricco, Novecento
Voditelj: Ivan Janjić

Iva Rašić, IV. gimnazija
K. Simonov, Čekaj me
Voditeljica: Vesna Mihelčić

Saša Biljanović, V. gimnazija
D. Biljanović, Noćas sam
Voditeljica: Majda Bekić Vejzović

Ena Beč, Prirodoslovna škola Vladimira Preloga
T. Topor, Luđaci
Voditeljica: Goranka Lazić

Ivan Tolić, Gimnazija Sesvete 
I. Brešan, Predstava Hamleta u selu Mrduša 
Donja
Voditeljica: Željka Župan Vuksan

Ivan Koić, Poštanska i telekomunikacijska škola
N. Zagone, Brainstorm
Voditeljica: Ines Vinovčić

Jelena Pavlović, III. gimnazija 
A. Hampamer, Očuh i kopile
Voditeljica: Valerija Bilić
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Dramska skupina Gimnazije Lucijana Vranjanina
Učenički rad: Što je sreća
Voditeljica: Dragica Dujmović Markusi

Dramska skupina XV. gimnazije
Učenički rad: Živio zakon! Živio red!
Voditeljica: Tamara Bičanić

Dramska skupina XV. gimnazije
K. Dujmić, I. Klemenčić, S. Armbrecht, K. Santicola: Divlje aure
Voditelji: Silvio Vovk, Loreana Selišek-Butina

Dramska skupina Ženske opće gimnazije
V. Jukić: Žabe traže kralja
Voditeljica: Višnja Jukić

Dramska skupina II. gimnazije 
A. C. Doyle, F. Galović, A. G. Matoš, M. Krleža: Sherlockova posljednja zagonetka
Voditelj: Ivan Pavlović

Dramska skupina XVI. gimnazije
F. G. Lorca: Dom Bernarde Albe
Voditeljica: Maria Antoinette Jurjevich

Dramska skupina Gimnazije Sesvete
D. Topić: Biti ili ne biti
Voditeljica: Željka Župan Vuksan

Dramska skupina Gimnazije Tituša Brezovačkog
M. Vujčić: Čekaonica
Voditeljica: Branka Drageljević

Dramska skupina Centra za odgoj i obrazovanje „Vinko Bek”
M. de Cervantes: Bistri vitez Don Quijote
Voditeljica: Anita Matković

Dramska skupina XI. gimnazije
Učenički rad: Ljubav je na selu
Voditeljica: Matija Grgat

Dramska skupina Prirodoslovne škole Vladimira Preloga
Učenički rad: U svom filmu
Voditeljica: Goranka Lazić

310 // LiDraNo 2016.



ODABRANI*

Skupni
dramsko-scenski 

nastupi

*odabrani nastupi za Državnu smotru

učenika srednjih škola

Dramska skupina I. gimnazije
M. Krleža: Adam i Eva
Voditelj: Ivan Janjić

Dramska skupina III. gimnazije
O. Lozica: Reces i ja
Voditeljica: Maja Ilić 

Dramska skupina V. gimnazije
M. Krleža: Krležine Balade
Voditeljica: Vesna Muhoberac
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ANONYMOUSI -  WE ARE LEGION, WE DON'T FORGIVE

Kako je rođena najveća 
haktivistička organizacija
Pojam haktivizam prvi je put upotrijebljen 1998. u grupi hakerske zajednice 
Kult mrtve krave (eng. Cult Of The Dead Cow). Haktivizam je, kao i hakiranje, 
ilegalan te se opisuje kao korištenje legalnih i ilegalnih računalnih alata u 
razne, a ponajviše političke svrhe. Najpoznatija haktivistička zajednica, za 
koju ste zacijelo čuli, su Anonymousi

Haktivizam se sastoji od dviju različitih zajednica: hakerske i aktivističke. Izvorno, haker je 

osoba koja posjeduje i iskorištava svoje sposobnosti brzog rješavanja problema i kreativnosti da 

bi mijenjala ili poboljšavala računalne sustave. Mnoge haktivističke grupe proslavile su se svojom 

borbom protiv rigoroznih zakona o tijeku informacija na internetu. Najviše su se istaknule skupine 

Anonymous i LuLzSec. Skupina Anonymous iskazala se u organizaciji digitalnih i uličnih prosvjeda 

protiv zakona ACTA (Trgovinski sporazum protiv krivotvorenja da bi se zaštitilo privatno vlasniš-

tvo) i SOPA (Kontroverzni zakon koji bi proširio SAD-ov zakon protiv borbe nad internetskim stra-

nicama za skidanje raznih medijskih i tekstualnih informacija).

We don't forget, expect us!

Anonymousi nemaju vođu ni centraliziranu vlast. Svatko se može pridružiti organizaciji te im 

je baš zato teško ući u trag. Prvi su se put pojavili u javnosti 2008. godine kada su objavili video u 

kojem objavljuju rat protiv crkve Scijentologije (skup vjerovanja i praksa koju je osnovao Lafayett 

R. Hubbarda). Razlog tomu bio je video koji je procurio na internet u kojem Tom Cruise promovira 

Crkvene ideje i govori kako jedino crkva Scijentologije (u daljem tekstu: CS) može pomoći ljudima. 

Uz to, CS zatražila je da se taj video makne s interneta ili cenzurira zbog optužbi da je video krivo-

tvoren, tj. prerađen. S obzirom na to da zagovaraju potpunu kontrolu nad drugima, mnogi na njih 

gledaju kao ljude opčinjene kontrolom te se CS bojala da će, ukoliko taj video izađe, nastati mnogi 

problemi. Anonymousima se to nije svidjelo jer je proturječilo njihovu cilju - slobodi govora i necen-

zuriranja sadržaja. Objavili su rat na koji je CS odgovorila da Anonymousi predstavljaju cyber-tero-

rizam, nacizam, fašizam i slične oblike vladavine.

O kao osveta, A kao anonimno

U početku je pokret Anonymousa bio obilježen kao sramotan potez jer se radilo o tada maloj 

skupini ljudi, no odjednom je sve eksplodiralo i skupina je dobila ogromnu podršku od 10 000 ljudi 

u više velikih gradova u svijetu te su svi bili jednaki po poznatom znaku Anonymousa - Guy Fawke-

sova maska slična onoj iz stripa V for Vendetta. Naime, već spomenuti Guy Fawkes, 1605. bio je 

pripadnik rimokatoličke grupe koja je naumila raznijeti Parlament i ubiti protestantskog kralja Ja-

mesa I. Po njemu je i utemeljen istoimeni film, ali prije njega ta je maska bila samo maska sjećanja 

na mučenog i pogubljenog Fawkesa. Nakon filma ljudima se svidjela ideja, osobito Anonymousima 

koji su poručili ljudima da postanu anonimni i sakriju svoja lica da ne bi bili uhvaćeni. Ta je ideja in-
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spirirana po posljednjoj sceni iz filma: čovjek s maskom gleda kako Parlament eksplodira. Maska je 

postala simbol onih koji se aktivno, ali anonimno bore protiv korupcije u svijetu. 

Anonymousi lokalno i globalno

Anonymusi nisu zaobišli niti našu državu. Skupina je 25. siječnja 2013. dala Vladi rok od 14 

dana u kojem trebaju odustati od Zakona o strateškim investicijama i pokrenuti reviziju privati-

zacije banaka. Istovremeno, grupa u Zagrebu zalila je poslovnicu Hypo banke crvenom bojom te 

izjavila: Niste isisali svu krv, ima je još dosta za borbu protiv vas. Napad isključivo na Hypo banku 

bio je motiviran pretpostavkom da su još u 90-ima započele transakcije preko Hypo banke da bi se 

započelo pljačkanje državnih tvrtki i drugih privatnih financijskih središta čiji se novac prao preko 

Klagenfurta i Lihtenštajna. Novac bi se vraćao banci kao kredit državi i Vladi. Anonymousi su poka-

zali Vladi RH kakvo mišljenje imaju i o njoj nakon iznenadnog napada na internetsku stranicu Vlade 

i na nju postavili sliku koja vrlo jasno pokazuje što zapravo radi Vlada. 

Razlog zbog kojeg se mnogi dive ovoj tajnoj grupaciji jest taj što vrlo spretno znaju ukazati na 

brojne probleme koji bi bez njih, možda, u medijima prošli nezapaženo. Vjerojatno ste čuli za sirij-

skog dječaka Aylan Al-Kurdija. Naime, njegovo tijelo pronađeno je 2. rujna 2015. na turskoj obali. 

Anonymousi su se, kao i ostatak svijeta, počeli zalagati za poginulog dječaka te izjavili da su ovo 

posljedice sirijskog rata. Suosjećanje, znatiželja i mašta mnogih bude zaprepaštena slikama koje 

vide i tek onda promisle o situaciji izvan svojih granica. Aylanova obitelj pripadala je Kurdima, no 

morali su pobjeći kada im je vojska napala grad, ne Assadova, već ISIL-ova. Anonymusi ističu da se 

ovakve tragedije moraju spriječiti i, ako je slika dječaka imala utjecaj na nas, to znači da se nismo 

potpuno prepustili nacionalističkoj doktrini. Pozvali su i ljude da prouče više o tome ratu i shvate 

zašto se zapravo sve to odvija, kako spriječiti ovakve tragedije i širiti svoje informacije drugima da 

bi se podigla razinu svijesti o izbjeglicama. To nije sve: u Maroku je nekolicina ljudi pružila podršku 

trogodišnjem Aylanu te jasno prikazala probleme i manjak ispomoći izbjeglicama.

Poznati uspjesi

Ukucate li riječ Anonymousi u Google, dobit ćete oko 553 000 rezultata. Ako se dosad još niste 

zanimali za njihov rad, ovi će vas podaci sigurno potaknuti:

„Operation Darknet” - krajem listopada 2013. grupa je srušila darknet, tj. mrežu koja pruža po-

datke pedofilima. Darknet je zapravo dio interneta kojem mogu pristupiti svi, ali sadržaj mogu vi-

djeti samo korisnici s posebnim dozvolama. U ovom slučaju zvala se Lolita City. Anonymousi su ušli 

u stranicu te prevarili gotovo 190 korisnika da bi skinuli sadržaj, za koji su vjerovali da je pedofilski, 

u kojem je, zapravo, bio program koji prati njihovu IP adresu te ih može locirati. Informacije, koje 

su sadržavale brojne tekstove i fotografije, predali su policiji. Ujedno su srušili i 40 ostalih stranica 

čiji je sadržaj brojao više od 100 GB materijala.

„Operation Avenge Assange” - vlasnik WikiLeaksa, Julian Assange, uhićen je krajem 2010. 

kada je stranica objavila tajne dokumente SAD-ovih diplomata. Ljudi su bili ljuti te su slali novac 

stranici kao podršku, no Mastercard, Visa, PayPal, BankAmerican i Amazon blokirali su transakcije. 

Anonymousi su napali stranice Mastercarda i Vise. Prije nego što se napad na PayPal trebao odr-

žati, PayPal je odblokirao te dao sav donirani novac stranici.

„Napad na HB Gary Federal” - HB Gary Federal tvrtka je koju je osnovala SAD-ova vlada, a koja 

je trebala pružati internetsku zaštitu povjerljivim dokumentima. Izvršni direktor, Aaron Barr, 2011. 

godine izjavio je da se uspješno infiltrirao među Anonymouse te prikupio mnoge podatke o njiho-

vim korisnicima. Naravno, Anonymousi nisu bili oduševljeni te su se osvetili napadima na HB Gary 

Federal i objavili desetke tisuća dokumenta. Uz to, napali su i njihova direktora A. Barra i razotkrili 
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da je smišljao brojne urote i bio upleten u korupcijska djelovanja tvrtke. A. Barr na kraju je podnio 

ostavku te je priveden istrazi. 

Anarhisti ili predstavnici istinske demokracije?

Anonymouse možemo gledati iz svih mogućih perspektiva. Za neke, oni su ljudi koji iskorišta-

vaju svoje znanje da bi naštetili pravilima i zakonima koje su donijeli ljudi koji znaju što je bolje za 

njihove građane. Neki ih podržavaju u njihovu naumu, ali se drže na sigurnoj udaljenosti jer se boje 

pritiska većine. Zapravo, Anonymousi pripadaju svakoj ideji. Oni predstavljaju slobodu govora i 

obranu tuđih mišljenja i ideala. Ponašaju se kao osvetnici: ako im se zaprijeti ili ih se napadne, oni 

uzvrate. Trenutno su se utišali, ne privlače previše medijske pozornosti, pogotovo zato jer je većina 

vodećih osoba trenutno u zatvoru, ali i te su osobe izjavile da ih se ne može zaustaviti. Možda ih se 

može stjerati u kut, ali će se uvijek vratiti - samo je pitanje vremena kada će doći taj dan.

Ivan Radišić, 2. razred

Prirodoslovna škola Vladimira Preloga

Voditeljica: Henrieta Barbarić

Hana Reberski, mentor: Filip Pintarić, prof. mentor 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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Europa između straha i sućuti
Europa i svijet zahvaćeni su krizom koja je poprimila veće razmjere od očekivanih te se očituje 

na svim poljima: humanitarnom, ekonomskom, političkom, moralnom, kulturološkom... Popularno 

nazivana „izbjeglička kriza” praćena je, s istom količinom znatiželje, od svih medija i od očiju javno-

sti. Upitno je definiranje ove situacije, u kojoj smo suočeni s naglim dolaskom mnoštva s prostora 

Bliskog istoka, kao problematike vezane isključivo uz izbjeglice. Prema Konvenciji o pravnom po-

ložaju izbjeglica iz 1951., međunarodnom ugovoru koji državu obvezuje prihvatiti izbjeglicu i pruži-

ti joj svu zdravstvenu i pravnu pomoć s ciljem utjecaja na integraciju izbjeglica u društvo, država 

mora pomoći i zaštititi ljude s izbjegličkim statusom. Ljudi koji pristižu u Europu ne dolaze s namje-

rom ostanka na prvoj sigurnoj lokaciji, nego ciljano odlaze u „obećane zemlje” (npr. Njemačku ili 

Švedsku), što je u koliziji s pojmom „izbjeglice”, te je zbog toga ispravnije koristiti termin ''migran-

ti.'' Neoprezno bi bilo reći da među migrantima nema i ljudi koji zaista bježe od nereda i rata koji 

bukti u njihovoj domovini, no činjenica je da je puno više onih koji se na dolazak u Europu odlučuju 

zbog socioekonomskih razloga.

Ova kriza otkrila je sve manjkavosti Europske Unije koja je donedavno slovila za sigurnu zajed-

nicu u kojoj vladaju red i blagostanje. EU je pokazala da nema nikakvu strategiju ni jasno postav-

ljenu vanjsku sigurnosnu politiku. Na službenoj stranici EU diče se time što to nisu više isključivo 

gospodarska zajednica kao što je EU nekad bila, nego je riječ o organizaciji koja obuhvaća brojna 

područja politike, od razvojne pomoći do zaštite okoliša. Isto tako piše da im je jedan je od glavnih 

ciljeva promicanje ljudskih prava unutar Unije i u svijetu. Ljudsko dostojanstvo, sloboda, demokra-

cija, jednakost, vladavina prava i poštovanje ljudskih prava temeljne su vrijednosti Europske unije 

te su upravo ta prava objedinjena u Povelji o temeljnim pravima EU. Postavlja se pitanje zašto in-

stitucije EU i vlade država članica nisu poštovale ta prava? Zašto zatvaraju oči pred krvavim suko-

bima koji su se događali i još se uvijek događaju na Bliskom istoku? Zbog čega Libija, Sirija i ostale 

države koje se nalaze u istome problemu ne zaslužuju angažman Europske Unije? Ta je međuna-

rodna organizacija morala osigurati (ili barem pokušati osigurati) mir, red i poboljšanje životnih 

uvjeta. No, ta je pitanja ipak nisu zaobišla, pa se EU sada mora baviti posljedicama sukoba koje je 

dosad ignorirala smatrajući ih manje važnima. Također je nemoguće izostaviti u medijima rijetko 

spomenuta uplitanja američke i britanske politike, koja je, vodeći se geopolitičkim i ekonomskim 

interesima, itekako umiješana u cijelu ovu priču jer njihova je politika utjecala na jačanje islamskog 

ekstremizma koji su naposljetku pokušali suzbiti ratovima protiv terorizma. 

Državu definiraju njezine granice koje je potrebno čuvati i kontrolirati. Jedna od ovlasti izvršne 

vlasti u Republici Hrvatskoj je odgovaranje za obranu neovisnosti i teritorijalne cjelovitosti. Iden-

tifikacija migranta prilikom ulaska u RH svojevrsni je način kontrole granica. I Hrvatska biskupska 

konferencija ukazuje na važnost identifikacije migranata prilikom prelaska državne granice nagla-

šavajući kako sustav ne smije zakazati jer može doći do toga da migranti zbog složene situacije u 

kojoj se nalaze (nepoznavanje jezika, kulture, neimaština) budu iskorištavani za prisilni rad, prosja-

čenje, prostituciju... No, upravo to se dogodilo - sustav je zakazao. Prilikom registracije može se 

reći bilo što, uzimanje otisaka prstiju čak nije potrebno jer se smatra da to plaši izbjeglice. Šokan-

tnu vijest o terorističkom napadu u Parizu učinilo je još više sablažnjujućom to što je jedan od te-

rorista prošao tzv. balkanskom rutom pa tako i Hrvatskom. Vlastodršci su se, kao da slijepo slijede 

primjer EU, pokazali nespremnima te se sustav pokazao neučinkovitim.

Hrvatsko društvo (koje se sastoji od velike većine deklariranih katolika) rastrgano je između 

sumnjičavosti, opreza i straha koji je logičan ishod nedavnih događaja, i s druge strane, kršćanskih 

moralnih načela, vrijednosti, dužnosti koja nalažu pomaganje bližnjemu koji je u nevolji, čak idu to-

liko ''daleko'' da kažu: „Ljubite svoje neprijatelje i molite za one koji vas progone.” Matej 5,44. Od-
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govornost je na svakom pojedincu (bez obzira na njegovu religijsku opredijeljenost) pomoći potre-

bitom, u to nema sumnje. Naravno da je još veća odgovornost na onima koji su na vlasti; oni moraju 

biti promišljeni i razboriti. Trebaju voditi računa o broju migranata koji dolaze, njihovom zbrinja-

vanju, proračunu koji će sve to financirati, kreiranju politike koja bi kontrolirala valove iseljavanja/

useljavanja, ali isto tako ne smiju zaboraviti brinuti se za ono što im je povjereno, a to je sigurnost 

građana koji su ih na vlast postavili. Želja za pomoći migrantima ne smije isključivati očuvanje naci-

onalnih interesa. Ovu misao najbolje će potkrijepiti citat hrvatskog blaženika Alojzija Stepinca koji 

kaže: „Ako bih rekao da katolik smije ljubiti svoj narod, premalo bih rekao. Jer ljubav prema samo-

me sebi ili ljubav prema roditeljima nije samo dopuštena, nego je i zapovjeđena. A narod nije ništa 

drugo nego velika obitelj, veliko krvno srodstvo. Kako god, dakle, ljubite više svoju braću i sestre 

negoli druge ljude, tako i svoj narod više negoli drugi, a da pritom nijednog naroda ne mrzite i ne 

prezirete. I tko razuman može to zamjeriti? Zar će tko zamjeriti djetetu ako više ljubi svoju majku 

negoli tuđu?”

Paula Zujić, 4. razred 

XI. gimnazija

Voditeljica: Ivana Babić

Sanda Črnelč, mentor: Jure Kokeza, prof. 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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Gospođa želi biti televizor
Ekskluzivan intervju s bendom Gospođa uoči njihova nastupa na festivalu 
Velika Rock Eksplozija

Gospođa je mladi zagrebački bend čiji su članovi Tin Rajković, Fran Grgić, Petar Koružnjak (biv-

ši maturanti 16. gimnazije) i misteriozni basist koji uvijek nosi gas-masku te je poznat po svojoj 

ležernosti (navodno je bivši učenik Klasične gimnazije). Imaju nekoliko underground hitova koji su 

vrlo popularni posebno među mladima navedenih škola, ali i u cijelome Zagrebu. S Gospođom smo 

razgovarali 8. listopada 2015. uoči njihova koncerta povodom festivala Velika Rock Eksplozija u 

Hard Placeu. Osim njih, nastupali su Donkey Hot i Mr. Albino.

Ime Gospođa poprilično je neobično za bend. Kako je i zašto ime nastalo?

Teško je reći nešto pametno o tome. Želimo u isto vrijeme biti seksualni i perverzni, ali i pri-

stojni kao gospođa.

Čini nam se da se dobro držite za jednu gospođu. Koristite li se nekim kozmetičkim 

proizvodima kako biste održali taj mladenački izgled?

Samo doma

Kažete da su vam sve pjesme savršene. Kako se nosite s pritiskom toga savršenstva?

Sve su nam pjesme savršene i teško se nosimo s time. Vidite da pušimo i pijemo zbog svega toga.

Tko vam pomaže u snimanju spotova i montaži? Imate li nekoga tajnog kamermana?

„Tajni” su kamerman dečki koji se bave time, svi su dečki kao mi (našega godišta) i oni nam po-

mažu. Za razliku od nas, oni su ozbiljni dok se mi zezamo.

Smišljate li sami svoje spotove?

Naravno da sami smišljamo, pa tko će drugi?

Ostvarujete li u svojim spotovima svoje najluđe fantazije?

Ima premalo žena u njima pa ne možemo ostvariti sve svoje fantazije.

Svirate li ozbiljnije u nekim drugim bendovima?

Kaj ovo nije ozbiljno? Ah, ti klasičari... Petar, bubnjar, svira u još jednome bendu, ali prije smo 

imali još neke kombinacije bendova koji su propali pa je iz svega toga kasnije nastala Gospođa.

Imate li često probe? A koncerte?

Probe su tajna. Kad su koncerti - možda jednom mjesečno. Koncerte imamo kako kad, više ne 

brojimo. 

Pišete li sami svoje pjesme?

Tko piše, taj pjeva. Osim bubnjara, za njega nas nije briga. Ako pjevamo obojica, onda smo tu 

pjesmu zajedno napisali. Ako pjeva Tin, onda je tu pjesmu sam napisao.

Petar kaže da su njegovu pjesmu stavili na frižider! 
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Znaju li vaši roditelji za Gospođu?

Znaju, samo ne znaju za neke pjesme. Znaju mama, tata, brat, sestra... Došli su i na koncert sada!

Kakvu glazbu inače slušate?

Cajke... Ma sve slušamo, ali ne želimo se ograničiti na jedan žanr.

Kakav tip djevojke volite (za ženski dio publike)?

Volimo cure koje su... ženstvene (uz nekoliko još neprikladnih komentara).

Želite li privući još veću publiku ili vam je dovoljna ova koju sad imate?

Želimo privući što više žena.

Koje ste faksove upisali?

Nije bitno koje smo faksove upisali, hajmo reći da smo upisali ono što bi Gospođa upisala.

Što želite biti kad odrastete?

Želimo biti televizor!

U slučaju curenja plina, očito je da će samo jedan od vas preživjeti. Je li vama ostalima 

to u redu? S obzirom na to da basist nosi masku, ima li ljubomore na njegovu ležernost na 

pripremama za nastupe?

Naravno da nam je u redu. Njega ne traže autograme kao nas jer ga ne prepoznaju, pa ono...

Imate li neku poruku za učenike Klasične gimnazije?

Klasičari moji! Kaj ćemo reći? Svaka vam čast! Petar mudro šuti, ne damo mu da puno priča...

Helena Shek Brnardić, 4. razred

Klasična gimnazija

Voditeljica: Ana Mihaljević
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INTERVJU S JEZIKOSLOVKOM I  KNJIŽEVNICOM NIVES OPAČIĆ

Hodnje po Hrvatskoj
Domovinu treba voljeti i nogama i tabanima

Nives Opačić poznata je jezikoslovka koja često ukazuje na nepravilnosti u standardnom knji-

ževnom jeziku, o čemu je objavila više knjiga (Hrvatski u zagradama, Globalizacijske jezične stran-

putice, Hrvatski jezični putokazi i dr.), znanstvenih i stručnih radova i često govorila u raznim ra-

dijskim i televizijskim emisijama. Višestruko je nagrađivana za dosljedno promicanje hrvatskoga 

jezika i čuvanje hrvatskog nacionalnog identiteta. S njom smo razgovarali u Klubu Društva hrvat-

skih književnika nakon predstavljanja druge knjige putopisa Malena mjesta srca moga, u kojoj je 

susrećemo i kao književnicu. 

Mnogi se pitaju kako to da Vi kao jezikoslovka pišete putopise? 

- Zar sam trebala ostati samo pri jezičnim savjetima! Nisam uopće osjetila da sam iskoračila iz 

jednog žanra i u ušla u drugi, nego je to sve isto: jednom je to referencija za neku osobu, a drugi 

put je referencija na neku riječ, što je također potaknuto nekom osobom koja ju je izgovorila. Po-

nekad ne razumijem neku riječ pa tragam za njom, što je također jedno putovanje. Npr. đipani su 

otoci gdje se zemlja izdigne pa konji tamo pasu, dok se opet ne potopi - to sam otkrila sasvim slu-

čajno dok sam bila u Turopolju. Isto tako značenje riječi zogafalo, naziv jedne igre, saznala sam na 

Hvaru, u Vrbovskoj. To su sve također putovanja - što duhovna, što poluduhovna, što materijalna.

Zašto svi toliko volimo putovati?

- Mislim da je svako putovanje u prvom redu stanje duha. Jer možete putovati a da se ne po-

maknete, kao što možete putovati da se mičete a da slabo što vidite. Najčešće se putovanja svode 

na to da ljudi fotografiraju kao bijesni i mogu samo reći kako su negdje bili, a to što se dogodilo na 

tom mjestu bilo je samo skupljanje nekih prizora koje su htjeli ovjekovječiti fotoaparatom. Kad se 

spoji priprema za putovanje, samo putovanje i naknadno slaganje dojmova, onda to može čovje-

ka obogatiti. Naime, svako je putovanje iskorak iz svakidašnjice. Čovjek se već posebno pripremi, 

otvori prema svemu onomu prema čemu se u svakodnevnoj životnoj praksi ne otvara zbog žurbe, 

poslova, nezadovoljstva. No, na putovanju ne očekujete ništa neugodno, nego samo dobro. Čovjek 

se izbaci iz svoje svakidašnjice i misli da će doći bogatiji, bolji, u svakom slučaju drukčiji nego kada 

je na putovanje odlazio.

Amerikanci traže svuda Ameriku

Što Vas motivira da krenete na put?

- Moja je radoznalost velika. Želim vidjeti nešto što se razlikuje od moje kulture. Prošli mjesec 

sam se vratila iz Irana i svi su me pitali: „Zaboga, zašto ideš u taj Iran? Što ćeš tamo?” I prije dvije 

godine vratila sam se iz Uzbekistana pa sam isto tako vidjela što nije naše. Zanimljivo je upozna-

ti druge kulture, drukčije od vlastite jer to proširuje vidike. Čini mi se da Amerikanci traže svuda 

Ameriku. To je pogrešno jer nigdje neće naći takvu kao što je u Americi. Oni traže hamburger ili 

tako nešto što jedu svaki dan, a ne vide da pritom prolazi kraj njih tolika hrana koju neće ni kušati. 

To je uskogrudno gledanje na putovanje. Otvorena sam na putovanjima probati ono što se u nekoj 

zemlji nudi i na način na koji se nudi. Ja nisam turist, nego putnik u onom starom smislu putnika 

hodočasnika, dakle u smislu putnika koji ima cilj i nastoji ga svojim snagama ostvariti. Zanima me 
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vidjeti neku starohrvatsku crkvicu, npr. u Stonu, crkvicu sv. Mihaela i popeti se do nje ili druge ta-

kve male crkvice s koje je uvijek prekrasan pogled, gdje nema turističke industrije, a povijest je 

prebogata.

Kako je nastala knjiga Malena mjesta srca moga? 

- Knjiga nije nastala, nego je nastajala tako jer mi se činilo potrebnim i vrijedim prohodati, pro-

vesti se, proputovati kroz Hrvatsku. Ona nije vodič, u njoj nećete naći samo podatke koji su važni za 

neka mjesta, iako ima i njih, naravno. Meni je svako mjesto u kojem sam bila došlo kroz neke ljude. 

Npr. mjesto Gradac me podsjeća na dragu studenticu, na njezino vrlo lijepo i pravilno lice. No nje 

više nema, ali na spomen Gradca, Gradac je ona. I takvih mjesta ima sijaset. Sva mjesta koja čovjek 

vidi povezuje s nekim, prije nego s nečim, rekla bih. Kad bih znala napraviti takve krokije o ljudima s 

kojima sam se susretala, o prijateljima, kao što je to uspjelo genijalnom Robertu Schumannu, onda 

bih ja to napravila u glazbenim minijaturama. Budući da to ne znam, ali koliko-toliko znam baratati 

riječima, pišem putopise. 

Što znači Vaša maksima da domovinu treba voljeti i nogama i tabanima?

- Hrvatsku treba prohodati, a voljeti s naporom znači itekako voljeti, što nije uvijek jednostav-

no. U ovoj mojoj knjizi zastupljene su sve županije i nijedna nije preskočena, od krajnjega juga do 

istoka u toj kifli, ili bumerangu, kako je kome drago nazivati našu zemlju. Dubrovačko-neretvanska 

županija zastupljena je malim mjestima kao što je arboretum Trsteno, a ne grad Dubrovnik. A za 

Splitsko-dalmatinsku županiju to nije grad Split, nego Komiža na Visu i Povlja na Braču. To su mje-

sta koja su obilježila moj život, sjećanja na ljude koje sam susretala, na pretke kojih više nema. Tako 

je sazdana cijela ova knjiga. Mnoge sekvence su nastale što sam do njih pješačila. Uspjela sam se 

popeti i na Sveto brdo i na Konj na Kamešnici. U knjizi su potvrde kako ta mjesta izgledaju danas 

a ne u povijesti. Npr. Suhopolje je imalo nogometni klub koji je svojedobno bio u prvoj ligi i imao je 

uredan i uređen stadion, ali je sve to propalo i narod je odnio sve što se dalo: klupe, daske…, tako 

da danas tamo možete sjediti samo na betonu ili se možete na šarafe našiljiti. 

Jezik je kao glazba

Bez obzira o čemu pišete, ne zaobilazite brigu o jeziku. Zašto Vas jezik toliko privlači?

- Meni se čini da je jezik kao glazba. Ako netko npr. svira neki instrument, ako klimpra, samo 

nabada po klaviru jednu melodiju, to će postati dosadno. Međutim, ako razvije tehniku tako jako i 

dobro da može ne samo po notama odsvirati nego ako svira tako kao da glazba neposredno i u tom 

trenu iz njega izlazi, onda je to nešto posebno. Tako je i s jezikom. Ako bi jezik bio samo sredstvo 

sporazumijevanja, onda ga i ne treba jer ja tebi mogu pokazati ono što ti želim reći. Ali ako već ima-

mo jezik ne samo kao puko sredstvo sporazumijevanja nego i sredstvo uljuđenog sporazumijevanja 

i izražavanja lijepih stvari - misli, osjećaja, profinjenih stvari, kako onda taj jezik ne proučiti dublje. 

Riječi svakako nose neke slojeve koji se meni čine zanimljivima jer otkrivaju starinu i dubinu za koje 

često nismo ni svjesni da ih ta riječ nosi. Npr. neka nas riječ može povezivati s vrlo udaljenim jezici-

ma, danas narodima, kakav je, recimo, litavski jezik. Tamo postoji nacionalni park u kojem se nalazi 

jedna uska kosa i zove se Kurska kosa i na jednom mjestu piše Pervalka, a to nije ništa drugo nego 

naša Prevlaka, jer su to stariji stadiji u jeziku kada još nije nastupila metateza likvida.
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Često ukazujete drugima da nešto ne znaju. Gledaju li Vas ljudi zbog toga kao onu koja je 

naporna i dosadna?

- Rubrika mojih jezičnih savjeta trebala bi se zvali Klistir, jer ja stalno nešto klistiram! Ne, ne 

bojim se vidjeti kako me ljudi gledaju. To meni zapravo i nije neki relevantan podatak jer je to pita-

nje slobode. Svatko gleda svakoga onako kako može i kako zna, a ako nekome nešto ne odgovara, 

jednostavno ima slobodu da se okrene i da ne gleda. Ali ako netko želi saznati više, a pokazuje se 

da takvih ima, onda ću ga poučiti. Već odavno ne umišljam sebi da mogu nekoga nešto naučiti. Ali 

ako barem gluposti može biti manje ili pomodarstva u jeziku, ako toga može biti malo manje - to je 

najviše čemu se mogu nadati. 

Kako ste razvili svoj jasan, duhovit, a nerijetko i ironičan stil? 

- To je samo stoga što ja ne govorim drukčije nego što pišem. To mi je jako važno jer imam 

sveto trojstvo u sebi - mišljenja, govorenja i činjenja. Nikada nisam rekla nešto što bih morala na 

drugom mjestu demantirati i čega bi se morala umjesto toga poslije prisjetiti. Svuda govorim ono 

što mislim da jest. To ne znači, naravno, da je to apsolutna istina, ali mislim da je najbolje držati se 

toga svetog jedinstva: dakle mišljenja, govora i činjenja, pa onda nećeš pogriješiti ili barem nećeš 

kardinalno pogriješiti.

Mali ljudi, ali ljudetine

Jezični savjeti poučavaju, a čemu služe književna djela? 

- Ovu sam knjigu pisala s velikim veseljem. Veselila sam se u tom početnom zanosu, no bilo je 

trenutaka kada mi se činilo da je neću završiti. Nije to bila malodušnost, koliko spoznaja gdje sam u 

biološkom satu. Želje ima, ali moći nema. Je li to spomen svim mojim hodnjama, vožnjama, kroće-

njima po Hrvatskoj, ne znam, ali drago mi je da je knjiga izašla i zbog ljudi koji su mali ljudi, ali ljude-

tine (kako to kaže Zvonimir Balog). Oni se ne ističu ničim što je danas vrijedno, ali rade svoj posao, 

i to ga rade pošteno, i žive po nekadašnjim moralnim uzusima. Čovjek koji je završio tokarski zanat, 

ali zna sva tri tipa glagoljice izradio mi je štap i ispisao moje ime i posvetu na tom štapu na sva tri 

tipa glagoljice. To je Marek. On mi je rekao: „Više si pisala o meni nego o Milengradu.” Zahvaljuju-

ći njemu imamo monografiju nekog srednjovjekovnog burga, jedinu takvu u Hrvatskoj. Horvatovih 

500 stuba nastale su iz želje jednoga pojedinca da sam, bez moljakanja novaca i pomoći, napravi 

nešto što će služiti ljudima koje on neće ni vidjeti - da ti ljudi prođu po tim stubama i da vide nešto 

lijepo. To je novinar Vladimir Horvat. To su ljudi koji imaju viziju, želju i iskustvo, i koji znaju. Takvih 

ljudi ima koliko hoćete i oni upečatljivo oboje mjesto svojom osobnošću. Takve i slične dogodovšti-

ne su mene potaknule na to da je možda vrijedno za neka daleka pokoljenja nešto zapisati, a za sa-

dašnja, koja imaju slična ili ista iskustva, da ih na nešto podsjetim - čitanjem se nalijepi na vlastito 

iskustvo tuđe iskustvo, pa prema tome svi oni koji čitaju nešto s čim se mogu poistovjetiti, zapravo 

su se dvostruko obogatili.

Mateja Đunđek, 4. razred

Škola za medicinske sestre Vinogradska

Voditeljica: Mila Mikecin
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SUVREMENA SREDNJOŠKOLSKA RAZMIŠLJANJA

Ideš u srednju školu? (0duz)imaš živce. 
Znam kako ti se ovo čini... Pomišljaš kako ćeš sada potrošiti punih deset minuta na čitanje mog mi-

šljena o hrvatskome školskom sustavu, o tome kako smatram da smo zatrpani nepotrebnim gradivom za 

štrebanje koje nam neće trebati ni u kojoj praktičnoj situaciji tijekom svakodnevnog života. Možda misliš 

kako ću uz to i napomenuti kako sve učimo napamet i kako nam znanje ni ne postane sastavni dio dugo-

ročnog pamćenja (jer sam ja spomenuto pročitala u nekom članku koji mi je pristigao na Facebook dok 

sam trebala učiti neki nebitan predmet). Ali, u krivu si, neću iznositi svoje mišljenje o hrvatskome škol-

skom sustavu. Zato, oduzmi još malo svojega dragocjenog slobodnog vremena za čitanje mog članka!

Zapamti, svaki predmet je bitan. Zato što si se za svaki predmet morao barem jednom u životu po-

truditi i tako si naučio nešto novo, iako imaš potpuno drugačije prioritete u životu od onih prema kojima 

te usmjerava taj predmet. 

Možda nikada nisi do kraja naučio sve detaljne nazive slojeva zemlje po kojoj hodaš, ali si naučio 

kako se snalaziti dok hodaš njome. Bill Gates je rekao da će uvijek odabrati lijenu osobu za težak po-

sao jer će ona pronaći način da ga obavi. Govoreći u ime svih srednjoškolaca, svi mi duboko smo ili ne 

tako duboko, ta lijena osoba. U rasporedu brojimo petnaest predmeta i naravno da ćemo si uvijek po-

kušavati olakšati "poslove" što je više moguće. Ali u tome je i stvar, dobrom procjenom što je u kojem 

predmetu bitno, a što nebitno, što možemo naučiti površnije, što pedantnije, što možemo zanemariti, 

možda ćemo jednog dana raditi za Billa Gatesa, jer takvo razmišljanje i takav pristup radu jesu ono koje 

će nam pomoći u životu. 

I naravno da nisam najveći obožavatelj svih petnaest predmeta, i naravno da sam i ja plakala nad 

knjigom iz fizike. I to ne čak zbog neorganiziranosti ili lijenosti, nego samo i jedino zbog gradiva iz fizi-

ke. Gledaj, fizika me nikad nije naučila sve formule za termodinamiku, ali me naučila savršenom omjeru 

kave, vode, mlijeka i šećera prije sedmog pokušaja rješavanja žute zbirke u tri sata ujutro. Da sam u 

savršenom svijetu, ne bih učila fiziku, ne bih plakala zbog nje, ali nisam. 

Ne radiš u Ministarstvu obrazovanja (možda ćeš raditi, tko zna) i zato ne možeš upravljati brojem 

predmeta srednjoškolaca. Sve što možeš je prihvatiti činjenicu da nisi najbolji u svemu i upravo te to 

čini čovjekom. Da nema prirodnih predmeta, nikad ne bih znala koliko ih ne volim, zapravo, lagano ih 

mrzim, što proporcionalno povećava moju ljubav prema stranim jezicima.

Kada bilo kojeg profesora iz matematike u srednjoj školi pitaš: „Što će mi matematika ako sam već u 

osnovnoj školi dobro naučila postotke jer znam da u Zari majica od 250 kn snižena 30% košta 175 kn?”, 

odgovorit će ti najjednostavnije: „Matematika te uči kako razmišljati.” I ne, najiskrenije, ne vidim kako će 

mi graf kvadratne funkcije pomoći u životnim odlukama, ali sam ipak prihvatila i "približila" si taj isti odgo-

vor: matematika me uči kako razmišljati, jer ako se mogu smiriti kada noć prije testa shvatim da ne znam 

70% gradiva, a iduće jutro odgovaram latinski i lektiru (koja se naravno ne broji kao provjera, ali se mo-

ram pripremiti za nju), onda se mogu smiriti i u drugim zahtjevnijim i odgovornijim životnim situacijama.

Da u srednjoj školi ne tešeš živce, ne bi ih kasnije imao tako debele i snažne. Sve ovo ipak je samo 

priprema za nešto buduće, što je još zahtjevnije od tvoje lektire, zamornije od botanike i kompleksnije 

od kompleksnih brojeva, a zove se samostalni život. Uči u školi i iz škole da ga ne bi "mrzio" ili nad nje-

govim zadaćama plakao i uzdisao kao što sada uzdišeš nad jednom običnom žutom zbirkom:)

Ines Kocijan, 2. razred

XVI. gimnazija

Voditeljica: Dalila Sladoljev

Novinarski radovi učenika srednjih škola

324 // LiDraNo 2016.



Islamofobija         
Svijet je još u šoku od terorističkih napada u Parizu gdje je poginulo preko sto dvadeset ljudi, 

a kad god pričamo o terorizmu, moramo se sjetiti i napada na Ameriku 2001. godine, znanog kao 

9/11. Što takvi napadi znače? Što znači kada netko pogubi sto dvadeset ljudi na javnom prostoru 

jednog od najvećih gradova u Europi? Kako se čovjek nakon toga može osjećati sigurno? 

Terorizam je način na koji mala skupina ljudi prestraši cijele države. U imenu terorizma je teo-

ror, a njegovo najjače oružje je strah - strah za sebe, strah za svoje bližnje. Hodaš kroz grad okru-

žen tisućama ljudi i misliš da netko od njih može biti bombaš - to je način na koji terorizam zarobi 

ljude. Strah je najmanipulativnije oružje. Nakon Zaljevskog rata Amerika je živjela poprilično mir-

no. No, to radišno društvo koji je težilo stalnom napretku iz temelja se promijenilo nakon napada 

na Blizance. Nakon što je dijelom stradao i Pentagon u društvo se uvukao veliki nemir i ubrzo je 

proveden Patriot act u kojem su se ograničile slobode u svrhu otkrivanja i uhićenja svih onih koji 

su teroristi ili potencijalni teroristi. To što se počelo nakon 9/11 događati u Americi samo je bio po-

četak globalnog problema. Oni koji od tada najviše stradaju su lokalne islamske zajednice, jer u 

SAD-u i Europi se pojavljuje sve veći broj radikalnih frakcija koje se zalažu za iseljavanje musliman-

skog stanovništva iz njihovih kvartova i gradova. Ukratko, svijet zahvaća islamofobija. Spomenute 

skupine i ljudi slični njima nemaju nikakve dokaze protiv islamskog stanovništva, ali ih na etničkoj 

i vjerskoj osnovi smatraju opasnima po vlastitu sigurnost. Nepotrebno je i reći da se osnutkom 

Islamske Države stanje još pogoršalo, jer je slika muslimana u javnosti postala jednaka slici bara-

bara. Naravno, ta slika je neopisivo kriva jer je islamska kultura u Africi i na Bliskom Istoku pomo-

gla oblikovati današnju Europu. Putnici iz Europe odlazili su tamo i vraćali se s novim tehnološkim 

znanjima i otkrićima koje su onda uklapali u lokalnu zajednicu. U Europi postoji i zamjetan broj ljudi 

koji to uviđaju pa zato i pomažu muslimanima izloženim napadima, a posebno onima koji ovih dana 

iz Sirije pristižu kao izbjeglice. Europa je neprestano na kušnji, a napad na Pariz stigao je baš u zao 

čas jer ljudi sa skepsom gledaju na muslimane koji imigriraju. Zbog toga je sve manje onih koji su 

spremni pomoći. 

U cijeloj toj situaciji moramo zadržati zdrav razum i ne dati strahu da nam zamagli oči. Trebamo 

pokazati solidranost s muslimanskim manjinama i izbjeglicama koji kod nas stižu. Trebamo ostati 

ljudi. To je upravo ono što terorizam u nama želi ubiti.

Pavao Vlahov, 3. razred

Privatna umjetnička gimanzija

Voditeljica: Tea Hofmann
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MATURANTI IZ GENERACIJE '64./'65.  OTKRIVAJU NAM

Kašnjenje na prvi sat zbog 
busa stara je fora
Vrlo rijetko se markiralo jer su kazne bile mnogo strože, a odlazak 
direktorici bilo je nešto čega su se svi bojali

Pedeset godina i jest i nije mnogo, ovisno iz koje perspektive promatramo. Kada razgovaramo 

o povijesnim zbivanjima, to je sitnica, a u okviru pojedinačnog života dugo je to razdoblje. 

Prije pedeset, ma što pedeset, i mnogo manje godina, sve je bilo drugačije, često kažu roditelji 

svojoj djeci. Pričaju se priče, gotovo uvijek sa žaljenjem, o vremenima kada su se djeca s pošto-

vanjem odnosila prema starijima, kada su roditelji bili bog i batina, slušalo ih se bez pogovora, a u 

školi su vladala stroga pravila. 

Koliko je ta priča istinita, koliko su se ideali, mišljenja, načini zabave i odnos prema školi pro-

mijenili u pedesetak godina, pokušali smo istražiti među nekadašnjim učenicima naše gimnazije. 

Generaciju maturanata 1964./1965., koja se okupila se povodom 50. obljetnice mature, zatekli smo 

na stubištu ispred škole i ideja se odmah rodila - bilo bi stvarno zgodno istražiti kakvi su ti ljudi bili 

prije pedeset godina i koliko se njihovo srednjoškolsko doba razlikovalo od našega.

Izlasci do deset

Danas zabava velikom broju mladih znači otići u klub, napiti se i vratiti kući sljedeće jutro, nema 

druženja ako nema alkohola. Naravno da su se i starije generacije voljele zabavljati, ali to su činile na 

drugačiji način. Glavna zabava, kako kažu naši sugovornici, bili su kino i plesovi, a izlasci su trajali do 

22 ili do 23 sata (naša generacija tek izlazi u to vrijeme). Tada je bilo mnogo kina u Zagrebu, rijetko pre-

živjelo do danas jest kino Europa, tada glavna špica. Za dobre filmove karte su često bile rasprodane, 

a preprodavači su solidno zarađivali. „U kina se nije smjelo ništa unositi, ali ponekad se prošvercalo 

neljuštene koštice buča. Prije filma gledali smo žurnal - pregled najnovijih vijesti iz svijeta i uspjeha u 

ispunjavanju petogodišnjeg plana. Gledali su se ratni filmovi, američki vesterni, a dečke su posebno 

razveselili novi francuski filmovi s golišavim scenama”, prisjeća se sa smiješkom naša sugovornica. 

„Često smo organizirali i tulume kod kuće, kada bi roditelji nekamo otišli ili bi nam velikodušno 

dopustili, recimo, doček Nove godine.” Na prave plesove uglavnom se išlo subotom, ali tek u višim 

razredima gimnazije, što bi danas izazvalo negodovanje i pobunu kod mnogih koji već u osnovnoj 

izlaze po klubovima. Izlazilo se u Studentski centar i Jabuku, a elitni je klub bio u Glazbenom za-

vodu gdje su se održavali maturalni plesovi. Iako je bilo onih koji su slušali danas popularne cajke 

(narodnjake), tada su to bili tek pojedinci. Najviše su se slušali Beatlesi, Elvis Presley, neki hitovi 

Paula Anke, Fats Domino, a Stonesi su tek počinjali svoju karijeru. „Slušao se radio Luxemburg jer 

su se tamo mogli čuti svi noviteti.” 

Rad, red i disciplina 

Što se tiče školovanja, kao i danas, normalno je bilo imati barem završenu srednju školu, iako je 

danas samo sa srednjom puno teže, ako ne i nemoguće, naći posao. Naši stariji kolege kažu da su 

istinski vjerovali da školovanje znači bolju šansu u budućnosti, ali i da jedino rad, prema kojemu je 

očito bio drugačiji odnos nego danas, omogućuje bolju budućnost. „Nije bilo ovog današnjeg stava: 

na brzinu se obogatiti, nešto muljati i smatrati svakog tko radi nesposobnim. Imali smo ipak dru-
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gačije kriterije nego što su danas, ako uopće još postoji ijedan osim novca”, ogorčeno tvrdi naša 

sugovornica i teško je ne složiti se s njom. 

Mnogo vedrije progovaraju o bivšim profesorima:„Naši gimanzijski profesori, pogotovo oni sta-

riji, bili su izvrsni, imali su dobre načine prenošenja znanja.” Naročito se sjećaju starog profesora 

Čudovana iz matematike:„Svaki je sat pregledao letimično zadaće, nije mu se moglo baš lagano 

podvaliti staru, nekoga bi ispitao i nešto bi malo tumačio dalje.” Profesori su imali autoritet, a uče-

nici su iskazivali poštovanje prema njima jer su to zaslužili znanjem i odnosom prema učenicima. 

Danas kod mnogih učenika tog poštovanja nema, ponašaju se prema profesorima kao prema vrš-

njacima. Ipak, nije sve bilo idealno, voljeli su i oni, tu i tamo, napraviti neku psinu, a neke se stva-

ri nisu nimalo promijenile, kao što je kašnjenje na prvi sat zbog „kašnjenja busa”. Vrlo rijetko se 

markiralo jer su kazne bile mnogo strože, a odlazak direktorici bilo je nešto čega su se svi bojali. 

Testovi su tada tek ulazili u modu, i to ne ovi današnjeg oblika, a iz hrvatskog, matematike, fizike i 

stranog jezika pisale su se školske zadaće četiri puta godišnje. 

Pogled u budućnost bez straha 

Većina naših starijih kolega nastavila je školovanje na različitim studijima, kažu da je najteže 

bilo upisati medicinu, ali uz dobru pripremu i to se moglo bez problema i veza. „Tada još nismo bili 

opterećeni bodovima kao vi danas. Iz naše generacije samo je jedan morao potegnuti vezu za upis, 

i to zato jer je zakasnio zbog putovanja na upisni rok”, prisjećaju se.

Pri izboru zanimanja slijedili su uglavnom vlastite afinitete, ali i vodili računa o mogućnosti zapo-

šljavanja nakon završenog studija. U razredu naših ispitanika čak ih je osam otišlo na medicinu, troje 

na stomatologiju i kemiju, a zanimljivo je da danas popularno pravo i ekonomija nisu bili toliko u modi.

O studiranju u inozemstvu nisu razmišljali, možda tek na postdiplomskim studijima. Uopće, o 

odlasku u inozemstvo razmišljalo se u puno manjoj mjeri nego danas, to je bila samo kod nekih op-

cija radi bolje zarade, kako kažu, ali nikako neka obećana zemlja. Njima je pojam blagostanja bila 

Njemačka i pomalo Austrija, što se nije promijenilo do danas. „Od naših kolega samo je jedan otišao 

u Njemačku jer su mu roditelji tamo radili. Sve su nam zemlje bile dostupne, no birali smo ostati u 

domovini gdje nije bilo tako loše stanje kao danas”, tvrdi naša sugovornica.

Sigurnija i bolja vremena 

„U odnosu na vašu generaciju čini se da smo mi imali bolju perspektivu.” Kažu da je posla bilo, 

u struci ili izvan nje, i nije bilo opće panike da se zaposliti nikada neće ili da će biti teško naći posao, 

kao što je danas slučaj. „Kada ste jednom dobili stalan posao, dakle na neodređeno vrijeme, to je 

bilo gotovo zacementirano,” objašnjavaju nam tvrdeći da straha od gubitka posla gotovo nije bilo. 

„Veselili smo se penziji, koja je onda iznosila 80 % plaće, a odlazilo se u mirovinu s 55 godina. No, 

dok smo došli do tog vremena, obavezni se radni vijek produžio, a mirovine drastično smanjile, pa 

se sada šalimo na vlastiti račun sjećajući se naših ondašnjih planova.”

Kad gledamo te nasmijane, vedre i vesele ljude koji pripadaju generaciji naših baka i djedova, 

čini nam se da nije prošlo toliko mnogo vremena od njihove mature. Još uvijek su izrazito opti-

mistični, dogovaraju sastanke i planiraju izlete. Mnogo se toga promijenilo od njihovih do naših 

srednjoškolskih dana, provedene su brojne (barem papirnate) školske reforme, izmijenio se način 

zabave, glazbeni ukus i modni trendovi, ali postoje i neke sličnosti. Oni nekada - mi sada: mlada ge-

neracija koja bi trebala vedro gledati u budućnost i vjerovati da su promjene zaista moguće.

Mia Feratović

III. gimnazija

Voditeljica: Maja Ilić
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DRUŽENJE S PRLJAVIM KAZALIŠTEM

Krojači povijesti hrvatskoga rocka
Imali smo priliku upoznati tekstopisca, gitarista i frontmena Prljavog kazališta Jasenka Houru 

poznatog pod nadimkom ‘’Jajo’’ i gitaristu Damira Lipošeka zvanog ‘’Kex’’ i saznati sve što nas je 

zanimalo o ‘’krojačima povijesti hrvatskoga rocka’’

Prljavo kazalište je jedan od najpopularnijih rock bendova u Hrvatskoj, ali i u bivšoj Jugoslaviji. 

Sastav je osnovan 1977. godine u zagrebačkom naselju Dubrava, 1979. objavio je album koji je po 

mišljenju kritike bio najbolji debi album u povijesti domaćeg rocka. 

Počelo je kao punk

„Došao sam u sastav pod nazivom Ciferšlus, u kojem su tada bili Davorin Bogović (vokal), Zoran 

Cvetković - Zok (solo gitara), Ninoslav Hrastek - Nino (bas gitara) i Tihomir Fileš (bubnjevi). Ubrzo 

nakon što sam im se priključio, mijenjamo ime u Prljavo kazalište, po jednoj epizodi iz stripa Alan 

Ford. Drugo ime o kojem smo razmišljali bilo je Zarazne bolesti. A htjeli smo zvučati poput Rolling 

Stonesa”, kaže Houra.

Promjena stila

„Godinu dana kasnije još nam jedan singl izdaje izdavačka kuća Jugoton. 1979. godine objavili 

smo prvi studijski album koji je punk stilom i „teškim” tekstovima izazvao u tadašnjem socijalistič-

kom društvu bojkot državnih medija i dobio etiketu „šund”, što znači da se album prodavao po višoj 

cijeni nego što bi se prodavao inače.” Nakon ovog albuma očekivao se album u istom stilu, ali oni su 

iznenadili Crno-bijelim svijetom. Nakon što je objavljen album Crno-bijeli svijet, iza ploče i turneje 

iz sastava odlazi Davorin Bogović. 

Prilika u Švedskoj

Davorina je na mjestu vokala neko vrijeme mijenjao Jasenko koji je sam napisao i otpjevao 

skladbe za treći studijski album pod nazivom Heroj ulice 1981. godine. „Čekali smo na aerodromu 

let za Švedsku gdje smo trebali snimiti album na najprofesionalniji način u studiju Ferger. Davorin 

se nije pojavljivao i mi smo polako odustajali od ukrcavanja, ali nam je menadžer rekao da idemo 

makar nitko ne pjevao. Bili smo u dvadesetima i nismo htjeli propustiti priliku. Tako smo otputovali 

bez Davorina.” Na pitanje kako se osjećao sve te godine stvarajući pjesme odgovorio je: „Nisam ni 

u jednu ploču ušao ne dajući sve od sebe, ali ne uspiješ svaki puta dati sve od sebe. Ne gledam pje-

smu po pjesmu, nego album po album. Svatko ima svoje poslanje, moje je da prenesem snove. Neki 

ljudi prije nas su posijali neke snove, a mi smo ih samo nastavili sanjati, prosljeđujemo ih. Kako će 

netko drugi u životu voziti tu priču…ne znam, ali mi smo svoje učinili.” 

Lijepe 80-e

Nakon konačnog odlaska Davorina Bogovića, na njegovo mjesto 1985. godine dolazi Mladen Bo-

dalec. Otad pa do danas s Prljavim kazalištem snimio je deset studijskih i tri albuma uživo.

1988. godine izlazi album Zaustavite Zemlju, jedan od najznačajnijih albuma Prljavog kazališta 

na kojemu je i skladba Mojoj majci (Ruža Hrvatska). Skladba je zbog stiha ”zadnja ruža Hrvatska” 

pobudila veliki nacionalni naboj. Krenula je glazbena turneja po Americi, Kanadi, Švicarskoj, Nje-

mačkoj, Australiji, Austriji, Švedskoj i drugim europskim gradovima, na kojoj su se vijorile hrvatske 

zastave. Vrhunac je bio 17. listopada 1989. godine na Trgu bana Jelačića u Zagrebu gdje se okupilo 
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više od 250 tisuća ljudi. O toj pjesmi Houra kaže da je u njoj sve simbolika: „Nisam siguran da to 

današnje generacije mogu razumjeti.”

Zanimalo nas je kako su se uspjeli održati već četiri desetljeća. Jasenko je umjesto odgovora 

ponovio ono što je njihov pokojni menadžer Milan Škrnjug na to pitanje odgovarao. Kad bi ga pitali: 

‘’Kako časno otići?’’ on bi uzvratio protupitanjem: ‘’Kako časno opstati? U menadžerskom leglu M. 

Škrnjuga bili smo mi, Azra, Film. Azru je prodao, Film je prodao, a ja sam bio najmlađi psić u tom le-

glu. Imao sam osjećaj da je uz nas odrastao, kako smo mi odrastali, tako je i on odrastao. Nije utje-

cao na ono što radim, kanalizirao nas je. Nije bio menadžer izvana, tretirao se kao šesti član grupe.”

Kazalište danas?, pitali smo ga.

„Je li je Kazalište postalo šou, je li još uvijek uzbudljivo, može li iznenaditi, pitam se i sam. Emo-

cionalno raspadanje benda bilo bi nam teže nego poslovno. Od 365 dana u godini 200 provedemo 

zajedno iako nisam baš svaki put sretan kad ujutro vidim njihove face. Sudbinski se pronalazimo, 

stalno netko dolazi i odlazi, i svi se, bilo da su bivši ili sadašnji članovi benda osjećaju da ovdje pri-

padaju, da su Prljavci.”

„Koncerte počinjete s Ovdje Radio Dubrava, dobro jutro Hrvatska. Dubrava, mitsko mjesto?” 

„Čovjek ne potječe od tamo gdje je rođen, nego od tamo gdje se spoznao. A možda je to i prin-

cip pozitivnog pamćenja jer je činjenica da nam se najljepše stvari dogode u mladosti, na onim ze-

lenim poljima mladosti.”

„Tekstovi? Tko ih piše?”

„Do sredine 90-ih, ja sam pisao tekstove, do albuma Lupi petama. Album Lupi petama nastaje 

u vrijeme rata, i mislim da je to bestseller. Uhvatio je vrijeme sa svih strana. To je sve vrlo dobro 

ispalo, a otad surađujem s Ines Prajo. Ali zapravo, i tekst i muzika, sve je to zajednička priča cije-

log benda. Najbitnije je preživjeti sve to vrijeme”, nastavlja Houra: „nastaje opća konfuzija nazvana 

tehnologija i internet gdje se ranije rođeni pokušavaju snaći, nosači zvuka izumiru i od glazbe se 

sve teže živi. „

„Ali mi se i dalje trudimo, na koncertima dajemo klincima da sviraju naše gitare, pokušavamo 

podsjetiti publiku da ono važno nikad neće nestati’’, rekao nam je Kex. ‘’Mladež i danas voli u misli-

ma oživjeti osamdesete i slušati ondašnju glazbu, stoga ako sve tadašnje nije izumrlo nakon tride-

set godina, vjerujemo da ni neće’’, zaključuje.

Nema reda

Na pitanje što misli o današnjem vremenu obilježenom konzumerizmom s jedne strane i bes-

perspektivnošću s druge, Houra odgovara: 

„Naša je organizacija sustava tragikomična, pa nema nas sto milijuna. Ne možemo ostvariti 

osnovni red, stalno smo u drvoredu. Nema strukturiranog pristupa. Ne bi me čudilo da naš vrli mi-

nistar predloži da se svi zaposle u Astro showu, gataju iz šalica ili gledaju u staklenu kuglu na No-

voj TV. Navodno je dosad iz Hrvatske zbog ekonomskih razloga otišlo deset tisuća ljudi, a ja sam ih 

mogu nabrojati barem još devet tisuća osamsto. Mi stalno idemo kroz petoljetke, od predizborne 

do predizborne kampanje. Ali ne može se sve što si u predizbornoj kampanji obećao: imat ćete ce-

ste kao u Njemačkoj, plaću od dvije tisuće eura itd. ostvariti preko noći.”

Na pitanje što misli kako se u svemu tome osjećaju mladi, Houra odgovara: „Što radimo našoj 

djeci ako otpustimo petsto ljudi? Od njih će možda deset posto pronaći novi posao. Kako se može 

u takvoj situaciji osjećati mladi čovjek? Ranije se znalo da si, na primjer, u Končaru zaposlen do-

životno pa makar te premještali od porte do pogona. Danas nema osnovne egzistencijalne sigur-

nosti. Dakle, nismo dobar uzor našoj djeci. Pa veći im je uzor VIP ako im da bon od pedeset kuna.”
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I, na koncu, cajke

„Taj je fenomen oduvijek isti. U kompletnoj karti bivše Jugoslavije imate par otoka: Zagreb, 

Ljubljanu, Beograd, Skopje, Sarajevo - oni funkcioniraju na način da se slušaju sve vrste glazbe, a 

ovo sve dalje je „Mica-trofrtaljka” i ne ide drukčije da ga j… Otkad postoji Prljavo kazalište, postoji 

i Lepa Brena, u Nedjeljnom popodnevu smo nastupali i mi i ona. U isto vrijeme.”

Kex: „Ono što se promijenilo je da smo nekada imali emisiju rock glazbe i emisiju koja se zvala 

Narodno blago, a sad imamo ćušpajz i još nas uvjeravaju da to tako treba biti. Ja bih to razdvojio 

kao nekad.” 

Houra: „Nemre to više nitko razdvojit.”

I za kraj, Houra je poručio mladima:„Nemojte vjerovati u životu u ono što sami ne vidite i u što se 

sami ne uvjerite. Ne očekujte da će globalne promjene doći od nekog drugog. Sami moramo brinuti 

o tome, nije nimalo nekulturno i neprihvatljivo da kritiziraš one koji ne govore i ne rade dobro. Čim 

kultura razgovora političkih struktura izgubi razinu, čim je bačena na ulicu nešto tu gadno ne štima. 

Politika neće puno promijeniti, mi sami moramo stvari promijeniti. Očistimo svaki svoje dvorište.”

Mateja Radoš, 3. razred

X. gimnazija „Ivan Supek”

Voditeljica: Ružica Filipović
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INTERVJU: HLADNO PIVO, MILE KEKIN -  FRONTMEN

Maknite ruke s mog volana
Od mladih dečki kojima je glazba bila tinejdžerska zabava, do kultnog benda 
koji je prepoznat u cijeloj regiji 

Kada se govori o glazbenoj sceni današnjice, a pogotovo u jednim srednjoškolskim novinama iz 

centra Zagreba, neka imena se ne mogu zaobići, kao evergreen bend i ime Hladno pivo. Dečki za 

koje su mnogi mladi prvi puta čuli taman kad su naučili slušati, dok su, naime, njihovi roditelji pre-

snimavali i vrtjeli njihove kazete, i danas imaju svoje mjesto na glazbenoj sceni, ne samo u Zagrebu, 

već u cijeloj regiji, sve do Beča.

Kako i zašto je nastao bend Hladno pivo?

Mi smo počeli negdje 1987. godine zato što smo vjerojatno imali višak vremena i pretjeranu ko-

ličinu ljubavi prema glazbi. Tako smo jednog dana na klupici, gdje smo ispijali voćne sokove, odlučili 

kako bi bilo zgodno imati jednu rock grupu. Tada sam bio u srednjoj školi, imao sam 16 godina. Mi u 

bendu nismo išli u istu srednju školu, Zoki je iš’o u Teslu, ja sam išao u Osmi svibanj, a Suba je išao 

u Končar. Onda nam je jedan entuzijastični dvojac izdao kazetu, zvali su se Megateriumrecords. To 

su bila dva dečka koji su naš demo sa šest pjesama snimili na jednu kazetu sami doma 200 puta i 

krenuli su to prodavati za neki simbolični iznos. To se na kraju proširilo gradom, presnimavalo se 

na veliko, i na taj način smo imali sve više i više ljudi na svojim koncertima. Sve dok nam jednog 

dana, u KSET-u, nije došao Save Dragaš koji je prije toga bio član jednog žirija koji nam je dao nula 

bodova za nastup na jednoj gitarijadi, i to mu neću nikad zaboravit. No godinu dvije poslije, vidjev-

ši da imamo sve više ljudi na koncertima, došao nam je s ponudom da izdamo pjesme za njegovu 

podetiketu Croatia recordsa nazvanu T.R.I.P. records. I mi smo tako izdali prvu LP ploču i onda je 

odjednom sve krenulo. NISMO TO OČEKIVALI

Jeste li ikada očekivali da ćete postati jedan od kultnih bendova u regiji i da ćete to ostati i 

novim generacijama?

Ja uvijek kažem da je jedna od prednosti, kada počneš jako mlad s nečim, što nisi opterećen 

imperativom uspjeha da sad moraš. Jako si slobodan i bezbrižno ideš u stvaranje glazbe. I to je 

super! Svi smo bili još uvijek mamama i tatama na grbači i bend nam je bio za ispunjavanje slobod-

nog vremena. Iz tog neočekivanja uspjeha se najlakše uspije. Nismo to očekivali iako smo sanjali o 

tome da imamo veliki koncert u centru Gajnica gdje nas svi znaju i svi govore „Vidiš ja sam mislila 

da je on bezveze, a zapravo je baš i dobar na bini”. Klasične one nekakve adolescentske sanjarije. 

IDEALI SU POZITIVNA STVAR

Kakav je sada osjećaj biti tako popularan?

Sad smo već jako dugo u tom poslu pa više nemamo taj osjećaj „uh kak’ sam poznat, kak’ je to 

super”, već smo previše u tome. Lijepo je stajati na bini kad ti ljudi vraćaju energiju i kad znaju tvoje 

pjesme. Volimo biti na bini, volimo nastupati, to nam je najdraži dio posla. Puno draži od snimanja 

ili izdavanja albuma jer je to živi nastup. Sad čak više bih volio biti malo nepoznatiji, u smislu da me 

ljudi ne primjećuju dok hodam ulicom. Iako, često me i ne primjećuju, ali imaš taj feeling da te svi 

gledaju, a to je onda malo na rubu paranoičnog i to nije uvijek najzdraviji osjećaj. 
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Kako ste uspjeli ostati svoji kroz sve društveno nametnute vrijednosti?

Rock ‘n’ roll, po meni, je jedna jako individualistička filozofija jer se iza svake glazbe mora kriti 

neka ideologija, u lijepom smislu te riječi. Kod nas kada kažeš ideologija to ima negativne konota-

cije, međutim mislim da su ideali jako pozitivna stvar koja daje smisao. Ima u tome i nekakvog mog 

urođenog ateizma i skepticizma, ne samo prema razno raznim preprodavateljima how to be happy 

i lifecoach knjiga, nego i prema dominantnim vjerskim organizacijama. Jednostavno, pustite ruke 

s mog volana, ako ja hoću otići na umjetnu oplodnju, ja ću otići, ako hoću živjeti sa svojim dečkom, 

ja ću živjeti. Ne želim da netko drugi gura svoj nos u moje privatne stvari. Ezoterija je upravo jedna 

takva pjesma koja govori da me se pusti na miru da živim svoj život, sve dok ne zagorčavam time 

život drugim ljudima. To je neki moj stav kojeg se držim od najnježnijih godina.

PRAVILA IGRE

Znači, pogotovo u ovim tinejdžerskim godinama, trebalo bi zadržati stav i distancu od svega 

što se nameće, na primjer natjecateljskog i neoliberalnog kapitalističkog duha?

To su pravila igre koja smo mi odabrali. Mi smo se okrenuli zapadnoj civilizaciji, a zapadna Eu-

ropa jest kapitalistička i mi nismo smislili ništa bolje u svojim traženjima od samoupravnog socija-

lizma na dalje. Mislim da mladi ljudi u Njemačkoj ne pate zbog toga previše, da se dobro snalaze. 

‘Ajmo biti, ako smo odabrali da ćemo igrati tu igru neoliberalnog kapitalizma, ajmo biti dobri na-

tjecatelji u toj igri. Ne možemo tražiti da budemo dio zapadne hemisfere, a da i dalje budemo više 

umjetnici nego da se bavimo natjecanjem. ‘Ajmo se natjecat, ‘ajmo se kao prvo i osnovno obrazo-

vati dobro, da imamo više matematike i informatike nego nekih predmeta u školi kojima tamo nije 

mjesto. Ajmo biti k’o Talijani, da budemo dio toga kruga za koji smo se opredijelili.

Bili ste i profesor, jeste li ikada radili u struci?

Nisam nikad bio dio zbornice. Završio sam znanstveni smjer njemačkog i engleskog jezika i 

onda sam predavao u svojoj školi stranih jezika te klincima i odraslima davao tečajeve jezika. Nešto 

se to održavalo i po školama po Zagrebu. To je trajalo jedno pet-šest godina sve do izdanja albuma 

Šamar kad smo svi podavali otkaze po firmama i posvetili se glazbi.

NEMA PROBLEMA S INSPIRACIJOM

Gdje pronalazite inspiraciju za svoju glazbu?

Trebaš slušati što ljudi pričaju oko tebe i svatko od nas nenamjerno kaže tu i tamo neki stih. 

Tipa „Joj kako je dobro pola ove rečenice koju si rekao”. Tako da zapravo ja samo idem okolo i „sa-

ugam” te male dijelove i nakon dvije godine što ih tako usisavam, stavim ih na papir i od toga na-

pravim neku svoju pjesmu. Isto tako je i sa glazbom koju slušam. Upijajući i slušajući glazbu, od kla-

sične, do jazz-a i svega toga, nekako ti mozak stalno radi. Ja volim reći da mi živimo u dijelu svijeta 

gdje stvarno čovjek ne bi trebao imati problema s inspiracijom. Ne uvijek negativne, ja se trudim 

da ne ispadne kao da mi stalno nešto pametujemo o nekakvim aktivističkim temama, ali možemo 

i o tome pjevati.

Nedavno ste izdali novi album Dani zatvorenih vrata, postoji li neka misao koja veže cijeli album? 

Na albumu ima 15 pjesama. Teško mi je reći ima li neka nit vodilja, čekamo reakcije naših fano-

va da nam oni kažu što smatraju da je zajedničko. Mislim da je s jedne strane zajedničko to što su 

sve pjesme o trljanjima s ljudima s kojima nemaš puno toga zajedničkog, na primjer u jednoj zgradi. 

Takav je i cover cijeli. Živiš stisnut u svom stanu, među drugim stanovima gdje nemaš uvijek puno 
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zajedničkog sa svim ljudima koji žive oko tebe, ali ste prisiljeni, na neki način, živjeti skupa i morate 

se razumjeti i funkcionirati, morate održavati sastanke kućnog savjeta i dogovarati se tko će mije-

njati žarulje u hodniku, i tako dalje. To je možda nekakav lajtmotiv ovog albuma. 

ISELJAVANJE PUBLIKE

Imate puno koncerata i izvan regije, na primjer u Beču, kakav je odaziv na njima?

Mahom je to publika iz bivše Jugoslavije, jako puno ljudi sluša Hladno pivo zbog tekstova i, na 

žalost, Nijemac nas ne može razumjeti, pa smo onda „osuđeni” da pjevamo za ljude koji nas kuže, 

a to su ljudi iz susjednih nam zemalja. Dosta je zanimljiv fenomen da smo mi prodali više majica i 

CD-a u Beču nego u tri put većem mjestu u Hrvatskoj, jer ljudima tamo nije veliki problem potrošiti 

20 - 30 eura za karte, CD-e, i tako dalje. Bio je odličan koncert i mislim, gledajući sad tendenciju 

iseljavanja, da ćemo sve više i više takvih koncerata imati. 

TREBA HIT

Kako objašnjavate da je u ovoj generaciji mladih došlo do takve masovne pojave cajki, 

cajkaških klubova i obožavatelja?

Ja mislim da nije opće cool slušati istu glazbu koju tvoji roditelji slušaju. Zašto se mnogi mladi 

okreću od Facebook-a, zato što su im starci na Facebook-u. Isto tako je možda i s rock ‘n’ rollom, 

neće ti se povećati cool faktor ako taj isti bend voli i tvoja mama. Sad ću ja slušat Hladno pivo, a 

moji mama i tata isto vole Hladno pivo, mislim kaj to nije strašno?! Sad više nema generacijskog 

sukoba ako slušaš tu vrstu muzike, možda je u tome stvar. A možda je stvar samo i u tome da se 

ne može braniti nekome da sluša neku vrstu glazbe samo zato kaj ona nije naša, neg’ je njihova. Ali 

ako je to način da se netko bolje osjeća, da se subotom zapije uz cajke, nek to radi. Ja se nadam da 

moji klinci to neće slušati, jer bi se meni stvarno digla kosa na glavi. Prezirem, ne narodnjake, nego 

ono što se danas zove turbofolk s tim da je zanimljivo primijetiti kako je koreografija i ikonografija 

tih spotova vrlo slična MTV-ovskoj. Nije to neka velika razlika, tamo isto curke, po mogućnosti i bez 

gaćica, skaču dok momci s velikim debelim lancima sjede u skupim autima. Nema tu neke pretje-

rane razlike. Još jedan način da mladi prestanu slušati takvu vrstu muzike, koji se tiče nas rokera, 

jest da mi počnemo raditi hitove s kojima će se mladi ljudi moći identificirati. Možda mi ne radimo 

dovoljno dobro svoj posao. Pa daj napravi neku pjesmu koja se neće svidjeti samo tebi i tvojoj kul-

tnoj publici, nego se tu i tamo spotakni o neki hit. Mislim da rock ‘n’ roll ima jednu prednost koju 

nemaju drugi, a to je da možeš napisati tekstove o svačemu. 

Paula Brečak, 4. razred

X. gimnazija „Ivan Supek”

Voditeljica: Ružica Filipović
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INTERVJU S ECE TEMELKURAN

Moje male ludosti
Intervju s autoricom romana Žene koje pušu u čvorove u kojem su tri žene krenule na putovanje 

s jednom starijom ženom te uče o životu, sebi i misterijima

S koliko godina ste počeli pisati i zašto?

Imala sam osam godina i moja majka mi je dala bilježnicu za zapisivanje pjesma i citata koje vo-

lim, ali ja sam mislila da moram početi pisati svoje pjesme i tako je sve počelo. Profesionalno sam 

se počela baviti pisanjem kada sam imala 19 godina, a prva knjiga mi je objavljena kada sam imala 

21 godinu.

MOST ZA GENERACIJE

Da li vas pisanje ponekad umara ili stalno u njemu uživate?

Svaki posao je umarajući, ali pisanje omogućuje rađenje nekih svojih malih ludosti. Kada si pi-

sac tj. umjetnik imaš pravo raditi neke lude stvari i zbog toga pisanje nije toliko umarajuće.

Koja dobna skupina ljudi najviše čita vaše romane?

Vrlo sam sretna što mogu reći da je dobna granica čitatelja od 15 do 70 godina. Kada imam 

potpisivanje knjiga ispred mene se nalazi čudan red ljudi u kojem se ponekad nalaze i bake i unuci. 

Lijepo je što je literatura „most” koji spaja sve generacije.

Napisali ste roman Ritam zločina - filozofsko-sociološki pristup kriminalu. Kada su Vas počeli 

zanimati kriminalistički romani?

Inače baš i ne pišem kriminalističke romane, nego su moje glavne teme putovanja, sjećanja i 

ratovi. Iako su i mojoj knjizi „Žene koje pušu u čvorove” žene krenule na put kako bi ubile jednog 

muškarca tako da ipak ima elemenata kriminalistike. 

Što vas je inspiriralo da napišete roman Žene koje pušu u čvorove i zašto ste izabrali taj naziv?

Dobila sam otkaz na poslu i bila prisiljena ostati u Indoneziji neko vrijeme. Tamo sam bila sama, 

bespomoćna i uplašena zbog političkih razloga. Morala sam u nečemu pronaći utjehu kako bih se 

oporavila od svega. Ta nova situacija u mom životu bila mi je najveća inspiracija. Tijekom vremena 

provedenog u Indoneziji upoznala sam tri žene koje su mi mnogo pomogle te sam za njih htjela na-

pisati knjigu o snazi žena.

MAGIJA U KNJIZI

Žene koje pušu u čvorove?

Mnogi smatraju da se treba paziti žena koje pušu u čvorove, što zapravo znači da se treba paziti 

žena koje se bave vještičjim poslovima i magijom.S obzirom da je tema knjige snaga žena pomislila 

sam kako je odlična ideja pisati o vješticama koje su krenule na putovanje. 
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Mislite li da je knjiga pomogla mnogim ženama da pronađu svoju hrabrost i bore se za svoja prava?

Da, postoji neka posebna magija u ovoj knjizi. Postaneš snažniji kada je pročitaš.

Možete li nam opisati likove u knjizi?

Jedna od likova je Amira - trbušna plesačica i novinarka. Ona je smiješna, ženstvena i seksi.

Mariam je muškobanjasta profesorica iz Egipta.

Madam Lilla je najspektakularniji lik u knjizi. Ona ima čudnu životnu priču koju otkrivamo tije-

kom romana. Kada pomislimo da znamo sve o njoj, shvatimo da zapravo ne znamo ništa i tek na 

kraju romana sve otkrivamo.

Mislite li da pisanje pomaže ljudima da na neko vrijeme zaborave na sve svoje probleme?

Ne, voljela bih da je tako, ali nije. Ali pisanje nam stvara nova prijateljstva. Jednom kad napišeš 

knjigu i stvoriš likove to za tebe postaje gotovo kao stvarnost. Ponekad mi nedostaju Amira i Ma-

riam, a pogotovo Madam Lille. 

POLITIKA I PISANJE

Mislite li da svojim pisanjem imate utjecaj na političko stanje u Turskoj?

Nitko nema politički utjecaj na stanje u Turskoj. Država vodi sama sebe i vlada potpuni kaos 

koji ne prestaje.

Tko je vaš najveći uzor?

Nemam uzor i nikada ga nisam imala, a to je nešto najgore što se može dogoditi čovjeku. Ali, 

postoje neki ljudi kojima se divim, a to su poznate i kontroverzne stare žene. One su mi najveća in-

spiracija u životu.

Možete li nam reći neku poruku za čitatelje?

Radite sve što želite, ali nemojte da vas netko uhvati dok to radite! 

Ana Hajduk, 3. razred

X. gimnazija „Ivan Supek”

Voditeljica: Ružica Filipović
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Možemo li se sakriti od Velikoga brata
Sveopći tehnološki napredak i globalno povezivanje posljednjih su desetljeća znatno olakšali 

razne ljudske djelatnosti, ponajviše komunikaciju. U vremenu kada se samo s nostalgijom možemo 

prisjećati slanja pisama i poruka u boci, telefoni, računala i društvene mreže omogućili su nam da 

samo jednim klikom ili dodirom u sekundi možemo i vidjeti i čuti osobu od koje nas dijeli nekoliko 

stotina tisuća kilometara. No, uz brojne i neupitne beneficije koje nam pruža ovaj umreženi svijet 

i globalno selo u kojemu živimo, mnogi se pitaju nismo li na taj način više nego ikada prije postali 

izloženi mogućnosti nadziranja, manipuliranja i kontrole od neke strane, moćne i nevidljive sile po-

put Velikog brata iz Orwellova romana „1984.”.

Sve češće možemo čuti kako ljudi odbijaju voditi važne razgovore preko telefona, svaki šum 

mobitela tijekom razgovora doživljavaju kao prisluškivanje, a mobitele i računala koja dobivaju na 

poslu ne smatraju pomoćnim alatima u radu, nego sredstvom kojom ih tvrtke i poslodavci žele dr-

žati pod budnim okom 24 sata dnevno. Stoga nerijetko pribjegavaju raznim metodama „zaštite”, 

kao što su gašenje mobitela i vađenje baterije nakon završenog radnog vremena, lijepljenje papi-

rića na kamere mobitela i računala itd., a sve u svrhu zaštite vlastite privatnosti od „znatiželjnih 

očiju i ušiju”.

Potpisivanja na svakome koraku (koja uskoro nećemo moći zaobići pri ulasku u vlastiti dom 

ili pri kupnji kruha i mlijeka u trgovini), davanja osobnih podataka, identifikacijskih brojeva ili bar-

kodova kojima smo šifrirani poput namirnica na policama super-marketa, vlasti nam objašnjavaju 

mjerama opreza i zaštitom naše vlastite sigurnosti, ne bismo li u svakome trenutku, bude li po-

trebno, mogli biti detektirani i locirani. Tako se podatci o svakome od nas nalaze u svim svjetskim 

bazama podataka, a svaka riječ koju smo ikada napisali zauvijek će počivati na nekome od mega-

servera u, recimo, dalekome Detroitu. Svakodnevno smo izloženi snimanju raznih kamera i satelita 

iz svemira, koji su naš život u potpunosti ogolili i učinili javnim. Dijelom smo Trumanovog showa u 

kojemu je riječ 'privatnost' postala stvar prošlosti, a redatelj-voajer nama se poigrava kao mačka 

mišem. Uskoro će se, uvjerena sam, na sajmu tehnologije predstaviti aparat koji očitava naše sno-

ve, a sve će to biti, kao, radi naše zaštite, sigurnosti i blagostanja. Stoga nas čudi da je u današnje 

vrijeme teže nego ikada prije ući u trag nekom prijestupniku zakona, lopovu, ubojici ili teroristu, 

pa tako primjerice mjesecima tragamo za nepoznatim počiniteljem koji je nacrtao svastiku na sta-

dionu pod nadzorom nekoliko desetaka kamera. Vodeći se ovim slučajem, a takvih ima bezbrojno 

mnogo, obmane vladajućih o dobrobiti i sigurnosti građana padaju u vodu, a mi više ni ne sumnjamo 

da smo marionete, pijuni u rukama nekih viših i nama nepoznatih sila koje vješto kontroliraju ljude 

i manipulirajući njima uspješno provode svoje planove. No ni u prošlosti nije bilo drugačije. Uvijek 

je postojao Veliki brat čijem sluhu nisu mogli promaknuti ni najtiši razgovori na najskrovitijim mje-

stima. U bivšoj Jugoslaviji to je bila komunistička partija, u doba Austro-Ugarske Monarhije carski 

dvor, dok je danas identitet Velikoga brata jedna velika enigma čijim se dešifriranjem bave svi - pre-

kupci sa Zelene tržnice, pasionirani gutači trivijalne literature o tajnim društvima, inicijacijama i 

korporacijama, vozači tramvaja i ini znalci.
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U današnjem svijetu, možda u potpunijem smislu nego u prošlosti, obistinjuje se Orwellova re-

čenica „Sloboda je ropstvo”, jer su ljudi u ovom tzv. slobodnom svijetu zaista postali robovi moder-

nog doba, okovani „lancima” podataka kojima smo arhivirani, a koji, za razliku od robova u proš-

losti, koji su u nekim slučajevima mogli pobjeći svome vlasniku, sprječavaju svaki naš eventualni 

bijeg od svijeta. Sve ove teorije urote, špijuniranja, manipuliranja i kontrole mogli bismo nazivati 

suludima, a njihove poklonike paranoičnima i opsesivnima da nismo toliko puta u povijesti bili svje-

doci perfidnih igara u kojima se povlastice dane čovjeku pretvaraju u glavno oružje kojim će biti 

poražen.

Lucija Bilandžija, 4. razred

XI. gimnazija

Voditeljica: Ivana Babić

Ivana Stećuk, mentor: Tomislav Tomić, prof. 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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MI SMO ŽRTVE VLASTITE POTROŠNJE

Otrovna moda
„Nudimo prekrasnu, kvalitetnu, jeftinu odjeću koja Vam usto divno stoji!  
Ali Vas istodobno polako ubijamo poput cigarete.”

INDUSTRIJALIZACIJA

Modna industrija produkt je modernoga doba. Do 19. st. roba je rađena prema narudžbi ili kod 

kuće, za pojedinca. Početkom 20.st. izumom šivaće mašine, napretkom tehnologije,  razvojem ka-

pitalizma te javljanjem trgovina odjećom, stvorila se velika potražnja za stvaranjem robe. Time se 

omogućila pojava konfekcijskih brojeva i stalnih cijena. Javila se brzorastuća modna industrija, a s 

njom i negativne strane svake masivne proizvodnje. Nekoć su se za bojenje rabili prirodni pigmenti, 

dok su danas popularnije njihove zamjene u obliku umjetnih bojila na bazi raznih kemikalija. Jedan 

par čarapa današnjice, sinonim je za stotinjak kemikalija.

 

PUT OKO SVIJETA

Naši omiljeni komadi odjeće proizvedeni su vrlo daleko od trgovina u kojima ih kupujemo, čak 

70% u Aziji. Kako bi pojava raznih neugodnih izvaneuropskih iznenađenja bila spriječena, EU je do-

nio odredbu o tekstilu koju mora poštivati i odjeća proizvedena u Africi ako se prodaje po Europi. Ta 

odredba, poznatija pod imenom Reach, jamči klijentima da se na njihovu kožu neće prenijeti kemij-

ske tvari i spojevi koji mogu izazvati alergijsku reakciju. Reach je na snazi od 2006. te zabranjuje 

uporabu stotinjak tvari opasnih po zdravlje. Europski brendovi koji svoju robu proizvode na drugim 

kontinentima, izlažu se riziku poput poslovanja s posrednicima i distributerima koji nisu proizvođa-

či, pa mogu doći u napast da na robu stave okvirne ili lažne deklaracije. Modnim je kućama, doduše, 

u interesu zažmiriti na njih, jer poštivanje certifikata Reach i njegovo dobivanje zahtijeva testiranje 

koje traži dodatnih 15 centi po komadu robe. Naizgled zanemariv iznos, ali na primjeru narudžbe 

milijuna komada odjeće, odustajanje od „testova” proizvođaču donosi uštedu od 150 tisuća eura. 

Ishod šteti isključivo kupcima, koji će se načekati dok saznaju što nose na sebi.

 

ISTOČNO ISTREBLJENJE

U bojaonicama odjeće u Dhakiju, glavnom gradu drugog najvećeg svjetskog izvoznika tekstila, 

uvjeti su neljudski. Zaposlenici su najčešće mlađi od 16 godina, čime se osim kršenja bangladeških,  

ujedno i dječjih prava, vidi cinična logika zapošljavanja djece koja rade odjeću za svoje vršnjake. 

Mali radnici rade u neizdrživom smradu bez ikakve zaštite, dok su im plaće među najnižima na svi-

jetu (30-ak eura mjesečno). Radnici golim rukama boje odjeću na tekućoj traci, dok se prostorije 

oko njih raspadaju. Dvorišta se gomilaju praznim bačvama koje su bila napunjena kancerogenim 

azo-bojilima, nabavljenih na tržnici bez atesta, koje Europljani preferiraju jer za euro jeftinije od 

regularnih, certificiranih. Uporaba otrovnih bojila službeno je zabranjena u tekstilnoj industriji, ali 

je ipak otkrivena u Zarinoj odjeći analizom Greenpeacea. Mutno poslovanje otkriveno je nedavnom 

tragedijom u travnju 2013., kad se u Dhakiju urušila devetokatnica Rana Plaza i unesrećila 1200 

ljudi. U njoj je bilo pet pogona koji su radili za europske modne marke. Modne kuće se nisu uzruja-

vale jer pravno nisu odgovorne za podizvođače. Otada se u Bangladešu više raspravlja o sigurnosti 

radnika i uvjetima u kojima rade.

Jedna od najvećih bangladeških bojaonica, koja se deklarira kao podizvođač za Kiabi, Okaidi, 

La Redoute i H&M, ima sustav za pročišćavanje, nakon kojeg voda poprima tamno crvenu boju. Ta-
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kva voda biva puštena u rijeku jer je sve u skladu s propisima njihovog Ministarstva. Kako? Zbog 

nedostatka opreme za kemijsku analizu, voda koja izađe iz pročišćivača je „pročišćena”. Očita je 

licemjernost „eko osviještenih” projekata koje marke osobito vole iskorištavati pri pridobivanju 

kupaca. Analiza udruge Riverkeeper u rijeci koja prolazi Dhakom pronašla je 50 tisuća puta veće 

količine teških metala od dopuštenih, ali se usprkos tome milijuni ljudi u toj rijeci kupaju, peru ru-

blje i poje stoku.

 

„ISPUŠNI VENTIL”

S robom s istoka putuju i otrovne tvari u njoj. Toliko neugodne i štetne da istovarivači robe nose 

zaštitna maske. Isporučena roba ne ide ni u kakvu vrstu pročišćivača, već se takva slaže na blista-

ve police šoping centara. Razni prodavači, poput mlade Aurelije iz butika poznate robne marke u 

Francuskoj, koja je pri raspakiravanju odjeće dobila iznimno jake alergijske reakcije na otrovan kro-

mov spoj, imaju slične probleme sa zdravljem, do te mjere da ih sindikati objavljuju da iznesu svoje 

probleme. Kako je tek drugdje? Posljedice na istoku su gore, ali manje razvikane zbog superiorno-

sti položaja Europljana.

U Tamil Nadu, državi na jugu Indije, modne kuće su došle prije 30 g., mnogo prije nego u Bangla-

deš, dovoljno da se utvrde štetni učinci na zdravlje. Industrijsko onečišćenje izazvalo je prijepore i 

podijelilo stanovništvo na tekstilce i ratare, dok su po zdravlju svi ostali „u istome košu”. Voda, do-

nedavno rabljena za sve prigode, zbog onečišćenja od tvornica uzrokovala je porast broja nezdra-

vih, nezadovoljnih i nezaposlenih ljudi. Jalova zemlja onemogućava ratarstvo, dok je svakom dru-

gom muškarcu u selu dijagnosticirana neplodnost,  a broj oboljelih od raka povećan u cijeloj regiji 

(neslužbeno istraživanje govori o 40%). U specijalnoj bolnici za liječenje oboljelih od raka, koja je 

puna od svog otvorenja prije 8 godina, nema niti jedne individualne bolničke prostorije, već soba u 

kojih 60-ak pacijenata žive jedan pored drugoga do skupe kemoterapije. Istraživanje o povećanom 

broju spontanih pobačaja i muške neplodnosti govori o 50% povećanju tih događaja kod riječnog 

stanovništva. Tekstilna industrija ondje posebno je osjetljiva tema. U Indiji su pak takva istraživa-

nja utvrdila vezu tekstilne industrije i zdravstvenih problema. Dosad nijedno službeno istraživanje 

nije provedeno. Delikatnost teme očituje se u odabiru zaposlenosti i vrijednosti ljudskoga života. 

Uvjeti su drugačiji u tim krajevima, kultura je drugačija, ali život je svagdje jednako vrijedan.

NITKO NIJE (O)SIGURAN

Što slijedi? Zamislite da se u vašoj okolini izgradi kompleks tekstilnih tvornica koje unose po-

mutnju u sav živi svijet oko sebe. Stravična je i sama pomisao na takvu situaciju u Zagrebu, Parizu, 

Londonu, Berlinu… Koliko bi onda tema bila razvikana, a koliko bi ljudi prestalo kupovati u H&M-u? 

Naša uskogrudnost i centriranost na same sebe, učinila nas je slijepima, nedovoljno informiranim 

za svjetske probleme današnjice. Samo osviještenje stanovništva je put k napretku. Lijeka za otrov-

nu modu ima, no on je u rukama pojedinaca koji, lažući milijune, besramno žmire pred rješenjem. 

Veronika Milinović, 2. razred

XV. gimnazija

Voditeljica: Idana Perić
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Položaj modernoga proletarijata u 
praskozorju IV. industrijske revolucije

U posljednje vrijeme svjetska industrija sve češće najavljuje nešto novo, nešto revolucionarno 

što bi u potpunosti trebalo promijeniti način na koji općenito doživljavamo posao i rad. Kažu da će 

nam ta promjena olakšati živote, da će pojeftiniti proizvodnju. Smatra se da će do 2020. godine 

umjetna inteligencija i roboti imati kvocijent inteligencije veći od 90 % stanovnika Zemlje te da će 

preuzeti sve fizičke poslove, poput drvodjelstva i postolarstva, i sve jednostavne uslužne djelat-

nosti, poput rada u McDonald’su ili Starbucksu. Međutim, poduzetnicima koji u svoje radne pogo-

ne žele implementirati umjetnu inteligenciju često se postavlja jedno jednostavno pitanje na koje 

zasad vješto izbjegavaju odgovor: „Koja je onda sudbina vaših radnika?” To je upravo jedno od 

glavnih pitanja kojemu će se ovdje cjelovito pristupiti oslanjajući se samo na logičke pretpostavke 

i analizu dosadašnjega stanja kako bismo predvidjeli što će se u budućnosti dogoditi s već podosta 

ugroženom društvenom skupinom - modernim proletarijatom ili prekarijatom.

Danas, u 21. stoljeću kapitalizam je u najvećemu zanosu dosad i prisutan je u svim dijelovima 

našega svakodnevnog života. Postoji određeni, pa čak i  razmjerno velik broj ljudi koji možda izrav-

no ne podupiru kapitalizam, ali neizravno imaju od njega koristi. Našli su svoje mjesto pod suncem 

u današnjemu ekonomsko-političkom sustavu i dobro im je. Ne bune se protiv sadašnjega sustava 

jer im on omogućava da vode normalan svakodnevni život. Možda bi im čak i bilo bolje u marksistič-

kome društvenom uređenju, ali oni toga nisu svjesni i sadašnji im sustav ne smeta. Međutim, isto 

tako postoji sloj ljudi koje je kapitalizam uništio. Taj ćemo sloj ljudi definirati kao prekarijat. Riječ 

je o siromašnoj radničkoj klasi koja jedva spaja kraj s krajem i živi od 1. do 1. u mjesecu. Prekarijat 

obuhvaća tip ljudi koji najčešće rade poslove donjega doma u nekoj društveno uvriježenoj hijerar-

hiji, imaju nekoliko kredita i svaka nestabilnost na tržištu teško ih pogađa. Budući da njima umjet-

na inteligencija uzima poslove, postavlja se pitanje zašto je njihov masovni gubitak posla i širenje 

društvenog jaza loš za društvo diljem svijeta općenito. Uporabom umjetne inteligencije i njezinim 

razvojem dolazi do velike nezaposlenosti koja je loša jer ljudi ne mogu zarađivati, ali i jer rad u jed-

nome segmentu ljudskoga postojanja definira svakoga čovjeka. Već je danas umjetna inteligencija 

zastupljena u raznim poslovima i već danas zamjenjuje ljudske radnike. Ona zapravo nikad i nije 

bila zamišljena kao alat za pomoć ljudima, već kao zamjena za ljude i ako je podupiremo, stanje se 

samo pogoršava. Prijelaz s ljudskih radnika na umjetnu inteligenciju nije zamišljen kao tranzicija 

koja traje stoljećima. Ona je ovdje i sada.

Prema istraživanju Sveučilišta u Oxfordu do 2035. godine 76 milijuna ljudi izgubit će posao 

zbog umjetne inteligencije. Posebno će pritom nestati poslovi koji ne zahtijevaju velike vještine, 

poput logistike. Već je danas u Ujedinjenome Kraljevstvu 35 % poslova ugroženo. U takvoj situaci-

ji velik će se broj ljudi morati prekvalificirati te umjesto jednostavnih i repetitivnih poslova početi 

raditi zahtjevnije poslove, što je teško ostvarivo jer je nerealno smatrati da će se neki postolar ili 

krojač kojega je zamjenila umjetna inteligencija prekvalificirati u profesora ili diplomata ili pak in-

formatičara koji će dalje razvijati umjetnu inteligenciju. Predviđa se pak da će umjetna inteligencija 

uskoro preuzeti i zahtjevnije poslove poput liječništva ili odvjetništva. Smatra se da mnoga zani-

manja više neće postojati i bilo bi krajnje nerealno očekivati da svi ljudi rade u preostalim sektori-

ma. Sve će to vjerojatno dovesti do već spomenute i najavljivane velike nezaposlenosti. U takvim 

okolnostima ljudi neće moći preživljavati u teškome kapitalističkom sustavu. Čak i kad bismo pred-

vidjeli rast BDP-a svake države, one i dalje neće moći osigurati miran život za ljude koji su izgubili 

poslove.
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U našemu je svijetu uobičajeno da ljudi nalaze smisao u poslu, u stvaranju nekakvoga normal-

nog socijalnog okruženja za sebe i svoje bližnje. Rad i stjecanje prihoda omogućavaju da se ljudi 

osjećaju korisnima, važnima i da osjećaju da doprinose društvu na svoj osobni način.

Već je sada većina umjetne inteligencije privatizirana, razvijaju je i financiraju privatne korpo-

racije (npr. Honda). Očekivano je da će se svi ti privatni vlasnici umjetnom inteligencijom koristiti za 

svoj profit i neće htjeti riskirati sniženje cijene te će se kao posljedica dogoditi dvije stvari: 1. kom-

panije koje imaju dovoljno sredstava kupovat će umjetnu inteligenciju i njome zamjenjivati ljudske 

radnike, 2. kompanije koje si ne mogu priuštiti umjetnu inteligenciju neće biti na tržištu konkuren-

tne kompanijama koje umjetnu inteligenciju imaju te će na kraju propasti i također otpuštati ljud-

ske radnike. U svakome slučaju budućnost nije obećavajuća. Ne samo da će veće kompanije istje-

rati manje s tržišta nego će se se izdići 1 % ljudi koji će držati najrazvijeniju umjetnu inteligenciju i 

kontrolirati tržište te najvjerojatnije imati monopol, dok će ostalih 99 % samo osiromašiti. Sadašnji 

će prekarijat izgubiti dosadašnje poslove i većina će ljudi iz srednjega staleža prijeći u niži stalež te 

će njihova budućnost postati itekako neizvjesna.

U strojevima, pa i računalima kao vrstom strojeva, objektivizira se cijela povijest čovječanstva, 

sva društvenost ljudskoga rada. U toj situaciji odnosi u proizvodnji i društvu i društvena raščla-

njenost postaju važnim izvorom proizvodnosti rada. Uređenost društvenih odnosa neposredno 

pospješuje produktivnost rada. Proizvodni odnosi i društveni odnosi općenito postaju tako proi-

zvodnim snagama. U takvome društvu koje u cjelini sudjeluje u proizvodnome procesu postaje sve 

važnija proizvodna snaga njegova opća intelektualna osposobljenost, ono što Marx naziva general 

intellect. Te dvije glavne proizvodne snage u postindustrijskome društvu - društvena raščlanjenost 

i društvena intelektualna osposobljenost - već su dakle podruštvljene proizvodne snage! Ono što je 

za Marxa još bio tehnološki sastav radnoga procesa, za nas je postala u sredstvima za proizvodnju 

utjelovljena društvenost proizvodnoga procesa. Cijeli problem može se sumirati jednom mišlju koju 

bismo svi trebali imati na umu kad je riječ o umjetnoj inteligenciji: ona nam nije pomoć, ona nam 

nije alat, onaje ovdje i sada i velika je prijetnja osobito radničkoj klasi 21. stoljeća, ali i svima nama 

koji dolazimo na tržište rada. Smatra se da će umjetna inteligencija u skoroj budućnosti imati in-

teligenciju nemjerljivu s ljudskom i ako se ljudi diljem svijeta ne udruže protiv nje, masovni gubitci 

poslova i širenje društvenoga jaza bit će neizbježno.

Matko Dujmović, 2. razred

Klasična gimnazija

Voditeljica: Ana Mihaljević
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3 PROMIJENIL SAM NEKOLIKO DRŽAVA, A FURT SAM NA ISTOM MJESTU

Intervju s gosponom gimnazijalcem: 
Zlatko Franješević

Intervju s gospodinom Zlatkom Franješevićem, našim sugrađaninom rođenim 1923. godine, vo-

dimo u Zagrebu, u toplom i ugodnom okruženju. Naš je razgovor rezultat naše potrage za najza-

nimljivijim sugovornikom koji bi nam mogao otkriti tajne naše V. gimnazije i školskoga sustava iz 

perspektive maturanta. 

Tema ste našega intervjua Vi kao najstariji maturant V. gimnazije, pa bih Vas htjela pitati po 

čemu Vi pamtite svoje školovanje, kakav je tad bio sustav izobrazbe?

Bio je strog, profesori su bili strogi, ali apsolutno pravedni. Mogao ti je tata imati pola Zagreba, 

ali ako nisi znao, nisi znao. Za konac školske godine jedino neću pripovijedati, jasno da takav nije 

pao na godinu. Rat je bio, nestajali su ljudi. Dva dana nema ga. Poslije smo, četrdeset godina nakon 

toga čitali u novinama da je imenovan za vojnog atašea u Parizu, a sjedio je sa mnom u klupi. Teš-

ko je bilo, trebalo je paziti što govoriš. Znali smo u gradu sjesti na klupu na Zrinjevcu, pa bi došao 

netko tko bi pričao političke viceve. Drugi dan ga nije bilo. Bila su takva vremena. S naše slike iz 

razreda koju vam mogu pokazati fali osamnaest ljudi. Rat vode generali iz fotelje, a tuku se takvi 

kakvi smo bilo mi. Dobivali su odmah na početku sedmog razreda maturalnu svjedodžbu ako se pri-

jave da idu u kadetšul. Osamnaest ljudi iz razreda je otišlo. Dobili su dužnost da dečke koje su po 

Zagorju hvatali za vojsku nauče stupati i marširati. Hvala (poslužuje se kava). Kad su se povlačili, 

svih osamnaest naših iz razreda i još neki iz drugih razreda bili su zajedno. U toj je grupi bio i Janko 

Štih, poslije inžinjer u Radi Končaru. Janko je bio na rubu, nemirno je spavao. Vidio je dubok rov i 

sljedeću livadu na kojoj je bilo mjesta, tamo su bili bjegunci iz Bjelorusije, bilo je Kozaka, koji su kod 

nas ratovali za Njemačku. Kad se drugo jutro probudio, na ovom mjestu nije našao više nikoga. Se-

damnaest ljudi iz razreda je stradalo na Bleiburgu. Nitko ne zna ništa o njima. Janko je tek nakon 

četiri, pet godina nakon što smo se sastajali ispričao tu priču jer se bojao da ne nastrada. 

Sastajete li se i danas, slavite li godišnjice mature?

Neću zaboraviti jednu od proslava mature u Koncertnoj dvorani Lisinski na koju sam doputo-

vao iz Pule. Proveli smo divno prijepodne, gledali smo stare dnevnike. Svake smo se godine prve 

subote u veljači redoviti sastajali. Sad nas je sve manje. Doktor Mesarić, poznati okulist, profesor 

Čavlek, profesor s Geodezije, Percela, ekonomist i Branko Hanž, akademik, bio je direktor Sveuči-

lišne biblioteke. On stanuje u centru Zagreba, pao je niz stepenice i ima fobiju stepenica. Zadnji su 

nam sad umrli iz našega društva. Slavko Jelinek, sjedio je sa mnom, za vrijeme rata smo zajedno 

gurali kištre u Graweu, u fabrici lijekova, trebalo je nešto zaraditi. Sa mnom je sjedio i Smrekar, koji 

je završio Filozofski fakultet i radio na Televiziji. To je bilo društvo koje se sastajalo, družili smo se, 

prije zajedno svirali. Poslije rata smo se svaki četvrtak zajedno sastajali. Išli smo uvijek tamo gdje 

je veliki stol, najčešće u Palace. Kako se smanjivalo društvo, tako se smanjivao stol oko kojega smo 

kavu pili. Sad smo za malim stolićem u kafiću kak se ide u Ghetaldus. Svakog četvrtka se tamo ne-

koga može naći. Profesor Čavlek ide svugdje s fotoapartom. Ima masu slika iz našeg đačkog doba 

da vidite kak dečki tad markiraju. Dok je bila Banovina, nismo smjeli dobiti batine u razredu. Promi-

jenio sam nekoliko gimnazija. U II. gimnaziji, na povišenom podiju bila je udubina u kojoj su stajale 

šibe, do četvrtog je razreda bila šiba. Profa je tukao packe, kazna je bila stajanje u ćošku, klečanje u 
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ćošku i packe. Takav je bio na Klasičnoj. Rodio sam se u državi Srba, Hrvata i Slovenaca, onda sam 

živio u Kraljevini Jugoslaviji, pa u NDH-u, pa u Federalnoj Jugoslaviji, a sad u Hrvatskoj, a furt sam 

na istom mjestu. Sam stradaš. Veliki garnizon u Zagrebu za vrijeme Banovine Hrvatske, i u njemu 

svi s istoka. U mjestu gdje je bilo trideset rimokatoličkih obitelji. Otac me je poslao kod djeda i u 

pučku školu u Jaski. U gimnaziji u Korenici direktor je bio profesor Špajn, Hrvat. Ja sam nadrapao 

u drugom razredu gimnazije, htjeli su me isključiti iz svih škola bivše Jugoslavije. U našoj čitanci 

bila su dva štiva latinica, jedno ćirilica, školske zadaće pišu se dvije latinicom, jedna ćirilicom, go-

dišnje deset zadaća. U drugom razredu, u novoj školi, nakon što su me iz jedne izjurili, pisao sam 

i ja tako. Dolazim doma i Banovina je Hrvatska, tata je gore i pravnik je. Naizust je trebalo znati 

neke pjesme, Fišer, urolog, prvi odgovara, ja sam dobacivao, smijeh. Profa me je nadigao za kosu, 

zato valjda sad i nemam kose. Otvaraju se razredi a, b, c. Direktor Musulin, otac pijanistice, rekao 

mi je da zovem oca. U to je vrijeme Zagreb imao tri telefonske brojke, tatin je broj bio 369. Taman 

je ravnatelj sjeo, tata je odmah došao u službenoj uniformi. Službeni auto je bio adut. Primio ga je 

ravnatelj, čujem iz sobe galamu. Iste su godine maturirali, direktor u a razredu, otac u b u gimna-

ziji u Varaždinu. Diša traži da me se isključi i da nastavim školu u Gjevgjeliji. Kućni prijatelj rekao je 

mom ocu da se osniva V. gimnazija. 

Kakva je bila službena procedura za prebacivanje iz škole u školu?

Prebacio me je ćaća. Svjedodžba i dodatni ispit iz krasopisa. Treći razred završio sam s odlič-

nim uspjehom, čitale su se moje zadaće u razredu. Četvrti razred isto. U petom razredu nastala je 

promjena klime, nije bila ni jedna zadaća na ćirilici. 

Što je sve škola sadržavala u to doba?

Bio je rat, mi počinjemo u zgradi gdje je bila I. gimnazija i gdje je sad Muzej Mimara. Pala je Ju-

goslavija i u I. se gimnaziju uselila njemačka vojska. Nas je bilo svugdje. Kad je bila uzbuna, trčali 

smo u Učiteljsku školu u podrum. Šteta što profesora Rubina nema da vam priča. Maturu sam pola-

gao u Medulićevoj u birtiji. U Krajiškoj ulici je bio Viški podrum i profa je rekao nama trojici koji smo 

polagali maturu da idemo tamo, jer ovi gore nisu blesavi, ne budu gađali birtije koje će im trebati 

ako osvoje ovu zemlju. 

Kakav je bio odnos između profesora i učenika?

Profesorima smo govorili „Gospodine profesore”. Na maturalnoj večeri meni je došao profesor 

Rubin i rekao: „Čuj, bumo se tikali.” Bilo je dva, tri profesora s kojima smo se tikali. Najidealniji je 

bio doktor Paša, on je vjeronauk predavao. Doktor teologije mi veli da mu moram reći ti. Prohaska 

je tada bio, poslije rata pojam, njegov orkestar u Glazbenom zavodu. Branko Kralj, golman, profe-

sori koji su bili sveučilišni profesori. Bili su ljudi od krvi i mesa.

Kakav je bio način ocjenjivanja?

Rijetki su profesori jahali na zarezu. Malo je ljudi padalo, najviše zbog toga jer nisu dolazili. 

Jedan je studiozno išao u gimnaziju, našli smo ga u šestom razredu i tamo smo ga ostavili. Bio je 

glavni seksolog u razredu jer je tri razreda repetirao. 

Jeste li imali fakultativnu nastavu, izborne predmete?

Toga u ono doba nema. Mogli ste imati dopunsku u francuskom kružoku, Glazbom izvan škole u 

glazbenoj školi ili na konzervatoriju učiti Beethovena.
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Koji Vam je predmet bio najdraži?

Bio sam marka u hrvatskom jeziku. Hanž Branko i ja. Profesor Frol je ocijenio da je moja i 

Hanžova zadaća vrh i vodio nas je u više razrede da ih čitamo. 

Jeste li imali školske izlete?

Jesmo, išli smo u nižim razredima u Samobor, igrali smo nogomet, Branko Kralj je branio, 

Dragec Horvat je zabijao golove, a vodio nas je Frol. „Pred menom da nitko nije zapalio cigaretu. 

Pušači, meni iza leđa da ja ne vidim.” Samo Frol naprijed ide. S toga su se vicevi delali.

Kako su bile organizirane sportske aktivnosti?

Skok uvis je bio na letvi. Profesor Vuksan i doktor Mudrinić. On je bio doktor medicine, ali je 

imao i Fakultet fizičke kulture. Letva je pukla, nisam ja sportski tip. Otac Sande Dubravčič, on je bio 

odličan nogometaš, trenirao je nogomet. 

Gdje ste imali tjelesni?

Kad sam bio u Klasičnoj, u gimnastičkoj dvorani u Križanićevoj. „Stupaj, lijeva, desna!” Kao voj-

ska. Kad sam prešao u Srednju stručnu školu, bila je gimnastička dvorana, ali smo rijetko u njoj bili. 

Radije smao išli na sportsko igralište iza škole. Profesor je bio prijatelj dečkima. 

Koja su važna događanja bila u školi, što se slavilo tada?

Glavna događanja su se događala u prostoru WC-a. Uvijek. Neki dečko je donio kreč i napisao 

rum, viski. Bilo nas je šest, sedam, neki su pušili, velečasni Kokot govori: „Da se nitko nije maknuo!” 

Došao je podvornik i donio hampere i krpe. „Dečki, kad to očistite, zovite me, ja sam u zbornici.”

Jeste li posjećivali kazalište i neka kulturna događanja?

U to doba, za Juge, đaci nižih razreda poslije osam navečer nisu bili rado viđeni na cesti. Zato 

se dobivala opomena ili ukor. Moglo je to biti jedino s roditeljem. Moj otac je trebao doći u školu i 

reći da sutra navečer idemo na Eru s onoga svijeta i mlađa sestra koja je išla kod Ostermnke, i za 

nju je morao tražiti dozvolu da možemo poslije osam biti na cesti. 

Jesu li se u školi održavale predstave?

Ne, osim što je jednom došao nekakav švapski ansambl. Poslije je dio Mađara to razjurio. 

Je li škola sudjelovala na natjecanjima?

Bio sam đak gimnazije i konzervatorija. Imali smo svoju svirku za vrijeme rata. U prvom razre-

du gimnazije bilo je natjecanje zborova u Narodnom kazalištu. Sve gimnazije i škole su nastupale 

sa svojim zborom. Tad sam bio u Nadbiskupskoj gimnaziji i s profesorom Magdalenićem smo delali, 

nastupili smo sa Zrinjskijem, U boj, u boj! i s velikim zborom osnovnoškolaca, to sam pjevao. Kad 

smo počeli fortissimo, kazalište je pljeskalo. Iza nas je nastupilo trideset pjevača s Učiteljske škole. 

Izvukli su nekakvu baladu i pobijedili, a mi smo bili drugi.

Jeste li imali poseban kodeks odijevanja?

Morao si imati škloski kapu, cure francuske kape s oznakom škole. Srebrna su bili niži školci, 

zlatna traka i zlatni broj viši školci. To je vrijedilo za sve gimnazije. Kravata je došla u petom razre-

du, da se vidi da sam veliki dečko, mama mi je več u četvrtom razredu stavila kravate. Kratke hlače 

su bile u prvom razredu, drugom. U trećem nije bilo nego što imaš, to obuci. Bio je rat. Profesori su 

bili s nama. Koji je to odnos bio u višim razredima! Sve je štimalo.
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Što se kažnjavalo?

Prvi predmet je vjeronauk. Na misi se trebalo zapisivati. Suplenti su imali popis razreda i čitali 

imena. Podnosili su popis tko nije bio na misi. 

Što su učenici najčešće upisivali nakon naše V. gimnazije?

Tehnički fakultet i Medicinu. Smrekar i Hanža otišli su na književnost. Nekoliko ih je išlo u na-

stavničke, profesorske vode. 

Vi ste studirali Medicinski fakultet?

Upisao sam Medicinu. Došao je brak, otac je ostao bez posla, sestra je trebala završiti, netko 

je morao kruh zaraditi. Svirao sam violinu. Supruga je završila višu školu za direktore filijale Na-

rodne banke. Kad se Narodna banka ukidala, u manjim kotarima su osnivali komunalne banke. U to 

se vrijeme u Istri rješavala zona A i zona B i puno ljudi iz Istre otišlo je u Italiji. To je nastala rupa s 

pismenim ljudima. Supruzi je ponuđenio mjesto u Istarskoj banci. Otišli smo tamo. Ja sam završio 

škole u Ljubljani, priznala mi se viša stručna sprema, postao sam anesteziolog. Trebala je dignuti 

svoja tri brata na noge, i nas je bilo četiri, a samo dva smo radili. Poslije je radila u banci, a slobod-

no vrijeme bavila se uspješno risanjem, crtala je, naiva. Možete vidjeti njezine slike u Akademiji 

znanosti i umjetnosti. Imala je poslije smrti izložbu za koju je traženo da se produlji trajanje. Na 

Svjetskoj izložbi među više od petsto slikara dijelilo se zlato, srebro i bronca i 12 diploma, osvojila 

je diplomu u Milanu i u San Pelegrinu srebrnu medalju. Ja sam radio u turističkoj sezoni. Otac je 

u onoj zemlji bio priznat stručnjak za politiku, a otišao je u mirovinu kao noćni čuvar zagrebačkog 

Mirogoja. Moram sad kavu popiti.

Sara Filipović, 4. razred 

V. gimnazija

Voditeljica: Vesna Muhoberac

Novinarski radovi učenika srednjih škola

LiDraNo 2016. // 345



INTERVJU S MAŠOM KOLANOVIĆ

Riječima, crtežom ili oboje
Maša Kolanović, osebujna spisateljica i osoba, završila je IV. gimnaziju te 
diplomirala kroatistiku i komparativnu književnost na Filozofskom fakultetu 
Sveučilišta u Zagrebu. Danas na istome fakultetu radi na Odsjeku za 
kroatistiku, a uz to je napisala i nekoliko djela kao što su Sloboština Barbie 
(2008.) te Jamerika (2011.).

Školovanje i mladost

U srednjoj ste školi bili glavna urednica časopisa GIV (školski list IV. gimnazije) u kojemu 

ste ujedno i objavljivali svoja početnička djela. O kojim ste temama te u kojoj formi pisali u tom 

razdoblju?

Zahvaljujući poticaju profesorica Vesne Mihelčić i Dubravke Kozina, tada sam dobila priliku ure-

đivati školski časopis što je za mene bio velik izazov. U tom sam časopisu pisala različite tekstove, 

od poezije do eseja. Što se tiče fikcije, bili su to mladenački radovi na teme koje čovjeka najviše 

okupiraju u toj dobi, poput ljubavi i ostalih ''nemira''. Iz današnje perspektive ti mi tekstovi, dakako, 

djeluju naivno. Ali, hej, od nekud se mora krenuti. 

Opis školovanja u Četvrtoj?

Veselje, prijateljstvo, čitanje, muzika, otkrivanje. 

U mladosti ste neko vrijeme proveli u Beču i SAD-u. Kakvi su Vaši doživljaji toga „velikoga 

svijeta'' te koliko se on razlikuje od naše male Hrvatske? 

Boraviti neko vrijeme izvan Hrvatske za mene je bilo dragocjeno iskustvo i svakome bih prepo-

ručila da iskoristi ili potraži takvu priliku. Moj boravak u tim sredinama je, dakako, bio u zaštićenim 

uvjetima stipendije kada su vam osnovni uvjeti za život osigurani što je svakako drugačije nego kad 

morate negdje počinjati ispočetka. U tim stipendijskim boravcima imala sam prilike upoznati dru-

ge akademske sredine, usporediti prednosti i mane našeg sustava visokog obrazovanja, upoznati 

stručnjake iz područja kojeg se bavim i naučiti nešto novo. Prednost tih sredina su bile te što su 

odnosi među kolegama bili profesionalniji - ili se barem meni tako činilo, sustavi sređeniji, ali sam 

također uvidjela da naša sredina unatoč teškim uvjetima, nudi prilično kvalitetno obrazovanje iz 

humanističkih znanosti. 

Sloboština Barbie

U Vašem djelu Sloboština Barbie progovarate o ratnoj tematici. Iako ste bili vrlo mladi, što 

Vam je bilo najstrašnije u tome razdoblju?

U Sloboština Barbie donosim jedno specifično iskustvo rata proživljenog u Novom Zagrebu. 

Taj rat nije bio prva linija fronte, ali je odjekivao djetinjstvom na različite načine, kroz propagandu, 

strah i jednu veliku promjenu javne sfere u odnosu na njezin dotadašnji tijek. S druge strane, to 

iskustvo sažima neka tipična mjesta djetinjstva pa je tako rat isprepleten s igrom. Strah je bio po-

vezan s obje sfere: strah od zračnih uzbuna, ali i strah od odbačenosti. 
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U istome djelu svoje roditelje prikazujete više kao uloge nego osobe. Kako su oni reagirali 

kada su otkrili Vašu perspektivu toga ratnoga vremena?

Zbog autobiografskih elemenata u knjizi, moji roditelji su, dakako, uložili prigovore na neka 

mjesta u kojima je veću ulogu imala moja mašta. Ali, s obzirom da razumiju da je prvenstveno riječ 

o fikcionalnom djelu, takvi su se prigovori ubrzo pokazali nesvrhoviti. Bilo im je naposljetku drago 

što sam oblikovala to specifično iskustvo u formi ove knjige. 

Za vrijeme čitanja ovoga djela zamišljala sam Vas kao djevojčicu zarobljenu u tijelu žene, 

a to ste mi potvrdili svojim stilom. Iako ste pisali o Barbici koja Vam je u djetinjstvu bila pojam 

savršenstva, rekla bih da ste potpuna opreka toj fatalnoj lutki. Koliko Vam je bitna moda te 

pokušavate li nešto izreći svojim odijevanjem i općenito stilom?

Moda i oblačenje je za mene jedan vid izražavanja i kreativnosti. S modom igram određene ulo-

ge i oblačim se ovisno o poruci želim odaslati u određenom trenutku. S modom iskušavam određe-

ne granice: hoće li me ljudi procijeniti na temelju onoga kako se odijevam ili onoga što radim, kako 

spojiti to dvoje, kako zavarati protivnika... Moda je za mene igra, ona ima svoja pravila i klišeje koji 

su tu da se s njima pregovara ili da ih se krši. 

Uživate li više u pisanju ili predavanju te kako Vas Vaši studenti doživljavaju s obzirom na Vaš 

prijateljski odnos prema mladima?

Od rada na fakultetu živim, taj me rad hrani i plaća račune iako se moje pisanje fikcije i istraži-

vanje često se preklapaju, raspisujem ono što proučavam kao što proučavam ono što raspisujem 

u fikciji. Najveći problem je odgovornost i različite obaveze koje sa sobom nosi rad na Fakultetu pa 

je pronaći vrijeme za pisanje fikcije ponekad prava borba. Vjerujem da moji tekstovi ne bi bili takvi 

kakvi jesu da nema ovog znanstvenog dijela i obratno. U predavanju vidim izazov, pronalazim ne-

posredni smisao u onome čime se bavim. Bez obzira što čovjek danas može učiti i prikupljati znanje 

na različite načine, vjerujem da je neposredan odnos studenata i predavača iznimno važan kao što 

mislim da takav odnos treba biti ravnopravan i pun obostranog uvažavanja. Kao što su mene neki 

predavači ''zarazili'' za književnost, tako se i ja trudim biti inspiracija, generirati ljubav za znatiže-

lju i kritički odnos prema svijetu, za sada na obostrano zadovoljstvo. 

Likovno ili literarno…ili oboje?

U Vašim djelima osim pismenoga možemo vidjeti i ilustrirane radove. Jesu li oni na neki način 

avangarda uobičajenoj kompoziciji proznih djela? Biste li se u budućnosti, možda u mirovini, 

voljeli baviti slikarstvom?

Da mogu, evo, sad bih otišla u mirovinu i isključivo se bavila takvim kreativnim stvarima. Ali 

još ću morati malo pričekati. Veseli me likovno istraživanje i posebno proučavanje odnosa teksta i 

slike. Likovni potencijal književnih tekstova još je uvijek podcijenjen i neprepoznat u našoj sredini. 

Ja mislim da bi se svako književno djelo dalo prebaciti u likovni jezik. Time bi nam knjige bile puno 

zanimljivije. 

Saznala sam da imate kćer predškolske dobi. Kako doživljavate svoju novu ulogu, ulogu 

majke? Jeste li joj već kupili Barbiku?

Nova uloga majke donijela je veliku promjenu u mom životu, ponajviše na ovoj osnovnoj razini 

organizacije vremena i energije. Naprosto se otvorio još jedan kanal koji iziskuje posvećenost, lju-

bav i vrijeme. Moja je kći svoju prvu Barbiku već dobila iako ima tek dvije godine i to upravo od vas 

učenika IV. gimnazije kada ste mi prilikom Festivala svjetske književnosti na poklon dali lutku. Po-
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slije ju je bilo teško držati u tajnosti. Moja kći Barbiku upotrebljava na neki svoj način: vozi je u ko-

licima za veću lutku, čisti s njom prašinu, vrlo je, što bi se reklo cool i opuštena što se tiče Barbike. 

Lutka često leži bačena i raščupana u igračkama za puno mlađu dob. Ali je zato opasno zaražena 

čitanjem. Puno čitamo slikovnice koje su i meni interpretacijski izazov, a čitanje mojoj kćeri mi na 

jedinstven način otkiva važnost priče u našim životima. 

Za kraj, zanima me kakav odnos imate s bakom? Naime, Sloboštinu Barbie posvetili ste 

upravo svojoj baki Roži te ste nas na Festivalu svjetske književnosti zamolili da Vas slikamo kako 

biste baki mogli pokazati sliku.

Sa svojom bakom koja ima 96 godina sam jako povezana, njezina životna iskustva su za mene 

iznimno zanimljive priče, a opet veže nas uzajamno razumijevanje i toplina. O njoj bi jednog dana 

trebalo napisati roman ili barem priču. 

  

Sara Štivčević, 4. razred

IV. gimnazija

Voditeljica: Marijana Janjić

Učenici 3. razreda - „Mijau”, mentor: Filip Pintarić, prof. mentor 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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Samo par godina za nas?
Sredinom ili krajem sedamnaestog stoljeća izumro je dodo, ptica trkačica djeci poznata iz broj-

nih crtanih filmova. Kao glavni razlog izumiranja ove veličanstvene ptice navode se ljudi, točnije 

dolazak i nastanjivanje ljudi na Mauriciusu. Prvi ljudi su na otok dospjeli slučajno kada je pet nizo-

zemskih brodova zbog lošeg vremena bilo primorano potražiti sigurnost na kopnu, koje su odmah 

po dolasku nazvali Otokom labudova. Kroz godine, Mauricius su naselili ljudi, doveli domaće životi-

nje koje su zaslužne za činjenicu da je danas od dodoa ostao samo poneki kostur koji se brižno čuva 

u muzejima. Budući da je dodo ptica koja je polagala samo jedno jaje, a dok su žive ptice lovili lovci, 

iako je njihovo meso bilo na glasu kao meso ružnog okusa, njihova gnijezda uništavale su domaće 

životinje koje su ljudi doveli sa sobom sve dok i posljednji primjerak dodoa nije istrijebljen.

Dodo nije jedina životinja koja je doživjela ovakav kraj, valja spomenuti i tasmanijskog tigra, 

tobolčara koji je u Australiji bio grabežljivac ravan vuku. Iako podrijetlom iz Australije tasmanijski 

tigar je s tog otoka nestao prije više od 3000 godina izgubivši borbu protiv dinga, mnogo snažni-

jeg protivnika koji je na australski kontinent stigao zajedno s Aboridžinima. Ni sami Aboridžini nisu 

bili pretjerano naklonjeni ovoj životinji, lovivši je pod izlikom da im ubija ovce. Sve to je rezultiralo 

nestankom ove životinje 1936. godine kada je posljednji tasmanijski tigar imena Benjamin uginuo 

u zoološkom vrtu u Hobartu.

Ljudi su bili uzrok izumiranja i brojnim drugim životinjama, sa svojim superiornim stavom i uni-

štavajući njihova staništa, ubili su na desetke, možda čak i stotine drugih vrsta čije je pravo na ži-

vot bilo posve jednako ljudskom. U 2016. godini, u vremenu kada je tehnologija toliko uznapredova-

la da su stvari koje su prije 20 godina bile nezamislive danas zastarjele, čovječanstvo se okrenulo 

drugom cilju. Shvativši greške iz prošlosti, danas ugrožene vrste životinja pokušavaju održati na 

životu, njihova staništa se ne uništavaju, neke vrste žive u pažljivo čuvanim rezervatima daleko od 

grabežljivaca kako bi se njihov broj povećao i vrste spasile. Danas, za promjenu, čovječanstvo po-

kušava istrijebiti sebe.

Rat je danas postao svakodnevica o kojoj često slušamo, čitamo, gledamo filmove sa zdjelom 

kokica u krilu smatrajući da je to u redu zato jer se događa na nekom drugom mjestu, nekim drugim 

ljudima. Budući da ga ne gledamo pred vlastitim vratima rat postaje banalan, nešto o čemu ćemo 

čitati kako bismo prikratili vrijeme čekajući na red kod zubara ili kod automehaničara. Ne znajući ni 

uzrok ni povod tom događaju te često nesvjesni stanja koje će ostaviti za sobom, jer mrtvi postaju 

brojke, a brojke se, baš kao i brojevi telefona, brzo zaboravljaju.  

Osobine kao što su skromnost i tolerantnost ustupile su svoje mjesto pohlepi i bahatosti. Gle-

dajući sebe i osobne ciljeve ljudi ne prežu pred gaženjem drugih ljudi, pijuna koje trebaju izbaciti iz 

igre na svom putu do drugog kraja šahovske ploče. Pola Zemljina stanovništva umire od gladi dok 

druga polovica kupuje petnaesti automobil i to samo zato jer je žut, a žuti dotad nisu imali. Životni 

standardi sve su niži. Stopa nezaposlenosti sve je viša, kako i ne bi bila kada danas rade roboti. Ro-

boti su jeftiniji, ne traže plaću, ne trebaju odmor, ne umaraju se, te su kao takvi izvrsna investicija 

za poslodavca koji želi smanjiti troškove i tako povećati dobit, bez obzira što će stotine ljudi na taj 

način ostati bez posla. Ionako su sami ljudi krivi za otkaze jer, kad se sve uzme u obzir, oni su izra-

dili i razvili robote.

Nisu samo roboti krivi za današnje stanje u svijetu, i uz umjetnu inteligenciju, oni su samo na-

prave, uređaji, nemoćni da naprave promjenu. Jedini sposobni da naprave promjenu su ljudi, iako 

se i njihov broj smanjuje. Brojni su ubijeni jer su bili „pogrešne” vjere, druge boje kože, slušali su 

krivu glazbu, njihov stav o nekoj temi je bio drugačiji od mišljenja većine. Zbog toga istrijebljeni, 

baš kao i dodo, baš kao i tasmanijski tigar, učeći nove generacije da se treba uklopiti da bi preži-

vio, bez obzira na to što ćete u pokušaju da postanete isti kao i drugi najvjerojatnije izgubiti sebe. 
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George Orwell je u svom djelu „Životinjska farma” napisao „Sve životinje su jednake, ali neke 

životinje su više jednake od drugih.”, ta rečenica savršeno opisuje današnju sliku svijeta, gdje lju-

di iako to na prvi pogled tako ne izgleda, nisu ravnopravni. Ograničeni su stereotipima, običajima, 

načinom razmišljanja drugih ljudi, vlastitom nesigurnošću. Za sve to ne mogu kriviti nikog drugog 

doli samo čovječanstvo kojem pripadaju. Današnji ljudi sve više nalikuju robotima, napravama vo-

đenima programskim kodom, samo što ih umjesto koda vodi nešto drugo, vode ih vlastita pohlepa, 

a za razliku od robota, ne postoji granica do koje su spremni ići, tako da, dok svjetska populacija ra-

ste, izumire čovjek, te se neizbježno pitanje mora postaviti: je li ostalo još samo par godina za nas?

Marina Kuran, 4. razred 

Tehnička škola Ruđera Boškovića

Voditeljica: Žaneta Gerovac

Natalija Matošević, mentor: Filip Pintarić, prof. mentor 
Fotografija: Danijel Berković, PIXELL 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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Mia Čolić, mentorica: Vinka Mortigjija Anušić, prof. savjetnica 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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Serijski ubojice na slobodi  
U trenutku dok čitate ovaj tekst ulicama bezbrižno hodaju ljudi koje vjerojatno ne opažate, ljudi 

koji skrivaju mračnu tajnu. Njihova žudnja za moći nad drugima, za ulogom Boga u nečijim životu 

jača je od njihove psihe i racionalnoga mišljenja. Govorim o serijskim ubojicama. 

Neki od poznatijih i meni intrigantnijih serijskih ubojica koji su utjerali strah u kosti svima oko 

sebe i ostavili krvavi trag u prošlosti su Jeffrey Dahmer i John Wayne Gayce. Za one koji nisu upo-

znati s ovim nesvakidašnjim ljudima, dajem kratak opis. Jeffrey Dahmer poznat kao Milwaukee 

Cannibal bolovao je od graničnog poremećaja ličnosti, šizofrenije i psihotičnoga poremećaja. Uz 

sve te poremećaje nije ni čudo da je postao ubojica. Njegove žrtve, sedamnaest muškaraca i dječa-

ka, nisu toliko poznate po broju koliko po svojim posljednjim trenucima života. Dahmer bi najprije 

silovao svoje žrtve, a nakon ubojstva njihova bi tijela komadao. Ako mislite da je to bolesno, to je 

tek početak: sačuvao bi dijelove tijela svih svojih žrtava ili pak dijelove skeletne strukture, a nje-

govi činovi nekrofilije i kanibalizma bili su široko poznati. Iako je očito da je bio psihički bolestan, 

svejedno je osuđen na smrtnu kaznu pa je posljednji dah ispustio na električnoj stolici. Na sličnoj 

granici ludila i horora nalazio se i John Wayne Gayce, muškarac koji bi danju bio kalun na dječjim 

rođendanima, a noću manijak koji bi prije nemilosrdnog umorstva silovao svoje žrtve, posebno dje-

čake i mladiće. Navodno, Wayne Gayce nije bio homoseksualac već je to radio, kako je sam naveo, 

zato jer je uživao u njihovom poniženju.

Iako su ovi monstrumi uhićeni i smaknuti na električnim stolicama, njihova je dijabolika ostala 

kao prijetnja koja je opčinjavala neke nove umove. Jedan od njih je Issei Sagawa koji je dobio nadi-

mak Kanibal Kobea jer je ubio, silovao i pojeo ženu i to upravo ovim redoslijedom priznajući krivnju. 

Za razliku od Dahmera, Gacya Issei Sagawa nije zasluženo kažnjen za svoje zločine. Najprije je pro-

glašen psihički neuračunljivim pa je hospitaliziran u umobolnicu iz koje se zbog navodnih „proble-

ma u papirologiji” izvukao nakon petnaest mjeseci. Tajna je zapravo u utjecaju njegovog moćnog i 

imućnog oca. Issei Sagawa je o svojem ubojstvu napisao čak dvije knjige, poslije glumio u filmovima 

i držao govore gdje je detaljno opisivao kanibalizam, tvrdeći da ljudsko meso ima okus sličan tu-

njevini. Danas ovaj kanibal uživa u nezasluženoj slavi i slobodi u Tokiju. Predator Ciudada Juareza 

kojemu identitet nikada nije otkriven počinio je 165 ubojstava. 

I za kraj ostavljam čudovište iz Andija, to jest Pedra Lopeza. Između 1969. i 1980. ovaj je mon-

strum ubio preko 350 djevojaka: 110 u Ekvatoru i 240 u Peru i Kolumbiji. Ono što je strašnije od 

samoga njegovog čina izostanak je primjerene kazne za njegove zločine. U Ekvatoru nema smrtne 

kazne, a maksimalna zatvorska kazna je dvadeset godina tako da su Pedra Lopeza 1999. godine 

pustili iz pritvora. Danas ga traži Interpol jer je osumnjičen za ubojstvo iz 2002. godine.

Nakon ovoga izleta kroz policijske dosjee o krvavim „umjetničkim djelima” serijskih ubojica 

kojima su ljudska tijela poslužila kao materija za oblikovanje, ostali smo zgroženi i prestravljeni 

takvom stvarnošću koja nam se čini miljama daleka. Svima je jasno da ne želimo da se takve gro-

zote događaju, no postoji i nešto što mi nije jasno. Nije mi jasno zašto smo toliko opsjednuti mon-

struoznim i čudovišnim ubojicama: pišemo o njima knjige, snimamo o njima filmove, pa čak smo im 

načinili i voštane figure postavljene u muzejima kao da su neki veliki ljudi i heroji. Mislim, budite 

iskreni, zaintrigirao vas je naslov ovoga teksta. Kao što je i mene zaintrigirala ova tema. Stoga me 

ne čudi što neke ubojice ostavljaju svoje žrtve na javnim mjestima da ih ljudi mogu jasno vidjeti. 

Oni su naprosto gladni pozornosti i slave kojom ih hranimo. No, tko bi i nas mogao kriviti, kada je 

znatiželja dio ljudskoga bića.

Druga dilema koja se otvara ovom temom jest: je li smrtna kazna primjerena za ovakva nedjela? 

Ako mene pitate, ja sam odlučna da ne treba raspravljati o humanosti ako je u pitanju dehumani-
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zirano čudovište, odnosno osoba koja je odlučila ruke zaprljati krvlju nedužnih ljudi. Ako namjerno 

oduzimaš živote onda plati svojim. Nitko normalan nije sretan činjenicom da se serijski ubojice slo-

bodno šeću možda i njihovim gradovima, ali ako se i ne slažete sa starovjekovnim idealom „oko za 

oko, zub za zub” možda biste stvarno trebali razmisliti o razlici između humanoga i nehumanoga. 

Nažalost, na ovome svijetu žive ljudi koje ni debeli zidovi, ni rešetke ne mogu zadržati, „ljudi” koji 

se hrane smrću drugoga čovjeka.

Lara Tomić, 2. razred

Privatna umjetnička gimnazija s pravom javnosti

Voditeljica: Tea Hofmann

Tina Korboni, mentor: Vladimir Šimunić, prof. savjetnik 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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ŠKOLSKI BEND PSIHOZA

Psihotična "skank rock" 
atrakcija iz Zagreba
Bend je orijentiran na autorski rad, ali sviraju i obrade

Psihoza je novoosnovani zagrebački bend koji u ovoj postavi djeluje od šestog mjeseca prošle 

godine.Sastav čine gitarist Fran Mihelin, vokal Zvonimir Špacapan zvani Špac, Dunja Mrinjek kao 

prateći vokal, Brle, pravim imenom Luka Brkić na bubnjevima i perkusijama, Jakov Ramničer (iz III. 

b), poznatiji kao Lisac, na bas gitari i saksofonu i jedno vrijeme, kao zamjena bolesnog člana, Ro-

bert Šilić, učenik II. a razreda, na bubnjevima.

„Ime benda je k'o neka bolesna zafrkancija nastalo u mojoj glavi, al' kad nam je bubnjar završio 

na psihijatriji, znao sam da je suđeno da se zovemo Psihoza”, otkriva nam Lisac.

Psihoza je bend orijentiran na autorski rad, ali sviraju i obrade, najviše iz gušta. Bend je neko-

liko žanrova pomiješao u jednu melodioznu cjelinu prožetu žestokim rockom te ska, funky-groove i 

reggae elementima. Najveća snaga benda temelji se na njegovom višeglasju i unikatnom stilu stva-

ranja glazbe. Žanr muzike koju izvode definiraju kao skank rock- mješavinu stoner rocka i hard ro-

cka s elementima ska, punka, i funka.Svi članovi jednoglasno navodeTenacious D kao najveći glaz-

beni uzor benda.„To ti je ko da spojiš Dubiozu i… Gunse”, objašnjavaju nam.

Odlična svirka

Bend već duže vrijeme radi na demosnimci koju nestrpljivo očekujemo. U posljednjih nekoliko 

mjeseci imali smo ih prigodu vidjeti u dva zagrebačka kafića, u Strossu, gdje je nastupao i Robert 

Šilić, te u Kavanici. Održali su odličan koncert i digli atmosferu ugodnog zagrebačkog kafića. U Ka-

vanici u Varšavskoj počastili su nas tri sata dugom poslijenovogodišnjom svirkom, a interes i broj 

ljudi bio je veći nego u Strossu. Bend ima i autorskih stvari, ali su na svirkama većinom svirali obra-

de domaćih rock bendova, kao što su Azra, Boa, Film, Goran Bare i Majke, Laufer, Detour. Izvode 

također i pjesme svevremenskih rockizvođača, kao što suThe Queen, Red Hot Chili Peppers, Pink 

Floyd, Led Zeppelin, Guns 'n' Roses, Deep Purple, Nirvana,…

„Poslije svirke u Kavanici prišlo mi je barem petnaest ljudi, kažu da se baš osjetila naša uživlje-

nost i energija, a kad sviram, osjećam se kao da sam se potpuno oslobodio, baš ono, istinska sre-

ća”, objašnjava nam Lisac.

Kažu da vježbaju koliko im dopuštaju školske obaveze, s tim da navodi da se ponekad osjeća 

potpuno strgano jer pohađa i Sveučilište gdje uči svirati saksofon. S bendom trenutačno surađuje i 

violinistica koja njihovom zvuku daje posebnu harmoničnost, ali Lisac navodi da je to samo privre-

meno dok ne nađu nekog puhača.

Ljubav i glazba

Koliko su glazbenici atraktivni suprotnom spolu, možemo saznati iz Robertove priče u kojoj na-

vodi kako je nakon svirke upoznao divnu djevojku, ali je kasnije saznao da ga je prevarila tri puta u 

jednoj noći.„Robi, buraz, nije ti to za hvaliti se”, ubacuje se Lisac.

Na pitanje je li istina da basisti nemaju sreće u ljubavi, Lisac lukavo odgovara kako je on ujedno 

i saksofonist.

Jakov i Robert slažu se da je vrlo teško probiti se na našoj sceni i da bend zahtijeva jako puno 

fizičkog i psihičkog napora, ali također poručuju svim mladim glazbenicima i onima koji se namje-
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ravaju baviti glazbom da ustraju, budi uporni i vježbaju jer je to jedini način da koliko-toliku budu 

zapaženi. „Pet posto talenta, 95 posto rada i vježbe”, tvrde ovi dečki.

Bend trenutačno ne planira nikakve svirke jer rade na demosnimci, ali to ne isključuje činjenicu 

da ćemo ih uskoro čuti, ako nigdje drugdje, onda bar u našoj školi.

Filip Mežnarić, 2. razred

III. gimnazija

Voditeljica: Maja Ilić

Karla Ban, mentorica: Vinka Mortigjija Anušić, prof. savjetnica 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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SVE JE U UMU, AKO VAM JE UM SNAŽAN, ONDA JE I  TIJELO

Najstariji automehaničar u Hrvatskoj
Majstor Drago Liplin Dragec, 89 godina života i više od 75 godina rada u struci

Majstor Drago Liplin vjerojatno je najstariji automehaničar u Hrvatskoj. Odavno je u službenoj 

mirovini, ali on nikada zapravo ne miruje. Stalno ga zovu sa svih strana kako bi riješio ono što drugi 

ne znaju. Sedamdeset pet godina rada u struci, tko mu ne bi dao svoj automobil u ruke?! U osam-

deset devetoj još se zavlači pod kamione i automobile i otkriva svaki kvar.

Kako je sve počelo?

Počeo sam učiti zanat 1942. godine u Koprivnici, radionica se zvala,,Ferdo Gams”. U to vrijeme 

nije bilo puno vozila na cestama ni nekih drugih strojeva. Popravljali smo pisaće i šivaće strojeve, 

vršilice za pšenicu, kola s drvenim kotačima, itd. Po završetku rata, Nijemci su ostavili puno meha-

nizacije pa smo imali puno posla i učili zanat.

Kako je bilo u ratu?

Početkom 1945. mobilizirala me NDH, pješice smo došli u Zagreb, skupili su nas u,,Črleni laj-

bek” u Gračanima. Pobjegao sam preko noći. Na putu u Koprivnicu nabasao sam na partizane, 

onda su me i oni mobilizirali. Nekoliko dana poslije, u općem rasulu, pobjegao sam kući. Nakon rata, 

1946. godine, podizao sam drveni ugalj na doznake kada me prepoznao činovnik i prijavio da sam 

dezertirao iz partizana. Pozvali su me na obavijesni razgovor ali sve se na kraju dobro završilo.

Kako je bilo poslije rata?

Za mehaničare je poslije rata bilo dosta posla. Jedno vrijeme radio sam u,,Autopoduzeću” u 

Zagrebu. Tada su autobusi imali drvena kućišta, a unutra su bila dva reda klupa. S takvim autobu-

sima partijski su službenici išli u Varaždinske toplice na izlet. Budući da su kvarovi na takvim au-

tobusima bili česti, uvijek je išao i automehaničar u pratnji. Tako sam jedno vrijeme i ja pratio te 

autobuse.

Kada ste najviše zarađivali?

U Jugoslavenskoj narodnoj armiji zaposlio sam se 1956. godine, održavali smo strojeve u voj-

nim zračnim lukama. Plaća je bila vrhunska, ali nisam dugo tamo ostao.

Zašto niste dugo ostali?

Ja sam slobodan čovjek i nisam mogao podnijeti vojnu hijerarhiju. Vojnim autobusima vozili 

smo se zajedno sa zapovjednicima u Veliku Goricu. Mi civili, uglavnom majstori, morali smo ustupiti 

mjesto svakom golobradom vodniku ili bilo kojem drugom zapovjedniku. Nas su tretirali kao smeće, 

a pričalo se samo o nogometu. Sve druge teme bile su,,opasan teren”.To nisam htio podnositi ni za 

kakve novce na svijetu.

Kada je bilo najbolje vrijeme za radnike?

Od sedamdesetih do osamdesetih godina prošloga stoljeća. Tada se najviše zarađivalo, ali ja 

nikada nisam radio samo radi novaca. Volio sam sve isprobati. Tada sam radio u Gorskome Kotaru, 
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popravljali smo buldožere i velike strojeve. Zajedno s prijateljem, jedno sam vrijeme imao i vlastiti 

obrt. Dobro nam je išlo, međutim on je počeo uzimati novce bez moga znanja i,,biznis” je propao.

Ima li razlike u mehanici danas i mehanici nekad?

Mehanika je uvijek ista: ležajevi, klipovi, ventili…s ve je uvijek isto. Samo morate poznavati za-

kone fizike. Razlika je u tome što smo mi nekada morali sami najprije otkriti kvar, zatim izraditi dio 

i ugraditi ga u motor. Nekada se,,federkoval” i blatobrani su se,,nitali”, nije bilo ni stroja za zava-

rivanje. Danas su mehaničari monteri, staviš stroj na,,tester”, naručiš dio i ugradiš ga, a za to ne 

treba veliko znanje.

Što mislite, kako se postaje dobar automehaničar?

Svi loši automehaničari otišli su u vozače. Ako ne znaš posao, ne možeš dugo opstati u struci. 

Mehaničar stane pred stroj i sam mora rješavati problem, njegov propust ili neznanje odmah se vidi. 

Kada bi se svi ostali propusti odmah vidjeli kao automehaničarski, začas bi država izašla iz krize.

Kako to da ste i danas često,,pod kamionom” ili,,pod automobilom”, stalno radite a imate 

skoro devedeset godina?

Sve moje stare mušterije su i moji prijatelji, kada ne mogu riješiti problem onda zovu mene.

Ali mislim da je došlo vrijeme da usporim, mislim još jednu godinu raditi…

Jeste li se još ičim bavili u životu osim mehanikom?

Svašta je mene zanimalo u životu! Statirao sam u filmovima, a i moj Mercedes 120 iz 1936.,,glu-

mio” je u seriji:,,Kuda idu divlje svinje”. Godinama sam vodio i umirovljeničku sekciju u KUD Sesve-

te. Svirali smo na zabavama, bio sam sv. Martin, Djed Mraz, Djed Božićnjak i svašta još.

Što danas još radite?

Sve što treba u kući i oko kuće. Moja kćer mijenjala je kuhinju, trebali su doći majstori za drveni 

dio, drugi za plin, a treći za struju. Ja sam to sve sam riješio. Ovih dana spremam se oličiti kuću.

Otkuda Vam toliko energije?

Sve je u umu, ako vam je um snažan, onda je i tijelo.

Mateo Mrkonjić, 1. razred 

Elektostrojarska obrtnička škola 

Voditeljica: Dominika Papić Kukić
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Svijet nas petnaestogodišnjaka
Od dječurlije do mladeži, od svijetlih točki našeg društva do izgubljene generacije - širok spektar, 

mora se priznati. Dakle, petnaestogodišnjaci… Tko smo mi, što želimo i zašto vas uopće toliko gnjavi-

mo? Prije svega, imamo 15 godina, kao što vam naše ime govori. Rođeni smo te famozne 2000. godine. 

Godine promjena, novog početka i ulaska u nešto novo - tako barem kažu. Kako god bilo, zasigurno smo 

vam donijeli promjenu u živote. Petnaest godina nije malo; već imamo neko mišljenje o svijetu u kojem 

se nalazimo (bilo da je ono promišljeno ili samo jedan od naših hirova), opredjeljujemo se za neke dijelo-

ve društva (priklanjamo se određenoj supkulturi) i, ono očito, dobro znamo što želimo ili ne želimo (išlo 

to nama u korist ili ne). Viđate nas svaki dan: na ulici, u raznim ustanovama pa i u vlastitoj kući (možda). 

Možda ne primjećujete razlike među nama. Otac mi često kaže da izgledamo isto: ista frizura, odje-

ća, hod, ponašanje… No, mi smo veoma različiti. Rekao sam da se priklanjamo raznim supkulturama i, 

ako bolje pogledate, primijetit ćete da sam u pravu. Dolazimo u raznim oblicima: „šminkeri”, „darkeri”, 

„pankeri”, vječni navijači, štreberi… Mislim da se slažemo kad kažem da ima najviše tzv. „šminkera”. 

Zapravo, skoro svi petnaestogodišnjaci su „šminkeri”, no kada ih to upitate, oni će uporno negirati tu 

tvrdnju i pokušat će se distancirati od te skupine ljudi. Lako ih se prepoznaje. Način odijevanja - relativ-

no skupa i brendirana odjeća. U glavi „šminkera”, vanjski izgled najvažnija je stavka. Po načinu odije-

vanja prepoznajemo i „darkere” i „pankere”, no te supkulture kao da izumiru u Hrvatskoj. Smatram da 

su ih „šminkeri” jednostavno pojeli. U svakom petnaestogodišnjaku živi jedan mali strastveni navijač 

i jedan mali štreber. Pa kako i ne bi kad nam se život vrti oko ocjena, a sport nam je „ispušni ventil”. 

Naravno, ima onih koji su u cijelosti jedan veliki navijač ili štreber. Ti ljudi se onda priklanjaju tim sku-

pinama. Mislim da je jasno što karakterizira štrebera i vječnog navijača. Soba štrebera puna je knjiga, 

enciklopedija i u njoj se vječno nešto uči. S druge strane, soba vječnog navijača puna je dresova, šalova, 

postera sportaša i raznih predmeta vezanih uz sport. Dakle, ocjene i sport su najčešće korištene riječi 

u ovim dvjema skupinama. Ah, ocjene… Slažemo se da je uz pojam ocjena usko vezan pojam roditelja. 

Stalne svađe zbog premalo (ili rijetko previše) učenja. Neopravdani sati, jedinice, odlasci na informaci-

je.. svima su dobro poznati pojmovi. Ponašamo se kao da nam profesori i roditelji nisu jasni, ali najčešće 

ih potpuno razumijemo i jednostavno iz nekog neobjašnjivog razloga ne želimo poslušati. Naš odnos 

(dijete-roditelj) najbolji je kad nas se nagrađuje. Mobiteli, tableti, računala… magične stvari koje nas 

pretvaraju u anđele. Živimo u svijetu u kojem se bez tih električnih uređaja teško može preživjeti. Nama 

je bez njih život jednostavno nezamisliv. I onda kada dobijemo svoje dragocjene uređaje, slijedi „spaja-

nje” na društvene mreže, igranje igrica i zapravo uživanje svih blagodati koje nam internet pruža. Da se 

razumijemo, jest da „visimo” na mobitelima, ali nismo gluhi i slijepi. Pratimo svijet oko sebe: ISIL, izbje-

glice, Putin i izbori. Svaki petnaestogodišnjak ima svoje mišljenje o tim temama. Ha, ha, „svoje mišlje-

nje”. Zapravo ima svoju interpretaciju mišljenja svojih roditelja. Kada bolje pogledamo, neodvojivi smo 

od roditelja. I u tome je bit svega. Jest da imamo 15 godina, ali nismo ništa više od onog što smo bili kad 

smo imali 10 godina (samo se pravimo ozbiljniji i mislimo da se „i nas pita”). Ako stvarno želite ući u taj 

vreli kotao misli i ideja koji mi zovemo glavom, pogledajte novu HRT-ovu seriju „Nemoj nikom reći” i sve 

će vam biti jasno. Različiti smo, ima nas puno i 98% vremena glumimo nešto što nismo - „bahatimo” se 

roditeljima, ali nam poslije bude nevjerojatno žao. 

Svima je poznata rečenica „Mi smo vaša budućnost, jel' vas strah?” koju mladi često koriste. Nema 

razloga da vas bude strah jer mi smo samo novije verzije vas kad ste bili naših godina. Vi ste djeca „no-

vog vala”, a mi internetskog doba. Većih razlika mislim da nema. 

Matija Duda, 1. razred

II. gimnazija

Voditeljica: Ana Širinić
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Svježe amputirana ruka Satrianija 
ponovno napada Dom sportova
Intervju s pjevačem grupe S.A.R.S prije Pozitivnoga koncerta

Dana 28. studenoga 2015. u Domu sportova održan je drugi dan minidobrotvornoga festivala 

za borbu protiv spolnih bolesti pod nazivom Pozitivan koncert na kojemu je kao zadnji i glavni izvo-

đač nastupila srpska grupa S.A.R.S. S pomoću sitnih veza i vezica i velikoga truda uspjeli smo do-

biti priliku obaviti brzi intervju s pjevačem Žaretom na dan koncerta u backstageu.

Jeste li očekivali toliku potporu publike u Zagrebu lani? 

Ne, mislim da nitko iz benda nije očekivao ako govorimo konkretno o Zagrebu. Bila su tri kon-

certa u Tvornici i onda je poslije ta tri uspješna koncerta zakazan i četvrti u Domu sportova sedam 

mjeseci nakon Tvornice i bojali smo se hoće li ljudi uopće doći, da im ne dosadimo, no došlo je masu 

ljudi i sve se popunilo do posljednjega mjesta. Sjajno! Nevjerojatno je da smo u toliko kratkome vre-

menu imali toliko koncerata u Zagrebu, tako da smo u prošloj godini imali oko 12 000 posjetitelja.

Kakav je osjećaj stajati na pozornici gdje otprilike 8 500 ljudi kliče tvoje ime i pjeva tekstove 

tvojih pjesama?

Osjećaj je sjajan. Sjećam se da sam, kad smo imali tonsku, stao nasred dvorane, okretao se i 

rekao: „Sunce ti jarko, ovdje će doći mnogo ljudi samo da nas čuje.” Zaista je sjajan osjećaj.

Postoje li neki rituali prije ili poslije koncerata u kojima sudjeluje cijela grupa?

Uzmemo kokoš i onda je zakoljemo i prolijemo njezinu krv. Šalim se. Ja popijem koje piće da se 

opustim i to je to. Nekad se upjevavamo ako imamo više koncerata zaredom. Onda to znači da se 

upjevavamo kako treba. To je to. Piće i upjevavanje. Nakon koncerta pije se koja, ali tada te još jako 

drži adrenalin. Eventualno se uslikamo s fanovima.

Jeste li opušteniji kad svirate pred domaćom publikom ili negdje vani?

Pa ne… Ne primjećujemo neku razliku. Bitno je da je publika raspoložena i da hoće s nama su-

djelovati. Zagrebačku publiku jako volimo zato što je Zagreb jedan od gradova koji nam daje najvi-

še ljubavi.

Reci nam nešto o svojim glazbenim početcima. Kako si se počeo baviti glazbom?

Spontano. Od malih sam nogu dosta pjevao. Mnogi su me tjerali da idem na zbor ili što već. Ni-

kad nisam ništa konkretno imao, kako da kažem, nikad se nisam glazbeno školovao i onda sam u 

srednjoj školi s prijateljem napravio bend i tako je krenulo. Prvo smo htjeli repati pa bi ubacili tu i 

tamo pjevanje, ali se na kraju sve to poprilično uozbiljilo. U međuvremenu je uletio S.A.R.S. i eto. 

Baš sam se odlučio baviti glazbom 2010. godine kad sam dao otkaz u tvrtki gdje sam radio i rekao 

si da želim živjeti od glazbe.

Spomenuo si da su počeo svirati u srednjoj školi. Kako je općenito izgledalo tvoje 

srednjoškolsko doba? Kako si se zabavljao u to vrijeme, gdje si izlazio, kako si se provodio?

U srednjoj definitivno nije bilo svega kao danas jer je sve bilo teže dostupno, ali najviše sam 

uživao u alkoholu bez mjere. Pravili su se razni tulumi, klasika kao i danas. Izlaske u klubovima ka-

Novinarski radovi učenika srednjih škola

LiDraNo 2016. // 359



snije su zamijenili kućni tulumi i u srednjoj mi je to onda bilo najbolje jer si sa svojim društvom i to 

je najvažnije.

Kakvu si glazbu slušao kao mlad i koji su ti uzori?

U srednjoj sam školi najviše slušao RHCP i uz njih sam naučio svirati gitaru. Bio sam i na kon-

certu. Svirali su vrlo kratko, negdje sat  - sat i pol, zato što je to bio festival, a ne solonastup pa su 

ih svi popljuvali. Svejedno mi je bilo super da ih vidim uživo i da čujem kako zvuče.

Postoji li neka pjesma koja je svima u bendu najdraža?

Svakome je u grupi vjerojatno neka druga stvar najdraža. Meni je osobno najdraža pjesma Pro-

leće s posljednjega albuma i Lutka kad je izvodimo Sanja i ja.

Postoji li neka anegdota s koncerta koje se rado sjećaš?

Bili smo na koncertu u Ljubuškom i tamo smo već stekli prijatelje koliko smo puta bili. Jedan od 

organizatora nagovorio me da nazdravljamo i ispijamo rakije, a ja onako budala poprilično popio, 

uzmem čisto 2 deci na iskap i onako u elementu kažem da ću još sljedećih pet minuta biti svjestan, 

ali da poslije ne odgovaram za svoje postupke. U međuvremenu je, doslovno za deset minuta, doš-

la policija i rastjerala skup iz nepoznatoga razloga, vjerojatno zbog buke ili što već i onda sam ja 

onak mrtav pijan odvaljen, nesvjestan da je cijeli bend pobjegao s bine, a ja ostao, rekao kao hajde 

da pjevam. Bend me vukao s bine s pitanjem jesam li lud, ovi sve uhićuju i eto. Bilo je još toga, ali 

ovoga sam se prvog sjetio.

Vratimo se na današnji koncert. Što očekuješ od njega?

Svakako očekujem dosta ljudi i očekujem super provod jer, kao što rekoh, Zagreb ima dosta 

ljudi koji nas vole i super je energija na koncertima tako da ne vidim zašto ne bi i danas bilo dobro. 

Naježiš se kad je dobro. 

Žare je odradio vrhunski koncert koji je ostao nama, ali nadam se i njemu, u predivnome sjeća-

nju. Ako niste uspjeli doživjeti ovakvu prekrasnu i pozitivnu energiju na ovogodišnjemu Pozitivnom 

koncertu, nemojte žaliti. Zagreb će sigurno još mnogo puta ugostiti ove popularne glazbenike. Na-

damo se da se Žare neće previše ugrijati domaćim rakijama prije koncerta i da ćemo svi zajedno 

osjetiti malo ljubavi i veselja na njihovim koncertima

Leonarda Nikić, 2. razred

Klasična gimnazija

Voditeljica: Ana Mihaljević
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TESLINE FONTANE U ZAGREBU

Nikola Tesla - renesansni 
čovjek 20. stoljeća

Viši kustos Tehničkog muzeja Renato Filipin vodi Demonstracijski kabinet Nikole Tesle, a zadu-

ženje i za zbirke Elektroenergija, Instrumenti i učila, Elektrokemijska tehnika i Rasvjeta. Kao koau-

tor sudjelovao je u postavljanju dijela stalnoga postava u rodnoj kući Nikole Tesle u Smiljanu akao 

autor u obnovi stalnoga postava Demonstracijskog kabineta Nikole Tesle. Na putujućoj izložbi Ni-

kola Tesla - TheManwho Lit upthe World, koja je gostovala u Parizu, Bratislavi, Madridu i Helsinkiju 

također je sudjelovao kao koautor. Povodom proglašenja 2015. godine Godinom svjetlosti razgova-

rali smo s njim u Knjižnici Kajfešov brijeg, gdje nam je poslije predavanja o Nikoli Tesli otkrio zašto 

je Tesla i dalje toliko fascinantna osoba.

Završili se Fakultet elektrotehnike i računalstva u Zagrebu i nastavili se usavršavati - postali 

ste kustos. Zašto se mali broj ljudi bavi prirodnim znanostima?

Ljudi, kao i sve drugo što je na ovom svijetu, idu linijom manjeg otpora. Pustimo sve ono što je 

teško ihajdemo na nešto što nije tako teško. To je kao neki fizikalni zakon u svijetu i svemiru. No, 

oni koji imaju sklonost baviti se znanošću, idu linijom težega otpora i kasnije u tome uživaju.

Uživate li radeći u Demonstracijskom kabinetu Nikole Tesle?

U školama, srednjima,a pogotovo u osnovnima,Tesla nije dovoljno obrađen ni eksponiran. Razu-

mijem da se gradivo o Tesli ne može jednostavno uključiti u već postojeće pa mi je drago kad mogu 

onima koje to zanima ispričati neku priču o Tesli i drago mi je da ih mogu zainteresirati da sami 

„proguglaju”i nađu neki svoj interes kasnije,recimo,u medicini ili u fizici. A nadam se da će neki 

možda naći i buduće zanimanje vezano uz Teslu ili uz neke od prirodnih znanosti. Tako da me vrlo 

veseli rad u Tehničkom muzeju, tim prije što je Demonstracijski kabinet Nikole Tesle nešto posebno 

jer ima eksponate koji su stari skoro četrdeset godina. Naime, rađeni su za snimanje serije o Nikoli 

Tesli 1976. godine. U tom kabinetu možete vidjeti kako u laboratorijskim uvjetima napraviti munju,a 

ja uvijek osjećam nešto divlje u zraku kad je struja u pitanju.

Koji su Teslini najveći pronalasci i kako bi svijet izgledao bez njih?

Tesla je prijavio oko sto dvanaest patenata, i to u Americi, no njegovih patenata ima i u Velikoj 

Britaniji, Kanadi, Južnoafričkoj Republici, Njemačkoj itd. To su bili oni patenti koje je htio zaštititi. 

Dakle, fama o nekih tisuću patenata i sl. nije istinita. Isto tako postoje neki njegovi nacrti koji nisu 

patentirani. Najvažniji patenti vezani su, prvi,uz okretno magnetsko polje, odnosno elektroener-

getski sustav kojim se mi danas koristimo za dobivanje energije,a drugi uz visokofrekventnu stru-

ju, odnosno Teslin transformator kao osnovni način proizvodnje visokofrekventne struje. No, bez 

Teslinih izuma svijet bi, po mome mišljenju, vjerojatno bio isti, ili približno isti kao i danas. Naime, 

našao bi se netko drugi koji bi to što je Tesla napravio,ili nešto slično,svijetu donio. Jer on je zapra-

vo bio otkrivač onoga što se već nalazi u prirodi, a ne stvoritelj toga.

„Ja sam dio svjetlosti, a ona je muzika.”
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Tesla je čovjek koji je stvarao munje. Kakav je njegov odnos prema svjetlosti?

Njegov odnos prema svjetlosti bio je poseban. Po njegovu osobnom svjedočanstvu, on je gle-

dajući baš u Sunce u zalasku vidio kako se okreće magnetsko polje i radi indukcijski motor. Svje-

tlost je za Teslu vječna i prvobitna energija iz koje sve nastaje. Znao je govoriti da čovjek nije ništa 

drugo nego jedan oblik elektriciteta, odnosno da je energija prije svake materije, što se danas čini 

kao neko vrlo napredno mišljenje. Kada je grmjelo, on je razgovarao s munjama, a u svojem je umu 

vidio bljeskove iz očiju golubica, o čemu je govorio pred kraj života. Pjesnički je rekao: „Ja sam dio 

svjetlosti, a ona je muzika”- koju je on mogao čuti - nadodao bih.

Je li Tesla bio čudak ili pjesnik? 

On sam kaže u knjizi Moji izumi da je od oca naslijedio pjesničku notu, smisao za filozofiju iza 

društvene znanosti, a da je od majke naslijedio sve vezano za izumiteljstvo. Svima je čudno da se 

Tesla nije ženio. Tvrdio je da je znanost nešto kao svećenički poziv i da su žene najveći kradljivci 

snage, odnosno duhovne moći. Osjetila su mu bila razvijenija nego kod drugih ljudi. No, kod Tesle je 

sve otišlo malo u krajnost, pa ljudi vole reći da je imao razne psihičke poremećaje, da je bio germo-

fob, tj. pretjerano uredan, itd. Npr. kad bi došao u restoran, naručio bi dvanaest ručnika, rukavice je 

nosio obvezno sa sobom, svađao se s kuharima, nije volio bisere i breskve i sl. Nama je nakon toli-

ko godina teško objasniti neke stvari iz ovog kuta gledanja. On je o tome sasvim slobodno govorio. 

Mislio da će nakon sto pedeset godina njegovo ponašanje ipak netko moći objasniti. No,bez obzira 

na sve to, bio jesretan čovjek.

Kako komentirate Teslinu ljubav prema golubovima?

Možda su mu bili bliži od ljudi!Odrastao je na selu pa su golubovi vrlo dragi kad živite u zgra-

dama. No, šalu na stanu. Goetheov Faust je njegova omiljena knjiga i znao ju je napamet. Kada je 

došao do otkrića magnetskog polja, citirao je Fausta:„Već tone Sunce, zamire već dan / Al' ono 

drugdje novi život stvara / O, imat' krila - moj je davni san / O, letjet' za ljepotom toga žara. --- Da, 

divna sna! al' Sunce zapada / Ali čovjek ima krila duhovna / Al' tjelesna ne. Bozi nisu dali.” Tesla je 

bio opčinjen letenjem i volio je golubove prije svega zbog njihovih krila. Ptice imaju krila i nisu to-

liko vezane za zemlju, za materiju. Isto kao i čovjek, samo je on to zaboravio. Tesla je htio čovjeku 

vratiti svijest o vlastitim krilima.

Teslini sklopovi za računala 

Zašto ga je Encyclopaedia Britannica svrstala među deset najvažnijih ljudi u svjetskoj povijesti?

On je bio jaka individua, imao je patente iz raznih područja, ne samo iz fizike i elektrotehnike 

nego i iz strojarstva, zrakoplovstva, medicine itd. Malo se zna da je Tesla radio i fontane. Bio je 

prijedlog da se napravi neka fontana prema Teslinu nacrtu ovdje u Zagrebu, no to se nije ostvarilo. 

Zabilježen je velik niz Teslinih razno-raznih brojila, brzinometara za automobile itd. Njegov širok 

pogled na svijet i širok raspon onoga čime se bavio možda bi ga svrstao u tip renesansnog čovje-

ka kakav je bio Leonardo da Vinci. Tako da možemo reći da je Tesla da Vinci dvadesetog stoljeća. 

A naročito zbog toga što je imao ideje, a to je najvažnije kod svega - da imate neku ideju i budete 

ustrajni u tome da je ostvarite. On je te svoje ideje javno iznosio i bile su dostupne svima. Općenito, 

njegovi intervjui novinarima osobito su bili zanimljivi i inspirativni. A kasnije su mnoge zamislio ko-

jim je govorio doprinijele da drugi ljudi,koji rade na sličnim područjima,sami ali pod njegovim utje-

cajem, dođu do nekakvih svojih otkrića. Npr. Tesla je patentirao sklopove za računala. Ljudi koji su 

htjeli napraviti računala „skužili” su da je Tesla prije pedeset godina već nešto o tome patentirao. 
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Takve stvari vas onda iznenade. Ostanete puff. Dakle, svojim izumima i patentima iz različitih po-

dručja prirodnih znanost Nikola Tesla je inspiracija brojim generacijama znanstvenika i izumitelja 

danas, kao što će to sigurno biti i u budućnosti.

Kao znanstvenik Tesla je bio i teoretičan i praktičan. Što mu je značio novac?

Kako bi proveo svoje izume, novac mu je bio silno potreban i koristio seraznim trikovima i domi-

šljatošću da dođe do toga novca. Okupljao je pjesnike i pisce i novinare i volio se kretati u krugovi-

ma bogatih ljudi gdje je mogao svojom nastojanjima dobiti određeni novac, kao neka vrsta sponzor-

stva danas. Ali ono čemu je težio svakako nije bio novac. Njegova težnja je bila da pridonese dobru 

čovječanstva svojim izumima, što je i uspio. Trošio je novac koji je imao i kao mnogi drugi genijalni 

ljudi umro je siromašan.

Život je igra

Što biste izdvojili vezano uz Teslu, a o čemu se malo govori?

Toga ima više, ali postoji jedan zanimljiv pronalazak vezan za medicinu. I u tom je području Te-

sla imao važna otkrića. Riječ je o uređajima s određenim visokim frekvencijama kojima se može 

koristiti i za liječenje. Takvi uređaji blagonaklono djeluju na rast kose i na liječenje psorijaze. Nešto 

slično kao kad se strujom stimulira kontrakcija trbušnjaka. Imao sam prilike vidjeti takve uređaje u 

Australiji. To su cijevi koje na kraju imaju vakuumi njima se masira koža ili vlasište. Bili su u uporabi 

prije Drugoga svjetskog rata, a nakon njega zbog razvitka farmaceutske industrije i želje za brzim 

rješenjem problema takvi su uređaji otišli u zaborav. Ljudi su htjeli sve riješiti čarobnom tableti-

com. Također se malo zna, odnosno mislim da se još ne razumije, što je Tesla mislio kad je rekao da 

se čitavog života igrao i u toj igri uživao, a ustvari je cijele dane i noći radio toliko da običan čovjek 

to sigurno ne bi mogao podnijeti. Takvo mišljenje je čudno jer se odrasli i pametni ljudi ne igraju.

Koliko se Tesla u svijetu povezuje s Hrvatskom? 

Njegovim imenom zove se jedinica magnetske indukcije i on je jedini Slaven u Međunarodnom 

sustavu mjernih jedinca,što je stvarno velika čast. To je ono opće, svjetsko, no najviše ga povezu-

jemo s Amerikom. Da je Nikola Tesla danas živući čovjek ili da se rodi netko tko bi bio njemu sličan, 

najvjerojatnije bi Amerika opet bila najbolji izbor. Zato što tamo postoje najveće mogućnosti. Da je 

ostao u Hrvatskoj ili u Srbiji,što bi napravio? Pa ne bi napravio ništa, to vam je jasno. Dakle bitna 

je mogućnost da nešto učinite, a ako je nemate, ništa od toga. Teslu će uvijek povezivati u prvom 

redu s Amerikom, a koliko će ga povezivati s Hrvatskom ovisi o nama. Onoliko koliko ga mi cijenimo 

i o njemu govorimo, toliko će njegovo ime asocirati na Hrvatsku iz koje je potekao i dobru koje je 

svojim radom pridonio. Nadam se da je moj rad mala poveznica u tom smjeru.

Nikolina Golub, 4. razred

Škola za medicinske sestre Vinogradska

Voditeljica: Mila Mikecin
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Tko je napustio Paromlin? 
Dok koncertnom dvoranom Vatroslava Lisinskog odjekuju zvuci prekrasnih soprana praćenih 

orkestrom violina, sa starog Paromlina koji se nalazi odmah pokraj, padaju oronule cigle i trunu 

stropne grede. Stari Paromlin je zatvoren zbog požara koji je izbio davne 1988. godine. Sve do da-

nas nitko, osim eventualno grupe uličnih umjetnika, nije ga niti dirnuo. Nekada je bio iznimno važan 

za industriju i gospodarstvo jer se s druge strane nalazi odmah pokraj najvažnijeg željezničkog čvo-

rišta u Hrvatskoj, a danas ga nazivaju spomenikom kulture. Taj „spomenik kulture” kada ga se po-

gleda vrlo tužno izgleda u centru hrvatske metropole i slobodno možemo reći da nije tako tretiran, 

pogotovo od strane onih koji su ga tako i nazvali. Usred velike oluje koja je zadesila Zagreb, uruše-

njem zapadnog zida, postaje i opasnost i prijetnja za sigurnost građana. „Gledajte, bojim se, kaj se 

ne bi bojala, pa gle' te vi kak to 'zgleda, pa sam' je pitanje kad bude to opalo na moju kuću!” zabri-

nuto je izjavila susjeda Milka (63) koja već dvadeset godina živi samo pedeset metara od ruševine.

Obnova ili rušenje?

Glavno pitanje koje se sada postavlja je što učiniti s njime. Kroz godine i godine, pojavljivale su 

se razne ideje kako promijeniti budućnost ove razvaline. Rušenje ili prenamjena? Još nakon rata 

postojali su planovi za pretvaranje građevine u muzej, što bi svakako bilo sjajno jer bismo imali još 

jedno mjesto za obići u slavnoj Noći muzeja. Tako bi najpoznatiju zagrebačku ruševinu, obnovili u 

duhu spomenika kulture te bi tako zablistao u punom sjaju i postao turistička i kulturna atrakci-

ja. Obilaske kroz labirinte zidina, šetnje u razgledavanju interijera pratila bi tiha muzika iz obližnje 

dvorane Vatroslav Lisinski. 

Rušenje slijedi 2014. godine!

Budućnost Paromlina je odlučena. Rušit će se 2014. godine. No, ako bolje pogledamo današnji 

datum se piše sa šesticom na kraju, a koliko sam vidio, jučer je zgrada još uvijek bila tu. Od prošlo-

godišnjeg upita: „Što ćete učiniti s Paromlinom?” gospodin gradonačelnik Milan Bandić očito nije 

čitao svoje mailove. Drugim riječima, iz uprave grada šute. Zadnji odgovor dobio je Jutarnji list, 

prošlog siječnja, a to je bilo da grad nema sredstava. „Ružno je i u lošem stanju, a šta je najgore, 

nikoga to ne zanima...” požalio se susjed Borislav (43) koji živi svega 70 metara dalje. Gospodin 

Mirko (56) iz iste ulice je također u strahu: „Ovi u gradu, da oprostite brišu guzicu, ni'ko nikaj ne 

radi. Ja imam ženu i troje djece, oni idu u školu svaki dan kraj toga”, izjavio je nezadovoljno te na-

dodao: „Ne daj Bože, nek' to još padne, neko može umrijet. Briga mene kaj to bezveze izgleda, meni 

je najvažnija sigurnost. Razumijete me?” 

Ima li kraja?

Dok gledamo Paromlin kao staru ruševinu pored prekrasne dvorane Vatroslava Lisinskog, ne 

možemo se oteti dojmu kako ga je neophodno obnoviti i vratiti mu sjaj pravog spomenika kulture, 

a potrebno je svakako nešto učiniti i po pitanju sigurnosti. Glavni problem je što se nitko ne zani-

ma za rješavanje njegove (ne)izvjesne budućnosti. Dokle će grad Zagreb šutjeti o ovom i hoćemo li 

imati muzej ili novi Sheraton nitko ne zna. No, jedno je sigurno - fasada Paromlina i dalje trune pod 

vremenskim neprilikama i zbunjenim pogledima turista i građana. 

Luka Premer, 2. razred

Privatna umjetnička gimnazija s pravom javnosti

Voditeljica: Tea Hofmann
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INTERVJU: MATE MATIŠIĆ

Učitelji se premalo poštuju
Na razgovoru s vodećim hrvatskim dramskim piscem današnjice čije su 
drame postavljali ili po njegovim scenarijima snimali filmove najznačajniji 
hrvatski kazališni i filmski redatelji: Krsto Papić, Dalibor Matanić, Vinko 
Brešan i drugi. Matišić je osim toga i glazbenik koji je radio glazbu za 
Brešanove filmove. Veliki uspjeh postigao je film Vinka Brešana Svećenikova 
djeca za koji je Matišić napisao glazbu i scenarij. Zajedno su realizirali i 
predstavu Carevo novo

Čija je bila ideja da se adaptira Andersenov tekst „Carevo novo ruho”?

Narudžba je stigla od Zorana Mužića, umjetničkog redatelja Zagrebačkog kazališta lutaka. Re-

kao sam mu da bih želio adaptirati dvije bajke: Carevo novo ruho i Cvrčak i mrav. Prije godinu i pol 

dana kad smo Vinko Brešan i ja radili Svećenikovu djecu odlučio sam se za adaptaciju Carevog no-

vog ruha, te sam prije pola godine krenuo raditi na toj adaptaciji.

CAREVI I SLUGE

Usklik „Car je gol!” se često tumačio kao razotkrivanje, jeste li i Vi tu vidjeli neke elemente 

društvene kritike jer je očito da je predstava na kraju postala i za djecu i za odrasle?

Ja nisam htio samo prepričati bajku što bi bilo najjednostavnije, htio sam da ima autorski pečat 

i da otvorim neke probleme za koje mislim da su implicirani u tekstu i da postoje u našoj stvarnosti. 

Naravno, kada krenete u adaptaciju takve priče, otkrijete dramaturške probleme koje nam name-

će Andersenova priča. Trebalo je izgraditi nekoliko narativnih linija a ne izgubiti nit sa carem. Nije 

problem samo da ispričate bajku, njenu temu, podtemu, motive i razradu teme već je problem i or-

ganizacijska struktura tog materijala. Smatram da ljudi koji se danas bave odgovornim poslovima 

vrlo često rade prilično neodgovorno i da je to tema koja se tiče svih, ne samo odraslih nego i djece 

i njihove budućnosti. Kad je u pitanju moć i vlast, granicu između djece i odraslih se ne može strogo 

razgraničiti, jer nasilja vlasti djeluju jednako bez obzira na godine. Kada bi vi to razgraničili, i djeci 

odlučili dati „zapakirano”, zapravo biste bili na tragu da budete jedan od careva i da manipulirate, 

odnosno postanete podsluga cara, dakle onaj koji samo služi sustavu vlasti. Zato sam i mislio da to 

treba napraviti ozbiljno ili nikako ne raditi. 

SVEĆENIKOVA DJECA

Vaš je tekst Svećenikova djeca prvotno pisan za kazalište, kako je došlo do toga da se po 

njemu snimi i film?

Tu sam dramu napisao 1998. godine i igrala je u splitskom HNK, a imala je i premijeru u Moskvi. 

Kad smo Vinko i ja razgovarali što ćemo raditi došli smo do ideje o Svećenikovoj djeci. Ovaj tekst je 

nastao puno prije „famoznog” referenduma o braku. Po motivima te drame napisao sam scenarij 

koji se razlikuje od drame jer je naprosto struktura dramskog pripovijedanja i pripovijedanja za film 

bitno drugačija. Koliko god se činilo da je kazalište blisko filmu to i nije tako, oni su bitno udaljeni. 
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Pola godine sam radio na scenariju iako sam znao cijelu radnju i kako će se što dogoditi. Vinko za 

svoj opus bira komedije s dramskim elementima. A to smo htjeli napraviti i u filmu, da završi dra-

matičnije i tragičnije nego što je počeo. Tako ja i Vinko osjećamo svijet. Kad netko uzme ovlasti bo-

gova, to nikad ne završi dobro. Takve stvari nisu baš u potpunosti smiješne. To je smisao tragičnog 

kraja. Ideja nije bila da gledatelji budu društveno i politički osviješteni već da se stvori dobra priča 

koja sve te teze iznosi van. Nije cilj da kažete pouku u film već da ju gledatelji sami shvate. Film i 

tekst moraju govoriti sami za sebe, bez dodatnih objašnjenja.

LUĐAK NA VLASTI

Ono što ste već naglasili jest trenutak u filmu kad pojedinac uzme u svoje ruke posao koji ga 

nadilazi u svakom pogledu i čije posljedice ni u snu ne može predvidjeti…?

Mislim da je to ozbiljan problem ovih prostora jer je česta pojava da ljudi povjeruju kako su mali 

bogovi i onda uzimaju nadležnosti koje im ne pripadaju, odnosno uzimaju prava koja ne bi smjeli 

uzimati. To uglavnom loše završava. To se naprosto ne radi, pomalo je bolesno i patološki kad net-

ko tako krene govoriti iz pozicije božanstava. Prođe vas jeza jer shvaćate da imate luđaka na vlasti. 

A luđak na vlasti može svašta lošeg napraviti. To je tempirana bomba. Povijest je prepuna takvih.

Drugi autor i drugi zanimljiv dio vašeg opusa je suradnja s Krstom Papićem, likovi i teme 

su iz Imotske krajine. Prije vas je možda najupečatljivije o tome progovorio Ivan Raos u Vječno 

nasmijanom nebu romanu, po kojem je Antun Vrdoljak snimio seriju „Prosjaci i sinovi”. Imate li Vi 

svoj vlastiti, osobni odnos prema Raosu i toj seriji, jesu li na neki način utjecali na Vas?

Pa da. Ne mogu reći da sam ja baš kao pisac poput njega. Ali sam gledao te serije i čitao nje-

gove priče. On je također napisao i fantastične drame. Ostao sam iznenađen kad sam ih pročitao. 

Radilo se o dramama koje se bave plemenima. Ali, svakako, taj svijet o kojem je on pisao dio je i 

mog svijeta. Ja sam iz Ričica, Raos iz Medovog Dolca a radnja Prosjaka i sinova je smještena u Me-

dovom Dolcu. Iako nisu ista mjesta, mentalitet je isti kao i veza između smrti i života. Ne učeći sam 

učio od njega. Naravno da sam kao klinac gledao tu seriju i logično je da takve stvari utječu na moju 

svijest. Volim govoriti o svojim učiteljima poput Krste, Raosa i Gogolja. Problem Hrvatske je što se 

premalo poštuju učitelji. Ja sam zaista zahvalan svim vrstama učitelja koji su me učili kroz život. 

Kad imate krizu u pisanju, onda uzmete neki roman i čitate. Bilo koji, nije bitno. Kad ste u dodiru s 

tuđom fikcijom i tuđom maštom to i vas nekako nadari i pogura u vaš kreativni svijet.

KAD PIŠEM BOLJE MISLIM

Jednom ste rekli „Osjećam nelagodu i dan danas kad moram nekome reći da pišem?”

Pa da, ja sam puno vještiji u pisanju nego u govoru. Ja to priznajem. Mucam dok govorim, a kad 

pišem, bolje mislim. Kad krenem pisati neki se drugi mehanizam u meni uključi. 

Biste li voljeli da vas čitaju srednjoškolci za lektiru?

Da, naravno. Prije par godina jedan profesor s Filozofskog fakulteta mi je rekao da su me nje-

govi studenti izabrali za njima najzanimljivijeg hrvatskog dramatičara. To mi je bilo drago jer sam 

prije imao dojam da studenti ne čitaju moje drame već da ih samo gledaju. 
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Možete li u dvije, tri riječi opisati vašu suradnju s Krstom Papićem?

Krsto je jedan od mojih filmskih učitelja u životu. Pozvao me na suradnju kad sam imao dvade-

set godina, dok još nisam ništa znao o tom poslu. Mislio je da sam stariji tako da se malo šokirao 

kad sam došao na razgovor. Ali mi je dao šansu. Dao mi je da pročitam što je on pripremio. Nakon 

što sam pročitao, iznio sam mu svoju ideju kako to napraviti. On je rekao: „Dobro”. Nisam imao ni-

kakvih znanja. Filmski scenarij nije samo smišljanje priča nego i vještina, treba ga znati napisati. 

Poseban zanat koji treba izučiti. On me poučavao i naučio me mnogočemu. Vinko Brešan je Papiću 

asistirao sve do predzadnjeg filma, iako je već imao svoje filmove. Jednim je djelom Vinko postao 

važan redatelj jer je učio od njega.

OSJEĆAJ KRIVNJE

Film Fine mrtve djevojke je nastao u vrijeme kad se o istospolnim vezama nije uopće javno 

govorilo, ipak se stječe dojam da taj film nije prvenstveno o gay paru već o neprihvaćanju drugoga?

Da, zapravo o zadiranju u tuđu slobodu. Nije jedini problem u uznemiravanju nekoga zbog toga 

što je gay, već i zbog drugih razloga. Mislim da je to naprosto nešto što se ne bi trebalo događati, 

nigdje u svijetu. Drago mi je što sam radio na njemu i što je postigao uspjeh. 

Vi ste deklarirani katolik? Nekoliko riječi o tome?

Jesam, rođen sam u familiji u selu pored Imotskog. Dok sam odrastao, svaku večer prije spa-

vanja bih sa svojom pokojnom bakom i bratom molio krunicu. Bio sam ministrant u crkvi. Cijeli moj 

svijet je time obojan. Ne mogu to izbrisati. I ne želim. Dapače, veselim se svemu što me veže za 

zablude i praznovjerje imotskog kraja. Odgojen sam tako da sam uvijek za nešto kriv. Kriv što smo 

ubili Boga, kriv za nemir u svijetu. Zbog tog osjećaja krivnje vjerojatno tako i pišem. Naprosto je to 

moj identitet. Moje ime je Mate i oslikava moj identitet. Moja nastojanja da se maknem od toga me 

samo vraćaju natrag - sebi - Mati.

Tko su bili vaši uzori u srednjoj školi? Koga ste čitali?

Bolje da ne znate što sam radio u srednjoj školi. Dvije godine uopće nisam išao u školu. Iako, 

bila je jedna meni važna profesorica na zamjeni iz Hrvatskog. Ona mi je prva rekla da je dobro to 

što pišem. Intenzivno sam počeo čitati u četvrtom srednjem. Volio sam čitati drame. A kao đak, ne 

bih nikome volio biti uzor. 

Ivana Bekavac, 3. razred

X. gimnazija ”Ivan Supek”

Voditeljica: Ružica Filipović
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Upoznajući druge i drukčije, 
upoznajemo zapravo sebe

Juraj Bubalo je profesor sociologije i filozofije u našoj XII. gimnaziji. Osim toga, strastveni je 

putopisac, te je do danas objavio već tri iznimno zanimljiva i čitana putopisa. Svoje prvo putova-

nje opisao je u knjizi „Put Indije” (2007), nakon nje slijedi knjiga „Sto dana Azije”, a 2014. godine 

objavljuje posljednju  knjigu „Dodir Orijenta”. Svojim putovanjima na Istok spoznaje drukčiji način 

života, kulture, religije i svjetonazore.

Ovo je već treći objavljeni putopis. Zašto ste uopće odlučili krenuti na takva egzotična 

putovanja?

Iako sam dosta putovao po krajevima svijeta koji su iz naše perspektive stvarno egzotični, jer 

je riječ o drukčijim krajolicima i ljudima drugih rasa i kultura, o ljudima koji čak žive i na drukčijem 

civilizacijskom stupnju od našeg, poput plemena u Africi ili u jugoistočnoj Aziji, izraz „egzotična 

putovanja” mi nikada nije odgovarao. Između ostalog i jer me previše podsjeća na turizam i kon-

zumerističko shvaćanje putovanja kakva, recimo, omogućuju agencijski aranžmani. Moji odlasci na 

„daleka putovanja” - tako mi ih je prihvatljivije nazvati - bili su izraz čežnje i duboke želje da osobno 

i u neposrednom kontaktu upoznam svijet o kojemu sam još kao dječak čitao u pustolovnim i puto-

pisnim knjigama i gledao ga na dokumentarnim filmovima i u televizijskim putopisnim serijalima. U 

tom smislu, putovanja su mi značila ne samo ostvarenje dječačkih snova, nego i nekakvo vlastito 

samoostvarenje, pa na taj način i pišem o putovanjima u svojim knjigama. 

Primijetio sam da se u vašim radovima nerijetko spominje ime profesora Veljačića. Je li vam 

on na neki način bio inspiracija da se i sami odvažite na takva putovanja?

Čedomil Veljačić bio je hrvatski filozof koji je otišao živjeti kao pustinjak na Šri Lanku. Osim 

njegovih knjiga o azijskim filozofijama koje sam čitao, ili morao čitati na fakultetu, napisao je i ne-

koliko takoreći putopisnih knjiga u kojima je opisao vlastito iskustvo „življenja u skladu sa zna-

njem”, to jest u skladu s budističkom filozofijom (njegovo budističko ime je „onaj tko živi u skladu 

sa znanjem”). Te Veljačićeve knjige bile su mi dijelom inspiracija za vlastiti doživljaj Indije, Nepala i 

Šri Lanke. Prije nekoliko godina posjetio sam maleni otok na Šri Lanci, sav obrastao u džunglu, na 

kojem je u jednoj drvenoj kolibi Veljačić proživio svoje prve pustinjačke godine. I to sam opisao u 

jednom poglavlju svoje posljednje knjige „Dodir Orijenta”.

Vaša odredišta uglavnom su zemlje Istoka. Zašto baš one?

Moja su putovanja otpočetka bila vezana uz velike drevne civilizacije. Prvo samostalno putova-

nje na koje sam otišao kao student nakon prve godine fakulteta bilo je u Grčku. Nakon toga uslije-

dila su putovanja po Indiji i Bliskom istoku, na područja na kojima su nastale velike svjetske civili-

zacije. Danas na tim područjima, osim ostataka drevnih gradova, čovjek može upoznati narode koje 

žive svoju kulturu i religiju, što se očituje i u njihovom načinu života i pogledu na svijet i život. Na 

Istoku me uvijek privlačila ta različitost od našeg svijeta. A ona je, pogotovo kada prvi put putuje-

mo tim zemljama i zanemarujemo sličnosti sa svijetom iz kojeg dolazimo, primjetna na svakom ko-

raku, i u onim najmanjim svakodnevnim sitnicama. Upoznajući druge i drukčije, na neki način, bolje 

upoznajemo sebe i svijet u kojem sami živimo.
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Mnogi kažu da je Indija kolijevka duhovnosti. Jeste li je posjetili u potrazi za vlastitom 

duhovnošću?

U Indiji žive pripadnici svih svjetskih religija, od onih koje su u njoj nastale - hinduizam, budi-

zam, sikhizam, đinizam, pa do onih koje su se u njoj odavno „primile” islam, kršćanstvo, zoroastri-

zam, judaizam. Život u Indiji je prožet religijom i duhovnošću, prije svega hinduističkom, mnogo 

više nego što smo navikli ili što bismo uopće mogli pretpostaviti. Ja nisam krenuo u Indiju u duhov-

nu potragu, ali nakon mjeseci i mjeseci putovanja po toj, u najmanju ruku, raznolikoj zemlji, skloniji 

sam religiji i duhovnosti pristupati s jednog univerzalističkog gledišta.  

Koje su po vama osnovne razlike između Istoka i Zapada?

Živimo u globaliziranom svijetu koji se ubrzano mijenja. Svijet u kakvom su ljudi nekad živjeli 

svakim danom sve više nestaje; tako je u različitoj mjeri i na Zapadu i na Istoku. Istok, međutim, 

pokazuje veću sposobnost da primi novo bez odbacivanja starog, u smislu držanja  i poštivanja tra-

dicije. Razlike su, naravno, vidljive u načinu života, kulturi, religiji, svjetonazoru... Sve se to očituje 

na putovanju koje tim drukčijim sadržajima biva bogatije.

Putujući Istokom, neminovno s vremenom postajemo i dijelom tog svijeta, toliko intenzivnim 

da nas čitavog prožima - ako mu se u potpunosti otvorimo, dok smo u obilasku europskih grado-

va puno slabije uključeni u sama zbivanja oko sebe. Kontakte koje je, na primjer u Indiji, moguće 

ostvariti s običnim ljudima na ulici, na Zapadu nisu mogući. Samo u Indiji ti se valjda može dogoditi 

da nakon dva dana u nepoznatom gradu završiš na svadbi, na slavlju s domaćima, i da ti se to još 

koji put i ponovi.

Što vas se najviše dojmilo na vašim putovanjima i je li vam bilo teško prilagoditi se drugoj 

kulturi i običajima?

Najveći je dojam na mene ostavila ta kulturna raznolikost. Prilagodba znači promjenu navika. 

Puno toga što ovdje uzimamo zdravo za gotovo, norme i običaje po kojima smo navikli živjeti, i koje 

smo usvojili u toj mjeri da nam se čine posve prirodnima, moramo donekle odbaciti ako se želimo 

prilagoditi drugoj kulturi, ili barem pokazati poštovanje prema njoj. Isto tako, dubok trag na mene 

su ostavile razne spoznaje koje sam stekao na putovanjima, upravo u susretu s ljudima drugih rasa, 

religija, načina i shvaćanja života. Kad upoznamo ljude kao ljude, bez obzira kojim jezikom govo-

rili, shvatit ćemo da su razlike koje nas dijele u stvari samo površinske i da, svi u biti dijelimo istu, 

ljudsku osnovu.

Koji su vam daljnji planovi i spremate li se na neko novo putovanje u bliskoj budućnosti?

Planovi su mi, naravno, nastaviti dalje putovati i pisati, u mjeri u kojoj mi to dopuštaju ostale 

obveze u životu. Putovanja su mi uvijek na pameti, bilo da ih planiram ili da pišem o njima. Imam 

još puno događaja i doživljaja s prošlih putovanja koje bih htio ispričati i vjerojatno ću to učiniti u 

obliku kratkih priča. 

Juraj Bobanović, 2. razred

XII. gimnazija

Voditeljica: Korana Serdarević
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Vijesti sa Zelene potkove
Ideja o uokvirivanju središta Donjega grada živi već dugo, ali bila je potrebna čvrsta ruka Milana 

Lenucija, zagrebačkog urbanista, kako bi pokrenula čitav slijed događanja. Lenuci je zamislio novi 

perivoj od Zrinjskog trga do novoga kolodvora te drugi od Botaničkog vrta do Sveučilišnog trga. 

Tim bi pothvatom Donji grad bio uokviren trgovima - perivojima. Obuhvaćao bi pet trgova i dva pe-

rivoja: Zrinski trg, Akademički trg, Trg Franje Josipa I., Južni perivoj, Botanički vrt, Zapadni perivoj 

te Sveučilišni trg. Stvorila bi se mogućnost za više kulturnih događanja i bolji život samih građana 

koji im pruža ova ingeniozna potkova.

 Zato vam donosimo pregršt vijesti s područja Zelene potkove kako biste okusili barem malen 

dio atmosfere koja vlada u glavnome nam gradu Zagrebu.

Sjetite se i socijalno ugroženih

Na velikodušni prijedlog preuzvišenog gospodina bana Khuen-Héderváryja koje je glasilo: „Kao 

što sam prošlih godina, tako i sada, povodom nove godine 1896. izjavljujem ovime želju, da se kup-

njom običnih čestitaka podupru dobrotvorne svrhe. O tome neka kraljevski zemaljski određeni 

odjel obavijesti sve podčinjene oblasti. Također bih volio da povodom dolaska nove godine ne dobi-

vam nikakve čestitke, potpisane arke, listove ili posjetnice bilo od podčinjenih oblasti, korporacija 

ili pojedinih činovnika, jer ja osobno ne namjeravam ikome čestitati.“ Odlučili smo zaposliti mlade 

talente Kraljevske Zemaljske muške obrtničke škole u izradi čestitaka koje će biti dostupne sredi-

nom ovoga mjeseca.

Antunu se crno piše

Antun je devetogodišnji učenik koji pohađa Donjogradsku realnu gimnaziju. Rođen je u Zagre-

bu, rimokatolik je, očevo ime je Ante, a zanimanje kućevlasnik u Zagrebu. Na sjednici održanoj 28. 

studenoga predloženo je isključenje Antuna iz izobrazbene ustanove. Prvih pet razreda Antun nije 

pokazivao nikakve znakove devijantnoga ponašanja, ali svoju pravu narav otkrio je ove školske go-

dine. Nemarno i neuredno polazi školu te iznova radi iste prekršaje.  

Predočujemo vam neke od kazni za Antuna u školskoj godini 1895./1896., do kojih smo došli 

kao novinari istražitelji, a vi prosudite. Ukor sa sjednice 21. rujna zbog izostanaka sa zadušnica, 

zatvor u trajanju od 4 sata dana 5. listopada zbog neposluha, zatvor od 12 sati dana 14. listopa-

da zbog pušenja u zatvoru, zatvor od 1 sata dana 22. listopada zbog nedonošenja zadaće, te zatvor 

u trajanju od 16 sati (umjesto predloženog isključenja) dana 25. studenoga zbog noćnog vandaliz-

ma koji je već počinio 3. studenoga. Sudbina mladoga učenika u rukama je profesora, a o njihovu 

ćemo sljedećem potezu obavijestiti čitatelje u sljedećem broju našeg Školskoga foruma.

Obustava rada škole

Na molbu Poglavarstva da se na Kraljevskoj realnoj gimnaziji obustave predavanja na 8 dana 

zbog bolesti podvornika Josipa Fruska očitovao se  Zdravstveni odsjek Kraljevske vlade u Zagre-

bu te donio odluku o obustavi rada gimnazije u trajanju od 8 dana. Molimo sve roditelje marljivih 

naših školaraca da se pobrinu za svoju djecu sljedećih dana kako ne bi narušavala javni red i mir 

užurbanoga nam grada.

Još je potreban samo led

Klizalište na Zapadnom perivoju sada je uređeno, te će se otvoriti čim se sledi. Društveni odbor 

osobito je zahvalan gradskom načelniku, na čiju je inicijativu uređen sav okolišni teren, nasuti su i 

pošljunčani putovi s lijeve i desne strane, tako da je prilaz klizalištu pristupačniji.
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Skupno vježbanje i plesanje

Mole se članovi „Hrvatskoga Sokola“, koji vježbaju od 7 do 8 i od 9 do 10 sati navečer, da dođu 

danas i u subotu točno u pola 9 na skupne vježbe, koje će se izvoditi uz svirku vojničke glazbe za 

javnu vježbu. Nadalje, sutra će se na plesnoj vježbi uz prisutnost „Kola“ proći prva tri češko-mo-

ravska plesa, i to: Šateček hamacki, Šekerečka i Kanafaska. Plesovi su dosta kratki, držanje parova 

je vrlo bitno i uz neke od plesova uobičajeno je da se pjeva. Time se postiže jedinstvo vizualnog i 

auditivnog efekta. Vrlo su lijepi i takozvani šetečkovi plesovi, tj. plesovi s rupcima, koji su po 1 me-

tar veliki i na rubovima prekrasno izvezeni u narodnim ornamentima. Sutra će se naučiti i jedan 

od takvih plesova. Mole se gospođice da ponesu po dva što veća rupca, a razdijelit će se i note za 

pjevanje uz ples.

Pjevica ptica zov

Društvo za zaštitu životinja  u Zagrebu je dijelom nabavilo, a dijelom i dobilo raznog sjemenja, 

žitarica i otpadaka od žita, i tako pribavilo hrane pticama pjevicama za ovu zimu. Sve članove i pri-

jatelje Društva u Zagrebu i neposrednoj okolici Zagreba koji su se prošle godine bavili hranjenjem 

naših ptica pjevica ovim putem pozivamo i obavješćujemo da će hranu, kao i prošle godine, dobiti 

u Botaničkom vrtu.

Ne dopustite da umjetnost slavi bez vas!

Jučer je bila repriza Humperdinckove opere „Hansel i Gretel“. Sva su mjesta bila rasprodana, 

a uspjeh opere bio je zavidan. Naročito je gospođica Freudenreich i pjevanjem i igrom osvojila pu-

bliku. Dočaravanje sna i kuće od kolača koja se uništi, izazvalo je i jučer veliko oduševljenje. Upra-

va je jučer javila telefonskim putem Humperdincku o sjajnome uspjehu njegove opere. Predstavi je 

prisustvovala preuzvišena gospođa banica grofica Khuen-Hedervary u pratnji presvijetloga gospo-

dina grofa Stjepana Erdodyja. Večeras je po treći put „Slava umjetnosti“, scenski prizor u 3. slike, 

Stjepana Miletića, intendanta Hrvatskog zemaljskog kazališta, s kojom je bio otvoreni doček na-

šega ljubljenoga kralja Franje Josipa 14. listopada ove godine. Glazbu je skladao Ivana pl. Zajc, ne-

davno proglašeni vitezom na području glazbe, a čija djela zrače strašću i zanosom, a ujedno i neo-

pisivom lakoćom. Iza „Slave umjetnosti“ sutra bi trebalo slijediti Sardouovo „Posljednje ljubavno 

pismo“, ali kako dekoracije za treći čin ovoga komada još nisu prispjele, davat će se „Borba gospo-

djah“ Scribea i Legouvea.

Slovenci u Zagrebu

Jučer oko 11 sati stigao je u Zagreb iz Ljubljane na kolodvor poseban vlak koji je dovezao 200 

slovenskih gostiju radi posjete novom hrvatskom kazalištu. Među gostima su bili narodni zastupnici 

Hribar i dr. Tavčar s gospođama, te intendant slovenskog kazališta, dr. Plantan, s gospođom. Goste 

je pozdravila gomila burnim „Živili!“, a pjevačka društva dvjema pjesmama. U ime građanskog od-

bora srdačnim riječima ih je pozdravio gospodin Arnold, a na te je riječi jednako srdačno odgovorio 

gospodin dr. Tavčar. Gosti su se zatim uputili, neki pješice, neki kočijama, u Schneiderovu restaura-

ciju na objed. Tu ih je dr. Miletić pozdravio ovim riječima:

„Hvaljeni gosti! Mila braćo i sestre! Povod vašega dolaska iz bijele Ljubljane u kraljevski Zagreb 

je krasan i uzvišen, te će uspomene na njega vječno u srcu svakog Hrvata živjeti. Premda okuplje-

ni velikom nesrećom, zaboravivši svoju nevolju, došli ste dijeliti našu radost. Ova vaša plemenita i 

bratska namjera je već sama po sebi golema hvala, pak budite uvjereni da će je i hrvatska umjet-

nost, koju vam danas ovdje zastupam, zauvijek znati cijeniti. Već je treći put da se porazna podze-

mna moć takla središta naše kulture: najprije joj padne žrtvom slobodni Dubrovnik, tad kraljevski 

Zagreb, a sada eto i divna Ljubljana. Ali prepatiše svoju nesreću i Dubrovnik i Zagreb, a prepatit će 
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je pobjedonosno i divna Ljubljana, te će se preporoditi iz svog pepela kao čisti Feniks! Mila braćo, 

krasne sestre! Kad se je ovaj hram umjetnosti otvorio, posvetila ga je po prvi put kod svih naroda 

jednako ljubljena i posvećena osoba Njegova apostolskog Veličanstva, našeg premilostivog vla-

dara. A danas ga posvećuje po drugi put čista ljubav dvaju jednakih naroda. Zato će ovaj dan biti 

vazda zlatnim slovima upisan u povijesti hrvatskoga kazališta kao bratstvo Slovenaca i Hrvata.“ 

Ovaj pozdrav bio je burno prihvaćen odobravanjem, kao i odzdravni govor dr. Tavčara. Banket je uz 

svirku i pjesmu potrajao do pola 3, a onda su se gosti razišli u nakani da razgledaju grad. Nakon ka-

zališne predstave gosti su pošli u prostorije Hrvatskog doma. Sabralo se tu i puno domaćeg puka, 

koje je u srdačnom druženju provelo s gostima kratko vrijeme do polaska vlaka.

Antun Foerster u Zagrebu

Kao što smo već najavili, budućeg ponedjeljka posjetit će grad Zagreb čuveni virtuoz na glaso-

viru, gospodin Antun Foerster. Njegova vješta svirka dostojna je da privuče k sebi pažnju zagrebač-

koga puka, koji će ponovno iskusiti glazbenikovo umijeće da svoje osjećaje prenese preko svojega 

čarobnog instrumenta do njihovih ušiju. O posljednjem njegovu koncertu u Bosendorferovoj dvo-

rani u Beču pišu sve najbolje. Ako tako sudi o našemu zemljaku vanjski svijet, kako da s najvećim 

zadovoljstvom ne poslušamo njegove melodiozne sonate u glazbenome paviljonu na Zrinskome 

trgu 9. prosinca ove godine s početkom u 6 sati. Smatramo da će čitatelje zanimati i činjenica da 

je, kako barem piše jednome svome prijatelju, promijenio ime u Antun Foerster-Vesely s razlogom 

što su ga posvuda smatrali Germanom. Kako on to nikako ne želi jer je Slaven dušom i tijelom, pri-

dodao je svome imenu i ime svoje majke: Vesely.

Identitet nepoznate žene

Dana 6. prosinca ove godine zaustavljena je na stanici Kolodvora Kraljevske državne ugarske 

željeznice nepoznata žena. Kroz istragu se otkrilo da se ne može dokazati ništa osim da se zove 

Jovana Gazdašević, da je iz sela Bročanca u Crnoj Gori i da ima sinove: Ristu, Simu i Krstu, koji su u 

ovome trenutku na parobrodu. Kada je bilo postavljeno pitanje o mužu, oborila je oči, stidljivo pre-

krila lice rukama, smijala se, ali nije došlo ni do kakva odgovora. Doznajemo da je došla u Zagreb u 

društvu nepoznatih ljudi koji su nastavili put vlakom. Ne posjeduje isprave kojima bi se mogla po-

tvrditi njezina zavičajnost i podrijetlo, pa se radi ustanovljivanja identiteta nepoznate žene, zvane 

„Jovana“, pokreće istraga.

Ukraden je kaput

Dana 30. prošloga mjeseca nepoznati je počinitelj iz hodnika hipotekarne banke na štetu Vje-

koslava Martana, podvornika, ukrao zimski crni kaput s bijelim limenim dugmima, označenim slo-

vima „H.S.Z.H.B.“, koji vrijedi 45 forinta. Za informacije o pronađenome kaputu javite se u naše 

uredništvo.

(Napomena: tekst je nastao povodom projekta istraživanja 120 godina Školskog foruma Izido-

ra Kršnjavoga i 1895. godine, a utemeljen je na proučavanju građe dostupne u Državnom arhivu u 

Zagrebu i Hrvatskom državnom muzeju i prezentirane na Danima Foruma Izidora Kršnjavoga, odr-

žanima od 7. do 21. prosinca 2015. godine.)

Tomislav Neumann, 4. razred

V. gimnazija

Voditeljica: Vesna Muhoberac
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Anton Purgar, mentor: Matej Pašalić, prof. 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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Zagrebačke rode
Kad netko iz Zagreba čuje ime Jakuševec, vjerojatno pomisli na popularni sajam ili na odlagali-

šte otpada. Osim što zbog zagađena zraka ima lošu reputaciju, odlagalište je poznato i kao mjesto 

gdje prebiva velik broj različitih vrsta galebova. 

Rode u Jakuševcu

Ali ima nešto još zanimljivije, a većini Zagrepčana potpuno nepoznato: rode u Jakuševcu! Nije 

vic, na vlastite smo ih oči vidjeli!

Da, dobro ste čuli, ne radi se o čapljama, kao što su nam rekli ljudi od kojih smo očekivali po-

uzdanije informacije, nego o bijelim rodama. Iako ima sličnosti među tim dvjema vrstama, ipak je 

već svakom amateru jasno (ako ih vidi izbliza) o kojoj se ptici radi. Zimi se dosta sivih i bijelih čaplji 

može vidjeti uz rijeku Krapinu, ali rode nema nijedne. Na jakuševečkom je odlagalištu i to moguće: 

mnoštvo roda u proljetno-ljetnom razdoblju, a poneka i zimi!

Što o rodama kažu Jakuševčani a što znanost

Od Jakuševčana i njihova predsjednika lokalne zajednice g. Ratka Bedekovića saznali smo po-

nešto o njihovim neobičnim „sumještanima”. Više nam je informacija, i s više volje, pružio najbolji 

poznavatelj ptica ovoga kraja - ornitolog Luka Jurinović

Jakuševčani su nam o rodama ispričali sljedeće:isprva je bio jedan par, a narednih je godina pri-

stizalo sve više tih velikih bijelih ptica. Navodno ih je prije dvije godine izbrojeno 130! Ako je suditi 

samo po gnijezdima (a u Jakuševcu ih ima 6 komada, lako vidljivih s Tišinske ceste), bilo bi ih 12. 

Toliko smo ih i mi vidjeli u jednoj šetnji ovoga ljeta: deset je roda zauzelo poziciju na jednom ogro-

mnom, suhom drvetu uz Tišinsku, a još je jedan par bio u obližnjem gnijezdu. Zaista impozantan 

prizor koji smo ovjekovječili fotoaparatom.

Kako bilo da bilo, isprva su rode bile omiljene, pa su im i gnijezda mještani poduprli drvenom 

konstrukcijom na vrhovima stupova ili dimnjaka. No, kako im se broj povećavao, to je donijelo i neke 

probleme: ujutro mještanima ne treba budilica - klepet roda ih budi u osvit zore kad je spavanje 

najslađe! Osim toga, rode imaju svoje potrebe pa su mjesta u blizini gnijezda postala malo proble-

matična za kretanje zbog rodinih „mina”.

U toplom dijelu godine, naročito na početku migracije krajem ljeta, na području odlagališta 

može se vidjeti i nekoliko desetaka roda, rekao nam je g. Jurinović. Za spomenuti podatak od 130 

izbrojenih roda ne zna, ali kaže da je i to moguće. Razlog ostanku roda zimi, ali i dolasku na pro-

ljeće, definitivno je neiscrpan izvor hrane: zbog neodvajanja otpada organska je komponenta lako 

dostupna pticama.

Kad su točno rode došle u Jakuševec nismo uspjeli točno saznati, ali se sigurno zna da je zimi 

2003./2004. prvi put zabilježeno njihovo zimovanje u Jakuševcu. Od tada svake godine zimuje i 

po nekoliko (do 10) roda u Jakuševcu, a ove je zime s nama roda iz Francuske.

Dosad su pročitana dva prstena na rodama koje su zimovale na odlagalištu: jedna već spome-

nuta iz Francuske, a druga iz Italije. 

Ima li suživot Jakuševčana i roda svijetlu perspektivu?

Je li zimovanje roda na odlagalištu Jakuševec jedinstven fenomen u Hrvatskoj? A možda i u 

svijetu?Studija o rodama još čeka nekog znanstvenika koji će se njima pozabaviti kao što se dr. sc. 

Luka Jurinović bavi riječnim galebovima, a rodama zasad samo usputno.
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Možda ćemo onda saznati odgovore na ta i neka druga pitanja. Ljubitelje prirode vjerojatno se 

pitaju hoće li se uskoro razvrstavati otpad, a time i prestati hraniti jakuševečke ptice? U tom bismo 

slučaju ubrzo ostali bez većine spomenutih roda, njihovih gracioznih letova i gnijezda. Za nas koji 

ne živimo u Jakuševcu bio bi to tužan kraj jedne pomalo čarobne priče. A vjerojatno ima i onih koji 

misle drukčije, koji smatraju da su jakuševečke rode nešto umjetno, nešto što je stvoreno zbog ne-

savršene tehnologije i loših navika, prema tome rodama ovdje nije mjesto. 

Dok su stvari takve kakve jesu, preporučujemo nedjeljnim posjetiteljima sajmišta da se prošetaju 

Tišinskom cestom. Možda im se posreći da uživaju u prizoru kakvom se ne mogu nadati ni u Čigoču.

Toni Mićković, 2. razred

Geodetska tehnička škola

Voditelj: Nikola Butorac

Nikola Grabovac, mentorica: Vinka Mortigjija Anušić, prof. savjetnica 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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„Sine, ne igraj na Engleze!”
Kazališna predstava „Ne igraj na Engleze” Vladimira Đurđevića najnoviji je adut Satiričkog ka-

zališta „Kerempuh”. Režiju potpisuje Vinko Brešan, a glumačku ekipu čine poznata imena hrvatske 

filmske i kazališne scene: Tarik Filipović, Hrvoje Kečkeš i Borko Perić.

Vladimir Đurđević, autor teksta, ovom predstavom otvara problem kockanja i načina na koji ta 

ovisnost uništava živote, ne samo kockara, već i svih osoba koje su njima bliske. Tako je tematiziran 

jedan od najvećih poroka današnjeg društva. Redatelj izravno ne osuđuje kockanje, nego nam daje 

cjelovitu sliku svakodnevice trojice prijatelja čiji su životi svedeni na neprestano provjeravanje re-

zultata nogometnih utakmica u nadi da će se njihova sreća okrenuti. Unatoč tome što im ponekad i 

preživljavanje ovisi o rezultatu utakmice, oni se ne klade na rezultate. Možda zato što i sami znaju 

da će izgubiti ili je njihov život jednostavno jedan veliki gubitak. Iako je predstava zaista komedija, 

i to prilično fizičkog i vulgarnog humora, svakom je gledatelju u potpunosti jasno da iza te farse 

nasmijanih stoje gubitnici, duševno mrtvi ljudi. 

Od glumaca najviše se istaknuo Borko Perić čiji je lik Bule pokretač radnje. Glumac fantastično 

prikazuje razvoj lika koji moralno propada i koji je čak doprinio očevoj smrti. On je vrlo inteligentan, 

ali beskorisan i potpuno nezainteresiran za svijet izvan okrilja kladionice. Bule zna mnogo, ali šuti i 

do samoga kraja predstave je pasivan, kao da na taj način odaje počast ocu koji ga je za života nau-

čio važnom pravilu: „Sine, ne igraj na Engleze!” A to je pouka koju će moći shvatiti tek nakon njego-

ve smrti. S druge strane, tu su likovi Pauna, nezaposlene lijenčine čija je inteligencija na razini sob-

ne temperature i Piksija, koji svoje komplekse rješava vrijeđajući najboljeg prijatelja pod krinkom 

šale i zabave. Njih su dvojica cijeloga života voljeli istu ženu, a ona je manipulirala obojicom znajući 

da to nikada neće shvatiti jer jednim okom uvijek prate samo rezultate utakmica. Tako su jedini En-

glezi, jedini gubitnici u ovoj predstavi, tri prijatelja koji su sami sebi, jednim listićem uništili živote. 

Iako su predstavu oživjela samo tri glumca, oni su uspješno pokrenuli lavinu emocija među gle-

dateljima vješto ih vodeći ih iz smijeha u suze. Scena je prilično realistična. Prosječan dnevni bora-

vak krcat predmetima iz naših života oživljen je umijećem scenografa Dragutina Broza. Vrlo su če-

ste i igre svjetla i sjene dok pojedini glumac izvodi monolog što publici daje neki osjećaj sigurnosti, 

kao da je gledatelj ušao u um lika i sada će sve njegove tajne ostati na sigurnom. Za tu fantastičnu 

manipulaciju reflektorima zaslužan je Olivije Marečić. Zahvaljajući vještim rukama scenskih maj-

stora pozornica je oživjela, a publika ni jednom nije imala razloga posumnjati u stvarnost života na 

daskama koje život znače.

Predstava je vrlo aktualna. Sve vrste ovisnosti, pa tako i kockanje, veliki su poroci našeg druš-

tva. Na jedan zanimljiv način donesena je presuda o "brzoj zaradi" i svijetu ljudi uvučenih u ralje 

kladionica. Ali možda je najveći uspjeh predstave povezivanje ljudi svih generacija koji će se složi-

ti u ideji koju nosi parafrazirana poruka Buletova oca:„Sine, ne budi Englez! Englezi uvijek gube!”

Petra Terzić, 2. razred

I. gimnazija

Voditeljica: Martina Šobar
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OSVRT NA PREDSTAVE DRAMSKOGA STUDIJA NOVI ŽIVOT

A i vi vodite ljubav?
U zadnjem tjednu adventa imala sam priliku prisustvovati izvedbama dviju 
predstava Dramskoga studija Novi život. Misli koje su mi se tada javile i 
spoznaje do kojih sam došla ostavile su duboki utisak na mene. Ove slijepe 
osobe naučile su me gledati

Zapitate li se ponekad kako slijepi vide svijet? Što njih ispunjava i čini sretnima? Kao mala bila 

sam uvjerena da slijepi vide samo crnu i bijelu. Ne pitajte me zašto, nemam pojma. Pokušala sam 

staviti se u njihovu kožu. Dijete k'o dijete: radoznala, ponekad sam čak hodala po kući zatvorenih 

očiju. Suosjećala sam s tim ljudima. Mislila sam si: ako ja padnem kraj zdravih očiju, kako onda oni 

jadni? Ili…ako meni treba 100 gladnih godina da odlučim koju ću prokletu haljinu odjenuti za Novu 

godinu, kako si oni kupuju odjeću? Meni, osobi koja voli zalaske sunca, morske valove…nezamislivo 

je da je nekome oduzeta mogućnost da svijet vidi očima! Odgovore na svoja pitanja napokon sam 

pronašla ove školske godine na adventskom tjednu kazališta slijepih i slabovidnih. A kako vi vodite 

ljubav i Jučer sam se sjetio plave predstave su sličnih, ali ipak različitih sadržaja, povezanih istom 

katarzom: knedlom u grlu i suzom u oku. Priznajem, nije mi se svidjela ideja ostati u gradu dodatna 

dva sata, ići na zadnji vlak, biti gladna kao pas, ali sam otišla, radi društva. Kako bi mi bilo žao da 

nisam otišla! Možda mi nećete vjerovati, ali glava mi je brujala od silnih spoznaja koje su prolazile 

kroz nju. Nikada u životu nitko mi nije toliko otvorio oči - a ni znala nisam da ne vidim svijet! Nitko 

mi nije ukazao na prave vrijednosti koje ljudi zanemaruju. Valjda sam to sama trebala shvatiti ili…

sam trebala odgledati ove predstave.

Ne žalim sebe, žalim ljude koji vide, a ne vide

Vojin Perić, čovjek koji je s 11 godina izgubio vid, oduševio me svojim riječima i pokazao mi ko-

liko je život lijep ako ga čovjek zna promatrati. On, zajedno sa svojim prijateljima iz kazališta, ima 

puno više optimizma od nas koji, eto, imamo sreće pa nismo ni za što zakinuti u životu. Ni za što 

osim, možda, za osjećaj zahvalnosti. Imamo darove koje ponekad ne znamo iskoristiti. Znate, ono 

kada dobijete dar za rođendan, otvorite ga i ostavite da skuplja prašinu… To radimo i s darovima 

koje smo dobili rođenjem. Jedan bismo dan radije u Pariz nego da imamo dva zdrava trbuha, a dru-

gi bismo dan dali sve samo da ozdravimo a jedva smo prehlađeni. I tako cijeli život u krug: uporno 

želimo ono što nemamo! A ove slijepe osobe s dasaka koje život znače, za koje sam mislila da će 

zračiti negativnošću i ogorčenošću, one vole svijet. One su me naučile kako ga gledati. Iznenadi-

lo me koliko su puni energije, koliko sretni, iskreno sretni. Gledajući ih, gotovo da sam zaboravila 

da gledam predstavu slijepih i slabovidnih osoba. Oni ne rade dramu oko toga, ni životnu ni ovu na 

daskama, zato jer ne vide; naprotiv: ne žele da ih žalimo. Oni žale nas, nas koji vidimo a ne vidimo.

Jučer sam se sjetio plave govori o plavoj boji, plavoj boji koju netko voli iako je nikada nije vidio. 

Pomalo avangardan pristup izvođenju ostavlja vas zamišljenima i nakon što predstava završi. Što 

je plava? Samo zvuk izgovaranja te riječi. Samo opis neba koje nikada nisu vidjeli. Milenko Zeko, 

Dajana Biondić, Vojin Perić i Suzana Bliznac ispričali su nam svoje priče o tome kako su postali sli-

jepi. Suzana nikada nije ugledala svjetlo, ali mrzi zelenu, ne zvuči joj lijepo… Da se naježiš! Mrziti 

nešto što nikada nisi vidio zato jer ti zvuči ružno. Život je ponekad nepravedan - koliko smo često to 

pomislili. Suzana ne misli tako! Kaže da se ne misli zatvarati u sobu i plakati nad sudbinom. Njezina 
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je najveća ljubav pjevanje, to joj uljepša svaki dan. Uvjeravam vas da pjeva kao slavuj! Morali biste 

otići poslušati je. Vojin voli voditi ljubav i mnogo mu je smješnija vaša pomisao da on to ne može, 

jer je slijep, no što je vama slika slijepe osobe koja vodi ljubav.

U ime svih slijepih

Mnogo je predrasuda u društvu u kojem živimo. Smetaju nam bijele izbočine na podu, lupkanje 

štapom, odbrojavanje uređaja na semaforu. Bježimo od slijepih da se ne bismo zarazili. Damo im 

mali prostor u nekom kazalištu da glume, da se osjećaju korisnima, ali ne želimo im priznati status 

kazališta. Tražimo ih da glumce koji vide pouče kako da glume biti slijepi. Dolazimo na njihove pred-

stave, sjedimo u mraku i smijemo se tome kako se znaju šaliti na vlastiti račun. Pomislimo kako im 

ne bismo rado bili u koži i već na izlasku zaboravljamo na njih. Ostavljamo ih iza sebe, u prošlosti, 

u njihovoj tami. Tami koja nije crne boje. Nisam mogla zamisliti kako je biti slijep jer zatvoriti oči ne 

znači ne vidjeti. Slijepe osobe ne vide ništa.

Ne tražim vas da žalite slijepe, da im trčite kao blesavi da biste im pomogli prijeći cestu ili ne-

što treće što vam padne na pamet kada ih ugledate. Tražim od vas da volite život. Jedan je i nema 

reprizu. Sami pišemo svoju priču. Netko mudar jednom je rekao da nećemo žaliti za stvarima koje 

smo napravili, nego za onima koje nismo, a trebali smo. Potpisujem! Možda imam premalo iskustva, 

ali nakon nekoliko sati ispred ovih slijepih glumaca shvatila sam da mi u životu ne nedostaje baš 

ništa. Jasno, čovjek je biće koje uvijek teži nečem većem, višem, boljem. I dobro je to jer, da nije 

tako, o čemu bismo maštali, što bismo sanjali? Ali naučite uživati i u trenutku koji egzistira sada. 

Pamtite svaki zalazak sunca, svaki osmijeh koji ste darovali nekome. 

I ne zaboravite zapamtiti boje… 

Danijela Marušić, 1. razred

Prirodoslovna škola Vladimira Preloga

Voditeljica: Henrieta Barbarić
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Alat za napad na neznanje
Najvažniji lijek protiv virusa HIV-a jesu solidarnost i suosjećanje te poticanje 
poštovanja 

Od reportaže do filmskih sudbina

Dokumentarni film „Oasis” ili „Oaza za prezrene i odbačene” dirljiva je priča o odbačenima, bo-

lesnima, o društvenim tabuima i borbi protiv njih, o oazi, ali ne samo kao o fizičkom mjestu nego i 

stanju uma u kojemu su svi ravnopravni, jednako vrijedni, prihvaćeni... Redatelj filma meksički je 

novinar Alejandro Cardenas, kojemu je ovo prvi dokumentarni rad, ali i jedan od najvažnijih proje-

kata do sada. Film je kratkometražni i traje 52 minute. 

Pišući reportažu o zapatistima, pokretu koji su osnovale Maje (Indijanci), slučajno je otkrio ho-

stel Oasis (Oaza) u mjestu San Juan de Dios na Yucatánu (Meksiko) gdje su prihvaćeni homoseksu-

alci koji boluju od AIDS-a i želio je saznati više o majanskoj kulturi, transvestitima, homoseksualci-

ma, doprijeti do malenih sredina, smanjiti diskriminaciju te u svijetu dokumentaraca prikazati teme 

koje zaslužuju da ih se čuje. Film donosi tri priče, tri života koji se dnevno suočavaju s tri bitke: bit-

kom protiv izopćenja iz zajednice zbog svoje homoseksualnosti, bitkom za poštovanje zbog svojih 

domorodačkih korijena i najtežom od svih bitaka - onom protiv AIDS-a. 

Tri priče, tri života, tri bitke 

Film započinje u hostelu „Oasis”- mjestu gdje su oni manje vrijedni, mjestu odbačenome od 

grada, od ljudi. To je mjesto oaza mira u atmosferi netolerancije i diskriminacije, koje ujedno i čine 

lošu sliku Yucatana prikrivenu u svijetu. Prvi od tri štićenika koji se pojavljuje u filmu bio je Gerar-

do Chan-Chan. On je želio oprost i reintegraciju s obitelji. Zahvalan je Bogu što ima HIV jer smatra 

da treba prihvatiti sebe onakvim kakav jesi, ali njegova obitelj nije ga prihvatila. Kada je bio malen, 

otac mu nije bio odan, a kada je obolio, obitelj nije željela jesti iz posuđa iz kojega je on jeo… Dugo 

vremena morao je skrivati svoju bolest, a za lijekove koje je pio protiv HIV-a govorio je da su lijeko-

vi za leukemiju. On širi nadu i ljubav prema životu u svemu što radi (na primjer u pjevanju, čišćenju 

prozora, razgovoru s biljkama, vrtlarstvu…). 

Deborah je bila simbol ljubavi, ali i „prodaje ljubavi” - prostitucije. Kada je njegov otac saznao 

da je homoseksualac, napustio je kuću, a kasnije se i Deborah sklonio u Oasis. Svake večeri preru-

šavao se u ženu i prostituirao, što se tolerira u Meridi, glavnom gradu Yucatana. Jedan od razloga 

zbog kojega je to činio bio je i novac potreban za lijek protiv AIDS-a. 

Treći štićenik je Reynaldo Lopez Chable, koji ima četrdeset godina. Dobio je AIDS sa svojih 36 

godina tijekom putovanja Meksikom. Kada je saznao od čega boluje, nije želio prihvatiti stvarnost 

nego je bježao od nje, pokušavao ju zaboraviti, zanemariti bolest i život s njom, smatrati ju lošim 

snom koji je s njime svakoga sata, svake minute. Ali i nakon dijagnoze nastavio se baviti prostituci-

jom, a za sve što mu se dogodilo u životu, krivio je Boga. Nakon nekoga vremena shvatio je da mora 

nastaviti raditi i boriti se s onim što mu je ostalo od života. 

U filmu je prikazan i Carlangas, koji umire u periodu snimanja filma. Snimljen je i njegov spro-

vod, koji je održan u potpunoj anonimnosti, bez prisutnosti njegove obitelji ili prijatelja, bez imena 

na grobu i simbol je svega što se danas, u 21. stoljeću ne bi smjelo događati. 

Zaboravljene teme 

Sadržaj filma veoma je potresan, tužan, dirljiv… Ključna tema filma jest borba s AIDS-om. On 

prikazuje teme o kojima se malo govori, a koje bismo rado izbjegli zaboravljajući da su i one dio ne-

čije (pa tako i naše) stvarnosti i života, a to su: neprihvaćenost, homoseksualnost, 3 prostitucija. 
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Radnja filma odvija se sporo i rastegnuto s mnogo sporednih linija radnje, koje prikazuju mijenjanje 

života u kratkome vremenskom razdoblju, smrt i sprovod koji se događaju tijekom boravka u Oa-

sisu ili pak život izvan njega. Dugi i otegnuti kadrovi utječu na radnju filma, potiču na razmišljanje, 

suosjećanje (kao na primjer kadrovi koji prikazuju štićenike Oasisa, njihova lica, odjeću, pogreb 

Carlangasova tijela, Gerarda samoga u svojoj sobi obuvenoga u cipele s visokom potpeticom, De-

borah šminkajući se…). Za razvoj radnje filma ključan je odnos štićenika Oasisa prema životu, sva-

kodnevna borba s njime, koliko god on težak bio, i s problemima koji su ih zadesili, a slike, zvukovi, 

glazba i riječi reflektiraju ogromnu bol, ljutnju, tugu, ljubav i dostojanstvo. 

Film je sniman iz različitih kutova (rakursa), a neki su od njih normalan rakurs (Reyna Patri-

cia kada govori o svojoj smrti), gornji rakurs ili ptičja perspektiva (Reynaldovo našminkano lice u 

ogledalu) i donji rakurs ili žablja perspektiva (Gerardo Chan Chan u invalidskim kolicima). Objekti 

i osobe snimane su s različite udaljenosti (plana). Planovi koji se pojavljuju su: total plan (hostel 

Oasis izvana i priroda koja ga okružuje), polutotal (Gerardo sâm u svojoj sobi), detalj-plan (Reynal-

dovo našminkano oko), srednji plan (Deborah prerušen u ženu), krupni plan (Reynaldovo našmin-

kano lice…). Glazba se u filmu pojavljuje u trenucima žalosti, boli, očaja, tuge prerušavanja u ženu 

(Reynaldo koji nanosi šminku)… 

„Čaša vode, let ptica i zrake Sunca” 

Dokumentarni film „Oaza za prezrene i odbačene” donosi nam teme koje nisu toliko česte u svi-

jetu dokumentaraca, ali su važne za odnose u svijetu, odnos prema ljudima oboljelima od AIDS-a, 

onima rođenima s privrženosti istome spolu, ljudima koji se bore s teškim problemima, a utjehu su, 

nažalost, pronašli u prostituciji. Redatelj filma rekao je da je ovaj film alat za napad na neznanje i 

poticanje poštovanja, a Oasis prilika za otvaranje vrata spolnoga odgoja. Poručuje nam da je naj-

važniji lijek protiv virusa HIV-a solidarnost i suosjećanje. Film nam donosi jednu od važnih poruka 

koja nas čini ljudima, a to je da ne osuđujemo i ne optužujemo druge jer nemamo pravo suditi neko-

me čiji život ne poznajemo. Kako kaže jedna indijanska molitva: „Veliki Duše, pomogni mi da nikoga 

ne sudim dok nisam pola mjeseca hodao u njegovim mokasinama!”. Stvarnost je uistinu teška, što 

nam ovaj film i prikazuje. Vrlo često postajemo slabi i nemoćni u borbi s njome, ali ako naučimo cije-

niti, kako Gerardo kaže: „čašu vode, let ptica i zrake Sunca”, tada ćemo uspjeti prebroditi i najteže 

životne trenutke. Ovaj film preporučila bih mladima kao i odraslim osobama s obzirom da se pojav-

ljuju dosta teške i bolne scene. Nije mi se svidjelo toliko detaljno opisivanje prostitucije; smatram 

da je bilo dovoljno spomenuti ju kao jedan od problema, osobito u Meksiku. 

Film je do sada obišao petnaestak festivala diljem svijeta (Finska, Rusija, Estonija, Kuba…), a 

hrvatska je premijera bila održana 11. studenoga 2015. godine u Studentskom centru u Zagrebu.

Doris Mašić, 1. razred

I. gimnazija 

Voditeljica: Antonija Sikavica Joler
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Karlo Kurtov, mentorica: Vinka Mortigjija Anušić, prof. savjetnica 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna

Novinarski radovi učenika srednjih škola

LiDraNo 2016. // 383

PRED
LO
ŽEN

I



Bez doma i domovine
Svijet u kojemu živimo oduvijek su potresale razne podjele. Svaka globalno važnija i medijski 

popraćenija situacija poticala je čovjeka na promišljanje, neke i na djelovanje. Medijskom manipu-

lacijom čovjekovo se mišljenje kanalizira isključivo jednome od dva dijametralna „tabora” i dijeli 

na -file i -fobe, gubi se politički pluralizam stavova, a javne se rasprave svode na „za” ili „protiv”. 

Njemački filozof Karl Jaspers sredinom je prošloga stoljeća definirao pojam „granične situacije”. 

To su situacije nakon kojih govorimo o onome što je bilo „prije” i „poslije”, odnosno nakon kojih se 

čovjek promijeni. Izbjeglička kriza mogla bi biti granična situacija, kako za svakog europskog gra-

đanina, tako i za kolektivni europski poredak. Ta je kriza itekako uzdrmala javnost i, uz nebrojne 

probleme i strahove koje zadaje građanima Hrvatske (ali i čitave Europe), potvrdila gore navedena 

razmišljanja o polariziranosti svijeta. 

Prije svega, važno je naučiti oslovljavati pridošlice s Bliskog istoka. Na početku krize digla se 

velika strka dežurnih moralnih autoriteta u Hrvatskoj, pod vodstvom Vesne Teršelič, inicijative 

„Dobrodošli” i ostalih boraca za „bolje sutra”. Pokrenuta je medijska akcija kojom bi se momental-

no obustavilo svako korištenje izraza imigrant u javnome prostoru, pa je predloženo da se te jadne 

ljude okarakterizira kao izbjeglice. Ta je inicijativa očito rezultat mukotrpnog i temeljitog lingvistič-

kog istraživanja nakon kojega je google translate englesku riječ „refugee” preveo kao „izbjeglica”. 

Dokazana je ništa drugo nego manjkavost engleskog rječnika u usporedbi s puno kompleksnijim 

hrvatskim jezikom koji razlikuje naizgled slične, ali jako različite pojmove poput prognanika, izbje-

glice i imigranta. Tako se riječ „izbjeglica” definira kao osoba koja je zbog ratnih okolnosti morala 

prijeći granice matične države dok se ne ostvare uvjeti za povratak. Jedan pogled u rječnik i jasno 

je da tu nije riječ ni o kakvim izbjeglicama jer je s istoka krenuo cijeli val naoko političkih imigrana-

ta s ciljem kućenja u nekoj gospodarski stabilnijoj državi Europe. Od medija se mogla očekivati že-

stoka borba za „jedinim bitnim” u krizi, a to su građanska prava i potrebe imigranta koje nerijetko 

prelaze u privilegije. Tako se pred kamere u prvi plan guraju mala djeca u plaču te žene koje padaju 

shrvane teretom i naporima puta. Često slušamo i o tragičnim sudbinama majki koje su ostale od-

vojene od svoje djece. Za solidarizaciju s tim majkama potreban je minimum ljudskosti, ali nemo-

guće je očekivati da će individualne tragedije zasjeniti problem kolektivnog, masovnog pohoda na 

Europu. Kada je umrla prva žrtva migrantske krize, o tome smo danima slušali na vijestima. Smrt 

je dala vjetar u leđa napadima na dugotrajne procese evidentiranja ljudi koji dolaze jer, eto, ljudi 

počinju umirati u redu za registraciju. Starija žena doživjela je srčani udar zbog vrućine. Nije li to 

slučaj kakav se za vrijeme ljetnih dana u Zagrebu viđa svaki dan? Pa ipak, ta je vijest popraćena 

ogromnom medijskom pažnjom. Imao sam osjećaj kao da će se svakog trena otvoriti nebo i da će 

pokojnicu Valkire odnijeti u Valhalu. Možda sam neprikladno ironičan, ali mediji doista znaju pre-

tjerati u iskrivljavanju istine, pa tako dođe i do kontra-efekta. Tako je slika mrtvog dječaka na tur-

skoj obali, koja je obišla svijet, pokazala svoje naličje kada su u javnost izišle fotografije na kojima 

fotoreporter pomiče to jadno, nepomično tijelo da bi dobio što bolji kadar. Dokaz je to da, kao i u 

svemu, propagandu treba umjeriti. 

Kao i svaka kultura, i europska je građena na temeljima - rimskome pravu, grčkoj kulturi i kr-

šćanstvu. Što možemo očekivati od civilizacije kojoj se sva tri temelja danas zdušno potkopava-

ju? Da se opasno uruši. Zanimljiv je i fenomen stigmatiziranja onih koji brane stabilnost i poredak 

Europe. To je dobro poznat trik svakoga totalitarnog sustava. Osobu koja ne dijeli vaše mišljenje 

označite fašistom i izbacite ga iz naoko demokratične rasprave, jer s fašistima se ne raspravlja (a 

drugih argumenata ionako nemate). 
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Usudio bih se komentirati i političku situaciju u Siriji, koja je naposljetku i dovela do krize. Na 

čelu države godinama je bio Bašar Al-Asad, javno označen kao diktator i nedemokrat. O njemu i 

njegovome režimu može se misliti što želite, ali neosporna je činjenica da je taj čovjek držao kon-

trolu i red u Siriji, a svrgnut jer nije odgovarao bjelosvjetskoj politici. Cijelu situaciju u Siriji i pro-

mjenu režima te ostale zakulisne igre možda najbolje dočarava pripovijetka velikog engleskog mi-

slioca i „apostola zdravog razuma” G.K. Chestertona, Žuta ptica. Priča počinje dolaskom ruskog 

znanstvenika, profesora Ivanova, u časnu englesku obitelj. On je fanatik za emancipaciju i ukidanje 

svih ograničenja - ukratko, temeljiti je libertarijanac. Uživajući u povlasticama gosta, profesor po-

činje provoditi svoje libertarijansko djelovanje oslobađanjem kanarinca iz krletke. Nakon što odleti 

kroz prozor, kanarinca napadnu i ubiju divlje šumske ptice. Tako i Amerika uživa u povlasticama 

globalnog policajca i u tuđoj se kući ponaša kao u svome domu. Amerika je pokušala Siriju oslobo-

diti „kaveza” u kojemu ju je držao Asad, ne imajući na umu sigurnost koju Siriji taj kavez pruža. Ne-

umjerenom slobodom ubija se poredak i otvaraju vrata kaosu. Očito je da su, kad se bolje pogleda, 

dvije političke krajnosti (diktatura i liberalizam), vrlo bliske.

Mnoga pitanja ove krize i dalje ostaju neriješena. Zašto ti ljudi zahtijevaju, a nikada ne mole? 

Odakle tim ljudima toliko novaca ako su nekoliko godina unatrag trpjeli siromaštvo i nasilje? Kako 

to da su mnogi od njih tako lijepo uređeni, odjeveni, posjeduju najnoviju tehnologiju i većina pri-

stojno govori engleski jezik? Zašto odbijaju hranu, vodu, novac, pomoć, želeći jedino stići na točno 

određeni cilj? Kada bi utemeljitelj filozofije povijesti, Giambattista Vico, bio živ, siguran sam kako 

bi cijelu krizu ocijenio kao jedan strašni anticivilizacijski čin. Svatko od nas trebao bi se pitati u što 

zapravo vjeruje, čemu se priklanja, što zagovara; moralni poredak ili neograničenu čovjekovu slo-

bodu. 

Mene i dalje muči uistinu teško pitanje: imam li ja ikakvu moralnu obvezu pomagati ovim ljudi-

ma? Muči me i kako prepoznati istinu u svemu, što misliti o vijestima koje mediji filtriraju od Reu-

tersa koji je istinu već filtrirao. Cijela migrantska kriza za mene ostaje, kao što je Churchill rekao za 

Rusiju, „zagonetka zamotana u misterij unutar enigme”. 

Marko Mihoković, 4. razred

XI. gimnazija

Voditeljica: Ivana Babić
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RAZGOVOR S POTPREDSJEDNIKOM SABORA IVANOM TEPEŠOM

Dečko s Pešče u Saboru
Mislili smo da možemo mijenjati cijeli svijet, ali kad uđeš u politiku, shvatiš 
da prije svega moraš znati mijenjati svoju ulicu

Ivan Tepeš, bivši učenik III. gimnazije, nedavno je imenovan potpredsjednikom Sabora što nas 

je potaklo da ga zamolimo za razgovor i otkrijemo kako je dečko s Pešče došao do ove časne funk-

cije. Rado je odvojio dio svoga vremena (pauze za ručak) i prisjetio se svojih srednjoškolskih dana. 

Saznali smo da se politikom želio baviti već tada, kada se i učlanio u HSP, što znači da svoju poli-

tičku karijeru gradi već petnaestak godina. Ipak, u Treću je gimnaziju došao kao prirodnjak da bi 

se postupno pretvorio u pravog društvenjaka pa upisao Studij povijesti i etnologije na Filozofskom 

fakultetu u Zagrebu.

Odrastali ste u ratnom i poslijeratnom razdoblju što je zasigurno bitno utjecalo na formiranje 

vaših stavova i uvjerenja. Jesu li vaši stavovi desničarski?

Ne, to je predrasuda. Ja, što se tiče radničkih pitanja, imam socijalnije stavove od socijalde-

mokrata. Ja sam dijete radničke obitelji s radničke Peščenice, za razliku od velike većine kolega iz 

SDP-a koji su iz obitelji političke elite. Dakle, ako netko dobro razumije radničku klasu, to sam onda 

ja. Ne kažem da moje kolege ne razumiju, ali ne može mi nitko reći da se zalaže za prava radnika 

više od mene, koji sam iz takve obitelji čiji me kruh hranio tijekom cijele srednje škole i fakulteta. 

Što se tiče odnosa prema nacionalnim manjinama, ja se također jako zalažem za njihova prava. 

Primjer su delegati romske nacionalne manjine s kojima se trebam naći. Njima je bilo izuzetno dra-

go što sam ih spomenuo u emisiji Nedjeljom u 2 i odmah su mi se javili jer se poznajemo dugi niz 

godina. Sve u svemu, ne pristajem na etiketu desničara jer sam samo hrvatski domoljub. To što 

voliš svoju domovinu iznad svega ne znači da mrziš druge narode. Naziv desničar vuče sa sobom, 

nažalost, negativne konotacije tako da ne bih rekao da sam desničar već da sam hrvatski pravaš. 

Možete li nam pojasniti razliku, nisu li pravaši politički desno orijentirani?

Tko poznaje povijest pravaštva iz 19. stoljeća, znat će da je to liberalna ideologija jer se zasniva-

la na tekovima Francuske revolucije. Tada se tražilo opće pravo glasa, tada se javljaju nacije, i otuda 

pojam nacionalizam koji je u 19. stoljeću imao pozitivan predznak, jer mnoge zemlje grade svoj naci-

onalni identitet. Nažalost, Hrvatska je tada dio Austrougarske, nije zasebna država i tim se okolno-

stima javlja taj pravaški pokret koji apostrofira samostalnu državu. Kada čitate Starčevića, morate 

zapaziti da je on liberal u smislu 19. stoljeća. Tada su se postavljala drugačija pitanja. Konzerva-

tivci su bili oni koji nisu željeli promjenu, koji su htjeli sačuvati stanje prije Francuske revolucije.  

Danas smo svjedoci lijepljenja etiketa u hrvatskom političkom prostoru, čak i bivši premijer mene 

je vrlo ružno nazvao pronacistom i profašistom. To je ono što ja odbacujem, ja sam vrlo jasno sve 

zločine osudio. 

Dokaze tražite i nalazite u povijesti, nju ste temeljito izučavali i tijekom studija. Zanima nas 

kada se i kako ljubav prema povijesti rodila.

Kao dijete s ovih prostora (imao sam deset godina kad je započeo rat) pitao sam se zašto lju-

di ginu, zašto netko kaže da je granica tu, a netko da je tamo, zašto je netko pravoslavne vjere, a 

netko katolik. Svi odgovori na ova pitanja mogu se naći upravo u povijesti. To su, dakle, neki moji 

Novinarski radovi učenika srednjih škola

386 // LiDraNo 2016.

PR
ED
LO
ŽE
N
I



primarni porivi za povijest, ali smatram kako je ipak bitan i čovjek koji to predaje i mislim da je pro-

fesor Skukan odigrao presudnu ulogu, uspio je povijest prikazati na zanimljiv način. Eto, bio sam 

matematičar po vokaciji, završio sam prirodoslovno-matematički smjer u gimnaziji, ali sam otišao 

na društveni studij. 

Znači Treću ste odabrali kao budući matematičar?

Tako nekako. U osnovnoj školi matematika mi je bila jedan od dražih predmeta, išao sam na na-

tjecanja i bilo je prirodno da upišem prirodoslovno-matematičku gimnaziju. Kako sam živio na Bo-

rongaju, Treća mi je bila najbliža.

Razrednica Vam je bila profesorica Valerija Bilić. U kakvom Vam je sjećanju ostala?

Bila je simpatična, vrlo elokventna, ali i stroga, sjećam se da je voljela disciplinu. Ipak, na izle-

tima je bila blaža.

Koje još profesore pamtite? 

Profesora Skukana, kod njega sam radio i maturalni rad. U sjećanju mi je i profesor matematike 

Ante Ivanković, profesor Mate Banovac, a kao najstrožu profesoricu pamtim profesoricu engleskog 

jezika, Branku Banović. 

Nama se sada čini da su mnogi profesori pretjerano strogi, a školske nam obveze 

predstavljaju muku. Kakvi su bili Vaši dojmovi? 

Tada se i meni škola činila velikim teretom i bremenom, ali sada, kada gledam iz ove pozicije, 

to je bilo doba razbibrige. Moja jedina odgovornost bila je učiti i ići u školu, a ne baviti se tisućama 

stvari kojima se kasnije čovjek bavi. Kad sad pogledam unatrag, te četiri godine te jako obilježe, 

možda više od bilo kojeg doba u životu. Imam osjećaj da su trajale puno duže jer pamtim mnogo iz 

tog vremena. Mislili smo da možemo mijenjati cijeli svijet, ali kad uđeš u politiku, onda shvatiš da 

prije svega moraš znati mijenjati svoju ulicu, pa tek onda svijet.

Iako su mnogi tadašnji snovi bili nerealni, što Vam se čini iz sadašnje perspektive, jeste li 

ispunili svoja očekivanja i ciljeve?

Čak mislim da sam neke ciljeve prerano ostvario. Ja jesam dugo u politici, već nekih šesnaest 

ili sedamnaest godina, ali se nisam nadao da ću tako brzo doći na tako časnu poziciju. Nisam išao u 

izvršnu vlast baš zato jer smatram da ima puno stručnijih ljudi u svim segmentima koji trebaju po-

složiti mnoge stvari u Hrvatskoj. Ovo je, naravno, pozicija koja je bitna i odgovorna i nije došla tek 

tako, iz vedra neba, ali mislim da sam vrlo brzo postigao izniman uspjeh. Nemam vile s bazenom 

niti skupe aute, ali zadovoljan sam. 

Naši su čitatelji uglavnom srednjoškolci. Postoji li nešto što biste im voljeli poručiti, a mi smo 

zaboravili pitati?

Bitno je da imaju ideale i da nastoje ostvariti svoje ciljeve, iako neke stvari možda nisu onakvi-

ma kakvima smo ih očekivali u srednjoškolskoj dobi. Čovjek bez ideala čovjek je bez ambicije. Am-

bicija nas vodi, bez ambicije ne bismo pročitali novu knjigu ili završili fakultet. Dobro je imati velika 

očekivanja, ali se potrebno i pripremiti za svijet odraslih gdje će vjerojatno naići na puno zidova i 

velikih razočarenja. 

Domagoj Filipović, 3. razred

III. gimnazija

Voditeljica: Maja Ilić
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Razvoj tehnologije promijenio 
je geodetsku mjernu opremu

Dronovi u geodeziji

Dronovi ili bespilotne letjelice (BPL)danas olakšavaju posao geodetima i omogućuju izradu 3D 

modela visoke točnosti i rezolucije, digitalnih ortofoto planova te općenito topografskih planova. 

Kad se ljetos školskim hodnicima pronijela vijest da smo dobili bespilotnu letjelicu ili dron, osta-

li smo prilično iznenađeni. Većina nas čula je za dronove samo kao za američko ubojito sredstvo 

kojim se likvidiraju teroristi diljem svijeta. Neki su čuli i da se dronom neuspješno pokušao unijeti 

suzavac na Maksimir za vrijeme utakmice Dinamo-Hajduk. Uglavnom, za dronove smo čuli uvijek u 

negativnom kontekstu. 

Istražujući, shvatio sam da je upotreba lake i relativno tihe letjelice kojom se upravlja na dalji-

nu vrlo široka, kako za vojne tako i za civilne svrhe, jer se kamerom koja je pričvršćena na letjelicu 

može snimati sve što želite iz visine do 300 metara i iz neobičnih kutova. Tako se može koristiti 

za nadgledanje granice i prekograničnog šverca, za otkrivanje ilegalnog ribolova, istraživanje ne-

pristupačnih i opasnih terena, snimanje filmova, koncerata i velikih sportskih događana, a u boga-

tijim zemljama i za dostavu osnovnih namirnica na izolirane otoke. I, naravno, može se koristiti u 

geodeziji. 

Car je pionir 

Mjerenje i snimanje terena te izrada planova i karata posao je geodeta, i sve što može ubrzati 

i olakšati taj posao dobro je došlo. Da je je bespilotna letjelica vrlo korisna geodetima, potvrdio je 

Darko Car, dipl.ing.geodezije koji ju je prvi u Hrvatskoj počeo koristiti u svojoj 

geodetskoj tvrtki CADcom još 2011.godine.

-Nekada su geodeti obavljali sami terensko snimanje koje je zbog nepristupačnog terena i ve-

ličine projekta znalo biti komplicirano, teško i dugotrajno. Proces snimanja dronom vrlo je brz jer 

letjelica postiže brzinu do 50 km/h, a a mjerna kamera pričvršćena s donje strane daje fotografije 

svake 3 sekunde. Po mom iskustvu za jedan dan moguće je snimiti od 500 do 1000 hektara terena. 

Najviše vremena sada se potroši na obradu dobivenih podataka - objasnio je gospodin Car. Na moje 

pitanje što sve geodeti mogu činiti zahvaljujući dronu, stigao je brz i stručan odgovor:

- Pomoću drona izrađuju se 3D modeli visoke točnosti i rezolucije, digitalni ortofoto planovi i 

topografske karte općenito. 

Kako geodeti obavljaju svoj terenski posao i u teškim vremenskim uvjetima, zanimalo me je 

kako se dron „nosi” s hladnoćom, vjetrom i kišom. 

- Dronom se ne može mjeriti u bilo kakvim vremenskim uvjetima. Idealno razdoblje za snimanje 

je od sredine ožujka do početka listopada, i to između 11 i 13 sati kad je sunce u zenitu i kad su sjene 

najmanje, jer se tada dobiju najprecizniji podaci. Dron nije svemoguć, on je samo ubrzao i pojed-

nostavio neke poslove u geodeziji i nikako ne može zamijeniti čovjeka - priča D. Car. Prisjetio se i 

nezgode koja mu se dogodila na Cresu:

- Ostao sam bez drona jer je završio u moru. Šteta je bila nekoliko tisuća eura, a sve se dogodilo 

zbog moje nepažnje i pogrešne procjene, a možda i da se potvrdi izreka da sve što leti može i pasti. 

Fantom u našoj školi

Geodetska škola prva je škola u Hrvatskoj koja je nabavila vlastitu bespilotnu letjelicu. Riječ je 

o uređaju tvrtke DJI Phantom3 pomoću kojeg će učenici moći snimati 3D modele,

Novinarski radovi učenika srednjih škola

388 // LiDraNo 2016.

PR
ED
LO
ŽE
N
I



odnosno ortofoto snimke iz zraka. Do sada su takve poslove obavljale samo geodetske tvrtke, 

i to uglavnom koristeći se aerosnimanjem. 

- Dron smo nabavili radi unapređenja nastave i pripreme učenika za tržište rada. Prikupljanje 

podataka na terenu, jedan od temeljnih dijelova procesa geodetske izmjere, značajno se promije-

nilo zahvaljujući razvoju BPL, a buduće geodetske tehničare i geoinformatičare koji se obrazuje u 

našoj školi moramo uputiti u novu tehnologiju. Naš dron, opremljen izuzetnom kamerom kojom je 

moguće raditi snimke u 4 K kvaliteti, koristit ćemo u nastavi fotogrametrije i pri izrada završnih ra-

dova naših maturanata. Letjelicom mogu upravljati učenici stariji od 16 godina uz prisustvo nastav-

nika. - objasnio je Ratko Medan, nastavnik geodetskih i geoinformatičkih predmeta u našoj školi. 

Odahnuo sam zbog dviju informacija: dovoljno sam star da upravljam dronom i moje buduće 

radno mjesto u geodeziji ne ugrožavaju dronovi jer su geodeti nezamjenjivi.

Dominik Kramarić, 2. razred 

Geodetska tehnička škola

Voditeljica: Ljiljana Varović

Denis Svirać, mentorica: Judita Šercar, prof.  
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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Markiranje je zarazna bolest, 
koja se teško liječi
,,Frende, niš' se neće dogodit', nitko neće skužit'!”

Markiranje je zarazna bolest koja se teško liječi. Ja sam se zarazio u prvom razredu sred-

nje škole, u prvom polugodištu, nakon dva mjeseca nastave. Bio sam učenik prvoga razreda In-

dustrijske strojarske škole u Zagrebu. Počelo je jednim satom matematike, a završilo gubitkom 

godine.,,Frende, niš' se neće dogodit', nitko nećeskužit'!” Vjerovao sam im, mislio sam da su mi pri-

jatelji. Umjesto matematike, otišli smo na kavu. Bilo je predobro. Sljedeći tjedan markirali smo tri 

dana zaredom, po jedan sat poslije velikog odmora. Bilo je oslobađajuće.

Nakon toga nekomu je palo na pamet da cijeli dan ne dođemo u školu.Sjećam se, bila je srijeda, 

otišli smo u igraonicu na Savskom mostu i igrali PS4 od jutra do završetka nastave. Poslije smo 

uredno sjeli na autobus i s ostalim učenicima došli kući. U četvrtak smo igrali bilijar u Arena centru, 

u petak smo obilazili dućane u AvenueMallu, ni u ponedjeljak se nikomu nije vraćalo na nastavu.

Život je bio lijep

Danima nismo dolazili u školu, imali smo već uhodani ritual: ujutro najprije kava, nakon toga 

lutanje po gradu, koje je obvezno završavalo odlaskom u McDonalds. Bilo je zanimljivo istraživati 

grad. Vozili smo se tramvajima i autobusima da zadnjih stanica i natrag,skitali se po Trgu,sretali 

poznate face i skrivali se po dućanima.Kasnije smo se toliko opustili da petkom nismo čak išli ni 

u grad! Jednostavno bismo ostali u selu i igrali nogomet po nekoliko sati, potom smo pili i pušili.

O školi nismo puno ni mislili ni pričali. Povremeno bismo navratili, donijeli kakvu ispričnicu koju 

smo izvukli od liječnika ili nogometnog kluba. Život je bio lijep…dok nam je glava bila u pijesku.

Dobro došao u stvarnost

Sve do jednog telefonskog poziva: sjedili smo na kavi u City Centru One kada me je nazvao tata 

i pitao kako je u školi. Odgovorio sam da je dobro i da ne mogu razgovarati, da me razrednica zove 

u razred i da

počinje sat. Tata je rekao da on upravo razgovara s razrednicom i da je u školi, a da mene ne 

vidi, kao i da me razrednica dugo nije vidjela. 

Bio je kraj polugodišta i ja sam imao preko dvjesto izostanaka. Na obiteljskom sastanku odluči-

li smo da trebam promijeniti školu i društvo: prebacio sam se u Elektrostrojarsku obrtničku školu, 

popularnu,,Selsku”. Čvrsto sam odlučio i obećao sebi i roditeljima da više neću izostajati s nastave.

Roditelji su u sebi riješili problem, povjerovali su mi, nadali su se da ću proći razred i da više 

neću markirati, ali meni se i dalje nije išlo u školu. Jednostavno se nisam mogao prisiliti da sjedim 

šest sati na nastavi.Došao sam u školu, sjećam se, bio je sunčan dan, pili smo kavu i odlučili otići na 

kupanje na bazene Sportskog centra Mladost. Tako sam opet počeo izostajati s nastave. Školska 

godina se primicala kraju, bio je već i konac svibnja, kada sam shvatio da ću pasti razred.

Iz pogrešaka se uči

Najesen sam ponovo krenuo u prvi razred. Najgore je bilo gledati svoju ekipu iz bivšega razre-

da, oni u drugom, a ja u prvom razredu. Sa mnom je bio i prijatelj koji je markirao i ponavljao razred 

kao i ja, pa nam je obojici bilo malo lakše. Ali, imalo je to i svoju lošu stranu, cijelu godinu borili smo 

se sami sa sobom da ponovo ne počnemo markirati.
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Izgurali smo godinu do kraja, prisiljavali sami sebe da sjedimo u razredu šest ili sedam sati, ma-

kar je u pojedinim trenutcima bilo neizdrživo. Trud se isplatio, prošli smo razred. Sada smo obojica 

u drugom razredu. Tri mjeseca su već prošla, ni jedan sat nisam izostao i nadam se da sam se izli-

ječio od bolesti zvane markiranje.

Jurica Tolj, 2. razred

Elektrostrojarska obrtnička škola

Voditeljica: Dominika Papić Kukić

Iva Radoš, mentor: Filip Pintarić, prof. mentor 
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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Nevidljivo tkanje svemira 
KREŠIMIR MIŠAK - glazbenik, književnik; urednik televizijskih emisija, dokumentarnih filmo-

va i serija (najpoznatija Na rubu znanosti); pisac članaka za razne časopise; dobitnik nagrada za 

spisateljski rad. U povodu Mjeseca hrvatske knjige u Knjižnici Vladimira Nazora predstavio nam se 

kao urednik nove AGM-ove biblioteke Obelisk i u razgovoru nas podsjetio da su čuda svuda oko nas, 

samo ih moramo znati vidjeti. 

Četrnaest godina vodite emisiju Na rubu znanosti. Kako ste birali teme?

U početku su to bile klasične teme, misteriji raznih vrsta, ali kako mi je nestajalo tema, a godine 

su išle, omekšavao sam granicu pa sam uvodio i teme koje su vezane uz osjećaj začudnosti. Znači 

neke teme koje imaju više fantastični moment: futurološki ili tehnološki. S vremenom se su pojavile 

i teme iz područja spiritualnosti, a kasnije i teme koje su se bavile društvenim inženjeringom poput 

kemtrejlova, izdavačkih pravakoja se tiču medicinskih istraživanja itd. U zadnje vrijeme pojavile su 

se čak teme iz urbanizma i arhitekture. Za izbor tema kriterij je samo ovaj: kad je meni nešto uz-

budljivo u želucu pa čak i ako to bilo glupo i apsurdno, to je dobra tema. 

Je li ono što se nalazi na rubu znanosti pseudoznanost?

Treba se zapitati što je zapravo znanost, a što pseudoznanost. Naime, ne postoji nešto što se 

zove „službena znanost”, postoji samo nešto što bih nazvao paradigmom. Svaka paradigma mora 

odgovarati na pitanja kako su nastali svemir, čovjek i svijet. Jučer su bili jedni odgovori, danas su 

neki drugi. Za većinu tih tema koje se podučavaju u školi: teorija velikog praska, teorija evolucije 

itd., ne uči se kako su nastale. Danas postoje ozbiljni doktori znanosti koji provode kvalitetna istra-

živanja o utjecaju namjere na udaljene predmete, što se čini da ne može biti predmetslužbene zna-

nosti. Paradigma postavlja umjetne granice između stvarnoga i nestvarnoga, a ta se granica tije-

kom povijesti mijenjala. Nekad davno bilo je nestvarno da leti nešto što je teže od zraka, a stvarne 

su bile, možda, vile. Danas su nestvarne neke druge kategorije, a stvarni su avioni. Dakle, granica 

između stvarnoga i nestvarnoga umjetno je postavljena i sustav je brižno nadzire.

KOMADIĆI KRVI U KOLESTEROLU 

Kako znamo da se paradigma mijenja?

Uzorak promjene gotovo je uvijek isti: prvo se informacije pojave na nekim mjestima pa se poč-

nu lagano širiti, ako su točne, naravno, onda ih preuzmu liječnici i znanstvenici, ozbiljnoih prouča-

vaju i objavljuju rezultate istraživanja. Nakon toga zainteresiraju sei drugi i u roku od,recimo, pet 

godina to što je bilo čudno na početku postaje prihvaćeno stajalište. Da ste sedamdesetih godina 

20. stoljeća nekom liječniku rekli da emocije i zdravlje imaju neke veze, taj bi vam se nasmijao. Da-

nas svaki liječnik to zna. Svjedoci smo mijene paradigme odnosa prema mastima. Sve je više istra-

živanja koja pokazuju da zdrave masti ne samo da nisu štetne nego su čak i korisne, da treba jesti 

špek, čvarke i sl. Kolesterol je u modi ne više od četrdeset godina, a jednom kad je duh pušten iz 

boce, nema mu natrag. Književnik Goran Tribuson se našalio: „Gle, našli su mi komadiće krvi u ko-

lesterolu”, ali čovjek i dalje dobro živi. Slično je i s liječenjem svjetlošću. Helioterapija je bila dobro 

istražena u razdoblju do pojave antibiotika, ali je znanje o tome potonulo u zaborav kada se probila 

industrija lijekova, koja se temelji na preradi nafte i ugljena. Oni koji imaju nafte i ugljena našli su 

način kako da tu bezveznu tvar pretvore u užasno skupu i naravno da je Sunce tu „popušilo”, jer 

Sunce besplatno pada svakome na glavu. 
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LJEKOVITO SUNCE

Je li svjetlost lijek budućnosti? 

Zasigurno, jer su mogućnosti liječenja sunčevom svjetlošću, usudio bih se reći, neograničene, 

koliko god to prosječnom čovjeku izgledalo čudno. Dokazano je da izlaganje UV zrakama utječe na 

bolju sintezu vitamina D, bolju apsorpciju kalija i drugih minerala, ubija bakterije i viruse. Svjetlost 

punog spektra liječi tuberkulozu, anemiju, cistitis i niz drugih bolesti, pogotovo infektivnih bolesti. 

Ali kroz solarnu jogu se vidjelo da, pretvaranjem čovjeka u ono što bi neki nazvali solarnim čipom, 

svjetlost liječi i mnogo teže bolesti, kao što je ulceroznikolitis. Drugo je to kad čovjek nije bolestan 

samo od tzv. bolesti, nego je bolestan od samoga sebe. Iznenadili biste se koliko se ljudi uopće ne 

želi izliječiti, iako im je lijek besplatan.

Učimo da je izravno izlaganje Suncu štetno. Što mislite o tome?

Zdrav razum može zamijeniti dobro obrazovanje, ali nijedno obrazovanje ne može zamijeniti 

zdrav razum. Kako je netko mogao reći da je Sunce štetno?! Sve je pitanje mjere. Kreme za sunča-

nje stvaraju iluziju da možete ležati na Suncu u doba dana kad je ono najjače jersprječavaju ope-

kline i ne dopuštaju UV zrakama da učine svoje.Tako da one štite od dobrobiti, a donose zlo, jer se 

ljudi,mažući se njima,izlažu alergenima i kancerogenima takvih razmjera da bi, kada bi to znali, sve 

kreme za sunčanje bacili u smeće. Provedena su istraživanja koja pokazuju da tekreme sadrže pre-

parate koji stimuliraju genetsko oštećenje kože uzrokujući rak kože i to, ironično, baš onda kada su 

izloženi sunčevoj toplini. Informacije su dostupne, ali se uspješno skrivaju: preplanula vesela žen-

ska na reklamama i sl. 

UNUTARNJI STAV I VJERA OBLIKUJU STVARNOST

Postoje li ljudi koji mogu živjeti samo od svjetlosti, koji ne trebaju ni jesti ni piti?

Da, postoje. Znam nekoliko takvih ljudi iz druge ruke, ali imam prijatelja iz srednje škole koji je 

završio proces solarne joge i moram priznati da djeluje devastirajuće kad sjedim s njim za stolom i 

znam pouzdano da taj čovjek nije stavio ništa u usta godinu i pol dana. Misliš da je to apsolutno ne-

vjerojatno, da to ne može biti i da ćeš bez hrane i pića sigurno umrijeti. Međutim, bitni su temeljni 

stavovi i uvjerenja koji utječu na to da ti se nešto zaista može i dogoditi. Solarna jogaje zanimljiva 

jer se iza nje krije mehanizam koji još i danas nije dovoljno prepoznat, ali radi, čak i bez obzira na 

uvjerenje. No, parapsihološka istraživanja jasno pokazuju u kojoj mjeri unutarnji stav i vjera u to 

što je moguće čini to mogućim. Npr. zna se za ljude koji su se smrznuli u ledenjači, zaključani, ali 

koja uopće nije bila uključena! 

Imate li povjerenja u suvremenu medicinu?

Suvremena medicina ima fascinantne dosege i čovjek se ne može prestati čuditi medicinskoj 

tehnologiji i svemu što se pomoću nje može učiniti, u prvom redu tu mislim na vrlo složene opera-

cije. U isto vrijeme postoji jedan problem: ugasi struju i ta medicina više ne postoji. A jurvedskom 

liječniku ne treba struja. On je sâm alat za dijagnostiku i za liječenje. Suvremena medicina nije u 

stanju izliječiti ni jednu jedinu autoimunu bolest, ni jednu alergiju. Ona je u stanju dati kortikostero-

ide: simptomi nestanu u tren oka, ali dođu još jači, i nikad se ne zapita što je pravi uzrok i nikad ne 

proučava prave veze u organizmu jer izbacuje jedan važan faktor - faktor čovjeka, odnosno među-

povezanost uma i tijela. Skoro da ne postoji bolest koju ne bi trebalo liječiti od toga da se preispita 

podsvijest, tako da tek holistički pristupi nude mogućnost za cjelovito iscjeljenje. Liječnici znaju 

nazivati lijekove „manjim zlom”. Oni, dakako, imaju svoj smisao i svoje mjesto, ali ideja da lijekovi 
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liječe bolesti nasilno je reklamno izumljen mit. Lijekovi uglavnom suzbijaju simptome i pokušavaju 

čovjeka održati na životu. Ali u konačnici se sve svodi na samoiscjeljenje. 

Nije li to placebo učinak?

Ne može se zanijekati da placebo stvara fizičke promjene na tijelu. To znači da je on zorni do-

kaz za to kako uvjerenje i stav oblikuju fizičku stvarnost. Medicinari su priznali postojanje place-

ba, ali ne obraćaju pozornostna njega. To rade liječnici pojedinci koji su iskusni i lukavi, ali se o 

tome ne govori na fakultetu. Zar nije glupo placebo koristiti za testiranje lijekova? Rekli su mi da je 

McDonald's sranje. Nije! Ako ja u to ne vjerujem, za mene je to zdrav obrok. No, ako loša hrana uđe 

u rezonanciju s čovjekovim stanjem, pa se javi osjećaj krivnje i depresije, onda je to nešto sasvim 

drugo. Bitna je snaga uvjerenja, a ona se razvija postupno s vremenom.

Kakva je razlika između alternativne i konvencionalne medicine?

Za mene alternativa kao takva zapravo ne postoji. Kako to da je danas liječenje uljem od ko-

nopljealternativno, što prije nije bilo, a za sto godina opet neće biti? Postoje dobro razrađeni stari 

medicinski sustavi i postoji gomila šarlatana koji s bioenergijama nisu u potpunosti u krivu. Ali ve-

ćina stvari koje mnogi od njih rade nije nešto što svatko od nas ne bi mogao napraviti, ali nitko to 

ne radi. Ako govorimo o postupcima unutar stare kineske ili indijske medicine, smiješno ih je zvati 

alternativnima, jer su one puno tisuća godina duže na svijetu. Ako je nešto staro pet tisuća godina, 

ja bih rekao da je to konvencionalno. Preživjelo je ne zato što je reklamirano, nego zato jer radi, jer 

je djelotvorno! 

ČAROLIJA SVAKODNEVNIH ČUDA

Jeste li imali neka iskustva natprirodnoga? 

Imao sam dosta iskustava natprirodnoga, ali većinom su to subjektivna mistična iskustva, a 

najmanje imaju veze s tim da vidim NLO ili nekoga kako lebdi. Puno veća čuda nastaju kad shvatiš 

da postoji nekakva mreža odnosa, nevidljivo tkanje svemira koje umrežuje sve nas kroz sinkroni-

citete, događaje koji se podudaraju bez ikakva uzroka i koji nadilaze prostor i vrijeme. Kad počneš 

svijet gledati tim očima, onda ti se zbivaju čuda na svakodnevnoj razini, ali ih jednostavno prihvatiš 

kao stvarno stanje stvari i u njima uživaš, jer ona time što si ih prihvatio ne gube svoju čaroliju. Re-

kao bih da su svijet po naravi kao i čovjekova svijest prije svega natprirodni fenomeni. Jer materi-

ja, sama po sebi, na neki način i ne postoji. Zapravo, čuda nisu posebna i ne treba ih tražiti negdje 

drugdje. Ako malo bolje pogledaš i probaš promijeniti perspektivu, sve je - upravo nevjerojatno - 

čudo, samo moraš to vidjeti. 

Dorotea Zadro, 5. razred

Škola za medicinske sestre Vinogradska

Voditeljica: Mila Mikecin
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RAZGOVOR S DRAŽENOM BUDIMIROM

Od Treće do Bruxellesa
Naš bivši učenik dvije je godine zaposlen u Glavnoj upravi za jedinstveno 
tržište, industriju, poduzetništvo i MSP

Dražen Budimir prije nekoliko godina preselio je s obitelji u Bruxelles zbog posla u Europskoj 

komisiji. Zanimalo nas jezašto je otišao, razmišlja li o povratku u Hrvatsku i čime se točno bavi.Na-

ravno, kako je bivši učenik naše škole, nismo mogli ne upitati ga kako je tada bilo u Trećoj i koliko 

mu je ovdje stečeno znanje i iskustvo pomoglo u ostvarenju želja i postizanju ciljeva.

U kakvom Vam je sjećanju ostala Treća gimnazija?

Rado se sjećam vremena provedenog u Trećoj. Ekipa u razredu je bila super i odlično smo se 

zabavljali. Ali isto tako, puno smo radili. Imao sam neke zaista izvanredne profesore, a moram po-

sebno spomenuti našu razrednicu, profesoricu Milković. Ona je svojim čvrstim i zahtjevnim stavom, 

ali uvijek pravednim i poštenim odlukama, imala velik utjecaj na moj sustav vrijednosti.

Znači da ste u Trećoj dobili dobru podlogu za život, a za daljnje školovanje?

Naravno! Smatram da svaka škola nudi mnogo, ali pitanje je što od toga iskoristimo kao učenici. 

Škole se mijenjaju kako se profesori mijenjaju, uvijek ima profesora koji su „super” i onih koji nisu, 

ali tu su mišljenja učenika podijeljena. Preporučam svima da iskoriste maksimum od svih predmeta 

i profesora.

Studij ste nastavili u Zagrebu. Što ste upisali?

Poslije gimnazije razmišljao sam o FER-u i ekonomiji, a važan čimbenik bilo je pitanje hoću li 

morati plaćati fakultet. Nasreću, uspio sam se upisati na oba bez plaćanja, ali sam naposljetku ipak 

izabrao Ekonomski fakultet jer mi se činilo da mi to više odgovara i nisam požalio.

Kakva su Vam iskustva iz tog životnog razdoblja?

Studij je bio velika promjena nakon srednje škole u pogledu sustava učenja i polaganja ispita. 

Nitko nas nije redovito ispitivaoni tražio da redovito učimo. Zapravo, za većinu profesora samo ste 

jedan od stotine studenata i ako dođete na ispit nespremni, odmah padate i dolazi sljedeći. Profe-

sori na fakultetu nemaju vremena posvetiti vam se, upoznati vas i razumjeti. Ipak, razdoblje stu-

diranja zapravo je najbolje vrijeme u životu. Poprilično ste slobodni i nemate puno fiksnih obveza. 

Iskoristite vrijeme!

Na što točno mislite?

Radite studentske poslove iako vam ne trebaju novci, to je odlično iskustvo koje na fakultetu 

nećete dobiti.Volontirajte, idite na međunarodne razmjene, upoznajte svijet koliko god možete. Ja 

sam neizmjerno zahvalan svojim roditeljima koji su mi u tom razdoblju omogućili mnoga putovanja 

po Europi gdje sam puno toga vidio i naučio. Također su me naučili da trebam vidjeti svijet kako bih 

mogao više cijeniti ono što imam.
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Jeste li već tada poželjeli raditi vani? Kako ste se uopće zaposlili u Europskoj komisiji?

Devet godina radio sam u privatnom sektoru u savjetovanju i financijama, a tek sam se 2012. 

javio na natječaj za sadašnji posao. Za stalni posao u europskim institucijama potrebno je proći 

standardizirani natječaj, takozvani concours. Uspješno sam prošao sve krugove testiranja. Nakon 

toga je uslijedio konačni intervju s mojim sadašnjim šefom. Ta procedura, od trenutka prijave do 

trenutka potvrde da sam zaposlen, trajala je punih dvanaest mjeseci. 

Jeste li zadovoljni poslom i što točno radite?

Za sada sam jako zadovoljan poslom koji radim i kolegama u odjelu. Radim u Glavnoj upravi za 

jedinstveno tržište, industriju, poduzetništvo i MSP, na implementaciji financijskih instrumenata 

za financiranje malih i srednjih poduzeća u okviru programa COSME. Posao je zanimljiv i mislim da 

neću tako skoro razmišljati o promjeni.

Mislite li da Hrvatska dobro iskorištava mogućnosti koje joj pružaju europski fondovi?

Hrvatska je tek počela koristiti europske fondove kao punopravna članica 2014. godine. Pri-

je toga imali smo na raspolaganju pretpristupnefondove koje smo djelomično iskoristili. Moramo 

znati da se fondovi koriste tijekom sedmogodišnjeg proračunskog okvira na temelju izrađenih ope-

rativnih programa. Trenutačni financijski okvir Europske unije napravljen je za razdoblje 2014. - 

2020. godine. Sve zemlje članice intenzivno su radile 2013. i 2014. godine na pripremi operativnih 

programa, as obzirom na to da je Hrvatska 2013. tek završavala pregovore, nije ostalo mnogo vre-

mena za pripremu operativnih programa. 

Znači li to da smo opet malo zakasnili?

To je razumljivo s obzirom na to da su to novi procesi koji se prvi put implementiraju, a iznimno 

su zahtjevni i detaljni. Osobno mislim da nismo najspremniji ušli u proces pripreme operativnih 

programa, ali to je proces učenja. U 2015. godini počeli smo implementaciju operativnih programa 

i korištenje sredstva iz fondova. Na početku je korištenje sredstava uvijek malo sporije. No nadam 

se da će Hrvatska do kraja 2020. godine iskoristiti maksimum koji pružaju europski fondovi.

Kolike su mogućnosti za iskorištavanje EU fondova u srednjim školama?

Erasmus+ program je EU-a na području obrazovanja, osposobljavanja mladih i sporta za razdo-

blje 2014. - 2020. To je krovni program za financiranje projekata s područjaobrazovanja. Program-

potiče suradnju i mobilnost među partnerskim državama, a škole se mogu uključiti sa zajedničkim 

projektima s nekom od škola u inozemstvu ili putem provođenja projekatau lokalnoj zajednici. Bitno 

je da su ciljevi projekta usklađeni s politikama koje program promiče te da su zadovoljeni zahtjevi 

koji su postavljeni u natječaju.Agencija za mobilnost i programe EU provodi program Erasmus+ u 

Hrvatskoj. Na njihovim internetskim stranicama ima puno informacija o samom programu i njego-

vim ciljevima.

I to je odličan način upoznavanja drugih zemalja i kultura. U Bruxellesu ste već dvije godine, 

možete li usporediti način život u Belgiji i Hrvatskoj?

Zaista ima mnogo sličnosti i razlika, ali prije svega razlika je u kulturi i ljudima koji vas okružuju. 

Ovdje su običaji i standardi ponašanja drugačiji, meni nepoznati, nisu svi oko mene „domaći” kao 

kada prošećem Zagrebom. Nisu svi "domaći" ni Belgijancima jer Bruxelles ima jedan od najvećih 

priljeva stranaca u Europi. Zagreb je puno ljepši, mirniji, jednostavniji za život i čovjek se lako osje-

ća kao kod kuće. To su mi prije govorili i stranci koji su doselili u Zagreb, ali ja to vidim tek sada. 

S druge strane, u ekonomskom smislu život u Belgiji je u prosjeku puno bolji nego u Hrvatskoj. Ži-
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votni standard je jedan od najviših u Europi, plaće su visoke za hrvatske pojmove,ali su i troškovi 

života visoki. Ipak, ovdje ljudi uspijevaju pristojno živjeti i ako samo jedan partner radi, a mnogo 

ljudi radi 50% do 80% radnog vremena svojim izborom, jer im je to dovoljno za vrlo dobar život.

Nedostaje li Vam dom?

To je pitanje koje me pitaju i ljudi u Bruxellesu. Ali moj odgovor na to pitanje je: „Moj je dom u 

Bruxellesu.” Ovdje živim sasvojom obitelji, imam posao, djeca ovdje idu u školu. Naš dom je sada 

ovdje. Nedostaje mi ponekad Zagreb, prijatelji i obitelj, šetnja Zrinjevcem i Ilicom.

Nevena Cukrov, 4. razred 

III. gimnazija

Voditeljica: Maja Ilić

Marea Čaković, mentorica: Judita Šercar, prof.  
Škola primijenjene umjetnosti i dizajna
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KAKO IZABRATI FAKULTET

Potražnje nema, a broj 
upisanih ne smanjuje se
Većina učenika (48 % prema provedenoj anketi) upisuje ono što ih zanima

Često još u osnovnoj školi djecu pitaju što bi željeli studirati, žele li uopće studirati i na posljet-

ku što žele raditi. Već tada bitno je znati ima li dijete volje za studiranjem kako bi se lakše odabrala 

i srednja škola. Srednjoškolci bi trebali znati barem područje koje ih zanima, te se tom području, 

odnosno predmetima bliskim tom području, više posvetiti. 

No koliko je realno očekivati od osnovnoškolca, pa čak i srednjoškolca u nižim razredima kon-

kretan podatak o budućem zanimanju? Odluke se stalno mijenjaju, a pitanja gomilaju. treba li slije-

diti želje i interese ili pratiti što se traži. Prema anketi provedenoj u našoj školi velik dio, odnosno 

48 % učenika, namjerava upisati ono što želi neovisno o potražnji. Nešto manje (29 %) upisat će 

ono što je traženo u inozemstvu, a tek 8 % ispitanika što je traženo u Hrvatskoj. Oko 15% učenika 

ima namjeru upisati što uspije, neovisno o interesima ili potražnji.

Neusklađenost upisnih kvota fakulteta i potražnje na burzi rada

Kako neusklađenost postoji, može se često čuti u medijima, a da je to doista tako, potvrđuje 

raskorak u pojedinim područjima između potražnje i upisnih kvota fakulteta. Zanimljivo, Šumarski 

fakultet u Zagrebu godišnje ukupno upisuje 270 studenata, u tri smjera, a na stranicama Zavoda 

za zapošljavanje nije ponuđeno nijedno radno mjesto u Zagrebu stručnjacima toga područja, a ne-

zaposlenih je 267, broj gotovo jednak broju godišnje upisanih studenata. Iako ne završe svi fakultet 

na vrijeme, ili ga uopće ne završe, godišnje se broj nezaposlenih gomila, potražnje nema, a upisuje 

se velik broj ljudi. 

Do još većeg raskoraka dolazi na primjeru Pravnog fakulteta koji godišnje upisuje preko 1200 

studenata u Zagrebu, a potražnja na istom području jest jedanaest stručnjaka. Nezaposlenih, pri-

javljenih na burzi rada, s područja pravnih stručnjaka jest preko tri stotine. 

Nije sve sjajno ni na području medicinskih znanosti. Zdravstveno veleučilište u Zagrebu, smjer 

Fizioterapeut, upisuje godišnje stotinu studenata, a trenutačna je potražnja znatno manja, traže 

se svega tri stručnjaka tog područja, dok je nezaposlenih 177, što je čak više od fakultetske kvote. 

Ovo je samo nekoliko primjera, koji zasigurno nisu jedini u Zagrebu. Ako je tako u središtu države, 

teško je povjerovati da je u ostalim dijelovima bolja situacija. Te brojeve ne treba shvaćati samo kao 

brojeve. To je velik broj ljudi, njihovih sudbina, sudbina njihovih obitelji. Kolika je mogućnost da svi 

pronađu posao? Gotovo nikakva. Nezaposlenost stvara velike probleme društvu, mnogo ljudi prima 

socijalnu pomoć, a često školovani stručnjaci traže svoju sreću izvan granica Hrvatske.

Usklađivanje upisnih kvota fakulteta s potražnjom na burzi rada nije rješenje svih problema, 

ali zasigurno bi pomoglo smanjenju nezaposlenosti. Nažalost, upit vezan uz ovaj problem, koji smo 

poslali glasnogovornici Sveučilišta, ostao je neodgovoren. 
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Studirati ovdje ili vani?

Mogućnost odlaska izvan Hrvatske uvijek postoji, sve se više mladih odlučuje otići, uglavnom 

zbog toga što misle da će vani imati bolji životni standard. Također mnogi smatraju da se ovdje 

trud ne cijeni dovoljno i da su potrebne veze kako bi se postigao uspjeh. Iako ima i takvih slučajeva, 

nije točno da se trud ne cijeni, zasigurno ima ljudi koji su ovdje uspjeli bez ičije pomoći, vlastitim 

trudom i radom. 

Planirajući odlazak, treba imati na umu i troškove koje on donosi. Smještaj i hranu treba dodat-

no plaćati, često više nego u Hrvatskoj. Osim toga, troškovi puta te udaljenost mjesta studiranja 

i rodnog mjesta mogu biti uzrokom rijetkog viđanja obitelji. Ponekad zbog rasporeda na fakultetu 

student ne može vidjeti obitelj kad poželi, o čemu također treba razmišljati. Bez obitelji i prijatelja, 

koji su ostali u domovini, teško se snaći u novoj okolini. Ako je prostorna udaljenost velika, velika je 

i kulturna raznolikost, kojoj se treba prilagoditi, što često nije lak zadatak. 

Kao uvijek, uz određene negativnosti, postoje i pozitivne stane odlaska. Čak ako je odlazak 

samo na jedan semestar, već se za to vrijeme može naučiti jezik zemlje u kojoj se studira, što sva-

kako dobro dođe, svugdje u svijetu, pri zapošljavanju. Uz to, može se naučiti svašta korisno iz dru-

gih kultura, što se može iskoristiti za poboljšanje života ovdje. Iskustvo života, studija ili rada vani 

cijeni se također pri zapošljavanju. 

Jedan bivši kušlanovac svjedoči je o svom iskustvu studiranja u Njemačkoj. Kaže da je, prema 

njegovom mišljenju, visoko obrazovanje bolje organizirano u Njemačkoj nego u Hrvatskoj te postoji 

mogućnost državnog poticaja (Bundesausbildungsförderungsgesetz). „U Njemačkoj je puno toga 

teže, ali zato imaš više izbora i puno vlastite odgovornosti što se tiče studiranja. Mnogo predmeta 

mogu premjestiti po semestrima i sam složiti svoj plan studiranja te odlučiti što ću kada polagati”, 

rekao nam je Dominik Miklec. 

S druge stane, ostanak u Hrvatskoj, olakšava mnoge stvari. Student može i dalje živjeti kod ro-

ditelja koji su mu podrška, i financijska i moralna, tijekom studiranja. 

Samostalan izbor

Roditelji svojoj djeci uvijek žele najbolje, pa tako i da upišu „najbolji” fakultet i budu uspješni 

nakon njega. Vjerojatno nisu svjesni činjenice da nametanjem svojih ideja što bi se trebalo upisa-

ti, ne čine nikakvu uslugu, nego baš obratno, stvaraju djetetu pritisak koje na kraju ne zna treba li 

udovoljiti sebi ili slijediti upute roditelja. Potražnja određene struke u ovom trenutku ne garantira 

da će takva potražnja biti za pet ili više godina, koliko traje fakultet, a još manje da će biti traženo 

u daljnjoj budućnosti.

Mediji također utječu na izbor daljnjeg školovanja. Novinski članci i televizijske emisije često 

govore o potražnji raznih zanimanja ovdje, a još više vani. Natpisi poput „Što je traženo u Njemač-

koj?” ili „U Kanadi svoju budućnost mogu potražiti...” učenicima ukazuju na to što je traženo vani i 

što bi trebali upisati ako žele svoju budućnost vidjeti u jednoj od tih zemalja.

Izbor fakulteta ipak ne bi smio biti nametnut, osoba treba sama izabrati ono što joj se sviđa, 

što joj leži i što može upisati i završiti. Svatko je stvoren za nešto, ne mogu svi sve i zato bi svatko 

trebao izabrati ono što mu najbolje ide, truditi se i napredovati u svom zanimanju kako bi ostvario 

svoj san i pomogao društvu u kojem živi.

Magdalena Novosel, 3. razred

III. gimnazija

Voditeljica: Maja Ilić
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MEĐUNARODNA JUNIORSKA PRIRODOSLOVNA OLIMPIJADA

San u znanost
Međunarodna juniorska prirodoslovna olimpijada (IJSO - International 
Junior Science Olympiad) natjecanje je učenika u znanju fizike, kemije 
i biologije. Ovogodišnja olimpijada održana je u Južnoj Koreji u gradu 
Daeguu od 2. do 11. prosinca 2015. Na njoj je sudjelovalo šestero učenika iz 
Hrvatske, a ja sam imala čast biti jedna od njih

Moto ovogodišnje olimpijade bio je San u znanost te je često naglašavana važnost znanosti za 

budućnost, kao i moć znanja. Svoj smo san započeli sanjati točno u podne 1. prosinca 2015. Zajed-

no s još jednim od niza aviona u zagrebačkoj zračnoj luci, poletjelo je i nas šestero učenika kojima 

je tim letom započelo jedno od najljepših putovanja, osobito zato jer nas je do njega dovelo znanje. 

Nakon tridesetak sati našli smo se u Daeguu da bismo na Međunarodnoj juniorskoj prirodoslovnoj 

olimpijadi predstavljali našu zemlju. Hrvatsku reprezentaciju činili su Tea Arvaj iz III. gimnazije 

Osijek, Noa Jelić Matošević iz Gimnazije Andrije Mohorovičića (Rijeka), Petar Nizić-Nikolac, Pau-

la Vidas i Klara Tomašković iz XV. gimnazije (Zagreb) te ja, učenica Prirodoslovne škole Vladimira 

Preloga. U Hrvatskoj se na olimpijadu mogu plasirati oni koji su osvojili jedno od prvih pet mjesta 

na državnim natjecanjima iz fizike, kemije ili biologije, nakon čega slijedi dodatno testiranje. Na-

tjecanje ima dobnu granicu - učenici ne smiju biti stariji od petnaest godina. Natjecanje je koncipi-

rano tako da se tijekom triju dana rješavaju testovi iz fizike, kemije i biologije. Prvi je dan na redu 

bio test s višestrukim izborom, drugi dan slijedili su teorijski, a treći praktični zadatci, s time da je 

između testova dan odmora. Mentori koji su nas pripremali i vodili na natjecanje profesori su sa za-

grebačkog Prirodoslovno-matematičkog fakulteta, Krešo Zadro, Andrea Lucić i Tajana Preočanin.

Koreja - azijski tigar

Južna Koreja država je smještena u sjeveroistočnoj Aziji, na južnom dijelu korejskog poluotoka. 

Jedna je od najgušće naseljenih država na svijetu. Usporedivši je s Hrvatskom, površina joj oko dva 

puta veća, dok ima dvanaest puta više stanovnika. Najveći korejski grad je Seoul i polovina sta-

novnika živi u toj velikoj metropoli, a Daegu je treći grad po broju stanovnika. Koreja se s pravom 

naziva azijskim tigrom jer je od 1960. godine doživjela ogroman napredak. Od siromašne, ratom 

pogođene države, postali su jedna od najvećih svjetskih sila. To je ono čime se Korejci posebno po-

nose, a jako mi se sviđa njihov način razmišljanja koji uključuje brigu o budućnosti i ulaganje u nju. 

Može se reći da su svoj uspjeh skupo platili zbog puno ekoloških problema kojima su pogođeni. Za-

gađenje zraka i vode te iskorištenost neobnovljivih izvora energije neki su od njih. Muči ih prevelika 

gustoća naseljenosti i velika opasnost od epidemija. Znanstvenici su usredotočeni na njihovo rješa-

vanje. Cijela država znanosti pridaje veliki značaj. Predsjednik IJSO-a rekao je: Vi, kao znanstveni-

ci, bit ćete budući vođe vaših zemalja. U Koreji postoji cijelo ministarstvo koje se bavi planiranjem 

budućnosti i tehnologijom. Što sam više bila u Koreji, sve sam više shvaćala da se ona jako razli-

kuje od Hrvatske, zemlje u kojoj je, nažalost, prošlost i debljina novčanika važnija od budućnosti i 

znanja. Došavši na aerodrom u Incheonu odmah smo bili zdravstveno pregledani, u redovima smo 

morali stajati na točno nacrtanim stopalima, svugdje je bio red. Ljudi na ulicama često nose maske 

da bi se spriječile epidemije. 
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Kulturni spoj kao dokaz jednakosti

Promatrajući Daegu shvaćam zašto Korejci vole putovati u Europu i zašto ih privlači naša kul-

tura. Većina zgrada u Daeguu moderni su i visoki neboderi koji su jedina stvar koja se može vidjeti 

na obzoru. Neonski natpisi i štandovi s uličnom hranom krase ulice. Jedini dašak njihove tradicije 

nalazi se u gradskoj jezgri. Prekrasni budistički hramovi i moderne kršćanske crkve predstavljaju 

zanimljiv kulturni spoj koji je poseban za jednu azijsku zemlju: naime, u tom je gradu broj kršćana 

i budista jednak. Ono što upotpunjuje doživljaj putovanja u neku zemlju svakako je hrana, a korej-

ska hrana bila je izuzetno zanimljiva i drugačija od one na koju smo navikli. Posebno mi se svidio 

Bungeoppang, pecivo u obliku ribice punjeno crvenim grahom, Tteok, rižini kolačići koji se također 

pune grahom, kao i tjestenina punjena zelenim povrćem i slatko-kisela svinjetina. Kulturni progra-

mi koji su bili organizirani u sklopu IJSO-a bili su odlični te su nam pružili brojna nova iskustva. Igra-

nje tradicionalnih korejskih igara, učenje o tradicionalnoj medicini ljekovitim biljem, šetnja centrom 

grada i tržnicom samo su neki od njih. 

Na olimpijadu zapravo nismo odlazili s velikim očekivanja, pogotovo zbog toga jer druge, izni-

mno azijske zemlje, veoma ozbiljno drže do znanstvenih olimpijada, a mi samo mjesec dana prije 

puta nismo bili sigurni hoćemo li uopće otići. Nažalost, ministarstvo nije imalo dovoljno novaca za 

natjecanje te je on u zadnji tren skupljen uz pomoć donatora. Indijci se za IJSO pripremaju tri go-

dine, Kinezi dvije, a Filipinci su tri mjeseca živjeli u hotelu odvojeni od obitelji da bi bili bolje usre-

dotočeni na učenje - možete li zamisliti to??? Traženo gradivo nije previše povezano s hrvatskim 

kurikulumom tako da smo morali puno gradiva sami učiti i nadoknaditi. 

Silno različiti, a opet toliko slični

S pripremama smo krenuli mjesec dana prije puta i mogu reći da sam stvarno ponosna na re-

zultat koji je naša reprezentacija ostvarila. Nakon mnoštva izazovnih zadataka, puno razmišljanja 

i kompliciranih pitanja naši su učenici pokazali visoku razinu znanja i doista su se dokazali: Petar, 

Noa i Tea osvojili su srebrne, a Paula brončanu medalju! To je najbolji rezultat koji je Hrvatska 

ostvarila na ovome natjecanju. Meni i Klari nedostajalo je nekoliko bodova do bronce te smo svi za-

jedno slavili ove rezultate. Zadaci su bili zanimljivi i drugačiji od onih na koje smo navikli u školama 

i na našim natjecanjima. Na teorijskom je testu svaki zadatak imao svoju temu te su se zadaci na-

dovezivali jedan na drugi. Najzabavniji i najzanimljiviji test svakako je bio eksperimentalni. U njemu 

je bilo zadano izračunati gustoću voćnih sokova, njihov pH i udio limunske kiseline te klasificirati za 

nas neobično azijsko voće prema zadanim smjernicama. 

Bilo je lijepo upoznati učenike iz drugih zemalja i naučiti nešto o njihovim životima i kulturi, 

makar sam ostala zatečena životima nekih učenika. Najtužniji doživljaj na olimpijadi za mene je 

bila izjava dječaka iz Hong Konga koji je rekao da će morati plivati kući ako ne osvoji zlato. Nas u 

Hrvatskoj, bez obzira na to išli mi na olimpijadu ili ne, osvojili zlato ili ne, čeka sigurna budućnost. 

Kod njih to nije tako - oni se za nju moraju izboriti. Isti taj dječak plakao je dok je dobivao srebro. 

Dolazili smo iz najrazličitijih zemalja, činilo se da smo potpuno drugačiji, ali smo uvijek imali nešto 

zajedničko i to je ono što je bilo važno. Bez obzira na religiju, rasu ili rezultat koji smo ostvarili, svi 

smo se zajedno družili i sprijateljili. I dalje smo u kontaktu te se nadam da ćemo se ponovno sresti. 

IJSO je bio predivan poticaj za nastavak bavljenja znanošću te se nadam da je on bio prva stepeni-

ca i do ostvarenja naših vlastitih snova.

Marta Paladin, 1. razred

Prirodoslovna škola Vladimira Preloga

Voditeljica: Henrieta Barbarić
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PRVA AKCIJA KULTURE!

Što je pitanje kulture?
Približavanje kulture i umjetnosti neuspjeli je cilj Ministarstva kulture 
koje je podržavalo i organiziralo program AKCIJA KULTURE! u prostorima 
Studentskoga centra i Tehničkoga muzeja u Zagrebu. Kulturno-umjetnička 
radionica kojoj smo prisustvovali održana je 12. svibnja 2015.

Akcija je organizirana kao edukativni sajam na kojem su okupljani učenici i profesori. Na žalost, 

zbog termina koji su se preklapali s redovnom nastavom, nismo mogli posjetiti svaku radionicu na-

šega interesa, ali jedna je radionica bila dovoljna da shvatimo da su ideje bile veće na papirima ljudi 

koji su to zamislili i organizirali, nego što je sama akcija kao takva realizirana. Cilj nam je ukazati na 

nekoliko problema za koje vjerujemo da su prouzročili slab odaziv naroda na akciju kulture. 

Previše elitistički

Na radionicu su se odazvali samo ljudi koji su već upoznati s kulturom. Kada će se interes za 

elitne, komplicirane i važne stvari u svijetu proširiti? Zašto smo nas troje sjedili sami ispred ljudi 

koji su se potrudili u organizaciji i veselili pametovanju? Prvo treba proširiti interes za kulturu bez 

obzira na stalež te zatim ući u dubinu educiranoga i umjetničkoga svijeta. Nastalu situaciju bolje će 

od naših riječi opisati citati iz poglavlja Tjedan prosvjećivanja:

Našu je jedinicu posjetio vojni komesar te iz svega glasa urlao:

- Sidorove!

- Na zapovijed, druže komesare!

Ispitivački me upitao:

- Imaš li ti školu?

- Nemam.

- Zar si nepismen? 

- Jesam, druže komesare, nepismen sam.

Ošinuo me pogledom. Zatim je zadovoljno zaurlao:

- Onda večeras ideš na Traviatu!

(…)

- Šuti, glupane! Zašto negoduješ? To nije kazna, to je za tvoje dobro. Bit ćeš prosvijećen. 

- Bi li, druže komesare, ja mogao u cirkus umjesto u kazalište?

Kulturni su događaji previše elitistički; o tome je smjelo progovorio još Brešan u svojoj Predsta-

vi Hamleta u selu Mrduša Donja. Je li narod taj koji ne želi kulturu ili je država ta koja čini da gra-

đanin mora birati između obroka i ulaznice?

Ništa bez dobre reklame

Što je još uzrokovalo toliko ignoriranje jednoga interesantnoga i poučnoga sajma? Marketing! 

Koliko je ljudi znalo da se ovaj događaj uopće odvija? Malo, jer nije bilo dovoljno atraktivno. Ništa 

nam nije bilo ponuđeno osim znanja i zabave, a to u današnjem svijetu sveopćeg cirkusarenja ni-

kako nije dovoljno. U pitanju nisu bili glupi tračevi, besplatna hrana, besmisleni govori naših starle-

ta…ne, u pitanju je bila kultura. Koliko se važnosti pridaje kulturi i umjetnosti, drago Ministarstvo 

kulture? Za takve događaje saznamo tek nakon što su gotovi. Upalite radio i jedino što možete čuti 

loše su odluke naših političara te konstantni naporni popisi pjesama. Na televiziji se vrte jedno te 
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iste sapunice, glupe serije, američki filmovi koji su svi potpuno isti te novosti od kojih zaboli glava: 

Ta i ta žena koja ništa nije napravila u životu objavila je svoje izazovne fotografije na toaletu. Pre-

blizu toaletu. Ili: Jedan među mnogima misli da je poseban jer je tri puta opalio loptu na stadionu i 

ima umjetne zube. Fanovi poludjeli. Svi smo poludjeli i to toliko da nas ni Veliki Brat ne želi gledati. 

U centru je pozornosti primitivan sadržaj koji ne služi čak ni opuštanju, nego više nalikuje mučenju 

u Orwellovoj Sobi 101.

Pretvaramo li se u ovce?

Vjerujemo da je konačni cilj radionice bio plemenitoga karaktera, ali mi nismo osjetili njegovu 

puninu. Koliko je radionica zapravo utjecala na nas? Iskreno - očekivali smo više. Ima li smisla biti 

sam na, očito još neotkrivenom, planetu zvanom Kultura? 

Upoznali smo naše voditelje i novinare Kulturpunkta Antoniju Letinić, Janju Sesar, Vatroslava 

Miloša i Matiju Mrakovčića. Između ostaloga, predstavili su nam emisiju Siniše Labrovića Stado.hr 

koja je zapravo parodija na maloumne emisije poput Farme i Big Brothera. Naime, u staji su se na-

lazile ovce i kamere…to je sve. Gledatelji su glasovali za najbolju ovcu. Zašto trošiti vrijeme na gle-

danje ovaca kako žive svoj vunasti život? Zašto zabadati nos? Ako se dobro sjećam, sve ovce, osim 

one najbolje, smaknuli su, što je metafora za život glupih ljudi koji nestane nakon glupe emisije u 

kojoj su sudjelovali. Više nam nisu važni i više ne pratimo što se događa s njima.

Za ovu su životnu metaforu zakinuti svi do kojih vijest, u našem malom, globalnom selu u kojem 

dobre vijesti sporo putuju, nije stigla. Lako je otkazati zbor Bečkih dječaka zbog nedostatka inte-

resa, ali se zato koncerti izvođača lakih nota nikada ne otkazuju.

Gore od ne biti kulturan samo je pogrešno misliti da si kulturan

Otvaramo peticiju i skupljamo potpise za uvođenje Tjedna prosvjećivanja u svim školama. Za-

što ne bismo imali poseban tjedan u osnovnim i srednjim školama (čak i vrtićima) posvećen općoj 

kulturi? Vjerujemo da bi se dolaskom velikoga broja posjetitelja i uz više interesa cijene ulaznica 

upristojile. Učenje bi bilo mnogo zabavnije i predstavljeno u novom svjetlu. Dopuštanjem izražava-

nja vlastita stava i oduzimanjem samo jednoga tjedna ili nekoliko dana nastavi za kulturu i umjet-

nost, izbjegli bismo nametanje ideje da je obavezno biti snob i uštogljen. Mladež želi biti razbibrižna 

i baviti se nekim šarenim stvarima koje su na njihovoj razini i na njihovom jeziku, koje razumiju, ali 

ako ne podižu granice i ne upoznaju standarde prošlosti, neće naučiti poštovati i prepoznati ne-

trivijalno, neće znati prepoznati kulturu. Zašto ne bismo taj tjedan širili vokabular? Statistički je 

previše ljudi nepismeno i previše ljudi ne poznaje ili ne upotrebljava svoj materinji jezik korektno. 

Svoj jezik za koji su se ljudi borili, jezik koji je dio našega identiteta, koji bismo trebali njegovati i 

očuvati jer nas on čini uzvišenima među Hrvatinama. Hrvatinama koje idu na Thompsonove koncer-

te i iskrivljuju rečenice iz povijesti jer su NEKULTURNI (za dom i za dom spremni dva su potpuno 

različita izraza i sramota je ne razlikovati ih), a misle da time čine dobro svome narodu. Nekulturno 

je ne znati naše izumitelje i znanstvenike. Nekulturno je ne znati nekoga našega cijenjenoga pisca 

ili novinara. Nekulturno je ne znati naše slavne stare sportaše koji su bili svjetski poznati. Nekul-

turno je ne znati koji su izvođači činili djetinjstvo naših roditelja i svojim izvedbama ostavili publiku 

zamišljenu i šokiranu. Nekulturno je ne znati naše slikare! Broj građana koji ne mogu imenovati niti 

jednog našega slikara depresivan je i želi umrijeti više od djevojčice u pubertetu. Nekulturno je ne 

znati, a znanje je moć i iz povijesti se uči.
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Kava s hladnim nije pozdrav!

Dio Kulturpunktove radionice bio je saznati što je nama, ljudima s različitim zanatima, pitanje 

kulture. Njihov novinar, Sanjin Kaštelan, na svom je biciklu obilazio različite ljude, fotografirao i 

zapisivao njihove odgovore. Razgovarao je s radnicima kina Europa, urednicima časopisa i, najvi-

še, studentima, ali nagradu za najbolji odgovor bez imalo sumnje dobiva gospodin Ivan i zaslužuje 

mjesto u ovome časopisu:

'„Pitanje kulture uvijek je stvar osobne interpretacije. Reći Dobar dan! Često je, recimo, na moj 

Dobar dan! odgovor  - Kava s hladnim!” Ivan, barist'

O kulturi pametnome dosta.

Kaja Barić, 3. razred

Prirodoslovna škola Vladimira Preloga

Voditeljica: Henrieta Barbarić

Novinarski radovi učenika srednjih škola

404 // LiDraNo 2016.

PR
ED
LO
ŽE
N
I



Učenik u cijelosti
Biti odličan đak u srednjoj školi danas podrazumijeva imati odlične ocjene, što u imeniku, što u 

svjedodžbi na kraju školske godine. No, uđemo li dublje u profil takvog hrvatskog učenika, kojemu 

je samo do ocjena, zateći ćemo ništa drugo nego zrcalnu stvarnost dugogodišnje loše obrazovne 

politike. Ogolili smo ulogu učenika do te mjere da se vrednuje prema broju na papiru. Iza tog broja 

stoje sati (ne)provedeni nad knjigom. ''Grijanje stolice'' danas je gotovo okamenjena metafora koja 

opisuje pravog đaka. Dapače, učenje i obveze vezane uz školu, prema zakonu, moraju se izvršavati 

sa svrhom obrađivanja i usvajanja gradiva prema nastavnom planu i programu. Ipak, sve ima svoje 

granice pa tako i puko učenje. Da se podsjetimo, jedna od temeljnih zadaća škole je pripremiti di-

jete za život koji ga na koncu čeka. Za život, a ne samo za test! Čini se gotovo proturječnim našem 

sustavu, zar ne?

Bit problema krije se u prevelikoj zatupljenosti i zadubljenosti renesansnih glava. One postaju 

izgubljene u stranicama udžbenika, bez dodira s realnošću, za koju bi nas ti udžbenici trebali pri-

premati. Ili se natjeraš na učenje ili odustaneš. Ali zašto samo učiti iz udžbenika kad škola i školo-

vanje uz njih, postoji i izvan njihovih okvira korica? Ono što se nalazi izvan, zove se stvarni život. Uz 

sjedenje nad knjigom, to su aktivnosti koje svatko od nas obavlja u slobodno vrijeme, ako ga uopće 

nađe. Upravo je to ''slobodno'' ključno za razvoj duha koji teži širim vidicima. Kreativnost proizlazi 

upravo iz treninga, nastupa, koncerta ili nekih drugih aktivnosti kojima se baviš. Potom se nađeš 

između te svoje aktivnosti (koja je možda malo više od toga) i činjenice da sutra pišeš test u kojem 

se traži znanje raspršeno na sto stranica udžbenika. Nije riječ o ljenčarenju, već o tome da često 

moraš birati između ''štrebanja'' i onoga što bi te moglo naučiti nekim drugim vještinama. Problem 

je u tome što je sustav pomalo zanemario dvije važne činjenice: osim što smo u najboljim godina-

ma za učenje, u tim istim godinama i odrastamo, samo jednom u životu. Kako sada izabrati između 

onoga što voliš i onoga što moraš kada te muči strah hoćeš li upisati željenu srednju školu, fakultet 

i hoćeš li se zaposliti. U tim se trenutcima okrećemo učenju napamet, odbacujući želje jer znamo 

da nas u tome neće nitko testirati. Tijekom četiri godine srednje škole i provedenih najmanje 150 

ispita iz dvadesetak različitih predmeta sa završnom državnom maturom, pitam se o svrsi tih pisa-

nih provjera kojih se na kraju krajeva nitko i ne sjeća. Svjesna sam da vrednovanje mora postojati i 

nitko nije protiv ukidanja istog, ali važan je način na koji se provodi.

Kako se boriti s vjetrenjačama i uz toliko bitno obrazovanje, ganjati neke druge snove, i ne po-

sustati ni od čega?! Reforme i dugoročni plan koji bi konačno trebale uslijediti čine se mogućim 

rješenjem. Učenici žele znanje za život. Žele integrirani sustav koji će povezati škole, muzeje, kaza-

lišta kao i visokoobrazovne ustanove. Bolju suradnju među samim školama, okupljanje i razmjenu 

učenika. Više suradnje s roditeljima od rutinskih polugodišnjih sastanaka. Više terenske nastave 

koju će sufinancirati država. Političare koji će slušati profesore, jer samo profesor zna kako učenik 

diše. Na kraju, manje ''štrebanja' ' danas, a više učenja za ono bolje sutra. Mi smo ti koji bismo s go-

dinama trebali iznjedriti promjene, ali u tome nas sustav mora početi podržavati.

Martina Kolak, 4. razred 

Gimnazija Sesvete

Voditeljica: Željka Župan Vuksan

Novinarski radovi učenika srednjih škola
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PPG - times
Prva privatna gimnazija
Urednik: Karlo Markanov
Voditeljica: Renata Kostanjevec

ArhiGrad
Graditeljska tehnička škola
Urednik: Jan Janković
Voditeljica: Jovana Teodorović

ŠKOLSKI FORUM - izvanredno izdanje KRIKA
V. gimnazija
Urednici: David Čavar Lacić, Tomislav Neumann
Voditeljica: Vesna Muhoberac

Školski forum - online izdanje
http://skolskiforum.petagimnazija.hr
http://ekrik.petagimnazija.hr 
V. gimnazija
Urednici: David Čavar Lacić, Lovro Ludvig
Voditeljica: Vesna Muhoberac
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Školski listovi
učenika srednjih škola

PREDLOŽENI*

CENER
X. gimnazija „Ivan Supek”
Urednica: Ivana Bekavac
Voditeljica: Ružica Filipović

DOPING
II. gimnazija
Urednik: Domagoj Bui
Voditeljica: Ivana Plazonić

LABOS
Prirodoslovna škola Vladimira Preloga
Urednica: Kaja Barić
Voditeljica: Henrieta Barbarić

PALMA
Tehnička škola Zagreb
Urednik: Ivan Hribar
Voditeljica: Barbara Šimović

MI MLADI
III. gimnazija
Urednica: Lea Bartulin
Voditeljica: Maja Ilić

SVITANJA
Ženska opća gimnazija Družbe sestara 
milosrdnica
Urednica: Magdalena Lugarić
Voditeljica: Donata Mikić

DVANAESTERAC
XII. gimnazija
Urednica: Magdalena Vrgoč
Voditeljica: Korana Serdarević

ŠEGRT
Elektrostrojarska obrtnička škola
Urednica: Sanja Sokol
Voditeljica: Dominika Papić Kukić

VRANEC
Gimnazija Lucijana Vranjanina
Urednica: Irena Katavić
Voditeljica: Jelena Banjac

MAJSTORI MY STORY
Obrtnička i industrijska graditeljska škola
Urednica: Karla Sever
Voditeljica: Silvia Vladić Vrban

*predloženi školski listovi za Državnu smotru
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I to sam ja
Nives Šagud, Barbara Oremuš
Poljoprivredna škola
Voditeljica: Anita Salopek

Elektrolitski kondenzator
Marina Kuran, Tin Jagić
Tehnička škola Ruđera Boškovića
Voditeljica: Žaneta Gerovac

Agramerski vremeplov
Šimun Matešić, Tomislav Neumann
V. gimnazija
Voditeljica: Vesna Muhoberac
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Radijske emisije
učenika srednjih škola

PREDLOŽENE*

M. Begović: Bez trećega 
Ozana Kosić, Matija Vlajčić
III. gimnazija 
Voditelj: Ilija Barišić 

Glazba plave boje
Ivor Vučemilović Jurić, Filip Mlinarić 
Prirodoslovna škola Vladimira Preloga
Voditeljica: Sanja Vlahović Trninić 

Kurikuliranje
Roko Barić, Luka Gelo 
Gimnazija Tituša Brezovačkog
Voditeljica: Sandra Vukić Gjeldum

*predložene radijske emisije za Državnu smotru
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ŽUPANIJSKO POVJERENSTVO ZA PRIPREMU 
I PROVEDBU SMOTRE UČENIKA SREDNJIH 
ŠKOLA GRADA ZAGREBA - LiDraNo 2016.

PREDSJEDNIK POVJERENSTVA

Zlatko Stić, ravnatelj

Prirodoslovna škola Vladimira Preloga

TAJNICA POVJERENSTVA

Goranka Lazić

Prirodoslovna škola Vladimira Preloga

ČLANOVI POVJERENSTVA

Dunja Brezetić Marušić

Drago Bagić

Martin Oršolić

Višnja Beus

Henrieta Barbarić

Drago Bagić

Marijan Šimeg



ŽUPANIJSKO PROSUDBENO POVJERENSTVO ZA 
UČENIKE SREDNJIH ŠKOLA - LiDraNo 2016.

ČLANOVI POVJERENSTVA

Kristijan Potočki

Diana Herak

Marijan Šimeg

Mirela Lilek

Anita Končar

Damir Brčić

Kostadinka Velkovska

Sanja Pilić

Melita Rundek

Trpimir Vicković

Ružica Filipović

Ana Maras

Nenad Cvetko

Jadranka Tukša

Vedran Mlikota

Andrea Kosović
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